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. Svetlana Luki}: 

Jo{ nekoliko dana i eto nas u 2009. godini. Ka`u da }emo te godine u

punom sjaju ugledati ekonomsku krizu. Niko ne zna {ta se sprema,

ali je sigurno da }e nam 2008. izgledati kao jedna od lep{ih godina

na{ih `ivota. Ovih nedelja nastala je panika u vladi, me|u

poslodavcima, malim i velikim, me|u sindikatima, radnicima,

komorama i pretkomorama. Svi se pona{aju kao da nailazi neka

stra{na poplava za koju se treba pripremiti, ali ne tako {to }emo

planski re|ati d`akove du` reka, nego tako {to }e svako napuniti dva-

tri d`aka i re|ati ih ispred svoga ku}nog praga. Kriza koja se iza brda

valja za ve}inu aktera ove ekonomske igre zna~i samo {ansu da ne{to

u}are: neko milione, neko topli obrok i regres, a sve u `elji da

preraspodele pare i mo}. Neki se naravno spremaju za novu plja~ku i,

kada se jednoga dana voda povu~e, ugleda}emo novu mapu dodatno

opusto{ene zemlje. 

Najgore je to {to takozvana politi~ka elita ne odaje utisak da zna {ta

radi. Dinki} i Cvetkovi} svima sve obe}avaju, i Mi{kovi}u, i

Drakuli}u, i Privrednoj komori i svim sindikatima, koliko god ih ima,

\ilas broji aufingere, dr`a~e za ki{obrane u boji i ~ajne kuhinje po

domovima zdravlja, koje su direktorke koje je njegova stranka

postavila preplatile. Pojavila se odnekud i neka gospo|a koja se

predstavlja kao ministarka za Nacionalni investicioni plan, koja

pri~a ne{to o Koridoru 10. A pojavio se, bogami, danas u Beogradu i

Vladimir Vladimirovi~ Gasprom, koji je do{ao da uzme ono {to su mu

Ko{tunica i Tadi} obe}ali: NIS, Banatske dvore i sve ostale

pripadaju}e stvari. Politika, ~iji je urednik ekonomske rubrike od

ponedeljka na{ stalni sagovornik Mi{a Brki}, pi{e da Rusi ne `ele da

daju ni onih 500 miliona evra za modernizaciju NIS-a, nego tra`e da

se NIS zadu`i za tih 500 miliona, a onda }e Gaspromnjeft da vra}a

pozajmicu umesto nas. Navodno, ako Rusi odu iz Beograda

nezadovoljni, Rusija ne}e dozvoliti uvoz Fijatovih automobila iz

Kragujevca. Kako }e se zavr{iti ova epizoda sapunice o srpsko-

ruskom prijateljstvu vide}emo, a onda }e, naravno, biti kasno.

U me|uvremenu, arogantna neznalica u obli~ju ministra spoljnih

poslova dodatno se izvikala na EU. U intervjuu nema~kom nedeljniku

Der Spiegel on je govorio da je EU Srbiju stavila na led, da nam ni{ta

ne poma`e i sli~ne budala{tine. Budali niko ne mo`e da pomogne, pa

ni EU. Poslanik Evropskog paralamenta Kalcin je rekao da ga je stid

kao izve{ta~a evropskog parlamenta za Srbiju zbog ovog Jeremi}evog

Svetlana

Luki}
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drugi je najve}i izvor na{eg zla - kineske robe. To se stalno

predstavlja gra|anima la`nom slikom, kako mi poslodavci prakti~no

ne mo`emo da podnesemo jeftinu robu i zdravu konkurenciju. A o

~emu se radi? Robe koje se uvoze iz Kine iznose negde oko 700

miliona evra, carine ih na deseti deo njihovih nominalnih vrednosti.

Napravio sam katalog za{titnih cena da ljudima ka`em: kilogram

pamuka, a pamuk je berzanski artikal, ko{ta 2,5 evra, dok se preradi,

oboji i uradi nigde na svetu ne mo`e da ko{ta manje od 6 evra. Od

toga se prave 2,5 majice, zna~i, samo materijal za jednu majicu ko{ta

3 evra, pa {ivenje - hajde, neka je i najni`e na svetu - 1 evro, zna~i, ne

postoji proizvodna cena koja je manja od 4 evra. Kad smo napravili

taj za{titni katalog cena koje je carina po~ela delimi~no i da

primenjuje, podigli smo u bud`et preko 150 miliona evra prihoda od

carine. Ali, {ta se posle toga doga|a? Kao u nau~noj fantastici, znate,

ovde morate ~itati Klarka, Asimova, morate, jer ina~e ne mo`ete to

shvatiti. Posle carinjenja, 90% kineskih roba se proda na crno.

Predlagao sam gospodinu Ili}u, tada direktoru Poreske uprave, da u

kontni plan unese konto "odnela maca", jer druga~ije ne mo`ete

nekoj inspekciji objasniti gde vam je roba, vi mo`ete samo re}i

"odnela maca".

Evo, ve} se najavljuje da }e rebalans bud`eta morati biti korigovan u

maju, mi se ponovo pona{amo kao porodica koja zna gde stoji novac

u ku}i, i svi ga kri{om kradu, a onda se za~ude kad ga nestane. Kao

na vojnoj ve`bi, ovde puca ko god stigne, mi uop{te ne znamo vi{e o

~emu se radi. Kao privrednik, ja ne znam {ta }u sutra ili prekosutra,

{ta to uop{te zna~i, kakvo je zakonsko re{enje? [ta zna~i taj

besmisleni socijalni pakt? Proizvo|a~i se bave najsvetijim ume}em i

zanimanjem na svetu, oni stvaraju novu vrednost. U jedan moj

artikal utkano je 50 drugih artikala, i konac i igla i dugme i

naramenica i rajsfe{lus i po{ta i struja i kanalizacija i voda; jedan

privrednik ima preko 163 rashodovne stavke. Zato je proizvodnja

onaj segment dru{tva koji obezbe|uje ekonomsku stabilnost, koji

dugoro~no obezbe|uje mogu}nost da se, zahvaljuju}i stvaranju i

zahvatanju iz proizvodnje, servisiraju i sve ostale dru{tvene

delatnosti u zemlji. Koliko su samo apsurdne tvrdnje ovih dana u

novinama kako ti osioni poslodavci poku{avaju da steknu ve}u dobit

tako {to otpu{taju radnike! A to je jednostavno logi~ki zasko~iti -

za{to bi neko zapo{ljavao samo zato da bi otpu{tao? Ovde se zaista

moram ograditi od velikog broja mojih kolega - nisu moje kolege,

dodu{e, nego poslodavci, oni sa zlatnim lancima. Ne smete sve

intervjua. A koliko je tek nas sramota zbog takvog ministra! No,

naravno, to ni{ta ne zna~i, jer njega njegov nastavnik Boris Tadi} i

dalje voli i podr`ava. I daje mu petice iz znanja i vladanja.

Nekako mi je glupo sve ovo {to nabrajam, naro~ito ove nedelje, mo`da

zbog ~injenice da je ovih dana objavljen podatak MUP-a da je za

poslednjih desetak meseci na drumovima Srbije poginulo 800 ljudi, a

da je 20.000 povre|eno. To nisu nesre}e. To je krvoproli}e. Ove nedelje

je objavljena vest da vi{e od 60 mrtvoro|enih beba mesecima i

godinama le`i u kutijama u porodili{tima u Beogradu i Ni{u, jer nema

ko da ih sahrani - ne}e ni roditelji ni dr`ava, ~iji je gra|ani trebalo da

postanu. Ove nedelje je objavljena i vest da Srbija nije htela da potpi{e

Konvenciju o zabrani kori{}enja kasetne municije, koju je potpisalo

vi{e od 100 zemalja u Oslu. Nismo hteli da potpi{emo, iako je vi{e od

100 na{ih civila izgubilo `ivot od kasetnih bombi tokom NATO-

bombardovanja. Se}ate se onog masakra kod ni{ke pijace.

Izgleda da vi{e nisu u pitanju one izgra|ene institucije demokratije,

nego kako da izvu~emo goli `ivot u ovoj zemlji. A vi }ete na po~etku

dana{njeg Pe{~anika slu{ati jednog ~oveka koga do sada niste ~uli,

Milana Kne`evi}a, koji je od one vrste ljudi za koje smo mislili da

samo pri~aju da postoje, a da u stvari ne postoje. To su takozvani

mali i srednji preduzetnici. On je ~lan i jedan od prvih ljudi Asocijacije

malih i srednjih preduze}a u Srbiji, a njih ima jako mnogo, nekoliko

stotina hiljada. Evo {ta on misli o na~inu na koji se ministarstva,

komore, pretkomore i ostala tela spremaju za veliku ekonomsku krizu

koja nam, dakle, izgleda sledi tek 2009. godine.

Milan Kne`evi}: 

Pro{le godine smo razgovarali sa ~etvoricom ministara u Vladi.

Rekao sam gospodinu Dinki}u da 8.000 komisiona, koliko ih je

zvani~no registrovano u Srbiji prema nalazu ministra Dimitrijevi}a,

godi{nje proda 550 miliona evra robe, a da ne plati ni jedan jedini

dinar poreza i doprinosa. On se okenuo i rekao gospodinu Ili}u, tada

direktoru Poreske uprave: dobro, Vlado, je li ovo mogu}e? Ili} je

odgovorio da jeste, mogu}e je. Onda smo razgovarali s direktorom

Uprave carina, gospodinom Jerini}em, pitao sam ga da li carina

uop{te postoji, kako je mogu}e da u dr`avu Srbiju u|e 8 milijardi

evra robe po dva osnova: jedan je fakti~kim fizi~kim {vercom, zna~i

prebacivanjem preko granica - ko puni te pijace, kako je mogu}e da se

toliki obim tih roba na|e na 110.000 tezgi diljem na{e domovine?, a
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gledati na osnovu te tajkunske pri~e koja je isto tako maskirna pri~a.

Tajkuni su manje uzeli nego {to je dnevni gubitak ove zemlje u sivoj

ekonomiji. I ja ne `elim ni u jednom trenutku da se s tim ljudima

identifikujem, niti }u dozvoliti da se s njima identifikuje 226.000

poslodavaca i preko 160.000 vlasnika malih i srednjih preduze}a. Mi

u Asocijaciji malih i srednjih preduze}a zapo{ljavamo 800.000 ljudi.

Kolektivni sporazum ne postoji ni u jednoj zemlji na svetu, potpisuju

se granski ugovori, jer, recimo, granski ugovor tekstilne industrije

ne mo`e da bude isto {to i granski ugovor trgovine i gospodina

Mi{kovi}a. Oni nemaju nikakve veze, ne mo`ete na isti na~in

primeniti odredbe tog ugovora na ove dve grane. Druga stvar, vlada

se dr`i na distanci i poku{ava jednu jedinu stvar da postigne

socijalnim paktom, rekao sam to gospodinu Ili}u: Vi sad ho}ete

prakti~no da dobijete kredit od poslodavaca i sindikata, uverenje da

}emo mi tolerisati va{e dosada{nje pona{anje, a i budu}e, bez obzira

kakvo bude. Umesto toga, evo vam ~etiri mere, provodive u roku od

60 dana: smanjite sivu ekonomiju, prijavite jedan broj zaposlenih

radnika, smanjite za 20% poreze i doprinose, a obave`ite nas

zakonski i mi vam dajemo najsvetiju re~ da }emo sve dati u plate

radnika. Prakti~no, bi}e samo ne{to malo zakinut dr`avni bud`et,

oko 7% nominalno, a to }emo nadomestiti iz sive ekonomije i

prijavljivanjem novog broja radnika. 

Umesto toga, donosi se pro{ireni kolektivni ugovor sa {est stavki

koje su potpuno mimo Zakona o radu, a ono {to je njegova su{tina je

slede}e: sindikati i Unija poslodavaca su uneli u taj pro{ireni akt da

dr`ava sad treba da ih servisira i uzme 0,5% od svih zaposlenih u

Srbiji, {to iznosi na mese~nom nivou 60 miliona evra. Ko bi to delio?

Pa, ka`e, potpisnici sporazuma, odnosno poslodavci, Unija

poslodavaca, sindikati, valjda i vlada, ne znam da li }e i vlada u tome

u~estvovati. Pa, oni bi malo tro{ili. Mislim da je ovo potureno

ministru Ljaji}u, ja ne mogu verovati, on je umeren politi~ar...

Recimo, jedna od odrednica glasi "za rad sindikata poslodavac je

du`an da obezbedi slede}e uslove: poslovni prostor, potreban broj

kancelarija sa kancelarijskim name{tajem, pravo na kori{}enje i

drugih prostorija poslodavaca za ostvarivanje uloge sindikata,

tehni~ke uslove, upotrebu slu`benog automobila, vo|enje

finansijskog poslovanja sindikalnih organizacija". Zna~i, vi

poslodavci }ete iza}i iz firmi, a mi }emo u}i da njima upravljamo. [ta

}ete vi tu, tu smo mi da time upravljamo! Ali, ~ini mi se da je tu na

delu slede}i obrazac - kad izaberete nekog ko malo zna ili ko vam se

pred institucijama deklari{e li~nim interesom, kao Unija

poslodavaca i sindikati, onda vlada ka`e "ne mo`e". I s pravom to

ka`e, jer je nezakonito, ali ono {to bi moglo da bude i predstavlja

pametno i zbirno re{enje za veliki broj poslodavaca, radnika i vlade,

to niko ne iznese. E, mi smo ju~e u Politici, da se takve stvari ne bi

doga|ale, izneli svoje predloge i rekli da je 11 predloga Unije

poslodavaca potpuno neutemeljeno na Ustavu, nezakonito i

besmisleno. Recimo, oni predla`u da se pla}anje PDV-a odlo`i na {est

meseci. PDV, ekonomska kategorija i svetinja u sve jednoj zemlji na

svetu. Zamislite kada biste vi tra`ili od dr`ave da se odrekne onog od

~ega `ivi, koliko ste vi uop{te onda valjan partner?

Svetlana Luki}: 

Vidim da su neki predsednici sindikata dramati~no najavili protest i

pominje se da su nezadovoljni {to je premijer Cvetkovi} rekao da se

odla`e primena ovog kolektivnog ugovora. Ka`u sindikati da ne}e

odustati od tog svog ste~enog prava, to su regresi i topli obroci.

Milan Kne`evi}: 

Pa, ve} postoji regres i topli obrok, ve} su ugra|eni u plate, to nije

istina. Ovo je samo `elja da se sad dodatno ugrade. To bi zna~ilo na

najni`u cenu rada novih 15.000 dinara; sad imate najni`u cenu rada

13.500, a ovo bi bilo 15.000. To niko vi{e ne mo`e da izdvaja, a na

drugoj strani, neki direktor javnog preduze}a koji ima platu 3.000

evra imao bi za regres 70%, zna~i, on bi dobio jo{ 2.100 evra. Na ime

toplog obroka on bi dnevno imao 20 evra, zna~i, onima koji imaju

najvi{e dajte jo{ vi{e i onima koji taj dohodak ne stvaraju,

bud`etskim potro{a~ima, a ovim mojim jadnicima dole, koji 23 dana

{iju za ma{inom, njima ne. Mi smo limitirani na jednoj strani sivom

ekonomijom, na drugoj neure|enim tr`i{tem, na tre}oj svetskom

krizom, na ~etvrtoj najskupljom javnom dr`avom i javnom

potro{njom u Evropi. I najlak{e je sindikatima da tra`e ne{to ~ega

nema. 

Najopasnija stvar u svemu je da }e sindikati odlu~ivati o tome ko

mo`e to da plati a ko ne. Mo`ete zamisliti, to je najotvoreniji prostor

za reket. Otkud nekome pravo da arbitrira u mom upravljanju mojim

kapitalom? Jer, to je osnovni princip dr`avne privrede, tu ne postoji

nikakav kolektivni sporazum, to smo mi izmislili. I on je u ovom

trenutku samo oblanda u koju se pakuju interesi poslodavaca,
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koja }e konstantno zasedati i krenuti da ovo realizuju u narednih 60

dana.

Javno }emo obznaniti da }emo, ukoliko vlada u narednih 60 dana ne

po~ne da ispunjava svoje obaveze, na politi~kom tr`i{tu sklopiti

dogovor sa jednom od politi~kih grupacija, uze}emo ljude izuzetne

stru~nosti koji }e nas zastupati i u pravnom i ekonomskom smislu i

po~e}emo od tog trenutka predizbornu kampanju. Sve jedan izlog }e

biti bilbord, uz sve i jednu kesu ili uslugu i}i }e flajer i mi }emo

raskrinkati tu situaciju u kojoj su hranioci dr`ave prakti~no

najoku`eniji u ovoj dr`avi. Mi to vi{e ne}emo dozvoliti. Ljudi iz

krupnog kapitala ne odra`avaju interes ove zemlje. Ne}emo se

politi~ki anga`ovati, ne}emo postati ~lanovi nijedne stranke, ali

}emo podr`ati jednu od stranaka koja }e dozvoliti da samo

predlo`imo zakone koji }e zna~iti boljitak ovoj zemlji - da u stvaranju

privrednih saveta, kako je sad predvi|eno i u Evropi i kod nas, budu

ljudi koji se bave biznisom, a ne ponovo ti restlovi dru{tvenih

organizacija, tih kvazikomunisti~kih organizacija, kakva je

Privredna komora, koja je komunisti~ki recidiv i u nekom vremenu je

bila veza izme|u Centralnog komiteta i privrede. Danas ona mora

kao u Sloveniji da se okrene tr`i{nim uslovima, a ~lan Privredne

komore da bude onaj ~iji ona interes zastupa i odra`ava, a ovaj to

potvrdi ~lanarinom.

Privredne komore su poseban fenomen, one imaju 700 zaposlenih,

koriste 28.000 kvadrata najelitnijeg prostora u Beogradu, imaju

plate, uzgred, ve}e nego vlada, predsednik Privredne komore ima

ve}u platu od predsednika vlade, one su depoi potro{enih kadrova,

kadrova koji ~ekaju budu}e naimenovanje. Zaista smo u{li u zonu

besmisla kada onaj koga vlada pla}a iz bud`eta treba da zastupa

interese privrede. To je jedna zona sumraka, oni implementiraju te

svoje kadrove koji nemaju nikakve veze sa privredom, a privreda

ostaje po strani sa svojim mukama. I predsednik Unije poslodavaca

je ~ovek koji nikakve veze s biznisom nema, evo, ja vam tvrdim, ima

jednog zaposlenog. Zato on i tvrdi da ne pla}a PDV, jer njemu je

obaveza prema dr`avi strana, i umesto da ka`e "PDV je svetinja, ja

ho}u da omogu}im ekonomske pretpostavke, da moja dr`ava

opstane, pa kad opstaje da je menjam" - ne, nego dajte vi nama,

oslobodite nas poreza, odlo`ite pla}anje poreza, stra{no.

Ova vlada sve probleme kovertira za budu}nost, sve odla`e, sve }e to

ve} neko uraditi, i dugove vra}ati, i re{avati platni deficit, i

sindikata i dr`ave. I mene naro~ito to iritira {to znam da upravo oni

koji nemaju ne}e ni{ta ni dobiti. Evo, na mom primeru - moji radnici

imaju 22.000 dinara platu, za mene bi sad izdvajanje toplog obroka i

regresa otprilike zna~ilo 20.000 novih, to je 45.000, pa na 45.000 ide

prevoz radnika, pa morate zaraditi mesec dana godi{njeg odmora, pa

idu tro{kovi bolovanja, pa idu tro{kovi otpremnina, pa ide tro{ak

no}ne smene. Mislim da imaju 26 stavki. Na zagarantovani li~ni

dohodak od 13.500, kada biste ga uve}ali za topli obrok i regres,

poslodavac bi izdvojio 56.000 dinara. Tako da je to samo la`, "dajemo

13.500". Nije istina. I stalno se pravi jedan broj~ani galimatijas u

kojem se vi{e ni Pitagora ne bi sna{ao, a namerno se tako radi. Evo,

ja vama tri puta poku{avam to da objasnim i te{ko vam je objasniti,

jer oni samo ispaljuju socijalne parole kao pred bur`oasku

revoluciju.

Otmite od {verca u komisionima 200 miliona evra koje vam ne

pla}aju, otmite od Kineza 300 miliona evra koje vam ne pla}aju,

otmite jedan deo od milijarde zbog 400.000 neprijavljenih radnika.

E, onda do|ite da tra`ite, i mi }emo tad imati ekonomsku

pretpostavku priliva zna~ajnijeg dela kapitala i odmah potpisujem

da }emo pove}ati plate za 30%. Imate na jednoj strani osiroma{enje,

ne mo`ete podi}i cene. Ja sam pravio pokuse, podignete cene za 10%,

i vi prepolovite promet. To je neverovatno, recimo, razlika izme|u

1.200 i 1.500 dinara za pantalone prepolovi vam promet! Moj

potencijalni kupac ima 300 evra platu, neprimljenu dva meseca.

Moja radnica {ije, ona je odradila sve {to je njena dru{tvena obaveza,

svi mi drugi na`alost nismo odradili ono {to je na{a dru{tvena

obaveza. I zato su poslodavci ti koji ~uvaju stabilnost, ne mogu

sindikati ~uvati stabilnost tako {to }e tra`iti vi{e. I to se namerno

stavilo u ravan osionih poslodavaca koji mnogo zara|uju i sve od njih

treba kao Robin Hud oteti, jer znate, oni se bogate na ime toga {to

ne}e da isplate topli obrok i regres. To je jako opasno. Podignite za

15.000 dinara na{e obaveze prema dr`avi, mi ih isplatiti ne mo`emo

i vi }ete uvesti moju firmu u ste~aj i, umesto da ja zbrinjavam 200

ljudi platom od 22.000, njih }e 200 oti}i na biro. To je tako

jednostavno. Novca je malo, a razulareni sinovi i drugi tra`e mnogo.

Jednostavno nam sad treba mnogo vi{e nego {to imamo, a godinama

smo tro{ili vi{e nego {to zara|ujemo. Sad moramo platiti cenu, ali ne

ovim populisti~kim formama socijalnog pakta, nego moramo

napraviti zbir ekonomskih poteza i pokrenuti vladu ili njena tela
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kapitalizmu, u kojem postoje neka tr`i{na pravila po kojima neko

opstaje, a neko propada, ispada da pravila ovde ne va`e. Ovo je

politi~ko dru{tvo gde ne va`e pravila tr`i{ta nego pravila koja

name}e politi~ka elita. 

Bez obzira {to ih ti pi{ljivi tabloidi s vremena na vreme onako

`estoko opljunu, oni se ipak utrkuju da se oglase tamo. I ne samo da

se oglase, nego i da nabace reklamu nekog javnog preduze}a.

Jednostavno, ti kao medij mora{ da se prilago|ava{ takvom na~inu

mi{ljenja i gleda{ kako sâm da zaradi{ tu reklamu, kako da zaradi{

oglas, a to mo`e{ tako {to }e{ ne{to pre}utkvati. Zna~i, ako ne}e{ da

se pona{a{ ba{ tako bezobzirno i da bude{ pi{ljivi tabloid, ti }e{ se

zvati nezavisni medij, ne}e{ lagati, ali }e{ pre}utkivati mnogo toga.

Stvarno ne znam medij koji nije legao na tu rudu, ali opet je problem

do nas, zato {to smo pristali na tu igru. Shvatam da nema mnogo

prostora i shvatam polo`aj mnogih ljudi koji su i umorni i zasi}eni

svime, ali jednostavno su se mnogi predali i prepustili se stihiji i nisu

nikakav korektiv vlasti. Vlast name}e neke teme, ~ak neke i

prepumpava i izmi{lja samo da bi skrenula pa`nju javnosti, i to je

ono ~ime se ti bavi{, navodno istra`uje{ ne{to, samo da ne bi ~a~kao

dublje. 

Daj bo`e da se iz ovoga izrodi neka ja~a javnost koja }e u budu}nosti

slu`iti gra|anima Srbije da saznaju neke stvari o politi~kim

strankama, o beneficijama koje donose upravni odbori ili javna

preduze}a. O~igledno, ovde }e se, kao i u prethodnim slu~ajevima, sve

zavr{iti na Kri{tu i jo{ par ljudi, problem }e i posle toga biti zata{kan

i pojavi}e se ne{to novo. Jer, ovo je o~igledno naru~ena afera, taj isti

Kri{to je pre mesec dana u tom istom Pressu imao dve strane da se

predstavi kao dobar direktor koji se obukao u ode}u obi~nog radnika,

on ih je vodao kroz ceo aerodrom, slikao se u sto poza. I odjedanput

je posle mesec dana do{ao na tapet. I onda vidimo da su Press i

aerodrom potpisali ugovor od 4,8 miliona dinara za reklamiranje

aerodroma. Mislim, ja ne znam nijedan drugi aerodrom u Srbiji na

koji mogu da idem, ne vidim za{to ovaj mora da mi se dokazuje kao

jedini pravi aerodrom i da ba{ njegove usluge treba da koristim.

O~igledno je to neka vrsta usluge za neku tre}u uslugu koja treba da

usledi. Ali, o~igledno je i da su u Pressu sada na{li boljeg mecenu s

vi{e para, pri ~emu je uslov bio da se Kri{to pusti niz vodu. Cilj je

verovatno negde zaklonjen -mo`emo da pretpostavimo da je trebalo

da se Dinki} sre`e na neku meru, da mu neki njegov ja~i i ve}i partner

restrukturirati javna preduze}a, ne}emo mi, sve }e to neko drugi. Po

principu - od moje bolesti umiru samo drugi i ba{ me briga. Mi

nemamo plana. Apsurdno je, naravno, da trojica najbogatijih ljudi u

Americi imaju zaradu ve}u od bruto dru{tvenih proizvoda 60

zemalja. Apsurdno je i kod nas da je jedan ~ovek jednako pola dr`ave,

pa makar ko da je on, ne zato {to je to veli~ina kapitala, nego zato {to

on zakida {ansu mnogima drugima da samo ofarbaju kosu, da obuku

cipele koje ne propu{taju vodu i da detetu pribave ne{to {to mu vredi.

Ne pripadam ljudima koji svoj status projektuju kroz materijalno, ja

sam se bavio nekim lepim stvarima u `ivotu, dru`im se s nekim

pametnim ljudima, ali od boga mi je da uti~em na 5.000 ljudskih

`ivota i samo me to spre~ava da zatvorim firmu. Ja sam se po~eo

baviti biznisom da ne bih bio podstanar, i supruga i ja, iako smo se

druga~ije obrazovali. Tako da }u pozvati sve svoje prijatelje i sve

radnike i mi }emo izi}i na ulicu, nas 300 poslodavaca, civilizovano, i

predati vladi svoje zahteve. Ukoliko u 60 dana ne po~ne da radi na

tim zahtevima i re{ava ih, mi }emo objaviti konkurs za saradnju sa

nekom od politi~kih grupacija, re}i javno da smo pri{li toj grupaciji i

od tog trenutka po~eti javno agitovati da promenimo politi~ku zbilju

i raspored na politi~koj sceni i uva`iti one koji uva`e privredu i `ivot

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo gospodin Milan Kne`evi}, a u nastavku Pe{~anika slu{ate

na{eg kolegu novinara @eljka Bodro`i}a iz Kikinde. On je urednik

Kikindskih. @eljko i njegove kolege su re{ili da od 1. januara po~nu

potpuno samostalno da izdaju svoje novine. Sada }ete ~uti razlog.

@eljko Bodro`i}: 

Ono {to nije uspeo Milo{evi} da napravi od slobodnih novinara uspeo

je ovaj divlji kapitalizam, danas su oni dospeli u du`ni~ko ropstvo i

zbog toga su prinu|eni da }ute o mnogim stvarima, da trpe vlasnike

i da jednostavno ne rade ono {to im profesija nala`e. Odjedanput se

pojavilo mnogo ljudi koji ne `ele da pri~aju o mnogim stvarima, ne

`ele da pi{u, dopisni~ka mre`a svih beogradskih listova, zna~i

centralnih, svodi se na to ko je koga ubio, na velike tragi~ne

doga|aje. Otvaranje neke teme, naro~ito istra`ivanja po provinciji, to

danas ne mo`e{ o~ekivati ni od jednog novinara, jer svi su zavisni od

vlasnika, a preko njih i od politi~kih partija. Mi, na`alost, osim {to

vi{e nismo slobodni, ne `elimo ni da osvajamo slobodu, mi ne

funkcioni{emo u tr`i{nim uslovima. Mada znam da navodno `ivim u
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Kikindske su nedavno proslavile 10 godina od drugog broja. Mi smo

u ovih 10 godina menjali izdava~e, i sada od 1. januara isto menjamo

izdava~a, postajemo sami vlasnici svojih novina. Zbog svetske

ekonomske krize, koja, ka`u, jo{ nije do{la do nas, novosadski

Dnevnik, koji je bio na{ izdava~, odlu~io je da skre{e broj zaposlenih

i da se li{i lokalnih izdanja. Tako je svetska ekonomska kriza prvo

zakucala u moje selo na severu Banata, s tim {to je bilo naznaka, i

Dnevnik je to `eleo, da nas proda firmi Vojvodina info, koja postoji

nekoliko godina unazad i koja je sada vlasnik ve}ine lokalnih

{tampanih medija u Vojvodini. Glavni u tom konzorcijumu je

famozni Du{an Stupar, ~ovek koji je bio {ef beogradskog DB-a

krajem osamdesetih.

Svetlana Luki}: 

Izvini, to je onaj Stupar koji je nedavno bio jedan od junaka

Insajdera?

@eljko Bodro`i}: 

Da, to je taj {to je objasnio da nisu ubijali nego su eliminisali

protivnike tokom sedamdesetih i osamdesetih. Uglavnom, on je bio

visoko rangiran policajac, pao je u tim previranjima kao pripadnik

Stamboli}eve strane, mada oni bolje upu}eni ka`u da nije bilo tako.

Uglavnom, on je sklonjen u jednu firmu, Udba je naravno imala sve te

izvozno-uvozne firme, pa tako i taj Univerzal. I radio je u Rusiji jedno

vreme, a od polovine devedesetih postao je i vlasnik i direktor tog

Univerzal holdinga, koji je danas mo}na firma. Svako koga

interesuje {ta Univerzal poseduje od fabrika, nekretnina, mo`e to

lako da vidi na internetu. Stupar se, dakle, bacio u biznis, a jedan od

njegovih biznisa je medijski biznis. Firma u kojoj je on suvlasnik

po~ela je na aukcijama da kupuje lokalne {tampane medije. Novine

koje su bile op{tinske prodavane su u prethodne dve godine na

aukcijama i kupac je uglavnom bio Stupar sa ekipom. A s njim u ekipi

su i novosadski DSS-ovci, izvesni Nenad Ron~evi} i Sr|an Vu~urevi},

koji su u drugim firmama povezani sa biv{im ministrom Lon~arom.

To je neka od poslednjih afera, to kako su Lon~ar i taj Ron~evi}

zaradili za godinu dana nekih 5-6 miliona evra. 

Uglavnom, to je jedna uvezana ekipa i oni su izme|u ostalog kupili

na{e konkurentske novine, Kikindske novine. Radikali su, kada su

do{li na vlast 2004. godine, osnovali te novine i dali im isto ime kao

na{e. Mi smo Kikindske, i {tampamo se na srpskom i ma|arskom

poka`e gde mu je mesto. Mislim, meni je stvarno grozno kad ~itam

sve te naslove i tekstove o Mla|anu Dinki}u, ali Mla|anu Dinki}u

dugo nije bilo grozno, i nije smatrao za shodno da se ogla{ava zbog

sveg zla koje curi iz tih novina. Ali sada, kad su do{li na tapet on i

Kri{to, on to radi. 

Treba znati da se to de{ava permanentno od dve hiljade i neke

godine, otkad je osnovan onaj prvi pi{tolj-tabloid, Nacional. Iz

Nacionala su se izrodili svi ostali, Kurir, Press itd. I sve te novine bile

su u su{tini na usluzi Mla|anu Dinki}u, on je sve vreme koristio

njihovu spremnost da urade prljav posao. Nije ni u jednom trenutku,

iako je non-stop u vlasti, na sednici vlade pitao {ta rade ovi javni

tu`ioci, za{to oni ne reaguju, za{to ne za{tite njegovu partijsku

koleginicu Ivanu Duli}-Markovi}, koja je sto puta nazivana usta{om,

{to je po meni sto puta ve}a i opasnija stvar nego kad ti neko ka`e

"lopove". I neki drugi ljudi, koji nemaju veze sa finansijskim

tokovima u zemlji, kao oni iz nevladinog sektora, nezavisni novinari,

dolazili su na te naslovne strane, i niko ih nije za{titio. Nikada nije

vlada rekla: e, ovo nam je zadatak ove nedelje, ako sad to re{imo

ima}emo neku korist u budu}nosti, scena }e se malo ra{~istiti, bi}e u

javnom govoru mnogo vi{e pristojnosti. Me|utim, oni ne obra}aju

pa`nju, na primer, na svog direktora javnog servisa koji je

bezobziran ~ovek, koji se danas sa macolom slika za novine. Ako

direktor javnog servisa na taj na~in {alje poruku, {ta da se ~udi{

tamo nekim tipovima koji ure|uju tabloide? Kako je to dozvoljeno

direktoru javnog servisa - samo ta fotografija, da ne ulazim u sve ono

{to je radio i ~ime se sve slu`io - koji treba da bude primer medija po

ozbiljnosti, po pristojnosti, po objektivnosti? A Mla|an Dinki} ili bilo

koji ministar se ne seti da opomene tog direktora, prelazi preko toga,

ali kad budu nedelju dana `rtve nekih tekstova po tabloidima onda

kukaju na sav glas, iako je sve to na neki na~in i njihov produkt. To

je proizvod na{e politi~ke elite posle 5. oktobra, koja ni dan-danas

nije uspostavila norme pona{anja. Zna~i, plate i apana`e u upravnim

odborima i javnim preduze}ima su takve kakve su od 2000. godine, a

onda se 2008. svi ~ude, kao - mi smo im rekli da ne uzimaju toliko,

znate, otrgli se... Ma, haj'te, molim vas! Kad god do|e predizborna

kampanja onda se sve vidi i onda svaki od tu`ilaca, ako ho}e, mo`e

lako da pove`e sva javna preduze}a sa {tamparijama, raznoraznim

agencijama, da vidi kuda ide novac, da ga lako isprati, da napravi

sliku kako se finansiraju predizborne kampanje politi~kih stranaka.

To svaki iole sposoban tu`ilac mo`e da uradi ako ho}e. Ali ne}e.
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mogu da promene dru{tvo. Kada su videli danas da ne mogu, pristali

su na ovakve uslove. Mislim da u komunizmu nije bilo toliko

propagandista koliko ih danas ima i koliko }e ih biti u budu}nosti

ako se ovako nastavi. Proevropska vlada - samo na re~ima, a na delu

je ta vlada i dalje samo srbijanska. Ista politika kao i pre, manifestuje

se samo u predizbornim kampanjama tim `utim zvezdicama i plavim

zastavama, kao, mi smo za Evropu, a u su{tini - ko {ta radi da se

pribli`imo Evropi? [tavi{e, oni hu{kaju ovaj narod da se vrati u one

luda~ke nacionalisti~ke pri~e. 

Sad }e oni sami sebi usko~iti u stomak, jer imaju rastu}e socijalno

nezadovoljstvo. Taman su se radikali nekako raspali, a ti sada opet

celu klimu name{ta{ tako da pravi{ nacionalisti~ku histeriju. I sad,

osim {to ljudi lude zbog besparice, oni ponovo lude zbog nekih

navodnih nepravdi - te Hrvatska nas tu`ila, te Crna Gora priznala

Kosovo... Ima{ ministra inostranih poslova koji je u stvari ministar

unutra{njih poslova, koji o~igledno radi za unutra{nji rejting svoje

stranke i to na najgori mogu}i na~in. Ministar inostranih poslova

ima isti re~nik kao Vladislav Jovanovi}, i mene zabrinjava to, da

budem banalan, kur~enje, koje mo`e mnogo da nas ko{ta. Ne

razumem kako to da onaj ko je tu {ef, a to je Boris Tadi}, ne vidi da to

ne mo`e da ima dobre rezultate na du`i rok. Na kratki rok - da on

pribavi simpatije, da ~ita{ po tabloidima da mu se divi Brana

Crn~evi} ili Antoni} - pa, to je okej ako im se svi|a, ako je to cilj

njihove politike. Ali mi je ipak potpuno nejasno da se takva politika

vodi i da se ne otvaraju va`ne teme, ali tu se opet vra}amo na po~etak:

nema slobode u medijima, nema ko da pi{e, barem u ovim ve}im

medijima. [to bi rekla baka mog druga, "ala nam je dobro, tako nam i

treba".

Kod mene u Kikindi Demokratska stranka je preuzela vlast od

radikala, samo {to me|u demokratama ima{ danas sijaset ljudi koji

su i 1990. godine bili punoletni, ali im nije padalo na pamet da budu

deo Demokratske stranke. Kad vidi{ taj sastav danas, prvo se

obeshrabri{, pomisli{ - pa, taj nije bio u Demokratskoj stranci, a onaj

je bio kod Kari}a. Pre nekoliko godina su neki ljudi kod nas u Kikindi

jeli paprike sa Kari}em na bini, a sad su u Demokratskoj stranci.

Sve`e paprike! On je jeo zelenu salatu ne znam gde, a kod nas je na

svom predizbornom mitingu jeo sve`u crvenu papriku, po~eo da

`va}e na bini, svi radosni, veseli, zapevali svi tada{nji kandidati za

odbornike! I, nekoliko godina kasnije, eto ih kao sasvim legitimnih

jeziku latini~nim pismom, oni su Kikindske novine, i {tampaju se na

}irilici, pa nas ljudi ovde tako zovu - latini~ne i }irili~ne. Nas nazivaju

i usta{kim, izdajni~kim. Raja Popovi}, na{ ~uveni tu`ilac iz

devedesetih, ima najbolji naziv, on ka`e da smo usta{ko-soro{evske

novine. Uglavnom, mi smo imali konkurenciju koja se zove isto kao

mi, i pre godinu i po dana je Vojvodina info kupila i te novine. Ista

firma je danas ve}inski vlasnik Somborskih novina, Suboti~kih

novina, Nedeljnih novina iz Ba~ke Palanke, Sremskih novina iz

Sremske Mitrovice, novina iz Vr{ca, Kule i Zrenjanina. Zna~i, u ovom

trenutku, osim nas, oni nemaju konkurenciju ni u jednom ve}em

gradu u Vojvodini. Uvezali su sve te lokalne novine, a glavni list je

Gra|anski list iz Novog Sada. Tako mo`e da se dogodi da u svim tim

lokalnim medijima u istoj nedelji tokom predizborne kampanje bude

neko od ovih lidera DSS-a; intervju, izve{taji o aktivnostima

Vojislava Ko{tunice i tako dalje. Oni su, zna~i, ra~unali na tu opciju,

na DSS. Me|utim, DSS je pukao u Vojvodini skoro kao LDP, ne ba{

toliko, i odjedanput je ta politi~ka podr{ka nestala, barem smo mi

mislili da jeste. Me|utim, ispostavilo se da para vrti gde burgija ne}e

i da su se oni lako prekomponovali i sada o~igledno rade sa drugim

vode}im strankama, kako u pokrajini, tako i u Beogradu. 

Uglavnom, oni su sada napravili jedno dobro uvezano medijsko

carstvo u Vojvodini, {to naravno nije krivi~no delo, ali je problem u

tome {to su sve one novine koje su egzistirale u Vojvodini, koje su

bile pokretane tokom devedesetih ili posle toga, koje su li~ile na

slobodne novine, sada uga{ene. Ostali su oni koji su 2000. godine

mislili da je gotovo sa njihovim novinarskim i propagandnim radom

u svim tim op{tinskim lokalnim listovima, odjedanput su sad dobili

priliku da nakon osam godina postanu monopolisti u svim tim

gradovima. I dalje rade komotno, po narud`bini i sve su im novine

iste. Vlasnik je sa op{tinskim novinama dobio i monopol da

objavljuje op{tinske oglase i, ono {to je na`alost jako bitno - ~itulje.

Jer, {to ka`e Laki, sve mo`e da propadne samo je smrt siguran posao.

To je doslovce tako. 

Oni sada imaju dobar prihod od tih medija, a istovremeno su spremni

da ih sve upregnu u slu`bu neke politi~ke elite. Ona koja je trenutno

najja~a, ta }e biti njihov partner, i to je ono {to ~ini da se novinarstvo

uru{ava vi{e nego za vreme Milo{evi}a. Jer, i tad je postojao pritisak

na novinare, postojala je autocenzura, ali je bilo mnogo ljudi koji

nisu pristajali na to, koji su radili barem iz nekog ideala, uverenja da
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Svetlana Luki}: 

U pro{loj emisiji Bora ]osi} nam je pro~itao nekoliko pasusa iz svoje

najnovije knjige Konzul u Beogradu. Ju~e smo pred njegov povratak

ku}i u Berlin napravili ovaj razgovor, o ~emu drugom nego o

emigraciji. Uzgred, nedostaju mi ovih dana svi oni ljudi koje smo

precrtali u telefonskim imenicima, jer su sada ve} 15-20 godina u

emigraciji. Mislim na njih ovih dana, jer mi se ~ini da su stra{no

zate~eni ovom svetskom ekonomskom krizom, pobegli su od jednog

haosa na bezbednu teritoriju, a sada ih je i tamo do~ekao drugi haos.

Da se vratimo Bori ]osi}u. 

Bora ]osi}: 

Ju~e mi se ~ak u~inilo da je to jedan pokojni grad, ~ini mi se zaista da

onaj grad koji je doskora tu bio, ~ak i tamo negde do osamdesetih

godina, vi{e ne postoji. Postoje ulice, postoje ku}e koje sad ~ak mogu

malo i da budu obnavljane, ali to mi se sve ~ini kao pozori{ni dekor.

Ti glumci su se promenili, dakle, ljudi su neki sasvim drugi, ~ak i oni

koje prepoznajem kao svoje savremenike nekada{nje i poznanike, jer

oni su svi, naravno, odeveni kao da su po{li u neku akciju po drva,

na`alost. Ono gra|anstva {to je jo{ `ivo, a uglavnom su pomrli, oni

svi imaju neku skramu na sebi, me|utim, ovde `ivi ~itava populacija

potpuno novih i meni nepoznatih ljudi. ^uje se i neki melan` od

jezika koji jeste, recimo, neki srpski, ili ne znam kakav, ali nije

beogradski. Ja se posle svojih 55 godina ovog svog konzulstva u

Beogradu zaista napre`em da razumem ono u prolazu, pogotovo sa

prodava~ima i sa drugima. Sveukupno uzev, ne mogu da ne budem

zadovoljan {to me ovde nema, a isto tako sam sasvim uveren da

odavde nisam nestao, to ba{ i ovih poslednjih nekoliko dana

dokazuje, da ima prili~ne srda~nosti prema meni, otvorenosti.

Naravno, u jednom krugu, ali ja nikad nisam imao neki veliki krug,

svi mi `ivimo u tim malim krugovima pozitivnog pakla.

Kao prognanici u Sibir. Zapravo je bilo vrlo mnogo tih, kako su ih

Rusi zvali, siljka. To je, dakle, progonstvo gde su ljudi zapravo

slobodni, oni samo moraju biti na Kolimi, a ne mogu biti u

Lenjingradu ili u Moskvi. Na minus 60 stepeni ti mo`e{ iza}i iz ku}e

gde ho}e{, ali gde god da ide{, otpa{}e ti nos. Dakle, to je jedno

ne~uvano logorsko okru`enje, ne~uvani zatvor iz koga ~ovek nema

kuda, a ono {to je za mene najturobnija oznaka ovde u gradu, to je

nekakva pomirenost. Evo jedne scene - pre neki dan ulazimo u

trolejbus na Slaviji i do Terazija taj trolejbus ide 20 minuta. Naravno,

predstavnika Demokratske stranke. Bizarno. Ta uljuljkanost

Demokratske stranke me stvarno zabrinjava. Sve se nadam da }e

neki razumni ljudi, koji imaju ime, dignitet, ne{to da preduzmu, jer

ovako, ako se ja budem bavio Drugim svetskim ratom i slu{ao te

tirade Vuka Jeremi}a... Ko te, ~ove~e, pita?! Jednostavno ho}u da

kona~no uradimo ono za {ta si i dobio mandat, a to je da se pridru`i{

Evropskoj uniji i da ~ini{ sve da unormali{ zemlju. Neke nedeljnike

ne mogu da prepoznam, kako se ophode sa tom histerijom ministra

inostranih poslova - jer, to je za mene histerija. Voleo bih da je to

njegova samostalna politika, jer ako je to naum vrha Demokratske

stranke, onda je to jako lo{e. Sve se nadam da je to njegov hir, da se

on previ{e zaleteo i da }e mu vremenom neko re}i: stani, zako~i.

Zna~i, postoji jedan centar i u tom centru je skoncentrisana sva lova,

svi mo}ni ljudi. Svi ovi iz provincije koji ho}e ne{to da budu br`e-

bolje idu u Beograd da tu ostanu, da se tu uvale u vrh stranke, da

postanu neki faktori. A ko }e ostati da `ivi u Kikindi, Somboru, u

Beloj Crkvi, Vranju, koga je to briga? Gledam po svom gradu, koji se

nalazi na najve}im, skoro jedinim izvorima gasa i nafte u ovoj maloj

zemlji - poslednjh dvadeset godina Kikinda od toga nije imala

nikakvu korist. Sada govore o rudnoj renti, po{to Rusi treba da uzmu

Naftagas, pa se upore|uje sa nekim normalnim zemljama gde je

rudna renta visoka. Kod nas se tamo gde se nalaze bu{otine lokalnoj

samoupravi daje oko 3% od eksploatacije tog prirodnog blaga, a

negde taj procenat ide do 50-60%, ne znam ta~no i ne}u da lupam, ali

je procenat mnogo, mnogo vi{i nego kod nas, ~ak i u Rusiji. To je, eto,

nepravda koja se nanosi mom gradu, a svaki grad ima svoju pri~u.

Politi~ka elita misli o provinciji samo kad je predizborna kampanja.

Ne{to se vi{e asfaltiraju putevi, ali to je i dalje malo u odnosu na ono

{to treba uraditi, jer stvarno treba vratiti `ivot u ta mesta. Danas i

oni koji zavr{e i koji ne zavr{e fakultet ostaju u Beogradu. Do|e{

jednom u mesec dana da napuni{ torbu mesom i krompirom i vra}a{

se u velegrad, jer tamo je novac, tamo je {ansa. Kad ide{ kroz

banatska sela, to je da pla~e{, svaka druga ku}a je prazna.

Doma}instva su jednostavno nestala, ostale su ku}e koje su

zabravljene, a oni koji mogu ne{to da promene u tom sistemu ne ~ine

da se to desi. Da ka`u barem - zvu~i sme{no, komunisti~ki, petoljetka

- ali, bar da se zna {ta }emo u ovih pet narednih ljeta raditi, da bismo

ono peto ljeto ne{to ubrali.
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osrednji pesnik, makar on bio ~lan pokrajinskog Komiteta ili ne

znam ~ega, a ovi drugi, makar bili i malo dekadentni, ostajali su i i{li

napred i napred, i to je trajalo, pa, sve do osamdesetih godina kad je

po~elo sve da se ru{i. Gledam sada ovu mapu o padu Jugoslavije na

ovom zidu - s tim padom Jugoslavije padao je op{ti kriterij, jedan

generalni okvir `ivota, civilizacije, kulture, literature, privrede,

svega.

To je ona avlija kako ju je ozna~io Rade Konstantinovi} u svojoj

epohalnoj analizi koja je prikazala autizam selja~ke sredine koja se

jo{ poselja~ila, pa je to do{lo na neki n-ti stepen. Ali i u okviru same

avlije po~eli su da se dele, a to je taj sumanuti tekst Dragoslava

Mihailovi}a u kome on ne samo da je protiv Hrvata ili, ne znam,

protiv [iptara, kako oni ka`u, nego je protiv Srba koji nisu super

Srbi. Od Bore Stankovi}a i Laze Lazarevi}a do Crnjanskog, do Ki{a i

ne znam do koga sve, to je jedna linija koja je bila potpuno ~vrsta i

stabilna i u jeziku i u svemu drugom, naravno i u moralu, a ovo je

sada cepkanje, sad kao da on iz te avlije ho}e da izdvoji ovaj vajat, a

{tala je od onih drugih. Dakle, to je ono {to ^olovi} izvanredno

analizira, tu sumanutu podelu ~ak me|u Srbima. Oni ne mogu

dovoljno da se nadele, oni samo cepkaju, cepkaju, {to se sve svodi na

Dobri~aninovu komediju o zajedni~kom stanu. Od cele civilizacijsko-

kulturne, kulturolo{ke i ne znam kakve dru{tvene okoline Srbije i

Beograda on je stvorio jedan zajeni~ki stan u kome se oni guraju i

svako ima samo komadi} jedne sobe u jednom trosobnom stanu, ali

to im je dosta i ne vole da iza|u ni na hodnik, a kamoli na ulicu,

kamoli da sednu u kola da pre|u granicu, kamoli da u|u u Evropu,

kamoli da u|u u svet.

Hrvatska je isto jedna jako autisti~na zemlja, samo taj autizam ima

vrlo mnogo pukotina, mnogo vi{e nego Beograd i Srbija. Ovo je jo{

uvek jedna Neboj{ina kula, jedna ]ele Kula ~ije zidove ~ovek te{ko

mo`e da razbije. Tamo puca na mnogo strana, pre svega puca na

mestu predsednika. Da je Srbija imala nekog Mesi}a, to je ve} jedan

punkt, Hrvatska je imala taj Feral Tribune koji je na`alost sad mrtav,

ali koji je 10 godina ne{to zna~io. Ovde toga nema, ovo je sve

delimi~no feralski. Gra|anstvo i onaj srednji sloj koji je uvek

najmizerniji, moram re}i, oni nisu mnogo Evropejci, oni isto tako

vole zagorsko, ona tri jela koja se vrte, isto kao [umadinci, kao ne

znam koji... Hrvati imaju prednost {to su geografski malo bli`e

nekim zemljama, jer tu je Austrija, Italija i sve drugo, a mi imamo

da smo to znali i{li bismo pet puta pe{ke, ali ko to zna, to je tako,

zagu{eno je, to sam video jo{ samo u Bukure{tu, takav jedan totalni

kolaps svega. Ali, {ta je tu najtragi~nije? Lica tih ljudi koji pored nas

stoje ili sede su potpuno ravnodu{na, oni bi mogli tu stajati jo{ tri

sata i nijedan ni da opsuje ne{to, a kamoli da se ne{to pobuni ili da

razbije vrata, stakla, prozore. Ne, gospo|e nekog gra|anskog izgleda,

pa sve do nekih nesre}nika klomfera, i ko zna sve ~ega tu sve nema,

sede, stoje, oni su kao u nekom panoptikumu, u muzeju vo{tanih

figura, dr`e se za ru~ke i sve stoji, stoji, stoji... Taj trolejbus koji za 20

minuta prelazi 400 metara, ili koliko, za mene je jedan model u kome

se prikazuje `ivot ove na{e beogradske nesre}ne savremene

arijevske klase.

Pamtim vreme od pre 50 i vi{e godina, odmah posle rata, Drugog

svetskog, posle oslobo|enja, tada je po~ela knji`evna i ne znam

kakva sve avantura moje generacije, tih nekoliko ljudi koji su nekako

na sre}u u{li u taj nimbus uz veliku potporu starih pisaca, posebno

onih  iz nadrealizma, zna~i, Marko Risti}, Du{ko Mati}, Oskar Davi~o

i tako dalje. Postoji tu jo{ uvek neka stega, prvih godina je vrlo va`na

osoba taj nesre}ni Radovan Zogovi}, me|utim, i mimo svega toga

neko, moram re}i, prili~no mudrom politikom, u to vreme Josipa

Broza, {alje Marka Risti}a u Pariz za ambasadora. Pa, to je ipak bilo

ne{to epohalno za sve nas. Pa onda Du{ko Mati} postaje rektor

Akademije pozori{ne, Mima Dedinac upravnik Jugoslovenskog

dramskog. Tri-~etiri glavna punkta kulture, civilizacije i svega

drugog u mutnim i takozvanim surovim vremenima dolaze u ruke

najzna~ajnijih pesnika ove zemlje. I samim tim stvoreni su kriteriji.

U to vreme je bilo velikih sporova izme|u takozvanih realista i

nadrealista, modernista i nemodernista. Bilo je i zna~ajnih pisaca i

na onoj drugoj strani, Mihailo Lali} je ipak jedan respektabilan pisac,

bez obzira {to neguje neku realisti~nu frazu, ali Mihailo Lali} je

istovremeno napisao prvi roman u kome jedan partizan susre}e

|avola. Mislim, ne mo`e se ni{ta izbaciti iz tog konteksta ni sa jedne

ni sa druge strane, ali znalo se da je jedan pesnik kao {to je Miodrag

Pavlovi}, ili kao {to je Vasko Popa, velika inovacija. Oni su mogli

Vaska da gnjave ne znam koliko dugo zato {to je napisao "konj sa

osam nogu", ali je to pro{lo i ipak se videlo da konj koji tr~i ima i vi{e

nego osam nogu, kao {to se vidi na starim Majnbrid`ovim

fotografijama. A ovi koji su do{li, naravno, iz sela, iz {tala, oni su

uvek gledali samo ~etiri konjske noge. Dakle, stvari su od prve imale

jedno okolje, u tom okolju se znalo da je jedan osrednji pesnik
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koji na`alost potpuno i{~ezava obele`im i scenografski i dekorom i,

naravno, duhom samim. Ja sam, zapravo, vi{e ovde zbog te knjige

nego zbog sebe, a to {to smo tu, to je samo usputno zadovoljstvo da

vidimo sve vas.

1998, zna~i, ta~no pre deset godina, kad su iza{le ove knjige kod B92

- sad ovih dana veliku srda~nost ose}am, to moram re}i - bilo je, po

meni, na jedan drugi na~in bolje, borbenije, svi su ljudi bili vrlo

napregnuti da sve promene kako znaju i umeju, iako su autobusi bili

s provaljenim krovom, to pamtim. Ali sad je splaslo. To je ono Branka

Miljkovi}a, da li }e sloboda umeti da peva k'o {to su su`nji pevali o

njoj. U`as jedan od takvog jednog paradoksa.

(Mark Berns - Tamna je no}).

Svetlana Luki}: 

^uli ste pesmu Tamna je no} ruskog {ansonjera Marka Bernsa. Kad

se Bora ]osi} u svojoj knjizi Konzul u Beogradu se}a svog detinjstva,

malo-malo pa pominje neke Ruse, ili neke ruske peva~ice po otmenim

beogradskim kafanama, ili neke zanatlije. Zanimljivo je koliko se

ljudi koji se se}aju svog detinjstva u Beogradu se}aju i nekih Rusa.

Nekome su ruski oficiri, Kozaci, zauzimali kuhinje i spava}e sobe, a

neko je, kao Bora ]osi}, imao sre}u da mu od Rusa kao gost zapadne

upravo {ansonjer Mark Berns. Za kraj Pe{~anika slu{ate istori~arku

Dubravku Stojanovi}.

Dubravka Stojanovi}: 

Ove nedelje je bio 1. decembar, tog dana je bilo 90 godina od stvaranja

Jugoslavije. Napeto sam ~ekala da vidim ko }e na koji na~in to da

obele`i. Dok je to bila dr`avna ideologija, svi su se otimali o tu ideju

i svi su izvla~ili kontinuitete, tako da su oni malo skepti~niji nalazili

jasne korene, recimo, u Prvom srpskom ustanku, a oni koji su bez

ikakve skepse ulazili u to pitanje nalazili su korene jo{ u srednjem

veku, dok je ono {to smo mi u~ili u {koli - meni je bar ostala takva

slika, ne tvrdim da je to ba{ pisalo, ali sam bila potpuno uverena u to

- bilo, otprilike, da su stari Sloveni, Srbi i Hrvati, sedeli na Dnjepru i

na Dnjestru i da je njima tamo bilo hladno, i po{to nisu imali ba{

neke najbolje uslove za `ivot odlu~ili su da odatle krenu da bi stvorili

Jugoslaviju. Imala sam utisak da su onda {etali prostranstvima

Evrope i gledali gde bi bili ti idealni klimatski uslovi, gde je najlep{e

more, gde su najlep{e planine, najdublja jezera, gde ima malo

ravnica, malo {uma, dakle, da ta na{a zemlja bude najlep{a. I da su

ovde Rumuniju i Bugarsku, koje, istina, jesu u Evropi, ali to je

potpuna komedija. Ja sam u toj evropskoj zemlji Rumuniji proveo

vi{e dana pro{le godine, pa to je ipak za nijansu depresivnije nego

ovo {to do`ivljavam ovih dana u Beogradu. I Bukure{t i svaka stopa

izme|u Bukure{ta i, na primer, grada Sibiju, gde je ro|en Sioran, to

je jedno blati{te. I ovde je blato, ali ovo je blato vi{e metafori~no, a

ono je pravo blato. Prema tome, ima jo{ i gorih stvari i

paradoksalnijih, jer oni jesu u Evropi, a mi ovde nismo.

Kao da smo u nekom azilu, ne za ludake nego za glupake. Ju~e

pro~itam kako Toma Nikoli} ka`e: ma, ko {ljivi ovu Hilari Klinton, da

je bila ~estita zadr`ala bi mu`a. Jedan ~ovek koji je u vrhu politike,

koji je doskora bio {ef jedne velike stranke, bilo kakve, bulazni tako

neke stvari koje nemaju nikakvog osnova, i to se {tampa. Da ne

govorim, jedan Velja Ili} tamo {amara taksiste, uop{te, jedna totalna

razularenost, to je stvarno znak stra{nog bezna|a obi~nih ljudi koji

uz takve politi~are, uz takvo okolje, uz takav dekor - jer novine su

ipak dekor nekog duha i nekog civilizacijskog nivoa - ne znaju {ta }e.

Ne govorim to sa nekom strogom odlu~no{}u ili gor~inom, meni je to

sasvim dovoljno, ja volim da dolazim ovamo. Pre svega, imam jo{

uvek dosta `ivih ljudi koje obo`avam da vidim. Ja tamo `ivim toliko

le`erno u tom smislu, ne u nekakvoj rasko{noj situaciji, nego pre

svega u mentalnoj slobodi i moram re}i da odande mnogo bolje

vidim, a mislim, ~ak, i ako to smem da ka`em, mogu vi{e i da

pomognem. Tamo se stvarno neprekidno bo~im oko toga da prika`em

toj jo{ dosta zatvorenoj sredini ko je taj Marko Risti}, {ta je taj

nadrealizam, {ta je taj zenitizam, ko je taj Crnjanski, gde je taj

Makavejev koga sad vi{e niko ne zarezuje, nego je sad va`an samo

Kusturica koji pravi to svoje etno-selo i ho}e zaista da na svom

primeru poselja~i do kraja ovu zemlju. To je razlog {to nemam

nikakvu ideju da ovo svoje konzulstvo u Beogradu, koje je bilo dugo,

i bilo je i zanimljivo i dramati~no, da to sad nastavljam, to ne. Posle

ove knjige sam ve} napisao jedan dodatak, to je zapravo bilo pro{le

godine kad sam bio u Ma`estiku, kad sam prvi put bio u tom hotelu

kao gost, a gde sam bio proveo pola veka dole u kafani. Sad sam

odjedanput imao drugu vizuru, jer taj hotel je otvoren godinu dana

pre nego {to sam ja do{ao, 1937, to je bilo 1936. To je za mene bilo ne

samo taj art déco, nego to je bio jedan simbol mnogo ~ega, i sad sam

odjedanput iznutra gledao Obili}ev venac i sve te stvari. Taj dodatak

{to sam napisao zove se Doru~ak kod Ma`estika, u Ma`estiku kao

Tifani. Ono {to je meni najva`nije to je da nekakav duh, beogradski,
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prostor koji je u to vreme austrougarski sre}no podeli izme|u ma

koga. On je do te mere etni~ki izme{an, do te mere komplikovan, da

bi postavljanje granica, ka`u, zna~ilo beskona~an niz ratova me|u

narodima koji tu `ive. To je potpuno jasno, taj prostor ne mo`e da se

razgrani~i, eto, o tome se radi i oni zbog toga prave jedan racionalan

izbor, naravno potpuno svesni da to zna~i stvaranje jedne va`ne i

najve}e balkanske dr`ave koja samim tim postaje bitna i za celu

Evropu. Prema tome, tu nema nikakvih mistifikacija na koje smo mi

kasnije navikli, pa mislimo da su uvek svi o toj Jugoslaviji fantazirali

na jedan ideolo{ki na~in, pa nije ni ~udo {to se toliko puta raspala.

Ne, ona je napravljena na sasvim racionalnim temeljima

razmi{ljanja o tome {ta }e se desiti kad Austrougarska odatle

nestane. Poku{ajte da zamislite neki ogroman prostor u kojem treba

da nastupi vakuum i, kao, {ta sad bi? To pi{u, dakle, bez razlike svi,

od socijaldemokrata, koji su za balkansku federaciju, njima je

Jugoslavija malo, do konzervativaca kakvi su bili naprednjaci

Stojana Novakovi}a. Pri tom je vrlo va`no imati u vidu da ve}ina

intelektualaca i veliki broj politi~ara govori uvek isklju~ivo o

federaciji, i to je ta {ansa koja je zapravo potpuno propu{tena prvom

Jugoslavijom, a ni druga Jugoslavija, s obzirom da je bila

jednostrana~ka, nije mogla biti federacija u pravom smislu, jer je

imala samo jednu partiju, ~ime se zapravo i naru{ava su{tina

federalizma. Tako da Jugoslavija nikad nije imala {ansu da stvarno

iskusi federalizam i da stvarno iskusi demokratiju. 

S druge strane, ja sam rade}i za knjigu Kaldrma i asfalt, ~itaju}i, da

tako ka`em, `utu {tampu tog vremena, na{la neke podatke koji su i

mene samu iznenadili zato {to su to podaci koji su potpuno s onu

stranu bilo kakve ideologije. Jer, kada se i u najpozitivnijem smislu

govorilo o Jugoslaviji, uvek se govorilo o tim deklaracijama - Ni{ka,

pa Krfska, pa @enevska, pa sastanci, pa Jugoslovenski odbor. Dakle,

uvek se govorilo na nekom dr`avnom nivou, uvek se govorilo o

nekom naju`em vrhu elite koja donosi te vol{ebne odluke i pravi

dr`avu. Ali ja sam u `utoj {tampi otkrila ~itav niz veza izme|u malih

ljudi naroda koji }e kasnije u}i u Jugoslaviju, jo{ od devedesetih

godina 19. veka, koje istorijska nauka nije htela ili nije uspela da vidi

i koji su za mene postali mnogo va`niji od tih deklaracija, jer su mi

oni govorili pre svega o potrebi tih ljudi da iza|u iz svojih za~aurenih

malih sredina, i to je za mene bio znak. Ne{to {to bi moglo da se

nazove svakodnevno jugoslovenstvo pre nastanka Jugoslavije,

svakodnevno iskustvo dvadeset godina pre nastanka Jugoslavije,

onda naciljali taj prostor i rekli "ovde }emo da se spustimo i tu }emo

da napravimo Jugoslaviju", i onda je za mene kao |aka cela istorija

tekla dalje. Pojavili su se tu razni neprijatelji koji su nam zabijali

klipove pod to~kove, ometali Jugoslaviju, ali su stari Sloveni radili na

tome da se 1. decembra 1918. ona kona~no osnuje. Dakle, to je

otprilike neka scena koju sam pokupila iz {kole i bila uverena da je

pravedna borba za Jugoslaviju tekla jo{ od najranijih vremena

srednjeg veka. Ali ono {to jeste bitno i {to jeste u{lo u nauku i u

ud`benike je ~injenica da su se za autorska prava na osnivanje

Jugoslavije, dok je ona bila dr`avna ideologija, otimali svi, tako da su

Srbi nedvosmisleno tvrdili da je to njihova ideja i njihova tvorevina,

dok su Hrvati sa svoje strane, pak, tvrdili da cela stvar po~inje od

ilirskog pokreta i da je to njihova ideja. 

Kada se dr`ava raspala svi su se toga odrekli, i nekada ozbiljni

istori~ari tvrdili su, recimo, da u Srbiji te ideje nikada nije bilo i da je

Jugoslavija, kao {to znamo, jedna nasilna, ve{ta~ka tvorevina velikih

sila, da nam je nametnuta. I onda je ta ideja po~ela da se prebacuje

onom drugom, tako da je od na{e ideje postala tu|a ideja, pa je ovde

od srpske ideje to postala nasilni~ka hrvatska ideja. U hrvatskom

obrazlo`enju to je postala srpska hegemonisti~ka ideja, tako da je

zanimljivo {ta se s tom idejom de{avalo u samoj nauci. Istorijski je

potpuno ta~no da su sve srpske stranke, od levih do desnih, od

takozvanih progresivnih do konzervativnih, usvojile jugoslovensku

ideju kao svoju ve} od 1903. godine. Tu nema nikakve dileme, ma {ta

danas o tome govorili istori~ari i uprkos tome {to i u ud`benicima jo{

od 1993. godine pi{e da jugoslovenske ideje u Srbiji nikada nije bilo.

Ve} u Milo{evi}ev ud`benik istorije za VIII razred iz 1993. u{la je

bukvalno takva re~enica, da ideje jugoslovenstva u Srbiji pre Prvog

svetskog rata nije bilo, ta~ka.

Sticajem okolnosti, ja sam istovremeno sa tim prvim poricanjima

svakog jugoslovenstva u Srbiji radila istra`ivanja i prosto utvrdila da

su sve stranke, dakle, ne Nikola Pa{i}, kojeg, nedavno ~ujem, Dobrica

]osi} optu`uje za golgotu, nego i levo i desno od Nikole Pa{i}a, pa ~ak

i naprednjaci bili za Jugoslaviju. Oni su u svim svojim novinama

nepekidno pisali o Jugoslaviji, ali ne kao nekoj fantazmi, ne kao o

opsesiji ili nekoj misiji, nego o ne~em {to je najracionalnije re{enje.

To je ono {to me je fasciniralo kada sam ~itala te novine iz, dakle,

1900, 1903, 1904. godine, gde je Jugoslavija za njih jedno logi~no

re{enje problema, kako oni to ka`u, jer prosto ne vide na~in da se
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se o tome pisalo u {tampi, na {ta, ka`em opet, niko od istori~ara nije

obratio pa`nju. Ja sam skupljala te podatke koje smatram krajnje

dirljivim, jer u njima vidim potrebu malih ljudi da mrdnu iz tih svojih

malih sredina. 1910. godine bila je neka poplava u resavskom kraju i

po Srbiji se skupljao novac da se pomogne poplavljenima, ali je,

recimo, do{ao ljubljanski hor koji se zvao Ljubljanski zvon i odr`ao u

Beogradu ~itav niz koncerata za poplavljene u resavskom kraju. [ta

1910. godine Slovenci vide u poplavi u resavskom kraju, koja je to

vrsta potrebe da oni u tome u~estvuju? Dakle, treba da imamo u vidu,

oni su tada u Austrougarskoj, ona je u sukobu sa Srbijom, tek se

zavr{ila aneksiona kriza, to mo`da mo`e ~ak da bude opasno za njih

kad se vrate i tako dalje. Ali oni ipak u~estvuju u pomaganju

poplavljenima. Jednom je, recimo, do{la neka hrvatska glumica, a

novine ka`u "milina je bila slu{ati taj njihov ju`nja~ki dijalekt" -

verovatno se tu misli na dalmatinski, ali svi pi{u o tome kako je to

divan jezik, kako je mnogo lep{i i mek{i od srpskog, pi{u ~itave

hvalospeve tom "ju`nja~kom" dijalektu. Bilo je tada i neverovatnih

takmi~enja peva~kih dru{tava, {to tako|e po~inje od po~etka 20.

veka, koja su izvodila, kako ka`u novine, i hrvatske i slovena~ke i

bugarske pesme. Pa gostuju tambura{i iz Osijeka, pa na{i peva~i idu

u Split, a na{e novine izve{tavaju o velelepnom do~eku srpskih

peva~a u Splitu. Onda oni svi zajedno na rivi pevaju, o ~emu pi{e

hrvatska {tampa i prenosi srpska {tampa. Onda su u jednom

trenutku do{le Sarajlije u posetu Narodnom pozori{tu, pa su se tu

odigrale neke igre, Srpkinje i Sarajka, pa je bio neki poseban

program, a iz imena u~esnika se vidi da su bili uglavnom muslimani.

Novine detaljno opisuju kako su Beogra|ani pratili Sarajlije na voz,

pola Beograda oti{lo na `elezni~ku stanicu. Novine sve opisuju u

najsitnije detalje, kako su Beogra|ani Sarajlijama doneli poklone,

neko ispekao pitu, neko im doneo kajmak, neko prase - to ba{ nije

bilo naro~ito zgodno, pretpostavljam, onda su oni njima davali te

poklone, pa su `ene ne{to izvezle, pa su onda svi plakali na toj

stanici.

Ho}u da ka`em, to je 1910. godina, dakle, nema nikakvih deklaracija,

niko nema u vidu mogu}nost da Jugoslavija mo`e da se napravi, u

tom trenutku su ogromne te granice izme|u Austrougarske i Srbije.

Tek se bila zavr{ila aneksiona kriza, tek je Bosna postala deo

Austrougarske, dakle, nikom ne pada na pamet da }e ta Jugoslavija

uop{te biti mogu}a, ali ljudi i dalje imaju tu potrebu. Dok sam

analizirala sport, ista ta stvar se pojavljuje {to u okviru sokolskih

iskustvo tih malih i neformalnih veza koje su ljudi me|usobno

uspostavljali, a koje je, ka`em, na{a nauka uspela da uop{te ne vidi.

Samim tim ona dobija lako}u kojom sebi dopu{ta da ka`e da

jugoslavenstva ili ideje o Jugoslaviji u Srbiji nikada nije bilo. 

Te veze su bile i institucionalne, tako da je, recimo, prve glumce iz

Zagreba pozvao jo{ knez Mihailo 1841. godine, da pomognu u

stvaranju prvog beogradskog pozori{ta, Teatra na \umruku. Pa su se

izvodili hrvatski pisci u Beogradu, pa su se srpski pisci izvodili u

Zagrebu, i to ve} od polovine 19. veka. Me|utim, meni je bilo va`no da

vidim kako ova `uta {tampa pi{e o do~ekivanju tih glumaca. Dakle,

nije me zanimala samo ~injenica da su tu postojali neki ugovori

izme|u pozori{ta, ve} i ti tekstovi koji prenose atmosferu u gradu.

Najve}i broj tih doga|aja po~eo je, {to je va`no za celu pri~u,

krunisanjem kralja Petra, koje je bilo 1904. godine, tada je

organizovan ~itav niz doga|aja koji su svi u svom nazivu imali re~

"jugoslovensko". Ono {to se obi~no pominje su jugoslovenske izlo`be,

organizovane su ~etiri takve izlo`be pre stvaranja Jugoslavije, prva je

bila 1904. godine. Me|utim, to nije bio jedini doga|aj. Evo, ja }u samo

da pobrojim, da se prosto vidi koliko je jo{ deset godina pre po~etka

Prvog svetskog rata bilo jasno opredeljenje ove sredine. Recimo, tada

je osnovano Jugoslovensko dru{tvo Lada, zatim je osnovana

Jugoslovenska umetni~ka galerija u kojoj su prvi put skupljene slike

umetnika iz cele kasnije Jugoslavije i date kao prva zbirka Narodnom

muzeju. Onda je stvoren i odr`an prvi Kongres jugoslovenskih

knji`evnika, pa prvi kongres jugoslovenskih u~itelja, pa nekoliko

kongresa jugoslovenskih novinara, pa posebno izlo`ba na kojoj je

u~estvovalo sto umetnika iz svih jugoslovenskih zemalja. I na kraju,

kongres jugoslovenske omladine. Dakle, to je bio ~itav niz doga|aja

koji su pratili krunisanje kralja Petra 1904. godine. U okviru toga

odr`ana je centralna sve~anost, zvala se Jugoslovensko umetni~ko

ve~e. Odr`ano je u Narodnom pozori{tu, sa u~e{}em i Hrvata i

Slovenaca i Bosanaca. 

Novine prenose ushi}enje u pozori{tu koje je bilo prepuno, kako

ka`u, uglavnom mladih ljudi, nekog neverovatnog entuzijazma koji

je obuzeo sve te ljude. A meni su najzanimljiviji bili opisi onoga {to

se de{avalo posle te predstave. Ka`u, bio je potpuno pun Pozori{ni

trg, danas Trg Republike, prepun mladih koji su klicali kada su iza{li

umetnici iz pozori{ta, i sve se pretvorilo u jedno ogromno slavlje sa

plakanjem i pevanjem. To je jako potreslo tada{nji Beograd i danima
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. dru{tava, {to u okviru raznih drugih pojedina~nih dru{tava. Divan

podatak da 1899. godine prvi srpski biciklisti odlaze u Zagreb, pa

preko Velebita odlaze u Dalmaciju da, kako pi{e, upoznaju te na{e

druge krajeve, pri ~emu kada to govore treba imati u vidu da su

biciklisti tada najve}a dru{tvena elita, bicikl je tad bio u`asno skup.

Na spisku tih prvih biciklista vidimo da je tamo oti{ao ^olak Anti},

da je tamo oti{ao Deroko, da je tamo oti{ao Ribnikar, to je dru{tvena

elita koja kreira i u~estvuje, dakle, nekom sportskom aktivno{}u u

tom pribli`avanju. Onda, recimo, tada se pojavljuju prve turisti~ke

reklame, poziva se da se napravi prvi izlet u Sloveniju, a vozom preko

Zagreba, pa }e voz da stane u Zagrebu i svi da iza|u da se tamo

upoznaju, pa }e biti do~ek i tako dalje. To se de{ava 1905. godine.

Kakva je klima mo`emo da vidimo iz stvari koje se obi~no ne

prou~avaju, kao {to su maturantske ekskurzije. Prethodno se

uglavnom putovalo najdalje do Soluna, a to je bio i naj~e{}i cilj, da se

ode do Soluna ili do Svete Gore, po{to su to uglavnom bile mu{ke

gimnazije. Ali tih godina, 1907-08, kre}u prve maturantske

ekskurzije u Hrvatsku, Bosnu, Dalmaciju, i to postepeno potiskuje

Gr~ku i Bugarsku. Mi ta~no vidimo kako se interesovanje pomera s

juga i istoka prema zapadu, kako se tu prirodno nalaze neke vrste

veza. Bilo mi je stra{no zanimljivo kada sam videla tri slovena~ka

studenta koji na biciklima dolaze u Beograd, pa sad tu opet ide veliki

do~ek na stanici, pa novine prenose ceo program, {ta je za njih

prire|eno, gde ru~aju, gde ve~eraju, gde je umetni~ko ve~e, sve. A oni

su se, u stvari, uputili u Kragujevac, gde se Lepenica, kragujeva~ka

reka, izlila i oni idu da pomognu Kragujev~anima. Novine sve to

prate, oni ostaju mesec dana u Kragujevcu i poma`u tamo, hej, 1905.

godine! 

Ili, recimo, ekipa najvi|enijih Beogra|ana sa gospo|ama odlazi u

Zagreb, i mi opet ~itamo o svim detaljima tog putovanja i prijema.

Poku{avala sam da skupim {to ve}i broj tih podataka koji zaista

dolaze iz svih oblasti `ivota, dakle, od neke umetni~ke saradnje, do

tih biciklista ili maturanata koji kre}u na ekskurziju, detalja koji

jasno pokazuju ono {to sam na drugom mestu nazvala podzemnim

jugoslovenstvom. Dakle, ne{to {to je bilo mimo svake ideologije,

mimo dr`ave, bez ikakve nade da }e se uskoro napraviti dr`ava, ali je

sve to govorilo o potrebi ljudi da iza|u, kako je to jedan od srpskih

intelektualaca iz tog vremena formulisao, iz te 'apsane zvane Srbija

ili Hrvatska ili Bosna, da prosto pre|u granice koje u nekom

trenutku postaju nepodno{ljive. I posle je stvorena ta dr`ava - mislim

da je to najbolje formulisala Latinka Perovi}, u intervjuu za knjigu

koju je u njenu ~ast objavio Helsin{ki odbor, nazvav{i Jugoslaviju

na{om prvom Evropom. Jer, to jeste bila ta prva mogu}nost

integracije, prva mogu}nost zajedni{tva koja je pokazala da mi to

nismo uspeli da iskoristimo i da razumemo. Pokazuje se da je ta

dr`ava na neki na~in prevazi{la narode koji su je napravili, da je ona

za njih bila suvi{e naporna, da je tra`ila suvi{e naprezanja, suvi{e

kompetitivnosti, da su svi morali stalno da se mere s nekim, da su

morali stalno da daju najbolje od sebe da bi se Zagreb, Sarajevo,

Ljubljana, Beograd, Skoplje merili jedni s drugima. O~igledno je iz

dva krvava raspada te zemlje da je ona bila suvi{e naporna za te

narode koji, {to bi rekli klinci, nisu mogli da se opuste u toj zemlji

nego su morali mnogo da se trude. Ovako je naravno svima lak{e,

kada su sami sa sobom.

Ta dva krvava raspada te zemlje oni koji je nisu voleli ili koji je sada

ne vole ~esto koriste kao glavni argument kad ka`u da ona nije bila

mogu}a, po njima ti raspadi svedo~e o tome. Meni se, nekako, uvek

~inilo suprotno, za mene je ~injenica da se ona tako te{ko i sa toliko

krvi raspala dva puta upravo dokaz njene prirodnosti koju mo`ete

razbiti samo nasilno, uz toliko zlo~ina. Treba da se zapitamo koliki

zlo~ini su bili potrebni da bi se napravile te histeri~ne nacionalne

dr`avice na njenom tlu. Sada, 90 godina posle stvaranja Jugoslavije,

imamo traumati~no iskustvo da na tom ispitu nismo uspeli, bez

obzira {ta mi o tom ispitu mislili i kako ga danas vrednovali, ali mi

smo tu prosto podbacili svi zajedno, mada pre svega govorim o na{oj

sredini. Sada je pitanje: {ta je od svega toga ostalo? Ono {to je

sigurno najve}e zajedni{tvo tih dr`ava danas jeste grad Hag i

njegova dva suda. Tu se govori o zlo~inima koji su posledica, po mom

mi{ljenju, nasilnog raspada te zemlje, ali tu je i ovaj drugi sud na koji

su sada sve te dr`avice pohrlile da tu`e jedna drugu. Dakle,  Hrvatska

je tu`ila Srbiju, Srbija je o~igledno jedva do~ekala da uputi

kontratu`bu, koja }e se najverovatnije lo{e zavr{iti, Bosna obe}ava

da }e se i ona ponovo u to kolo vratiti, Makedonija je tu`ila Gr~ku.

Sada se postavlja pitanje o ~emu se tu radi. Naravno da mi mo`emo

da ka`emo da ti narodi, ili njihove elite i njihova dru{tva i njihovi

predstavnici, ne umeju to sami da re{e i da im je potreban tata, i da

im je potrebna mama i da im je neprestano potrebna ne~ija arbitra`a

za ono {to bi trebalo da re{e svojom pame}u. I u tome svakako ima

ne~eg. 

Dubravka

Stojanovi}



Dubravka

Stojanovi}
34

0
5

.1
2.

0
8

. Me|utim, opet se vra}amo na ona pitanja koja ~esto pokre}emo u

Pe{~aniku, da li je to racionalno ili iracionalno. Svako bi mogao da

ka`e da je ovo pona{anje potpuno iracionalno, da te dr`ave na taj

na~in za najmanje dve do tri godine odla`u svoje sazrevanje i svoj

kona~ni ulazak u svet normalnih zemalja, zato {to }emo sad svi

~ekati rezultate tih su|enja. Ali, ponovi}u ono {to ~esto govorim u

Pe{~aniku, to je racionalno za te rukovodioce, oni samo tako umeju

da vladaju, oni umeju da vladaju ako neprestano raspiruju mr`nju.

To je ono {to je za njih neophodan preduslov da bi sakrili svoju

korupciju, da bi prikrili ~injenice o autoputu koji se nikada ne}e

napraviti, ili taj nesre}ni beogradski most i tako dalje. Prema tome,

to je potpuno racionalna potreba elita i uvek se trudim da na to

uka`em - lak{e je vladati s mr`njom nego bez nje. Kako druk~ije

objasniti tu potpuno histeri~nu spoljnu politiku Srbije u ovom

trenutku. U trenutku kada se govorilo o poja~avanju diplomatske

aktivnosti mi smo gledali kako se proletos povla~e svi na{i

ambasadori zbog priznavanja Kosova. Dakle, to je bila prva situacija;

u drugoj situaciji nije im bilo dovoljno povla~enje nego su za 48 sati

dramat~no izba~eni ambasadori dve susedne zemlje iz Srbije. Onda

imamo to neprestano delkanje {amara ministra spoljnih poslova

Vuka Jeremi}a, koji se neprestano pona{a kao da je Srbija u poziciji

da na taj na~in deli svima okolo savete. Njegov odnos prema

Hrvatskoj je zaista vrlo te{ko rezumeti. Pro{le nedelje je potegnut

Kumanovski sporazum, dakle, otvoreno je pitanje pokretanja

razgovora, valjda sa idejom da srpska vojska i policija u|u na Kosovo,

mislim, ne razumem {ta bi mogao da bude drugi cilj, mada ~ujem

sada da je bio sastanak NATO, ali da niko, naravno, nije ni pomenuo

Kumanovski sporazum. Ho}u da ka`em, izme|u takvog pona{anja,

delkanja {amara celom svetu i filozofije Branka Kosti}a da }emo

jesti korijenje, ja zaista ne vidim razliku. 

Prema tome, problem je u tom kontinuitetu potpunog nesporazuma,

nesporazuma sa ostatkom sveta i nesporazuma o tome ko smo mi,

gde smo i {ta mi u tome uop{te mo`emo. Ostaje pitanje {ta sad

imamo od te pameti koja je u nekom trenutku dovela do te prve

integracije ili "prve Evrope" i gde smo mi sada ako izuzmemo to

histeri~no pona{anje spoljnih i unutra{njih politika tih dr`avica.

Ono {to sada mogu da vidim kao sli~nost sa onim podzemnim

jugoslovenstvom, ili svakodnevnim jugoslovenstvom, ma kako danas

to nazvali, svakako nije vi{e jugoslovenstvo, ali postoje vrlo jasni

dokazi da to zajedni{tvo i dalje nekom treba. I mislim da su sada ti

dokazi na mnogo zdravijim nogama nego {to su mo`da ikada ranije

bili, osim ako ne uzmemo u obzir ove slovena~ke studente koji

poma`u Kragujev~anima ili ove koji voze bicikle preko Velebita.

Odnosno, to zajedni{tvo se sada pokazuje recimo preko reality showa

gde u~estvuju svi, ljudi o~igledno imaju potrebu da gledaju te

sapunice koje ja zaista vidim kao apsolutno najzna~ajniji kulturni

fenomen u poslednje vreme, jer njih je sve vi{e. One se snimaju i u

Ljubljani, i u Zagrebu, i u Beogradu, i posebno je zanimljivo {to su

glumci iz svih tih sredina i {to imamo jedan potpuno novi fenomen

kojeg nije bilo nikada u Jugoslaviji. Naime, u Jugoslaviji, ako bi se

ne{to snimalo u Zagrebu, to bi bilo na zagreba~kom dijalektu ili

hrvatskom jeziku, ili obrnuto. Ovi glumci sada svi govore svojim

dijalektom i tu sada prvi put nastaje neki jezik koji nikada nije

postojao dok je postojala dr`ava Jugoslavija, jer se valjda na taj na~in

namiguje tim sredinama da svi gledaju neku od tih sapunica, da kupe

taj proizvod. Ali, bez obzira, to je va`an kulturni fenomen, da ti jezici,

koje nacionalne akademije i univerziteti toliko poku{avaju da odvoje

i da doka`u kako nemaju ni~eg zajedni~kog, da oni funkcioni{u u

jednoj takvoj komi~noj seriji. Ono {to je zajedni~ko jesu i tajkuni i

njihovi interesi; ja vrlo volim ~asopis Glorija, gde pratim ko je kod

koga do{ao na svadbu i ko je kome krstio dete i tako dalje, to je

stra{no zanimljivo zato {to vidimo da na svaku va`niju `urku koju

prire|uje Mi{kovi} ili koju prire|uje Todori} u Zagrebu dolazi cela

ekipa tajkuna iz Zagreba i iz Beograda, i da oni, ljudi, formiraju taj,

nazovimo ga, dru{tveni `ivot o kome mo`emo ~itati u ~asopisima kao

{to su Glorija i Story. Naravno da oni dele tr`i{te za svoje

samoposluge, ali to je za mene jo{ uvek mnogo bolja i ozbiljnija

osnova i interes nego {to su bile neke prethodne ideolo{ke pri~e.

Tako da, eto, prosto smo danas hteli da govorimo o tom

svakodnevnom jugoslovenstvu ne vi{e kao o ideologiji, ne kao o

nekim smernicama koje treba da propi{e neka komisija i neka

deklaracija, ve} ponovo kao o potrebi normalnih ljudi da iza|u iz tih

'apsana, jer su one prosto male, histeri~ne i o~igledno ne umeju da

razgovaraju ni same sa sobom ni sa okolinom. Ne mogu sad ta~no da

se setim kako se zove onaj fenomen kad vam odseku prste ili ruke, a

ti i dalje ima{ ose}aj da to postoji; to je to.

Ve}ina predstavnika dana{nje vladaju}e elite prihvatila je ne{to {to

su predlo`ili predstavnici na{e vladaju}e istori~arske struke - da je 20.

vek proma{aj za srpski narod. Oni su to lepo tako proglasili, {to

drugim re~ima zna~i da je Jugoslavija proma{aj, a naro~ito
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. komunizam, to se podrazumeva, ali oni ni ne misle da komunizam s

nama ima bilo kakve veze, oni misle da je on do{ao na ruskom tenku i

da je to isto bila jedna vrsta okupacije. Na taj na~in u stvari stalno

odla`e{ mogu}nost da ikada odraste{, zato {to ne}e{ da se suo~i{ sa

svojim klju~nim problemima. Dakle, u centru jugoslovenskog pitanja

je na{e razumevanje nacije, sebe, drugoga, malog, velikog, ve}ine,

manjine, su{tina raspada Jugoslavije le`i u tome {to mi te klju~ne

stvari nismo razumeli, a su{tina razmi{ljanja o komunizmu se`e jo{

mnogo dublje u osnovne temelje egalitarnog razumevanja dru{tva

koje ovde vlada od sredine 19. veka. Dakle, po mom dubokom uverenju,

komunizam je odli~no legao na tu ideolo{ku osnovu koja je ovde

autenti~no napravljena, od vremena Svetozara Markovi}a pa nadalje.

Prema tome, progla{avaju}i sve to gre{kom i proma{ajem, ti si lepo

spre~io da se suo~i{ sa klju~nim pitanjima kao {to su nacionalno i

dru{tveno pitanje i onda si re{io sve probleme i nema nikakve frke.

Onda proglasi{ da si u ono zlatno doba o kojem smo ~esto ovde pri~ali,

vreme od 1903-1914, ti bio Francuska i ka`e{: nema veze, mi }emo ovo

sve da zaboravimo, neko je tu pogre{io, je l', to nije trebalo da se desi,

gre{ka u sistemu. Dajte da mi nekako sklonimo ceo taj vek, da se

vratimo na 1903. i onda }emo da budemo Francuska. E, pa tako

stvarno ne mo`e{ nikad da razume{ ni {ta ti se de{ava, ni {ta ti se

de{avalo, ni {ta }e da ti se desi. 

Naravno, moj problem nije toliko {ta se nama de{avalo, moj problem

je uop{te {ta }e nama da se desi, ali iz toga {ta nam se de{avalo, iz

toga koliko ozbiljno ho}ete to da razumete, jasno je u {ta srljate. Ako

20. vek proglasite gre{kom onda je jasno da ni za 21. nema mnogo

nade. [ta sad? Onda ima{ 29. novembar koji se slavi kao neka

ekstravagancija. Koliko sam ~ula, mnogo je bilo fensi da tog dana

budu `urke, ~ula sam da se jela ruska salata kao nekad, da se pu{tala

ta muzika koje ima sve vi{e na CD-ima, te bile}anke, revolucionarne

pesme. To sad, zapravo, spada u neku novu modu, koja naravno nije

podstakla nikoga da razmisli o stvaranju Jugoslavije tog 29.

novembra. Niko se nije ni na koji na~in zapitao da li je ta dr`ava

imala sa nama neke veze i {ta mi mo`emo iz toga da nau~imo. Ali

po{to mi ne}emo ni da razmislimo, ni da nau~imo, onda je sve u redu

i svaka prilika se propusti. 

Moj je glavni ose}aj prilikom rasturanja Jugoslavije 1991. godine bio da

mi nismo tome bili dorasli, da je ta ideja nadrasla narode koji su je

napravili, imala sam sna`an utisak da je njima laknulo kad se

Jugoslavija raspala, {to mogu da skinu cipele, dignu noge i ka`u "hvala

bogu, sad smo svoj na svome", kao {to se i govorilo. I u tome vidim taj

kompleks i prema Evropi. Uvek me je najvi{e zanimala ~injenica, o

~emu tako|e ~esto pri~amo u Pe{~aniku, da su tvorci tog

antievropskog raspolo`enja, kad govorimo o 19. veku ili po~etku 20-

tog, upravo studenti koji su se odande vratili sa {kolovanja. Dakle, oni

su oti{li tamo, dobro, i preneli su nam, naravno, institucije, ideje, sve su

oni to doneli, ali oni su u stvari najvi{e mrzeli taj Zapad, oni su kreatori

tog antizapadnog stava. Ovaj seljak {to ima dva hektara i ne zna kako

da se prehrani posle februara, on i nema neku ideju ni {ta mu je taj

Zapad ni {to bi bio protiv Zapada, to mu je doneo ovaj koji se sa Zapada

vratio. On mu je doneo tu ideju. Uvek sam imala taj utisak ~itaju}i

njihove memoare, njihova pisma, ono {to su izgovarali u Skup{tini,

utisak da su se oni tamo lo{e ose}ali, da su oni, zapravo, svoj kompleks

ni`e vrednosti, koji uvek ide zajedno sa kompleksom vi{e vrednosti,

tamo iskusili i da su tamo videli koliki je to napor, koliko bi morali da

se trude, koliko bi morali da u~e, da se promene, da bi tom svetu

pripadali. ^ini mi se da taj antievropski sentiment i diskurs dolazi

upravo iz tog kompleksa ni`e vrednosti, koji se onda u pona{anju

pretvara u kompleks vi{e vrednosti, pa stalno slu{amo kako mi ni

ne}emo nikog da molimo, vide}e oni {ta }e da bude ako Srbija to ne

bude htela i tako dalje. To je u stvari samo druga strana tog nemo}nog

i tu`nog kompleksa ni`e vrednosti za koji mislim da je uvek bio jedna

od verovatno klju~nih ta~aka tog otpora Evropi, otpora promenama, jer

onda ka`e{: bo`e, je l' mogu}e da sad moram toliko da u~im, toliko

zakona da promenim, da sve to uredim, i to moje dru{tvo. Pa, to je

preveliki napor. Imam utisak da su raspadi Jugoslavije bili odustajanje

od tog projekta kao napornog.

(Sla|ana Miloševi} - Bez nade)

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Sla|anu Milo{evi} i pesmu Bez nade sa njenog albuma iz

1989. godine na kojem je pevala pesme Darka Kralji}a. Dovi|enja

svima, naro~ito Jugoslovenima.
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Dobar dan. Napolju jo{ duva ko{ava, ali je lako podnosim, jer je

zamenik ministra za energetiku rekao da je energija na vetar na{a

budu}nost. Najbolje }ete pro}i vi koji `ivite na Suvoj Planini, Deli

Jovanu, Mid`oru i sli~nim piktoresknim vetrovitim mestima. Kada

propadne gasno-naftni sporazum sa Rusima, tu }emo graditi

vetrenja~e, da nam prave struju, koja }e da nas greje i da nam

osvetljava, naro~ito one uvek iste, novogodi{nje lampione, koje su ve}

poka~ili po banderama i skinu}e ih tek na prole}e. 

Od kada je po~ela da duva ko{ava, beogradski trgovi su jo{ prazniji.

Ljudi `urno pro|u, li~e na unezverene `ivotinjice. Ne znaju kuda da

idu, kako da se spasu od ove rasturene, a opasne dr`ave, u kojoj

svako svakoga do`ivljava kao vuka, a sebe kao Crvenkapicu. Ako su

trgovi prazni, nema grada. Urbano naselje podrazumeva dominaciju

trga, agore, {to bi rekla bra}a Grci. Trg je samo prazan prostor, koji

tek treba da se ispuni javnim `ivotom gra|ana. On je okru`en

fasadama, iza kojih se odvija na{ privatni `ivot, koji nije od

su{tinskog zna~aja za postajanje grada. 

Svakoga jutra prolazim ulicom Kneza Milo{a. Taj put odslikava svu

{izofrenost ove dr`ave - bombardovane zgrade, redovi pred

ameri~kom ambasadom, zgrade vlade i ministarstava oki}ene

nepojamno velikim brojem srpskih zastava sa nepojamno velikom

krunom, koju kao da je namolovao Bogoljub Kari} po uzoru na svoj

porodi~ni grb. I prokleti bilbordi. Tek {to sam odbolovala srpski san

Lutrije Srbije o 1000 evra mese~no, kada se pojavi{e neki jo{

depresivniji. To su bilbordi pitalice i zagonetke: {ta raste kada ga

niko ne vidi, {ta je u srcu grada, {ta to peva a ne sme da peva. To su

valjda te nove, sofisticirane reklame. Nema vi{e smiruju}ih pra{kova

za ve{ i sudove, keksa, `vaka i farbi za kosu. U ovoj zemlji pitalice su

zlokobne, kao sfinge koje pojedu onoga ko ne re{i zagonetku. I tako,

vozim niz ulicu Kneza Milo{a, slu{am vesti i grozni~avo poku{avam

da re{im zagonetke. Ako ih ne re{im, iz bilborda }e isko~iti neko

stra{an i zgromiti me.

Nenadano i podmuklo, i do nas je stigla svetska ekonomska kriza i

pokvarila sve. I, ajde da je stigla samo do nas, nego je stigla i u ruske

banke i stepe, kolhoze i sovhoze. Onda su Rusi re{ili da malo promene

ovaj, ve} legendarni, energetski sporazum sa Srbijom: ni{ta ne mogu

da nam garantuju, ni da }e izgraditi magistralni gasovod, ni da }e

Svetlana

Luki}
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Jeremi} je ove nedelje ponovio da bi Srbija, ako mora da bira uzne|u

EU i Kosova rekla "ne" Evropskoj uniji.To prakti~no zna~i stajati u

mestu, a to stajanje u vremenu koje dolazi zna~i ubrzano i

nepovratno propadanje. Tupave ideje da smo mi Evropi potrebni, da

nas ona ni po koju cenu ne}e ostaviti van svojih zidina, u ~asu kada

se zemaljska kugla dramati~no ljulja, sumanute su koliko i ono {to je

1944. govorio Gebels - ~ove~anstvo bez Nema~ke je nezamislivo.

Nesre}a za Nemce je bila u tome {to su i oni, kao Gebels, mislili da

Nema~ka mo`e bez ~ove~anstva.

Na predavanju koje je ove nedelje odr`ao u Beogradu, dobitnik

Nobelove nagrade za ekonomiju, D`ozef [tiglic, rekao je da je ova

kriza po~ela u centru, u SAD, ali da }e najvi{e biti pogo|ena periferija.

I dok se {irom sveta sabiraju svi oni koji mogu da pomognu u odbrani

od ove po{asti, dok se ministri, poslodavci, sindikati, stru~njaci

skupljaju i prate krizu, kao oni ljudi koji iz minuta u minut prate

kretanje uragana, mi se ovde spremamo da se spasavamo

pojedina~no i, u odsustvu pravila, svako stvara svoja sopstvena. 

^ovek ~ijem su detetu lekari operisali pogre{nu nogu sklapa ugovor

sa lekarom da mu plati 3000 evra da ga ne bi tu`io - sve to rade u

prisustvu advokata. Ministar koji je udario taksistu be`i sa mesta

udesa i naknadno ispla}uje taksistu da ga ne bi tu`io. Radnici prete

da }e zauzimati fabrike, ne znam ~ime prete vinogradari... Znam

samo da svi tra`e pravdu, a ona je duboko ukorenjena u mulj na{e

romanti~arske du{e - bez svega se mo`e, ali bez pravde nikako. 

Tra`ili smo pravdu za Uro{a, odbornici SO Kula tra`e pravdu za

Miladina, deliju koji je skoro na smrt pretukao svog kolegu ameri~kog

studenta i pobegao u Srbijicu. Opoziciona Zelena stranka iz Kule

tra`i da se odlikuje vicekonzul koji je na{em Miladinu pomogao da

pobegne iz Amerike. I najzad, tra`imo pravdu i za na{eg Milorada,

Roda, Blagojevi}a koji je prodavao mesto senatora. Nije mi jasno

kako to da je ameri~ki kongresmen srpskog porekla, kada se pokazao

kao hoh{tapler, postao "na{ Milorad". Za{to pored toliko svojih

ho}emo da prigrlimo i tu|e bitange? Rod je postao Milorad samo zato

da bismo se mi jo{ vi{e u~vrstili u uverenju da nas svi mrze. Rod

Blagojevi} je Amerikanac, a ne Srbin, ba{ kao {to su bra}a Biti}i bili

ameri~ki dr`avljani, a ne [iptari.

Znam da Dobro i Lo{e nisu autobuske stanice do kojih je mogu}e sti}i.

To su neka daleka privi|enja, ali privi|enja koja odre|uju putanju. To

nam je potrebno, samo to, dobra putanja. 

modernizovati rafinerije, a o ekologiji niko ne sme ni da zucne. Dinki}

jeste, ali to je bio pogre{an odgovor i sfinga ga je pojela.

Da ukratko rezimiramo kako su stvari tekle: prvo je ministrar

energetike rekao da sporazum samo {to nije potpisan. Ministar

Dinki}, koji je bio i {ef pregovara~kog tima sa Rusima, rekao je da

nam Gasprom nudi sporazum koji je {tetan za Srbiju i da ga ne treba

prihvatiti. U me|uvremenu saznajemo da je ministarka finansija u

bud`et za idu}u godinu ve} ura~unala 400 miliona evra koje }e nam

Gasprom isplatiti. Postalo je jasno da je Dinki} ostao usamljen u

vladi i da je postao smetnja zaklju~ivanju sporazuma. A na{

predsednik je zajedno sa Ko{tunicom po~etkom godine Putinu dao re~

da }emo sve re{iti bratski i sada mu predsedni~ka ~ast ne dozvoljava

da prekr{i obe}anje. 

[ta ova vlada radi, znam koliko i predsednik vlade, zna~i - nemam

pojma. Ali nisam }orava da ne vidim kako demokrati preko svojih

ministara ru{e Dinki}a. Pre neki dan je ministarka finansija saznala

da preduze}e zadu`eno za prodaju zemlji{ta za skijali{te Babin kuk

ili Babin Zub radi sa gubicima. A taj Kuk ili Zub du`i G17. Nije da mi

je `ao Mla|ana Dinki}a - koliko je taj ljudi i vlada sru{io! - ali ako je

on u pravu, a izgleda da jeste, kada ka`e da je ovaj sporazum {tetan

za Srbiju, a vlada i predsednik ho}e da ga potpi{u, onda je to, s

obzirom na prirodu i zna~aj tog ugovora, veleizdaja. 

Dinki} je ju~e podneo ostavku na mesto {efa pregovara~kog tima sa

Rusima, ali su u G17 rekli da to ne dovodi u pitanje njihovu podr{ku

vladi. Tu stvari prestaju da mi budu jasne. Kako jedna stranka

vladaju}e koalicije mo`e da tvrdi da su druge stranke vladaju}e

koalicije spremne da potpi{u ugovor {tetan po zemlju, a da ostane u

vladi? E, tu izgleda le`i zeka: iza}i }e iz vlade, ali ne svojom voljom,

nego }e biti isterani. 

Tadi} je re{io da razjuri sve koji mu pru`aju otpor i koji, za razliku od

njega i Jeremi}a, ne vide {iru sliku. A u njegovu {iru sliku sigurno

ulaze samo on i Jeremi}, svi ostali su van rama.

Ako se na sve ovo doda i Tadi}eva najava od pre neki dan da }e se

svaka tri meseca ocenjivati rad svakog ministra, a to }e raditi on, po

samo njemu znanoj proceduri, meni se ~ini da }emo uskoro imati

takozvanu rekonstrukciju vlade, u kojoj }e novi partner Tadi}u biti

novoro|eni demokrata Tomislav Nikoli}. Kuda }e sa takvom

koalicijom ova zemlja, nije jasno. Verovatno nikud. 
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Mi{a Brki}: 

Nobelovac [tiglic je upravo u Beogradu. Predavanje koje je odr`ao

poslovnim ljudima u Hajatu trebalo je, po mi{ljenju nas nekoliko

novinara, da odr`i poslanicima u parlamentu i da to prenosi javni

servis. [tiglic je rekao da kriza u Americi nije dostigla vrhunac, da }e

tek biti u`asa, ali da taj u`as u Americi nije ni{ta u odnosu na ono {to

}e se dogoditi u Evropskoj uniji. A onda je dodao: pa, znate, nisam

mnogo prou~avao ovaj region, ali po{to je blizu Evropske unije ne}e

mo}i a da ga ne zaka~i ta evropska nesre}a koja tek sti`e. 

I onda smo nas nekoliko kolega komentarisali - gde je, bre, na{

premijer ovo da slu{a? To {to je [tiglic ovde, i to {to je rekao, bilo bi

dobra prilika da kona~no na{i politi~ki zvani~nici iza|u pred javnost.

Kad ka`em "zvani~nici", uvek mislim "predsednik, premijer i

guverner". Ne da {ire paniku, oni treba da uliju poverenje gra|anima,

ali da im ka`u istinu. ^ujem da ponovo po~inje povla~enje novca iz

banaka, poslednje vesti koje sam danas video su da Cementara

Holcim u Srbiji odla`e jedan razvojni projekat koji je bio vredan 80

miliona evra. Dakle, sad svi po~inju da se javljaju, ali je zanimljivo da

nude i vladi predloge. Ako je nekad trenutak, sad je. Vidim da vlada to

poku{ava da uradi, ali ide dosta kilavo. Dakle, u igri je neka vrsta

socijalnog pakta - vlada, poslodavci i sindikati. Kriza se pretvorila za

Srbiju u veliki problem, Srbiji treba kapital, a nema ga i skup je, i to

}e biti klju~na odrednica.

Ve}ina srpskih politi~ara ka`e: e, mi smo sjajna zemlja i

napravi}emo projekte da to malo kapitala {to ga ima na svetskom

tr`i{tu do|e ba{ u Srbiju. Zna{ {ta, ima jo{ mnogo pametnijih

politi~ara i lep{ih dr`ava nego {to je Srbija, konkurencija za malo

kapitala bi}e neverovatna, i Srbija bi morala da bude kao

kandidatkinja za mis sveta da bi privukla te pare. Umesto toga, ti tri

meseca tragi~no kasni{, kao {to si kasnio na po~etku godine. Mi smo

prespavali energetsku krizu koja je zahvatila svet, kao i krizu hrane

i cena hrane koja se pojavila sredinom godine. I mi i sada ve} tri

meseca spavamo, spavamo, i onda ka`emo - ne, mi }emo na{im

bud`etom da odgovorimo na svetsku finansijsku krizu! I onda

napravi{ bud`et, a prethodno ti do|e MMF u posetu i ka`e: kapitala

nema, vi ste mala zemlja, bez kapitala ne mo`ete da pre`ivite. Jedna

od atraktivnosti su makroekonomske mere vlade, dakle, napravite

takav ambijent da kapital do|e ovamo. Ambijent zna~i da dr`ava

mora da se pona{a {tedljivo, va{ bud`etski deficit ne sme da bude

ve}i od 1,5% bruto doma}eg proizvoda. I onda je slavodobitno

objavljeno da mi imamo taj bud`et koji se uklapa u ono {to MMF od

nas tra`i. Klju~ni problem tog bud`eta su dve nepoznanice - on je

zasnovan na pretpostavci da }e privredni rast idu}e godine biti 3,5%,

a sad ve} ima ozbiljnih analiza koje ka`u da }e rast biti 2%. Ako rast

bude 2%, onda cela konstrukcija bud`eta i taj bud`etski deficit od

1,5%, {to tra`i MMF, pada u vodu. Onda }e vlada morati uskoro da

pravi rebalans bud`eta. Druga stvar je potro{nja, mi smo dru{tvo - a

taj podatak je poznat, to je rekao predstavnik Svetske banke u

Beogradu - koje svake godine tro{i 500 milijardi dinara vi{e nego {to

zaradi, mi smo se na to navukli i niko ne}e toga da se odrekne. Do

sada smo to pokrivali kreditima iz inostranstva i prodajom

porodi~ne srebrnine, privatizacijom. Nema vi{e ni{ta od toga, niko

vi{e ne}e da kupuje srpska preduze}a, jer to {to je ostalo za

privatizaciju je bofl.

Stra{no se pla{im tog podsticanja i podjarmljivanja, jedne vrste

sankilotske histerije, i ~ini mi se, ako neko ne{to ozbiljno ne uradi i

ne ka`e da }e na Terazijama uskoro biti napravljena giljotina,

dobi}emo nekog Robespijera koji }e pred vladom ili pred

parlamentom hvatati zvani~nike i voditi ih na giljotinu, a svetina }e

da urla i aplaudira. Zna{, kao {to se ni politi~ari nisu posebno istakli

u predupre|ivanju krize, ni sindikati nemaju odgovor na krizu. ^ak

mislim da ne umeju da se organizuju. Vidim njihove reakcije:

otpu{tanje radnika je isto {to i smrt. To lepo zvu~i. Pa onda pretnje

pred vladom: ne sme da bude otpu{tanja, dr`ava to mora da zabrani.

Ne mo`e dr`ava da zabrani. A onda do|e jo{: mi ne}emo da se

privatizujemo, mi ho}emo da ostanemo dr`avna firma. Sindikati ne

reaguju dobro, oni se nisu pripremili ni na ovu tranziciju koju smo

dosad imali. Dakle, bili su potpuno atrofirani i onda je do{la kriza

koja je mnogo gora od na{e dosada{nje tranzicije. S tog stanovi{ta,

mislim da radni{tvo u Srbiji jeste u te{koj situaciji zato {to trpi

ogroman pritisak, a s druge strane, nema, {to bi marksisti rekli,

organizovane radni~ke snage koja bi mogla da brani svoje interese.

Ali, nije re{enje u tome "nema otpu{tanja". Hajde da se stavim u ulogu

poslodavca, pa ka`em da nema otpu{tanja - onda samo pravim gubitke

i moja firma propada. Prvo, tranzicija traje predugo, drugo, tokom dva

mandata Ko{tunice sve je zamrlo i ti sad sa takvom dr`avom i

dru{tvom do~ekuje{ krizu koja dolazi kao smak sveta. Dakle, ti si u

izuzetno lo{oj situaciji i podsticanje krvolo{tva izme|u dru{tvenih
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vlada je imala hrabrosti da ka`e: otka~injemo elektroprivredu od

dr`avne sise, ona ide na tr`i{te. Menad`ment koji u njoj radi nije

pup~anom vrpcom vezan za dr`avu nego za tr`i{te. Pre deset godina

^EZ i EPS su bili na istoj poziciji; pro{le godine ^EZ je imao profit od

1,6 milijardi evra, a EPS je imala 6 miliona evra gubitak. Direktor

EPS-a ima, posle direktora NIS-a, najve}u platu u Srbiji, nekih

400.000 dinara, a firma mu ima gubitke. Direktor ^EZ-a je za profit

koji je ostvario u pro{loj godini dobio nagradu u akcijama kompanije

i niko se nije u ^e{koj bunio zbog toga, ~ovek je ostvario profit i to je

zaslu`io. Njegov bonus izra`en u novcu je 10 miliona evra, niko nije

imao ni{ta protiv. Na{a vlada sa Elektroprivredom niti pije, niti

[arcu daje, ne}e da je privatizuje, ka`e "ne, to je nacionalni resurs". 

Mi pla}amo najskuplju struju u regionu, imamo najneefikasnije

elektroprivredno preduze}e koje posluje s gubicima i njen direktor

ima najve}u platu od svih javnih preduze}a u Srbiji. E, sad, nije

problem samo direktor, ja bih pogledao sve ostale direktore u tom

preduze}u i onda sve zaposlene. Dakle, nije problem samo 400.000

dinara plate tog generalnog direktora, u pitanju su milioni, ne

dinara, nego evra ispla}enih za zarade, a nezara|enih para. Onda se

ja pitam kakav je nacionalni interes da to ostane dr`avno preduze}e?

[to ne uradimo kao ^esi? Ka`u: ne}emo da prodamo celo. Dobro,

nemojte da prodate celo. Ali, sad je problem {to ne mo`e{ da proda{

uop{te, jer je kriza i niko nema para. To nas je sad lupilo po u{ima,

{to to dosad nismo uradili, zato {to su razni partijski kadrovi od EPS-

a do JAT-a sedeli i kao paraziti isisavali novac iz tih kompanija, {to za

svoje plate, {to za partijske kasice. I naravno da nikome ne odgovara

da Srbija ide u EU, jer to onda vi{e ne}e mo}i da rade. I to je jedan

odgovor na pitanje za{to mi tako sporo idemo u EU i, kao, kukamo

kako nas ona ne{to stalno uslovljava. Pa, hajde, zaboravimo sva

politi~ka uslovljavanja, ej, ima}e{ gomilu ekonomskih uslovljavanja

a jedno je, dakle, to da ne mo`e dr`ava da ima javna preduze}a. Mnogi

ljudi }e u ovoj dr`avi izgubiti i strahovite beneficije. Koliko ovu

dr`avu plja~kaju, dobro je jo{ na nogama.

Srpski politi~ari moraju da zaborave dosada{nju praksu da politi~ke

partije kao hobotnica okuju dru{tvo, tako dr`ava vi{e ne}e mo}i da

funkcioni{e ni u krizi ni posle nje, ako ho}emo da je pre`ivimo.

Moramo da pratimo ono {to radi moderan svet da bi se spasao krize.

Srpski politi~ari jo{ nemaju svest da je ovo istorijski trenutak, a to se

vidi i po odnosu Srbije prema Evropskoj uniji i Rusiji, kao i prema

grupacija vodi potpunom uni{tenju dr`ave. Uop{te ovo vi{e nije stvar

politi~kih subjekata, ovo je dru{tveni problem koji ne}e re{iti

politi~ari i dr`ava, naprotiv. Sad je potreban konsenzus svih

dru{tvenih grupa. Pogledaj Ameriku - ako se neko bude odbranio od

krize, ona }e. Ali tamo se vodi velika javna debata. Ameri~ko dru{tvo

}e iz ove krize iza}i kao novo dru{tvo, kapitalizam }e pre`iveti. U

Srbiji se ne vodi debata i to mene pla{i. Ako je ikad trebalo voditi

debatu sad je prilika, po{to nas je sad zateklo - mo`da nije dobar izraz

"spu{tenih ga}a", ali zateklo nas je potpuno devastirane. Sad treba

brzo reagovati i sad niko ne mo`e da ima monopol da ka`e "mi }emo

sami da re{imo krizu", pogotovo ne vlada, pogotovo ne politi~ke

partije, ni parlament, iako tamo sede predstavnici naroda, ali oni ne

mogu da odlu~e sami, a da ne pitaju poslovne krugove, dakle, i

poslodavce, i ne mogu ni{ta da urade a da ne pitaju sindikate. Ja o

srpskoj radni~koj klasi ne mislim mnogo lepo i vrlo ~esto pojam

radni~ke klase pi{em pod navodnicima, izme|u ostalog zato {to ovo

nije radni~ka klasa {kolovana za novo vreme, ali je sad prilika da i

takva radni~ka klasa bude partner u socijalnom dijalogu. To {to ih

neko hu{ka da su plate u dr`avnoj administraciji velike, mislim da to

nije dobro. One jesu velike, ali problem raskala{ne, skupe dr`ave ne

mo`e da se re{ava tako {to }emo juri{ati na barkade i pobiti sve

politi~are i obesiti ih. Ne, nego - hajde da nam ta kriza, {to re~e [tiglic

ju~e, bude {ansa da najzad zavr{imo tranziciju, da napravimo

evropsku dr`avu. Tek sad, kad je do{la kriza i kad je sve puklo, vidimo

da jedan sloj ljudi, politi~ara, u Srbiji `ivi i dalje u komunizmu i onda

je jasno za{to na izborima u~estvuje 100 partija i 500.000 ljudi. Pa,

oni su se o~igledno navukli, oni znaju da se tamo dele ogromne pare, i

da nikome ne odgovara{, da nikome ne pola`e{ ra~un.

Biv{i premijer Zoran @ivkovi} je rekao da je politi~ka elita u Srbiji

protiv evropskih integracija. To i ja mislim. Jedno od pravila EU je

transparentnost rada dr`avnih organa. To zna~i da mora{ svakom

gra|aninu da poka`e{ kolika je plata svakog dr`avnog ~inovnika i

direktora javnog preduze}a. Ko je, bre, lud da to prihvati, da Srbija

ide u EU? Onda }e{ razotkriti sve, ne samo Kri{ta i Vidu Uzelac! I

onda }e ljudi pitati da li neki drugi dr`avni ~inovnik, ako vodi dr`avu

u kojoj je sve gore, stvarno treba da ima toliku platu. To je ona pri~a

- imaju i u dr`avama EU visoke plate. Imaju, ali te dr`ave imaju i

suficit, a ne deficit. Isto va`i i za javna preduze}a. ^e{ka

elektroprivredna kompanija ^EZ je poludr`avna firma, dve tre}ine

vlasni{tva je dr`avno, jedna tre}ina je privatni kapital, ali ~e{ka
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pro}i kroz Srbiju i da liberalizuje naftno tr`i{te. Dakle, da u Srbiji

kao u Ma|arskoj ili u Hrvatskoj svako mo`e da prodaje benzin i

naftne derivate. Ne, Rusi ka`u: ne, ne, mi tra`imo monopol do 2014.

godine. ^ekajte, ali mi imamo obavezu prema Evropskoj uniji da 1.

januara 2011. godine, i to smo potpisali kao Sporazum o stabilizaciji

i pridru`ivanju, liberalizujemo tr`i{te nafte i naftnih derivata. Rusi

od nas tra`e da pljunemo na Sporazum sa EU - ho}e li to Srbija sebi

da dozvoli? Onda neko mora javno da ka`e: narode, mi ne}emo u

Evropsku uniju. 

Uostalom, javljaju mi se kolege iz Rusije i pitaju ~itamo li mi rusku

{tampu, ja ka`em "ne", a oni odgovore da bi bilo dobro da malo

pogledamo kako oni sad pi{u o energetskom sporazumu. A zna{ kako

pi{u? Kao da nije bilo perestrojke u Rusiji. Ko je ta Srbija da nam se

suprotstavlja, pa mi smo joj jedini prijatelji u svetu, ne bi smelo da se

dogodi Borisu Tadi}u da slu~ajno zamajava Rusiju, da namiguje EU i

tra`i od nje da sa Srbijom potpi{e Sporazum o stabilizaciji i

pridru`ivanju, a onda }e Srbija da kao raskine ugovor sa Rusijom. No,

no, nemoj slu~ajno to da uradi! ^ak i neki liberalni listovi u Rusiji se

sad slu`e tom retorikom. Kad sam to video - to je da se smrzne{.

Jesmo li mi dali povoda Rusima da nas smatraju za guberniju? Ako

jesmo, onda to neko mora javno da ka`e, a ne vi{e samo da mi

sumnjamo, godinu dana da nas mrcvare, pri tom nam ruska

delegacija vrlo nadmeno ka`e: ima sad da nam date NIS, a za gasovod

}emo videti kad napravimo studiju o izvodljivosti, ako budemo imali

gasa i ako budemo imali kapitala mi }emo praviti gasovod, a ako ne...

A zasad nemaju ni kapitala ni gasa. 

Rusija je jedna od zemalja koje je najte`e pogodila globalna

ekonomska kriza, i dr`avu i takozvane privatne kompanije. I pre neki

dan Putin ka`e: nemojte da vas ~udi ako dr`ava u|e u sve velike

privatne kompanije. Dakle, renacionalizuje ih, ~ak ima ono

ograni~enje medija da ne smeju da pi{u o posledicama globalne

ekonomske krize na rusku privredu. Kao, pa, mi tra`imo monopol do

2014, a onda dodaju: da, NIS treba da ima 500 miliona evra za

modernizaciju, ali niste valjda mislili da }emo mi dati te pare? Ne,

uze}ete komercijalni kredit negde u svetu, a mi garantujemo da }e biti

vra}en. Pa, ~ekaj, {to ja sam ne uzmem kredit, {ta }e{ mi ti? Pa mo`e i

Srbija da garantuje za 500 miliona. Onda ih pita{ "a ho}ete li vi to da

modernizujete?", a oni ka`u "pa, ne, mo`da }emo dve godine samo da

pravimo studiju kako treba da izgledaju nove rafinerije". A {ta }ete

pitanju Sporazuma o stabilizaciji i pridru`ivanju sa EU i, s druge

strane, takozvanog energetskog sporazuma sa Rusijom. Po~eli smo

pre godinu sa energetskim sporazumom i, evo, zavr{avamo godinu sa

istim dilemama, istim pitanjima, mrcvare nas, dave nas, gnjave nas i

mi ne mo`emo da se otmemo iz tog smrtonosnog zagrljaja. Zna{, ja

vidim s jedne strane potrebu da Srbija ima uredno snabdevanje

gasom, ali, recimo, Bugarska, Rumunija i Ma|arska su to re{ile na

drugi na~in. A za{to? Njih {titi Evropska unija, tako {to ne dozvoljava

Rusiji da u|e na to tr`i{te. Mi nismo u EU i lak smo plen Rusije.

Mo`da je prejaka istorijska paralela - po~etkom sedamdesetih godina

u ^ileu je na vlast do{ao Salvador Aljende, levi~ar, poku{ao ne{to da

napravi od te dr`ave i ugrozio interes velike ameri~ke

telekomunikacione kompanije ITT. Kad je po~ela u ^ileu da gubi tlo

pod nogama, ITT je, to smo posle saznali, uz pomo} CIA organizovala

dr`avni udar, ubili su Aljendea i na vlast je do{ao general Augusto

Pino~e. Ponekad razmi{ljam kako je Srbija sad u takvoj poziciji i da

je Gasprom jedna velika kompanija - ako joj prepustimo sve, pa, onda

srpsko Ministarstvo energetike nema vi{e potrebe da sedi u

Beogradu, mo`e da se preseli u Moskvu. Ako - a ~uje se da je logi~no -

posle naftnog i gasnog kompleksa Rusija uzme i Elektroprivredu,

onda }e kompanija koja je u dr`avnom vlasni{tvu Rusije u jednom

trenutku re}i da je nezadovoljna srpskom vladom, onda neki srpski

Aljende vi{e ne}e biti po volji Gasproma i Gasprom }e re}i da mu

treba neki drugi premijer i neka druga vlada. To je sve bilo u ^ileu pre

skoro ~etrdeset godina, da li je mogu}e da je na po~etku novog

milenijuma Srbija do{la u situaciju da mora na taj na~in da razmi{lja

i da se brani? Vidim neke magarce koji ka`u: jao, {to ste vi zabrinuti

{to }e do}i Rusija pa to sve kupiti, ~eli~anu smo prodali

Amerikancima, {to se onda niste bunili? Pa ni pivare, ni cementare,

ni ~eli~ana nisu nacionalni interes kao {to je to energetika. I svi

ka`u: suverenitet dr`ave se meri po tome koliko upravlja{ svojom

energetskom bezbedno{}u, a mi u takvim okolnostima svoju

energetsku bezbednost predajemo u ruke druge dr`ave. Ja ne znam

nijednu dr`avu u svetu koja ceo energetski kompleks privatizuje

tako {to ga predaje u tu|e ruke. Imamo jednu ~eli~anu i prodali smo

je Amerima, ali industrija ~elika nije vi{e nigde strate{ka grana.

Nemam ni{ta protiv da Gasprom u|e u gasni sektor, nemam ~ak

ni{ta protiv ni da Srbija, da bi to dobila, Naftnu industriju proda za

jedan dolar, ali da ima ~vrste garancije da }e gasovod Ju`ni tok zaista
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trolejbuse i ko zna koji su poslovi jo{ bili u pitanju. A ove nedelje je,

kao {to znate, obele`en svetski dan protiv korupcije i, kao {to jo{ bolje

znate, na svetskoj rang-listi koja meri korupciju stojimo

katastrofalno, i situacija je sve gora. Predsednik Tadi} je, kao i

stotine demagoga pre njega, najavio da }e borba protiv korupcije biti

takva da ni kamen na kamenu ne}e ostati, me|utim, ne mo`e se ni

njemu ni bilo kome verovati sve dok se ta borba zavr{ava pred

njegovim vratima. Makar za po~etak da saznamo kako se finansira

njegova stranka, ako ni{ta drugo. Ne mo`e se verovati ni njemu, ni

bilo kome drugom sve dok se hvataju pili}ari koji su u kafani davali

pare nekome ko je naru~ivao ~arape za policajce. Onog dana kada

predsednik dr`ave i najve}a stranka budu stali iza kontrolnih

institucija kao {to su bud`etska komisija, poverenik za informacije

od javnog zna~aja, ombudsman, onda }e mo}i da mu se veruje. Ali,

tako to ide, ne mo`e se verovati ljudima koji levom rukom grade

sistem, a desnom ga ru{e. Da vas podsetim samo da je za{titnik

prava gra|ana vratio polovinu svog bud`eta, jer nema uslova da radi,

odnosno nema uslova da radi a time i da tro{i novac ne bi li pomagao

gra|anima. Ministar, svaki ponaosob, prakti~no kad-tad po~ne da

vodi rat protiv Rodoljuba [abi}a, Palma i druge palme se smeju na

izve{taje komisije koja se bavi sukobom interesa. Na konferenciji za

{tampu govorila je nekolicina ljudi, a vi }ete ~uti predsednika

Transparentnosti Srbija, Vladimira Goatija i poverenika za

informacije Rodoljuba [abi}a.

Vladimir Goati: 

Pretpro{le nedelje sam bio na Skup{tini Transparency International

u Gr~koj, slu{ao sam i ljude iz zemalja stabilne demokratije i mislim

da se na kraju tog zasedanja name}e zaklju~ak da je korupcija jedan

od najizrazitijih problema 21. veka, globalnih problema ~ove~anstva.

To tim pre va`i za zemlje endemske korupcije kao {to je Srbija. O

endemskoj korupciji govorimo kada je percepcija indeksa korupcije

ispod 5. To su zemlje sa ra{irenom, neki bi rekli sistemskom

korupcijom, ona je i sistemska i politi~ka, ali je endemska u smislu

ra{irenosti - takve zemlje }e imati neuporedivo vi{e te{ko}a. Tu

vidim i Srbiju koja }e u poku{aju da se pridru`i Evropskoj uniji imati

neuporedivo ve}e probleme sa korupcijom nego {to je do sada

izgledalo. Ako to neko ne veruje, neka vidi {ta se doga|a sa

Bugarskom, premda je Bugarska ve} u{la u EU, pre{la je preko zida.

Me|utim, Bugarska je, kad je re~ o korupciji, sada u nekakvom

dotle da radite? Pa, uvozi}emo benzin iz Rusije. A ko mi garantuje da

vi ne}ete i posle da nastavite da uvozite benzin iz Rusije? Da li }ete

stvarno da modernizujete rafinerije ili }e one i dalje da truju ljude u

Pan~evu? Mnogo je nepoznanica, a oni tra`e konkretno da im

prodamo konkretnu firmu. I ponekad kad vidim te Ruse ovde ili kad

na{i odu tamo, kao da je 1946. ili 1947. godina, tamo je neka centrala

Kominterne i svi odavde idu tamo pognute glave. Ma, ne da ne smeju

da pitaju, nego ne smeju, bre, da pogledaju doma}ina u o~i! Malo me

pla{i i baca u o~aj ta pozicija koju Rusija trenira na Srbiji.

Politi~ka elita u Srbiji ne mo`e vi{e da funkcioni{e na lukavstvu

politi~kog uma, "daj da prevarimo dru{tvo i da ostane kako jeste".

Mora da bude razbijena i uverenost da dr`ava treba da bude ja~a i sve

mo}nija. Globalna kriza je otvorila proces pisanja nove filozofije

dru{tva i dr`ave. Ni{ta ne}e ostati kao {to je dosad bilo, a ako Srbija

ostane park iz doba Jure onda nje vi{e ne}e biti, onda ona nije ~lanica

me|unarodne zajednice. Sad je srpskoj politi~koj a mo`da i

intelektualnoj eliti umesto udvaranja gra|anima mnogo potrebnija

vizija i sposobnost da pokrene dijalog o tome kako ustrojiti ne

srpsku dr`avu, nego srpsko dru{tvo, da pre`ivi i da iza|e iz krize.

Nije vi{e pitanje da li }e ova vlada ostati jedan ili dva mandata ili }e

pasti za {est meseci. Nije va`no vi{e koja je partija na vlasti a koja u

opoziciji, ko koga mrzi, sad je u pitanju opstanak, ne dr`ave, nego

dru{tva. Ali, ima jo{ sijaset stvari koje treba uraditi, jedna od njih je

da politika upravljanja dr`avom prestane da bude }osi}evska

zavereni~ka delatnost. Demistifikacija politike u Srbiji je deo

procesa re{avanja ekonomske krize koja nam sti`e.

(Sarah Vaughan - My Favourite Things)

Svetlana Luki}: 

Ove nedelje je, kao {to znate, predsednik Tadi} bio u Moskvi, tamo je

celivao ~elo, ruke, noge preminulog patrijarha Alekseja, a onda je

tamo bio i gradona~elnik \ilas. On je predao klju~eve Eurosonga

gradona~elniku Moskve, ~uvenom Juriju Lu{kovom. Juri Lu{kov je, da

vas podsetim ako ste zaboravili, ~ovek koji je odlu~no podr`avao

ideju prisajedinjenja Jugoslavije savezu Rusije i Belorusije, to je

~ovek koji je zabranio aktivistima za prava homoseksualaca da

polo`e cve}e na grob Neznanog junaka da ga ne bi skrnavili ti

satanisti, kako je rekao. Aleksa Buha je dobio orden Republike Srpske

i veliki je prijatelj Srbije. Izgleda da je \ilas malo pregovarao sa

svojim kolegom o tome da nam Rusi naprave metro, mostove,
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neki procenat od toga ba{ u znak solidarnosti sa gra|anima,

njihovim ~lanovima, ostaviti u zajedni~koj kasi. Mislim da je to

izuzetno va`no i kod nas potcenjeno u odnosu na druge zemlje sa

kojima nas upore|ujem. Mislim da bi takav apel imao neuporedivo

ve}i mobilizacioni efekt kad je re~ o politi~kom vrhu.

Rodoljub [abi}: 

Nesumnjiv fakat je da se u zemlji u kojoj bitni mehanizmi za kontrolu

javnih rashoda hroni~no ne funkcioni{u ta ~injenica na neshvatljiv

na~in ignori{e. Dakle, mi godinama imamo situaciju u kojoj

mehanizmi poput Republi~ke uprave za javne nabavke, koja je jedan

od osnovnih instrumenata u borbi protiv korupcije, radi u gotovo

nemogu}im uslovima. Bud`etska inspekcija, koja postoji, radi, ula`e

u granicama svojh objektivnih mogu}nosti nekakav napor da

obezbedi svoju funkciju, tako|e je svedena na, ne}u re}i

rudimentaran nivo, ali na nivo koji je daleko ispod potreba ove zemlje.

Imamo kapitalno va`an organ koji tri godine postoji na papiru, i dan-

danas ne funkcioni{e, to je dr`avna revizorska institucija. I ja

otvoreno ka`em: ne mo`e se to obja{njavati kao logisti~ki problem.

Kad ne{to {to je na prvi pogled logisti~ki problem traje tri ili ~etiri

godine, to postaje politi~ki problem. Dakle, neverovatno je da jedna

dr`ava ne mo`e za ~etiri ili tri godine da digne na noge i osposobi

jedan vitalno bitan mehanizam. Naravno da je jako va`no da svoj

doprinos daju ljudi koji su unutra, ~uveni insajderi, duva~i u

pi{taljku, zovite ih kako god ho}ete, dakle, ljudi koji su po logici stvari

bliski nekim informacijama koje su od i te kakvog zna~aja u borbi

protiv korupcije. Tim ljudima se ruke moraju odre{iti. Dakle, ne samo

na{a praksa uporedne borbe protiv korupcije pokazuje da se mo`e

dati ogroman doprinos, nego upravo na bazi aktivnosti pojedinaca

koji su re{eni da u interesu javnosti prekr{e }utanje, odaju neku

informaciju, mo`e mnogo da se doprinese borbi protiv korupcije. 

Kako to izgleda u na{im uslovima ne}u opisivati nikako druk~ije

nego kroz jedan lanac pri~ica. Dakle, imamo famozni slu~aj drumske

mafije, jo{ te~e maratonski sudski postupak za gomilu ljudi, 50

optu`enih, famozna kra|a sa la`nim karticama na naplatnim

rampama na autoputu. Taj slu~aj je bio u kancelariji poverenika

davno, pre vi{e od dve godine. ^ovek je do{ao prvo stidljivo, pa onda

molio za pomo}, pa sam se zaprepastio kad sam shvatio {ta tra`i -

tra`iti listing distribucije kartica na naplatnim rampama, zvu~i na

prvi pogled potpuno besmisleno. Ali kad mi je rekao "ako vi to meni

posebnom re`imu. Sem toga, imamo jo{ jedno saznanje: mi smo prvi

put umesto postepenog napretka imali stagnaciju. Ne bih rekao da je

korupcija odjednom probila barijere, mi sada vi{e imamo bljeskove

nekih afera od pre dve-tri, pet ili deset godina, a to nije siguran

indikator da ocenite da je korupcija sad zahvatila dru{tvo i da pre

toga to nije bio slu~aj od dna do vrha. Rekao bih da su se mnogi ~irevi

koji su nastali mnogo ranije - sada aktivirali. U svakom slu~aju,

zadr`ao bih se na onoj konstataciji da stagniramo u borbi protiv

korupcije, dok drugi `ure. U toj relativnoj borbi, u trci sa drugima,

padamo sa 80. mesta za nekih 13-14 mesta. Padamo, jer druge zemlje

to rade sistemati~nije, bolje. Ovoj vlasti, koja je sada u sedlu, treba

jo{ energi~nija borba posle zastoja, a to korelira sa te{kom

ekonomskom krizom ~ije smo efekte, u na{em poznatom

samopouzdanju i uverenju da mi re{avamo sve ono {to drugi ne

mogu, na`alost, potcenili.

Neke od zemalja u okru`enju su to mnogo ozbiljnije shvatile, a i neke

veoma razvijene zemlje su preduzele dramati~ne, u istoriji jo{

nevi|ene korake. Pogledajte Sjedinjene Ameri~ke Dr`ave. Imao sam

prilike da budem u tri-~etiri strane zemlje u mo`da mesec i ne{to

dana, mislim da je u pore|enju sa na{om zemljom poku{aj sa

politi~kog vrha da se gra|ani mobili{u u borbi protiv krize bio

neuporedivo intenzivniji. Pomenu}u vam dva primera. Velika

Britanija ima, pretpostavljam, GDP izme|u 50 i 70 puta ve}i od

na{eg, toliko slobodno mo`ete ra~unati, ali engleska kraljica, koja

nema nikakvo u~e{}e u vlasti, u~estvuje u {tednji. Ili, pogledajte

ameri~ke vrhove kompanija ~iji je GDP opet ve}i nego GDP Srbije, oni

rade sada za platu od 1 dolara. Dakle, politi~ki vrh je na svom primeru

pokazao da je spreman da se odri~e. To nije samo iluzija, nije samo

propaganda, nego ima demonstracioni efekat. Znate, ako godinama

pre toga imate plate od par miliona dolara godi{nje, i ako pre|ete na

1 dolar, tu ipak postoji neka mala razlika. Ja to ne bih sveo na

simboli~ku ravan. Dakle, mislim da nam nedostaje i ta borba protiv

korupcije sa vrha. Kad pominjem {tednju, jo{ nisam video da imamo

politi~ke partije koje su spremne da se odreknu nekog procenta svog

bud`eta. Partije su zapravo zaposele parlament u kojem ve}inom

nemaju poslanike nego delegate, privremene, zamenljive delegate

vrhova partija po ~lanu 102. stav 2. Ustava, dok neke partije imaju

poslanike. Te partije po ~lanu 4. Zakona o finansiranju politi~kih

stranaka dobijaju 0,15% bud`eta. Jo{ nije kasno da ~ujemo da neke

partije ne}e iskoristiti sve ono {to im bud`et daje nego }e, recimo,
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Imamo i slu~aj vojne tajne, re~ je o ~oveku koji je objavio knjigu pod

nazivom Vojna tajna, koja zapravo nije autorsko delo, nego zbirka

transkripata sa sednica nekada{njeg General{taba na{e vojske, koja

na direktan na~in potvr|uje da se General{tab, osim redovnim

aktivnostima, bavio i kriminalnim. To je utvr|eno pra}enjem i

prislu{kivanjem novinara, ometanjem emisija doma}ih medija,

presretanjem telefonskih razgovora itd. Bio je uhap{en, a knjiga

zaplenjena i tek nakon obra}anja povereniku i velikog natezanja, uz

dobru volju i razumevanje nekakvih evropskih standarda u toj

oblasti od strane vode}ih ljudi srpskog pravosu|a, knjigu smo

izvukli iz podruma u koji je bila zatvorena. A da bi paradoks bio

kompletan, knjiga je ~amila u podrumu, a istovremeno ste sve to

mogli da ~itate na web-sajtovima i to na jedno 150 do 200 adresa. 

Ali, naravno, u svim ovim pri~ama postoji ne{to {to vezuje sve ove

ljude. Dakle, ~ovek koji je dao doprinos otkrivanju drumske mafije,

onog trenutka kada je pisnuo, onog trenutka kad se obratio meni za

pomo} izba~en je s posla, tri godine je bio bez posla, i tek pre neki dan

sam uspeo da mu na|em posao, na svoje veliko zadovoljstvo, i to

organizuju}i privatno jednu kampanju preko medija. To je jedan mali

hepiend. Dakle, di`u}i jedan blog na B92 i objavljuju}i jedan autorski

tekst, pozivaju}i novinare Politike koji su objavili seriju ~lanaka o

tome, do{li smo u poziciju da mo`emo da ga vratimo na posao. Ali,

ponavljam, bio je ostao bez posla. I prvi zaposleni u @eleznicama

Srbije, predstavnik radnika u Upravnom odboru, koji je progovorio o

kupovini tih {arenih vozova tako|e je ostao bez posla. Onaj koji je

napisao knjigu Vojna tajna - izvukli smo tu knjigu iz podruma, ali

krivi~ni postupak protiv njega jo{ nije obustavljen, ne vodi se,

pasivan je. Ali sa svim konsekvencama, svako ko je pod krivi~nim

postupkom ne verujem da mo`e da ide u inostranstvo, ne znam da li

ima putnu ispravu. Ima, dakle, teret koji nosi. Onaj de~ak o kome sam

vam govorio, zavr{io je taj tre}i razred svoje Pravno-birotehni~ke

{kole sa odli~nim uspehom i svim peticama, zatra`io je stipendiju

dr`ave Srbije za ~etvrti razred i nije je dobio. Taj tretman prema

njima nije osuda, to nije poruka njima, to je poruka vama. To je,

dakle, evidentan strah od javnosti. Dakle, oni koji imaju {ta da kriju

od javnosti, koji imaju dosta toga nelegitimnog da kriju, preko

sudbine tih ljudi poku{avaju da poru~e svakom ko bi da poku{a isto

da }e pro}i lo{e. Srbija mora pod hitno doneti zakonske propise

kojima }e ne samo u krivi~noj sferi, nego u svakoj sferi, radno-

pravnoj, administrativnoj, prekr{ajnoj, ljude koji su digli svoj glas u

obezbedite, pa to uporedimo sa mojim video-zapisom, onda }ete

videti da svaki drugi kamion koji prolazi rampu postoji na video-

zapisu, ali ga nema u evidenciji, pa nema ni novca", shvatio sam {ta

tra`i i poku{ao sam da mu pomognem. To se pretvorilo u vrlo `estoku

vi{emese~nu borbu koja se zavr{ila uspehom. Dakle, posle naloga

poverenika i posle poku{aja da se nalog poverenika obori pred

Vrhovnim sudom, taj se dokument pojavio u javnosti i na nesumnjiv

na~in potvrdio da su se tamo krali milioni. 

I drugi slu~aj je tako|e bio vrlo zanimljiv, tako|e iz sfere javnih

nabavki i samo ne{to skromniji po obimu novca, to su one famozne

{arene lokomotive i kompozicije. To je tako|e jedan od dokumenata

koji ni dan-danas formalno nije stigao pred o~i javnosti, i pored mog

naloga, ali je gomila informacija vezana za taj slu~aj ipak prodrla u

javnost pa smo saznali da je jedno dr`avno preduze}e protivno

izri~itom stavu, upozorenju Republi~ke uprave za javne nabavke

radilo nezakonito, bez javnog tendera potro{ilo milione evra da bi

kupilo polovne lokomotive. Potro{ilo ~ak i vi{e nego {to je samo

planiralo, jer je odlu~ilo da 700.000 evra potro{i na posrednika. Pa

smo onda ~ak saznali da se posrednik nikada do tada nije ni bavio

uvozom `elezni~ke opreme nego `enskom garderobom. I cela ta pri~a

je ostala takva kakva je. Jedan od najstarijih slu~ajeva u mojoj praksi

pokazao je da je potpuno mogu}e da na{i instrumenti kontrole imaju

u posedu egzaktne podatke koji potvr|uju zloupotrebe ili kriminal,

ali da se ne desi ni{ta. Dakle, jedan dan su mi moji saradnici izneli na

potpis tri re{enja, sva tri su se ticala zahteva iste osobe, koja je

tra`ila jedan izve{taj Ministarstva finansija, zapravo bud`etske

kontrole u jednoj ustanovi za za{titu u~eni~kog standarda. Drugi se

odnosio na Ministarstvo pravde, tako|e je tra`en izve{taj o nekakvoj

kontroli u Domu u~enika u Beogradu, dakle, radilo se o jednoj velikoj

ustanovi, najve}oj u Srbiji za za{titu standarda |aka. I tre}i se ticao

finansijskog izve{taja te iste ustanove. Nalo`io sam da se daju sva ta

tri dokumenta koja su bila uskra}ena, Ministarstva su me brzo

obavestila da su dali, a iz ove ustanove je stigao zahtev da stavim van

snage svoje re{enje, jer sam ga, bo`e moj, doneo u korist procesno

nesposobnog lica. Tek tad sam saznao da je re~ o maloletniku, o

jednom pitomcu, |aku, sedamnaestogodi{njaku. Kad je de~ko slo`io

ta tri papira na{ao je za shodno da ih prosledi u Upravu za borbu

protiv organizovanog kriminala, sve se zavr{ilo sa sedam krivi~nih

prijava, smenom direktora i pre nekoliko meseci vra}anjem vi{e

miliona dinara |acima koje su im pokrali njihovi vaspita~i. 
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Kad god razmi{ljam o njihovom cilju, dolazim do istog odgovora:

njihov cilj je status quo. Oni su postigli da im bude jako prijatno i

boje se da se tu bilo {ta promeni. Njihovo tobo`nje zalaganje da

Srbija u|e u Evropsku uniju nema u su{tini nikakvu psiholo{ku

potporu, oni nemaju nikakvu potrebu za tim. Oni nam samo bacaju

nekakvu kosku. Ne bi ~ak mo`da imali ni{ta protiv ni da u|emo, ali

samo kad bi postojale neke garancije da se ni{ta od njihovih

feudalnih privilegija ne}e dovesti u pitanje. Zna~i, ljudi su spremni

da urade sve da ostane ovako kako jeste, jer je ovo njihov zlatni vek,

njihovi najsre}niji dani su sada, deo te sre}e je i to nerazmrsivo

klupko koje se zove Kosovo i u njihovom je interesu da ono stalno

ostane takvo. Ne ~ak ni da se pripoji Srbiji i da Srbija zavlada njime,

nego da ostane kao ne{to {to }e mo}i uvek da se ponudi bira~ima kad

do|e do novih izbora, gde }e neko mo}i da ka`e da to najvi{e voli. To

je dosad bio Ko{tunica, ali sada ga vole ovi koji su sada na vlasti. Oni

su shvatili da su i slava i u`ici lokalni, i oni to sve imaju ovde. Imaju

povremene ekskurzije u Njujork, u Kinu, na Olimpijadu, na sahranu,

gde se kome prohte, jedino ne vole da odu u Au{vic, jer se stide u~e{}a

Srbije, odnosno Jugoslavije u borbi protiv Hitlera.

Nisam nikada kao poslednjih godinu-dve ose}ao koliko je, da ne

ka`em besmisleno, ali koliko ne vodi ni~emu to {to ja, i {to bilo ko

pi{e. Nedavno me pitala neka studentkinja iz Slovenije da li trpim

cenzuru ovde i ja sam morao da joj ka`em da ne trpim apsolutno

nikakav pritisak, niko ne poku{ava da uti~e na mene, niko me ne

zlostavlja zbog onoga {to sam objavio i smatram da sam kao novinar

slobodan i da ima jo{ prili~an broj ljudi koji su potpuno nezavisni u

onome {to misle i {to objavljuju. Ali to me ponovo vra}a na

Milo{evi}a koji je bio jednako tolerantan - ne prema svima, njemu bi

poneki put pukao film pa bi nekoga ubio - ali uglavnom je mogao da

ka`e da je suvi{e jak da bi se bavio time, a drugo, moglo mu je biti i

od koristi da ga kritikuju jer je mogao uvek nekome re}i: pa, evo, vidi

{ta su ovi pisali o meni, vidi kako me Koraks nacrtao, i mene i moju

`enu, pa mu ni{ta nisam uradio, a mogao sam. Mislim da deo te

vladarske svemo}i ose}a i ova sada{nja oligarhija, ili kamarila, kako

ju je zvao Mar{i}anin, oni ose}aju kako sve konce dr`e u rukama i da

im slobodna {tampa, i preslobodna {tampa, ne mo`e nauditi. Znam

da je, na primer, Demokratska stranka izgubila jednog glasa~a zbog

nekoliko sitnica. Recimo, jedan funkcioner je bio bahat na svadbi i

mog druga koji mu je name{tao mikrofon je grubo odgurnuo. Tog

istog ~oveka je, kada je oti{ao do hale sportova, Limesa, da kupi kartu

javnom interesu i na taj na~in eventualno povredili neku formalnu

obavezu tipa poslovne tajne ili sli~no, za{tititi i obezbediti da ne

snose nikakve konsekvence. U tom kontekstu moram re}i da je

prili~no zabrinjavaju}e da sve dosada{nje inicijative da se to uradi

nisu nai{le na dobar odziv. Vreme je da se to promeni.

Svetlana Luki}: 

Slu{ate kolumnistu nedeljnika Vreme Ljubu @ivkova. 

Ljuba @ivkov: 

Ono {to razlikuje po~etak Ko{tuni~ine i Tadi}eve vladavine je to {to

Tadi} barem nije rekao "ne}u dopustiti da me vlast izmeni", pa se

utoliko nije obrukao kao Ko{tunica. Vlast svakoga izmeni i malo

koga mo`e da izmeni nabolje, ili - da to formuli{emo jo{ preciznije -

vlast svakoga manje ili vi{e iskvari. Vlast ga korumpira; ne mislim da

mu neposredno daje pare, mada on dobija i para vi{e nego {to je ikada

imao, nego ga korumpira sama mo}, mo} ga opija. Zna~i, mo`e{ kao

{ef dr`ave da odredi{ ko }e sa tobom da putuje, ko }e da te savetuje,

mo`e{ da odlu~i{ da ode{ na sahranu nekog verskog poglavara iako

po protokolu verovatno nisi du`an. Ko{tunica je voleo da odlazi u

Hilandar, Tadi} mo`e da putuje gde god mu se svidi. Ono {to su za

Ko{tunicu bili manastiri, za Tadi}a su mo`da vi{e smotre i vojne

parade, on u`iva u tome. Nemam problema da pi{em i o njemu;

jednom kad probije{ led pi{u}i o Milo{evi}u, svi ovi naredni vladari ti

ne izgledaju ni{ta mo}nije i stra{nije od njega. Ne znam {ta se sa

ljudima desilo - ja sam poku{ao da napravim profil, recimo,

Tadi}evog mezimca koji ka`e "ja sam samo obi~an ministar, ja imam

u ofisu sliku mog premijera Cvetkovi}a". ^ovek prosto ne zna da li se

on {ali ili formalno priznaje da ima nekog ko je iznad njega,

me|utim, on se ose}a, a to je i vidljivo po njegovom pona{anju, kao

neko ko je iznad premijera, jer je premijer zadu`en, bo`e moj, samo

za ovu na{u dr`avicu, a Jeremi} je zadu`en za ceo svet. I on ose}a, kao

{to je ose}ao Samard`i} dok je bio ministar, da je ministar nad

ministrima zato {to on brine o Kosovu, a ovi brinu o delovima zemlje

koji uop{te nisu sveti. Tako i Jeremi} ose}a da je on glavni ministar i

da je otprilike ravan Tadi}u, verovatno se oni i dogovaraju na ravnoj

nozi da sprovode ovu politiku zao{travanja prema onima kojima

bismo, kao, hteli da se pridru`imo. Ja ne mislim da mi treba da se

specijalno poni`avamo, da puzimo, ali ne treba onome sa kim ho}e{

da u|e{ u neki savez gurati stalno prst u oko.
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je stanovni{tvo toliko pokunjeno, toliko bez nade i bez plana, da

mislim da se vlada i ne pla{i da }e do}i do nekih nemira. Mi imamo tu

kulturu vajkanja, zna~i, mi smo spremni da stvari prikazujemo

gorim nego {to jesu, recimo li~nu situaciju, porodi~nu, "nemamo

ni{ta, nemamo ni{ta!", a onda do|e{ kod nekog u posetu, a on te pita

"ho}e{ burbon, prase ili jagnje?". U su{tini mi kao narod te`imo

stalno ne~em izuzetnom, zna~i, ako nismo najbogatiji da budemo

najsiroma{niji, ako negde i nismo pobednici, onda da smo najve}e

`rtve. Treba nam stalno nekakva krajnost koja bi od nas na~inila

ne{to {to nigde nema, ne{to {to smo samo mi. Tako i u kafani ima{

ljude koji su u stanju da potro{e vi{e nego {to bi neki Amerikanac

potro{io. Zahvaljuju}i toj na{oj neumerenosti ja sam mo`da i `iv.

Nerazumno je dati, recimo, tre}inu plate muzici za pola sata

nekakvog derta, ali kad sam rekao svom drugu Ljubi da to nikad ne

bih uradio, on mi je odgovorio "Ku}o, da su svi kao ti, ti i ja bismo

pomrli od gladi". Zna~i, ljudi su kod nas nerazumni, ali, s druge

strane, iza te mo`da i prividne neracionalnosti mo`da stoji nekakva

logika - i tako ne mogu da kupim ne{to ozbiljno, i tako ne mogu svoj

`ivot temeljno da preuredim, i tako je kupovina novog auta za mene

nedosti`na, za{to da se sad ne napijem sa kumom, za{to da ~uvam jo{

te 4.000 kad mi one ni{ta bitno u `ivotu ne menjaju? I tako, ~etiri po

~etiri, mi `ivimo i svojom krivicom gore nego {to bismo mogli da

`ivimo. Jer, video sam da ljudi koji stoje mnogo bolje nego mi, mnogo

{tedljiviji, jedna prose~na porodica na Zapadu pazi kad }e da ide na

ru~ak. Kod nas to nije ni{ta. Drugo, tamo }e ~ovek da kupi u nekoj

payless prodavnici detetu patike za {est dolara, za deset dolara, a mi

smo u stanju da damo celu platu da kupimo detetu patike. Zna~i, mi

smo i kao stanovni{tvo nerazumni, i ovi ljudi koji su na na{em ~elu,

naravno, znaju da smo mi nerazumni i mo`da im je to pomoglo da nas

pre`ale i da nas gledaju sa visine, onako, bez ikakve samilosti.

Za razliku od prethodnog premijera koji je, po mom mi{ljenju, bio

{teto~ina, {tetu koju on pravi je mogao svako da primeti, ja sada kod

Cvetkovi}a, barem u njegovim izjavama, ne nalazim materijal. ^ovek

ne preteruje u jeziku, ~ovek je nevidljiv, mo`da ne radi sve ono {to bi

trebalo da radi, ali nije mi upao u o~i kao {teto~ina. Prethodnik je

imao zvezdani trenutak da mu jedan odli~an knji`evnik uru~i

nagradu za njegovu knjigu. Ja sam se pitao gde su sve te knjige, voleo

bih da vidim neki omnibus, neki fllm u kojem su snimljeni svi ti ljudi

koji ~itaju Ko{tuni~inu knjigu, voleo bih da vidim kako izgledaju,

kakve su njihove sobe, lampe, da li to ~itaju danju, da li ~itaju u

za neki koncert i pitao gde se kupuju karte, obezbe|enje

Demokratske stranke grubo oteralo - kakve karte, ovde je konvencija!

Nije se ni{ta gore od toga desilo, ali njemu su te dve stvari govorile da

je re~ o partiji koja je toliko arogantna, a za koju je on do poslednjih

izbora glasao, i rekao je: zbog ovih stvari ne}u da glasam za njih.

Dakle, i na nekim sitnicama ljudima mo`e da pukne film, me|utim,

tih malih eksplozija nema dovoljno i nisu povezane da bi dovele do

nekog artikulisanog bunta. Ne prizivam neko krvoproli}e, ali bih

voleo kad bi se svi koji su nezadovoljni nekako okupili i upitali se: {ta

bismo mi mogli da uradimo da ovu na{u dr`avu malo preuredimo?

A verujem u izvesne promene i verujem da ovaj Da~i}ev SPS nije

potpuno isti kao Slobin, ali sve to ide jako sporo i ~ovek se uvek

iznenadi kad izbiju neki recidivi i poka`u da su promene znatno

manje nego {to nam se u~inilo i da ono staro probija kao kad okre~i{

ku}u, a pojavi se stara, masna farba koja je bila najja~a. Bio je, ~ini

mi se, Komrakov gost kod ovoga Mari}a. Dobro, on je bio samo gost u

nekoj emisiji, ali i on se nada nekakvoj renesansi za sve {to je

ispa{tao u onoj Zve~koj, gde nije imao stolicu za sebe, nego su na

smenu on i portir sedeli. Ali, recimo, Lili} je vra}en na velika vrata i

sad se on postavlja kao neko ko }e da volontira, bo`e moj, jer mu je

dovoljna predsedni~ka plata, apana`a.

A na{u vezanost za na{u veliku slovensku bra}u vidim kao jednu

uro|enu kolektivnu manu koja ne mo`e da se ispravi. Zna~i, ono isto

{to je vuklo oficire u Seobama Crnjanskog, neka sli~na ili ta ista sila

vu~e nas opet tamo, kao da nas privla~i mo} koju Rusija nesumnjivo

ima. I mi stalno mislimo da }e deo te ogromne mo}i da se okrene u

na{u korist i mislimo da smo mi neki jako drag ro|ak, siroma{an ali

simpati~an, za koga }e oni da se zauzmu, iako kroz istoriju nema

puno tog zauzimanja. To vidim kao uro|enu manu. Jedan od prvih

viceva koje pamtim kao dete bio je kad pitaju Rumuna "kakva je va{a

spoljnotrgovinska razmena sa Sovjetskim Savezom?", a on odgovori

"mi njima dajemo ugalj, a oni nama uzimaju `ito". To je bila prva

stvar kojoj smo se mi kao deca smejali, me|utim, jo{ uvek se na|e

neko ko je spreman da Rusima da ugalj da bi nam oni uzeli `ito.

Mislim da oni imaju neke planove za slu~aj da svetska kriza onako

repom udari i o{amari i nas, ali mislim da su ti planovi opet pre svega

namenjeni o~uvanju privilegija do kojih su oni do{li, sumnjam da

imaju program koji bi {titio ionako neza{ti}ene i ugro`ene radnike i

penzionere. Ne znam da li oni strepe od nekih ozbiljnijih nemira, ali



60

12
.1

2.
0

8
.

Stevan

Filipovi}

imperije i imali ste imperatora i njegove podanike koji su bili

nenormalno, ekstremno, predimenzionisano zli i poreme}eni u onome

{to su radili, a mi smo, kao, bili pobunjenici protiv toga. Svi sa ove

strane plota su dobri, i svi sa one strane plota su zli, a vi imate 14, 15,

16 godina, fenomenalno. Kad se zavr{ila ta borba protiv Milo{evi}a,

na{a generacija je sazrela. Prestali smo da budemo klinci i prestala je

ta crno-bela podela sveta. Tad stasava ta neka me|u-prelazna

generacija, 1983-84, mo`da 1987. godi{te, generacija nekih apati~nih

klinaca kojima je sve {to smo mi radili i ceo na{ svetonazor izgledao

predimenzionisano i ekstremno. Oni su definitivno imali probleme da

bilo koju emociju artikuli{u na bilo koji koherentan na~in. I mislio

sam da ne mo`e ni`e od toga da bude, a onda je stvarno pesnica u glavu

bila pojava te novije generacije, zna~i od tog nekog 1987-88. godi{ta pa

nadalje, klinaca koje je doka~ilo sve {to se de{avalo posle 5. oktobra. I

sve te nijanse sivog i cela relativizacija, ~itav sistem je radio vrlo

otvoreno na predstavi normalnih stranaka, to nisu manijakalne,

ilegalne organizacije nalik onima iz D`emsa Bonda, nego, kao, eto,

normalne partije, pa sad ti bira{ da l' }e{ levo, da l' }e{ desno i tako

dalje. I onda su neki likovi koje smo mi u`ivo gledali, tipa Ratko i

Radovan, postali mitolo{ka bi}a. Oko koje `ivi u Mordoru, tamo, u

Hagu. Imate klince koji su toliko agresivni, koji ne znaju {ta }e da rade

s tim. Znate taj paradoks, kao, ne po{tujemo pravila, a opet smo

autoritarne li~nosti, zna~i, treba nam vo|a, treba nam organizacija

koja je definisana svim parametrima, po~ev od kostima. Pogledajte te

strojevce, obrazovce, to je kostimirano, i onda je jako te{ko na}i klju~,

kako }emo mi uop{te da komuniciramo sa tom generacijom. Zna~i, mi

pravimo [i{anje kao film koji je namenjen naj{iroj mogu}oj populaciji,

treba da ga pogleda par miliona ljudi, kao {to je pogledalo [ejtana na

televiziji i u bioskopima, na piratima, gde god. I vi ne mo`ete da pri~ate

s tim klincima ako ne znate {ta je Grand Theft Auto IV.

Zvu~i mnogo naivno i mnogo klina~ki ako ka`emo "sad }emo mi

filmom da menjamo svet", ali koliko ste filmova gledali u kojima

Morgan Frimen igra predsednika Amerike? I neverovatno brzo je

do{lo do Baraka Obame. Ima super tekst Slavoja @i`eka, koga ja

nekad volim, nekad ba{ i ne, o toj komotnoj poziciji cinika, u celoj toj

pri~i. I onda se to ne{to desi, pa cinik ka`e: pa, dobro, ni{ta se u

su{tini nije promenilo. Lu|a varijanta glasi: ni{ta se za Srbe ne}e

promeniti. Su{tina je da se promenilo. Tako da u tom domenu pop-

kultura definitivno ima presudan uticaj, pa za {ta }e se uhvatiti

klinci? Mi poku{avamo da im damo ne{to za {ta }e se uhvatiti. E, sad,

krevetu, da li ~itaju u dru{tvu, da li podvla~e ne{to, gde dr`e te knjige,

gde su ih kupili i {ta }e sa njima. Kad bi neko mene osudio da ~itam

Odbranu Kosova, ne znam {ta bih radio.

Jedan odre|eni tip ljudi voli da se bavi politikom i ho}e na kraju da

ubira plodove svog rada, ali bi bilo potrebno da napravimo sistem

koji bi ograni~avao samovolju i pohlepu, a mi to nemamo. A ne

mo`emo mi da promenimo ljudsku narav, ljudsku du{u. To nije ni

cilj, a nije ni mogu}e, nego bi ih trebalo nekako umeriti. A kako

umeriti ljude koji sami naprave neki zakon i onda ka`u: pa, jeste, ja

sam uzeo neke milione za jedan mesec, ali to je bilo po zakonu. To je

kao kad bih ja imao, kao {to sam imao, 20.000 na teku}em ra~unu, pa

kad bi po~elo da curi iz onog automata, pa ja skinem jaknu da uzmem

sve to - znam da nemam toliko para, ali automat mi daje. Trebalo bi

da se snimi skrivenom kamerom koliko bi ljudi bili u stanju tako da

odnesu iz nekog automata. A njima to tako curi, i svi su znali da je

tako, i niko od politi~ara nema ozbiljan razlog da suzbija tu

gramzivost i preterivanje zato {to su na ~elu tih upravnih odbora

njihovi ljudi, partijski isturenici koji daju reket partiji koja ih je tu

postavila. Zna~i, to je jedan sistem u kome nema konflkta, to je

beskonflktno dru{tvo, tu sve {tima, svima je lepo.

(Amy Winehouse - There Is No Greater Love)

Svetlana Luki}: 

U Aran|elovcu je, kako saznaje B92, u toku akcija potrage za ha{kim

optu`enicima. Policija tamo od jutros proverava vi{e objekata.

Potraga se izvodi ba{ na dan kada glavni tu`ilac Ha{kog tribunala,

Ser` Bramerc, podnosi izve{taj Savetu bezbednosti o saradnji Srbije

sa Ha{kim tribunalom. Na kraju Pe{~anika ~u}ete filmskog reditelja

Stevana Filipovi}a. Stevan ima 27 godina, snimio je jedan film,

[ejtanov ratnik, a sada privodi kraju drugi film o srpskoj desnici,

[i{anje. Glavni junak filma je matemati~ar Novica koji postaje

neonacista. Stevan Filipovi}.

Stevan Filipovi}: 

Odrastao sam u vreme kad ste imali s jedne strane uticaj pop-kulture

koji je bio na nivou uticaja religije od pre puno, puno generacija, u tim

formativnim procesima kod tinejd`era, razdvajanja dobra, zla i tako

dalje. I mi smo rasli na filmovima, muzici, igricama osamdesetih i

devedesetih i onda smo veoma lako mogli tim klju~em da objasnimo

svet oko sebe. Imali ste Milo{evi}ev re`im koji je bio oli~enje zle
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dovoljno normalna, da nam na{a deca tako|e ne}e verovati, nadam se

da ne}e biti tako da deca mogu da razumeju film Vidimo se u ~itulji,

jer bi to ba{ bilo opasno. U tom filmu su vidljive sve opasnosti ovoga

{to radimo. Nikako ne `elim, kad se sve ovo zavr{i, da dobijemo

klince koji }e da se {i{aju zbog svega. Ali, Vidimo se u ~itulji, koji je

Janko Baljak pravio kao svedo~anstvo o jednom periodu, postao je

ilustrovana  enciklopedija dizela{tva i kriminala. Vi imate klince koji

te ljude gledaju kao u~itelje, znate, oni ne bi znali za te pri~e da nije

tog filma. To naravno ne zna~i da tog filma ne treba da bude, samo

ka`em koje su opasnosti kad radite tako ne{to. A s druge strane, ne

pri~ati i ne raditi na tome bi bilo katastrofa.

@ivimo u zemlji u kojoj ne postoji komercijalna kinematografija,

uni{tena je. Kinematografija u Srbiji funkcioni{e tako {to filmove

subvencioni{e dr`ava. Imate dva konkursa, republi~ki konkurs

Ministarstva kulture i konkurs grada Beograda. To su pare poreskih

obveznika, da se razumemo. Na{ prethodni film je dobio pare kad je

ve} bio zavr{en. Recimo, na pro{lom republi~kom konkursu ~lanovi

komisije su dali pare ~lanovima komisije na gradskom konkursu.

Pazite, u pitanju su milioni, zna~i, za jedan film republi~ko

Ministarstvo daje, recimo, 250.000 eura. Ne postoji drugi na~in da se

do|e do tih para, film je skupa zabava, ja nisam slikar ili pisac pa da

sednem napi{em knjigu ili naslikam ne{to sa minimalnim sredstvima

i sad, kao, super, ja }u da `ivim od ne~eg drugog. Ja ne mogu da `ivim

ni od ~ega drugog, radim samo to i to ve} dve godine. Glupo je kad

ka`em "ja", jer film je, da se izrazim jezikom Ha{kog tribunala,

zajedni~ki zlo~ina~ki poduhvat, puno ljudi radi na realizaciji filma,

jer verujemo u to. Isto je u srpskoj matematici, arheologiji. I u

psihologiji imate ljude koji imaju sve desetke na fakultetima. Ja sam,

ne znam, imao ~etiri stipendije na fakultetu, je l' to znao neko? Je l'

postoji neko u Ministarstvu prosvete, Ministarstvu kulture pri

samom fakultetu koje se bavi time, pa da ka`e: ~ekaj, hajde da

zaustavimo ovog klinca da ne ode odavde, a normalan ~ovek bi oti{ao.

Evo, imate primer Gorana Markovi}a, koji u svakom nastupu u

javnosti pri~a da nije u vlasti ali da jeste savetnik ministra kulture

zadu`en za kinematografiju. On ho}e da ka`e da on ne uti~e na proces

dodeljivanja sredstava. Ne znam, ja mislim da uti~e, je li tako? Postoji

samo odre|ena koli~ina {tete koju svako od nas koji ovde radi, recimo,

[i{anje, mo`e da podnese. Ja ne}u mo}i da podnosim tu {tetu, ne}u

imati od ~ega da `ivim, u jednom trenutku }u oti}i - ali ne}u, ja volim

ovu zemlju, mislim, `elim da ostanem u ovoj zemlji, aman, to je ono

tu postoji serija problema, mislim da ve}ina filmova koji su politi~ki

anga`ovani u ovom smislu ide linijom manjeg otpora, u smislu da

glavni junaci tih filmova poti~u iz nekih toliko siroma{nih porodica

i toliko sjebanog okru`enja da je maltene potpuno razumljivo {to }e

onda neko da postane skins ili {ta god ve}. Mi smo hteli da

izbegnemo te pre~ice i olak{ice u celoj pri~i, tako da je na{ glavni

junak Novica asocijalan, on ima na prvi pogled relativno normalnu

porodicu i genije je za matematiku. Zna~i, intelektualni nivo ne mo`e

da bude ve}i od toga. [ta je to, koji su to faktori koji }e takvog jednog

klinca iz te generacije da nateraju da pre|e na drugu stranu? Kolika

je njihova li~na odgovornost, kad oni prestaju da budu klinci, a kad

postaju ljudi koji su apsolutno odgovorni za ono {to rade?

Svetlana Luki}: 

Na nacisti~kim skupovima se odmah relativizuje stvar. "Pa, to je

grupa dece..."

Stevan Filipovi}: 

Da, dok smo bili protiv Milo{evi}a onda smo mi bili fa{isti, a ovi su

sad deca. Mislim da nisu deca i mislim da u svakom slu~aju mora

nekako da se defini{e linija - ako su potpuno bezumni, hajde, neka

budu tretirani kao bezumni, ako nisu, onda moraju da imaju neku

vrstu odgovornosti za to {to rade. Znam kako funkcioni{e katedra za

istoriju, katedra za arheologiju, za psihologiju, vi imate ljude koji su,

mo`emo da ka`emo, nacisti. Pazite, vi imate profesore koji pri~aju te

stvari. Najlak{e je pustiti da se to de{ava i govoriti da }e to vremenom

sve da se re{i. Pa, nisam siguran. Setim se Spilbergove [indlerove

liste, i mislim da se retko pri~a o jednom aspektu tog filma. Film

po~inje scenama u velikim stanovima sa visokim tavanicama, neka

bude Dor}ol, odnosno Krakov, odnosno gde god u Poljskoj, i imate

porodicu kojoj je, eto, malo nelagodno, ali u principu je okej, jer ne

mo`e da bude gore od ovoga. Onda prodaju klavir i ka`u, dobro, nije

tako stra{no, moglo bi biti gore. Onda ne smeju da trguju, slede}i

korak je odvo|enje u geto - pa dobro, ne mogu dalje od ovog, {ta }e

sad, da nas ubijaju? I na kraju, naravno, do|e i to, i mi mo`emo da

vidimo kako se postepeno adaptira na{a percepcija. Kad pri~am sa

svojim vr{njacima iz inostranstva, oni pola toga ne veruju. Ljudi su,

recimo, za film Vidimo se u ~itulji Janka Baljka rekli: pa, super su ti

glumci, gde si ih na{ao, oni su mislili da je to la`ni dokumentarac,

neka varijanta Ve{tica iz Blera. Nadam se da }e situacija biti
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uskra}eno. Ima klinaca koji imaju {ta da ka`u, ima i klinaca koji su na

najneverovatnije na~ine do{li do snage da naprave ne{to, bilo to

pesma, bilo to knjiga, {ta god. I mislim da je stra{no bitno da to

postoji, ina~e se sve izgubi u vremenu, ne postoji svedo~anstvo o tome.

Ne mora da bude film, mo`e da bude bilo {ta {to }e da ka`e da smo mi

tu postojali i kako smo razmi{ljali, da nismo svi isti i tako dalje.

Moj veoma bliski prijatelj je matemati~ar i mi stalno pri~amo o tome

koliko vrhunska matematika, vrhunska fizika ili hemija mogu da

budu odvojeni od morala u nekom trenutku. Nacisti~ki re`im je dobar

primer, imate mnogo fizi~ara koji su radili za naciste. Ne, vi niste

vrhunski nau~nik ako odvojite celu tu pri~u od morala i niste

intelektualac, to je izrabljena re~, ali mo`e to tako da se defini{e. I sad

u filmu imamo, zna~i, Novicu koji je asocijalan i kome je na svakoj

instanci definisano {ta je cool za njegovu generaciju, kako je cool da

se generacija obla~i, koji likovi imaju najbolje ribe. Znate, sve te neke

banalne stvari koje ne bi trebalo da budu ne{to ~emu on te`i jer je

mladi nau~nik, ali on je isto tako klinac. Cela pri~a je u su{tini

tragi~na, u smislu da je malo potrebno da se sklizne, nemate za {ta da

se uhvatite. Ono {to je dobro i ono {to je lo{e biva redefinisano nekom

neverovatnom brzinom svaki dan. Kad sam bio klinac, nije postojala

muzika na kompjuteru, slu{ala se muzika na kasetama. Sam proces

stavljanja kasete u kasetofon, premotavanja do pesme koju ho}emo

da ~ujemo, ~ekanja novog albuma jedne grupe, sve to je jako dugo

trajalo i vi ste imali vremena da budete malo sami sa tim, da se bavite

time. A zamislite sad da nekom klincu neko ka`e recimo, Bitlsi. Okej,

on ode na internet i skine sve od Bitlsa. I onda za jedan dan poslu{a

sve od Bitlsa. Ali dobro, oni su dovoljno svesni da to treba da stave u

neki kontekst, a kontekst }e napraviti tako {to }e da odu na Vikipediju

i onda }e da pro~itaju sve o Bitlsima. Tako da taj neki klinac zna sve i

~uje sve od Bitlsa i formira mi{ljenje o Bitlsima za dva dana. Pa, je l'

mislite da je to normalno? To je ono {to ljudi starije generacije uop{te

ne mogu da ukapiraju, brzina kojom se sve to de{ava. 

Povr{nost je nu`ni proizvod te neverovatne brzine. Sad se doga|a da

se i proizvodi pop-kulture sve te`e prilago|avaju novijim formama.

Skoro sam ~uo, MGM je potpisao ugovor sa YouTube, ne mogu da se

bore protiv ~injenice da je to sad legitmni na~in komunikacije. Kod

nas je skoro neki klinac uhap{en, ne znam koliko }e da dobije godina

zatvora, zato {to je uploadovao film Gorana Markovi}a na internetu!

Neko je postavio pitanje da li recimo Goran Markovi} ima neki DIVX

u svojoj ku}noj kolekciji ili nema ba{ nijedan. Taj klinac to nije radio

zbog profita. Mislim, ja se bavim filmom, ja bih voleo da zara|ujem

od filma, ali mislim da je pogre{no da hapsimo dvadesetogodi{nje

klince koji uploaduju filmove. To je pravi {ok i pravi pokazatelj

koliku, recimo, Goran Markovi} ima vlasti u ovom trenutku. Zna~i,

zamislite vi koliku vlast imate kad mo`ete da na|ete nekog ko je

uploadovao ne{to na internetu i da ga uhapsite! Dobro, mo`da je on,

de~ko, stavio svoje li~ne podatke, {to tako|e govori u prilog tome da

uop{te nije bio svestan koliko de facto kr{i zakon. Nesistemati~no se

borimo sa takvim pojavama, a opet je to izraz nemogu}nosti

su{tinske komunikacije me|u generacijama.

Scenario smo napisali pre dve godine i do`iveli smo to ludilo da

gledamo u`ivo da se to sve {to smo pisali i desi - od tog upadanja na

fakultete, prebijanja, konflikata sa profesorima, do neonacisti~kih

mar{eva. Imate sajtove na kojima slave Hitlerov ro|endan, to je

potpuno ludilo, to ide dalje od ludila, u zemlji u kojoj je toliko ljudi

poginulo u tom ratu neko slavi Hitlerov ro|endan! Ne postoji

racionalizacija za to. Do, eto, tog paljenja ambasada, divljanja na

utakmicama, spektakla sa Insajderom - pola na{eg scenarija se

de{avalo u epizodama Insajdera koji smo onda gledali kao seriju,

bukvalno tako, i mislim da je ve}ina Srbije gledala tu emisiju kao TV

seriju, {to opet ne zna~i da smo mi preterano pametni. Ne treba biti

prorok da se predvidi kuda sve to ide. Mislim, i ti klinci se boje,

svakako, ali tako kostimirani, sa tim stavom... Evo, sad su se poklali

neki, bukvalno su se poklali. Kad ~ujem da su se poubijali  neki

lokalni mafija{i, ka`em sebi: de{ava se, nije to toliko stra{no. Ali, kad

sam saznao da su to klinci od {esnaest godina, da su slavili ro|endan

i da su zato {to se neko mr{tio uzeli no`eve i bukvalno se poklali,

nisam mogao da se opasuljim. Uop{te tog prvog dana kad sam ~uo tu

informaciju nisam bio toliko {okiran koliko slede}ih dana, kad je to

krenulo ka svesti. I mo`da taj strah upravo dolazi odatle {to znamo

da mo`emo sve da o~ekujemo, znamo da za njih ne postoje pravila. To

je neverovatan strah od nedostatka identiteta ili nedostatka

koordinata koje oni tim ready-made identitetima, sa sve kostimima,

kompenzuju. Pazite, toga je bilo i kad smo mi juri{ali na

Milo{evi}evu policiju, i onda je, siguran sam, postojala neka grupa

ljudi koja se pla{ila nas - evo, znam da su nas se mnogi penzioneri

pla{ili. Jeste to i stvar perspektive, pretpostavljam, ali opet mi se ~ini

da je to bilo i naivnije i benignije, nije bilo toliko Al Kaida, nego smo

Stevan

Filipovi}
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moralni autoriteti govorili da je ispravan.

To su ljudi i iz bogatih i iz siroma{nih porodica, naj{iri sloj, nema tu

vi{e jedne determinante. Skinhedse si mogao da odredi{ kao fa{isti~ki

radni~ki pokret siroma{nih porodica u Engleskoj. Mislim da to sada

apsolutno ne postoji, da svako od tih klinaca u jednom trenutku mo`e

da uzme neki ready-made identitet i da, kao, veruje - {ta god to zna~ilo

- u tom trenutku u to, a onda sutra da se potpuno transformi{e. Imamo

i tu pri~u u scenariju, imamo ljude kojima je to poziranje, jer izgleda

potpuno cool, izgleda fenomenalno, do jaja, okej, ja }u da se {i{am na

}elavo, nosi}u fajerke i tako dalje. A onda u jednom trenutku, dovoljno

su mo`da inteligentni ili se dovoljno pla{e ili {ta god, shvate da je to

malo oti{lo do |avola i onda iza|u iz cele te pri~e. E sad, imate taj

paradoks posve}ivanja, na koje ja gledam u su{tini pozitivno, ali

posve}ivanje jednoj takvoj pogre{noj ideji daje najgore mogu}e

rezultate. To je Novica. Novica je apsolutno posve}eni klinac, ako radi

matematiku onda }e 300% da se posveti tome, ali ako ode u ovu drugu

pri~u onda }e sve da shvati mnogo ozbiljnije od te potpuno {arolike

grupe u koju je upao, a to je ba{ opasna kombinacija.

Kao, \eli} }e da u~estvuje u Grand {ou, neko }e i da zapeva mo`da, i

onda se kod tih klinaca stvara tolika odbojnost da ka`u: e, pa dobro,

sad }emo mi, fa{isti, da sredimo stvar. Zna~i, ta autenti~na potreba

kod mladog ~oveka da se sve pojednostavi, da se gleda crno-belo i da

se ne{to dovede u red, pretvara se u odluku da se pobije olo{, {ljam.

Koliko su i oni izgubljeni - pogledajte samo te spiskove za odstrel,

potpuno je fenomenalno, na njima su svi Jevreji, to mi je potpuno

neverovatno, bilo bi sme{no da nije tragi~no. Biljana Srbljanovi} je,

naravno, Jevrejka, neko je napisao kako i za [i{anje Jevreji daju pare.

Evo, ovim putem pozivam sve Jevreje koji ho}e da nam daju pare,

neka nam ih daju, po{to nam niko ne daje pare! Mi smo se za pomo}

obratili Televiziji B92, nismo dobili odgovor, nisu nam napisali ~ak

ni - hej, odjebite, ne zanimate nas, ili - nije komercijalno, sad radimo

Velikog brata, sezonu 3 sa Macom, ne mo`emo sad da radimo [i{anje.

Ne, ni{ta nije do{lo i to je stvarno jadno, ose}ate se kao potpuna

budala. Dobro, ne trebaju nam ni oni, uradi}emo i bez njih. Ovde

moram da izuzmem Brankicu Stankovi} i Insajder, koji su apsolutno

razumeli celu pri~u i iza{li nam u susret.

Tako da vidite ve} samo iz ovoga koliko je pri~a nekoherentna i

{izofrena. Ako se prepustimo, vi{e ne}emo ni znati da komuniciramo

s tim klincima. Ose}am se stvarno matorim u odnosu na neke od njih,

i brzo }e do}i trenutak kad }e jezik do te mere da se promeni da

stvarno vi{e ne}emo mo}i uop{te da komuniciramo. Poku{avam dok

sam jo{ tu i dok se bavim ovim poslom da ka`em ne{to, da napravim

neki most. Opet ka`em, ja sam bio klinac, ali znate koliko mi je lak{e

bilo dok je, recimo, Zoran \in|i} bio `iv, on je bio kao neki reper, a

sada ja stvarno ne znam za koga bi oni mogli da glasaju. To su te{ke

ra~unice, za koga uop{te glasati i da li glasati, a najgora je bojazan da

}e se na kraju sve pretvoriti u jednu masu. To je kao kad u filmu

Olivera Stouna Nikson pri~a sa nekom klinkom koja u~estvuje na

antiratnim protestima i kad ona ukapira i ka`e ne{to {to on nije

nikad ukapirao: da je administracija zver.

Eto, dok mogu bori}u se, i ima u mojoj generaciji, ~ini mi se, dosta

mladih ljudi koji su krenuli nekim svojim putem. Na neke

najneverovatnije na~ine. Vladaju}a oligarhija uop{te ne mo`e da

zamisli kako smo mi do{li do toga {to radimo. Imam drugare, nedavno

sam pri~ao o tome, koji su zavr{ili zombi horor u Pan~evu, mislim da

je super za Srbiju, to je jezik kojim recimo na{a generacija govori.

Potpuni je luksuz, egzotika, da postoji zombi horor u Srbiji. Ne znam

za zombi horor u Hrvatskoj, Bugarskoj, ili Rumuniji. Nije re~ o tome

da smo mi bolji od njih, nego samo, eto, to su neki klinci koji su na

najneverovatniji na~in uspeli da realizuju svoj san. Naravno da imate

te starije generacije koje }e da ka`u: ma, to su budala{tine, {ta zombi

horor, dajte socijalne drame o tranziciji, sive, ne znam kakve. Ali ne,

to je jezik koji pri~a va{a generacija - dopustite da mi imamo svoj

jezik, dopustite da je to iskreno, da je to na~in na koji mi

komuniciramo, samo se~enjem i prekidanjem uni{ti}ete sve. Mislim

da je najgora varijanta da odemo, mislim da je dobar deo onoga {to

smatram svojim identitetom vezan za ljude koje znam ovde, koje

volim, porodicu, prijatelje, saradnike. Ako se to izgubi, ja treba da u ne

znam kojoj godini redefini{em svoj `ivot - mislim da je to katastrofa,

stvarno, meni potpuno nezamisliv scenario, koji je s druge strane, ako

gledamo pragmati~no i dosta surovo, potpuno realan.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Stevan Filipovi} i bio je ovo jo{ jedan Pe{~anik, dovi|enja.
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Svetlana Slap{ak, antropolo{kinja
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Ko{ava je najzad stala. U Bibliji je Bog ~esto predstavljen u obliku

mo}nog vetra. Mo`da je vetar simbol ~istog duha u knjigama

starostavnim, ali ovih dana u Srbiji je pre simbol ~iste propasti koja

nam se sprema. Osam godina nismo bili sposobni da iza|emo iz

ku}e koja gori. Upla{ili su nas krvavi tragovi koje smo ostavili za

sobom i budu}nost koja nam se ~inila nedostojnom nadnicom za

patnju koju smo MI pre`iveli. Ljudi govore - bolje je nego pre, polako

napred, za{to je Laki tako nervozan? 

Nikada nismo doneli odluku da }emo putovati za Brisel, pa smo pod

Briselom po~eli da podrazumevamo i Teheran, Havanu i Moskvu.

Takozvana proevropska Srbija delila se na one koji su kao realni,

uravnote`eni i smatraju da nije toliko va`no da li }emo u Evropu

sti}i koju godinu pre ili kasnije, i one druge, nas, koji smo nerealni,

radikalni i histeri~ni. Ovi pametni, racionalni i nadasve

uravnote`eni mudraci, kojima se nikuda ne `uri, zaboravili su da

Srbija posle 5. oktobra nije samo sklepani splav pun brodolomnika,

koji }e se, malo veslaju}i, malo dremaju}i, jednog dana dokopati

sigurne luke. Postoji i okean koji ponekad podivlja. I podivljao je.

Veliku krizu koja ljulja celu zemaljsku kuglu do~ekali smo

rastureni i bedni. Zapadnjaci, koji `ivotu pristupaju sa stalnim

oprezom, pripremaju odbranu, a mi, kao pravi varvari, verujemo u

sopstvene snage, oja~ane Putinovom Rusijom.

Gledala sam gr~ke demonstrante kako zauzimaju dr`avnu

televiziju, bacaju molotovljeve koktele na parlament i zauzimaju

Akropolj. De Ru`mon je gledao Hitlera kako prolazi kroz

Trijumfalnu kapiju i napisao da mu je Hitler izgledao kao manijak

koji ulazi u ku}u i trese svaki komad name{taja - pa ako name{taj

odoli, on di`e ruke, ako ne, lomi do kraja. Tako je Hitler, ka`e De

Ru`mon, sru{io sve {to je bilo crvoto~no u na{em svetu. Ova

finansijska kriza je kao Atila, Bi~ bo`ji, kazna za sve koji su

pokazali slabost. Gr~ka dr`ava i gr~ko dru{tvo su slabi i

korumpirani. Grci se, kao ni mi, nisu na vreme upristojili, ba{ ih je

bilo briga za pitanja dobra i zla. Svega su se setili kada je ubijen

jedan de~ak, ali bilo je kasno. Zato Atina gori ve} danima. Strah me

je da pomislim {ta }e se desiti sa nama ako se ne prenemo iz ove bele

smrti. Ako je Gr~ka, sa sve svojim maslinama, morem, milionima

turista, dugim periodom realativnog ekonomskog blagostanja tako

eksplodirala, {ta }e se desiti ako na{i ljudi iza|u na ulice? Mi smo

Svetlana

Luki}



72

19
.1

2.
0

8
.

Dubravka

Stojanovi}

Usvoji}e i najnoviji predlog ruske Dume da se radikalno poo{tri

definicija izdaje. ^lan Dume, Izvesni Lugovoj, koga su Britanci

optu`ili da je otrovao disidenta Litvinjenka, izjavio je da svako ko

nanese {tetu ruskoj dr`avi treba da bude istrebljen. 

Zbog Kosova smo zabranjivali prikazivanje filmova, podr`avali

zabranu knjiga, Kubu i Iran, pa za{to ne bismo i Putinovo shvatanje

ljudskih prava. Rusi imaju jake gasno-raketne argumente, mi

nemamo ni{ta. Imamo samo ovu ekplozivnu smesu od poretka, koja

}e nam eksplodirati u lice. 

Danas je Sveti Nikola, pola Srba }e slaviti, a pola }e i}i u goste.

Posle ju~era{njeg poziva Vuka Jeremi}a naciji na sabornost, ne

mogu da se otmem slici na kojoj se, ve} negde kod posnih sarmi, i

gosti i doma}ini pretvaraju u zaverenike koji kuju zaveru o

sopstvenoj propasti.

Na po~etku dana{njeg Pe{~anika ~u}ete vanredno Dubravku

Stojanovi}. Naime, na{ najve}i izdava~, Slu`beni glasnik, jako je

naljutio Dubravku Stojanovi}, a sve je po~elo tako {to je ona

neoprezno oti{la dva dana van grada.

Dubravka Stojanovi}: 

Prva primedba je to {to ja uop{te nisam znala gde se u toj celoj

stvari nalazim. Meni se javila neka sekretarica, ne znam ni kad je

to bilo, mo`da u martu ili tako ne{to, i rekla da oni pripremaju neki

projekat biografijâ. Stvarno verujem da treba da se rade istorijske

biografije, to se sla`em. Pro~itala mi je neku komisiju koja mi je

bila u redu i ja sam rekla, dobro, javite se, do}i }u na sastanak,

vide}emo. I ni{ta, onda sam pro{log vikenda bila na putu, vratila se

u Beograd i zatekla svu {tampu sa zakupljenom celom stranom na

kojoj se najavljuje taj konkurs i ugledala sebe na mestu

predsednice takozvanog stru~nog saveta koji treba da oceni radove

koji }e do}i na konkurs. Bila sam zaista pogo|ena, jer sam to,

verujem ispravno, razumela kao potpunu zloupotrebu imena. Neko

me stavi na spisak a da ja ni{ta ne znam o projektu, izboru imena,

o koncepciji, ne znam da sam predsednica, ne znam kakva je

komisija, ni{ta ne znam. Ko god da mi sad izra`ava sau~e{}e ja

ka`em da se ose}am i mislim da svi treba u Srbiji da se ose}aju kao

velike be~ke {nicle koje neko uvalja u prezlu i baci ih da se spr`e.

Neko vas negde ubaci, smulja vas u neko dru{tvo u kome vi ne}ete

da budete, u neku koncepciju u kojoj ne}ete da budete, s nekom

nekoliko puta naoru`aniji, frustriraniji i siroma{niji, a sklonost ka

nasilju nam je postalo srednje ime. Jorgos Papandreu je proglasio

dr`avni slom. Kako }e se zvati ono {to }emo do`iveti mi, ako na{a

vlast i na{e dru{tvo pod hitno ne budu aktivirali nagon za

samoodr`anjem? Ako tako ne{to ovde jo{ uvek postoji.

Za Katare, ljudi su samo sablje kojima ma{u duhovi ~ije ruke ostaju

nevidljive. Gledaju}i ju~e Skup{tinu i Tadi}evog dobo{ara Vuka

Jeremi}a, ~inilo mi se da su na{i politi~ari samo sablje kojima se

bore EU i Putinova Rusija. Pobedio je duh iz Kremlja. Ju~e nam je

Jeremi} preneo zavr{ni zaklju~ak Borisa Tadi}a, citiram: Pre`iveli

smo direktan atak na ustavni poredak i poku{aj secesije. Srbija je

delovala mirno, diplomatski i pravnim sredstvima. Prethodna i ova

vlada su na secesiju odgovorile prili~no dobro, jasno i

nepokolebljivo. Politika koju je pro{la vlada formulisala je politika

koju ova vlada sprovodi u delo, rekao je Tadi}ev ministar spoljnih

poslova. Nije to bilo samo jo{ jedno buncanje Jeremi}a u kosovskom

delirijumu. Posle gasno-naftnog sporazuma, izbacivanja G17 iz

igre, zagrljaja sa Da~i}em i ljubakanja sa Tomom Nikoli}em, bila je

to objava Borisa Tadi}a potpunog prekida evropskih integracija

Srbije. 

Ljudski um se razvijao malo po malo. Prvo je bilo neophodno

ovladati fizi~kom stvarno{}u. To va`i ~ak i za um Borisa Tadi}a. A

fizi~ka stvarnost govori da je Kosovo nezavisna dr`ava i da on

tamo mo`e da ode samo uz dozvolu KFOR-a i oklopni transporter. I

on zna da je toj pri~i kraj, ali je nastavlja, kao alibi za svoju

nespremnost da dr`avu, koja mu je sticajem tragi~nih okolnosti

dopala ruku, povede tamo gde mora, ne bi li pre`ivela.

Pogledajte kako se sve {to se odnosi na normalno funkcionisanje

dr`ave prolongira u nedogled. Nisu u stanju da urade nove paso{e.

Ministar za prostorno planiranje, Duli}, ka`e da se za idu}u godinu

priprema zakon o izgradnji, koji bi trebalo da doprinese smanjenju

korupcije. Obe}ali su nam i metro, Dinki} za idu}u decenuju planira

modernizaciju `eleznice. Da ne pominjem skup{tinski fucking

poslovnik, i on }e biti gotov idu}e decenije. 117 sati, tre}inu svog

radnog vremena, poslanici su potro{ili na pri~u o poslovniku. 

Za ulazak u Evropu potrebni su nam politi~ari koje ne mo`emo ni da

zamislimo. Za pribli`avanje Kremlju, dobri su i ovi koje imamo. Sa

ruskim gasom oni }e uvesti i Putinov odnos prema novinarima i

Putinov na~in obezbe|ivanja 16 predsedni~kih mandata unapred.
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idejom da ne mo`e niko da ostane izvan, prosto mora svako da bude

na neki na~in uvu~en. Tako se ose}am i ne mislim da je to ego-trip,

kao "stavili ste moje ime bez mog znanja" - {to, naravno, mislim da

je mo`da ~ak i krivi~no delo, nije va`no - nego kao da sam ru`no

umuljana. 

Druga stvar s kojom se ja nikada ne bih slo`ila, to je koncept

romansiranih biografija. To je stra{no opasno, ne znam koliko na{i

slu{aoci to znaju, ali moje kolege istori~ari i ja imamo problem oko

saznavanja osnovnih podataka vezanih za vrlo va`ne ljude iz na{e

pro{losti. I vrlo ~esto moje kolege odlaze na Novo groblje gde }e

na}i najsigurniji podatak kad je neko ro|en, kad je umro i gde se

rodio, i, daj bo`e, i gde je studirao, jer iz politi~kih razloga nije

stavljen u me|uratnu enciklopediju, iz drugih razloga nije stavljen

u posleratnu enciklopediju, i mi smo zaboravili stotine ljudi kojima

ne znamo osnovne podatke, jer smo hteli da ih u raznim fazama

na{e zanimljive istorije izbacimo iz nje. Prema tome, ne karikiram,

nama je najpouzdaniji izvor Novo groblje. U tim okolnostima ja

zaista mislim da bi bilo dragoceno raditi ozbiljne biografije,

kriti~ke, ali pre svega na}i relevantne podatke o ljudima.

Romansirati biografije u ovoj sredini zna~i otvoriti novi prostor za

mistifikacije. Naravno, nemam ni{ta protiv tog `anra, znam da ga

ljudi veoma vole, ali prosto mislim da istori~arima tu nije mesto, to

je knji`evni `anr. 

Osim toga, u tom oglasu veoma nejasno pi{e da }e u knjigama biti

suo~ene po dve biografije. Ako se pogleda taj spisak od 30 ljudi

mogli bi se napraviti parovi, dakle, moglo bi se naslutiti na koga su

oni mislili, mada kriterijum nije jasan. Ali kad do|emo do novijih

vremena, nesumnjivo ostaje da bi Dra`a i Tito bili u istoj knjizi ili

da bi Stamboli} i Milo{evi} bili u istoj knjizi, jer ne vidim kako bi se

druk~ije napravili ti parovi. ^im sam to sve videla napisala sam

jedno pismo Slu`benom glasniku, u kojem sam tra`ila da objave da

ja s tim nemam nikakve veze i izrazila sam i ova svoja neslaganja

sa samim projektom. Moram da priznam da me je direktor

Slu`benog glasnika Slobodan Gavrilovi} odmah sutradan vrlo rano

pozvao telefonom, li~no mi se izvinio, rekao da nije znao da ja ni{ta

o tome ne znam. Ne samo {to se meni javio, nego je povukao

projekat i organizovao konferenciju za {tampu na kojoj je

odgovornost uzeo na sebe. Bez obzira na sve, ja sam tu zaista lo{e

pro{la, ovo je bio mali eksperiment iz demokratije. Na to }emo se

vratiti kasnije, meni je sad bitno da ka`em da je on rekao tada da je

njegova ideja bila da spoji biografije autokrata i demokrata i da

poka`e zapravo tu demokratsku, kako je on rekao, vertikalu kroz

srpsku istoriju. I to je vrlo opasno, pogotovo kad su u pitanju

romansirane biografije, kad ne zna{ koju vrstu romana, koju vrstu

hepienda }e{ izvu}i za koju li~nost. Pri~ala sam i u Pe{~aniku, mi

smo radili te gr~ke knjige sa multiperspektivno{}u, gde predstavi{

sve u~esnike i stavlja{ ih u razli~ite pozicije, i istoriju sagledava{ iz

razli~itih perspektiva. Ali ovo je ipak ne{to sasvim drugo i meni je

najvi{e zvu~alo kao nacionalno pomirenje, a ja sam protiv svakog

nacionalnog pomirenja.

Nacija nema {ta da se miri, svako ima svoje mesto u istoriji, svako

je svoje mesto zaslu`io i mora za njega da bude odgovoran, svako

mora, ako je velik i odrastao, da pazi {ta radi i da misli na to {ta }e

mu se desiti, a ne da se nada da }e za sto godina do}i direktiva da

se svi pomirimo i da se svima operu biografije. Va`no je - ako ve}

razmi{ljam o naciji, ~emu ina~e nisam sklona - da nacija ima

negativne junake, da ona ima jasan sistem vrednosti koji se pravi

na pozitivnim, ali i na negativnim junacima. Ako ih mi sve

operemo, ako ih stavimo zajedno u jednu knjigu, jednog pored

drugog, mislim da se u rezultatu dobija potpuna relativizacija, a to,

ponovo ka`em, u dru{tvu bez vrednosti vodi daljem produbljivanju

haosa. Spisak je takav kakav je, ja na njega ni na koji na~in nisam

uticala, jer ni{ta nisam ni znala. Ipak, stra{no je va`no {to je

javnost videla da nema Zorana \in|i}a i {to je reakcija bila tako

neverovatno burna, verujem da niko tako ne{to nije o~ekivao.

Razmi{ljala sam {ta je zna~ila ta reakcija javnosti, jer mi stalno,

pogotovo ovde u Pe{~aniku, govorimo da je na{a javnost

hipnotisana, da ne reaguje, ne uti~e na dr`avu, da nema dru{tva, da

se ovde mo`e sve desiti, a da ne}e izazvati nikakvu reakciju, da je

prosto proizvedena, kao {to su u po~etku 21. veka govorili, ta pena

re~i u kojoj, dakle, sve mo`ete da ka`ete jer vi{e nijedna re~ nema

te`inu i ni{ta ne mo`e da promeni. Paradoksalno je da sloboda

{tampe proizvede potpunu neslobodu, jer vi{e ni{ta nema smisla -

ako je to uop{te sloboda {tampe.

U roku od jednog dana nastala je ovakva reakcija svih - Ve~ernjih

novosti, blogova, raznih omladinskih organizacija, gde god sam

mogla da pratim svi su na to strahovito sna`no reagovali - i to je

neverovatno dobar signal koji niko nije o~ekivao. Em nas pla{e
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doprinose poku{ajima da se od haosa pravi establi{ment. Postalo je

~ak bolje biti nestrana~ka li~nost a u vezi s partijom, nego biti njen

~lan. Pogledajte upravni odbor Politike: tu je Zoran Stojiljkovi},

kad god treba evo ga i Vladimir Vuleti}, onda imate razne

konsultante koji uvek ne{to hvale - da, bud`et je dobar, restriktivan

isl. Oni oportunizmom osiguravaju haos, jer, ne dr`e}i se bilo

kakvih principa, misle da mogu prosto da se okoriste. Taj sistem se

i pravi tako {to partija {alje neku vrstu poziva svima, pa ako se

prikloni{ i malo nas podr`i{, dobi}e{ ne{to zauzvrat. 

Moja dijagnoza bi bila da se od 11. maja, od kako smo dobili

proevropsku vladu, jeste ne{to novo dogodilo. Bilo je mnogo kritika

pre toga zbog te crvene linije podele na proevropske i antievropske

snage, prvu i drugu Srbiju. Nije se ba{ uvek ta~no znalo koga }emo

da stavimo u prvu Srbiju, a koga u drugu, ali ta linija u mozgu je

postojala i mislim da ju je najvi{e napao Boris Tadi}. On je odavno

pokazivao da ne voli konflikte u dru{tvu, da poku{ava da ih otkloni

- ne da ukine vi{epartijski sistem, nego da razbla`i, rastvori tu

liniju. I mislim da to nije dobro. Podela na prvu i drugu Srbiju, na

evropske i antievropske snage nije izmi{ljena, linija podele me|u

njima je stvarna. Me|utim, ona je sada zamagljena, zbog ne~ije

potrebe da je izbri{e. Nama se 11. maja u~inilo da je prevladala ova

evropska struja. Me|utim, ja }u poku{ati sad da doka`em da nije

prevladala, nego je samo pogor{ana vidljivost podele, koja nije

nestala jer funkcionalno navodno vi{e nije potrebna. 

Kad se ta linija otkloni, relativizuje se pitanje koje vrednosti su

uop{te u igri u Srbiji. Jer, to jeste u stvari vrednosni sukob, a ne

sukob oko, recimo, nekog ugovora. Tadi} je relativizaciju sproveo

na dva na~ina. Prvi na~in je preko spoljne politike, ja to zovem

mehur pun toksi~nih kredita, to je ovaj bubble oko Kosova. Zna~i, vi

imate u stvari jedno ni{ta, prazninu, zato {to suverenitet, to smo

sto puta rekli, ne postoji, i nadzidavate tu prazninu, kao {to su

nadzidavani oni krediti koji nemaju pokri}e. Tako ste napravili taj

kosovski bubble, ili mehur, piramidu oko ne~ega {to ne postoji, {to

nemamo. Zna~i, vidimo apsurd da se zate`e, upotrebljava se velika

koli~ina vlasti tamo gde nemamo nikakve vlasti, a tamo gde imate

vlasti vi ste prakti~no paralisani. Tu paralizu najbolje pokazuje

Skup{tina, i lepo je {to se to vidi. Mnogi protestuju {to ljudi to

gledaju, pa se nerviraju. Pa, gledajte paralizu, ona pokazuje kao

ogledalo kako s Kosovom proizvodite tu paralizu. To pitanje sam

krizom, pa neva`e}im paso{ima, pa svetskom finansijskom

krizom... Ali ta sna`na reakcija pokazuje da je \in|i} sada zaista

simbol i da ljudi, kad poku{ate da im uzmete \in|i}a, reaguju

samoodbrambeno. Ovo je bila reakcija samoodbrane, reakcija tipa:

mi ne vidimo \in|i}eve ubice, ali znamo da su tu. I tu njegovu ideju

mi ne damo makar se radilo o glupim romansiranim biografijama.

Pa, mora i tu da bude! I to je za mene stvarno bilo uzbudljivo ovih

dana, prosto nisam o~ekivala da }e jedna mo}na dr`avna

institucija kao {to je Slu`beni glasnik reagovati na reakciju

javnosti i obustaviti taj projekat. U celom tom incidentu trudim se

ipak da vidim jedan mali trzaj ozbiljnog dru{tva, kao da je dru{tvo

lupilo rukom o sto, a dr`ava rekla: ciju, ciju, izvinjavam se,

pogre{ila sam, ja sam kriva, ja sam odgovorna, zaustavi}emo ovu

stvar, razmisli}emo ozbiljnije. Sa \in|i}em je podvu~ena crta, ~ini

mi se. Radite nam {ta ho}ete, ajde, ne}emo za Novu godinu da

idemo van zemlje, nemamo bud`et, nemamo ekonomski plan za

finansijsku krizu koja dolazi,  ni{ta od svega toga nemamo, ali

dalje ne mo`ete. To je bilo postavljanje praga i mislim da je to bio

vrlo dobar znak, da se po~ne dr`ava u~iti meri, {ta se mo`e, a {ta ne.

Svetlana Luki}: 

Ali, kako oni uvek probaju preko \in|i}a da ispitaju stanje, on je

lakmus-papir, da vidimo dokle mo`emo da idemo.

Dubravka Stojanovi}. 

Da. Hajde da probamo, mo`da su ga sad zaboravili, kad smo ga ono

poslednji put pomenuli? Aha, ~ekaj, nisu ne{to mnogo pri~ali o

njemu od 12. marta, pa ako sad pro|e onda mo`da ni na taj 12. mart

da ga ne pomenemo, ionako ima jo{ oko tri meseca, hajde da vidimo

sada, {tih-proba.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Dubravka Stojanovi}. Uzgred, u dana{njoj emisiji }e

govoriti samo `ene. Druga `ena po redu je gospo|a Vesna Pe{i}.

Vesna Pe{i}: 

U poslednje vreme su se pojavile nekakve osobe koje nisu u

strankama, recimo neki ekonomski stru~njaci ili pripadnici

nevladinih organizacija, koje bivaju zapa`ene tako {to javno

podr`avaju vladu, Borisa Tadi}a i celu tu ekipu, i na taj na~in
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ukine tu crvenu liniju izme|u antievropejaca i evropejaca, koja je

njih toliko stra{no nervirala. Zna~i, nemamo vi{e razloga da se

korigujemo u odnosu na pro{lost, nemamo razloga vi{e da

preispitujemo koje su to na{e vrednosti u odnosu, recimo, na

devedesete godine, a to je oja~ano i raskolom u Radikalnoj stranci,

zato {to je i Toma Nikoli} i jedan deo Radikalne stranke shvatio da

u ime vlasti treba da prilepe i tu Evropu. On je na osnivanju rekao:

mi }emo biti ugledni ~lanovi Evropske unije i najbolji prijatelji

Ruske Federacije. I tako smo prakti~no omogu}ili tu polivalentnost

svima, i sad vi{e ne mo`e{ da uspostavi{ nikakve standarde

pona{anja, nikakav normativni poredak. 

Tako ima{ situaciju koju je Stiven Luks u svom ~lanku nazvao

stanjem socijalne patologije. Mi ho}emo da napravimo

establi{ment od jedne anomi~ne situacije, patolo{ke, koja se vi{e

ne kre}e u okviru gradnje nekakvog poretka, nego je skliznula

negde u stranu. To je vrlo sli~no obja{njenju D`ord`a Soro{a za{to

tr`i{te nije dobro delovalo i kako je do{lo do ove stra{ne finansijske

krize - zbog ljudskog faktora. Nema niko ni{ta protiv tr`i{ta, nije

uop{te u pitanju nikakvo tr`i{te, nego je re~ o tome da ako

zanemarim da postoje nekakve vrednosti, nekakvi standardi, ako

interes do te mere probije u prvi plan, on odvu~e ceo sistem u

stranu. A u Srbiji naro~ito postoji iluzija da u modernom dru{tvu

vladaju isklju~ivo interesi. Ne, nijedno dru{tvo ne mo`e da se

zasniva samo na interesima, zna~i, ja moram da imam vrednosno-

normativni sistem, kao dete koje dobija koordinatni sistem; ja sad

biram svoje interese, ali u okviru nekakvog koordinatnog sistema.

Stiven Luks - vi ste objavili taj ~lanak na va{em sajtu - opisuje to

stanje anomije kao veoma opasno zato {to ni pojedinci ni dru{tvene

grupe nemaju vi{e reper prema kojem bi se vladali. Oni ne znaju

vi{e {ta je dobro, {ta je lo{e, {ta je legitimno, {ta nije legitimno.

Mo`ete da pratite kod nas preko {tampe kako ljudi vi{e to stvarno

ne znaju. Recimo, pro~itate informaciju koja nije dobila ba{ veliki

publicitet, da je neki direktor GSP-a svom zameniku kupio

luksuzni auto za nekih 2,5 miliona dinara. On ka`e "mogao sam da

mu kupim i skuplji". Kod nas je, dakle, do{lo do situacije da se

legitimno i legalno jako razlikuju. Mi vr{imo pritisak na njega da

to nije legitimno, a on pita "a koji to zakon meni zabranjuje?". Kad

ne mo`e{ da uspostavi{ ~vrst sistem onda mo`emo da pri~amo o

tome koliko god ho}emo, svaki dan mi imamo novi primer, novi

dokaz da ljudi ne znaju kako da se pona{aju. Sve je razobru~eno i

postavila Jeremi}u u Skup{tini - u svakom razgovoru kada

prikazuje{ spoljnu politiku ka`e{ da je Kosovo prvi prioritet, ka`e{

da je drugi prioritet Evropska unija i ka`e{ da su tre}i prioritet

susedi, regionalna saradnja. A sve to je ni{ta, presipanje iz {upljeg

u prazno, tu nema nikakve politike, jer i kad pogledamo ono

pobedonosno pitanje u Ujedinjenim nacijama, gde smo mi dobili,

kao, podr{ku da ga postavimo - kad se to raspetlja na sudu

dobi}emo ne{to {to nije nikakvo re{enje za to pitanje. Zna~i, ne}e

niko da vrati Kosovo pod srpski suverenitet, srpsku vojsku i

policiju. [uplje i prazno. I svaka ta pri~a se uvek zavr{i time da se

ka`e da, ako nas neko pita da li }emo da izaberemo nezavisno

Kosovo ili Evropsku uniju, mi biramo ovaj mehur, mi biramo ni{ta.

I jo{ smo ka`njavali sve susede kad priznaju Kosovo. Mi koji smo

okupirali jednu tre}inu hrvatske teritorije imamo danas u

parlamentu premijera Milorada Buhu, premijera u izbegli{tvu, a

sada se ljutimo na Hrvate, koji su prakti~no najbli`i ulasku u

Evropsku uniju od svih nas na Balkanu, {to su priznali nezavisno

Kosovo.

Kada je pokrenuta inicijativa da se osudi Iran za kr{enje ljudskih

prava, jer se tamo seku ruke i noge maloletnicima i izvr{avaju

smrtne kazne nad njima, gde postoji kamenovanje, Jeremi} je

glasao protiv toga. Ja sam ga u Skup{tini pitala kakav je na{

vrednosni sistem ako }emo mi da glasamo za Iran i za ovako te{ko

kr{enje ljudskih prava, kakvu uop{te ulogu politika ljudskih prava

ima u na{oj spoljnoj politici, i on je stvarno imao `utu minutu - jer

na tu temu nema onog grgotanja, teritorijalni integritet i

suverenitet - i direktno mi je odgovorio: zbog Kosova. Na pitanje

~emu ruski sporazum, koji je za nas, izgleda, ekonomski potpuno

neodr`iv, opet je re~eno: zbog Kosova. Zna~i, sad mi vidimo da je u

pitanju zaista Evropa ili Kosovo. Ne idu zajedno, ne zato {to nam je

neko postavio ono hipoteti~ko pitanje, nego zato {to su to dva

vrednosna sistema. I mi vidimo da smo putem takve spoljne

politike u stvari ukinuli svaki vrednosni sistem. Mi sad vi{e ne

znamo koji je na{ vrednosni okvir, koje vrednosti va`e u Srbiji,

zna~i, to je ura|eno preko spoljne politike i Kosova kao prioriteta. 

Drugi na~in na koji je Tadi} sproveo vrednosnu relativizaciju, to je

preko unutra{nje politike. Tu je drasti~no relativizovana ona linija

koja razdvaja proevropski i antievropski put, koalicijom i pre svega

deklaracijom o pomirenju sa SPS. Ona je u stvari imala za cilj da
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ka`e on, jedan }emo pipak te cev~ine da pustimo Republici Srpskoj,

a onda }emo da razmislimo {ta }e i}i prema Kosovu, a i prema Crnoj

Gori, jer to nisu na{i nacionalni interesi. Zna~i, jedan od socijalista

koji su nekada na ~elu sa Milo{evi}em vojnim sredstvima, brate,

pravili veliku Srbiju, oni se sad zanose, ho}e da zgrabe rusku cev,

pa da mi dr`imo na Balkanu tu cev, a mo`da }emo mi preko te

slavine i cev~ine ponovo da ostvarimo i veliku Srbiju. Ne ka`e se

Bosni i Hercegovini cev, nego Republici Srpskoj, tako da su oni

dobili jednu `utu minutu sa tom cevi, zami{ljaju kako }e da odvr}u

i zavr}u i da }e da postanu neke glavne zvezde, a mo`da }e malo i da

zezaju Austriju sa tim, kad po~nu da zavr}u taj gasovod. 

Zato mislim da gasovod ima jedan povratni destruktivni smisao, to

je ono kada ka`u "mi smo se odrekli vojnih sredstava". Aplauz za to,

mi }emo samo ~isto cevno-diplomatskim sredstvima, malo }emo

cev, malo diplomatska sredstva, pri tom, kad to govori Jeremi},

moram da ga opomenem - pa mi ne mo`emo da upotrebimo drugo

nego diplomatska sredstva zato {to tamo sedi Kfor, pa i u Bosni,

svuda su te vojske neke, pa kako to mo`e? Ali dobro, to njemu lepo

zvu~i, da smo mi sad jedna ugledna, normalna zemlja, sve radimo

mirnim i diplomatskim putem, ali pripremamo ove cevi koje ne}e

mo`da da pucaju, ali mo`da mogu da se zavr}u. Zna~i, da se vratim

sada na ozbiljnu temu, posledica je toga da mi ne mo`emo da

ostvarujemo svoje ciljeve, Evropu smo potpuno relativizovali, tu se

vi{e i ne zna ho}e li Srbija ikad tu sti}i. Ponekad se malo stavi neki

akcenat na to, evo, sad }emo sami da primenjujemo taj Sporazum o

stabiliazaciji i pridru`ivanju, i onda se odmah izbalansira nekim

Iranom ili bilo ~ime {to se dovede u vezu s Kosovom. 

A na{ tre}i cilj, ekonomski razvoj, to je sad postalo gotovo komi~no.

Imamo onu borbu protiv korupcije, tu smo - kao {to znamo, ve}

imamo indeks - gori nego {to smo bili. Mo`emo da re|amo svakog

dana nove slu~ajeve kroz koje se kriza iskazuje, ali to rasulo,

dezorganizacija ili amoralizam nije otvoren prema nekakvoj strani

koja bi nas povratila, nego se, da budemo po{teni, otvara prema

Srpskoj radikalnoj stranci. Pa, {ta oni rade, {ta radi Vu~i}? Ide u

Hrvatsku. Kad sam ja tamo oti{la sa Jelenom [anti}, ono posle

Bljeska, oni su me na krst razapeli {to sam oti{la u zapadnu

Slavoniju - {ta tra`i{ na hrvatskoj teritoriji, {ta te interesuju Srbi

kad su to Tu|manovi Srbi?! U stvari, oni su napravili otvoreni

prostor prema najja~im strankama biv{eg re`ima. I sad imate

sad - {ta da radimo u toj razobru~enosti? Kao kad bi se deca

podizala bez ikakvih roditelja, bez ikakvih vrednosti, bez ikakvih

normi, ona se uop{te ne bi socijalizovala. Mi smo u stvari postali

jedno asocijalno dru{tvo. Stiven Luks govori o anomi~nosti, jer

nomos je zakon, pa u bukvalnom prevodu anomi~nost zna~i

bezakonje. A u jednoj lepo poja~anoj figuri on to naziva moralnom

bedom. Partijska dr`ava u stvari nije ni{ta drugo nego

razobru~enost interesa, jedna bezobalna smesa, koja nema sad

odakle da krene da proba da tu razobru~enu decu, koja kao i svi

ostali rade {ta ho}e, uop{te vrati u nekakvo normalno stanje.

Imamo vrednosni vakuum, nemamo nikakve mehanizme kontrole,

nikakav sud, policiju. A sve su to institucije koje su stvorene da

budu kontrolorske. Da ne govorim da se zakoni ne primenjuju, da

smo u izvr{enju presuda najgori u regionu, da ne ka`em da sam

danas ~ula, kad je re~ o reviziji, da smo mi jedini u regionu koji

nemamo reviziju koja ozbiljno radi. Svi mehanizmi kontrole su

uko~eni, ko to ko~i? Finansiranje stranaka da ni ne pominjem,

zna~i, za sve ono {to predstavlja neku kontrolu, on ka`e "ne, ne

treba nam". Me|utim, koliko god da se nekome ~ini da mo`e da

ka`e "i Evropa i Kosovo, i Iran i Rusija" i da mlatara tim

vrednostima, mislim da je to samo pitanje nekakve volje. Verujem

da su posledice za nas prili~no jasne i da mi u stvari vidimo da je

vladavina Demokratske stranke na ~elu sa Borisom Tadi}em jedna

izrazita politi~ka impotencija. Ako uzmemo onih pet ciljeva koje

vlada postavlja, onda vidimo da je svuda rezultat nula. Zamislite u

va{em li~nom `ivotu da vam za svaki cilj koji postavite rezultat

bude nula! Tako Dirkem obja{njava samoubistva: ako je sve nula,

onda {ta }e{ da uradi{ nego da puca{ sebi u ~elo, {to god si re{io da

ostvari{, nisi ostvario. 

Zna~i, ako pogledamo sada ciljeve koje su oni sebi postavili, mi

vidimo da svuda imamo jednu veliku nulu. Kosovo je nula samo po

sebi, EU je tako|e nula. Sve se odlo`ilo za 2009, 2010. vi{e se ni ne

zna. I ka`u, mo`da oni ne}e nas, mo`da mi nikad ne}emo njih,

mo`da }emo voditi politiku }ilima sa rupom Tome Nikoli}a.

Evropska integracija, a mi }emo da budemo ve~ita rupa. Pa, da li ste

zapazili Bajatovi}evu ideju? To je ta rupa u tepihu, on je rekao da je

ruski gasovod na{ klju~ni nacionalni interes, jer treba da se

dokopamo te cev~ine - nije rekao cev~ine nego gasovoda, ali ja

vidim da on tu misli na cev~inu. Ako ta cev~ina prolazi kroz Srbiju,
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biografiju i {ta je on kao politi~ar radio, koliko je ume{an u neke

korupcije ne znam, ali je sigurno da je ovaj sukob vezan za to

evropsko ili rusko pitanje, to je potpuno jasno. I {ta god mi mislili

o Labusu, on jeste iza{ao iz politi~ke pri~e iz tog istog razloga,

zna~i, onda kad je odlo`eno potisivanje Sporazuma. Dakle, ne

otvara se sistem na tu stranu, jer vidimo s kime su upravo u{li u

sukob u samoj vladi, nego se otvara na ovu drugu. E, sad, gde mi tu

tra`imo ponovo taj drugi pol, koji ose}amo da nam nedostaje,

nedostaje nam da ga osna`imo nekako, da se ponovo vrati u igru,

jer su se ovi potpuno raskomotili, mogu da rade {ta ho}e. Ovi

aplaudiraju, "bolje nego da smo dobili nekog drugog", to je sad kao

nekakva proevropska vlada, ali taj mehur }e ipak da pukne, on }e da

pukne zbog toga {to je politi~ki impotentan. Zna~i, ne mo`e da se

izdr`i ta nefunkcionalnost, ne mo`e sve da bude na ivici totalnog

rasula, ne mo`e da se dovede sistem u stanje potpune

dezorganizacije, a ovo brisanje vrednosti, normi, to vodi u slom.

Oni }e zbog te impotencije morati ne{to da urade, zato {to }e

neostvarivanje ciljeva i ta nefunkcionalnost, neefikasnost takvog

pona{anja u stvari dovesti do takve blokade, ne{to }e morati da se

dogodi.

Relativizacija o kojoj smo govorili u vezi sa Deklaracijom, u vezi sa

Kosovom, u vezi sa Jeremi}em i tom celom politikom, ta

relativizacija vrednosti nije ra~unala na ovu recesiju. Zato je sad to

postalo dramati~no, zato sam i ja po~ela o tome da razmi{ljam, jer

kad si ovde sve relativizovao ti si smanjio svoju  mogu}nost

adaptacije na spolja{nji svet. Mi o~ekujemo mo`da jedan

ekonomski kolaps potpuno neopremljeni i po{to nema vi{e

vrednosti onda mo`e da izbije agresija, kao {to se de{ava, dobar ste

primer naveli, u Gr~koj. Problem je kada stigne{ dotle da dru{tvo

potpuno rasto~i te svoje osnovne strukture i vrednosti i norme,

onda ostaje samo ~isti bes. Mi smo pojeli revoluciju, ona je

pojedena 2000. godine i nama {ansa da se ponovo organizujemo u

revoluciju nije vi{e opcija, svi znamo da je to pojedeno i da

revolucija nije uspela. Zaista nam ostaje samo mogu}nost agresije

ili daljeg povla~enja, jer, vidite, nama je potrebna velika

koncentracija sada da bismo se odr`ali, a mi se potpuno

obeznanimo kad vidimo da mi ni neke jednostavne radnje ne

mo`emo da uradimo. Recimo, sa tim li~nim kartama i paso{ima, to

je postalo ve} paradigmati~no. Pitam kad se to u Hrvatskoj

dogodilo, kod nas je to veliki problem, i odgovaraju mi da su oni

okrenutost ka tom delu Srbije, ka tom delu bira~kog tela, koji je

vi{e nagnut na tu desnu populisti~ku, anomi~nu, neodre|enu

stranu, a ne prema nekakvim evropskim idejama. Ta strana kao da

se nekako zatvorila. Mo`da se nekome ~ini da je ovo najbolje {to

imamo sada, da je to ta proevropska vlada. Pa, ako je ovo najbolje

{to imamo, ako je ovo najbolja proevropska vlada, {ta bi bilo

druga~ije da do|u one tri `ene, Nata{a, i, ne znam, Gordana

Poplazi}? Samo je to jo{ ostalo, jer taj prostor je postao toliko

nedefinisan da ljudi gube nadu i postaju oportunisti. Za{to ne bih i

ja, kad vi{e ne mogu ni{ta da promenim, negde namignula i

usko~ila u tu pri~u? E, to je trenutna situacija. 

Kad se linija stvarnih razlika izbri{e, nema{ vi{e meru, a za to slu`e

vrednosti, one su smernice moga pona{anja, mera stvari. Zna~i,

neko je hteo da ukine meru stvari, a kad to uradi{, dobije{ ne samo

te razobru~ene interese koji vre|aju svakoga i zbog kojih ne zna{

kako uop{te to mo`e da se zavr{i, nego to dovodi do umrtvljenosti,

nema{ izbora nego da bude{ oportunista. Ako poku{a{ to da

napada{, a to je ogromno, proglase te ludakom. Ne znam, da se

upi{e{ - u {ta? Toliko je neefikasna, mamurna, anomi~na, patolo{ka

situacija koju mi sad treba da podupiremo. I {to je najgore, ovo {to

ka`ete, sad i inostranstvo podupire isto to. Pa, evo, {ta ho}ete, je l'

smo vam pomogli, imate sada i Tomu Nikoli}a tu, stalno ste nam

pri~ali.... Nekad sam ~itala Remarka - ona besciljnost, ne mo`e{ da

na|e{ smisao `ivota, ne mo`e{ da se organizuje{... Zna~i, posle svih

velikih kataklizmi javljaju se po pravilu te duboke anomi~ne

situacije, socijalno patolo{ke, u kakvoj je sad Srbija. Ali ako to

treba da se obezbe|uje sa svih strana, da se prizna kao red i

poredak, onda to izaziva paniku. Ja se bojim da }e ova anomi~nost

da traje zato {to ne vidim kako }e da se prevazi|e. 

Naravno, veliko otvaranje iz takvih situacija jeste uvek put ka EU,

zna~i, uvek smo zavr{avali tako razgovor - ako krenemo tim putem

problemi koje sam opisala }e polako da se re{e, pa }e da bude i

kontrole, uve{}e se norme i vrednosti, malo po malo, pa }e sistem

nekako da se izgradi na putu ka EU. Sada, kad je to ba~eno u kotao

da se kuva zajedno sa Iranom, s Kosovom i sa Rusijom, to vi{e nije

tako izvesno. Zna~i, mi smo izgubili izvesnost izlaska putem

kora~anja prema Evropskoj uniji. Koliko ja vidim, sada{nja vlast se

ne otvara prema LDP, nego se otvara vi{e prema Tomi Nikoli}u, a

u{la je u sukob sa Dinki}em. Ne ulazim sad u celu njegovu
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su{tinskih vrednosti, ljudskih prava i svega {to bi trebalo da bude

neki elektri~ni zec koji }e nositi te standarde, ono {to su radile

nevladine organizacije kad su bile agilnije nego sada. Ali sad je

takva situacija da su svi izduvani.

(Darko Rundek - [al od svile)

Svetlana Luki}: 

Ne znam da li si videla da je ^edomir Jovanovi} rekao "nije se

promenio LDP, SPS se promenio".

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Pa, da, svi se nadamo da }e SPS da se promeni, me|utim, SPS se

nije promenio. Na stranu to {to je SPS u nekim segmentima mnogo

napredniji nego {to je to bio, na primer, Vojislav Ko{tunica, pa i

nego {to je to Boris Tadi} - mislim, prvi ~ovek u ovoj dr`avi koji je

rekao "Nedi} van iz Vlade" bio je Ivica Da~i}, ja sam mu na tome

zahvalna. Lako }e{ da na|e{ dodirne ta~ke izme|u Da~i}a i ^aveza,

ta dodirna ta~ka da Nedi} kao kolaboracionista mora napolje iz

vlade, i to je okej, ali to ne zna~i da se SPS promenio. Oni i dalje

zami{ljaju da su antifa{isti~ka stranka, iako su bili glavni nosioci

fa{izma za vreme Milo{evi}a, kad su bili vladaju}a stranka, kada je

ovde zaista krenuo agresivni rat sa svima, kada je krenula

diskriminacija, etni~ka ~i{}enja i sve ostalo, genocid. Ja ne znam

po ~emu se to SPS promenio, ja to zaista ne vidim, oni samo jesu

prihvatili jedan novi govor koji poti~e iz politi~ke korektnosti

me|unarodne zajednice. SPS, da bi se stvarno promenio, mora da

napravi distancu u odnosu na samog sebe i pre svega da kao

vrhunske kadrove u dr`avi stavlja one ljude koji bar javno nisu bili

uprljani do sada. To sigurno nije Da~i}, to sigurno nije Obradovi},

to sigurno nisu svi ti ljudi koji su ginuli na braniku Milo{evi}a

optu`uju}i Ha{ki kazamat, me|unarodnu zaveru i sli~no za ubistvo

Milo{evi}a. Oni mogu da preduzimaju odre|ene pragmati~ne

poteze koji u odre|enom trenutku mogu ~ak da budu korisni, ali

su{tina promene ne postoji. I to zapravo dovodi do ne~ega {to je

mnogo opasno - sa takvom banalizacijom promene kao takve, u

jednoj dr`avi koja je do te mere optere}ena zlo~inom i pro{lo{}u,

koja se nije makla s mesta, ono {to je izgledalo da }e biti neka

promena, makar i spora, vi{e ne postoji. U takvoj situaciji tvrditi da

se SPS promenio je jedan politi~ki pragmatizam na koji se ja ne bih

ba{ mnogo ozbiljno osvrtala. Jo{ spadam u onu grupu ljudi koji

promenili paso{e i da ni primetili nisu kad su to uradili. Pa, kako

to, mi ne mo`emo uop{te da iza|emo iz tog kolapsa sa paso{ima i

sa li~nim kartama. Sve su to neke nevelike stvari koje su opet

povezane sa Evropskom unijom, a mi ne mo`emo tehni~ki,

organizaciono da ih ostvarimo. Kako }emo neke krupnije probleme

da stvarno sredimo, posle Kri{ta i njemu sli~nih, da stvarno

napravimo neki red u javnim preduze}ima? Mi smo potro{ili Kri{ta,

uzbudili smo se, ali ni{ta nismo preduzeli da se to dotera u nekakav

red. Zna~i, mi ve} na tom ni`em nivou uveliko ne funkcioni{emo, i

nije samo {to ne~eg ne}e biti, pa }e biti po starom, nego zato {to se

mi stra{no demorali{emo. Od svega na kraju bude bu}, bu}, bu} - i

ne bude ni{ta. Sada stalno idem u Skup{tinu i raspitujem se, i u

liftu malo pitam ove iz Demokratske stranke ho}e li oni da

preuzmu tu ve}inu i da po~nu da deluju kao ve}ina. Oni ho}e to

bezobalno pona{anje, oni misle da tako mo`e - e, ne mo`e. Da bi

sistem funkcionisao ili }emo da se rasplinemo totalno ili uzmi tu

vlast pa vladaj, bre, kako god zna{, kad si izabran. Uzmi vlast i

vladaj. Mi bismo se bolje ose}ali da oni uzmu sada vlast u ruke. Pa

dobro, hajde, vodi bitku za Kosovo, ka`u da je to prvi, jedini cilj, pa

hajde da vidimo. Oni su oterali Ko{tunicu zato {to je bio opsesivan

i zato {to za njega Kosovo nije bio mehur, znate, a za ove je sve

mehur.

Svetlana Luki}: 

Govori Biljana Kova~evi}-Vu~o. 

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Mislim da se svi ose}amo isto, kao izduvani baloni. Imamo

Milo{evi}evo nasle|e koje je potpuno legitimisano, Ivicu Da~i}a

koji se potpisuje kao prvi potpredsednik vlade - zamenik

predsednika vlade i ministar unutra{njih poslova, Ivica Da~i}.

Zna~i, tri reda funkcija i titula iza kojih se krije jedan mali Ivica

Da~i}. I on mi je, onako, paradigma Srbije. Kad je to Ivica Da~i}, e

onda je to i Srbija, a onda smo i mi ispra`njeni baloni. Ne zna{ na

koju stranu da se okrene{. Imamo veliki broj politi~kih stranaka,

da je zapravo do{lo do takve konfuzije da ne znamo ni koji je njihov

politi~ki program. Evo, ja sam najbli`a LDP i u njihovom sam

politi~kom savetu, ali to ne radim zbog neoliberalizma, na kojem

insistira Prokopijevi}, nego zato {to je to, pod znacima navoda,

revolucionarna stranka, revolucionarna u smislu promene onih
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posebnu osobu, izdvojenu od Borisa Tadi}a, jer je potpuno

besmisleno, a i neukusno izgovarati ime Vuka Jeremi}a, a ne videti

da iza te politike stoji Boris Tadi} - oni pokazuju da pod evropskim

integracijama podrazumevaju da ulazak u Evropu bude takav da mi

svima pretimo prstom i govorimo kako su bezobrazni po{to nam

postavljaju uslove, po{to nas neravnopravno tretiraju, da se

sva|amo sa susednim zemljama, da imamo nikad lo{ije odnose sa

Hrvatskom, Bosnom, Makedonijom, Crnom Gorom. Mi }emo biti

krivi ako ne ka`emo ono {to je krajnje vreme da se ka`e - ne, mi

nemamo zajedni~ke ciljeve! Demokratska stranka, odnosno Boris

Tadi} i njegovi sateliti bli`i su sada politici naprednjaka nego

onome za {ta smo na kraju krajeva svi mi glasali. Nemamo mi svi

isti cilj, to je definitivno.

Mene u`asno zabrinjava {to mi vi{e uop{te ne ~itamo novine, mi ne

znamo {ta se de{ava, niti mislimo da }e ne{to {to se pokrene u

medijima kao zna~ajno, odnosno trebalo bi da bude zna~ajno, i da

}e da se re{ava, ne samo institucionalnim putem, nego i putem

odre|enih pritisaka od strane, na primer, nevladinih organizacija,

intelektualaca, pojedinaca. To smo sve imali, sve vreme smo imali

te elektri~ne ze~eve, ljude koji su iskakali iz nekog konsenzusa koji

vlada i koji su nametali odre|ene standarde i pomerali stvari

napred. ^ini mi se da u poslednje vreme toga vi{e nema i da me|u

politi~kom elitom - postoje naravno bitne razlike u njihovim,

naro~ito javnim, nastupima - postoji i konsenzus. Konsenzus oko

na~ina rukovo|enja dr`avom, dalje feudalizacije, a sve vi{e i oko

ulaska u Evropsku uniju. Mo`da }e radikali malo da talasaju i ove

razne grupe... Ne znam kako }e DSS da se pona{a, ali {to bismo se

pla{ili DSS kada imamo na na{oj strani naprednjake koji su postali

prihvatljivi svugde. Maja Gojkovi} je velika carica, svi je cene, svi je

po{tuju, nema tu {ta, svako ko dr`i do dobrobiti Srbije zna da

moraju da se po{tuju te vrste promena. 

Bilo nam je lako za vreme Ko{tunice, optu`i{ Ko{tunicu i super, i

onda se glasalo za Tadi}a kao manje zlo. Sad vi{e nema{ ni manje

zlo, to je taj problem. Opet moram da izdvojim LDP, druk~iji je, ali

izjava o promeni SPS nabolje im ne ide ba{ mnogo u prilog, i ja se

pitam koje su to ciljne grupe kojima se te stranke obra}aju. I da li

uop{te stranke razmi{ljaju o novim izborima, da li se trude uop{te

da opravdaju poverenje tih ljudi koji su glasali za njih. Jer, jedno je

politi~ki pragmatizam, ne mo`emo da budemo ~istunci, to je meni

glasaju za LDP, i dalje smatram da se oni zala`u za neke osnovne

vrednosti kojima se druge stranke ne bave.

Nemamo javno mnjenje kao korektiv vlasti, javno mnjenje koga se

vlast pla{i. Ono {to imamo je, na primer, da je prvi ~ovek u Srbiji

koji je pomenuo {tednju kad je krenula ekonomska kriza, pored

silne javne potro{nje i zaposlenih u dr`avnim slu`bama, bio -

pogodi ko? Ministar zdravlja Tomica Milosavljevi}. Genijalni

Tomica ka`e: u zdravstvu }e da se {tedi! Pa, gle, molim te, hajde da

pobijemo bolesne, hajde da pobijemo siroma{ne, pa }emo lepo tu da

pri{tedimo, a onda }emo da sa~uvamo ovu elitu koja je uspela i da

se obogati ili da se ugradi u javne slu`be i javna preduze}a i sli~no.

To simbolizuje Srbiju. Kada si ~ula da u bilo kojoj zemlji prvi

istr~ava ministar zdravlja i ka`e "menjamo zdravstvo", i to usred

onoga {to je gradska sekretarka za zdravlje ozna~ila kao problem

zdravstva - onih pet gradskih ustanova, tri bolnice i dva doma

zdravlja? Dragana Jovanovi} ka`e: da, mo`da tu ima ne{to, ali to se

tako ne radi, to se prvo uradi preko institucionalnih mehanizama

pa se tek onda iza|e na konferenciju za {tampu. Jeste, a mi znamo

da kod nas institucije funkcioni{u stvarno perfektno. Pa im

odnese{ dokaze, a oni ka`u: e, ba{ smo tebe ~ekali, super, samo smo

tebe ~ekali, mar{ napolje!, i ni{ta ne bude od toga. 

Zna~i, nama je ostala samo neka snaga javnosti, i jedno zaista

jadno javno mnjenje koje ne zna vi{e za koga je, za {ta je, za {ta se

opredeljuje. Dobili smo tu ve{ta~ku tvorevinu koja se naziva

Srpskom naprednom strankom, koja sada treba sa Branom

Crn~evi}em, Oliverom Anti}em i ostalima da bude rezervna partija

za pravljenje velike koalicije kao u Nema~koj, tako to oni

zami{ljaju. Meni je i ovo sa G17 koji se batrga i kome su pristigli

dugovi na naplatu, mene je sramota vi{e o tome da govorim,

stvarno me je sramota. Verujem da to svi vide, ne samo ja, to vidi i

to neartikulisano javno mnjenje i upravo to je ono ~ega se ja bojim.

Kako }e to javno mnjenje, kad se jednoga dana ne{to artikuli{e, kad

ga neko izmanipuli{e, kako }e taj svet da reaguje, {ta }e da nam se

de{ava? Ho}e li nam biti isto kao u Gr~koj? Ho}emo li imati neki

novi populizam, antibirokratsku revoluciju? A za to {to je mogu}e

da se desi bi}emo odgovorni upravo mi koji smo imali iste bazi~ne

ciljeve - evropsku integraciju. Demokratska stranka svojim

pona{anjem - naro~ito Boris Tadi} i njegova kamarila u tom

kabinetu, odnosno Vuk Jeremi}, koga ne `elim da spominjem kao
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idiotizam, ne znam kako to da nazovem, politi~ke elite u Skup{tini

koja nije u stanju da donese zakon o paso{ima. Oni jadni, nikakvi

politi~ari desetorazrednog karaktera koji su se na{li u tim

poslani~kim klupama - mislim, ono svet nije video, onu garnituru! -

oni demonstriraju tako svoju mo} nad tobom, i oni imaju tu mo}, a

ti ne zna{ ~ega se vi{e boji{, jer se te njihove mo}i ne boji{, ~ini ti

se, kad bi je video dunuo bi je, zna{, onako, i nju, i sve njih koji

prave te kombinacije. A s druge strane, boji{ se upravo reakcije kod

ljudi, izazivanja gneva, jer {ta onda, koje je re{enje posle toga?

Niko ne `eli nikakav gra|anski rat, ne `elimo Gr~ku, ne `elimo

nasilje.

Svetlana Luki}: 

Kod nas ne bi bila Gr~ka.

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Bilo bi gore, i zato ne sme{ da pravi{ ni stra{an pritisak, ne sme{

sebi da dozvoli{ ni da bude{ gnevan, ni ljut. I tako, hajde, pusti ih

da izglasaju zakone 20. decembra, neka nas zezaju, neka

demonstriraju svoju mo}, samo da ljudi ne polude i da ne krenu sa

mo~ugama na njih ili nekim vatrenim oru`jem, ili da svaki taksista

koji je frustriran zbog dozvole, ili svako ko je frustriran zbog

urbane mafije, ne krene da izravnava svoje ra~une. To je

katastrofa, u tome se ne vidi izlaz, a oni se mnogo igraju time. I

onda gleda{ te poslanike koji samo demonstriraju svoju mo}, a ta

mo} je jadna mo} u jednoj dr`avi koja propada i u kojoj je

nezadovoljstvo ljudi tako veliko. Ono jeste izduvano, nije

napumpano u ovom trenutku, ali ni{ta lak{e nego napumpati ga,

ni{ta lak{e. I, {ta posle? Da li neko u ovoj dr`avi ima izlaznu

strategiju? Da li Boris Tadi} kao predsednik dr`ave u svom

kabinetu, okru`en svojim saradnicima, zaista ima sindrom Marije

Antoanete, pa ne `eli da vidi {ta se de{ava, zami{lja da to sve ide

svojim putem zajedno sa tim njegovim desnim eksponentom

Vukom Jeremi}em? Da li oni zaista ne vide {ta se de{ava? Koja je

njihova izlazna strategija? To meni vi{e uop{te nije jasno.

Kako sad da se pravi alternativa u Srbiji? I za vreme Milo{evi}a, i za

vreme Ko{tunice postojalo je ne{to za {ta se ve`e{, neko ne{to ka`e,

pa se ti stra{no obraduje{, tu ima ljudi koji su normalni, koji misle.

Ali vi{e nema ni toga. Slu{a{ Pe{~anik, ~ita{ novine - mislim, {ta

radi{ u stvari, nije mi jasno. Za svaki medij u ovoj Srbiji ta~no zna{

savr{eno jasno, ali ako politi~ki pragmatizam postane dominantna

vrednost u dru{tvu, i to politi~ki pragmatizam tog tipa da se

zapravo nipoda{tavaju bira~i, e, onda smo u problemu. Do sada sam

uvek znala {ta je to {to treba da se desi da bi se krenulo na bolje, a

sada ne znam da li me ve}i u`as spopada od ideje da padne vlada ili

od ideje da vlada opstane. Jer, ako opstane, ose}am se kao taoc

jedne politike koja sigurno nije dobra, a s druge strane, ako padne,

ose}am se odgovornom - ~ove~e, pa ja lajem protiv Tomice

Milosavljevi}a, pogledaj, pada vlada, G17 Plus, a ko }e da nam do|e?

Naprednjaci, Brana Crn~evi}, Oliver Anti}? Pa, ne, ne, ja to ne bih

pre`ivela! I sada, eto, pristajemo na svaku varijantu. ^itamo po

novinama {ta ima da nam ka`e Suzana Grubje{i} ili Tomica

Milosavljevi}, pa se stalno smenjuju i stalno nam obja{njavaju iste

stvari, stalno nam uvijaju u oblande svoj politi~ki pragmatizam

najprizemnijeg nivoa. A oni znaju da mi znamo da oni to pri~aju

zato {to pokrivaju sebe, i tu zapravo nema vi{e nikakvog razgovora,

nema pomaka napred. Srbija stagnira, a stagnacija je za Srbiju

propast.

Mene neki prijatelji koji `ive u inostranstvu pitaju "je l' se to nama

~ini ili je u Srbiji sve do te mere trulo da se vi{e ni{ta ni ne de{ava?".

Nema sad tog doga|aja koji mene mo`e da pokrene i motivi{e,

nema, upravo zbog mogu}ih posledica. Da li `eli{ da padne vlada?

Ne, ne `elim da padne vlada. Da li `elim da se ljudi pobune? Ne, ne

`elim ni to, pla{im se i toga. [ah-mat situacija je, mislim, prili~no

te{ka, a mi smo svi potro{eni i izduvani baloni. [ta }e biti sada sa

tom krizom koja nastane, {ta }e biti sa ovom sirotinjom, {ta }e biti

sa ljudima koji su na dnu, {ta se de{ava kad se taj svet pokrene, ako

se taj svet pokrene? [ta se de{ava? [ta mi tu radimo? To mi sve

deluje toliko katastrofi~no da ponekad odbijam da mislim o tome.

Te{ko je, u stvari, `iveti u dr`avi u kojoj vidi{ da stvari ne idu kako

treba, a opet, nisu ni do te mere napete da mora{ da be`i{. A ni{ta

se ne de{ava - a bilo {ta da se desi, zna{ da }e biti samo gore. Znam

da ne postoji recept, ali gde su svi ti pametni ljudi, gde su sve te

individue, ako to vi{e uop{te postoji, koje mogu ne{to korisno da

ka`u, da ponude neka re{enja, da se otvori neki razgovor na tu

temu? Ne znam, nemam re{enje, a nemam vi{e ni entuzijazma, i

~ini mi se da ni ljudi oko mene nemaju entuzijazma. [ta sad zna~i

ne re{iti paso{e? Opet smo njihovi taoci sa tim paso{ima. Ja samo

ho}u da imam paso{ i ho}u da budem gra|anka dr`ave u kojoj ne}e

glavni problem biti imbecilnost i nesposobnost i lukrativnost,
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Iljfi i Petrov, te{ko je zamisliti da postoji takav gadan grad kao {to

je Pi{tislav, ali on postoji i s njim treba ra~unati. Tako }e da bude i

ovde, te{ko je zamisliti da je nama ba{ pripala ta sre}a, gadna sre}a

da `ivimo u ovakvoj zemlji kao {to je Srbija danas, ali kad je ona

takva, s tim treba ra~unati. Dakle, daj da vidimo kako }emo da se

namestimo i da bolje pro|emo, jer se entuzijazam koji je postojao

pretvorio u budala{tinu, u stvar za ismevanje, ljudi ti se smeju. A

ljudi moraju da vode ra~una o svojim porodicama, o svojoj poziciji,

moraju da vode ra~una o starosti, `ele da pre`ive, pa ne mogu da

budu aktivisti celog `ivota. Bojim se da }e sve ve}i i ve}i broj ljudi

da se pasivizira, i to upravo intelektualaca kojih mora da bude.

Uvek je Srbija imala veliki broj intelektualaca koji su odli~no

govorili, fantasti~ne knjige pisali, fantasti~no promi{ljali to {to se

de{ava u Srbiji. Ali danas imamo politiku ispu{tenih guma.

Automobili su najnoviji modeli, ali gume im ne rade, ne mo`e{ ni da

ih popravi{, ne mogu da se pokrenu. Tako je i to bogatstvo koje je

postojalo u Srbiji po~elo, putem kompromisa i raznih drugih oblika

prilago|avanja, polako da nestaje sa scene i bojim se da }e Srbija

zapravo da ostane i bez tih anga`ovanih, pod znacima navoda,

intelektualaca, koji su uvek davali jedan drugi ugao i zbog kojih si

se radovao {to `ivi{ u Srbiji. Poznajem dosta ljudi koji zaista vi{e

ne `ele da se me{aju i uradi}e sve da pre`ive ovaj period u Srbiji,

prema jednom op{teprihva}enom konsenzusu, ne samo kod nas,

nego i od strane me|unarodne zajednice. Samo da Srbija ne bi

talasala i da ne bi bilo jo{ gore.

(Gotan Project - Celos)

Svetlana Luki}: 

Na kraju Pe{~anika ~u}ete Svetlanu Slap{ak. Svetlana je

profesorka na Institutu za humanisti~ke studije, prvom

ljubljanskom privatnom postdiplomskom fakultetu. Ove nedelje je

bila u Beogradu, gde je govorila na skupu o Jugoslaviji u Centru za

kulturnu dekontami-naciju. I dok sam se ja preznojavala na

promociji Pe{~anika na Palama, Vukovi} je levi~arila sa Svetlanom

Slap{ak.

Svetlana Slap{ak: 

Pre nekog vremena me zvala jedna holandska novinarka, TV-

autorka zapravo, koja ho}e da snima dokumentarni film o

Jugoslaviji, o dve strane rata sada, i zamolila me da joj pomognem

koju politi~ku opciju ima i ko stoji iza njega. Pa, odlazak Borisa

Tadi}a na sahranu Alekseja, na primer, to se prezentuje kao

dr`avna vest, a to je privatna stvar. Ima pravo predsednik dr`ave da

ode na sahranu, ali to je nama bila udarna vest. Mi se do te mere

dodvoravamo Rusima da je to evidentno - ma, evidentno je da su oni

odustali od politike Evropske unije i to je ovaj mali, takozvani

ministar inostranih poslova sasvim jasno i glasno rekao i stekao je

popularnost, on je najpopularniji politi~ar. Eto, u tome je stvar,

preko toga se testira javno mnjenje. Rusija, Rusija, Rusija, mi se

stvarno okre}emo ka Rusiji i to je ono {to mene u`asava, taj

despotizam i ta koncentracija vlasti. 

Svi smo se podsmevali Borisu Tadi}u {to izigrava neku vlast, a on

je, ~ovek, zaista koncentrisao svu vlast, on je mrtav-hladan, on

ka`e, bez ikakvih posledica, da }e smenjivati sve ~lanove vlade, on

na svoj na~in imitira Putina, kao, pogledajte kakav sam, lajte vi

samo, ali ja }u da smenjujem ~lanove vlade. I svi znamo da }e on

smenjivati ~lanove vlade i pitam se kako ~lanove vlade i tu

Demokratsku stranku vi{e nije sramota, da tu najve}u stranku

toliko srozaju. Pa, da li ima nekog autonomnog ~oveka tamo koji }e

da ka`e: aman, bre, dosta, ljudi! On tamo preti, ja }u da izbacim

ovoga, ja }u da izbacim onoga, ja kao predsednik, ja kao predsednik

stranke... Pa, ~ove~e, to je balkansko-srpska imitacija Putina, to je

katastrofa. A Evropska unija, ona je ne{to kao rezervna varijanta.

Sigurna sam da postoje me|u poslanicima, ~lanovima i bira~ima

Demokratske stranke ljudi koji iskreno, autenti~no `ele i sve bi

uradili da u|u u Evropsku uniju, ali vlast je koncentrisana kod

~oveka koji ne `eli u Evropsku uniju, a to je Boris Tadi}; Vuk

Jeremi} je potpuno nebitan, on je samo izvr{ilac odre|enih radova

koje Boris Tadi} nije u stanju da izvede. I opet ka`em, pobedio je

Dobrica ]osi}, to je taj takozvani evropski put Dobrice ]osi}a koji

nikad nije bio evropski, i njega oli~ava Boris Tadi}, koji bez

ikakvog stida, srama i protivustavno koncentri{e celu vlast u

svojim rukama. Ali po{to Boris Tadi} ne deluje kao tip autoritarnog

~oveka, poput Putina, mi se malo smejuljimo, jer, eto, jadna je

Srbija u kojoj je Boris Tadi} prigrabio svu vlast pored svih nas

ovako genijalnih. Ali on to jeste uradio.

Bojim se da }e sada da do|e ona situacija kada }e svi ljudi koji su

bili hrabri i li~no anga`ovani re}i: e, pa sad je bilo dosta, svi se

ugra|uju, ho}u i ja da `ivim i da pre`ivim, ako imam tu sre}u, kao
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model kristalizacije, isto toliko transparentan koliko i {e}er, ali

zdraviji za na{a tela i na{ duh. Ta druga vrsta nostalgiije zna~ila bi

pre svega legalizaciju `ala za Jugoslavijom, legitimizaciju, ne

legalizaciju, legitimizaciju u intelektualnim krugovima. Dakle, da

je dozvoljeno `aliti za Jugoslavijom i njenim realnim dostignu}ima

od kojih su neka direktno upisana u dana{nju svetsku krizu

kapitalizma, kao {to je jednakost, kao {to je pravo na rad, kao {to je

zdravstvena za{tita, kao {to je jednakost rodova i tako dalje. Dakle,

taj `al treba legitimizovati. Drugi aspekt upotrebe i, ako ho}ete,

dekonstrukcije nostalgije jeste naravno vrlo prakti~no pitanje:

za{to da uni{tavamo terapiju koja je tako uspe{na, posebno za nas

matore? Pa, upravo zato {to se apsolutno ne sme prihvatiti

stereotipizacija koja je dovela do katastrofalnih posledica onoga

trenutka kada se reciklirala u novope~enim medijima. Dakle, tu

opasnost treba po svaku cenu izbaciti. A tre}e bi bilo ponovno

otkri}e filozofije sre}e - nisam toliko luda za Ernestom Blohom i

njegovom revalorizacijom Karla Maja, ali mi je jako stalo do

francuskih misliteljki 18. veka i njihove konceptualizacije sre}e,

privatne sre}e. Gospo|a Emili de [atle, koja prevodi Isaka Njutna

sa latinskog na francuski, ljubavnica je Volterova i nalazi sre}u, i

opisuje svoju svakodnevnu sre}u terminima filozofskog

zadovoljenja onoga {to ina~e radi, a to je matematika i prevo|enje

sa latinskog. I kona~no, ja mislim da je re{enje za nostalgiju to da

se dislocira, da se premesti, da se premesti u jedno novo podru~je

koje nije dovoljno istra`ivano, premda ima sjajnih primera u

postjugoslovenskim kulturama. Mislim da nostalgija ne mo`e biti

ugro`ena i ne mo`e ugro`avati druge, jedino ako je smestimo u

smeja~ku kulturu, koja u ovim krajevima nikada nije bila dovoljno

razvijena, a sada bi mogla biti razvijena, jer raspadnutost

institucija to u velikoj meri dozvoljava. 

Kriza je uveliko ve} do{la u siroma{nija podru~ja Evropske

zajednice, udari}e, ja mislim, u sam centar relativno brzo i

ima}emo situaciju u kojoj }e dana{nje plemenito pokrivanje

banaka morati ipak da se pretvori u ne{to drugo, jer sada dr`ave

pla}aju banke i kapitaliste da otpu{taju radnike. To }e se morati

ozbiljnije misliti, i ja sam duboko uverena da }e jedan od mogu}ih

izlaza iz celokupne krize biti verovatno novo mi{ljenje socijalizma.

Odnosno, bilo kakvoga sistema u kome }e se na nov na~in,

popravljen, korigiran, kako god ho}ete, misliti jednakost,

omogu}avanje istih uslova, borba protiv najcrnje globalne

da na|e te dve strane rata. Ja sam pitala na koje dve strane rata

misli i ona mi je rekla "pa, na one koje su bili protiv Nemaca i ove

druge koji su trpeli posle". I onda mi je objasnila koliko su trpeli

posle, i sve ostalo, {to ja vrlo dobro znam jer `ivim u Sloveniji.

Va|enje kostiju je bilo popularno skoro ~etiri godine, manje-vi{e

dva puta nedeljno na televiziji, i ja sam joj odgovorila, po{to se u

meni naravno akumuliralo mnogo iracionalnog besa, "jeste vi u

Holandiji imali javnu debatu izme|u onih koji su za spasavanje

Ane Frank i onih koji su protiv, odnosno za denunciranje porodice

Frank, pa neka se u javnoj demokratskoj debati suo~e dva

mi{ljenja". Ona je na to zanemela. 

Kolonijalna reinvencija Jugoslavije je do te mere napredovala i do

te mere je danas opasna da mi moramo smatrati svojom du`no{}u

da ponovo uzmemo Jugoslaviju u ruke, mo`da ne kao politi~ki

projekt, ali svakako kao nau~ni projekt. S jedne strane, to je

sigurno otvaranje Pandorine kutije, toga sam svesna, jer sam ve}i

deo svog aktivnog `ivota provela takore}i ru{e}i biv{u Jugoslaviju,

sa odre|enim posledicama i cenama koje sam platila, smatraju}i da

onakva kakva je mo`e da se popravi. Drugi su smatrali da ne mo`e

da se popravi, a danas smo sa rezultatom koji uglavnom svi vidimo

- propast Jugoslavije se vi{e ne upisuje u lokalne i regionalne

pojmove. Ona se mora upisati u dekolonizaciju i kolonizaciju i

krizu kapitalizma, jer druga~ije re{enje ne mo`e da se misli. U

nekom smislu, paradoksalno, kriza kapitalizma nam poma`e da

revidiramo Jugoslaviju, odnosno da rekonceptualizujemo

Jugoslaviju. A za{to mislim da je nostalgija tako negativna? Zato

{to se iz depresije i o~ajanja i, zapravo, jedne melanholi~ne

filozofske misli uglavnom reinventira ono {to je u nekada{njoj

kulturi bilo najjednostavnije, najvidljivije i, ja }u se usuditi da

ka`em i taj termin, najki~astije. Obnova partizanstva na nivou

aba`avanja novih heroja stripova ili no{enja uniformi o

proslavama, ili pevanja partizanskih pesama sa babama i dedama

je naravno emotivno zadovoljavaju}e, ali kognitivno uni{tavaju}e.

Ja sam duboko uverena da nova konceptualizacija Jugoslavije mora

da se odrekne toga, da kona~no prestanemo da patimo za Buco-

sirom i Gavrilovi}-pa{tetom, uostalom, imamo je, nije nestala, neke

druge stvari jesu. 

Dakle, na tom nivou svakodnevice treba da se odreknemo

kristalizacije svakodnevice u {e}eru i da primenimo jedan drugi
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. sirotinje, nemogu}ih uslova i svega ostalog. Ne mo`e druga~ije,

stvarno ne vidim budu}nost kapitalizma u ovome {to se doga|a,

nema je. I u tome smislu, naravno, misliti Srbiju se mora druga~ije,

ona se prosto danas utapa u jednoj mnogo {iroj slici. Ja za to

stvarno nisam stru~njak, polovinu argumenata koji se iznose

uop{te ne razumem, ali sasvim sigurno razumem da se dr`ave

stra{no trude, po~ev od Amerike, koja se tim poslovima nije ranije

bavila, da spasavaju najve}e, {to mi se stvarno ~ini potpuno ludim.

I glasovi u Americi su mnogobrojni - pustite ih da potonu, izgubi}e

posao stra{no mnogo mladih menad`era - pa, neka ga izgube, bolje

da oni izgube nego oni koji }e bez posla izgubiti i `ivot. Name}u se

re{enja koja svet vi{e ne mo`e da prihvati. Ako je zaista kriza

takva, ako }e se zaista desiti svima, onda se {to pre mora misliti na

globalna re{enja. Tako da u svojoj potpunoj ekonomskoj naivnosti,

ako ho}ete, u svom potpunom amaterizmu, ja zaista mislim da je

trenutak da se misle veliki dru{tveni projekti, a ne da se spasavaju

banke i kapitalisti koji su bili nerazumni dugi niz godina, pa im sad

treba pomo} da oni pre`ive. Razvijeni svet je organizovan tako da

}e bogati biti za{ti}eni u svojim tvr|avama, sa svojim lekovima,

rezervama hrane, skloni{tima, mogu}nostima da pobegnu prvi gde

treba, oni su ve} osigurani, tako da se ne bih naro~ito brinula za

psihi~ke nesre}e koje }e do`ivljavati kada se slomi ova ili ona

berza. Problem u vezi sa krizom postavlja se na sasvim drugom

mestu, a to, naravno, na velikim politi~kim telima uop{te ne ~ujete,

prosto je cenzura takva da nikome ne pada ni na pamet da ka`e da

bi se dru{tveni odnosi morali menjati.

Svetlana Vukovi}: 

Da, na{i liberali bi se tu jako naljutili.

Svetlana Slap{ak: 

Ba{ me briga, ~ujte, stvarno, liberali i treba da budu u potpunome

{oku. Mene nimalo ne zadovoljava to {to veoma omatoreli Grinspen

ka`e "pa, mo`da ba{ nisam bio u pravu", za boga miloga, umesto da

se odmah povu~e u manastir i da dâ sve svoje bogatstvo sirotinji. To

su re{enja koja se sada pojavljuju. Meni je jako `ao, ali institucije i

bogata{i bi sada trebalo da se pona{aju sasvim druga~ije, a oni to

o~igledno ne nameravaju. Nego, u prvoj fazi mi svi treba da smo

potpuno hipnotisani i da se bavimo time kako su bogati nesre}ni,

jer se berze drmaju i ne znam {ta sve pada njima na glavu. Who

cares? Dolazi druga faza koja }e biti ne{to ozbiljnija, treba se bojati

krvavih obra~una, revolucija, smenjivanja vlada i tome sli~no.

Pitanje je tu ko treba ~ega da se boji. Oni koji nemaju ni{ta da

izgube - da vas podsetim, citiram jednu poznatu pesmu, kao i neke

poznate stavove nekih zaboravljenih teoreti~ara - oni koji nemaju

{ta da izgube bi}e u relativno boljem polo`aju u prvome trenutku,

ali, ka`em, bogati deo sveta ve} ima jako mnogo razvijenih

mehanizama da se zavije u nekakvu fazu zamrznutog

pre`ivljavanja dok svi ostali ne izginu. I to je jedno od re{enja.

Svetlana Vukovi}: 

Kako se obja{njava to da u Gr~koj, istina, retko bude ovakvih

nereda, ali kad buknu, onda prakti~no ne mogu da se zaustave?

Svetlana Slap{ak: 

Naravno da ne mogu da se zaustave zato {to je mnogo razli~itih

organizatora i interesenata. To je tradicija uli~ne pobune koja je u

Gr~koj dobra, stara, utemeljena, uhodana, ja sam takvih videla ne

znam koliko puta. Mogu se setiti jednoga doga|aja iz ranih

osamdesetih godina kada je jednu devoj~icu od 17 godina, koja je

raznosila komunisti~ke letke u dvori{tu neke fabrike, {ofer koga je

vlasnik uputio jednostavno smrskao o zid autobusom. To se desilo

u podne, u 12 sati, se}am se vrlo dobro toga dana. U 5 popodne

istoga dana na atinskim ulicama je bilo vi{e od milion ljudi.

Savr{eno organizovanih, sa redarima koji su imali trake, sa

odeljenjima protestanata, manifestanata sa sloganima napisanim

na platnu sa sve rupama da ne bi vetar razdro to platno i plastiku,

sve je to bilo za pet sati organizovano. To ne mo`ete zamisliti ni u

Parizu, koji je drugi veliki grad u kome se stvari vrlo brzo i

jednostavno organizuju u velikim dimenzijama. To je u Gr~koj

mogu}no, oni imaju tu praksu i zato za mene nikakvo iznena|enje

nije bilo - ubili su dete, {ta god da se desilo, slu~ajno ili ne, naredne

ve~eri su ve} anarhisti po~eli da pale, narednoga dana su komunisti

organizovali demonstracije, tre}eg dana su se ve} i socijalisti, koji

su videli da je tu i njihov interes, dodatno organizovali. Tu nema

milosti, to je aparat koji je tako dobro podmazan, tako savr{eno

uigran, da vi zaista mo`ete bilo gde u Gr~koj u bilo kom trenutku

napraviti masu koja vam je potrebna. 

A njima je sada potrebna masa, prvo da sru{e vladu, to je osnovni

zadatak. A onda, zaista ima jo{ jedan element u svemu tome {to se

Svetlana

Slap{ak
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. doga|a - to je pobuna najsiroma{nijih, jer su u Gr~koj ve} po~eli, i

to daleko dublje i daleko drasti~nije, da se pojavljuju znaci krize.

To su mi rekli ljudi koje poznajem, da ve} uveliko propada stra{no

mnogo sirotinje, da je proces uveliko krenuo nizbrdo, tako da se to

mora razumeti u kontekstu u kojem se doga|a. Verovatno }e sru{iti

vladu, a koje }e re{enje biti ja ne znam, jer ve} skoro deset godina

imamo mrtvu trku izme|u dve porodice, Papandreua i

Karamanlisa, Karmanlida i Papandreuida, koji vode svoju politiku. 

Najva`nije i najbolje promene koje sam ikad videla u Gr~koj bile su

promene u diskursu. Kada je diskurs postao dobar, kvalitetan, sa

pametnim zamislima, onda se probudila i ma{ta politi~ara,

mobilisani su ljudi. Re}i }u vam jedan paradoks - meni se ~ini da je

Gr~ku Srbija ubila u toj odvratnoj, histeri~noj izmi{ljotini o srpsko-

gr~kom prijateljstvu i o mr`nji prema svemu {to je drugo, a

posebno muslimanima. Gr~ka je pojednostavila svoj javni govor.

Siroma{enje misli direktno dovodi do ubistva, zaglupljivanje

direktno vodi u ubistvo drugog, a zaglupljivanje je proces koji

mediji dosta lako i jednostavno izvode, kada jedanput vi{e nemaju

{ta da ka`u. I to je to, bojim se da se zaista isti proces desio i u

Srbiji i u Gr~koj, a u Gr~koj se desio pod uticajem novog

izmi{ljenog prijateljstva sa Srbima, koje nije dovelo do toga da

nemate vizu za Gr~ku, da vas podsetim. Ali {alu na stranu, stvarno

se bojim da je taj paralelan primer gubljenja komplikovanosti

govora klju~an, prvo za zaglupljivanje, a posle zaglupljivanja

odmah ide agresija. Bojim se da su posledice tog zaglupljivanja

stra{no duge u Srbiji. Samozaglupljivanje je izvedeno izme|u 1986.

i 1987, vi{e nije bilo ni potrebno. Sve {to je trebalo da se ka`e u

Srbiji da bi se ljudi zaglupeli re~eno je tada.

Situacija u socijalizmu se promenila utoliko {to institucije

stavljaju ljude na polo`aje, ne biraju ih same institucije. To je,

izvinite, promena koja je dosta radikalna, u tom smislu bi nekakva

politika vrhunske vlasti, onih koji su na samom vrhu, morala da

bude usmeravanje tih institucija. Za{to se tu ne po{tuju nekakvi

osnovni evropski kriterijumi, ja ne znam. Ako jedna stvar

funkcioni{e u Evropi, onda to jeste neprekinuto sporazumevanje

vlasti sa institucijama koje ozna~avaju u~enje, obu~avanje,

vaspitanje i na kraju krajeva, i propagandu, odnosno medije. Ta

komunikacija postoji - e, a ovde ne postoji. Moram priznati da ne

razumem za{to, ali sasvim je sigurno uspela medijska

manipulacija po kojoj su oni koji stalno govore o odgovornosti, o

ratu, sme{teni u ni{u za divlje `ivotinje. Bojim se da su to klju~ne

gre{ke najvi{e vlasti i njihovog uticaja na promenu javnog govora,

za to ne mo`e da bude odgovoran niko drugi nego onaj ko je najvi{e

plasiran.

Svetlana Vukovi}: 

Da li je Vuk Jeremi} tako vidljiv spolja, kao {to je nama vidljiv

iznutra?

Svetlana Slap{ak: 

Slu{ala sam ga nekoliko puta i moram priznati da nisam primetila

nikakvu bitnu razliku izme|u njega i, ne}u da ka`em uvredljivu

re~, ali ogromne populacije mla|ih politi~ara danas u svetu koji se

ne odlikuju ni~im drugim sem svojom odano{}u onome ko je vi{i.

To je prosto tip koji je sada postao aktuelan. Videla sam ih na

slovena~koj sceni, ljude koji sa stra{}u brane svoju potpunu

zavisnost od nekoga ko je iznad njih i to je jako `alosno. Premda

kod Jeremi}a, ako ni{ta drugo, imate jedan novi kvalitet, ~ovek

govori jezike i to dobro, vrlo lepo i to je vrlo dobar element. Ali, kada

ga slu{ate kako govori o stvarima kao {to je kosovski problem, koji

ja mislim da u Srbiji ne bi trebalo vi{e da postoji, u ~emu je vi{e

problem? Imamo nezavisnu dr`avu sa kojom treba ustanoviti

pametne odnose da bi se eventualno uticalo na za{titu manjina, i to

je to. Ali sve dok se zadr`ava jedan tip govora koji je zavisan od vi{e

vlasti, {ta ho}ete da se desi? Ni{ta. Videli ste isto tako veoma

mladog hrvatskog ministra za spoljne poslove, ~ovek bi na osnovu

mladoga lica rekao da }e ne{to da se promeni, ali ni{ta se ne menja,

samo je jo{ ve}a apsolutna vernost onome ko je iznad. Prevara je

mlado lice, vi biste o~ekivali mladoga ~oveka da unese nekakvu

novu ideju, a jeste li je mo`da primetili? To su na{e zablude i na{i

stereotipi, evo, fino, mlad ~ovek. 

Znate, jedna stvar je dosta klju~na u modernoj Evropi, u modernom

svetu, i to upravo sada sa krizom, a to je {to ne moramo vi{e

dovoditi u direktnu vezu ono {to govore politi~ari i ono {to se zaista

de{ava, to vi{e nije povezano. Taj jezik se sve vi{e odlepljuje, njihov

na~in upravljanja sudbinama ve}ine, ~itavih naroda, postao je, sa

krizom, manje relevantan, a to mo`e da dovede do dobrih posledica.

Ako se se}ate Montija Pajtona, jedna divna epizoda iz one prve

serije sedamdesetih godina bilo je dovo|enje ministra u studio.
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okrene drugome koji sedi i ka`e "dok ministar govori mi }emo...",

ka`e neku potpuno trivijalnu, besmislenu stvar. Da, dok ministar

govori - u tom smislu mi `ivimo u svetu u kome treba revidirati

situaciju dok ministar govori. Ali to se, `ao mi je, mo`e jedino

putem medija.

Svetlana Vukovi}: 

I mene mnogo iznerviraju, mnogo su glupavi.

Svetlana Slap{ak: 

A gde su pa pametni, izvinite, mo`da poznajete svetsku dr`avu u

kojoj su politi~ari pametni, razumni i znaju kako da se pona{aju.

Pogledajte Island, zemlja se raspada, ja prosto ne verujem da

savremeno parlamentarno organizovanje politike onako kako ga

znamo vi{e odgovara zahtevima sveta, ne odgovara vi{e nigde. I ta

stvar sa parlamentarnom demokratijom i demokratijom uop{te -

mora isto tako jedanput da se na|e neka dobra igla da to pukne. To

ne ide vi{e nigde. Imali smo trenutak, jedno ve~e nadanja, slu{ali

smo fantasti~nu retoriku Baraka Obame, to je zaista bilo

briljantno, to je najbolje u ameri~koj tradiciji, tako ne{to dobro

davno nisam slu{ala. Jedno ve~e - i dovoljno. [ta }e biti dalje nije

bitno, ali, prosto, nau~imo se da oni ne mogu vi{e da vode politiku,

da svet zahteva neka potpuno druga re{enja. Znate, modeli koji se

nude jesu tihe revolucije, srednje revolucije, burne revolucije, to je

ono {to se nudi kao dosta predvidljiv model. Bojim se da u drugim

terminima vi{e ne mo`e da se misli o budu}nosti. Evo nas opet na

velikim temama, kuku mene, to najvi{e mrzim.

Svetlana Vukovi}: 

[ta vi tamo predajete?

Svetlana Slap{ak: 

Kako to izgleda? Predajem od 5. novembra do 23. decembra svaki

dan, u 12 sati imam kurs na srpskom jer su to moji studenti

zahtevali. Kurs se zove Invencija Balkana od antike do danas. Od 15

do 18h imam kurs na engleskom koji se prvo zvao Uvod u

feminizme i feminizmi pre feminizma, a sada je Film, TV i

pozori{te i `ene. To je pet puta nedeljno, a jedanput nedeljno jo{

imam kurs Balkanske `ene na slovena~kom.

Svetlana Vukovi}: 

Dobro, zna~i revolucija, ili {ta?

Svetlana Slap{ak: 

Bojim se da sledi veoma ozbiljno promi{ljanje ozbiljnih promena,

{to je vrlo u~tiv naziv za revoluciju. Evropa ima model welfare state

koji je napustila ve} po~etkom osamdesetih godina, neke od tih

mera }e morati da se vrate. U Engleskoj su ve} po~eli sa nekim

takvim merama, prosto potkupljivanja, pomaganja stanovni{tva.

Nadam se da to nije samo predbo`i}na akcija. Za to vreme jedna

tre}ina sveta ve} uspe{no umire od gladi i bolesti, ali nikoga nije

briga, i to je deo krivice koji }e se olupati o glavu Evropi. Ali se sada

situacija promenila, jer je stra{no mnogo mladih ljudi oti{lo levo.

Mene uop{te ne zanima kako, neki direktno imitiraju crvene

marame i folklor, a neki ozbiljno misle u terminima tre}ega sveta,

ponovo ~itaju stare leve teorije, tako da situacija uop{te nije

nezanimljiva. To je zaista potpuni preobrat, jer to rade mladi. Jo{

uvek naravno postoji ~itava serija privilegovanih desnih budala

koji }e tvrditi da se demokratija sastoji u tome da je levica

zaboravljena za sva vremena. Neka ih.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Svetlana Slap{ak i jo{ jedan Pe{~anik.
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Ove nedelje Tadi} je postigao odli~an rezultat: zemlju je predao na

~uvanje Vladimiru Vladimirovi~u, a kada se ne{to takvo desi, na ~elu

General{taba ne mo`e ostati ~ovek kao {to je general Pono{. On je

doveden na to mesto da srpsku vojsku pripremi za Partnerstvo za mir i

NATO, a sada, kada je Srbija kao svog saveznika izabrala Moskvu, jasno

je da general Pono{ mora da ode. Problem je {to, za razliku od mnogih,

Pono{ ima integriteta, i nije hteo da nestane u ti{ini, nego nam je rekao

ono {to je du`an da nam ka`e, da ova vlast i ova zemlja nemaju

strategiju odbrane, da se odustalo od profesionalizacije vojske, da se

pare tro{e na pogre{ne stvari i da nam je ministar odbrane fi}firi} koji je

~e{}e vi|an na koncertima svog tasta i na raznim okupljanjima

beogradskog d`et-seta nego {to se bavio svojim poslom. Dodu{e,

[utanovac se nije ni trudio da nam se prika`e kao ministar odbrane, sem

kada je trebalo da ode na neki aeromiting, na koji vole da idu svi de~aci.

Za razliku od obi~nih de~aka, [utanovac je mogao i da se provoza u MIG-

u i da nam onda na{iroko pri~a o tome kako piloti svaki put kada uzlete

rizikuju i svoj `ivot. Za taj hrabri ~in vozanja MIG-om ministar je pre

neki dan dobio zlatnu zna~kicu. 

Ovih dana su se svi obru{ili na generala Pono{a zato {to je poremetio

idilu. Napali su ga svi, od onog [e{eljevog potr~ka Todorovi}a, koji je na

na{u sramotu {ef republi~kog Odbora za bezbednost, do predsednika

Vlade Cvetkovi}a. Da je sa Pono{em gotovo, bilo je jasno kada se na

njega ustremio Cvetkovi}, koji je ba{ na Pono{u poku{ao da doka`e kako

je on, majke mi, pravi pravcijati predsednik vlade.

Sada se ~eka mudra presuda mudrog predsednika, koji kao nema s tim

nikakve veze, nego je, kao i mnogo puta do sada, nahu{kao svoje

saradnike na nekoga, a onda se pojavio da izigrava plavi {lem,

mirotvorca, takore}i majku Terezu. Gotovo je s tim njegovim gluma-

tanjem neobave{tenog i pomalo nezainteresovanog {minkera. Tako je na

po~etku izgledao i Ko{tunica, da bi se na kraju ispostavio kao sitni i zli

demijurg. Tadi} se iz dana u dan transformi{e u to isto. Sada samo treba

da razaznamo ko su njegovi Nikitovi}i, Ace Tomi}i, Bulatovi}i, Antoni}i

i Vukadinovi}i. Konkurs je otvoren, a intere-senata ima mnogo.

Tadi} i DS su ove nedelje sa ovakvom prodajom NIS-a i ovakvim

eliminisanjem na~elnika General{taba stavili ta~ku na evro-atlantske

integracije Srbije. Uostalom, ona pojava koju nazivaju ministrom

inostranih poslova pre neki dan je jasno rekla ruskom ambasadoru - da

ova vlada i sve ostale vlade u Srbiji imaju dve konstante od kojih nikada

Svetlana

Luki}
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upotrebljava u dnevnopoliti~ke svrhe. Pretpostavljam da je zbog toga

general Pono{ govorio o 2015. ili 2020. godini, sa idejom da srpska

politi~ka javnost treba da razume proces razvijanja vojske u skladu sa

interesima dr`ave koja `eli da sa~uva svoju bezbednost, spokoj i

pristojnu poziciju na Balkanu. To mo`e da bude ugro`eno upravo zbog

lo{e politike odbrane i lo{e izabranih saveznika, zbog lo{ih poteza

vlasti, koje su mo`da izazvane trenutnom frustracijom zbog

odgovaraju}ih nepravdi, a ne interesima dr`ave koji moraju da budu

stariji od ambicija aktuelnih vlasti. 

Sada se ne zna da li }e Srbija standardizovati svoju opremu sa Istokom

ili sa Zapadom. Razlog ovoj nedoumici je upravo ta neutralnost. Ona

mo`e mnogo da nas ko{ta, jer svaki zastoj nas vra}a u tehnolo{ku

praistoriju. Zna~i, u ovom trenutku politika odbrane nije definisana,

nego se sprovodi ad hoc i od ministra do ministra. Svaki ministar u

poslednjih 7-8 godina imao je svoju politiku odbrane i time je struka u

vojsci o{te}ena. Mnogi ministri su svoje pozicije shvatali kao odsko~nu

dasku za neku drugu funkciju. Oni su ne{to zapo~injali, ali nikada nisu

zavr{avali. Mnogi od njih nisu ni razumeli {ta je trebalo po~eti, a {ta

zavr{iti, a neki nisu znali {ta je po~eto, a {ta treba uraditi. Politika

odbrane ovde je svedena na konfuznu predstavu o tome {ta su interesi

dr`ave i na nedostatak saznanja o tome na koji se na~in ti interesi

dr`ave u sferi odbrane ostvaruju.

Predsednik dr`ave je poku{ao da jednom smiruju}om izjavom

pacifikuje taj sukob, koji je pomalo i li~ni, ali ne verujem da }e sve ostati

samo na njegovoj izjavi da se on ne}e stvarno ume{ati. Ne postoji druga

li~nost u ovoj dr`avi osim predsednika dr`ave koji po Ustavu rukovodi

Vojskom. Vojskom ne rukovodi Ministarstvo odbrane. Ono je pre svega

koordiniraju}i ~inilac vlade, a Vojskom rukovodi, i u miru i u ratu,

predsednik dr`ave. U tome se sastoji to dvojstvo na~elnika

General{taba, koji je na jedan na~in uskla|en sa sistemom rada u

okviru Ministarstva, pa je General{tab jedna od organizacionih jedinica

Ministarstva odbrane, a s druge strane, on je neposredno pot~injen

predsedniku dr`ave. Pretpostavljam da nije mogu}e da posle svega

obojica ostanu na svojim mestima. Mo`e se dogoditi da ode jedan ili

drugi, ili obojica, ali ovakvo stanje nije odr`ivo. Ne verujem u neko

pomirenje koje bi moglo da bude spontano ili pod nagovorom arbitra

kao na fudbalskoj utakmici - hajde, rukujte se i idemo dalje. Ovde su

ipak izgovorene te{ke re~i i u pitanju su te{ki problemi koji o~igledno

nisu re{avani. Radi se o krupnim razlikama u razumevanju onoga {ta

ne}e odustati, a to su Kosovo i Rusija. Podr`ao ga je njegov ideolo{ki

prijatelj Branko Ru`i}, predsednik IO SPS, re~ima "Srbija se ne okre}e

Rusiji, nego joj se vra}a". U to ime Tadi} je Medvedevu poklonio NIS. Njih

dvojica su razmenili neke ko`ne fascikle u kojima pi{e da oni politi~ki

garantuju da }e Gasprom izgraditi taj Ju`ni tok i te Banatske dvore.

Koliko znam, u srednjem veku su odnosi me|u ljudima po~ivali na

poverenju ukorenjenom na ose}anju ~asti, a moderno dru{tvo se zasniva

na UGOVORU. Ugovor jeste potvrda nepoverenja u bli`njega, kada sa

njim sklapamo posao. Jasno mi je za{to su se Rusi dosetili bratskog

stezanja ruku, ali mi nije jasno za{to smo mi na to pristali. U stvari,

pomalo mi je jasno i od toga me hvata strah. 

Jedna od primedbi na ovu emisiju i na na{e sagovornike je da {irimo

defetizam i strah. Ko se boji u Srbiji, ima razloga za to. Postoji ne mali

broj pacijenata, govorio je Jung, koje je potrebno prepla{iti, jer oni zbog

zakr`ljalih instikata vi{e nemaju straha, a ~ovek koji se ne boji stoji na

rubu propasti.

Na po~etku Pe{~anika slu{ate vojnopoliti~kog komentatora Politike

Ljubodraga Stojadinovi}a.

Ljubodrag Stojadinovi}: 

Pono{ insistira da postoji sukob izme|u koncepcije General{taba i

nedostatka bilo kakve koncepcije u Ministarstvu odbrane. To je rekao u

ju~era{njem intervjuu Politici. S druge strane, u Ministarstvu odbrane

tvrde da ne mo`e biti sukoba koncepcija, jer i ne postoje dve koncepcije,

nego samo jedna koju kreira Ministarstvo. Po zakonu, dakle, jedino

Ministarstvo odbrane mo`e da pravi koncepciju koja proizlazi iz

politike odbrane i iz onih dokumenata koje je dr`ava usvojila kada je

odbrana u pitanju. Me|utim, general Pono{ tvrdi da Ministarstvo

odbrane nema nikakav plan, da politika odbrane prakti~no i ne postoji,

jer dosad nisu usvojeni oni dokumenti koji predstavljaju polazni okvir

za vo|enje bilo kakve politike odbrane: strategija nacionalne

bezbednosti i u skladu sa njom strategija odbrane. 

Srbija je proglasila vojnu neutralnost pre svega u skladu sa politi~kim

interesima grupe koja se nalazila na vlasti u trenutku kada se to

dogodilo. Ali ako Srbija polazi od principa da je Kosovo deo njene

teritorije, a na Kosovu nema nijednog srpskog vojnika, nego se snage

drugih dr`ava nalaze na toj teritoriji, onda tu postoji problem koji se ne

mo`e razre{iti na nivou neutralnosti. Ja pretpostavljam da to politi~ka

grupacija koja vr{i vlast u ovoj zemlji dobro razume, ali da se to
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treba uraditi, koje postoji i u srpskoj javnosti. Kada se predsednik bude

vratio iz Rusije, pretpostavljam da }e njegov prioritet biti sistem

odbrane. Bilo bi pravo ~udo da izostanu kadrovske promene.

Milo{ ]iri}: 

Meni se u intervjuu Politici ~ini zanimljivim odgovor generala Pono{a

na va{e pitanje {ta bi radio posle Vojske. On je rekao da bi jednako dobro

napredovao i u gra|evinarstvu. Da li ste to shvatili kao nagove{taj

Pono{eve ostavke?

Ljubodrag Stojadinovi}: 

I u privatnom razgovoru na nekom prijemu on mi je rekao da mo`e da se

sna|e bilo gde. Nije nemogu}e da on posle svega sam, ili pod pritiskom

snaga koje su ga tu i dovele, ode sa tog mesta. Mnogi oficiri su vrhunski

stru~njaci u svojim oblastima. Vojvoda @ivojin Mi{i} je jednom rekao

"ko sme, taj mo`e". General Pono{ je smeo da ka`e. On }e snositi

posledice svoje odluke, ali }e na kraju, kada sve bude gotovo, bar mo}i

da ka`e - ja rekoh i spasih svoju du{u. Dakle, to mo`e da bude pouka i za

ljude koji iz politike olako dolaze na du`nosti koje smatraju

atraktivnim. Ja se, naravno, ne zala`em da ministri odbrane ponovo

budu generali, ali se zala`em za izbor dobrih savetnika. Mi imamo

savetni~ke timove u kojima ljudi imaju 20 i nekoliko godina, koje treba

savetovati kako da nekoga savetuju. 

Istup generala Pono{a je lekovit i podse}a nas da je u na{oj istoriji bilo

vi{e takvih slu~ajeva. General Jovan Belimarkovi}, koji je razbio Turke i

proterao ih sve do Vranja, pobunio se protiv svog na~elnika

General{taba i nazvao ga {tapskim pacovom. General @ivojin Mi{i} je tri

puta penzionisan i vra}an zbog te{kih re~i i psovki na ra~un na~elnika

General{taba. Takva vrsta neposlu{nosti u srpskoj istoriji vrlo ~esto je

bila lekovita.

Ideju o profesionalizaciji vojske mora da ima dr`ava. Vojna struka to

predla`e, a dr`ava prihvata. 2005. general Pono{ je bio na ~elu tima u

Ministarstvu odbrane, napravio je pregled strategije odbrane, gde je

predvi|eno da do 2010. Vojska Srbije bude profesionalna: bez regruta i

bez obaveznog vojnog roka. Sada to o~igledno nije mogu}e, a pravda se

recesijom i globalnom krizom. U pitanju je razli~ito razumevanje

tro{enja onih para koje su date. Ja sam imao dve informacije, jedna je da

Ministarstvo odbrane nije potro{ilo 480 miliona evra, a ju~e sam dobio

informaciju u Ministarstvu da su sve te pare ve} realizovane. Dakle, to

su dve potpuno opre~ne informacije i ja nemam mehanizam da ih

proverim. Ali nezavisno od toga, o~igledno je da od profesio-nalizacije

Vojske do 2010. ne mo`e biti ni{ta i to ne zbog ne-dostatka para, jer

sistem koji sada imamo je vrlo skup i neefikasan, nego zbog nedostatka

ideje na koji na~in to sprovesti. 

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Ljubodrag Stojadinovi} s kojim je razgovarao Milo{ ]iri}.

Milo{ je jedan deo ovog intervjua priredio za na{ sajt, a tamo mo`ete da

prona|ete i tekst generala Pono{a, u kojem on jo{ pre godinu dana

upozorava na probleme u Vojsci Srbije. U nastavku emisije slu{ate

ekonomistu Vladimira Gligorova. 

Vladimir Gligorov: 

Imamo vladu koja zaista ima {anse da bude najgora vlada od 2000. Ona

jako li~i na vlade iz vremena Slobodana Milo{evi}a. Ti ljudi su bauljali

od jedne stvari do druge, u zavisnosti od toga {ta se dokona u vrhu

vlasti. U ovom trenutku ~ak nije jasno ni ko sa~injava taj vrh, niti kako

on dolazi do svih tih ideja. Iz puke nemo}i, pretpostavljam,

intelektualne i politi~ke, vidim tendenciju da se, naro~ito predsednik

dr`ave i ministar spoljnih poslova, oslanjaju na duhovno jedinstvo sa

Rusijom. Od nekoga ko je po profesiji fizi~ar i nekoga ko je po profesiji

psiholog, ta ideja o vanvre-menskom kolektivnom, verovatno verskom

duhu koji pluta i objedinjuje ljude i nacije, zaista mi je fascinantna.

Dublje posledice te ideje odra`avaju se na sistem legitimnosti u Srbiji i

njenu strategiju razvoja. 

Pitanje legitimnosti se postavlja zbog toga {to je na glasanju glasa~ima

postavljeno pitanje gde `ele da idu i oni su dali odlu~an odgovor - `elimo

u Evropsku uniju. Postavlja se pitanje odgo-vornosti vlasti koja, evo,

kroz usta ministra spoljnih poslova ka`e da, po{to to ne pi{e u Ustavu,

vlada mo`e i da odustane od evropskih integracija. Zna~i, to {to je neko

dobio mandat demokratskom procedurom izbora ne zna~i ni{ta. To je

jedno, a drugo, ako neko ka`e da je integracija u Evropsku uniju na{ prvi

prioritet, ali }e na{ najbolji bilateralni partner u vi{e decenija biti

Rusija, onda on ne razume spoljnu politiku koju mora da vodi, ukoliko

se priprema da bude ~lan EU. Vi ne mo`ete imati privilegovane

bilateralne odnose sa zemljom izvan EU, ukoliko ste ~lan ili zemlja koja

`eli da postane ~lan. Odnose sa Rusijom mo`e da ima samo EU. Ne

mo`ete jednom nogom biti u EU, a drugom u Iranu. Trenutno u Srbiji

postoji potpuni nesklad izme|u autoriteta vlade i poslova koje treba
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razumeo ~ak i Toma Nikoli} i pobegao od te Srpske radikalne stranke,

jer je ona o~igledni }orsokak. 

Pitanje koje se postavlja je {ta su dr`ava i vlada na tome uradili. One

nisu uradile ni{ta, bukvalno ni{ta. Hajde da se koncentri{emo samo na

presudni uslov ulaska u EU, a to je predaja Ratka Mladi}a. Taj uslov je

postojao i pre izbora, {to zna~i da su ljudi sa saznanjem o tom uslovu

ipak glasali za evropsku opciju. Vi zato nemate obavezu prema

Holandiji, nego prema sopstvenoj javnosti, prema onima koji su glasali

za vas, da to pitanje skinete s dnevnog reda. Ponavljam, Sporazum o

stabilizaciji i pridru`ivanju potpisan je od strane Evropske unije, uz taj

uslov, pre izbora. Pa pogledajte haos sa paso{ima. Oni su doneli neki

zakon sa idejom da mogu da obezbede {engenske vize za sve nas od 1.

januara 2009. Vidite kolika je to jedna otka~enost od realnosti. EU

stalno javno govori da Srbija ima veliki administrativni kapacitet.

Srbija u stvari ima izuzetno mali administrativni kapacitet za bilo {ta.

Administrativni kapacitet Crne Gore je ve}i od njenog, {to je katastrofa.

I onda kre}u te neverovatne pri~e - mo`da Unija odugovla~i zbog krize,

mo`da Unija nas uop{te i ne}e, i tako redom. EU je dala milion signala,

ja sam, na kraju krajeva, jako puno na tome radio pred gr~ki samit u

Solunu i ta~no znam da je odluka o primanju Srbije doneta. 

Onda se uzdi{e - ah, oni nam postavljaju i uslov dobrosusedskih odnosa

i regionalne saradnje. Taj uslov je postojao jo{ pre 2000. To je bio uslov

koji Hrvatska nije po{tovala u Bosni i Hercegovini dok je Tu|man bio

`iv i zbog toga je bila na ivici uvo|enja sankcija. Ministar spoljnih

poslova kao da nema pojma o tome. ^itam kako ljudi, koji bi to morali

znati bolje od mene, upore|uju slu~aj Gotovine sa slu~ajem Ratka

Mladi}a. To je potpuna besmislica. Me|unarodni sud pravde je odlu~io

da je u Srebrenici bio genocid. I Srbija je po toj presudi osu|ena za

nesaradnju. Najve}i broj zemalja EU dr`i do te presude kao do lanjskog

snega. Ve}ina njih bi bila spremna da pre|e preko toga i pogura proces

integracija Srbije napred. Ali ako bi oni ozbiljno razmi{ljali o svojim

obavezama, posle te presude oni ne bi mogli da naprave korak napred sa

Srbijom, budu}i da ona kr{i, i dan danas Konvenciju o genocidu. To

uop{te nije mala stvar.

Ja ne poznajem Borisa Tadi}a, ali po njegovom pona{anju i njegovim

odlukama sti~em utisak da on zaista smatra da ovde vlada predsedni~ki

sistem. On je i {ef najja~e stranke i predsednik dr`ave i sva vlast je u

njegovim rukama. Nemam r|avo mi{ljenje o Mirku Cvetkovi}u, ali i nije

re~ o njemu, jer on nije izabran ~ak ni na jedno mesto u partiji, a ni

obaviti, izme|u politi~ke stabilnosti koja je neophodna i politi~kih

ambicija ljudi u i izvan vlade i partija koje je sa~injavaju. I postoji

potpuni nedostatak strategije kada je re~ o pribli`avanju EU. U ovom

trenutku to nije strate{ki cilj. Tome dodajte ~injenicu da Demokratska

stranka apsolutno ne funkcioni{e. Iz te stranke vi nemate apsolutno

nikoga ko bilo {ta bitno govori. ^ovek sa najvi{im polo`ajem u vladi iz

Demokratske stranke je Bo`a \eli}, koji je prakti~no ostao bez teksta,

jer o~igledno nema nikakvu podr{ku za to {to radi. Njemu su date te

evropske integracije, ali vi po te`ini koju on ima u vladi vidite koliki je

zna~aj cele te pri~e. Dat mu je resor nauke, u koji se on ina~e ne razume,

koji ina~e nikoga u Srbiji ne zanima i to se vidi i po bud`etu za nauku.

Stvarno je dramati~no kako se prema toj stvari Srbija odnosi. Ali dobro,

to je tradicionalan odnos prema nauci u Srbiji i ta~no se zna koliko

zna~i biti ministar nauke. To prakti~no ne zna~i ni{ta. 

Predsednik vlade nije, koliko ja razumem, ni ~lan DS, ili, ako jeste,

u~lanio se ju~e. Za ministarku finansija va`i isto, ni ona ne govori u ime

partije i nema autoritet u njoj. Ako uop{te neko ima autoritet u toj

partiji, mimo predsednika dr`ave, mi ga ne znamo. Jo{ se tu i tamo

pojavljuje Mi}unovi}, koji na svaki mogu}i na~in racionalizuje ovu

budala{tinu. Ja ga razumem, on to ~ini sa dobrim namerama, ali od toga

nema koristi. Pored toga, on o~igledno ne govori u ime stranke. Prema

tome, Demokratska stranka kao stranka ne funkcioni{e.

Srbija prosto ne ume demokratski da misli, to je taj osnovni problem. Vi

ste imali ljude koji su za ne{to glasali. To nije bilo pre 50 godina, to je

bilo u maju. Glasa~ima nije bilo postavljeno hiljadu pitanja, nego samo

jedno - da ili ne za ulazak u EU. I sama DS je za majske izbore govorila

da su to referendumski izbori, je li tako. Zna~i, vi ste dobili potvrdan

odgovor i {ta tu ima dalje da se raspravlja? O kom konsenzusu mi

govorimo? Vi mo`ete govoriti o obavezama prema demokratskoj volji

bira~a izra`enoj na izborima, koja vas je dovela na vlast. Izborno pitanje

se nije ticalo duhovnog jedinstva sa Rusijom, {ta god to bilo. Uvek se

nasmejem kada to ~ujem. Niti se izborno pitanje ticalo duhovnog

jedinstva sa Iranom. Na izbore se u demokratijama retko ide sa jednim

pitanjem. To se de{ava samo kada se odlu~uje o ne~em krupnom. Tako

je bilo 2000, pa sada, i to ne jednom, jer isto pitanje je, osim na

predsedni~kim izborima, bilo postavljeno na parlamentarnim izborima

i na izborima u Vojvodini. Posle toga, vi imate samo obavezu da izvr{ite

to {to je odlu~eno. Tu nema mesta razmi{ljanju o konsenzusu. To je
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drugo ti~e se drugih pitanja: treba li imati gasovod ili ne, da li on treba

da bude tranzitni ili ne i tako dalje. Sve su to vrlo zanimljiva pitanja, ali

ona nemaju nikakve veze sa prodajom Naftne industrije Srbije. Rusi su

tra`ili da podr{ku Kosovu naplate NIS-om i molim, tu smo. Problem sa

time, kao i sa Iranom, je {to je to politi~ki posao i vi ne znate kada }e vam

biti tra`ena protivusluga. Danas ste glasali za to da nije va`no da li se

nekom odsecaju ruke u Iranu ili ne, sutra ne mora biti va`no {to se u

Iranu, na primer, prave nuklearne bombe. Mo`da je to sa Iranom uvod u

invaziju, jer takvi ratovi po~inju ispitivanjem stanja ljudskih prava. Ako

bi eventualno do{lo do napada na Iran, su{tinski razlog bi bio odnos

Irana prema Izraelu, to jest Jevrejima, jer Iran tvrdi da Izrael treba

uni{titi i da se holokaust nije dogodio. 

Potpuno je nejasno kako na svetskom nivou stoje stvari sa energetskim

sektorom. Vi danas imate cenu nafte oko 40 dolara po barelu, {to je pad

sa skoro 150 od pre nekoliko meseci. Ako ova recesija bude tako duboka

kao {to ka`u da }e biti, nafta mo`e da si|e na 20. Tro{kovi proizvodnje

nafte u Rusiji su negde na 60 dolara. To zna~i da Rusija ve} sada gubi na

nafti. Postavlja se pita-nje koliko dugo to mo`e da se izdr`i? Prema

tome, vidite da je prosto besmislica ra~unati na ne znam kakvu

investiciju, koja }e mo`da po~eti kroz 3-4-5 godina. Sasvim je razumljivo

da Rusi ne mogu da se obave`u na to. Za{to da se obavezuju na ne{to za

{ta znaju da je krajnje neizvesno. Ono {to je izvesno je da }e oni za

relativno male pare, a vide}emo da li }e i to dati, dobiti Naftnu industriju

Srbije. Jasna je i politi~ka motivacija obe strane. To je svakako

najskandalozniji posao za koji ja znam, od kada pratim poslove u Rusiji.

[ta mo`e predsednik vlade koji nema mandat? ^ak i da ima

najgenijalnije ideje na svetu, on ne mo`e da ih proda sopstvenom

kabinetu, ni sopstvenoj vladi, a pogotovo ne partiji ~iji nije ~lan. Iz tog

razloga vi imate jedan potpuno neambiciozan, defanzivni bud`et koji }e

trajati do rebalansa, kao i svi do sada. Pa }emo videti {ta }emo dalje - to

je ta ideja. ^uo sam Mrkonji}a koji ka`e: dr`ava }e dati 20 milijardi, a za

kasnije }emo se dogovoriti. To vam je u jednoj re~enici najbolja

ilustracija kako to funkcioni{e. Ozbiljnije govore}i, ovo jeste ne{to nad

~ime bi ~ovek morao da se zamisli. Bud`et za 2009. je preloman i ja to

tvrdim ve} vi{e od godinu dana. Fiskalna politika je tu klju~na, bez nje

ne mo`e ni{ta da se uradi, to je 45% bruto doma}eg proizvoda. To je ono

{to odre|uje potro{nju i ulaganja i stabilnost. I u najpovoljnijim

mogu}im okolnostima bila bi neophodna ozbiljna korekcija fiskalne

politike sa nekom srednjoro~nom idejom potpunog restrukturiranja

premijersko mesto nije dobio na izborima. On ne mo`e da ima politi~ku

te`inu u demokratiji. On mo`e da ima politi~ku te`inu u sistemu Josipa

Broza, ili Putina, zato {to se u takvim sistemima ta~no zna ko je gazda i

ko izdaje nare|enja, a ko vr{i tehni~ke poslove. Tako je bilo i pod

Milo{evi}em. [ef najja~e stranke zaista mora da ima ozbiljnu politi~ku

te`inu, pa da neku jaku li~nost iz partije stavi za predsednika vlade i da

mu se ne me{a u posao. To nije jednostavno i zbog toga je on izabrao

Mirka Cvetkovi}a. Sutra }e to verovatno ipak naslediti Jeremi}, jer Tadi}

i Jeremi} su o~igledno tandem koji spaja duhovno jedinstvo. 

Problem je, naravno, u tome {to ni Jeremi} nema nikakvo upori{te u

partiji, a pored toga, ne razume se u ono {to je klju~no za vladu. Za vladu

su klju~ni privredni problemi i privredna pitanja. Tu vi morate imati

autoritet, jer vi ste taj koji ka`e - mi smo odlu~ili da treba otpustiti toliko

i toliko ljudi ili treba ulo`iti tu i tu, a ne tamo, i tako redom. Zna~i, vi

morate donositi odluke sa dalekose`nim konsekvencama, a to bez

politi~kog autoriteta ste~enog na izborima, jasno, ne mo`ete imati.

[okiran sam demagogijom kojom se slu`i ministar spoljnih pos-lova. Da

li je to ne{to {to se ra|a u jednoj, drugoj ili tre}oj glavi, ~ini mi se

potpuno irelevantnim. Va`no je da je to u kontinuitetu sa politikom koja

opseda politi~ki vrh Srbije u bilo kom ustrojstvu ve} 20 godina, a to je

srpsko nacionalno pitanje, to jest, kako da se {to vi{e Srba i {to vi{e

srpskih teritorija na|e pod jednom kapom. To je bio cilj pre 20 godina,

to je bio cilj pre 10 godina, to je cilj danas. Tu nikakvih razlika nema. ̂ ak

i kada neko isko~i na trenutak, brzo se vrati u taj kolosek. Posebno je

pitanje na koji na~in se obnavlja taj uvek isti izvor legitimnosti koji je

Milo{evi} prona{ao pre 20 godina. O~igledno je da se ne obnavlja

demokratski, jer, kao {to smo rekli, u demokratskom smislu je to ve}

dva puta prelomljeno, ali o~igledno nije prelomljeno tamo gde se ta

politika konstitui{e, vodi i gde se ljudi regrutuju za predsednike,

premijere i sve ostalo. Tamo je o~igledno ne{to drugo va`nije. Mislio

sam da }e se to generacijski re{iti samo od sebe. Ne mo`ete o~ekivati od

Dobrice ]osi}a da to u~ini, ali vidite da i u mla|oj generaciji niko ne

mo`e da se odupre tom sirenskom zovu. Kad god ne zna {ta da radi,

svako se dohvati Kosova ili Bosne ili i jednog i drugog i onda cela zemlja

mora da trpi tu neverovatnu demagogiju. 

Prodaja NIS-a je jedna skandalozna i prosta stvar. I ona nema nikakve

veze sa energetskom budu}no{}u Srbije. To je tipi~no demago{ki

zaokret, da kada se razgovara o nafti oni odmah krenu da pri~aju o

gasovodu. Re~ je samo o jednom poslu, a to je prodaja NIS-a. Sve ovo
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mo`e ostvariti ni prodajom ne~ega drugoga, jer nema {ta da se proda.

Morate da krenete u reindustrijalizaciju zemlje, ukoliko ho}ete da to

bude kakva-takva napredna ekonomija. To je ono {to su uradili u

povoljnije vreme zemlje srednje Evrope. Po~ele su da proizvode ne{to

{to nikada nisu proizvodile i to }e im omogu}iti da lak{e pro|u kroz

krizu. 

Trebalo je u odnosu sa EU izlaziti u susret njihovim uslovima. Trebalo je

disciplinovati svoje politi~ko pona{anje, za {ta nije bilo volje. Za{to nije

bilo volje? Zato {to je za ovih 9 godina odre|eni politi~ki sloj ljudi jako

dobro pro{ao. Pored toga, vi nemate opoziciju. Od 2000. su prakti~no

isti ljudi na vlasti, {to nije dobro, jer to zna~i da nemate unutra{nju

kontrolu, nemate strah da }ete izgubiti vlast i da }e do}i neko drugi.

Nema ni ideolo{ke kontrole, jer je ~itav ideolo{ki prostor u Srbiji sveden

na nacionalizam i tako je ve} 20 godina. Vi nemate raspravu izme|u

socijalista i konzervativaca, izme|u jednog i drugog modela, tr`i{ne

privrede i ideje socijalne pravde. [ta je u nacionalnom i dr`avnom

interesu, ko je izdajnik, ko nije izdajnik, da li treba popu{tati Evropskoj

uniji ili ne i tako redom - vi nemate ozbiljnu debatu o bilo kom pitanju.

To ide dotle da ta ideolo{ka uskogrudost poni{tava ~ak i volju naroda.

Kako god narod glasa, na vlast do|u nacionalisti, jer prosto nema druge

ponude, a i ti koji kao nacionalisti dolaze na vlast uvek su jedni te isti

ljudi. Po pona{anju takozvanih naprednjaka vidite da su oni shvatili da

u Srbiji ne mo`ete biti konkurentni - vi morate biti kooptirani.

Kooptiran je Da~i}, sutra mo`e biti kooptiran Toma Nikoli}, pa, ko zna,

mo`da se presaldume i radikali i tako redom. Zna~i, to je jedan sistem

kooptacije u vlast, bez prave politi~ke konkurencije. U tome se Srbija

razlikuje od ostalih zemalja. Vi ste tu imali i ideolo{kih sporova i

politi~ke konkurencije i strate{kog opredeljenja sa samog po~etka 90-

ih za Evropsku uniju kao mesto u kome vi tra`ite i razvoj i

modernizaciju i bezbednost i stabilnost.

(John Pizzarelli - Gee Baby Aint I Good To You)

Svetlana Luki}: 

Ne{to su se uzbudile moje kolege na B92 i pitaju me da li ja to imam neke

insajderske informacije, pa tvrdim da }e general Pono{ oti}i sa mesta

na~elnika General{taba. Nemam insajderske informacije, nikada ih

nisam ni imala, niti nas zanimaju insajderske informacije. ^itamo

novine, gledamo televiziju kao i vi, tu su neke premise, onda koristimo

malo zdravog razuma i izvodimo neke zaklju~ke. Naravno, uz rizik da

mogu da budu pogre{ni, ali ne verujem da jesu ovoga puta. E sad, da li

javnog sektora, kako na prihodovnoj, tako i na rashodnoj strani. Ni{ta

od toga nije mogu}e, s obzirom da ova vlada nema ideju o tome. Zato

prvo, nema para, a drugo, nema izvoza, jer ste vi imali jednu politiku

koja je u~inila da se izvozni sektor Srbije sastoji od 3-4 proizvoda. Svi ti

proizvodi su takvi da su im cene u jednom trenutku dobre, a u drugom

lo{e. To nije od ju~e, to se znalo. Vi vidite da cene metala, ruda, a na kraju

}e se to dogoditi i sa cenama hrane, idu dole. U tom slu~aju, vi nemate

{ta da izvezete. Zna~i, Srbija jako malo izvozi, pe}i u Smederevu su

zatvorene, oslanjanje na strane kredite je vrlo ote`ano, prodaja javne

imovine je smanjena, a pitanje je i {ta }e biti sa doznakama iz

inostranstva. Ne zna se kako }e na{ svet u inostranstvu pro}i u ovoj

krizi. Klju~no je da se situacija ne}e vratiti na prethodno stanje ni za

godinu, ni za dve. Ona strategija tranzicije koju su imale sre}u da

sprovedu centralnoevropske zemlje, koncept tranzicije oslonjen na

strana ulaganja i na izvoz na tr`i{te EU, ta strategija vi{e nije tako

dostupna. 

Pitanje je {ta }e biti izvor finansiranja visoke stope rasta, koja je Srbiji

neophodna. Ako nema visoke stope rasta, 6-7% u periodu od bar 5-6

godina, situacija u zemlji }e postati vrlo komplikovana. Ovde ima malo

zaposlenih, puno zavisnih, i sa niskom stopom rasta to postaje vrlo

komplikovana privredna, socijalna i politi~ka situacija. Zna~i, klju~no

pitanje sada nije kako dogurati do slede}eg rebalansa, {to je o~igledno

klju~na stvar kojom se bavi vlada Srbije, nego kako smisliti strategiju

visokih stopa rasta u potpuno izmenjenim okolnostima, u kojima vi ne

mo`ete to da finansirate stranim novcem. ^ak i kada do|e do

o`ivljavanja privrede u EU, u Americi, u Kini i u celom svetu, to vi{e ne}e

biti finansijski sistem iz vremena pre ove krize. Vi vi{e ne mo`ete

o~ekivati kreditne bumove po Balkanu, jer }e se ~itav taj sektor

smanjiti. Onda se postavlja pitanje {ta }e da finansira rast od 6-7% u

Srbiji. Mo`e da nastupi i recesija, koja je ve} zahvatila industrijsku

proizvodnju. U Srbiji pored industrijske proizvodnje imate jo{ samo

usluge. Finansijske usluge }e prve pasti, a onda imate i sve druge usluge

koje zavise od prihoda ljudi, potro{nje u restoranima i tako dalje. I

sektor gra|evinarstva je zamro. Pitanje {ta }e obezbediti brzi rast Srbiji

je klju~no pitanje za ovu vladu, naro~ito ako `eli da opstane ~etiri

godine. ^etiri godine je ve} srednjoro~ni period. Vi nemate apsolutno

nikakvu ideju u vladi ili oko vlade, o predsedniku dr`ave i da ne

govorimo, kako to da se postigne. To se ne mo`e posti}i prodajom NIS-a,

niti neverovatnim fantazmagorijama o neverovatnim parama koje }e da

dolaze zbog toga {to }e neki gasovod da prolazi kroz zemlju. To se ne
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sukob ostaje jalov i sve vi{e nas gura ka isto~noj varijanti. To se de{ava

delimi~no i zbog autoritarnog nasle|a ovog dru{tva. 

Putin nije samo ruska paradigma, ve} i isto~noevropski odgovor na

tranziciju. To je zalaganje za jednu vrstu autoritarnog kapitalizma koji

je jako nacionalno obojen. E, zato je Putin privla~an i u Srbiji, i u

Poljskoj, i u Ma|arskoj. Putin je privla~an i onima koji ga kri-tikuju.

Tako u Srbiji imamo spor izme|u isto~nog i zapadnog puta ka

kapitalizmu. Ja nisam veliki ljubitelj kapitalizma, ali ako ve} treba da se

izabere, bolji je zapadni tip kapitalizma. Isto~ni tip kapitalizma je

}orsokak stare srednjoevropske, balkanske, isto~no-evropske traume

koja uvek donosi zastoj tim dru{tvima. Celom isto~nom Evropom je

zavladao jedan novi populizam. Na kraju }e ipak pobediti tr`i{na logika.

Kod nas, na`alost, ta odluka nije doneta ni na jednom nivou.To se vidi

kada se spomene Zoran \in|i}. \in|i}evo ime je vezano za zapadnu

varijantu, a njegovi naslednici bi `eleli kompromis sa isto~nom. Taj

kompromis ne mo`e da opstane. Sva pitanja na koja politi~ka elita

nema odgovor se reprodukuju u dru{tvu. To proizvodi inerciju, na koju

se sada nadovezuje svetska ekonomska kriza. Ona }e oja~ati

populisti~ki, nacionalisti~ki trend u dru{tvima u celoj isto~noj Evropi, a

u Srbiji naro~ito. Tu postoji velika opasnost da on i definitivno pobedi.

Danas sam ~uo jedno ~udno obja{njenje u vezi sa 1968. Jedan stariji

funkcioner je stidljivo obja{njavao za{to su studenti hteli da se

Univerzitet zove Karl Marks. I on ka`e: mi smo tako izbegli da

Univerzitet dobije ime Josip Broz Tito. Takvo obja{njenje ne stoji, a

za{to? Mi vi{e nemamo ulice Karla Marksa, koje postoje na Zapadu.

Marksizam postoji jo{ samo na Zapadu, a u Srbiji ga nema. Nego {ta

imamo? Imamo zna~ajna imena desnice ili ultradesnice, ulice nose

imena ljudi koji su po svojoj vokaciji bili antisemiti. Znate, niko ne ka`e:

hajde da umesto po Ja{i Tomi}u ulici damo ime po Karlu Marksu. A na

vlasti su isti ljudi koji su nekada navodno hteli da preko Marksa

elimini{u Josipa Broza Tita. To je malo sme{no. Jako mi je te{ko da

zamislim nekada{nje marksiste kao nacionalne mesije ili tehni~are koji

upravljaju divljim kapitalizmom. A to se de{ava. U Nema~koj se svakog

dana objavljuje po jedna knjiga o 1968. Ljudi koji su u tome u{estvovali

nisu menjali svoj osnovni stav. Oni su u{li u institucije, u politi~ki

sistem, ali su ostali verni nekim osnovnim postulatima levice. Kod nas

se vi{e ni ne zna {ta je to levica, kod nas to vi{e ni ne postoji i svi peru

ruke od markisizma. Na ~elu te kolone pobegulja su biv{i marksisti, koji

Boris Tadi} koristi ovu situaciju i da se otarasi [utanovca, kao {to se

pi{e po novinama - mo`da, ali ba{ me briga za to, to je potpuno

irelevantno. Mnogo je va`nije da li }e sa mesta na~elnika general{taba

oti}i ~ovek kao {to je Pono{ ili ne}e. 

Eto, kao {to mi se ~ini da je dana{nja vest da je MUP pokrenuo akciju na

jugu Srbije hap{enja biv{ih pripadnika OVK tempirana namerno za ove

dane, da bi nam dr`ava pokazala da je dr`ava bezbedna i da mo`emo

mirno da spavamo i za Novu godinu i za Bo`i} i za Srpsku Novu godinu.

U nastavku emisije slu{ate knji`evnika Lasla Vegela.

Végel László: 

Posle nekoliko meseci u Be~u dosta sam iznena|en. Prvo sam video da

je opozicija nemo}na, sme{na i nema ni{ta novo da ka`e unutar svoje

nacionalisti~ke koncepcije. Opozicija je umorna. Dobro, pomislio sam,

to je dobar znak, ali onda sam video da su vladaju}e partije isto tako

umorne. Ni one vi{e ne veruju u sebe. Kod njih se jo{ vi{e ose}a

nedostatak novih ideja. Nije dovoljno u predizbornim kampanjama

`eleti druga~ije dru{tvo. Ta nemo} zbli`ava partije i one se kao

zanemo}ali pliva~i dr`e jedna za drugu da se ne bi utopile. Nastupio je

op{ti umor i gubljenje svih iluzija. I opozicija i vladaju}a partija su

izgubili svoje iluzije. To se vidi na jednom malom primeru koji se ti~e

evropskih integracija. Bilo bi normalno da posle izbora taj trend ja~a u

Srbiji, me|utim desilo se suprotno. Vladaju}e stranke su preuzele

slogane opozicije i opozicija je ostala praznih rukava. [ta god da

opozicija smisli, ministar spoljnih poslova preuzme. To je jedna dosta

komi~na situacija, na na~in Vitolda Gombrovi~a. Taj ~uveni poljski

prozaist bi najbolje znao da opi{e tu univerzalnu nemo} u Srbiji. 

Kao u svim isto~noevropskim i postsocijalisti~kim zemljama i u Srbiji

postoje dve orijentacije. Jedna je evropska, a druga isto~na. Me|utim,

posle 1990. u Ma|arskoj, Poljskoj, ^e{koj i Slova~koj jedna odlu~na

politi~ka elita je rekla dru{tvu - mi smo za Evropu sa svim svojim

nedoumicama. Bili su jako istrajni i nametnuli su svojim dru{tvima

evropski put. Kod nas nedostaje politi~ka elita koja jasno zna {ta `eli.

Kod nas je politi~ka elita u nekoj vrsti maglovitog kompromisa, `eli i

ovo i ono, i tre}e i peto. Trenutno u dru{tvu imamo jedan spontani

sukob, ovo {to se odvija oko Gasproma i NIS-a. To nije samo trgovinsko

pitanje, to je i popri{te bitke u kojoj se sukobljavaju isto~na i zapadna

struja. U nepostojanju politi~ke elite koja jasno ume da ka`e {ta `eli, taj
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sloj je uni{ten ekonomski i `ivi u zavisnosti od partokratije. Slu{am u

parlamentu da vlada nema viziju. Vlada i ne treba da ima viziju. Viziju

treba da ima sloj ljudi koji se bave nezavisnim istra`ivanjima. Onda

vlada prelistava tu aktuelnu biblioteku i bira ono {to joj se ~ini realnim

i ostvarivim. Vlada nije tu da proizvodi viziju, ve} da ostvari najbolju

alternativu. U vladi ne treba da sede filozofi i nezavisni intelektualci,

ve} partijski ljudi. Univerziteti, nezavisni ljudi, nau~ne institucije,

istra`iva~ki centri popravljaju polo`aj vlade, jer joj njihov rad

omogu}uje izbor. Ako jedna partija ili vladaju}a partija odre|uje sve,

onda vi{e nema izbora, postoji samo jedan put koji je ona zacrtala. 

Kada ka`em da pozicija nema nove ideje, onda to ne zna~i da ja mislim

da pojedini ministri i funkcioneri partija treba da sednu za pisa}i sto i

proizvode ideje. Te ideje dolaze od dru{tva i njegove elite. Dru{tvo mora

da ima elitu, koja ima autoritet, ali bez mo}i. Onda je vladi lako da ka`e

da ima nove ideje. Moderne vlade preuzimaju ideje, ne prozvode ih, jer

vlada nije univerzitet, nije intelektualna laboratorija. U njoj sede dobri,

sjajni, bistri ~inovnici, i to je to. A kod nas vlada osmi{ljava politiku i,

naravno, ne uspeva joj. Onda opozicija ka`e da vlada nema viziju, a

vlada ka`e da ni opozicija nema viziju. Mislim da celo dru{tvo ose}a

njihovu nemo}. Srbija je umorna od obe}anja.

Ovde ljudi kompromituju jedni druge te{kim optu`bama i mnogi od njih

se onda povla~e iz javnog `ivota. Najve}i broj ljudi ne voli da bude meta

niskih napada i onda se pasivizira. Ispod te pasivnosti stvara se velika

agresivnost, iz koje ne nastaje rasprava o op{tem dobru, nego o

partikularnim interesima. Mi stalno te`imo redistribuciji mo}i. Sada se

na primer formira novi politi~ki d`et-set. Me|u njima nema zaista

razli~itih mi{ljenja, sve je rutina i privid. Dru{tvo ne mo`e tako da

formuli{e svoje te`nje. U tim okolnostima je nemogu}e do}i do

konsenzusa o osnovnim vrednostima. Mi ka`emo da nema konsenzusa

o evropskoj orijentaciji i to je ta~no, a za{to? Zato {to se o tome nikada

ne raspravlja, ve} svi gledamo to ma~evanje politi~ara. Dru{tvo treba da

progovori. Umesto toga, imamo surove dnevno-politi~ke diskurse. Tako

dobijamo potisnuto dru{tvo, u kojem gra|ani ne{to mogu da ka`u samo

svake ~etvrte godine na izborima. Onda dolazi do vanrednih izbora, koje

svi do`ivljavaju kao spas. A ne}e nas spasiti nijedni vanredni izbori, sve

dok se u dru{tvu, mimo partijskih linija, ne razvije pravi pluralizam. I

ljudi ~esto ne znaju za koga da glasaju. Ne bih se ~udio da isto glasa~ko

telo posle tri godine glasa u sasvim drugom pravcu, ne zato {to je

postalo racionalno, nego zato {to je razo~arano, jer se njegov glas nije

su imali me|unarodni renome zato {to su marksisti. A sada nemaju

nikakav renome. Oni su sada na Zapadu dosadni.

Mase u Srbiji vi{e ne veruju ni poziciji, ni opoziciji. Ljudi znaju da njihov

glas ne vredi mnogo i po~inje moralna erozija u dru{tvu. To dru{tvo

po~inje da se raspada, da se segmentira. Ono }e postati nesolidarno,

atomizirano, svako }e gledati samo svoje interese. Zajedni~ki interesi

odumiru. U tom smislu, nacionalisti~ke ideje vi{e nemaju plodno tle, ali

ljudi ipak, pre svega zbog propagande, glasaju za tu opciju, jer za ono

drugo ne znaju ta~no {ta je. Sada nam iz zvani~nih krugova govore -

Rusija }e dati ideje, a Evropa novac. To je bajka, jer niti }e Evropa dati

novac, niti Rusija ima ba{ mnogo ideja. I ruska elita }e morati da se

prestrojava u hodu, jer i njih o~ekuje kriza, ne samo ekonomska, nego i

dru{tvena. Obi~ni ljudi u Rusiji pla}aju ogromnu cenu ekonomskog

prosperiteta svoje zemlje. Srbija }e morati da tapka iza Kine i iza Rusije.

To su dugoro~ni veliki diskursi o kojima ovde niko ne razmi{lja.

Kapitalizam }e morati da se menja. Kod nas se govori o kapitalizmu, ali

to je neki anahroni kapitalizam. Na Zapadu se on reformi{e, francuski

predsednik govori o rekonfiguraciji kapitalizma, Angela Merkel govori

o humanizaciji kapitalizma. Zamislite kada bi kod nas po~eli da

govorimo o rekonfiguraciji i humanizaciji kapitalizma. Mi imamo

zastarelo shvatanje i kapitalizma i isto~nog populizma. Ni jedan od ta

dva sistema nismo u stanju da razvijemo. 

Neka Srbija izabere isto~ni put, ali ni na njemu ne treba da tapka u

mestu. To je problem u Srbiji, `elja da se stvari konzerviraju. I druga

strana `eli da konzervira zastareli model kapitalizma. Na Zapadu se

vode velike diskusije o tome kako da se spase kapitalizam i sve vi{e se

govori o tome da bi obi~ni gra|ani trebalo da imaju ve}a ekonomska

prava nego do sada. Kod nas to niko ne sme ni da pomene, jer mu odmah

ka`u "nema vi{e samoupravljanja". Mi ne raspoznajemo anahrone ideje,

pa se bavimo stvaranjem nacionalnog jedinstva izme|u milo{evi}izma

i antimilo{evi}izma - krpimo pro{lost. Takvi zahvati nemaju veze ni sa

evropskim putem, ali ni sa Putinom. I Putin }e uskoro zapitati svoje

sledbenike u Srbiji za{to odbijaju da se modernizuju? To }e biti

neugodna lekcija, kao kada je Gorba~ov pitao Milo{evi}a "za{to ste tako

zaostali?".

Ova ekonomska kriza nije samo ekonomska, ve} i globalna dru{tvena

kriza. Ako kapitalizam `eli da opstane, on }e morati da se obnovi. I Kina

i Rusija }e raditi na tome, a {ta }emo ~initi mi? Ne ~ujem da se o tome

raspravlja u parlamentu i nezavisnoj javnosti. Nezavisni intelektualni
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Mo`emo da po|emo od velike slike, a mo`emo da po|emo i od NIS-a, koji

je samo jedna manifestacija te politike. Arogancija kojom je uterana

cela ta pri~a sa NIS-om od strane Rusa na{oj vladi, pa nama od strane

na{e vlade, do te mere je bezobrazna, da je to stvarno neverovatno. To

samo dokazuje koliko je nacionalizam destru-ktivan za svoju stvar i

kako nam taj nacionalizam, koji nam {titi dostojanstvo, stalno uru{ava

to dostojanstvo, i koliko lako isti nacionalizam, koji se toliko brine za

na{ suverenitet, kr~mi taj suverenitet. Prvo su nas slagali oko tog

sporazuma - o svemu smo se dogovorili, Banatski Dvori, Ju`ni tok, zato

NIS ide po tako maloj ceni i van tendera. To je veliki poduhvat ~iji je NIS

samo mali deo, a od celog posla }emo imati fantasti~ne koristi. Onda su

posle toga morali da nam ka`u - ne, ne, one druge stvari vise u vazduhu,

ali imamo garancije Putina. A Da~i} ka`e: pa ne}emo valjda da

sumnjamo u Putina? Koja je to servilnost i koje je to puzanje. 

Onda se pojavi onaj Nenad Popovi}, ja uop{te ne znam ko je taj ~ovek,

{ta on radi, mislim da niko ne zna {ta on radi - odnosno, ja znam {ta radi,

ali ne mogu da ka`em - i ka`e: pa znate {ta, mi smo ratifikovali taj

sporazum i to je zakon. I niko mu ne ka`e - a {ta se Rusa ti~e na{ zakon,

to je zakon za nas, Rusi uop{te nisu obavezni da po{tuju na{ zakon. On

je to ponovio 18 puta, da ne treba ni{ta da brinemo, jer je to zakon. Kao

da mi mo`emo Rusima da prepisujemo neke zakone iz na{e Skup{tine.

Posle smene vo|e tog pregovara~kog tima, Bajatovi} je odjednom po~eo

da pri~a: ja razumem va{u frustraciju, ali mi smo sve te uslove

pobolj{ali i dobi}emo sve {to smo tra`ili, i {to se ti~e radnika i monopola

i ekologije i modernizacije, sve smo to dobili, sve }e biti u redu. 

A onda ljudi pitaju: pa {ta ste se dogovorili? E, to ne mo`emo da vam

ka`emo, jer smo u pregovorima. Ne razumem za{to ne mo`e da se ka`e

o ~emu se pregovara, za{to je to neka tajna, kada oni od Rusa nikakve

tajne ne kriju. Za koga je to tajna? Pa tajna je za nas, tajna je za

ekonomiste i stru~njake koji bi im rekli da pri~aju budala{tine. Ne, ne,

vi ne razumete, vide}ete. Kada }emo da vidimo? Pa kada potpi{emo.

Sada su potpisali i ka`u: sada je gotovo. Kao da smo ovce, majmuni, ne

znam kako da nazovem to kako nas tretiraju i kako im ne smeta {to su

ti marifetluci toliko glupi i providni. Njih se to vi{e ne ti~e. I na kraju

ka`u - u stvari, to je zato {to }e nama Rusi spasiti Kosovo, to je glavna

stvar.

Na predsedni~kim izborima Boris Tadi} je stalno ponavljao "i Evropa i

Kosovo". Dobro, i Evropa i Kosovo, ali ako do|u u sukob te dve stvari, {ta

}e biti prioritet? To nikada nije hteo da nam ka`e. I Ko{tunica je govorio

~uo, pa se nada da }e ga ovi drugi mo`da ~uti. I onda to dru{tvo luta. Mi

imamo jedno dru{tvo koje bi `elelo da govori, ali ono ostaje nemo

dru{tvo, koje onda luta na izborima.

Pro{lost je ~udna stvar, koja jako brzo mo`e da se pretvori u budu}nost.

Kada se pro{lost probudi u punom sjaju, ona postaje budu}nost. Ljudi

nisu slu~ajno okupirani pro{lo{}u, pa bi neki da je zaborave, a drugi

ka`u da se sa njom treba suo~iti. Kada se vodi rasprava o pro{losti,

govori se i o budu}nosti. Kada se ka`e da je pro{lost prevazi|ena,

nastupa neka ~udna i sterilna budu}nost, koja nema snagu budu}nosti.

Zaboravljena pro{lost se osvetni~ki pojavljuje u budu}nosti. To se desilo

i devedesetih. Nove generacije }e jo{ ja~e osetiti uticaj pro{losti nego mi,

jer mi smo imali neke rezerve koje nove generacije ne}e imati. Nema

bekstva u budu}nost bez pro{losti. I ta generacija }e u~initi veliki posao

i veliki prevrat u Srbiji. Ta generacija }e izabrati svoju novu pro{lost.

Oni ne}e re}i "hajde da zaboravimo". I tek tada }e Srbija ozbiljno krenuti

ka Evropi. Hajde da zamislimo ~udo, da Brisel sutra ka`e: vi ste u

Evropskoj uniji. Ne znam {ta bi se onda ovde desilo. Nepripremljeno u}i

u drugi svet je ravno katastrofi. U Evropsku uniju }e nas uvesti samo

ona generacija koja }e biti sposobna i odlu~na da napi{e novu pro{lost

dru{tva u Srbiji.

Svetlana Luki}: 

Za kraj Pe{~anika slu{ate advokata Sr|u Popovi}a.

Sr|a Popovi}: 

Pono{ je inteligentan ~ovek, mislim da je dobro obrazovan kao vojnik,

ambiciozan, o~igledno je diskretan, tako da je ovaj njegov poslednji

nastup prili~no iznena|enje i pokazuje veliku frustraciju. Ja mislim da

je on do{ao na to mesto zato {to mu je re~eno - slu{aj, mi }emo imati

profesionalnu vojsku, mi ulazimo u NATO, vojska }e se modernizovati,

dobi}e{ najbolju tehnologiju, mi od tebe o~ekujemo da od ovoga

napravi{ jednu modernu, efikasnu, malu vojsku. Njemu se to dopalo, on

je odabran kao ~ovek koji bi to mogao da izvede, a onda mu je postalo

jasno, ~ak mislim da mu je re~eno - zna{ {ta, zaboravi sve to, mi smo,

zna{, neutralni. Rusi ne bi voleli da mi ulazimo u NATO, oni ne gledaju

dobro na to, prema tome, ni{ta od toga ne}e biti. Ovo je sada business as

usual, taljigaj tako, malo }emo da ti smanjimo i bud`et i to ti je to.

Mulja}e{ kao i svi mi {to muljamo, a i svetska je kriza. 
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kao neku objektivnu nemogu}nost - mi bismo u Evropsku uniju, ali ne

mo`emo, evo, imamo ove prepreke. Pa, sam si ih postavio. Svejedno,

prepreke su tu, ne mo`emo da ih presko~imo. Je l' se sla`ete? Svi se

sla`emo. 

Mali je broj poslanika sa kojima se ja vi|am, ali nekima sam kazao da ne

mogu da shvatim da me|u njima nema nikoga da iza|e i ka`e: je l'

ho}ete izlaz iz ove situacije? Vidite ona vrata tamo? Treba samo da

iza|ete kroz ta vrata i to vam je izlaz. Koja vrata? Eno vam vrata, imate

li o~i - odmah priznajte Kosovo, koje ionako nikada ne}ete dobiti, a i

kada biste ga dobili, ne biste znali {ta }ete sa njim i vi to odli~no znate.

Pa ne mo`emo zbog Ustava - promenite Ustav. Pa doneli smo rezoluciju

- donesite novu rezoluciju i ni{ta vam onda nisu potrebni ti Rusi i

mo`ete pravo i lepo u Evropsku uniju, kao {to smo se svi dogovorili da je

jedini izlaz. Naravno, vi mo`ete da se pravite blesavi, ali bar }emo znati

da se pravite blesavi i jednoga dana }emo mo}i da vas pitamo na {ta smo

stra}ili sve ove godine, kada ste kroz ta vrata mogli da iza|ete jo{ onda.

Izgleda da je postignut takav psiholo{ki pritisak da se ljudi kojima je to

savr{eno jasno ne usu|uju to da izgovore, nego se svi prave ludi. 

Svi ~ekaju presudu Me|unarodnog suda pravde u Hagu, koja ne mo`e da

vrati to Kosovo. Kosovo je izgubljeno 1990, kada je neko namislio da

mo`e silom da vlada nad dva miliona ljudi, kojima ne pada na pamet da

`ive pod va{om vla{}u. I da ih sutra dobijete, imali biste permanentnu

pobunu, dokle god postoji ijedan Albanac. Sve se to zna i cela ova pri~a i

sve ove la`i i sve ove diplomatske pobede Jeremi}eve, sve je to jedno

pozori{te i izgovor koji se nudi ljudima koji su poverovali u \in|i}ev

koncept, da su se tobo`e pojavile neke objektivne prepreke. A glavna

objektivna prepreka je to {to mi to ne}emo. A za{to mi to ne}emo? Zato

{to se jo{ uvek nadamo da }e nam Rusija pomo}i da ostvarimo veliku

Srbiju. Te pri~e oni jo{ ne mogu da se odreknu u svojim fantazijama.

Pored toga, nas za Rusiju ve`u mnoge va`ne veze, jedna je {to tamo be`e

na{i ratni zlo~inci, druga je {to je tamo porodica Milo{evi} i {to su tamo

na{e pare. A svi|a nam se i kako je Putin ukrotio svoj civilni sektor,

kako je lepo tamo zaveo red i jo{ ima op{tu podr{ku. To bi mi, a ne neku

Evropu, u kojoj }e da nam ukidaju monopole od kojih se te partije

izdr`avaju, da nam reformi{u vojsku, da naprave transparentnima

tokove novca, da nas nateraju da imamo revizionu komisiju koja }e da

pazi kako se tro{i bud`et. Ne daj bo`e, to bi bila katastrofa. 

Ova javnost je ili umorna ili obeshrabrena i sve to dovodi ovo dru{tvo do

onog stanja o kome je pri~ala Vesna Pe{i}, o kojem ste objavili dva

"i Evropa i Kosovo", pa smo pretpostavljali da je kod Borisa ipak

prioritet Evropa. Ali onda iza|e Jeremi} i ka`e: ako treba da priznamo

Kosovo, ne treba nam ta Evropa. To isto je radio i Ko{tunica. Oni su se

njega oslobodili kao politi~kog rivala, ali su preuzeli celu njegovu

politiku.

Svetlana Luki}: 

Jeremi} je rekao da postoji kontinuitet u politici ove i prethodne vlade.

Sr|a Popovi}: 

Mo`emo da se vratimo jo{ jedan korak unazad. Kada je Milo{evi} pao, i

Ko{tunica je govorio o kontinuitetu. Taj kontinuitet se tako prenosi na

devedesete. Onda vidite Da~i}a kao potpredsednika vlade, pa se vra}aju

Lili} i [kundri}. Pa, stvarno je kontinuitet. Onda vidite da je Toma

Nikoli} postao mogu}i koalicioni partner - pa, to je puni kontinuitet. E,

onda vam ka`u: ali morate da priznate da se sada bolje `ivi. Pa, ~ekajte.

Prvo da vidimo kako smo dobili taj bolji `ivot. Tako {to smo isterali

jedno 300.000-400.000 ljudi van zemlje, koji {alju pomo} svojim

porodicama u iznosu od tri milijarde dolara godi{nje. Tako {to smo

dobijali razne poklone, donacije i oproste dugova od pariskih klubova,

od Evropske unije i od MMF-a. Tako {to smo se maksimalno zadu`ili i

tako {to smo sve vreme tro{ili vi{e nego {to smo proizvodili. I sada im je

svetska finansijska kriza pala kao kec na jedanaest. 

Jedina tekovina \in|i}evog re`ima se uni{tava. Srbija je uvek imala

samo dva dr`avna koncepta, jedan je bio Jugoslavija, drugi je bio velika

Srbija i oba su pukla. 2000. smo bili neka grupa ljudi u ovim gudurama,

oko ovih reka, na ledini, bez ikakvog pojma {ta }emo da radimo i \in|i}

je do{ao i kazao: ja imam koncept, moj koncept je Srbija u Evropi. I ljudi

su to prihvatili. I on je ubijen, a ta glavna tekovina \in|i}eve kratke

vladavine je ostala. U ispitivanjima javnog mnjenja vidite da ljudi u

tome vide neki izlaz. Posle atentata, koji je delimi~no zato i izvr{en, jer

je on zapadni agent, {pijun, izdajnik, nema~ki ~ovek, mafija{, {ta se sve

nije pri~alo, po~elo je sistematsko, prvo personalno, menjanje svega {to

je on doneo, a onda je po~eo da se nagriza njegov najve}i doprinos, a to

je taj novi dr`avni koncept. Kosovo je tu palo kao d`oker. Donet je ustav

koji nam onemogu}ava da ikada priznamo Kosovo, pa su donete

rezolucije o Kosovu, i u svemu tome je Ko{tunica obezbedio

sau~esni{tvo Tadi}a. U svemu tome je Tadi} u~estvovao. Smisao tih

poteza je bio da mi sami sebi postavljamo prepreke za ulaz u EU, da se

odreknemo NATO, da poklonimo Rusima NIS i da sve to predstavimo
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pro|e{ kroz mene?, ho}u da pro|em kroz tebe, za{to misli{ da ne}u.

Opisujem ne{to prili~no neuhvatljivo, ali mislim da u svakodnevnom

`ivotu ljude takve stvari najvi{e ti{te. U svom svakodnevnom `ivotu vi

nemate previ{e posla ni sa partijama, ni sa Mi{kovi}em, ni sa policijom,

ni sa sudom, ali sa drugim ljudima imate svakodnevni kontakt, a oni

vam svakoga dana daju do znanja da nikakva va{a socijabilnost ne}e

biti uva`ena, da tu nema nikakvog dru{tva, tu je svako za sebe i ba{ me

briga {ta ti o~ekuje{, ba{ me briga {ta ti misli{ o meni, mo`e{ da misli{

{ta god ho}e{, ja }u da svr{im svoj posao. E, to je ta anomija koja vas

satire. Ona vam daje na znanje da nema milosti, da vas niko ne po{tuje

kao li~nost, da nikoga ne zanimaju va{a suluda o~ekivanja pristojnosti

i da je to stanje u kojem smo se stabilizovali. 

Ljudi shvataju da je to izgleda novi na~in `ivota, i da }emo tako `iveti

zauvek. I to ljude strahovito ti{ti i tera ih, {to je posledica anomije, u

izolaciju. Zatvorite se u svoju ku}u, tu ste jedino sigurni. Anomija se

ponekad svr{ava u revoluciji, koju ne vidim na pomolu, ili se zavr{ava u

ritualnom pona{anju, ali je ono ispra`njeno od svakog sadr`aja.

Slavi}emo slavu, Novu godinu, idemo, eto, na groblje, palimo sve}u,

idemo u crkvu, postimo, ispunili smo `ivot, dali smo mu neki oblik. Ali

unutra, u tim ritualima vi{e nema ni~eg {to ~oveka intimno doti~e. 

Na to dolazi ova svetska kriza, koja sve to di`e na kvadrat, jer kada je

kola~ mali, onda je otimanje za njega jo{ brutalnije. Gledam one jadnike

koji stoje ispred vlade, protestuju, izvode hepeninge, tra`e neke pare.

Do|e mi da im ka`em - nemojte, hladno je, idite ku}i, va{ poslodavac je

bankrot, nije da ne}e, on nema odakle da vam da.

Svetlana Luki}: 

Meni se ~ini da to ljudi znaju, ali tra`e preraspodelu.

Sr|a Popovi}: 

Tako je, oni tra`e - otmi od nekoga, ne ti~e me se, daj meni. Nisam

ekonomista, ali sam `iveo deset godina u kapitalizmu i znam {ta se radi

kada do|e recesija. Vi poku{avate da o`ivite privredu i onda celo

dru{tvo razume da je otpu{tanje neminovnost. Ako nemam kome da

prodam to {to proizvodim, pa smanji}u proizvodnju, a ako smanjim

proizvodnju, {ta }e mi toliki radnici? Ne, ovde se govori: nipo{to, ovde

niko ne sme da izgubi posao. To je izbor izme|u prirodne ekonomske

mere i kupovine socijalnog mira. Ovde je uvek izbor kupovina socijalnog

mira, kojom }ete na kraju uni{titi privredu. Ali to se vas ne ti~e, jer vas

odli~na teksta, Ralfa Darendorfa i Stivena Luksa, koji se smatra jednim

od vode}ih sociologa u svetu. To stanje se zove anomija. Anomija je

nemogu}nost da ne~emu date ime. Ovo u ~emu mi `ivimo nema ime,

odnosno jedino ime mu je anomija, a to zna~i nemogu}nost da se

imenuje o ~emu se radi. Ja sam poneo Luksov citat Dirkema, koji je

najzna~ajniji autor koji je pisao o anomiji, koji ka`e anomija se

manifestuje u vreme ekonomske propasti, to hvala bogu imamo, kada

dolazi do svojevrsnog raspada dru{tvenih slojeva i kada se pojedinci

na|u u situaciji koja je gora nego dotada{nja. Ako se ne prilagode

nametnutim okolnostima i samu ideju prilago|avanja smatraju

neizdr`ljivom, iskusi}e patnju. Ako ne mo`ete da se prilagodite, jedino

{to vam ostaje je da patite. ^ovek vi{e ne zna {ta je mogu}e, a {ta nije,

{ta je pravedno, a {ta nepravedno, koji su prohtevi i o~ekivanja legitimni,

a koji nisu. Svaka grupa je okrenuta protiv svih ostalih, jer vi{e ne

postoji utvr|ena hijerarhija i klasifikacija, slabi volja za `ivotom.

Dirkem je verovao da su svima potrebni dru{tveni i moralni propisi,

norme pona{anja koje ograni~avaju ina~e bezgrani~ne i destruktivne

te`nje od vrha do dna lestvice. Uni{tava se socijalna integracija,

uni{tava se solidarnost, uni{tava se povezivanje sa socijalnim grupama

i {irim dru{tvom. To je taj opis, koji zvu~i kao da nas je gledao.

Dru{tvo je zapalo u patolo{ko stanje, jer ne razume samo sebe. Nastalo

je op{te bezakonje. @alimo se kako Skup{tina ne donosi zakone, a {to i

da ih donosi ako ih ne primenjuje? Vidimo da policija u~estvuje u

kriminalu, da prebija ljude na ulicama. Postoji tu ne{to jo{ va`nije, zato

{to je elementarnije, a to je potpuno nepo{tovanje svih moralnih normi.

Ovde moralne norme vi{e ne zna~e apsolutno ni{ta. Samo ako ste jako

naivni mo`ete da ka`ete - nemoj, to nije po{teno. Mi vi{e ne znamo {ta

jedni od drugih uop{te mo`emo da o~ekujemo, {ta imamo prava da

tra`imo u svakodnevnom pona{anju. Ja }u vam dati primer koji mene

mu~i. Stanujem blizu Palilulske pijace i tu ima neka {kola. Iza|u ona

deca iz {kole, njih {est se skupi na trotoaru, niko `iv ne mo`e da pro|e.

Vi do|ete do njih, oni vas vide i na pamet im ne pada da se pomere.

Kom{inice sa pijace sa onim torbama, kesama isto tako stanu, isto tako

do|ete do njih i na kraju im ka`ete "ho}ete li da me pustite da pro|em?",

a one se brecnu na vas. 

Na onim specijalno uzanim delovima trotoara na kojima su parkirani

automobili idete u susret ~oveku i niko nikoga ne propu{ta, nego idemo

jedan u drugoga. Nekako }emo se mimoi}i, zagrli}emo se, pa }emo se

mimoi}i. To je pona{anje na najelementarnijem nivou - ne}e{ valjda da
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Sr|a

Popovi}

Puni trezori ohrabrili su ne{to {to u ruskoj dr`avi ne umire, a to su

imperijalne te`nje. Oni nikada nisu digli ruke od svoje interesne sfere i

zadr`ali su tu nadu da }e se oni tu kad-tad vratiti. Sli~ni procesi

de{avaju se i ^e{koj, Slova~koj, Poljskoj, Bugarskoj - oni svuda tra`e

ovakve kao {to je na{a vlada da se polako u{unjaju nazad u te zemlje.

Tako da su ta dva procesa konvergirala, na{ i njihov, da bi se krovno

susrela u NIS-u. Mislim da }emo se te{ko iz toga i{~upati.

U osnovi nacionalnog pomirenja, op{te homogenizacije kojom svi

postajemo krompiri u izgradnji prividnog i la`nog konsenzusa, u osnovi

toga le`i ne{to {to je njima bila kost u grlu, a to je pri~a o dve Srbije. Ne

mogu da postoje nikakve dve Srbije, sve }emo to da izniveli{emo. I ono

{to je tu stvarno tu`no, to je da ima mnogo prebega. Ljudi iz druge Srbije

su obeshrabreni, gledaju od ~ega se `ivi. Ako ovo ne mo`e da pobedi

onda }emo, kao {to ka`e Marko Vidojkovi}, da gledamo svoja posla,

gradimo svoju karijeru. E, to je zato {to mi nismo protestanti i {to

nemamo nikakav autonomni zahtev prema samima sebi i zato {to mi

odustajemo odmah ako povoljan ishod nije na vidiku. Mi nismo

rukovo|eni time - ne, ja ho}u da `ivim tako da se ne stidim sebe i `ive}u

tako, bez obzira kakav rezultat mogu da postignem i da li je neka moja

pobeda na vidiku ili ne. I time vi vr{ite ipak neki uticaj u dru{tvu. 

Tu sam imao problem da razumem LDP, tu `elju da matirate protivnika

u jednom potezu i da odmah pobedite. Kao da ne mo`e da postoji

stranka koja je vrlo zna~ajna za jedno dru{tvo, koja nikada ne}e do}i na

vlast, ali koja ima vrlo korisnu ulogu. Ne, ovde to mora odmah da bude

izmereno izbornim rezultatom, a izborni rezultat odmah mora da bude

nagra|en nekim parama. Pa, od toga slabo ne{to mo`e da bude. I onda

po~inju kompromisi i ulivanje u mejnstrim. To je glavna ideja Borisa

Tadi}a, da sve to izniveli{e, jer ra~una na to da je me|u Srbima jako

malo protestanata.

Za va{ sajt sam napisao tekst o glasanju za manje zlo i pitao: jeste li

sigurni da je to manje zlo ili je to ne{to {to se predstavlja kao manje zlo

da bi dobilo glasove, a kada dobije glasove, vide}e se da je to isto ono zlo.

Posle izbora je nastala konsternacija na proe-vropskoj strani, a samo je

manje zlo ispalo isto zlo. Pri~a o manjem zlu je u~inila ljude skromnima,

zadovoljnim malim, lako ih je prevariti, lako podlegnu, lako poveruju,

brzo se razo~araju i postaju apati~ni. Ali ja imam veru u to {to je dato u

biolo{koj osnovi ljudi, a to je da su oni dru{tvena bi}a. Re}i }u ne{to jo{

naivnije - mislim da ljudi `ele da se vole i `ele da saose}aju sa drugima i

`ele da pomognu jedni drugima. Mislim da to nije nikakav kulturni

interesuje slede}ih {est meseci i slede}i izbori. I onda dolazite do

situacije koja se u ekonomiji zove stagflacija, istovremena inflacija i

recesija. Sve se to njih ne ti~e, jer vodi ka ne~emu {to je ovde podsvesno

idealno stanje, a to je jednakost u siroma{tvu - mo`e ova stoka to da

izdr`i, navikli su, a po{to je gladan ~ovek politi~ki miran, jo{ }e se i

smiriti. To je kao kada konju oduzmu zob, pa ga hrane samo senom, a on

se upripitomi. To je bezdu{na ideja takve politike.

Svetlana Luki}: 

Na prijemu u ruskoj ambasadi Jeremi} je izgovorio da su dve konstante

srpske spoljne politike Kosovo i Rusija.

Sr|a Popovi}: 

Mislim da je stvar odlu~ena na nivou Vlade, na nivou dr`ave. Je l' Toma

Nikoli} predlagao da budemo ruska gubernija, a evo, Tadi} ga smatra

potencijalnim koalicionim partnerom. On putuje u Moskvu, potpisuje te

ugovore, slika se sa Putinom. A {to se ti~e kontinuiteta te politike, pa

setite se ko je podr`ao pu~ protiv Jeljcina, pa kada je bila oru`ana

pobuna Crvenih beretki, gde putuju Aca Tomi} i Pavkovi}? Putuju u

Moskvu da pitaju da li smeju da izvr{e pu~, ho}e li biti podr`ani. Kada se

smenjuje Milo{evi}, ko dolazi da izvr{i primopredaju vlasti? Pa, dolazi

Ivanov. Kada ste u ljubavi sa Rusima, to je okej, ali kada ho}ete da

raskinete, oni ho}e da biju. Ne mo`e{ ti da raskida{ sa mnom, kada ja

ka`em da smo raskinuli, onda smo raskinuli. A ina~e, ako treba da se

ideolo{ki defini{e, ovo je ~etni~ko-informbirovska vlada. ^etnici i

Informbiro, oni su sada vlada. 

To je postavljeno jo{ 5. oktobra 2000. Od tada do danas ta strana koju su

predstavljali Ko{tunica, Toma Nikoli}, cela ta nacionalisti~ka,

ksenofobna bratija u stalnom je sukobu prvo sa \in|i}em li~no, a onda

sa njegovom zaostav{tnom, koja je fantasti~no `ilava. Oni sistematski

ovih osam godina poku{avaju da nas odvoje od tog dr`avnog koncepta

koji je on formulisao i koji je narod jednoga trenutka prihvatio i da nas

pribli`e svojoj staroj politici i svojim starim saveznicima. S druge

strane, Rusi su se s pravom obradovali idiotskoj Bu{ovoj politici,

porastu antiamerikanizma u svetu, koji koincidira sa rastom cena

nafte, koja je oti{la na 150 dolara. Oni su jednoga trenutka bili puni k'o

brod. Sada se to rapidno topi, jer je nafta pala na 40 dolara i za nas je

karakteristi~no da se ba{ u tom trenutku vezujemo za njih, kada oni

propadaju, a Obama na onoj strani uliva velike nade. 
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pre`iveti. 

Niko ne mo`e pre`iveti sam. I jedina moja nada je da to mo`e da do|e

odozdo i da bi ovde bio potrebniji od svake partije neki duhovni pokret,

neka crkva koja ne postoji, nova crkva koja bi i{la okolo i podse}ala

ljude da pre svega treba da se vole, a posle }emo sve lako, eto.

Svetlana Vukovi}: 

Stvarno smo nisko pali.

Sr|a Popovi}: 

Vidite dokle sam dogurao.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Sr|a Popovi} i ovo je bila poslednja emisija Pe{~anika u 2008.

godini. Na kraju samo nekoliko obave{tenja - da je iza{la trinaesta

knjiga Pe{~anik FM, da se mo`e nabaviti u Domu omladine, i to u

knji`arama B92 shop i knji`ari Beopolis. Ina~e, B92 shop je jedino mesto

u gradu gde mo`ete nabaviti na{u drvenu igra~ku Ubacite Srbiju u

Evropsku uniju. Sa indignacijom su nas odbili u Beoizlogu Kulturnog

centra Beograda, nisu hteli da je prihvate zato {to je suvi{e proevropska

i provocira njihove kupce. Sada im je mo`da `ao {to je nisu uzeli, mada

sumnjam, jer ova igra~ka je dobila prvu nagradu Udru`enja ekonomskih

propa-gandista Srbije u kategoriji novih medija. Igra~ku Ubaci Srbiju u

Evropsku uniju je smislila dizajnerka Svetlana ]opi}. I u skladu sa

novim zaokretom u na{oj spoljnoj politici zamolili smo Svetlanu da

napravi igra~ku Ubaci Srbiju u Rusiju, a da za klasi~nu kolekciju

pripremi model Ubaci Kosovo u Srbiju. I da ne zaboravim, ubi}e me

Milo{, na{ webmaster, da vam ka`em da od danas na na{em sajtu imate

svih 350 emisija Pe{~anika, u audio-formi i transkripte. Mi se ponovo

~ujemo za tri nedelje, 23. januara slede}e godine, a do tada }e predsednik

izgovoriti jo{ mnogo ~inodejstvuju}ih fraza, kojima }e kao stra{ilima

pla{iti stvarnost, a mi se onda vra}amo da sve to razbijemo u

parampar~ad.
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2233..0011..22000099..

@arko Kora}, psiholog

Dejan Ili}, iz Fabrike knjiga,

Petar Lukovi}, iz E-novina



130

23
.0

1.
0

9
. Svetlana Luki}: 

Ove nedelje smo prisustvovali istorijskom doga|aju - inauguraciji

Baraka Huseina Obame na mesto ameri~kog predsednika. 40

miliona Amerikanaca u utorak je bilo pred televizorima, skoro dva

miliona je do{lo da prisustvuje ponovnom ro|enju svoje zemlje. Sa

ogromnim uzbu|enjem polaganje predsedni~ke zakletve gledali su

u nema~kim pivnicama, pariskim kafi}ima i kenijskim selima.

Ovog utorka veliki deo zemaljske kugle bio je ujedinjen odavno

zaboravljenom nadom da svet mo`e biti lep{e mesto za `ivot. U

tom krasnom ~oveku Afrikanci su videli spas od gladi i side,

Palestinci spas od Jevreja, Jevreji spas od Arapa.

Obami su ~estitali svi politi~ari koji vam padnu na pamet, od

Angele Merkel, Sarkozija, Baroza, Zapatera, do Nelsona Mendele.

Svi naivni su se u svojim ~estitkama ne~emu ponadali, ali ne i

Hamas, Putin i Tadi}. Hamasove vo|e tvrde da Obama nije nikakva

promena u odnosu na D`ord`a Bu{a, Putin je izrazio skepsu

poru~uju}i da se "najve}a razo~arenja ra|aju iz velike nade". A

predsednik Srbije, valjda jedini na svetu, uop{te nije poslao

~estitku novom ameri~kom predsedniku. On, koji voli da ~estita i

ku~etu kada zalaje i ptici kada poleti, Obami je poslao ~estitku

posle novembarskih izbora. U me|uvremenu mu se nije svideo

Obamin izbor saradnika, pre svih ~uveni antisrbin D`on Bajden i

ve} notorna antisrpkinja Hilari Klinton. Mo`da je predsednik i

po~eo da pi{e ~estitku, ali mi je ruka zadrhtala kada je video

Putinov stih - najve}a razo~arenja ra|aju se iz najve}e nade.

Mo`da se osetio kao lik u drami koju igra pred velikom publikom

pro{lih i budu}ih srpskih pokolenja kod kojih }e mu pasti rejting

jer je ~estitao onima koji su nas bombardovali. Kako to da su Srbi,

zajedno sa svojim predsednikom, ostali ravnodu{ni prema onome

{to toliko ljudi na ovoj planeti smatra toliko uzbu|uju}im?

Slobodno razmi{ljaju}i na ovu temu do{la sam do mnogih

zaklju~aka i ne umem da ih obrazlo`im, a da ne pomenem

neizle~ivu niskost i osuje}enost i da ne citiram Aristotelovovu

Politiku: ko sa op{tim nema veze i nema {ta da mu da, taj je ili bog

ili `ivotinja.

Upro{}eno re~eno, evo {ta sam dokonala o na{em i

predsednikovom odnosu prema ovom doga|aju, koji jeste

istorijski, bez obzira {ta }e Obama uraditi. Negde sam ~ula tezu

koja mi se ~ini ta~nom, da svrha Gvozdene zavese nije bila u tome

Svetlana

Luki}
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Taj Tadi}ev mali samuraj direktno je proizveo pad podr{ke

evropskim integracijama, a onda }e se drugi Tadi}evi samuraji

zadu`eni za marketing pozivati na taj podatak i savetovati svoga

gospodara da ne pominje mnogo tu Evropu. Eno mu nesvrstanih,

pa neka se igra. ]osi} }e mu ve} objasniti kakvo su zlo svi ti Latini

i krug je zatvoren. A u tom krugu, takore}i ogra|enom ~oporu,

Tadi} mo`e da nastavi da glumi alfa mu`jaka. On predsedava

savetom za energetiku, on ~uva radna mesta, on upravlja

svetskom krizom, on nabavlja gas od Ma|ara i, najzad, on

poklanja gas Sarajlijama. Taj toliko hvaljeni gest izazvao je

simpatije i Tadi}evih protivnika. Lepo je {to je Tadi} dao gas

Sarajlijama, ali je sumnjivo njegovo obja{njenje. Nije rekao ne{to

kao, eto, moramo biti solidarni sa na{im susedima, Ma|ari su

pomogli nama, a mi Bosancima. Ne, rekao je - i ja sam ro|en u

Sarajevu, to je i moj grad. Prvo, koga zanimaju podaci iz njegove

kr{tenice, drugo, kako se nije setio da je Sarajevo bilo njegov grad

i tokom tri godine opsade? U stvari, iza re~enice I ja sam pomalo

Sarajlija stoji ono {to nije smeo da ka`e - evo gasa, pa da se, brate,

izmirimo. Gas za Srebrenicu, pa smo kvit.

Evropski parlament je pre nekoliko dana, sa 556 glasova za i devet

protiv, proglasio 11. juli Danom se}anja na `rtve genocida u

Srebrenici. Nama ne pada na pamet da to prihvatimo. I jedne

nezavisne novine, perjanica gra|anske Srbije, iz obrazlo`enja

deklaracije, koju je pred evropskim parlamentarcima pro~itala

Doris Pak, citirale su samo to da je taj zlo~in bio velika gre{ka

me|unarodne zajednice koja nije bila u stanju da spre~i masakr.

Oni su, obrni-okreni, tu deklaraciju doneli pre svega iz gri`e

savesti. Pa neka ih, neka 11. juli bude dan njihovog se}anja i

njihovog `aljenja, {ta mi imamo sa tim? I profesor Dragoljub

Mi}unovi} nas je podsetio da se Tadi} ve} izvinio zbog zlo~ina u

Srebrenici i da je Me|unarodni sud pravde oslobodio Srbiju

odgovornosti za genocid. Rasejani profesor je zaboravio da nam

ka`e da u presudi pi{e da je Srbija odgovorna zato {to genocid nije

spre~ila. Malo li je. 

Ne samo zbog lo{ih, nego i zbog dobrih ali rasejanih ljudi

nastavi}emo da `ivimo iza Gvozdene zavese - u me|unarodnoj

samo}i, kako je govorila Isidora Sekuli}. A u samo}i, ka`e ona,

mo`e da se sa~uva rasa, ali se ne}e razviti ni dr`ava ni kultura.

Na po~etku Pe{~anika slu{ate @arka Kora}a.

da spre~i, kao {to je to Lenjin govorio, milione radnika sa Zapada

da do|u u Rusiju i pobegnu od eksploatacije ~oveka nad ~ovekom.

Gvozdena zavesa je bila tu ne da od Rusije napravi sigurno

utvr|enje, nego tamnicu. Ruski narod je bio dr`an u pokornosti

tako {to mu je ukinuta pomisao o spoljnom svetu.

Milo{evi} i njegovi }osi}i, be}kovi}i i danojli}i, Ko{tunica i njegove

kusturice i jelene `igon, i najzad Tadi} i njegovi }osi}i i kusturice,

evo ve} 20 godina, opiljak po opiljak, grade na{u gvozdenu zavesu.

Operacija Gvozdena zavesa, sada u svilenim rukavicama, uspela

je. Koga briga za Obamu - pa zar Amerika nije propala, zar

Amerikanci ne gube ku}e, penzije, zar njihovi milijarderi ne

izvr{avaju samoubistva, zar Microsoft ne otpu{ta 5000 ljudi, zar

berza na dan inauguracije nije krahirala? Nismo samo mi nesre}ni

i bedni. Vidi njih, gospodare sveta, kako se uvijaju kao crvi.

Srozavaju}i Ameriku i Obamu i mi i na{ predsednik dolazimo do

umiruju}eg ose}aja ravnopravnosti sa najmo}nijom zemljom

sveta.

Svet je u utorak gledao u Ameriku i ~inilo se da i ona toga dana

gleda u svet. Me|utim, milioni Amerikanaca su mislili samo na

sebe i svoju zemlju i ponavljali Obamin slogan -  Da, mi to mo`emo.

Mi Evropljani, ka`e @an Bodrijar, samo sanjamo i s vremena na

vreme pone{to ostvarimo, dok Amerika izvla~i logi~ne,

pragmati~ne zaklju~ke iz svega {to je mogu}e pomisliti. Amerika

na budu}nost i sudbinu ne gleda sa ironijom, ona dela, ona

materijalizuje. I zato, ka`e Bodrijar, nije ta~no, kao {to sam mislio,

da }u kada do|em u Ameriku odavde bolje videti Evropu. Kada sam

se okrenuo, Evropa je jednostavno nestala.

I nama je, bogami, Evropa nestala, a da nismo pre{li okean.

Rezultati istra`ivanja Kancelarije za evropske integracije

pokazuju da bi, kada bi se danas odr`avao referendum o ulasku

Srbije u EU, 61 odsto gra|ana Srbije glasalo za, {to je za ~itavih

{est procenata manje u odnosu na maj pro{le godine. [ta se desilo

u ovih sedam meseci, pa je toliko na{ih Evropejaca odustalo?

Obja{njenje le`i u slede}im podacima iz istog istra`ivanja - 20

odsto gra|ana smatra da su glavna prepreka evopskim

integracijama nesposobni srpski politi~ari, ali 62 odsto veli da su

krivi Evropljani koji Srbiju stalno uslovljavaju i name}u joj uslove

koji za druge nisu va`ili. A ~ija je ovo re~enica, koju kao zombiji

ponavljaju gra|ani? Pa Tadi}evog ministra spoljnih poslova. 
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@arko Kora}: 

Iz inauguracionog govora Frenklina Delanoa Ruzvelta ostala je

zapam}ena re~enica: "Jedina stvar koje treba da se pla{ite je strah

sam". To je rekao i Obama, ali to ne dopire do nas. Srbija kao da je

iz Diznijevih crtanih filmova, znate ono, bila je sre}na dolina i

onda je neko oteo harfu i sada smo svi mra~ni, svi smo

neraspolo`eni. Vrlo pa`ljivo sam gledao gostovanje Borisa Tadi}a

u jednoj emisiji B92, ali ne mogu da reprodukujem ono {to je

rekao. Sve su to op{ta mesta - pretpostavljam da se ve}ina gra|ana

Srbije sla`e sa njime, ali on ni jednom jedinom re~enicom ne

podrazumeva preuzimanje odgovornosti. I zato su ljudi u ovoj

zemlji tako mra~ni, a sada su po~eli da projektuju taj mrak i na

svet oko sebe. Svi ka`u - pa dobro, i svet je u krizi. Ali, ~injenica da

se kod nas ljudi ne osu|uju za otvorenu korupciju, da nemate

revizorsku komisiju, da parlament za 5-6 godina nije nijednom

usvojio zavr{ni ra~un koji posle godinu dana vlada mora da

podnese - on se uradi, ali se nikad ne usvoji, a to je jedini na~in da

znate {ta je vlada finansijski radila. To nikakve veze sa svetom

nema, to smo mi. 

Srbija postaje mu~no mesto za `ivot. Ovo je Srbija Borisa Tadi}a.

Ne mislim da on sam to radi, ali on je delegiran, dobio je podr{ku.

Da sve pomiri, da su svi u pravu, i ~etnici i partizani, i Momo Kapor

i Mirko Kova~. On sebe svesno stavlja u poziciju iz koje ho}e da

poka`e da smo u stvari svi mi, na kraju krajeva, ljudi i Srbi. U

Srbiji nema alternative, sve se ~ini da se izbri{e razlika izme|u

dobra i zla. Pogledajte na{u javnu scenu, nikome nije problem {to

o gasu svakoga dana suvereno pri~a Bajatovi}, ~ovek koji nikakve

veze sa gasom nema. To je uvredljivo za inteligenciju prose~nog

~oveka. O MUP-u pri~a Da~i}. Zna~i, ljudi koji su do ju~e uni{tavali

Srbiju su dobili mesto u medijima. Nijedan novinar se ne usu|uje

da ustane da ih ne{to pita. Zna~i, sve je isto, svi smo jednaki i onda

neka se ne `ale gra|ani {to lo{e spavaju, {to su neraspolo`eni, {to

su bez optimizma, {to su upla{eni - i treba da budu upla{eni, jer,

kao u Domanovi}evom Vo|i, opet su izabrali ljude koji ih nigde ne

vode. 

Naru{eni su odnosi u regionu. Pogledajte Vuka Jeremi}a koji je

veoma nepopularan ministar spoljnih poslova u Evropi. Uspeo je

da te{ko izgra|ene odnose sa Hrvatskom dovede na najni`u

mogu}u granu. Opsednut Kosovom, revan{izmom, a istovremeno

je u svim istra`ivanjima druga najpopularnija li~nost u Srbiji.

Uzgred, taj redosled izgleda ovako: Tadi}, Vuk Jeremi}, Toma

Nikoli} i Vu~i}. I Dodik je postao jedna od najomiljenijih li~nosti u

Srbiji. U Srbiji vi nemate ono {to je Amerika uradila - ponudila

alternativu. Mo`da nije prava, ne znam {ta }e uraditi Barak

Obama, ali bio sam ponosan kada je u anketi jedan obi~an

gra|anin Amerike rekao: evo, uzeli smo jednoga ~oveka ~iji je otac

musliman, crnac iz Kenije. Zakletvu je polagao pod punim imenom

i prezimenom - Barak Husein Obama. Zamislite kako birate ~oveka

sa rubova dru{tva i ka`ete: hajde da ne{to poku{amo sa ovom

zemljom. Bu{ov tata je bio predsednik, Bu{ je bio guverner

Teksasa, njegov brat D`ef Bu{ je bio guverner Floride, to je elita. I

njegova majka Barbara je iz veoma bogate familije teksa{kih

proizvo|a~a nafte, a Bu{ senior nije bio samo predsednik SAD, bio

je i direktor CIA. I onda se s izborom Obame odjednom sve menja. 

U Srbiji ne vidim tu spremnost da se menja. To bi bilo kao kada bi

se ve}inski izglasao neko ko je autsajder u politici, ^edomir

Jovanovi} na primer, i da mu se ka`e: hajde ti probaj. Ali ne, ovde

je ~arobna formula, mantra: i Kosovo i Evropa. To je govorio i

Ko{tunica, mada se posle ispostavilo da se radilo ipak samo o

Kosovu. Bojim se da }emo ponovo tako zavr{iti. Vuk Jeremi} je u

Skup{tini rekao da na{a politika prema Kosovu predstavlja

kontinuitet politike Vojislava Ko{tunice i biv{e vlade, u kojoj je

sedela i Demokratska stranka, {to sada svi zaboravljaju. Danas je

svima jasno da je cela Srbija ustrojena tako da se ne ugrozi primat

Borisa Tadi}a. Zna~i, vlada je napravljena tako da on donosi

odluke. Takva vlada ne mo`e da bude funkcionalna. Slu~aj sa

gasom je to najjasnije pokazao. Takva koncepcija vlade sama po

sebi vodi u propast. Odluke treba da donose vlada i premijer. 

Imate jasnu podelu uloga: Boris Tadi} je dobar policajac, a Vuk

Jeremi} je lo{ policajac. Vuk Jeremi} preti, a Boris Tadi} do|e i

ka`e - mir, mir, niko nije kriv, svi smo mi dobri. Podse}am vas da

je Boris Tadi} na poslednjim predsedni~kim izborima pobedio

Tomislava Nikoli}a sa oko 200.000 glasova vi{e. To je vrlo tesna

pobeda. On mora da shvati da je pobedio isklju~ivo zato {to je

predstavljao prodemokratsku, proevropsku opciju. On iz nekih

razloga misli da zastupa i ovu drugu opciju i poku{ava da je pomiri

sa onom prvom. To je do te mere pogubno za Srbiju da }e on biti

zapam}en kao ~ovek koji je promenama posle 2000. oduzeo



136

23
.0

1.
0

9
.

@arko

Kora}

incidenta". Pita drugoga: "A {to si ti u zatvoru?" On ka`e: "Ja sam

bio za Pedra". Onda oni pitaju njega, a on odgovori: "Ja sam Pedro".

Drugim re~ima, pohapsi{ sve, pa vi{e nema problema. Ovde ima{

inverziju te pri~e, svi su u pravu i svi su na slobodi, i imamo samo

jednog ~oveka koji zastupa sve pozicije. Nikada jedan ~ovek ne

mo`e da zastupa sve ljude, to je rasisti~ka pozicija. Protiv Baraka

Obame je skoro polovina Amerike, protiv DOS-a je Milo{evi} dobio

veliki broj glasova na predsedni~kim izborima. I to je ono {to

danas ubija Srbiju, ovo politi~ko ni{tavilo, kao neko sivilo koje

polako pada na sve. Neko se jo{ buni, neko, kao va{a emisija,

o~ajni~ki trese re{etke, ali sivilo polako pada. Ima i pametnih ljudi

koji brane tu politiku. Oni ka`u: Srbija jedino ovako mo`e, ovo je

takav trenutak. To ti je kao "hajde da kolaboriramo sa

okupatorom". Tako se pravdao Nedi} - {ta smo mogli da radimo,

eto, Nemci do{li, bolje da sara|ujemo. Sa takvom vrstom

kompromisa politi~ki se mo`e jako daleko oti}i.

Svetlana Luki}: 

Onda smo pozajmili Bosancima gas i podsetili su nas da je

predsednik ro|en u Sarajevu. Time valjda potiremo genocid u

Srebrenici.

@arko Kora}: 

On je bio u Srebrenici, dodu{e nije govorio, {to je bilo primereno.

Ali onda je oti{ao u Bratunac, ~ime je napravljena ve{ta~ka

simetrija. Bilo je tamo zlo~ina prema Srbima, ali to je druga~ija

pri~a. Problem je u tome {to }ete vi u aktuelnoj politici na}i

argumente za sve. Svaki dobronameran ~ovek koji slu{a ovu

emisiju morao bi da prizna da ga ni najmanje ne bi iznenadilo da

Tadi} napravi vladu u bilo kojoj kombinaciji stranaka, uklju~uju}i

i SRS. Opravdnje bi bilo da to nije vi{e ista stranka, [e{elj je u

Hagu, ipak su povukli amandmane na bud`et. Zna~i, sve mo`e. A

oni smatraju da je Ratko Mladi} heroj, to je nedavno izjavio Toma

Nikoli}, onaj isti koga glorifikuju svi demokratski mediji u Srbiji.

Oni su doneli plakat sa likom Ratka Mladi}a i rekli "Skup{tina je

sigurna ku}a za Ratka Mladi}a". I onda slu`benik BIA koji treba da

uhapsi Ratka Maldi}a to gleda na televiziji. Pa ne}e biti uhap{en

Ratko Mladi}, zato {to niko nije ustao u Skup{tini i rekao: on je

zlo~inac i on mora da bude uhap{en. Za{to bi slu`benik BIA u{ao u

istoriju time {to je uhapsio ~oveka kome je Skup{tina sigurna

poslednju snagu. On `eli da bude pomiritelj i za sada to radi

uspe{no, a cena je to {to va{i slu{aoci ne spavaju, {to su zabrinuti,

{to ne vide neku stvarnu perspektivu. Okru`io se ljudima koji ne

dovode u pitanje tu politiku. Na javnoj sceni su u modi analiti~ari

koji ka`u: nema prve i druge Srbije. Jedna stvar za drugom nestaje,

od blogova koji postaju sterilni i sme{ni, do javnih tribina koje

postaju sterilne i sme{ne. U Volterovom Kandidu - u prevodu se

glavni junak zove Naivko - Bugari siluju njegovu ljubav

Kunigundu, njega ubodu no`em u stomak, on jedva ostaje `iv i

posle svega kopa svoju ba{ticu. Srbija je postala ta ba{tica. Vratio

sam ~arobnu frulu u sre}nu dolinu, zla Evropa nam ne dâ da

napredujemo, mi smo oduvek bili u redu, sve je u redu. I socijalisti

su se odjednom naglo popravili. Stranka koja nikada nije jednu re~

rekla o svojoj odgovornosti, odjednom je po`eljni partner. Ako je

bila po`eljna Ko{tunici, jo{ je po`eljnija Borisu Tadi}u, on izgleda

najmanje problema ima sa Da~i}em i SPS, a najvi{e sa Dinki}em. 

Srbija je danas jedno nesre}no dru{tvo. Ovo mi li~i na kraj

Milo{evi}eve vlasti. Kao da je neko re{io da u ba{ti zasadi samo

crveno cve}e, eto, to vam je Boris Tadi}. Nema tu {arenog cve}a; ja

sam tatko na Srbija. Vi }ete da slu{ate i da me podr`avate, a ja }u

vas uhvatiti za ru~icu i odvesti u Evropu. Srbija pravi novu gre{ku.

Nemamo snage da dovr{imo bolan i te`ak proces kriti~kog odnosa

prema Milo{evi}evoj politici. Zatrpali smo je jednom velikom

lopatom. E, to {to smo zatrpali nam ne}e dati da `ivimo, vra}a}e

se. Kao du{e nesre}nih koje te opsedaju, tako }e Srbiju opsedati

duhovi pro{losti. Te utvare su u medijima, te utvare su na vlasti,

mnogo ih je i ljudi u Srbiji se ose}aju bespomo}no zato {to imaju

utisak da je svaka politi~ka pobuna unapred osu|ena na neuspeh.

Takva stanja potencijalno uvek vode ka vaninstitucionalnoj

pobuni. Da li je u redu praviti fa{isti~ke skupove? Ne znamo {ta o

tome misli na{a elita. Da li je u redu da Skup{tina odbije proslavu

godi{njice srebreni~kog genocida? Ne znamo, nemamo pojma. Na

sve to nema nikakvih odgovora. Mi trljamo ruke, mi smo vedri, mi

smo nasmejani, mi imamo marketin{ki tim, mi merimo

popularnost. Najsposobniji politi~ari u istoriji nisu bili popularni.

To je paradoks koji ova elita jo{ nije nau~ila. Kada ka`e{ da su svi

u pravu, ti izbegava{ odgovornost. U jednoj staroj anegdoti tri

~oveka razgovaraju u meksi~kom zatvoru. I jedan pita: "A {to si ti

u zatvoru?" Ovaj ka`e: "Ja sam bio protiv Pedra, do{lo je do
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zakoni postoje, imaju ih i Bugarska, Rumunija, Makedonija. [ta

zna~i pitanje kapaciteta za dono{enje zakona, Svetlana, kada vi

sve te zakone imate na internetu, samo treba da ih skinete i malo

preuredite. Svoju kreativnost mi treba da poka`emo u stvaranju

uslova za privla~enje investicija tokom svetske krize, a ne u

prepisivanju zakona. [ta smo mi ponudili Evropi sem najboljih

malina na svetu i pametne dece koja be`e odavde? Samo u jednoj

stvari Srbija postavlja svetski standard, ne znam da li to znate, a

to je ta svetska cena malina. Na{e maline su zaista najbolje na

svetu. Zna~i, mi odre|ujemo svetsku cenu malina, eto toliko. 

Znate kako je radio Zoran \in|i}, ta~no se znalo ko je zadu`en za

koje zakone. Voleo bih da znam koja je satnica ove vlade za koji

zakon. Nedavno me je neko pitao da li }e se zakon o nevladinim

organizacijama vratiti u proceduru i ja nisam znao da odgovorim.

Pitao sam ljude iz vladaju}e koalicije, ka`u mi da ne znaju. A ko

zna? Koji zakon je sada na redu? Evo, guraju taj luda~ki zakon o

politi~kim strankama kojim bi uni{tili mogu}nost da se uop{te

osnuje stranka. Kada novinari ne znaju {ta da pi{u, onda napi{u

da u Srbiji ima 2.000 stranaka. Pa {ta? Neka ima i 100.000

stranaka, aktivno ih je mo`da 10 ili 15. Ali to je shvatanje

demokratije u na{em dru{tvu - ne treba da bude mnogo stranaka,

najbolje je da postoji samo Komunisti~ka partija Jugoslavije,

Socijalisti~ki savez i mo`da jo{ dve-tri stran~ice. Ma ~ekaj, bre,

neka svako registruje stranku, {ta mi to smeta? Svi oni se boje

konkurencije i u skladu sa time guraju zakon. Ili zahtev da se

smanji broj poslanika u Skup{tini, jer }e ona onda bolje da radi.

Ma nemoj, stvarno? Zna~i, umesto 250 ovakvih bi}e ih 150, a u

~emu }e biti razlika? Pa ni u ~emu, samo }e ovih 150 imati jo{ vi{e

prostora da pri~aju. To je koje{ta. Sve je to deo one legende da smo

mi zemlja nevi|enih kapaciteta. 

Evo jednog primera kakvi su na{i kapaciteti. Mi smo uveli Bolonju

na univerzitet. Bolonja je po meni opravdani poku{aj da Evropa

ima jedinstveni, zajedni~ki sistem sticanja visokog obrazovanja.

Kao {to postoji EU, kao {to postoji zajedni~ko tr`i{te, kao {to

postoji zajedni~ka moneta, treba da postoji i evropsko

obrazovanje. To je vrlo va`no u odbrani Evrope od intelektualnih

d`inova kao {to su Kina, Indija i Amerika. Na{i studenti na`alost

ne mogu da zadovolje bolonjski kriterijum studiranja godinu za

godinu, jer u svetu se tako studira. Ali onda se ka`e - mi smo 20

ku}a? Da li je bilo sada istrage u BIA povodom informacija da se od

oktobra 2007. zna gde se krio Radovan Karad`i}? Iz BIA su rekli i

da su pro{le godine postojale informacije o tome gde se krije

Ratko Mladi}, pa je onda on navodno oti{ao u drugi stan. Je li to

ta~no ili nije? Niko nikada na to pitanje nije odgovorio. Znate li

gde je Rade Bulatovi}? Koliko znam, on i dalje radi u BIA kao

savetnik. Dolazi na posao, prima platu. Pogledajte taj crnjak! 

Ne}e Srbija daleko sti}i. Na vlasti }e biti jedan ~ovek, bi}e

popularan i to }e trajati relativno dugo, ali kakav }e biti kona~ni

bilans te vlasti? Koje su teme na osnovu kojih se ovaj

op{tepomiriteljski stav kod nas procenjuje? Posledica te politike

je to {to svi kolumnisti ponovo pi{u, {to su ljudi koji su nas oterali

u propast dobili induligencije, opro{tajnice zbog kojih je nastao

protestanski pokret. Martin Luter je zakucao svoje proteste na

vrata katedrale u Vitenbergu, jer mu je dojadilo to {to svako mo`e

da dobije opro{taj od Rima ako dobro plati. Koliko dugo }emo mi

~ekati nekog politi~kog Martina Lutera koji }e ustati i re}i - ovako

ne mo`e. Ne mo`e meni Bajatovi} da deli lekcije, ja ga pamtim,

pamti}u ga do smrti. On mora da ka`e da mu je `ao i da povla~i

re~enicu koju je izgovorio kada je \in|i} bio ubijen. On je rekao:

prvi koji je izru~io Milo{evi}a je platio, na redu su slede}i.

Dozvolite, imam prava to da zapamtim, ja sam jedan od onih koji

su slede}i. Taj ~ovek mi se sme{i sa ekrana, on je direktor velike

firme. Tadi} o~igledno s tim nema problema, ja imam.

Pre Drugog svetskog rata je postojalo dru{tvo za pomo} siro~adi u

Beogradu koje se zvalo Lako }emo. E, ova vlada je "lako }emo".

Se}ate li se tri Bajatovi}eve izjave u tri dana, prvo - gasna kriza

nas uop{te ne}e pogoditi; sutradan - propali smo, uop{te nemamo

gasa; i na kraju - pa, imamo ne{to malo gasa. U tri dana tri opre~ne

izjave, to je dovoljno da smeni{ ~oveka. 

A sada da vam odam jednu dr`avnu tajnu. Va{i slu{aoci znaju da

u}i u Evropsku uniju zna~i i doneti odre|ene zakone. Oni ne

moraju da budu isti, ali okvir je zadat i neprekidno se uskla|uje.

Kada je Evropska unija porasla sa 12 na 15 zemalja, Austrija je

morala da promeni svoj zakon o radiodifuziji, jer je do tada ORF,

austrijska radio-televizija, imala monopol. Engleska je dobila

zakon o dostupnosti informacija od javnog zna~aja posle Srbije,

verovali ili ne. Zna~i, zemlja koja je kolevka evropske demokratije

nije imala takav zakon, ali je morala da ga donese. Zna~i, svi ti
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Dobrica ]osi} i ljudi poput njega i dalje pi{u te svoje zavr{ne

knjige i u njima se vidi ta op{ta ideologija koja ka`e: dobro, bilo je

i zavr{ilo se, \in|i} je tragi~na epizoda na{e moderne istorije,

ajmo sad svi dalje, da se pomirimo, da se uhvatimo za ruke, nema

tu nikakve razlike, Toma je okej, [e{elj je u Hagu, a i on da se vrati

rekli bi - mnogo ga je zatvor promenio, to je sada drugi ~ovek, on

vidi da treba razvijati Srbiju. Svi smo jednaki i svi smo isto krivi,

niko nije kriv, svi smo lepi, svi smo dobri, jedini je problem - ne}e

nas Evropa, opet ne razumeju Srbe. 

Bedno. U va{oj {pici se ~uje \in|i} koji ka`e "to su gluposti". A ovi

ka`u: Holandija ima problem sa Srebrenicom. Gospode bo`e,

Holandija ima problem, a nema Srbija i mi svi zajedno! I ja, kao

pripadnik tog naroda i gra|anin ove zemlje, imam problem sa

svojom save{}u, veliki problem imam da `ivim sa tim {to je tamo

ura|eno. 

Ju~e sam gledao Obaminu inauguraciju i ka`em `eni koja mi

sprema stan, Romkinja, ka`em joj "do|i, gledaj malo to", a ona

radi, ka`e "ne mogu, brate". I ja je pitam "{ta ti misli{, kada }e Rom

da bude predsednik Srbije?", a ona meni ka`e "nikad". Znate kako

je to rekla, sa takvim ube|enjem, rekla je - nikad. Vi meni

odgovorite da li je ona u pravu ili nije.

(Lokua Kanze - Salle)

Svetlana Luki}: 

Govori Dejan Ili} iz izdava~ke ku}e Fabrika knjiga.

Dejan Ili}: 

Ti si se bavila sportom, pa }e{ se setiti Ducija Simonovi}a i

njegovih genijalnih obja{njenja za{to profesionalni sport ubija

sport kao takav. To je bio jedan od ja~ih utisaka koje nosim iz

perioda svoga odrastanja - kako su ga svi gledali kao poslednju

budalu. Takvi uvidi budu toliko pora`avaju}i da od njih mora{ da

se brani{ tako {to }e{ ~oveka koji ti ih iznosi proglasiti budalom.

Nema{ drugu odbranu, jer ako krene{ da razmi{lja{ o onome {to je

taj ~ovek pri~ao, ti mora{ da prizna{ da je on u pravu. Video sam

sebe u sli~noj situaciji - imam potrebu da krenem bukvalno od

postanka sveta - {ta je smisao, za{to smo mi ovde, pa da do|emo do

ovoga o ~emu bi trebalo da razgovaramo, a to su nekakve

svakodnevne, sasvim obi~ne stvari. Medijski prostor u ovom

trenutku ispunjavaju me|upartijski sukobi. [ta mene briga u

puta bolji, i uzima se primer Novaka \okovi}a. To je njegov

individualni talenat, kakve to veze ima sa nacijom? Nismo u

stanju da promenimo tablice na automobilima. Crna Gora ima

nove tablice i sve ~e{}e ih vi|ate na ulicama Beograda, a Srbija i

dalje ima tablicu koja je iz vremena kada je postojala SR

Jugoslavija. I da li to nekome smeta? Ne. Eto, to su vam kapaciteti

za promene. Koji je program rada parlamenta do kraja godine?

Nemamo pojma. Jesmo li usvojili sve propise koji su potrebni da

bismo dobili beli {engen? Nismo. Srbija zaista podse}a na

uspavanu seosku zajednicu u kojoj svi znaju {ta ne valja, ali, {to

re~e Njego{ev vladika Danilo, narod moj mrtvijem snom spava.

Srbija je zemlja u kojoj su ljudo`deri progla{eni za ~asne gra|ane.

Ljudo`dera vi{e nema, svi smo sad ljudi s manirima, umemo da

koristimo pribor za jelo, ne mljackamo, dr`imo salvetu na krilu.

Sukob izme|u realnosti i onoga {to vam se pri~a postaje tako

veliki da Srbija postaje pomalo patolo{ko dru{tvo. Vi vidite da

ni{ta ne valja, ali marketin{ke agencije spinuju po medijima da je

Srbija najbolja od svih mogu}ih svetova. I zato su ljudi u sve

ve}em ~udu. Podse}am na pri~u o carevom novom odelu. Pitanje je

ko }e biti taj, i kada - nisam optimista - koji }e viknuti: ljudi, u

Srbiji ne{to ne valja, mi zaostajemo u razvoju, mi se sva|amo sa

susedima, mi nemamo plan reagovanja na ekonomsku krizu! 

Ovo s gasom je alarmno zvono, jeste li videli da niko ne zna za{to

nema gasa, niko ne ume da vam odgovori ko je kriv. Ne, sve je u

redu, prolazi zima, bi}e toplih dana, a kada stigne prole}e - ljudi

sede veseli po kafanama. Kao u ~itankama posle rata, svi su

nasmejani, rumeni, ovo je najlep{i od svih mogu}ih svetova. E, pa

nije najlep{i od svih mogu}ih svetova, i Amerika to zna. Amerika,

koja je hiljadu puta bogatija od nas, bira jednog autsajdera za

predsednika i ka`e: evo, toj Americi mi dajemo {ansu, jednom

~oveku koji ne pripada ovoj beloj, gramzivoj, plja~ka{koj

protestantskoj Americi. On dolazi sa margine. Postoji jedan izraz

- arivista, onaj koji dolazi, koji grabi, koji se penje. Evo tebi,

Bara~e Obamo, zavr{io si {kole, neka Amerika bude druga~ija, ona

koja je protiv rata, neka poka`e svoje drugo lice. On je bukvalno

drugo lice Amerike. A gde je na{e drugo lice? Sklonjeno, uni{teno,

oterano u neku sitnu kolaboraciju samo da ne postoji. Ko bi rekao

da }u ja da citiram Dinki}a, ali on je rekao jednu ta~nu stvar -

nikada se gore nisam ose}ao.
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mora ni{ta da govori o tome {ta }e se dogoditi sa ljudima koji su u

datom trenutku na odre|enom radnom mestu, jer zaista mo`e{

sa~uvati radno mesto i tako da otpusti{ ~oveka koji ga u tom

trenutku zauzima. Radno mesto ima veze sa sistematizacijom u

procesu proizvodnje, a imati posao je ne{to sasvim drugo.

O~ekivao bih da neko iz opozicije ka`e - ovi ljudi koje sada

otpu{tate morali su da budu otpu{teni pre 10 godina. To {to }e

ljudi ostati bez posla nije problem koji je prouzrokovala ova kriza,

to je strukturni problem koji smo imali pre 10 godina - hajde re{ite

ga, ali nemojte to da radite pod izgovorom ove krize nego objasnite

za{to to radite. I onda da vidimo da li vi u ovoj krizi mo`ete da

garantujete bilo kakvu izvesnost ljudima koji }e ostati bez posla. 

Ovo je kriza bogatih. Neko je hteo da ostvaruje profit ve}i nego {to

je to bilo mogu}e i u jednom trenutku se sve raspalo. Mi imamo

krizu bogatih koja nu`no mora da se odrazi na one koji su

najslabiji. Posle Drugog svetskog rata ljudi prvi put idu na

godi{nje odmore, dobijaju zdravstveno osiguranje i socijalnu

za{titu. Tako je radila dr`ava koja je planski intervenisala na

tr`i{tu i neutralisala negativne posledice njegovog delovanja.

Dr`ava se povukla u drugoj polovini XX veka i sada vidimo

rezultat tog povla~enja. Ali mi u Srbiji sa time imamo ozbiljan

ideolo{ki problem. Mi smo se odrekli jedne dr`ave koja se uplitala

vi{e nego {to bi trebalo i u tr`i{te i u planiranje proizvodnje i u sve

ostalo. I kako }e{ ti sada da zagovara{ intervenciju dr`ave ako si

se toga odrekao?

Svetlana Luki}: 

Slu{ala sam Tadi}a kako opisuje svetsku krizu kao veliko

nevreme, tokom kojeg treba da se {}u}urimo i ~ekamo da ono pro|e. 

Dejan Ili}: 

On je potpuno u pravu. To jeste ne{to {to ne zavisi od nas, mi smo

tome izlo`eni i treba da se trudimo da {to manje pokisnemo i

nazebemo. Nije to r|ava slika, ali ja mogu da ka`em "nevreme", a

meteorolog bi morao da mi objasni za{to je do nevremena do{lo.

Na{i politi~ari bi trebalo da nam objasne {ta zna~i upozorenje

evropskih dr`ava SAD, u kojima je kriza nastala, da moraju da

promene pona{anje. Nema~ka kancelarka im je to rekla i dodala da

im je to jedini izlaz. Je li neko ovde to objasnio? Ovde ljudi misle da

je kapitalizam minimalna dr`ava, slobodno tr`i{te, a socijalizam

kakvom su odnosu Rasim Ljaji} i Sulejman Ugljanin? I kako je

mogu}e da opstanak vlade zavisi od toga da li je neko iznajmio ili

ne nekakav prostor? [ta mene briga u kakvom su odnosu ta Srpska

napredna i Srpska radikalna stranka? [ta mene briga ko je

predsednik nekakvog odbora? Sad kao mi treba da razmi{ljamo

ima li mnogo ili nema mnogo poslanika, ima li ili nema mnogo

stranaka. Pa dobro, prijatelji, ho}ete li odmah da sklonite taj vi{ak

poslanika? Ne}ete. Ho}ete li odmah da raspisujete izbore? Ne}ete.

Svetlana Luki}: 

Njih mo`e da bude 2.500 ili petoro, to ne menja na stvari, jer je

princip isti.

Dejan Ili}: 

Tako je, ali {ta se doga|a na ovoj drugoj strani, kako je mogu}e da

opozicija ne ume da artikuli{e neku kvalitetniju kritiku ljudi koji

su na vlasti, {ta je vizija, {ta }emo mi da radimo ove i narednih

godina? E, to }e nam re}i predsednik Republike. "Mi moramo da

sa~uvamo radna mesta". Pitali su ga, koja radna mesta? Mislite li

da }e svi koji su sada zaposleni ostati zaposleni? On se ogradio i

rekao "ne, sa~uva}emo produktivna radna mesta", a onda objasnio

da mi moramo da zamislimo situaciju posle ove krize, da vidimo

koje }e grane industrije biti tada uspe{ne, efikasne - one }e mo}i

da opstanu. E, u tim oblastima }emo mi da ~uvamo radna mesta. Ej

bre, prijatelju, pa ~ekaj malo, ti ka`e{ da }e{ sa~uvati radna mesta,

onda ti neko ka`e - ne mo`e{ da ih sa~uva{, onda ti on ka`e -

~uva}u produktivna radna mesta, onda ga ti pita{ - a koji su ti

kriterijumi? Kriterijum je pretpostavljena budu}nost. A po{to je

ovo zemlja u kojoj su politi~ke stranke okosnica vlasti, ve}

shvata{ da }e produktivna radna mesta biti ona koja su korisna

ljudima u politi~kim strankama, bilo na vlasti, bilo u opoziciji. Ne

verujem da u Srbiji ima neke ozbiljne razlike izme|u vlasti i

opozicije. Oni svi dogovorno koriste bud`et i otuda mi imamo

stabilnu situaciju, koja nam se na povr{ini stalno predstavlja kao

kriza, neizvesnost, a zapravo sve funkcioni{e i niko tu nije

nesre}an i nezadovoljan. 

Pri~a o ~uvanju produktivnih radnih mesta je prevara. Nema

vizije, Srbija je zemlja koja i dalje pluta. Doga|aji }e zavisiti od

odluka drugih i od stanja stvari na nekim drugim mestima. Izvini,

{ta zna~i ~uvati radno mesto? ^uvati radno mesto samo po sebi ne
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ne{to {to je izvan ideologije, kao ne{to {to objektivno postoji. I to

ti govori da on je ideolo{ki konstrukt. Onog trenutka kada vidi{ da

ne~emu ne mo`e{ da pri|e{, a da ti se to predstavlja kao

objektivno, kao samo sebi dovoljno, kao realno, tog trenutka ta~no

zna{ da je to ideolo{ki konstrukt. Moramo tome da pri|emo,

moramo to da razgradimo. Za{to je ameri~ka dr`ava odlu~ila da

spasi bankrota neke firme koje su na tr`i{tu poslovale i propale?

Ako ti dozvoli{ da tr`i{te i novac dovedu do toga da ve}ina ljudi

bude nezadovoljna, ti vi{e nema{ temelj za obavljanje vlasti,

dru{tvo se raspada, zajednica se raspada. 

Dakle, postoji ne{to {to prethodi i tr`i{tu i novcu, kao {to postoji

ne{to {to prethodi tim glupavim idejama o naciji i nacionalnim

interesima. Postoji neka zajednica ljudi koja se saglasila da `ivi

zajedno pod odre|enim uslovima i koja taj dogovor po{tuje i tu

saglasnost sprovodi u onoj meri u kojoj je zadovoljna `ivotom u toj

zajednici. To je elementarna stvar, to je po~etak svega. Kad se

pokazalo da }e nekakvi mehanizmi dovesti do toga da jedan veliki

broj ljudi u Americi postane nezadovoljan, dr`ava je intervenisala

mimo svih ideolo{kih pravila kojih se ina~e pridr`ava. I ajmo sad

to da vratimo na situaciju u Srbiji. Nama se dugo kao ono {to treba

da nas u~ini zadovoljnima nudila budu}nost, a onda nam se nudila

pro{lost. Sve vreme se ne~ega odri~e{, sve vreme ti neko govori -

sad trpi. Da li smo mi zadovoljni kako ovde `ivimo, da li ova dr`ava

radi tako da mi budemo zadovoljni i da li nam osigurava stabilno

okru`enje u kojem mi mo`emo da realizujemo svoja htenja i `elje?

Pa ne, a ~ak se i novac pokazuje kao nedovoljno ideolo{ko

pomagalo, jer naprosto nema dovoljno novca za sve.

Dakle, izvesnost je va`nija od novca. Novac nam je predstavljan

kao ne{to {to garantuje izvesnost, ali se pokazalo da nije tako.

Vra}a{ se na najelementarnije stvari koje ~ine `ivot i pita{ se -

za{to mi je tako lo{e? Zato {to smo elementarno razvaljeni. Onaj

koji u ovom trenutku vodi politiku u Srbiji bi trebalo da se pita

koji je razlog da ljudi koji `ive na ovoj teritoriji pristanu da

po{tuju zakone, da budu gra|ani ove dr`ave, {ta je njihov motiv.

Mo`e{ da im ponudi{ motiv "zato {to ste vi Srbi", ili "zato {to }ete

svi biti bogati". I jedno i drugo je la`, dakle mora{ da im ponudi{

ne{to tre}e. [ta bi to tre}e moglo da bude? Dajte, pobogu, da se

ne{to radi, garantujte nam kakvu takvu izvesnost. Je l' niste u

stanju to da uradite? Sklonite se. To mi je stra{no zanimljivo, kako

je regulisano tr`i{te i dr`avna intervencija u svim sferama

dru{tva. Kapitalizam poznaje jasne oblike dr`avne intervencije.

Pozivanje na tr`i{te kao na objektivni ali ne i kao na ideolo{ki

mehanizam ovde tako|e izaziva problem. Kad ka`e{ "banke,

tr`i{te, novac", ti to shvata{ kao ne{to objektivno, ne{to izvan tebe

{to odlu~uje o tvom `ivotu, na {ta ti nema{ uticaja. Tome prosto

mora{ da se prilagodi{, tako su ti predstavljene stvari. Ali {ta rade

banke? Banke se pona{aju kao proizvodna delatnost. One ti,

recimo, prodaju 10 dinara za 15 dinara. Ne{to {to ti se predstavlja

kao objektivno funkcioni{e po pravilima koja poznajem iz sveta

fikcije. Ne{to {to je pri~a, {to nije stvarno name}e ti se kao

stvarno. Tako da mi se ~ini da to odvajanje od realnosti nije samo

problem u politi~koj sferi. Tu je ta druga sfera ekonomije, novca,

tr`i{ta, koja se samo oslanja na stvarnost, a potpuno je

iskonstruisana. 

Pazi, podigao sam kredit pre ~etiri godine, rata je bila 187 evra, a

danas je 223 evra. Za ~etiri godine rata je sko~ila skoro 40 evra.

Nije trebalo da primam stvari zdravo za gotovo. I da li je ijedna

stranka rekla: hajde da se pozabavimo bankama. [ta rade banke u

Srbiji, ~ime se one bave? Na glavu nam se penju ljudi koji nam

obja{njavaju {ta je to srpski nacionalni interes i {ta je Kosovo.

Neka nam se tako popnu na glavu ljudi koji }e nam objasniti kako

rade banke, za{to tako rade. Ako su banke u SAD dovele do krize,

da li postoji mogu}nost da se to dogodi i ovde? Nemoj mi vi{e

pri~ati o Kosovu. Nema vi{e nijednog na~ina da se ozbiljno postavi

pitanje nacionalnog interesa. Ono }e mo`da iskrsnuti samo kao

maska za neki drugi problem koji niko nije umeo da artikuli{e.

Primer za to su nemiri u Gr~koj, u kojima je okida~ bio ubistvo

onog mladi}a. Onolikoj destrukciji povod ne mo`e biti to jedno

ubistvo. Klju~ni problem jeste u sferi ekonomije i on je tabu.

Novac je vrednost sam po sebi i novac je pokri}e za sve {to radi{.

Ako si zaradio novac, sve {to si radio da bi do njega do{ao nema

veze. Tamo gde je nekada bila nacija u ideolo{koj strukturi, sada

stoji novac i on postaje pokri}e za sve. Kao {to je nacija bila

opravdanje za sve, sada je novac opravdanje za sve. Mi smo umeli

da dekonstrui{emo tu pri~u o naciji. Nacija je disciplinovana

pri~om o naciji, tako se posti`e poslu{nost. Nisi bitan ti kao

pojedinac, bitan je kolektiv. Time smo bili pripremljeni da u|emo

u ovu fazu, ali mi vi{e nemamo aparat, jer novac se shvata kao
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Kon. Pri tome je na vlasti Demokratska stranka. Ali u

pojedina~nim institucijama rade ~inovnici za koje bi, po njihovom

ideolo{kom profilu, pre rekla da su DSS ili SRS. To nije sporno, ali

on ne mo`e sprovoditi politiku koja je na izborima izgubila, a

raditi za vlast koja se zalagala za ne{to sasvim drugo. Pazi,

Pe{~anik i Fabrika knjiga rade posao za Vladu, mi smo ideolozi

Vlade, mi sprovodimo politiku Vlade, jer zastupamo na~elne

vrednosti koje zagovara Boris Tadi}. Ali mi smo i dalje omra`eni.

Pa ko je ovde na vlasti? 

Kada mi se prostor toliko suzi da vi{e ne mogu da radim, ja }u na

neki na~in reagovati. I nadam se da }e tako uraditi svi drugi ljudi

kada se na|u u sli~noj situaciji. Mo`da nam se dogodi da se u

takvim situacijama na|emo istovremeno, pa }emo zajedni~ki

probati da uradimo ne{to. Ili }emo svako za sebe re{avati svoje

probleme. Svako od nas je povukao granice prostora oko sebe i

rekao - ako se pre|e ta linija, ja moram da se branim. A dok se ta

linija ne pre|e, ovo }e trajati. 

Malo je pora`avaju}e kako se LDP utopio u celu pri~u. Iskustvo me

je u~ilo da to o~ekujem, ali me je pogodilo. @ao mi je. Oni nas ne}e

izneveriti u ozbiljnim krizama, ali je problem u tome {to bismo mi

voleli da se one ne dogode. Onda moramo da se uzdamo u razum

onih koji zaista raspola`u polugama mo}i. Ali oni nas tretiraju

kao magarce i mo`da s pravom ra~unaju s tim da im mi ni{ta ne

mo`emo. Mislim da to nije dobra ra~unica, bi}e ekscesnih

situacija. Ekscesi }e stvarati krizu, nered i to }e `ivot u Srbiji

u~initi nestabilnim. Ljudi ne}e biti sre}ni i zadovoljni. Ne znam

kome je to potrebno. Mislim da ne bi trebalo ovako voditi dr`avu,

ali ja mogu da im dajem savete samo {to se ti~e knji`ara, knjiga.

Ostalo neka rade kako misle da je najbolje.

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Dejana Ili}a iz izdava~ke ku}e Fabrika knjiga koja

redovno izdaje knjige Dubravke Ugre{i}. Dubravka je za na{ sajt

poslala tekst koji ve}ina vas nije videla, jer nam ve} dva dana neko

uporno obara sajt. Tekst Dubravke Ugre{i} ~ita Svetlana Vukovi}.

Dubravka Ugre{i}:

U zemlji la`i sve je istina

je ve}ina ljudi koji su odbacili ideju da je nacija vrhunska vrednost

prihvatila da je to novac. Mogao bi neko da me pita "dobro, a {ta je

vrednost?" - pa ljudski `ivot. Kao {to nisam hteo da ljudski `ivoti

budu ugro`eni zbog nacije, ne}u da budu ugro`eni ni zbog novca.

Evo primera, Prosvetina knji`ara Geca Kon u Beogradu. Prosveta

treba da se proda, ali, zaboga, {ta }e biti sa knji`arom Geca Kon?

Stigao je genijalan predlog Gorice Mojovi} da ko god da kupi

Prosvetu, taj prostor mora ostati knji`ara i mora se zvati Geca

Kon. Molim ljude koji nisu bili tamo, neka odu i neka mi ka`u da li

im to li~i na knji`aru. To je kulturno ruglo. Broj naslova je

minimalan, knjige se tretiraju bez ikakve pa`nje, prosute su po

onim stolovima i nabacane po onim rafovima. To nije knji`ara, ali

Gorica Mojovi} ka`e da jeste i da moramo da je ~uvamo. Bolje da su

u toj knji`ari napravili neku banku, jer ovo je bruka, i za Gecu

Kona i za knji`arstvo. Pazi, BIGZ-ova knji`ara na Terazijama je

sada banka, a to je bio najbolji knji`arski prostor u gradu. Od

takve brige o kulturi, {to bi rekla moja majka, i konji crkavaju.

Nemojte brinuti na taj na~in, najlep{e vas molim. 

Onda ima{ Dom omladine, koji je dobio novac da se renovira.

Nisam ~uo da je Dom omladine ikoga otpustio, da su plate

smanjene, da je iko pozvan na odgovornost zato {to je nekoliko

puta probijen zadati rok za renoviranje. U isto vreme u tom Domu

omladine postoji privatna knji`ara koja se zove Beopolis, koja je

izme{tena u mnogo manji prostor i koja se bori za opstanak. Oni

trpe sve mogu}e posledice, a u istom su prostoru i trebalo bi da

dele sudbinu ostalih. 

Tre}i primer. Ja se bavim izdava{tvom i kupujem autorska prava

za knjige koje bih da objavim. I desilo se da dr`avna izdava~ka

ku}a koja se zove Slu`beni glasnik bude zainteresovana za neke

naslove za koje sam i ja zainteresovan. Ja sam uspeo da spustim

cenu, a onda su se oni pojavili i rekli - pla}amo ko~liko god tra`ite.

Da je Slu`beni glasnik privatna izdava~ka ku}a ja ne bih imao

nikakav problem. Ali Slu`beni glasnik je dr`avna izdava~ka ku}a

koja, izme|u ostalog, vu~e sredstva iz bud`eta, u koji novac daje i

moja izdava~ka ku}a, Fabrika knjiga. Oni ne smeju biti moji

konkurenti. I onda ti neko pri~a o tr`i{tu i o dr`avi. Dr`ava meni

ne sme biti konkurent ni u jednoj stvari, jer je ja izdr`avam, ona je

moj servis. A onda, da bi ti se legitimisali, da bi ti objasnili kako

oni ipak vode ra~una o svemu, ispri~aju ti pri~u o knji`ari Geca
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- Zamolio bih te da se ostavi{ sli~nih komentara pred djecom -

ka`e.

- Pa igra je evidentno HDZ-ovska! 

- Pretjeruje{…

- Za ovih osamnaest godina HDZ se infiltrirao posvuda, u medije,

{kole, bolnice, sudove, ~itanke, ~ak i u dje~je igre!

- Pa za{to ne bi! @ivimo u demokraciji, zar ne? - odgovara.

- Nisam vidjela igru s partizanima, komunistima, Titom, ili ne~im

sli~nim. Dakle, dje~je tr`i{te i nije ba{ osobito demokratsko. To je

HDZ-ovska igra, jer je u dr`avi sve u vlasti HDZ-a.

- Ne `elim da mi indoktrinira{ djecu! - ka`e i napu{ta balkon,

jedino mjesto u stanu gdje ~ovjek, zimi barem, mo`e na trenutak

biti sam. Ogrnuta dekom ostajem i buljim u susjedne ku}e. Ja

indoktriniram djecu?! A njegov sin ide na vjeronauk. Roditelji me

uvjeravaju da je to dje~akov izbor, ali nema nikoga iz njegova

razreda tko ne ide. Idu svi. Dje~ak ~esto i subotu provodi u crkvi,

jer tamo su svi de~ki iz njegova razreda. Dje~ak u~i iz ud`benika

koje odobrava Ministarstvo kulture. Ministarstvo kulture je HDZ-

ovsko, zato su i ud`benici, pogotovo oni iz hrvatske povijesti i

hrvatskog jezika, indoktrinirani. Moj doma}in je, kao i drugi

zaposleni u firmi, neopozivom odlukom vlasnika firme dobio za

Bo`i} samo pola pla}e. A ima dvoje male djece i nezaposlenu `enu. 

Frazu "@ivimo u demokraciji, zar ne?" ~ula sam u Hrvatskoj

nebrojeno puta, s tim {to je fraza s vremenom izgubila svoj

deklamatorsko-obrambeni ili pak bodro-ironi~an ton. Fraza sada

po tonu podsje}a na krle`ijanski stih, na onu poznatu himnu

hrvatskom fatalizmu: Nigdar ni tak bilo da ni nekak bilo, pak ni

vezda ne bu, da nam nekak ne bu. Jedini hrvatski opozicijski

tjednik nedavno je uga{en. Sada su usta svima definitivno

zapu{ena i nikome vi{e ne pada na pamet da bi i{ta trebalo re}i.

Uostalom, ~ak i da ho}e, nema se gdje: svi su mediji u

dobrovoljnom promiskuitetu s vla{}u. Novinari i knji`evnici

postali su nenadma{ni ma|ioni~ari kompromiserstva. Tako jedan

hrvatski knji`evnik objavljuje u jednim novinama ekstati~an

intervju s hrvatskim premijerom (ekstazu potvr|uju i zajedni~ke

fotografije), dok u drugim novinama bilda self-image mu~enika

razapetog na kri`u lokalne ksenofobije. [to nije ni{ta

Ima jedna kategorija ljudi koja me na~elno gnjavi vi{e od

cendravaca, kriti~ara, apokalipti~ara, tipova koji svaki ~as udare

u kuknjavu, pesimista, gnjavatora, sve u svemu - toksi~nih ljudi.

To nisu pu{a~i, ako je to prvo na {to ste pomislili. To su fini ljudi.

Fini ljudi su svuda oko nas, oni su pobjedni~ka vrsta, na njima se

dr`i ovaj svijet. Fini ljudi su `ene koje sahranjuju po nekoliko

mu`eva, i mu`evi koji sahranjuju po nekoliko `ena. Fini ljudi su

optimisti.

Bo`i} 2008. provela sam u Zagrebu. Sve je bilo kako treba biti:

bo`i}na jelka, pod jelkom pokloni, za Badnjak bakalar, za Bo`i}

purica s mlincima. Dje~aci polegli na pod, mali an|eli utonuli u

igru. Monopoli-kolopoli, pojma nemam, ali vidim da izvla~e

kartice, ~itaju pitanja s pole|ine kartica i zbrajaju bodove. I dok

grickam doma}u orehnja~u i pijem kavu s doma}icom, do moga

uha dopire...

- Kako se zove povr}e zbog kojega jedna princeza nije mogla

spavati? - pita jedan dr`e}i karticu u ruci. 

Koje dra`esno pitanje, mislim…

- Gra{ak? - odgovara malo nesigurno drugi. 

Sada pitanje s pole|ine ~ita prvi.

- Kako se zove mjesto gdje se rodio prvi hrvatski predsjednik

Franjo Tu|man?

- Veliko Trgovi{te! - ispaljuje pobjedonosno drugi. 

Sada je red na prvome da postavi pitanje.

- Kako se zove re`iser genijalnog filmskog ostvarenja Duga

mra~na no}? 

- Antun Vrdoljak! 

- [ta je ovo? - pitam svog doma}ina.

- Koje ovo?! - odgovara nao{treno.

- Pa to {to igraju?

- Monopoli, valjda, pojma nemam.

- To je HDZ-ovska igra! - ka`em.

Moj doma}in demonstrativno izlazi na balkon da popu{i cigaretu. 
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protiv zlo~estih ~lanova `irija, usput promovirala svoj novi video-

spot, slikala se za novine polugola, ogrnuta krznenom bundom, i u

pozi napetog ~itanja vlastiteGole istine. ^lanovi `irija progla{eni

su nepo{tenima, nemoralnima i licemjernima, jer "nisu proveli

jedno od temeljnih na~ela demokratskog dru{tva - pravo na

jednakost". U `estokom ~lanku pod naslovom I nagrade ukidaju,

zar ne? ({to je parafraza naslova ameri~kog filma They Shoot

Horses, Don't They? o mu~nom vremenu ameri~ke recesije) gola

g|a Celzijus progla{ena je "heroinom svih obespravljenih Hrvata". 

I dok razmi{ljam o tome kako zavr{iti ovaj tekst, sti`e e-mail. Neki

fini ljudi tra`e od mene da potpi{em peticiju. Peticije redovito

bacam u ko{. Ovu promptno potpisujem. @ivotinje se, saznajem iz

teksta peticije, odvoze na klanje u neprihvatljivim uvjetima. To se

najvi{e odnosi na trajanje transporta. Trenutni EU zakon dopu{ta

prijevoz `ivotinja u trajanju od nekoliko dana. Tra`imo hitnu

promjenu zakona! - stoji u peticiji. @ivotinje predvi|ene za klanje

ne smiju se transportirati du`e od osam sati. 

Peticiju potpisujem kao `ivotinja. Jer, o~ito, samo kao `ivotinja

mogu ra~unati na humaniji tretman. Kako u `ivotu, tako i u smrti.

(Peggy Lee - Doodling song)

Svetlana Luki}: 

Za kraj Pe{~anika slu{ate Petra Lukovi}a, urednika e-Novina. 

Petar Lukovi}: 

@ivimo u neobi~nom vremenu, u kojem ~ovek mora da gleda sve

televizije i sve radio-emisije da bi shvatio {ta se u stvari de{ava.

Evo, da}u primer: predsednik Srbije koji tvrdi da se zove Boris

Tadi}, pre nekoliko dana gostuje u polu~asovnoj emisiji Poligraf

koja je ovog puta trajala ~itav sat. Za{to je trajala ~itav sat? Zato

{to je on pola sata govorio valjda kao predsednik dr`ave, a pola

sata kao predsednik Demokratske stranke. Okej, cela poenta je u

tome {to negde u 28. minutu, da li kao predsednik dr`ave, da li kao

predsednik DS, na pitanje {ta je sa Fiatom, on ka`e vrlo bitnu stvar

- ta operacija Fiat, kao Operacija trijumf, odla`e se za 10 meseci.

^ekaj, hajde da po~nemo od po~etka. Kako si ti, Borise Tadi}u,

dobio izbore u maju 2008? Na osnovu Fiata, jebenog Fiata. Pa je l'

bila ona fe{ta, folklorna dru{tva, Dragan Nikoli} kao Flojd vozi

kola, Rambo Amadeus vozi prvi auto, je l' se se}ate? Boris Tadi}

name{ta retrovizor, sve su novine to objavile, videli smo slike,

zabrinjavaju}e, jer i hrvatski predsjednik, na primjer - koji u

posljednje vrijeme radi na la{tenju svog antifa{isti~kog imagea -

udijelio je bo`i}ni predsjedni~ki orden nekom lokalnom

profa{istu. U zemlji la`i sve je istina. 

Fini ljudi u Hrvatskoj ne bave se kritikom re`ima. To je ostavljeno

rijetkim budalama. Fini ljudi bore se za prava `ivotinja, za prava

homoseksualaca, za ~isti zrak i zdravu hranu, protiv poku{aja

komercijalizacije starih gradskih jezgri, na primjer. Fini ljudi

usvajaju pse iz pse}ih siroti{ta. Fini ljudi ne usvajaju djecu bez

roditelja, niti starce bez djece. Psi su jeftiniji. Fini ljudi izlaze na

ulice i demonstriraju za prava vo}a i povr}a ozra~enih

pesticidima. Fini ljudi su, zapravo, jedini ljudi koji javno

protestiraju. Fini ljudi ne bore se za prava radnika, jer radnici su

tu da slu{aju ili da budu otpu{teni. Fini ljudi ne bore se za prava

penzionera, jer penzioneri su tu da umru od gladi. Fini ljudi ne

bore se za one koji ostaju bez posla, ili za zaposlene, ali gladne, za

stare, za bolesne - svu tu borbu ostavljaju dr`avi. A dr`ava nema

vremena. Dr`ava jedva stigne da se brine sama o sebi.

Fini Hrvati borili su se kao lavovi pred Bo`i} 2008. za ugro`ena

prava gospo|e Celzijus. Tko je gospo|a Celzijus? Gospo|a Celzijus

je jedna od stotinjak zvjezdica koje svjetlucaju na hrvatskom

medijskom nebu, `ena nekog nogometa{a i porno-zvijezda koja

pjeva. Zvijezde takve sorte napu~ile su hrvatsko medijsko nebo,

svaku sekundu rodi se po jedna nova. G|a Celzijus napisala je

pornografsko-autobiografsku knjigu pod naslovom Gola istina.

Opet ni{ta neobi~no. Hrvatski politi~ari, generali, vojnici, sporta{i

pi{u memoare, a zvjezdice pi{u knjige o tome kako su spavale s

hrvatskim politi~arima, generalima, vojnicima i sporta{ima.

Svaka zvjezdica napi{e po knjigu, a neke i po dvije. Knjiga g|e

Celzijus bila je u~as rasprodata. G|a Celzijus je trebala dobiti

hrvatsku knji`evnu nagradu "Kiklop", koja se dijeli za knji`evno

sve i sva{ta, a izme|u ostaloga i za najprodavaniju knjigu godine.

@iri je, me|utim, u posljednji ~as odlu~io da nagradu ne dodjeljuje.

I digla se nevi|ena medijska dreka. ^ast g|e Celzijus branili su

mnogi fini ljudi, ljudi iz hrvatskog Helsin{kog odbora, slobodni

intelektualci, NGO koje se bave `enskim pravima, za{titnici prava

na slobodnu rije~ i demokraciju. Neki su odmah iskoristili {ansu

da napadnu Jamesa Joycea i Thomasa Pynchona, kao pretenciozne

pisce koje ionako nitko ne ~ita. G|a Celzijus najavila je tu`bu
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Protiv Milo{evi}a je bio jedan deo dru{tva, i to hardcore, a danas

su opozicija Ko{tunica, Velja Ili}, Toma Nikoli}. Pa jebem mu

~vorka, to stvarno izgleda fensi! Dakle, nema{ opoziciju, mediji su

napravljeni po sistemu "i Exit i Gu~a", sve mo`e kod nas. Evo ti,

sukob u Gazi, mi smo i za Arape, ali smo i za Izraelce. U bilo kom

problemu nas ne mo`e zajebati niko, ne postoji stvar o kojoj mi

imamo neki poseban stav. Mi osu|ujemo nasilje generalno. Pazi,

Srbija osu|uje nasilje, funny.

Miladin Kova~evi}, ~ovek sa poternice Interpola, bio je danas gost

u Skup{tini Srbije. [ta }e biti sutra, oru`ane grupe ubica pose}uju

Skup{tinu i obilaze restoran, u ~emu je poenta? Kako Miladin

Kova~evi} koga tra`i Amerika, koji je na crvenoj poternici

Interpola, mo`e da u|e u Skup{tinu? Mo`e, zvali su ga radikali da

bude gost, dao je intervjue, tamo je zvezda. Da li neko ka`e ne{to?

Ne. DS? Zaboravi. DSS? Odu{evljeni su {to je tu. Radikali

presre}ni, Toma Nikoli} nema ni{ta protiv. O kakvom dru{tvu mi

tu govorimo? Pazi, Tadi} gostuje kod one `ene sa krupnim o~ima i

ne mo`e da odoli i otkrije joj veliku tajnu oko Fiata. Gde to ima, da

ja treba da gledam bilo koju emisiju na bilo kojoj televiziji da bih

otkrio {ta }e da ka`e Boris Tadi}? A {ta da nije gostovao u

Poligrafu? Mo`da bi ceo Kragujevac verovao da je sa Fiatom sve u

redu i da ne}emo ~ekati 10 meseci. Italijani, vade}i se na svetsku

krizu kao {to se svi vade, a Srbija najvi{e, mole za odlaganje da

uplate onih ~uvenih 200 miliona evra, nego bi to da pla}aju u

nekim ratama, verovatno na 20 godina, mada su u me|uvremenu

dobili ceo Kragujevac. Ne pla}aju porez, dato im je zemlji{te

besplatno do kraja `ivota, samo je jo{ falilo da im prodaju u roblje

decu i ~itave familije i ka`u im "evo vam roblja". Ne postoji stvar

koja im nije data. 

Dakle, od Fiata ni{ta. Taj Fiat je bio poslednji marketin{ki

{aperovski udar na primitivni um srpskog glasa~kog tela da 11.

maja glasa za njih. Zavr{ni udarac je bilo 1.000 evra akcija

svakome ~oveku. Jebote, akcije ne pominje vi{e niko, sem kao 24

evra godi{nje. Tadi} ka`e da je 400 miliona koje smo dobili za

Robne ku}e Beograd skoro ~etiri puta vi{e nego {to je bila po~etna

cena. Dakle, po~etna cena je bila 100 miliona evra. Da li stvarno

neko mo`e da me ubedi da ovih nekoliko zgrada u Beogradu vredi

vi{e nego ceo NIS plus svi oni uslovi, da Rusi imaju pravo da prave

ekolo{ke katastrofe, a da im niko ni{ta ne mo`e? Mogu da nas

op{te veselje, Mla|an Dinki}, potpuno ludilo u gradu, suze

radosnice Kragujev~ana. Dinki} najavljuje: ne samo {to nam je

do{ao Fiat, nego za mesec dana dolaze i Opel i Crysler i

Volkswagen. Slede}i dan u novinama: gra|ani Kragujevca di`u

kredite, kupuju ku}e, cena stanova u Kragujevcu je porasla za

500%, svi kupuju stanove da bi iznajmljivali Italijanima koji }e

do}i, u hiljadama }e do}i, posao stole}a, Punto 1, Punto 2, Punto 3...

Osam meseci kasnije Tadi} u Poligrafu izme|u dve re~enice ka`e -

to se odla`e za 10 meseci. Pa ~ekaj, da li ja treba da `ivim u zemlji

u kojoj treba da jurim predsednika po emisijama? Sutra }e on

mo`da da gostuje u emisiji 48 sati svadba, u kojoj }e nam re}i -

jebiga, kurs dinara vi{e nije 90 nego 120. Ili }e nam u Grand paradi

re}i - mi prekidamo odnose sa Hrvatskom, ne}emo u Evropsku

uniju. 

Odakle ta luda~ka potreba predsednika da ide po tim emisijama?

Kada ~ovek malo promisli, pa mi `ivimo u zemlji koja vi{e nema

parlamentarni sistem, mi `ivimo u zemlji koja je dobila spontano,

ni~im izazvano, predsedni~ki sistem. Nama je Boris Tadi} sve i

svja, dakle, on je ~ovek koji nam pri~a o Fiatu. Izvini, gde ti je

premijer, kako se ono zva{e, Cvetkovi}? Stavili su za premijera

~oveka koji kad govori izgleda kao da umire, i mi svi zajedno sa

njim. Njegova je svaka re~ te{ka, u`asna, zagasita. Okej, stavi{ tog

premijera koji nema pojma ni o ~emu. Gde ti je ministar

ekonomije, fucking Dinki}? Okej, neka se ka`e ovog sekunda - vi{e

nemamo vladu, nemamo parlament, ali da znamo da `ivimo u

takvom sistemu u kome je predsednik sve i svja. Stvarno sam

`iveo u ube|enju da postoji neka vlada, da postoji nekakav

parlament, a da predsednik radi ono {to je Ustavom predvi|eno.

Me|utim, Tadi} odlu~uje ko }e biti ambasador. Ta nesre}na Ljilja

Smajlovi}, on se slo`io da ona bude postavljena, pa se posle

popi{manio po{to je ~uo da dr`ava ne}e dobiti agreman od

Kana|ana, pa ju je, da ne bi bilo diplomatskog skandala, smenio.

On se bavi Ljiljom Smajlovi}, Kosovom, gasom, pti~jim gripom,

jebote. ^ekaj bre, polako! Sa gasom mi je bilo najsme{nije; on je

obezbedio, uspeo, razgovarao. Je l' imamo mi ministra za

energetiku? [ta ako sutra Tadi} ode na godi{nji odmor, {ta

mo`emo, da se svi poubijamo, a? Sve od njega zavisi, ali sve od

njega zavisi. @ivimo u tako neobi~nom sistemu u kakvom nismo

`iveli nikad. Izvini, ~ak i dok je bio Milo{evi} smo imali neku vrstu

iluzije da neka vlada postoji, a pre svega postojala je opozicija.
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. poubijaju, sve da nas potruju i ne mo`e im niko ni{ta, ruski NIS ne

mo`e biti tu`en. Ni policija, ni tu`ila{tvo, privatna osoba, firma,

Pe{~anik, ne mo`e niko da ga tu`i, oni su izuzeti od zakona.

Zamisli, Rusi koji su izuzeti od zakona celog `ivota, zamisli `iveti

u Pan~evu pod takvim Rusima, pa ^ernobil }e biti malo dete.

Davati to na takav na~in i jo{ nas ube|ivati kako je to genijalno. 

Rekao je u Poligrafu da je to super, nismo mogli bolje da pro|emo,

pa niko nam ne bi dao ni milion dolara za NIS, a Rusi 400. ^ak ni

nesta{ica gasa nije izazvala neki problem. Ti si potpisao ugovor sa

Rusijom da ti daju gas, uop{te me ne interesuje kako }e gas da

do|e, ho}e da ga {alju pticama, avionima, da ga li~no nose u

kanisterima, to me ne interesuje. Tu`i ih onda, ali ne, mi ne}emo

da tu`imo Rusiju, mi }emo da tu`imo Ukrajinu. Ako si im ve}

prodao to govno, i ne samo da si ga prodao nego si oti{ao u Moskvu

da potpi{e{ ugovor. Ja prodajem svoju ku}u i ja idem kod ~oveka da

u njegovoj ku}i potpisujem ugovor za moju ku}u? Zar nije bio

elementarni red da Rusi do|u ovde da to potpi{u? Ne, nego mi

idemo kod njih, po~astvovani. Novosti pi{u da je ugovor potpisan

u dvorani staroj 800 vekova, pa su tu na zidovima vezovi, pa

gobleni... Mr{ bre, pizda vam materina, {ta me interesuje gde je

potpisano 400 miliona. Kako te nije sramota, blam bre, blam! Pazi

ekipa, Tadi} i Jeremi}, taj duet. [ta je tim ljudima? Nek' nam ka`u

- mi vodimo ovu zemlju, nas trojica, Jeremi}, Tadi} i [aper. Da

znamo, da se ne zajebavamo, da ne gledamo Skup{tinu bez veze. Ti

ludaci tamo donose neke zakone, kakve zakone, o ~emu se bre,

radi? Nikad nismo imali ovu situaciju, imali smo makar privid

nekog parlamentarizma, neku opoziciju, pa i medije. Sada je sve

sistem "i Exit i Gu~a", sve mo`e, i fa{izam i liberali, i Izrael i Arapi,

i za rat i protiv rata, i za Kosovo i protiv Kosova, sve mo`e. 

Naravno, postoji zbunjenost, koja se pretvorila u apatiju. Izvini,

ko vodi ovu zemlju? Vodi je onaj za koga nisam hteo da glasam

pro{le godine. @ao mi je, moram da ka`em, imamo predsednika

koji nije ba{ previ{e inteligentan, a drugo, `eli da bude

inteligentan, to je njegov glavni problem, i `eli da bude popularan

i `eli da bude svuda. Kada bi mogao da vodi dnevnik, da vodi

muzi~ke emisije, da bude na svim utakmicama, da on bude Novak

\okovi} i da igra tenis, on bi sve voleo i sve bi stigao. Predsednik

si i ima{ neke obaveze, pa radi to {to ti je dato. To mu je dosadno.

Ako te ba{ interesuje dr`ava na nekom drugom nivo, za{to nisi bio

premijer? Ho}u da budem premijer - okej, budi premijer, ali nemoj

mi onda govoriti da je Cvetkovi} premijer. I sam Cvetkovi} ne

veruje da je premijer, i s pravom ne veruje. ^ovek verovatno oko 11-

12 ustaje, nema posla. Kakva posla ima Cvetkovi}? Kakav je `ivot

Cvetkovi}a premijera? Nema obaveza, daj bo`e da zna kako se zovu

ministri, ne znamo ni mi kako se zovu ministri. Kako se zove

ministar finansija, hajde, ka`i mi?

Svetlana Luki}: Dijana Dragutinovi}.

Petar Lukovi}: 

A ministarstvo nauke?

Svetlana Luki}: 

To je ne{to integrisano, to vodi \eli}.

Petar Lukovi}: 

\eli}, svaka ti ~ast. A gas je Bosni dat sa jednom idejom - sad smo

vam dali gas i vi{e nemojte da nas uop{te pitate {ta smo radili u

ratu, mi smo svoju obavezu izvr{ili. Ako smo ne{to pogre{ili u

onom ratu, dali smo vam gas i gotovo je. Ta vrsta prepotencije

kako smo mi pomogli ljudima je neverovatna. Ja bih `eleo samo da

podsetim da je Sarajevo bilo pod opsadom 44 meseca i da nema te

koli~ine gasa koju bi Srbija mogla da dâ Sarajevu i da se time

opere. Do kraja sveta da im dajemo sve gasne izvore, nije dovoljno.

Tadi} misli da }e sa tih hiljadu tona, dve hiljade, dve kile, 200

grama gasa poni{titi teret krivice prema Sarajevu? Pa nema {anse.

Ajmo na Srebrenicu. Odluka Evropskog parlamenta glasi da se 11.

jul proglasi Danom se}anja na Srebrenicu. Kakva je reakcija iz

Srbije? Stra{na. Tu je divljanje na sajtu Nove srpske fa{isti~ke

misli kakvog odavno nije bilo. To su one ~uvene teze - nije bilo

genocida, a ako ga je bilo, neka je i bilo. Nije istina da je bilo 7.000,

mada je Republika Srpska priznala da je bilo 7.000, ali oni ka`u -

Republika Srpska je morala to da prizna kao i mi, nije istina, nije

istina, nije istina, non-stop nije istina. To je jedno u`ivanje u

genocidu. I ne u`iva samo njih 20 na tom sajtu \or|a

Vukadinovi}a, nego u`ivaju mase, u`ivaju partije. 

Srebrenica je lakmus papir za Srbiju. Ulazimo u ~etrnaestu godinu

postsrebrenice i mi imamo iste reakcije kao {to smo imali i 1996.

[ta se u dru{tvu promenilo? Ni{ta. Da li je sada gore nego pre dve

Petar

Lukovi}
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. godine? Da. Za{to? Zbog toga {to postoji ve}i broj medija koji u

tom benevolentnom stanju svesti pi{e o svemu na na~in da im se

niko ne suprotstavi. Pojavio se neki list koji se zove Borba, i kredo

glavnog urednika u kojem on u prvoj re~enici ka`e - mi ne

nameravamo ni sa kim da se tu~emo. A {ta je poenta novina, izvini,

medija, ne}emo da se sva|amo? Ho}u da se sva|am i sajt na kome

radim, portal ~iji sam urednik, njegova ideja jeste da bude

korektor savesti, da se sva|amo i da napadamo i da budemo

dosadni sve vreme, da vam dosa|ujemo, da vas zajebavamo, jer

nemamo druge mogu}nosti. Ja ne mogu da di`em revoluciju, ali

mogu da napravim sajt na kojem mo`emo da govorimo o svim ovim

stvarima. I ko to osim nas radi? Radite vi, Pe{~anikov sajt, i gde jo{

radimo? Nigde, nigde. U ~emu se Politika promenila, izvini,

dolaskom Dragana Bujo{evi}a? Je l' pi{e jo{ uvek Antoni}? Pi{e. Je

l' pi{e jo{ uvek Vukadinovi}? Pi{e. Je l' pi{u svi oni ludaci koji su i

ranije pisali? Pi{u. Pa u ~emu je promena, jebem mu mater? Duh

Ljilje Smajlovi} je jo{ uvek tamo. Sonja Liht, izvini, molim te, kako

jedna `ena, jebote, mo`e da ima 26.156 funkcija? [ta bi ova zemlja

radila bez Sonje Liht, da ode u pizdu materinu bez Sonje Liht? Ona

je predsednik Upravnog odbora Politike, predsednica nekog

saveta o me|unarodnim odnosima, {efica onog njenog NVO za

izuzetnost, savetnica Borisa Tadi}a, potencijalni nesu|eni

ambasador u Americi. Pa jebote, uzmi taj dnevni rokovnik, kako to

mo`e da stane u 24 ~asa? Jo{ se ljuti i ona }e da tu`i Ljubu @ivkova

nesretnog zato {to je rekao da ona ima jedanaest funkcija? Nema

jedanaest, mo`da ima dvesta, otkud znam, isti je |avo, jedanaest,

osam, {est, pet. Nema ona para od toga - jok, ja imam para od toga!

Sve radi d`abe, besplatno, Sonja Liht. Od ~ega `ivi, pizda mu

materina, od analiti~kih komentara Milana Nikoli}a u Poligrafu

ili na B92? Pazi, Tadi}, Jeremi}, Smajlovi}ka, Lihtova, Nikoli},

Kova~evi} u Skup{tini. Ej, Miladin Kova~evi} u Skup{tini! Da ne

pominjem mog omiljenog Tomicu Milosavljevi}a, moram uvek da

ga pomenem. On me svaki dan ube|uje da nema korupcije u

zdravstvu. [ta ova dr`ava radi za te{ke bolesnike? Ni{ta, boli ih

ona stvar za te{ke bolesnike, i za bolesnike uop{te ih bole dupe.

Njima je glavni problem da li }e privatni lekari da rade no}u ili

ne}e da rade no}u. Kako te nije sramota da osam, sedam, {est

godina bude{ ministar, a da ne uradi{ ni{ta? Dovoljno je da ~uje{

"G17 plus" i odmah ti je sve jasno, ne moraju ni{ta da mi ka`u, to je

kao {ifra.

Niko ne zna ko tro{i ni za {ta tro{i. Danas `irafa, sutra bazen,

preksutra manastir, u ~etvrtak Pahomije. Ali nemamo Banatski

Dvor. ^ak i da sam potpuno glup rekao bih: zna{ {ta, imamo te

pare? Imamo. Hajde da napunimo Banatski Dvor, dolazi zima. Ili

na{i veruju u totalno zagrevanje i otopljavanje, pa ne veruju da }e

ikada do}i zima. Hajde, daj ne{to {to }e da traje, da ima neke

koristi od toga. To se la`e, to se krade, to su nevi|ene pare koje se

uzimaju. Kreni, vidi na {ta nam li~i zemlja. Gde se sad nalazimo,

jebem mu mater, ne znam, da li smo bolji nego {to smo bili, pojma

nemam, da li }emo biti bolji, to znam da ne}emo sigurno, da li

mogu da poredim ovo sa Milo{evi}evim re`imom pojma isto

nemam, ne mogu da ti ka`em. Ali sistem vrednosti u zemlji je

potpuno poreme}en, {ta je dobro, {ta je zlo. Tadi} u tom ~uvenom,

ve} legendarnom Poligrafu govori da izme|u partija postoji

sporazum, koji on naziva sporazumom o finom knjigovodstvu, za

koji ka`e - a to gra|ani smatraju dogovorima sa tajkunima. Dakle,

sada imamo nov izraz, imamo fino knjigovodstvo. Ja tebi dam pare

da mi ne{to uradi{ i to je fino knjigovodstvo. Kakvo je grubo

knjigovodstvo, pizda mu materina, ako je ovo fino knjigovodstvo?

Mo`e{ i `irafu da obu~e{ u odelo, Palma ostaje Palma. Stavljaj ga

u uniformu, udari ga pendrekom, Da~i} ostaje Da~i}. Bio u

Poligrafu, ne bio u Poligrafu, Tadi} ostaje Tadi}. 

Malo je nas koji to ho}emo da priznamo. Svi ne{to veruju - bitno je

da predsednik radi, neka radi, neka se trudi, vidi{ da nam je

predsednik pomogao oko gasa, {ta bi bilo da predsednik nije zvao

Ma|are, Nemce, Austrijance, Italijane, Grke, Al`irce? Mi bismo se

smrzli, jebo te bog, da nema predsednika. Hvala ti, predsedni~e!

Evo, predsednik je dao gas i Sarajevu, vidi{ kakav je predsednik,

imamo super predsednika. Evo, primio je Fiat, predsednik je

super. Predsednik }e da usko~i kad god ne{to bude trebalo, ako

Cvetkovi} ne{to zasere, ako Dinki} zasere s Fiatom on }e da

usko~i, ako ne{to bude, on je tu. Zna{, ceo problem je u tome {to,

pod a) on Ustavom nema ta prava, i pod b) on i da ima Ustavom ta

prava naprosto nije sposoban da to uradi. Sumnjam na milion

na~ina u njegovu inteligenciju, u njegovo rasu|ivanje, a drugo, on

u`iva u toj vlasti mnogo vi{e nego {to bih ja u`ivao u tome. To

njemu nije optere}enje, njemu je to u`ivanje. I on ka`e u Poligrafu

- ba{ bih voleo da vidim izdvojeno mi{ljenje bilo kog ~lana DS koje

}e da bude suprotstavljeno mome. Otprilike, gde ste pederi, hajde,

ka`ite ako smete. Kada ti to ka`e predsednik dr`ave, to deluje
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. onako malo gnusno. On je razulareno popularan svuda, na RTS-u s

njim razgovaraju satima. Ako on ka`e  "intervju 6 sati", ima da

bude 6 sati, hajde, zabrani mu. Evo ti Poligraf koji traje pola sata,

a sada je trajao ceo sat. Da je rekao da Poligraf traje tri sata, trajao

bi tri sata. Koliko gostuje kod Olje Be}kovi} u Utisku nedelje? Dva

sata, samo zato {to je umoran, ve} je kasno. 

Ta vrsta prepotencije odnosa prema svima nama - otprilike, ko vas

jebe, ja sam pobedio, ja sam gospodar va{eg `ivota i ja odlu~ujem

o vama - mislim, meni to vi{e govori nego bilo {ta drugo. Mi ovog

sekunda imamo nekog ko mo`e da bude opasniji nego Ko{tunica,

mi smo se svojevremeno zajebavali sa Ko{tunicom. On se bavio

samo jednim segmentom `ivota, to je bilo nesre}no Kosovo koje je

izgubio, i gotovo, njegov `ivot se zavr{io 17. februara pro{le

godine. Okon~an je, on je umro, a da jo{ toga nije ni svestan. Ali mi

sada imamo ~oveka koji je premijer i predsednik i ministar

inostranih poslova i sve ostalo, mi sad imamo sve u jednoj osobi,

koja je sve uspela da niveli{e. Ti vi{e nema{ ni radikale kao

nekakav entitet, a ni{ta se nije pacifikovalo, ni{ta se ovde nije

dovelo k svesti, ni{ta ovde nije shva}eno, ni o ratovima, ni o

Slobodanu Milo{evi}u, ni o politici. Danas je stigla vest da su

Ratko Mladi} i Radovan Karad`i} dobitnici ruske knji`evne

nagrade. Da li }e ta vest da izazove komentar, da li }e neko da se

oglasi, da ka`e "pa, pizda vam materina, kome je to palo na

pamet?!" Misli{ da }e neko iz DS da ka`e da je to stra{no? Ne.

Za `ivot u ovoj zemlji dve osobe su ti dovoljne da ka`e{: mar{, bre,

u pizdu lepu materinu! Jedan je Bo`idar \eli}, koji svaki dan

obe}ava belu {engensku listu slede}eg meseca, a drugi je Rasim

Ljaji}, koji samo {to nije uhvatio Mladi}a, jo{ samo malo - hvata ga

od 2000. Kakav bi mu bio `ivot da ne hvata Mladi}a, what would be

the point? Daj odjebi vi{e stvarno, serem ti se i na vize i na {engen,

i na beli i na crni, i na tebe i na vladu i na Tadi}a i na sve ti se

serem! Kakav je to bre, narod koji mo`e{ da jebe{ ne iz godine u

godinu, decenijama mo`e{ da ga jebe{, da obe}ava{ sve i on ponovo

na kraju ka`e: super je. Neverovatan je srpski narod. Pa kako su

ovi socijalisti izbore dobili, jebote, na ve}e penzije, 10%, 20%,

velike penzije, velike penzije... Onda ka`u: nema penzija. Pa gde

ste, penzioneri, jebem vam mater? Ja bih im oduzeo penzije, umri

od gladi, veruj Krkobabi}u senioru ili onom junioru koji ima 69

godina. Ustaje{ u 4 ujutru, ~eka{ mleko i hleb i `ali{ mi se preko

televizije "joj, kako `ivomo"? @ivi{ super u pore|enju sa onim kako

bi trebalo da `ivi{! I ne bih mu dao ni mleko, na kapljicu bi mu dao,

jedanput godi{nje mleko da pije. Mar{ bre u pizdu materinu. To je

neverovatan bre narod, ne pamti ni{ta, nikakvo saose}anje ni

prema kome nema, sebi~an, grozan, mrzi sebe, mrzi kom{ije, mrzi

decu, mrzi unuke, mrzi sve, jebo te bog, ali voli kada vidi na

televiziji da mu obe}avaju ne{to, obo`ava, takav je narod. Pazi,

zemlja koja trpi Milo{evi}a 15 godina, Ko{tunicu trpi 4 godine i

ponovo glasa za Krkobabi}a, glasa i za Tadi}a. Pa {ta si zaslu`io

na kraju, kakvu ocenu da ti dam, a? To uop{te nije narod, to je

testo, jebote. Samo se seti kampanje u maju o hiljadu evra

besplatnih akcija, samo {to nisu u grupama i{li, penzioneri u

nirvani, hiljadu evra, jebote, re{i}e sve `ivotne probleme,

fenomenalno, kupi}emo spomenik, pa raku, pa }emo grob, pa }emo

`enu da zakopamo, pa super, pa unuke da obezbedimo, pa }emo

ku}u da kupimo, hiljadu evra, Fiat, milioni, kamioni, hiljade

Italijana, milioni Italijana, Srbija }e biti italijanska provincija, svi

}e imati kola, ma ke. 

Na osnovu ~ega bi trebalo da ka`em da volim ovu zemlju? Jebiga,

`ivim u ovoj zemlji, ali mrzim svaki sekund u njoj. Poku{avam da

se stavim u stanje nirvane, da u`ivam u tome. Zna{, kad si u

govnima ima{ dve mogu}nosti, da kuka{ ili da u`iva{. Hajde da

probamo da u`ivamo u tome, plivamo, pa mo`da jednog dana

stignemo negde, otkud znam. Ali da su govna, govna te{ka,

hardcore - jesu. Evo, danas mi je Kova~evi} Miladin za~inio, sve

sam mogao da poverujem, ali da Kova~evi} Miladin do|e u

Skup{tinu. Nekome ko ima 20 godina i ko namerava da ode uvek

bih rekao neka ode, mislim da je savr{en trenutak, zato {to

naprosto ne postoji nikakva strategija budu}nosti. Mislim da je

ovo poslednji ~as za mnoge ljude koji su pametni, koji su mladi, da

odlu~e, ova zemlja nije za budu}nost. Naprosto ova zemlja ne

miri{e na budu}nost, ova zemlja miri{e na neku u`eglu pro{lost.

Evo, ovaj Miladin Kova~evi}, on je paradigma ludila na{eg, takva

jedna vrsta nasilnika, jednog siled`ije, jednog huligana koji je

prebio nekog u Americi i time postao neka vrsta srpskog simbola

koji je jebo majku Americi. I on je sad, dakle, ameri~ki fucker, I

fucked Amerika, i on }e sad da pravi {ou-program, svuda }e da ide

- ja sam Amerikancima jebo majku i ne mo`e mi ni{ta niko, i bi}e

simbol ovde. E neka si, majstore. Jo{ kada se ustanovi da je onaj

premla}eni bio Jevrejin, pa nema kraja na{oj sre}i. 
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nesre}i, u`ivanje u zlu, u zlu. I to je od Milo{evi}a po~elo, to je ono

{to je ostalo, da u`ivamo u zlu, da zlo trijumfuje, da zlo bude

kategorija koja }e oblikovati na{u Srbiju. Stra{na zemlja, stra{an

narod! Pre 20-30 godina ti ljudi su bili potpuno drugi. Radio si, ali

si `iveo i poku{avao si da ima{ neki kontakt sa svetom, da ode{

negde da ne{to vidi{, da ode{ na odmor. Pa i sam godi{nji odmor je

bio neka vrsta svetkovine. Danas - kao neko moranje, bio sam u

pravoslavnoj Gr~koj, jer ne}u da idem u katoli~ku zemlju. Danas je

i to protest, i to je politi~ki ~in, kad ode{ na more da se kupa{. 

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo prvi Pe{~anik u 2009. godini, hvala {to ste nas slu{ali,

~ujemo se idu}eg petka, dovi|enja. 
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Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava, 

Nikola Samard`i}, istori~ar,

Teofil Pan~i}, novinar,

Sr|a Popovi}, advokat
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. Svetlana Luki}: 

Dobar dan, po{tovani slu{aoci, kako ste vi danas? Ako vas zanima, mi

smo dobro, hvala na pitanju. Ovo }e biti malo neobi~an Pe{~anik,

okolnosti su nas naterale da tema Pe{~anika bude Pe{~anik sâm, a

~u}ete na koji na~in. Na po~etku, samo ukratko {ta se dogodilo,

odnosno {ta smo preduzeli ovih dana. U{li smo u proceduru

prebacivanja sajta u inostranstvo kod provajdera koji mo`e da za{titi

na{ sajt. Advokat RTV B92 je u na{e ime posebnom odeljenju za borbu

protiv visokotehnolo{kog kriminala podneo krivi~ne prijave protiv NN

lica. Podneli smo Republi~koj agenciji za telekomunikacije prijavu zbog

ometanja signala Radio B92 u vreme trajanja Pe{~anika 23. januara i

reprize 24. januara, i u procesu je podno{enje krivi~ne prijave protiv NN

lica povodom demoliranja mog automobila. A sada ono lep{e {to smo

uradili: izdali smo jo{ jednu knjigu, to je godi{nji almanah

Pe{~anik.net, koji se sastoji od najboljih tekstova sa na{eg sajta. I eto,

pripremili smo ovu dana{nju emisiju ~ija je prva go{}a profesorka

prava Vesna Raki}-Vodineli}. 

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Mislim da se radi o jednom masivnom napadu na samu ideju

Pe{~anika i ljude koji su okupljeni oko njega. Bilo bi zabavno da nije

zabrinjavaju}e. Po{la bih od toga da je Pe{~anik u optici nekih

analiti~ara, koje bih radije nazvala kvazianaliti~arima, svrstan na

takozvanu ekstremisti~ku stranu i da se veoma ~esto poredi sa onim

idejama, sajtovima, emisijama, ~asopisima koji se zaista mogu

smatrati ekstremisti~kim sa stavnovi{ta vrednosti koje promovi{u.

Zaista mislim da je vrhunac cinizma i bezobrazluka smatrati Pe{~anik

jednom ekstremisti~kom politi~kom emisijom, ekstremisti~kom

politi~kom idejom. Zato {to sam uverena, ~itaju}i va{ sajt i u~estvuju}i

aktivno u emisiji i na sajtu, da Pe{~anik te`i da promovi{e ideje koje su

krajnji mainstream, dakle, ideje glavnog toka. U oblasti kojom se ja

bavim to je ideja pravne dr`ave ili vladavine prava. Pe{~anik nastoji da

gra|ane zaista u~ini svesnim ljudskih prava koja u`ivaju po na{em

pravnom poretku, i po pravnom poretku ~iji smo deo preko mehanizma

Saveta Evrope. Nastoji da za{titi slobodu misli, slobodu izra`avanja,

pravo na politi~ki stav. Ideje koje emituje Pe{~anik izra`avaju se na

razli~ite na~ine, svaki od va{ih u~esnika ima pravo da svoje ideje

izra`ava onako kako smatra da odgovara njegovom temperamentu.

Sve te pri~e da se na Pe{~aniku psuje, pa se na taj na~in razvija neka

vrsta ekstremizma, su apsolutno neuporedive sa promocijom ideje

Vesna 

Raki}-

Vodineli}



166

3
0

.0
1.

0
9

.

Vesna 

Raki}-

Vodineli}

kakva jeste, Vladi, predsedniku Republike, ministrima itd, postoji

ne{to {to bih sada nazvala sivom zonom dr`ave. A tu sivu zonu bi ~inili

odre|eni kriminalizovani pojedinci koji su sa dr`avom povezani na

ovaj ili onaj na~in, jasnim ili, pak, pre}utnim dogovorom, i kojima je u

politi~ki krajnje zaga|enoj i ekonomski veoma ugro`enoj atmosferi

koja sada vlada u Srbiji pre}utno ili izri~ito stavljeno do znanja da se

mogu dati u slobodan, ni~im ograni~en lov na ljude koji zastupaju,

recimo, ideju slobode govora na na~in koji se vlasti ne svi|a. Dakle,

lovostaja nema, mo`e se slobodno obavljati krivolov u vreme kada to

njima najvi{e odgovara, a {anse da se zbog krivolova odgovara su

veoma male.

Mislim da postoji velika razlika izme|u, sa jedne strane, ometanja

jedne emisije i sa druge strane, napada na sajt Pe{~anika. Ja jesam

totalni tehni~ki laik, ali sam razgovarala sa ljudima koji mnogo o tome

znaju i me|u njima postoji izvesna saglasnost da je ometanje jedne

emisije tehni~ki slo`enija i ozbiljnija stvar nego napad na sajt i da je to

ometanje veoma te{ko izvesti, naro~ito bez stru~njaka koje na ovaj ili

onaj na~in kontroli{e ili zapo{ljava dr`ava. Meni se ~ini da bi na{i

organi gonjenja, budu}i da je to krivi~no delo, mo`da u ovoj prilici

mogli da poka`u da su dostojni svoje uloge koju treba da imaju u

svakom civilizovanom dru{tvu i da po|u u tim svojim istra`ivanjima

sa jedne te`e, ali, mogu}e je, znatno plodonosnije strane. Hajde da

vidimo ko je u poslednje vreme magistrirao, doktorirao ili diplomirao

sa radom koji se bavi ometanjem radio signala. Ja znam, na primer, ko

je to uradio iz visoke vojne strukture, ali ne}u da ka`em, jer taj rad

nisam videla. Kad ga budem videla ja }u re}i ime i prezime ~oveka koji

je na tome magistrirao. Dakle, hajde da vidimo, da po|emo sa te strane

- gde se mogu regrutovati, makar i ne bili formalno dr`avni slu`benici,

ljudi koji su u stanju tako ne{to da izvedu? 

Znate, informativni razgovor na{a policija obavlja vrlo olako sa

ljudima koji bi mo`da mogli biti svedoci, a vrlo je izvesno da ne bi mogli

biti okrivljeni. Ovde morate da tra`ite okrivljene mo`da nekim

obrnutim redosledom nego {to se to radi u obi~nim, tehni~kim,

nesofisticiranim istragama. Generalni apel kojim se pojedini dr`avni

organi obra}aju nadle`nim organima da otkriju po~inioce krivi~nog

dela o{te}enja tu|e stvari -  to je krivi~no delo uni{tenja va{eg

automobila ili razna krivi~na dela iz oblasti sajber-kriminala - nema

neku naro~itu prakti~nu vrednost, jer i bez njega nadle`ni dr`avni

totalitarne dr`ave, gu{enja ljudskih prava, promocijom ideje da je vlast

sve, a da su gra|ani krpa o koju treba izbrisati noge i podilaziti im

jednom u ~etiri godine kada su izbori. Dakle, mislim da je vrhunac

bezobrazluka i cinizma porediti ta dva stava. 

Ne zabrinjava me toliko pore|enje ta dva stava - ono se mo`e pripisati

i na{im nedovoljnim demokratskim tradicijama i izvesnoj neukosti -

koliko odnos na{e dr`ave i dr`avnih organa prema toj pojavi. Naime,

imate nekoga ko svim silama nastoji da ubedi gra|ane u to da je bolje

`iveti u dr`avi vladavine prava nego u totalitarnoj dr`avi, da je bolje

imati po{teno nego politi~ki dirigovano pravosu|e, da je bolje u`ivati

ljudska prava i biti ih svestan, a na drugoj strani imate sajtove, ideje,

~asopise koji promovi{u fa{izam, Hitlera, smatraju da je

antisemitizam u redu, da je diskriminacija princip za koji treba gubiti

`ivote, ne njihove, nego naravno njihovih sugra|ana. Ono {to pravi pre

svega pravnu razliku izme|u Pe{~anika i ljudi koji su okupljeni oko

njega i onih koji ga napadaju je slede}e: Pe{~anik i ljudi koji su

okupljeni oko njega nikada nisu napali nijedan drugi sajt. Na primer,

meni se uop{te ne dopada sajt Stormfronta, ali mi nije palo na pamet

niti da platim, niti da organizujem neke hakere, a poznajem ih dosta,

da taj sajt ugu{e. Meni se ne dopada {ta pi{e na stranicama Nove

srpske politi~ke misli, ali ako smatram da je potrebno da im

odgovorim, ja }u to napisati, a ne}u tra`iti da se zabrani njihovo

izdavanje. Ako imam da primetim ne{to protiv onih koji {ire fa{isti~ke

ideje, ja }u im objasniti za{to mislim da {ire fa{isti~ke ideje, ali ne}u

tra`iti da ih neko ubije, niti }u razbijati njihove automobile. To je

osnovna razlika. 

Dakle, ljudi koji su okupljeni oko Pe{~anika ne napadaju druge sajtove,

ne vr{e krivi~na dela {irenja rasne, nacionalne, verske i drugih mr`nji,

a ljudi koji napadaju Pe{~anik vr{e ozbiljna krivi~na dela koja su

povezana sa sajber-kriminalom, koja su inkriminisana Krivi~nim

zakonikom Republike Srbije i za koje postoji specijalni tu`ilac koji je

osposobljen, ili bi trebalo da bude osposobljen, za njihovo gonjenje.

Koliko ja znam, va{i gosti i saradnici samo tu i tamo psuju, ali psuje i

druga strana, pa ne vidim u ~emu je problem. 

Postavlja se pitanje da li bi oni mogli to sa uspehom da ~ine, ili bar sa

pre}utnim odobrenjem glavnog toka javnog mnjenja u Srbiji, da ne

postoji odre|eni stepen organizacije. To je ono {to mene kao pravnika

naro~ito brine. Izgleda mi mogu}e - mada se u svojoj oceni mo`da i

varam - da osim ove zvani~ne dr`ave, oli~ene u Skup{tini ovakvoj
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organ mora da radi ono {to mu je posao, a apel da se posao radi zapravo

vi{e pokazuje slabost dr`ave nego {to bi pokazao njenu snagu. 

Zato mislim da prvo treba i u politi~kom i u pravnom smislu ra{~istiti

te osnovne pojmove kao {to su politi~ki ekstremizam, zastupanje

odre|enih evropski usvojenih vrednosti za razliku od zastupanja

evropski osu|enih vrednosti - jer zastupati danas, na primer, ideju da

holokaust nije krivi~no delo je ve} krivi~no delo. 

U okviru Saveta Evrope postoji konvencija i dodatni protokol o zabrani

{irenja mr`nje i ksenofobije putem interneta. Ja mislim da je kranje

vreme da Republika Srbija potpi{e i ratifikuje ove me|unarodne

dokumente, jer }e njenim istra`nim organima biti mnogo lak{e da

gone u~inioce krivi~nog dela i da imaju vi{e uspeha u tim krivi~nim

postupcima nego {to ih imaju sada. Ja razumem da oni nemaju

tehni~ke mogu}nosti kakve imaju oni koji ometaju, ali to je tako|e

problem ove dr`ave. Na{a dr`ava }uti ili {alje nekakve blage apele.

Znate, ja mogu da dremuckam na svoju {tetu i na svoju odgovornost,

mogu da hodam po sobi i da se ~e{em po glavi u Oblomovljevom stilu.

Ali neko ko je dr`avni organ ne mo`e da dremucka i da se ~e{ka po glavi

na teret poreskih obveznika, jer to njihovo ~e{kanje i dremuckanje nas

ko{ta, mi to pla}amo.

Na{e Ministarstvo spoljnih poslova se na mahove bavi odre|enim

pitanjima. Do prekju~e, prioritet je bio status Kosova, a onda smo

osvanuli u 2009. godini sa izjavom ministra spoljnih poslova da je sada

prioritet svih prioriteta Evropska unija. I sve to ostaje na verbalnom

nivou. Mi nismo postigli nikakav rezultat u pogledu statusa Kosova

kao dela Srbije - to mora otvoreno da se prizna. Ne mo`ete vi sad

o~ekivati u tim ispitivanjima javnog mnjenja neki veliki

euroentuzijazam kada nam je 2008. godina bila obele`ena

euroskepticizmom dr`avne vlasti koja je nota bene dobila izbore na

euroentuzijazmu i odmah se okrenula drugom prioritetu. A sad

odjednom progla{avate kao prioritet eurointegracije, u momentu kada

su one, po mome mi{ljenju, pre svega zbog ekonomskih razloga dalje

od Srbije nego {to su bile, recimo, 2006. ili 2007. godine. 

Sude}i po pokazanoj trpeljivosti gra|ana u dugom vremenskom

periodu Milo{evi}eve vlasti, pogotovo njenog zrelog doba - ra~unam od

vremena kada je do{ao na ~elo tada{nje biv{e Savezne Republike

Jugoslavije, sude}i po spremnosti da se zaboravi, ne ono od prekju~e,

nego i ono od ju~e, i sude}i po tome {to za razliku od Gr~ke mi nemamo

jake sindikate - niti je bilo uslova da se oni razviju, niti imamo jake i

nekompromitovane levi~arske politi~ke stranke, niti imamo neki

organizovan anarhosindikalni pokret - zaista mislim pre da }e se

pove}ati to ose}anje rezignacije, potrebe za unutra{njim egzilom, pre

nego {to bi se mogli o~ekivati otvoreni nemiri. I verujem da i na{a vlast

sa time ra~una. Zato je strahovito va`no da joj se ne dopusti da bude

previ{e spokojna. Mo`da }e ovo {to ja ka`em zvu~ati pomalo cini~no,

ali ja sam duboko uverena u to. A vlast kojoj dopustite da se uljuljka i

da bude previ{e spokojna mnogo se br`e kvari i mnogo vi{e po~inje da

li~i na neke koji joj mo`da nisu uzori, ali ~ija }e iskustva iz pro{losti

vrlo lako iskoristiti. I prosto je zato stra{no va`no da se ~uju i vide

emisije ili sajtovi kao {to je Pe{~anik, svi jo{ uvek `ivi i na otpor

spremni elementi civilnog dru{tva, bez obzira do kako malog broja

ljudi oni dosezali, jer ako svi za}utimo na{a vlast }e mnogo br`e i

mnogo lak{e po~eti da li~i na ono {to nam je 2000. godine postalo

nepodno{ljivo. Pa zar treba da ~ekamo od 2000. do 2020. da nam ne{to

postane totalno nepodno{ljivo i da neprestano u na{im vremenski

ograni~enim `ivotima kre}emo od jedne te iste nule i budemo sre}ni

{to smo na nuli, a ne u minusu? To je ne{to {to se protivi zdravom

razumu, to je ne{to {to se protivi ideji da na{a deca treba da `ive bolje

nego {to mi `ivimo. To je ne{to {to pokazuje strahovitu neodgovornost

prema budu}im generacijama, ne{to {to pokazuje da se dr`ava odista

shvata kao privatna stvar vezana za pojedince koji je trenutno

oli~avaju. 

To ne sme da bude tako, dr`ava je civilizacijska tvorevina, a ne samo

sila i represija, i kao civilzacijska tvorevina ona mora da bude

ustrojena tako da pre`ivi na{e pojedina~ne `ivote, pa makar mi bili i

{ef dr`ave i predsednik Vlade ili kralj. I dr`ava se tako i ustrojava, ona

zahvaljuju}i tome postoji nekoliko hiljada godina, a dr`ava koja tako

nije ustrojena nesta}e sa lica zemlje. I sada, ako na{i vlastodr{ci,

smatraju l'état c'est moi, ili après moi le déluge, ako se koriste

po{tapalicama dekadentne francuske dinastije oni }e, brate, pro}i isto

kao {to je pro{la ta dinastija i to mora da im bude jasno. Ovo dru{tvo ne

mo`e da iza|e na civilizacijsku liniju bez pomo}i svoje dr`ave,

jednostavno ne mo`e, nijedno nije moglo, i ne mo`e ni ovo. I ako se ne

osveste na vreme, mi }emo tonuti do one crte sa koje vi{e nema

nikakvog dr`avnog poretka, sa koje vi{e nema nikakve teritorije, sa

koje vi{e nema nikakvog, hajde da upotrebim njihov izraz, nacionalnog

preporoda. Sve ovo {to se de{ava, uklju~uju}i i epizodu sa sajtom

Pe{~anika, radi protiv ove dr`ave. E, tek kada se ona bude osvestila,

shvatila da je to jedan antidr`avni, teroristi~ki akt, ma koliko mo`da
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Svetlana Luki}: 

Slu{ate istori~ara Nikolu Samard`i}a.

Nikola Samard`i}: 

Mislim da se nakon izbora vlast promenila nabolje. Naravno, tokom

vremena ona se po~ela suo~avati sa sopstvenom strukturom, koja je

veoma kompleksna, sa problemima koji su sve ve}i i koji nisu samo

problemi Srbije. Sa izazovima raste i plen, a on je nekontrolisana vlast

u nedovr{enoj tranziciji. Ova vlast je po~ela vremenom da usvaja

matricu prethodne Vlade. I u odnosu prema va`e}im zakonima i onima

koje je potrebno doneti, i u odnosu na prava i slobode koje

podrazumeva jedno demokratsko, otvoreno, slobodno dru{tvo. A

pretpostavljam da postoji tihi konsenzus o tome da bi to Srbija trebalo

da postane. Posledica prihvatanja te matrice prethodne Vlade je pad

poverenja u institucije uop{te, i u parlament, i u sudove, i u Vladu. Mi

se danas suo~avamo sa gotovo neograni~enom mo}i predsednika, koja

je bila nezamisliva pre godinu dana kada su tu mo} imali Ko{tunica i

Mi{kovi}. Danas jedan u politici ne postoji, a drugi se u ekonomiji bori

da opstane i taj opstanak se preliva u domen javnog interesa, budu}i da

bi propast njegove kompanije bila ekonomska i dru{tvena katastrofa

za Srbiju. Ta brzina promena poslednjih deset godina bi trebalo da

bude opomena Tadi}u i onima koji su oko njega - da bi sudbina njihovih

prethodnika tako|e mogla postati matrica koju su oni poneli zajedno

sa matricom njihovog vladanja. Tu mislim na Milo{evi}a i, na`alost, na

Zorana \in|i}a. Vlada koja je do{la zahvaljuju}i njegovom ubistvu,

oti{la je upravo zbog svog pona{anja kojim je demolirala Beograd,

izazvala paniku, strah, nesigurnost i sva ona ose}anja koja su dovela

do njenog kraja. 

Drugim re~ima, svaka vlada, svaka vlast kod nas vremenom stekne

ose}aj da je neprikosnovena, da je trajna, da je ve~ita, da je dugove~na,

a vidimo, kad posmatramo to vreme unazad, kako se ti procesi zapravo

ubrzavaju. Milo{evi} je podivljao 1998. kad je bio na vrhuncu mo}i, bez

ikakvog razloga je izazvao rat na Kosovu i pod pritiskom [e{elja,

Nikoli}a i Vu~i}a doneo zakone o univerzitetu i medijima, koji su

izazvali totalnu dru{tvenu deizintegraciju. Tada nismo mogli ni da

pretpostavimo koliko su mediji i univerzitet va`ni za one sektore

dru{tva koji njihove usluge uop{te ne tro{e, a to je mo`da 90% Srbije.

Njih ne interesuje sloboda medija ili sloboda univerziteta. Ali onog

~asa kad se te slobode ugroze ljudi ose}aju da se u{lo u domen njihove

biolo{ke egzistencije. Evo, nas danas slu{a na stotine taksista, oni

seiri nad njime, i kada bude po~ela da se pona{a prema tome kao prema

antidr`avnom aktu, onda }emo mo}i da ra~unamo da su prestali da

{etaju po sobi, ~e{kaju se po glavi ili dremuckaju u toku svog radnog

vremena.

Svetlana Luki}: 

^uli ste Vesnu Raki}-Vodineli}, dekanku i profesorku Pravnog

fakulteta Union. U sitne no}ne sate Vesna se smiruje pisanjem poezije

u desetercu. Neke od njenih pesni~kih radova objavili smo u godi{njem

almanahu, izboru tekstova sa na{eg pokojnog sajta. Moje dve omiljene

su posve}ene Antoni}u i Jeremi}u Vuku. Slu{ate Vesninu poslednju

pesmu, koju nemamo gde da objavimo, pa }e je u dana{njoj emisiji

izgovoriti na{ web-master Milo{.

Vesna Raki}-Vodineli}: Sve se ovo ne bi desilo, samo da je Pera na

vreme oti{ao u policiju 

Procviljele sve srpske vojvode, u su`anjstvu sajta Pje{~anika. A da

za{to? Ve}e ni kroza {to, do za glase bira~koga t`jela - jer se |eca sajta

osilila, pa ne poju umilnih pjesama kano druga {tampa prestoni~ka. Iz

sokaka na{eg balkanskoga, stari momci kukavi~kog soja, iz boy`s

cluba na{eg doma}ega, Pje{~aniku sajta obori{e, nacistima du{u

odmori{e, pak stado{e slo`no tihovati: "Pje{~ani~e, leglo izdajni~ko,

jesmo tebe danas oborili, i radio-talase slomili! Nakrivimo masne

kapetine i stegnimo gnusne {apetine, kano sto je Slobo neprebolni - sve

vr{e}i strogi legalizam - zabranjiv`o medije slobodne!" Al` ne vrijedi

gasit` Pje{~anika, jer }e Cece laktom progovorit` sa gostima svojim

glagoljivim, makar sajta od blata pravile, klinastijem sastavljale

pismom, pak sazva{e hakere iz grada. Ni~e haker k`o iz zemlje trava te

on stade sajta podizati. Ho}el` haker virusa otkriti, il` }e pred njim

nikom poniknuti? Pole}ela dva vrana gavrana, crne glase s terena

donose: "D`aba smo se bili i mu~ili, badava smo no}ima kre~ili,

razbijali auta polovnoga, jer hakeri sajta podigo{e, sve pomo}u {tapa i

kanapa! Otkaza{e BIA ure|aji i d`ebana skupo ispla}ena, stoljetnome

~vrstome savezu svi` zajedno patriotskih snaga!" Gledala ih iz gorice

vila, sestra ljutog Pere, Teofila: "Niste kadri Pje{~anika sru{it`, jer

pjesak je sitan, a ~udnovat - pa izbija i kad ni~eg nema usred ovog

tamnog vilajeta. Ne volite sa(j)tove gledati, pa ni ovaj pjesak kako te~e,

sve broje}i sate i minute spektakluka va{eg vladaju}eg, strepnja va{a

dublja je od nade - tako vas je Pisac kalemio!"
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autoritet, jer je toliko ljudi za njega glasalo. Evo, i ja sam glasao. Mo`da

Pera Lukovi} nije glasao i mo`da mene i danas ponekad zaboli desna

ruka zbog toga, ali mislim da je to u tom trenutku bila jedina mogu}a

odluka. Ali ako on ima neki autoritet koji je na taj na~in utemeljen, ne

vidim za{to ga koristi povla|uju}i onoj politi~koj strani koja kr{i

postoje}e zakone i demokratske i gra|anske norme. Naravno da se

pojavljuje mi{ljenje da on na taj na~in poku{ava da pro{iri svoje

bira~ko telo, {to bi opet moglo imati neke pozitivne posledice da, opet,

nije stradao gepek va{eg automobila, razumete? To se prenosi na neki

domen koji ugro`ava va{u li~nu sigurnost. Ako on namerava da

postane srpski Putin, to podrazumeva da }e biti ubijeno makar

nekoliko novinara, jer je to matrica vladanja u Rusiji. Naravno da je

zvani~no mi{ljenje da su stavovi koji se iznose u ovoj emisiji, pre svega

Perini ili moji ili va{i, da je to ekstremizam. Srbija je jo{ uvek zatvoreno

dru{tvo, ona se jo{ uvek udvara svom najgorem mi{ljenju.

Rusi su bankrot, oni nemaju para, a za pare koje Rusi treba da uplate

garantujemo mi, a ne oni, garantuje NIS, a NIS je na{. Pa i po{to je

kupljen 49%, on je na{. 

^ekam ^anka, hajde da ga vidimo vi{e ispred tih rafinerija, on preti ve}

20 godina. Dragoljub Mi}unovi} nam obja{njava stvarnost ve} 20

godina. U ovih 20 godina imamo samo destrukciju. Nervoza je bila

o~igledna u intervjuu predsednika Tadi}a kad je pozvao stru~nu

javnost na dijalog. Ja mislim da taj poziv sam po sebi nema veze sa

stvarno{}u, taj dijalog zapravo postoji u onoj meri u kojoj je medijska

stvarnost koju Tadi} najvi{e kontroli{e otvorena za taj dijalog. Izrekao

je jo{ jednu tvrdnju koja je neta~na, mene to veoma zabrinjava, da ne

postoje konkretni predlozi na{ih ekonomista na koji na~in da se Srbija

suo~i sa ekonomskom krizom. To nije ta~no, u onoj meri u kojoj su

ekonomisti u stanju da se obra}aju na{oj javnosti posredstvom

Pe{~anika i ove radijske emisije, va{eg portala ili recimo subotnjeg

dodatka Blica koji je zaista izvanredan. Nedeljnik Ekonomist su

u}utkali, ali i tamo imate kompetentna mi{ljenja. 

Vi imate jednu silu ekonomista koji sve otvorenije javno govore o na{oj

potrebi da u~inimo ne{to kako ne bismo stradali u toj krizi. I kad to

uporedite sa predsednikovim stavom mo`ete do}i do zaklju~ka da

predsednik ne ~ita. Mo`da nema vremena da ~ita, ali je ekonomska

kriza prvorazredno pitanje i on o tom pitanju sigurno razgovara sa

svojim najbli`im saradnicima, uklju~uju}i guvernera Narodne banke

koji ne pripada Vladi. I dobro je da on te razgovore vodi, ali on }e i od

dobro znaju {ta ljudi misle, {ta ose}aju, kakva je njihova neizvesnost u

jednom sistemu, da oni ne mogu sami da propisuju cene svojih usluga,

a dr`ava propisuje cenu benzina, motornog ulja i raznih poreza. Ona ne

propisuje cenu koju }ete platiti kad budete popravljali svoj auto kod

limara i farbara. I to je taj u`asan ose}aj zavisnosti od dr`ave, koja je

gotovo po pravilu nesposobna da re{ava su{tinske probleme. Zato je

bilo potrebno da se zavr{i ta imovinska tranzicija. Da se na vreme

privatizovao Telekom, firma s kojom je firma Pe{~anik u neposrednoj

vezi, mi bismo danas imali vi{e novca u bud`etu da branimo kurs

dinara, mo`da da investiramo u neke javne radove. Danas bismo imali

liberalizovano tr`i{te medija i telekomunikacija koje bi privla~ilo nove

ulaga~e. Imali bismo mogu}nost alternativnog izbora usluga, od

kablovske internet-televizije do obi~ne fiksne telefonije. Onog

trenutka kad je to tr`i{te liberalizovano u domenu mobilne telefonije

mislim da su to gra|ani ipak osetili, ne samo kao mogu}nost izbora,

nego i kao neku vrstu gra|anske, pa i demokratske slobode. I naravno,

ne bi se obarao sajt Pe{~anika, {to je izvedeno preko Telekoma i SBB-a,

koji su monopolisti u toj sferi. Tako da je sve jasno, u tim firmama se

zna ko je oborio va{ sajt, ko je po~inio to krivi~no delo. Veoma je lako

saznati adrese mentalnih bolesnika koji ostavljaju svoje poruke na

blogu B92 i sajtu Politike, koja je dr`avni medij, koji kr{e sve mogu}e

zakone, uklju~uju}i i krivi~ni zakonik i Ustav, i {ire versku, rasnu,

nacionalnu i svaku drugu vrstu mr`nje i netrpeljivosti. I tu imate

veoma jasnu situaciju - dakle, stvar dr`ave jeste do koje mere }e te

slobode i zloupotrebu sloboda tolerisati. Ako je ta sloboda apsolutna, ta

sloboda se odnosi i na Pe{~anik.

[to se ti~e same li~nosti predsednika, i o tome se mo`e razgovarati.

Li~no sam s njim imao uvek manje-vi{e prijatna iskustva, s tim {to

izme|u nas postoji politi~ko neslaganje. Ali ja ne mogu da ka`em da je

on u li~nom kontaktu ~ovek koji je netrpeljiv, koji ne razume probleme

i kome nije jasno o ~emu se govori i na ovome mediju, s tim {to je sad

pone{to po~elo, zbog popunjavanja tih rupa, i da strada, kao va{

automobil. Ja mislim da je lo{e da se nervoza vlasti prenosi na one koji

podr`avaju vlast sa one strane koja ne bi trebalo politi~ki da postoji -

jer je zabranjena Ustavom i postoje}im zakonima - a to je izra`avanje

besa onih koji su vam razlupali auto i koji su vam uni{tili portal i koji

vam ometaju radio-prenos. Dakle, to je jedno politi~ko mi{ljenje koje bi

trebalo da je zabranjeno, a koje dr`avna televizija i dr`avni mediji

neguju. Ja ne}u da govorim o privatnim medijima, oni bi trebalo da

imaju pravo da rade {ta ho}e. Na{ predsednik Republike ima nesporni
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jezik. S druge strane se suo~avate sa ~injenicom da su te podele

uni{tile ne samo tr`i{te znanja, nego i jednu kulturu koja je zajedni~ka

u onoj meri u kojoj se mi me|usobno razumemo - a razumemo se

odli~no, a najbolje se razumeju oni koji su najgori i tamo i ovde. Oni ne

moraju ni da razgovaraju, oni se nekako ose}aju nekim

parapsiholo{kim ~ulima, ta~no znaju {ta misle i {ta im je raditi.

Ova Vlada i predsednik uspeli su da izazovu i dodatni skepticizam u

Srbiji u odnosu na Evropsku uniju. Poverenje u evropske institucije,

potreba za evropskim procesom je opala upravo zbog propagande koju

vode dr`avni mediji, mislim na RTS i na list Politika. I naravno, na

odjeke koje ta propaganda dobija u privatnim mafija{kim medijima, u

kojima se taj diskurs dodatno spu{ta i zao{trava. To zna~i da ovoj Vladi

nije stalo do evropske integracije, evropska integracija ugro`ava

njihove li~ne i partijske interese. Hajde, ka`ite jasno - mi to ne}emo, e,

onda }emo mi da iza|emo na ulicu pa }emo da se bijemo ili }emo da

pobegnemo odavde. Ali oni to ne smeju, jer ni to ne bi bilo u njihovom

interesu. I oni zapravo ne znaju {ta ho}e. Tu mo`da ima osnova za neki

optimizam, jer je u pitanju proces koji }e su`avati privilegije i taj krug

korupcije koji podrazumeva vlast u Srbiji. Samo }e taj proces biti

usporen, i ako se sve zavr{i na va{em gepeku - a po~eli smo od onog

gepeka gde je trebalo da prespava jedna li~nost izme|u 5. i 6. oktobra

da nas ne bi vratila u vreme koje bi trebalo da je pro{lo - onda }e sve biti

dobro. Zaradi}e va{ limar i farbar, i neka na tome sve ostane.

Mislim da strah postoji u ljudima ~ak i kad nije realan, dakle, kad ne

postoji neka stvarna pretnja. Ljudi se zaista pla{e stvari koje ne

postoje, a ne boje se stvari koje postoje. Ljudi se vi{e pla{e vampira

nego {to se pla{e vuka, ljudi se vi{e pla{e iracionalnog u drugim

ljudima, nego onih osobina koje se stvarno ispoljavaju, ljudi vi{e strepe

od budu}nosti nego {to ose}aju ne{to lo{e prema pro{losti. [tavi{e,

kako vreme odmi~e ose}anja prema pro{losti se pretvaraju u

nostalgiju. Tako da, ako razgovaramo danas o vlasti, mislim da taj

strah postoji zbog toga {to nije institucionalizovan, dakle, ne postoji

nijedna politi~ka partija za koju biste mogli re}i da je stvarno

opoziciona, svi su se uvezali interesima. Politi~ki sistem se u tom

smislu promenio. Ti su interesi postojali i kad su politi~ke stranke

izvodile ljude na ulicu, mo`da nije postojao 1991, ali se interes razvijao

vremenom, pa ste imali kao posledicu raspad koalicije Zajedno 1997,

imali ste bojkot izbora te godine, imali ste te sva|e i prepirke u Savezu

za promene i u DOS-u. Ali nikad niste mogli ta~no da prese~ete, da

ministarke finansija i od guvernera Narodne banke, pa i od Dinki}a

manje-vi{e ~uti iste na~elne stavove, ukoliko su oni spremni da ih

iznesu, jer tu nema neke mnogo komplikovane matematike. Ili }ete sve

nacionalizovati, pa }ete se vratiti u komunizam - jer postoji zvani~an

stav na{e politi~ke kulture da je kapitalizam propao, {to je ordinarna

glupost - ili }ete u~initi ono {to je zaista potrebno, a to je da

dokapitalizujete ekonomiju, da zavr{ite privatizaciju, da spustite ili

ukinete odbrambene mehanizme kojima se brani ne{to {to u na{oj

ekonomiji ne postoji, da otvorite zemlju prema regionu, pa da

poslu{ate i te privrednike koji ne tra`e od dr`ave novac, pozajmice,

jeftine kredite, nego samo `ele {to manje dr`ave u njihovom

poslovanju. A dr`avi je potrebno da zapu{ava sve te socijalne rupe, da

pla}a porodice ha{kih optu`enika, da izdr`ava 24 ministarstva, PUPS,

Rasima Ljaji}a, ekonomske ambasadore, pa i one sa ambasadorske

konferencije u braon i zelenim odelima sa onim bobicama, koji se

klanjaju Tadi}u kao da on to od njih o~ekuje. Videlo se koliko je on

zapanjen zbog toga, i vide}emo na koji na~in }e predsednik to da

prese~e. Dakle, da li }e uni{titi ekonomiju da bi izdr`avao parazite,

uklju~uju}i i dr`avne slu`be, ili }e `rtvovati deo tog parazitskog tela

kako ekonomija ne bi propala. Mislim da je tu izbor veoma jasan. 

[to se ti~e spoljne politike, o~igledno se luta izme|u svojih stvarnih

namera i stvarnosti, na isti ovaj na~in na koji luta na{a ekonomska

politika. Stvarne namere su da Srbija postane deo Sovjetskog Saveza,

~emu je ona te`ila i u Titovoj Jugoslaviji, zato se dogodila 1948. i Goli

otok. Nije da }e biti da smo mi nekako organski vezani za Rusiju, to nije

ta~no. Onaj ambasador Spalajkovi} je pljunuo Lenjina, a vi danas opet

imate tamo i Lenjina i Staljina i Beriju okupljene oko svega nekoliko

li~nosti. Videli ste, patrijarha ne biraju vernici i crkva, nego neki novi

CK. To je potpuno isto, i u Srbiji i u Rusiji se doga|a ta transformacija

kojoj je non-stop potrebno neko saborno ideolo{ko telo koje }e voditi

brigu, ne samo o na{im duhovnim, nego o sveukupnim potrebama. S

druge strane, to nije realno. Rusija je veoma pogo|ena ovom

ekonomskom krizom, u ovoj krizi }e stradati najsiroma{niji, a izvu}i }e

se najbogatiji. Srbija je zbog tih odnosa zapostavila odnose u regionu.

Pro{le nedelje sam bio u Zagrebu, promovisali smo srpsku istoriju

akademika ]irkovi}a koja je prevedena na hrvatski, i o tome se povela

debata i u Zagrebu i u Beogradu, kojom su dominirale najodvratnije

ljudske strasti. Od poricanja prava Hrvatima da imaju svoj jezik, do

poricanja prava nama odavde da odr`avamo bilo kakav dijalog sa

Hrvatskom, pa i da prevodimo ono {to govorimo i pi{emo na hrvatski
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niko nije iz toga izvukao, i ne znam ko mo`e biti sre}an zbog te op{te

nesre}e. I ako sad jeste, mislim da uskoro ne}e biti.

Svetlana Luki}: 

Nismo ~itale komentare o Pe{~aniku koji su objavljeni ovih dana

poku{avaju}i da sa~uvamo pribranost da mo`emo da nastavimo da

radimo svoj posao, ali rekli su nam da se prakti~no odmah pojavila ta

stara teza o Pe{~aniku kao ekstremisti~koj emisiji. A {ta je Pe{~anik?

To su njegovi gosti, dakle, na{i gosti su tretirani kao ekstremisti, a

jedan od njih je i Teofil Pan~i}. A Teofil Pan~i} je, tako da ka`em,

nezvani~ni stru~njak druge Srbije za ekstremizam.

Teofil Pan~i}: 

U devedesetim godinama bili smo nacionalni izdajnici. Taj termin

"izdajice i strani pla}enici" nasle|en je od komunizma, samo {to je tada

kori{}en za ideolo{ke protivnike komunizma bili oni levi, desni,

centralni, liberalni, konzervativni, kakvi god. Zna~i, to je ne{to {to je

nekoliko decenija bilo zvani~na parola. Kroz devedesete je opstala, ali

je dobila novi predznak, vi{e nisi bio neprijatelj komunizma, nego si

bio neprijatelj naroda, srpskog naroda, s velikim S i velikim N. Onaj

trenutak kada stupamo u dvehiljadite godine i kada dolazi

demokratija, ti termini zapravo postaju izlizani i kompromitovani.

Zna~i, oni - ne mogu da ka`em da nestaju iz upotrebe, ali idu negde na

marginu i ostaju u upotrebi jedino jo{ kod radikalne desnice.

Radikalna desnica i dalje insistira na tim terminima, ali ono {to je

nekakav dru{tveni mainstream, njemu treba novi termin. Samo }e{

sebe kompromitovati ako ljude naziva{ izdajnicima.

Svetlana Luki}: 

Kao izan|ala nov~anica.

Teofil Pan~i}: 

Kao izan|ala nov~anica, koja je nekada ne{to vredela, ali sada vi{e ne

vredi, ne mo`e{ da u|e{ u prodavnicu da kupi{ hleb tom nov~anicom. E,

brzo nakon 5. oktobra je na|en termin "ekstremisti". [ta je ~ar tog

termina? On naizgled nije ideolo{ki optu`uju}i i on ne vu~e na

totalitarizam. Kad ti nekoga nazove{ ekstremistom, ti se ne legitimi{e{

kao totalitarista, nego naprotiv, tom ekstemisti transferi{e{

totalitarizam, ka`e{, ja sam normalan, lep, demokrata i tako dalje, a on,

ona, oni, one su ekstremisti. To je jedna pozicija koja je znatno

razdvojite {ta je u Srbiji vlast, a {ta opozicija, tako da, ako je

ugro`avanje javnih sloboda i prava posledica straha i potrebe da se

ljudi u}utkaju, kao {to je ga{enje va{e emisije i napad na va{ internet

portal, onda je potpuno jasno da tu postoji strah. U ovim politi~kim

partijama u kojima sam bio, pa i u tom LDP koji je kao neka urbana

partija, gledao sam kako se odjednom pojavljuju neki padobranci,

potpuno nepoznati ljudi. Ko je sad ovaj, boga pitaj odakle se pojavio, a

stra{no je va`an, ima uvek ne{to stra{no pametno da ka`e i naravno,

dobija neku funkciju i sve {to ide uz to. E, tako se ti padobranci spuste

u `ivot, ali to ne zna~i da su oni suvereni u odnosu na vas. Oni ose}aju

neki strah i to obostrano ose}anje je potpuno razumljivo. 

Ali, kad se osvrnete unazad 20 godina vidite da stradaju i jedni i drugi.

Mi koji se poznajemo u gradu, pa mi znamo ko je ubio Dadu

Vujasinovi}, mi znamo ko je to, to uop{te nije neko pitanje, ali pitanje

ostaje otvoreno u dr`avnim institucijama zbog tih padobranaca koji

boga pitaj iz kakvih interesa ne `ele da se to pitanje re{i. A naravno,

razlog zbog koga je ona ubijena opet spada u domen te na{e politike

koja nikako su{tinski da se promeni, jer svaki poku{aj da se ona

promeni zavr{ava se nekim novim ubistvom, kao {to je ubistvo Zorana

\in|i}a, ili napadom kao ovaj napad na gepek va{eg automobila. Sva

sre}a da Ko{tunica nije bio unutra.

Ja tu vrstu strahova ne ose}am, moji strahovi su sasvim li~ni i

porodi~ni, uop{te nemaju veze s tim. Ja sam tako lepo i dobro pro`iveo

da se smrti nekako ne pla{im, `iveo sam i u siroma{tvu, `iveo sam i u

izobilju i `ivim u izobilju, znam kako i to izgleda. Kako da vam ka`em,

ja nisam padobranac koji je uleteo u naprednjake da mu daju jo{ jedan

stan u centru, jer je to cena za Kosovo, i nisam neki novi LDP-ovac. Kao

da postoji fabrika tih partijskih klonova. Mogu da radim i u Gradskoj

~isto}i i ponekad zavidim onim ljudima koji se voze tim kamionima.

Kad sam bio mali, neko od tatinih gostiju, mislim da je ~ak bio

akademik ]osi}, pitao me je {ta }u biti kad porastem. Ja sam rekao da

bih voleo da budem |ubretar, da se vozim na onim papu~icama

kamiona pozadi. Tako da tu vrstu strahova ne ose}am. Pla{im se za

vas. Ono {to se vama desilo nekako se desilo svima nama i

pretpostavljam da }e ova emisija biti veoma slu{ana, tako da }e i svi oni

koji nas slu{aju danas uspeti da i na taj na~in racionalizuju zapravo tu

pretnju. Oni koji na ovaj na~in vama prete i koji }e pretiti drugima,

prete na neki na~in sebi. Ponavljam, u toku svega {to se doga|alo u

proteklih 20 godina, stradavali su i oni koji su napadali. Nekako se
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elementa, realnog, prakti~nog, delatnog elementa svakog realnog

ekstremizma, a to je ova ili ona forma vaninstitucionalnog,

samovoljnog nasilja. Dakle, nema toga, samim tim taj ekstremizam

postaje besmislen. Ti kad pogleda{ recimo ljude koji su svih ovih

godina sagovornici Pe{~anika - ja sam jedan od njih, ali kao {to sam

sagovornik tako sam i slu{alac, i nisam uvek odu{evljen time {to neko

ka`e, ima ljudi koji me maksimalno iznerviraju - ali niko od njih ne

mo`e biti svrstan u fioku ekstremizma, jer mu nedostaje i ideolo{ki i

prakti~ni osnov da bi u nju bio svrstan. 

Za{to to rade? Za{to nam se stalno pripisuje taj ekstremizam? Ka`em,

jedan razlog je to {to je difamatorima potreban termin koji }e zadr`ati

privid neutralnosti, racionalnosti, analiti~nosti, trezvenosti, da bi se

izbeglo to ideolo{ko diskvalifikatorstvo, izdajnici i tako dalje, i onda

im taj termin ekstremizam dobro do|e. S druge strane, postoji i onaj

sloj na{ih, kako ka`e Dubravka Ugre{i}, finih ljudi, koji ne u~estvuju

aktivno u tom difamiranju, koji nisu kreatori, ali su neka vrsta

korisnika. U kom smislu? Pa, u najmanju ruku u ovom smislu: dakle, za

njih se ka`e da su ekstremisti, mo`da nije u redu to {to im se radi, ali

po{to su oni ekstremisti, onda: a) treba i da o~ekuju ne{to takvo, i b) ja

ne moram ni{ta tim povodom da preduzmem, niti imam bilo kakvu

moralnu obavezu da se na bilo koji na~in solidari{em sa njima, jer oni

su ionako ekstremisti. Ako su ekstremisti, onda na neki na~in

prizivaju i zaslu`uju to {to im se de{ava, a za{to bih se, pak, ja stavio ili

stavila na njihovu stranu kad sam ja za sve ono {to nije ekstremizam i

za ono {to je lepo i normalno i fino i demokratski i uljudno i tako dalje. 

I na taj na~in, zna~i, ima{ jedan tihi, neizgovoreni konsenzus jednog

u`asno {irokog dru{tvenog sloja, srednjeg, vi{eg, vladaju}eg sloja u

dru{tvu. Konsenzus koji uklju~uje i mnoge ljude koji nisu ni na koji

na~in lo{i i opaki, ali kojima je naprosto lak{e, udobnije, manje rizi~no

da tu etiketu prihvate, jer misle da na taj na~in sebe negde aboliraju,

odnosno da ne moraju ni{ta da urade, jer, za{to bi se ti solidarisao sa

nekim ko ionako sebe stavlja na totalnu marginu. I na taj na~in mi

dolazimo u neku potpuno apsurdnu situaciju - ja samo ~ekam trenutak,

ako on ve} nije nastupio, kada }e ta famozna druga Srbija biti

progla{ena nekom vrstom, recimo, pandana radikalno levim RAF-ovim

teroristima u Nema~koj sedamdesetih godina, dakle, ljudima koji su

postavljali bombe naokolo, koji su ubijali i otimali ljude u ime svojih

tobo`e progresivnih ideja. I od kojih su mnogi, hvala bogu, zavr{ili na

dugogodi{njoj robiji. I onda je svaki normalan, pristojan Nemac, bio on

le`ernija, znatno udobnija za onoga ko to izri~e.Dakle, do{lo se do

termina "ekstremizam". On je samo nova preobuka onog starog

termina "izdajnici i strani pla}enici". 

Da li to zna~i da je taj termin sam po sebi neutemeljen, da ne postoje

ekstremisti? Naravno da ne zna~i, postoje ljudi koji su u raznim

smislovima te re~i ekstremisti. Me|utim, {ta je problem sa upotrebom

tog termina kod nas? Za{to se kod nas za ekstremizam optu`uju ljudi

koji ne odgovaraju nijednoj mogu}oj normalnoj definiciji

ekstremizma. Ako pogleda{ bilo kakve politi~ke pokrete ili neke

organizacije ili verske zajednice bilo gde na kugli zemaljskoj, koje bi se

mogle nazvati ekstremnima, ti }e{ videti da su to neki ljudi koji

upra`njavaju ili u najmanju ruku propovedaju nasilje. Propovedaju

stvari koje su direktno antidemokratske, propovedaju da ljude treba

ubijati, da ljude treba na silu uterivati u ovo ili ono. Dakle,

ekstremizam je nu`no antidemokratski. 

Zanimljivo je kako je ovde do{lo do te inverzije, da se taj termin koristi

upravo za nas koji sve ovo ve} godinama pri~amo, a za koje bi ~ak

moglo da se ka`e da smo zapravo dosadni gra|anski legalisti. Ljudi,

po{tujte zakone, ljudi, po{tujte Ustav, ljudi, po{tujte na kraju krajeva

neke elementarne eti~ke i civilizacijske norme. I to je sve. Kad pogleda{

u ~emu se sastoji taj ~uveni ekstremizam Pe{~anika, koji ~ini tu

relativno slaba{nu takozvanu gra|ansku ili, kako ka`u pogrdno,

gra|anisti~ku scenu, ili drugu Srbiju, ti }e{ videti da je skoro sve {to se

svrstava na tu stranu upravo to - jedna vrsta dosadnog gra|anskog

legalizma. Svaki po{teni anarhista bi nas se odrekao preko novina, mi

smo do te mere mejnstrim, u nekom iole normalnom poretku

vrednosti, da me je sramota. Totalni mejnstrim. 

Ekstremizam, dakle, postoji na ovom svetu, ali nije slu~ajnost i nije

ne~ije neznanje nego je itekako namera {to se ekstremizam pripisuje

upravo onima za koje naprosto nema realnog politi~kog, ideolo{kog i

metodolo{kog osnova. Jer, hajde da zamislimo na trenutak, rasprave

radi, da je to zaista nekakav ideolo{ki ekstremizam - ~ak i da

zamislimo da je to tako, pa opet bi ostala ~injenica da se taj tobo`nji

ekstremizam ne koristi bilo kakvim ekstremisti~kim sredstvima. Dok

su, sa druge strane, njegovi radikalni oponenti itekako skloni

kori{}enju nasilja i to su bezbroj puta dokazali, 20 godina ova zemlja

zapravo `ivi pod manjom ili ve}om koncentracijom tog nasilja. Na

drugoj strani nema ni~ega sli~nog tome, dakle, ~ak i kada bi to bilo ono

{to nije, kada bi to bio ekstremizam, on bi opet bio li{en onog klju~nog
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dane i ~ekali da se sve to ve} jednom zavr{i, ali s druge, Neprijatelj je

morao da postoji i da rovari/prislu{kuje, on nam je bio od presudne

va`nosti, jer ako nema zlog Neprijatelja, {ta onda mi tu uop{te radimo

osim {to se zamajavamo o tro{ku dobrih i naivnih poreskih obveznika? 

Dvadeset i kusur godina kasnije, jedino {to se promenilo je da

Neprijatelj izgleda vi{e ne prislu{kuje, nego je prislu{kivan, a bogme i

ometan. Ne u razvoju, nego onako, uop{te. Pre{ao u defanzivu, sateran

u }o{ak na~isto. E sad, kakav je Pe{~anik kao Neprijatelj? Prili~no

bedan, mora se re}i, ali ni onaj s kojim sam se suo~avao dok sam po

Ko{utnjaku, na o~igled zabavljenih rekreativaca, razvla~io `ice

induktorskog telefona, nije bio mnogo bolji, to jest, bio je skoro

podjednako virtuelan u svom neprijateljskom svojstvu, ali opet i

neophodan: `iveo Neprijatelj, jer bez njega, na{e patriotsko naprezanje

gubi svaki smisao! Zato, tamo gde ga nema, ima da ga napravimo, pa

{ta ko{ta.

Stvari, dakle, u zemlji Srbiji, a u januaru 2009. stoje ovako: Pe{~anik je

Neprijatelj, a Ratko Mladi} je Prijatelj. Te{ko je druga~ije objasniti

kako je mogu}e da je dve tre}ine u~esnika jednog, reklo bi se, ozbiljnog

istra`ivanja, izjavilo da ni po koju cenu, ~ak ni za d`abe, a kamoli za

tamo neke milione Judinih evra, ne bi prijavilo Ratka Mladi}a onom

u`asnom Novom svetskom poretku. Da Cecu Luki}, daleko bilo, stave

izvan zakona, te{ko da bi nakupila toliki procenat ponosnih jataka, iz

~ega zaklju~ujem da su zloglasna nepo~instva Cece Luki} daleko

stra{nija od onih Mladi}evih, ako takvih uop{te ima. Kako je to

mogu}e? Pa, lepo: vratite se na prvu re~enicu ovog pasusa. Dobro,

pustimo sad Pe{~anik, ali {ta to Ratka M. ~ini Prijateljem dve tre}ine

gra|ana Srbije? ^ime ih je on tako zadu`io? 

Jedva da ima stvari stra{nijih i groznijih od onih za koje je optu`en

Ratko Mladi}. Kad tako pogleda{, te{ko da bi iko osim njegovih

neposrednih sau~esnika imao razloga da ga ~uva i brani. Kojim se onda

putem sti`e od {a~ice sau~esnika do {ezdeset i pet odsto anketiranih

punoletnih gra|ana Srbije? Mogu}nost 1: ljudi ne veruju da je on

odgovoran za ono za {ta ga optu`uju, dapa~e, sigurni su da to nije tako.

Odavde se ra~vaju dva puti}a, dve podmogu}nosti; podmogu}nost 1a:

nije Ratko Mladi} odgovoran za zlo~ine, za granatiranja, za etni~ko

~i{}enje, za ubistva zarobljenika i civila, za genocid, nego je odgovoran

neko drugi. U redu: ko? Ime, adresa, JMBG? Suvislog odgovora nema pa

nema, osim ako ne mislite da je, recimo, za Srebrenicu  kriva

"francuska obave{tajna slu`ba", kao {to je blagoizvoleo izjaviti

levi~ar, desni~ar, mogao mirno da ka`e - pa, {ta me briga, hteli su to, pa

ne mo`e{ ti da ide{ okolo da vr{i{ nasilje i da o~ekuje{ da posle neko da

vi~e da te puste, pa za{to da te puste. E, sad ljudi poput nas treba da

odigraju simboli~ku ulogu te vrste margine, iako njoj ni na koji na~in

ne pripadaju, ni na koji na~in, ni ideolo{ki, ni delatno, ni sa koje god

strane da zahvati{, ne pripadaju tom dru{tvu, ali prosto smo, kako da

ti ka`em, postavljeni na to mesto. Nismo se postavili, nego smo

postavljeni, jer nekome jako odgovara da mi igramo tu ulogu. I to je na

kraju, kad sve sabere{, koalicija onih koji naprosto - ko iz svog

konkretnog interesa, a ko iz ~istog, pukog komformizma - zapravo

gledaju kako se taj pojam ekstremizma prosto lepi i ostaje tu gde jeste.

Pa ti sad doka`i da nisi.

Svetlana Luki}: 

Teofil Pan~i} kod nas na sajtu ima stalnu rubriku Pe{~ani sprud, koju

smo objavili i u posebnoj knjizi. Slu{ate delove iz no}as napisanog

Pe{~anog spruda.

Teofil Pan~i}: Pe{~ani sprud - Neprijatelj prislu{kuje

Ne{to mahnito mi pada na pamet, to je valjda od ovih naglih promena

vremena: a {ta ako Ratko Mladi} ometa Pe{~anik, kako u etru, tako i u

sajber prostoru? Mislim, ilegalisanje ume da bude pomalo i dosadno,

ne~im treba ispuniti to vreme, pa zar nije bolje da to bude kakav

korisni patriotski rad, a ne ve~ito ono oficirsko igranje {aha kao lo{

erzac za terenske strate{ke operacije? 

Znam da ovo zvu~i {a{avo, ali to ne mora da zna~i da ne deluje. Iza

svega stoji, da se ne la`emo, jedna respektabilna tradicija. U onoj istoj

vojsci - netragom nestaloj poput zemlje koju je umela da sa~uva od

svega osim od sebe same - u kojoj je stanoviti, tada sasvim anonimni

Mladi} Ratko bio pukovnik, ja sam bio vezista. Kasnije je Mladi}

brutalno pogazio zakletvu datu toj vojsci i okrenuo cevi ka ljudima od

kojih se sastojala, a mene ionako niko ni{ta nije pitao. No, vratimo se u

onaj nedu`ni, "nulti" trenutak mog vi{e nego mirnodopskog

top~iderskog vojnikovanja; na zidovima na{eg bataljona pisalo je:

"PA@NJA, NEPRIJATELJ PRISLU[KUJE!" To, kanda, zato {to smo

vezisti; nisam proveravao da li na zidovima prostorija vojne policije

pi{e da neprijatelj podriva, kod ABHO jedinica da neprijatelj truje, a

kod in`enjeraca da neprijatelj minira, ali, kako god, poruka je bila

jasna u svojoj nebuloznosti: s jedne strane, sam bog zna {ta je to

Neprijatelj imao kod nas da prislu{kuje kad smo uglavnom krali bogu
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Svetlana Luki}: 

Slu{ate advokata Sr|u Popovi}a.

Sr|a Popovi}: 

Najva`nije je {to je ovo nasilje prema ljudima koji su drugog

politi~kog uverenja. Dakle, to je politi~ko nasilje i ovde postoji jedna

dr`ava koja je dozvolila da se stvori takva klima da je to takore}i

o~ekivano i ljudi nisu za~u|eni. Niko nije za~u|en, a za{to nije

za~u|en? Zato {to Pe{~anik napadaju godinama i to napadaju

uglavnom dr`avni mediji, napadaju politi~ari, napadaju dr`avni

analiti~ari, napadani ste sa skup{tinske govornice, {to je ne~uveno. I

to je naizgled neki paradoks i vama to i spo~itavaju. Kao, pa {ta vi

zami{ljate, da ste vi toliko va`ni, je li tako, to je jedna emisija koju

vodite vas dve sa stotinak sagovornika, to niko ne slu{a. Stvarno, to

izgleda nekako paradoksalno, to je ~injenica. Kada biste vi imali

neku kliping-slu`bu, vi biste mogli tomove da objavljujete o tome ko

vas je sve, za{to i kako, napadao. E sad, ako pogledamo {ta je

Pe{~anik - Pe{~anik je u stvari jedan nedeljnik, vi ste jedan radio-

nedeljnik. Ja sam imao prilike da ~ujem gospodina @arkovi}a,

urednika Vremena, kako s velikim bagatelisanjem i

nipoda{tavanjem govori o Pe{~aniku kao o nekoj marginalnoj pojavi,

a njegov nedeljnik je, to ja znam pouzdano, u trenutku kad je prodat

imao tira` od 5.000 primeraka. Pe{~anik nedeljno slu{a 350.000-

400.000 ljudi. Na osnovu ~ega se ta emisija tretira na taj na~in meni

nije jasno, ali u stvari razumem. Postoji jedan ogromni raskorak,

izme|u sredstava kojima vi raspola`ete, izme|u ~injenice da taj

nedeljnik prave dve osobe - Svetlana Luki} i Svetlana Vukovi}, to je

redakcija toga nedeljnika - i uticaja koji on ima meren slu{ano{}u,

meren tira`om. To je, dakle, u ogromnoj nesrazmeri sa ljudskim i

materijalnim resursima. I zato nije paradoksalno {to do`ivljavate

takve napade, naro~ito u jednoj sredini gde je ve}ina medija

skliznula u mainstream i ne `eli da se doti~e tema kojih se vi

doti~ete. 

Va{ najve}i greh u o~ima va{ih politi~kih protivnika, jer vi imate

politi~ke protivnike, je u stvari to {to vi u svojim emisijama

pokre}ete tabuizirane teme, teme o kojima se ne govori. One su

progla{ene za irelevantne, idemo dalje, to nije va`no, i onda, naravno,

izazivate i pa`nju, i odatle i va{a popularnost i va{a slu{anost, a

odatle i vehementnost napada. Iz tog jednog istog razloga, zato {to

vas dve o~igledno uspevate - ja nisam do{ao da vam laskam - svojim

Slobodan Milo{evi}, postidev{i i onog poslovi~nog Maksima koji od

pamtiveka `ustro udara po diviziji. Dakle, ako na to ili ne{to sli~no

pristanete kao na potencijalno ozbiljan i istinit iskaz, slede}e je da }e

se od vas tra`iti da spontano priznate da je Sarajevo pod opsadom

dr`ao Hogar Stra{ni sa svojim pijanim vikinzima. Zato idemo na

podmogu}nost 1b: niko nije odgovoran, jer tih zlo~ina ni nema, oni su

izmi{ljotina Imperijalisti~ke Antisrpske Propagande. Nevolja sa ovom

podvarijantom je u tome {to podrazumeva postojanje masovnih

ritualnih samoubistava etni~ki nepodobnih Bosanaca, i ni{ta manje

masovnih samoiseljavanja, samospaljivanja ku}a, samoplja~kanja,

samozatvaranja u samoorganizovane logore poput Keraterma etc.

Odli~no, samo {to tako ne~ega nema ni kod Montipajtonovaca. 

Zato prelazimo na mogu}nost 2: Ratko Mladi} jeste u~inio ono {to mu

se stavlja na du{u, ali to je i trebalo da u~ini, to je za orden a ne za

robiju, to je patriotski podvig na diku njegovu i svih nas. Jedina

nesumnjiva vrlina i prednost ove druge mogu}nosti je {to se tu igra

otvorenih karata, bez nepodno{ljivog prate}eg licemerja. \avo tu nije

preru{en, nego ponosno pokazuje rep, rogove i kopita, odi{u}i

sumpornim parfemom, tra`e}i od svih nas da priznamo da je vrlo seksi.

I mnogi, bogme, priznaju, ne bez po`udne iskrenosti koja obara s nogu.

Godine nam prolaze u ovom ~udnom limbu, nazad, kao, ne}emo,

napred, fakat, ne mo`emo; zarobljeni u ~istili{tu zatvorenom na obe

strane, ~esto se `estimo na masovni zaborav, ali to je privid: nama

zaborava, jer nikada nije ni bilo svesti o Onome [to Se Dogodilo. Ne

mo`e{ zaboraviti ono {to nikada nisi znao, a nisi znao jer si se odli~no

potrudio da ne zna{ i da ne shvata{, po{to je tako lep{e i lak{e. Zato je

sve to ovde tako kako je, uglavnom nikako, i zato je Pe{~anik

Neprijatelj, a Ratko Mladi} Prijatelj: zato {to ti prvi dodijava svojim

~udnim zahtevima i merilima, a drugi ti samim sobom nekako

poru~uje da se opusti{ i u`iva{, sve je u redu u najboljem od svih

svetova. 

Sada shvatam da je ona parola sa zida Prvog gardijskog bataljona veze

duboko istinita, svevremena: da, Neprijatelj zaista prislu{kuje;

prislu{kuje i oslu{kuje Istoriju, krvavu, dronjavu i bednu, a onda

besramno izve{tava o onome {to je ~uo. 

(Adele - Make you feel my love)
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tako va`na. Taj antagonizam koji vlada prema medijima od strane

vlasti, on je potpuno prirodan, on je psiholo{ki nu`an. Pa niko ne voli

onoga koji ga kritikuje i ne mo`e se o~ekivati da }e on nekim

moralnim naporom da se izdigne iznad te psiholo{ke nu`nosti, pa }e

vas tolerisati. Ne}e vas tolerisasti, jedino {to po Ustavu i zakonu, i to

je jedino {to se od njih i o~ekuje, to mora da trpi. Na vlasti je i zato

mora da trpi. Vlast u Srbiji i u staroj Jugoslaviji nije navikla da trpi,

ona je navikla da se d`ilitne, ona je navikla da vas u}utka, ona je

navikla da vas zabrani. Svima su puna usta vladavine prava,

me|utim, da ostvarite tu vladavinu prava vlast mora da trpi kritiku.

Na jednom forumu sam pro~itao ne{to vrlo glupo, a mislim da se jako

lako lepi za prose~nog ~oveka, za normalnog bira~a - poruka je

glasila da je ovo {to se vama nedavno dogodilo napad ekstremista na

ekstremiste. I to sam ve} ~uo na dve-tri strane, to mi se svi|a, to su

ba{ dobro pogodili. Ljudi imaju razli~ita mi{ljenja i potpuno je

normalno da svako veruje u svoje mi{ljenje, i potpuno je normalno da

svako smatra suprotno mi{ljenje u izvesnom smislu ekstremnim,

zna~i pogre{nim, zna~i preteranim, zna~i neta~nim. I u tome ja ne

vidim ne{to naro~ito neobi~no, neobi~no je mo`da {to se Pe{~anik,

odnosno njegovi sagovornici, trude, ja se trudim da svoja mi{ljenja

nekako argumentujem. Da li ja dobro argumentujem ili ne, mo`da da,

mo`da ne, ali po svojoj savesti ja poku{avam da to u~inim najbolje

{to mogu, jer u to verujem. I ne buni me mnogo {to neko drugi ima

druk~ije mi{ljenje i smatra moje mi{ljenje pogre{nim - pa i ja

smatram da je njegovo pogre{no, nemam sa time nikakvih problema.

I u tome se sastoji valjda neki, {to bi se reklo, dru{tveni proces

mi{ljenja u kome se mi{ljenja sukobljavaju, pa }emo videti {ta }e iz

toga da ispadne, ko }e da ubedi tu javnost koja se tu pojavljuje u

jednoj malo pasivnoj ulozi, koja samo prima ta mi{ljenja kroz medije. 

Neobi~no je {to ta druga strana koja vas najvi{e napada ne `eli da

argumentuje, ona uop{te ne `eli da razgovara o temama o kojima vi

razgovarate, a kamoli o argumentima koje navodite, nego se

Pe{~aniku, {to ja ka`em, izdevaju imena. Ispoljava se agresija i

mr`nja, a od argumenata nema ni traga. I moram sada da odam

priznanje Slobodanu Antoni}u, on je jedini ~ovek koji, po meni

neuspe{no, ali to nije va`no, poku{ava da ne{to argumentuje kada

govori o Pe{~aniku. Poslednji argument koji sam ~uo, recimo, ba{

nije najbolji, ~itao sam ga danas u Politici - on ka`e da su demoliranje

va{ih kola, ometanje signala i napad na sajt tri nezavisna doga|aja

radio-nedeljnikom da vr{ite veliki politi~ki uticaj, zato, naravno,

mora s vama da se obra~una onaj ko se s vama ne sla`e i koji stoji na

dijametralno drugim pozicijama. Teme koje vi pokre}ete, neke od

njih privla~e gromove - vi govorite o odgovornosti za ratove, a samim

tim i za sudbinu Srba van Srbije koje su ti ratovi ojadili, govorite o

ratnim zlo~inima, govorite o Srebrenici, govorite o iracionalnosti

ukopavanja u gubitni~ku borbu za Kosovo, takozvanu, koja ne slu`i

apsolutno ni~emu, izuzev da se pomo}u nje prkosi Evropskoj uniji i

da se izbegnu obe}ane evroatlantske integracije. 

Oni toliko la`u, svi znaju da oni la`u, oni znaju da svi znaju da oni

la`u, ali je nezgodno kad postoji bilo koji medij koji }e da ka`e: pa sad

ste slagali. Smetate im time {to govorite o tom nedemokratskom i

bankrotiranom sistemu jednoga diktatora Putina, {to pominjete taj

zaokret od onoga dr`avnog koncepta koji je formulisao \in|i}, a to je

Srbija u Evropi, ka tom hladnoratovskom antizapadnom

prestrojavanju koje je u toku i ~iji je glasono{a, recimo, ministar

spoljnih poslova Jeremi}, svakako po instrukcijama Borisa Tadi}a,

ne mo`e druk~ije biti, ne bi bilo ni normalno da je druk~ije. 

Dakle, kad bih ja hteo Pe{~aniku da dam neko drugo ime, ja bih mu

dao ime Stanje nacije, {to je ime jedne emisije za koju uop{te ne

znam za{to se pravi. Su{tina i uloga medija, koja je ovde totalno

zapostavljena, sem u Pe{~aniku, jeste kontrola vlasti. Meni je `ao {to

ove aksiome politikolo{ke ovde moram da iznosim, ali gra|ani

glasaju jedanput u ~etiri godine za vlast i u periodu od jednih do

drugih izbora oni su politi~ki pasivni, njihov je jedini zadatak da

prate da li ljudi kojima su poverena neka javna pravna ovla{}enja

koriste ta ovla{}enja u skladu sa svojim mandatom i u skladu sa

svojim obe}anjima i u skladu sa o~ekivanjima bira~a. I da onda na

osnovu toga tek na slede}im izborima nekako glasaju. I u stvari, tu

mediji predstavljaju sponu izme|u bira~a i politike. Oni treba da vas

obaveste {ta se doga|a, pa }ete vi onda to da ocenjujete kako ho}ete.

Oni moraju da kritikuju vlast kada sami vide da ona svoja ovla{}enja

ne obavlja u skladu sa mandatom, i vi time u stvari - sad }u da odem

vrlo daleko, ali to je ta~no - vi tek tada dobijate bira~a koji je

obave{ten, bira~a koji razume konkretne politi~ke procese koji su u

toku i koji na taj na~in vr{i svoj suverenitet. On ne mo`e da vr{i taj

svoj suverenitet koji mu je proklamovan u ~lanu 2. Ustava ako nije

obave{ten, ako ne razume {ta se doga|a, a vlast ~ini sve da on niti

bude obave{ten, niti da razume {ta se zbiva. I zato je ta va{a uloga
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rasta od 3,5%, da ne}e inflacija biti 8% i da oni to odli~no znaju i da

su jako nervozni jer ne znaju kako }e javnost na to reagovati. I onda

dolazi do onoga {to je jedanput formulisao Miroslav Krle`a, da kad se

sprema tu~a u kafani prvo se razbije sijalica, pa }emo onda u mraku

sve da re{imo. To je na taj na~in brutalan i drzak, neobi~an napad,

napad kojim je htelo da se ka`e: evo {ta vam sve mo`emo i vi nemate

nikakvu odbranu od toga. A vi ste ipak dobili tu odbranu, a dobili ste

odbranu zato {to imate tih 350.000-400.000 slu{alaca koje bih hteo

da kvalifikujemo ovde. To je 350.000-400.000 ljudi koji nisu

usamljeni. Mislim da postoji jedna tiha ve}ina koja misli kao ovih

350.000-400.000 slu{alaca. Ti slu{aoci su ljudi koji nisu

kapitulirali, koji jo{ nisu obeshrabreni, koji jo{ nisu odustali. Mislim

da postoji veliki broj ljudi koji deli njihovo mi{ljenje, ali je odustao. 

Pa kako da se ne uspavate kad gledate kako funkcioni{e Skup{tina?

Skup{tina, najvi{a vlast u zemlji, izraz narodnog suvereniteta,

bulazni, danima se u toj Skup{tini, usu|ujem se to da ka`em,

bulazni. U njoj se ru{i dostojanstvo te vlasti pod vidom intervencija u

cilju za{tite dostojanstva. Kakvog dostojanstva? O ~emu oni pri~aju

kad se jave da {tite dostojanstvo? Skup{tina Srbije je nacionalna

sramota Srbije. Pa zar je ~udo da onda ljudi gube poverenje i

odustaju, ne zato {to misle da je ovaj `ivot normalan i da tako treba

da izgleda, nego zato {to su izgubili svaku nadu. Vlast ~ini sve da im

nadu ubije. Eto, da samo govorimo o tim evroatlanskim

integracijama i o toj pri~i na kojoj je Boris Tadi} dobio izbore koja se

sad pretvorila u svoju suprotnost, jer ona se sada pretvorila u

pronala`enje izgovora da se ne ide u tu Evropsku uniju. Ne}emo da

idemo u Evropsku uniju jer ne mo`emo da na|emo Mladi}a. Jeste bio

tu, ali sad ne znamo gde je, ali stvarno, bio je malopre tu. Ne mo`emo

zato {to nikad ne}emo priznati Kosovo - niko im taj uslov ni ne

postavlja, oni ga sami postavljaju i onda ga shvataju kao prepreku.

O~igledno je, mi imamo teritorijalne pretenzije prema susednim

dr`avama. U glavama postoji jo{ uvek ideja velike Srbije, ona je

trenutno zaustavljena, onemogu}ena, ali uspe}emo uz pomo} na{ih

prijatelja, bankrotirane Rusije, koju sad odjednom progla{avaju za

nekakvu stra{nu silu i za nekakav uzor pravoslavne demokratije -

sad se pojavio i taj pojam. Kao {to je nekad postojala socijalisti~ka

demokratija, sad postoji pravoslavna demokratija. 

koji izme|u sebe nemaju ni~eg zajedni~kog. Sem `rtve. Pa je li malo?

I ka`e da vi to, po{to je vas pogodilo, paranoidno povezujete. Pa

naravno da povezujem kad me napadaju s tri strane, ali bih rekao da

ni to nije najgore. Mnogo je va`nija jedna druga stvar kad govorimo

o tom navodnom sukobu dva ekstremizma. Vidite, ~ija su mi{ljenja

ekstremna, a to ne zna~i ni{ta drugo nego neta~na, pogre{na,

pristrasna, ne mo`e nikakav neutralni sudija da proceni, jer svi

`ivimo u istoj zemlji, u istim okolnostima, tu ne postoji neutralni

sudija. Neutralni sudija je ta neka naj{ira javnost, tih recimo

300.000-400.000 ljudi koji vas slu{aju oni misle na jedan na~in, a

oni koji ~itaju Vreme ili Politiku ili NIN, {to je na`alost postalo isto,

oni misle na drugi na~in. Stvar je u tome, kao i u slu~aju atentata na

\in|i}a, kakvim se sredstvima slu`ite. Mi mo`emo i danas da se

sporimo oko toga da li je \in|i} bio u pravu ili su bili u pravu njegovi

politi~ki protivnici, ~injenica je me|utim, da \in|i} nikoga nije ubio,

a da su njegovi protivnici njega ubili. Taj izbor sredstava najbolje

defini{e politi~ku poziciju. 

Postoje, zna~i, politike zbog kojih se ubija i postoje politike koje

poku{avaju da misle, argumentuju i polemi{u. Koliko je meni

poznato, Pe{~anik nikad nije razbio auto gospo|e Smajlovi}, niti je

ometao signal RTS-a, niti je obarao sajt NIN-a, niti je nasilno

prekidao politi~ke tribine koje mu se ne svi|aju, niti je slao prete}e

poruke gospodinu Vukadinovi}u. Politi~ki ekstremizam se poznaje

po sredstvima koja ste spremni da upotrebite, dakle, kao i obi~no, ta

politika se poznaje po svojim delima. I to izjedna~avati je sramno,

glupo, neta~no, smi{ljeno, jer se izjedna~uju stvari koje se nikako ne

mogu izjedna~iti. Na re~ima smo svi za vladavinu prava, na re~ima

smo svi za bolji `ivot gra|ana, kako govore radikali. Bio je onaj jedan

politi~ar koga citiraju decenijama zbog formulacije "ja sam za sve {to

je dobro", svi su za sve {to je dobro, ali da vidimo {ta radite, po tome

se razlikujemo, po tome {ta radite. Ina~e, svi smo za sve {to je dobro.

Eto, mislim da je ta la` i ta floskula i ta glupost koja name}e ljudima

neku misao kako ste ekstremni i vi, a ekstreman je i onaj {to vam je

slupao kola, prosto nepodno{ljiva.

Normalno je da je ova vlast u ovom trenutku jako osetljiva na medije

i da poku{ava sve da ih glajh{altuje, a vas po{to ne mo`e da u}utka -

da vas zastra{i. Jer, ono do ~ega }e ovde do}i slede}ih godinu dana }e

biti vrlo neprijatno. Nisam nikakav ekonomski stru~njak,

garantujem i nudim opkladu ko god `eli da je prihvati, da ne}e biti
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. Mi }emo na kraju svoje ciljeve ipak ostvariti. Te{ko je s tim

naslagama u glavama ljudi, to je vrlo te{ko, vi tome smetate, jer vi

poku{avate nekim teleskopom da ispitate tu lobanju.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, a sutra u podne na portirnici Radija B92 bi}e

prvih pet primeraka knjige Pe{~anik.net, pa do|ite da vidite {ta to

tako stra{no pi{e na sajtu Pe{~anika. A knjigu }e dobiti prvih petoro

koji se jave na telefon 301-2092. Hvala vam, ~ujemo se idu}eg petka. 
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Dimitrije Boarov, novinar,

Mirko \or|evi}, publicista, 

Vladimir Gligorov, ekonomista
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. Svetlana Luki}: 

Dobar dan, ovo je 356. Pe{~anik i samo prvih nekoliko minuta ove

emisije bi}e posve}eno takozvanom slu~aju Pe{~anik. Ovo {to smo mi

sa emisijom i sa sajtom do`iveli u poslednje dve nedelje bio je povod da

se neke stvari kristali{u. Izabrali smo da ~ujete dva pisma koja su

urednicima listova Politika i Danas poslali Vladimir Gligorov i Mirjana

Mio~inovi}. Svetlana }e vam najpre pro~itati pismo Politici Vladimira

Gligorova, a potom pismo listu Danas koje je napisala Mirjana

Mio~inovi}.  

Vladimir Gligorov: Vre|anje `rtava

Povodom tekstova Pad sajta i reakcije i Pu{enje je dozvoljeno (Politika,

29. i 30. januara)

Komentarima Slobodana Antoni}a i Dragoljuba @arkovi}a o napadima

na Pe{~anik i njegove urednice, Politika se jo{ jedanput nije proslavila.

Komentatori su osetili potrebu da `rtve napada vre|aju. Moram da

ka`em da se to danas ipak ne{to re|e sre}e, bar kada nije re~ o `utoj

{tampi. Odmah bi trebalo ista}i da nije uop{te va`no {ta neko misli o

tome koliko je ozbiljan napad na Pe{~anik i na njegove autorke.

Potpuno je neshvatljivo da neko sebi uzme za pravo da `rtve napada

naziva "paranoi~nim" ili da sugeri{e da pate od neke druge psihi~ke

bolesti ili mentalnog nedostatka.

To ne zna~i da je bilo kome zabranjeno da tvrdi da je neko, recimo,

paranoi~an. U tome kako se to radi trebalo bi da ima neku ulogu

urednik. Budu}i da povremeno pi{em za novine u inostranstvu, mogu

da ka`em da bi me urednici u tim novinama pitali imam li ja dokaze da

taj koga `elim da nazovem paranoi~nim zaista pati od paranoje (ili ve}

od ~ega, na primer, @arkovi} smatra da urednice Pe{~anika pate)? Ako

ne bih mogao da napi{em kako ja znam da je re~ o paranoi~nim

osobama, urednik bi mi predlo`io da to izbacim, jer te novine ne

objavljuju uvrede. Zato sam napisao da se nije proslavila "Politika", jer

ra~unam da joj ne nedostaju urednici.

Da napravim digresiju: obi~no se za nekoga ka`e da je paranoi~an ako

se bez osnova boji da }e biti napadnut, a ne neko ko je bio `rtva napada.

Tako|e, postoji razlika izme|u nekoga ko izmi{lja neprijatelje i

nekoga ko je predmet neprijateljskog napada. Ali te razlike o~igledno

izmi~u komentatorima i urednicima Politike.

Ovaj nedostatak brige za profesionalni kvalitet komentara nije ni{ta

novo u Politici. Dobar primer su komentari \or|a Vukadinovi}a. On,

Vladimir

Gligorov



194

0
6

.0
2.

0
9

.

Mirjana

Mio~inovi}

da bi dr`ava mogla da ima ume{ane prste u napadima na Pe{~anik i na

nju. Pri tom se slu`i potpuno nedopustivim metodom: ima jedna osoba

koja misli da je progone sve mogu}e strane slu`be, ergo svako ko misli

da je `rtva neke dr`avne slu`be pati od iste fobije. Za{to je, me|utim,

neosnovan strah urednica Pe{~anika? Opet, nema urednika u Politici

da komentatora pita da to objasni. Recimo, da li je to zato {to dr`avne

slu`be nisu bile ume{ane u napade na novinare i ~ak u ubistva

novinara? Ili zato {to predsednik dr`ave, o onima na ni`im nivoima

vlasti i da ne govorimo, dakle zato {to on ni na koji na~in ne uti~e na

novine i na druga informativna sredstva? Ili mo`da zato {to je

apsolutno iracionalno povezivati sadr`aj emisije sa napadima na nju?

Ili se mo`da nikada nije dogodilo u Srbiji da posle verbalnih napada na

pojedine novinare i njihove listove, emisije ili komentare usledi napad

na njihovu imovinu i kona~no na njih same? Ili se to mo`da doga|alo

ranije, ali ne skoro? Dakle, kako svega toga nema u Srbiji, kako se to

sve nije doga|alo i ne doga|a se, potpuno je neosnovano da se bilo koji

novinar, koji je meta napada, pla{i da bi mogao da bude meta takvih

napada. Ovo sam napisao na ovakav na~in naprosto da pitam urednike

Politike da li bi oni bar pitali autore komentara koji iznose takve

tvrdnje, da li bi ih bar pitali, ako ve} ne ose}aju profesionalnu obavezu

da zahtevaju - mogu li oni da iznesu dokaze za te tvrdnje? Ili bi ipak

mo`da hteli da razmisle da li zaista `ele da to tvrde? Jer se upravo to

tvrdi kada se na ovakav na~in vre|aju `rtve, koje se pozivaju na te

~injenice kako bi razumele ko ih i za{to terori{e.

Rekao sam na po~etku da se Politika i u ovom slu~aju nije proslavila.

Ne razumem za{to evo ve} par decenija Politika nikako da propusti bar

jednu priliku da se profesionalno ne obruka?

Politika, 31. januar 2009.

Mirjana Mio~inovi}: O nekim gresima lista Danas

^oveku se s novinama u koje ima poverenje doga|a isto {to i s

prijateljima koji su mu bili dragi: u jednom ~asu prestaje da ih

prepoznaje. A novine se, kao i prijatelji, prihvataju "izborom po

srodnosti". Slobodu {tampe nikada nisam shvatala kao mogu}nost da

u svakim pojedina~nim novinama istovremeno na|em spektar sebi

bliskih i sebi neprihvatljivih stavova, ve} kao mno`inu novina koje

~ovek ~ita po liniji srodnih stavova i u kojima su ~injenice (stvarne

~injenice) plasirane prema va`nosti koja se uklapa u skalu vrednosti

zbog koje je i odabrao da ~ita upravo te novine. Ovom prilikom iznosim

samo dva primera zbog kojih u poslednje vreme moj odnos prema listu

svako malo, ozna~i kao izdajnike ljude koji imaju druk~ije mi{ljenje.

Za~u|uje da ga nijedan od urednika ne zapita kako neko mo`e da bude

izdajnik samo zato {to druk~ije misli? [tavi{e, mnogi komentatori

Politike pi{u o onima koji gaje nepatriotske misli. O~igledno nikome

ko ure|uje Politiku ne pada na um da ih zapita kako je mogu}e misliti

nepatriotski? Ukoliko bi oni to mogli da objasne, to bi svakako

pobolj{alo njihov komentar. Ina~e, bio bi na mestu savet da sve to

izostave.

U @arkovi}evom komentaru nema zapravo ni~ega o ~emu bi se moglo

raspravljati. To je skup opservacija o ljudima, a jedna od njih je, kao {to

sam ve} rekao, uvredljiva. Kod Antoni}a se mo`e na}i i jedna tvrdnja,

tako da ima smisla o njoj ne{to re}i. Naime, on smatra da "Druga

Srbija" `eli da bude u privilegovanom polo`aju. To je samo jo{ jedan

primer da je re~ o ljudima koji ne veruju u demokratiju. Ina~e, ne bi se

obra}ali predsedniku dr`ave za za{titu ({to, koliko je meni poznato, oni

nisu ni u~inili). Jer to ne ~ine drugi koji su u sli~nom polo`aju. Ili bar ti

drugi ne mogu da o~ekuju da }e im predsednik iza}i u susret, kao {to

jeste u slu~aju Pe{~anika. A u demokratijama ne mogu postojati ljudi

prvog i drugog reda.

Potpuno je, me|utim, nejasno za{to je nedemokratski da se od

predsednika dr`ave zahteva da u~ini sve da se za{tite novinari (i

biciklisti i pripadnici manjina) i svi drugi kojima je bezbednost

ugro`ena? Dr`avi je bezbednost gra|ana prva briga. U demokratskim

dr`avama sasvim je normalno da se od nosilaca javnih funkcija

zahteva da se staraju za bezbednost gra|ana. To je zato {to se oni

biraju da to ~ine. Ne znam kako to druk~ije da ka`em: Borisa Tadi}a su

glasa~i izabrali i zaposlili da brine o bezbednosti Svetlane Luki}, kao i

svih drugih gra|ana. Ako se drugi ne obra}aju predsedniku dr`ave, i

drugim nosiocima dr`avnih funkcija, to mo`e biti zato {to sumnjaju u

demokrati~nost svoje dr`ave, a ne zato {to je takvo obra}anje zahtev za

privilegiju. To, naravno, ne zna~i da bi predsednik dr`ave trebalo da

u~ini bilo {ta {to je izvan njegovih nadle`nosti kao jednog od nosilaca

izvr{ne vlasti. Zapravo, bilo bi normalno o~ekivati da se on ovakvim

povodima oglasi sve i da mu se niko i ne obrati, a i da se zainteresuje za

to {ta rade raznorazne dr`avne slu`be da do takvih napada ne dolazi.

Takore}i po du`nosti.

Druga je stvar {to je bezbednost novinara privilegija u Srbiji. To je

tema koje se ova dva komentatora Politike ne doti~u, osim negativno.

@arkovi} se podsmeva urednici Pe{~anika, jer se ona neosnovano boji
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Danas biva doveden u pitanje, {to }e re}i zbog ~ega ga vi{e ne

prepoznajem.

Najpre na~in na koji su predstavljeni doga|aji vezani za emisiju

Pe{~anik. Napadi na sajt Pe{~anika, ometanje emitovanja emisije i

najzad demoliranje automobila urednice Svetlane Luki}, morali su se u

ovom listu na}i na naslovnoj strani kao prvorazredna vest, bar gledano

sa ~isto esnafskog stanovi{ta. Izuzmemo li kolumnu Milo{a Vasi}a (2.

februar), koja, kao i svaka kolumna (budu}i da kolumnist ima "svoj

dan" u sedmici), sti`e sa zaka{njenjem u odnosu na klasi~nu novinsku

vest, sve se svelo na jedva uo~ljivu bele{ku, da bi demoliranje

automobila bilo zabele`eno u kriminalnoj hronici, kao da je u pitanju

obra~un me|u kriminalcima, kao da je to jedna od teku}ih i

svakodnevnih vesti o zbivanjima u opskurnim miljeima. A re~ je,

gospodine Rama~u ( i sad se obra}am Vama li~no, jer Vi snosite najve}u

krivicu za ovakav odnos lista, budu}i da ste njegov glavni i odgovorni

urednik), re~ je, dakle, o jednom od najbrutalnijih napada na slobodu

misli i izra`avanja, i to misli i izra`avanja koji bi Vama morali biti

bliski. Jedan od onih napada {to su tek uvertira u doga|aje koji su se po

mnoge Va{e kolege zavr{ili tragi~no.

Drugo ogre{enje o "horizont o~ekivanja" Va{ih ~italaca vidim u

objavljivanju razgovora s "Ljubi{om Risti}em, rediteljem i levi~arom"

(citiram najavu s naslovne strane). I pitam se (pitam Vas), {ta nama {to

znamo ono {to znamo "o `ivotu i priklju~enijima" tog reditelja i

levi~ara, on danas (u Danasu) mo`e re}i, a da to ne zvu~i blasfemi~no

isto onoliko koliko je blasfemi~no (i jo{ vi{e) sve {to on pre}utkuje.

Odmah Vam moram re}i, da to najpre shvatam kao potrebu lista (onu

`alosnu potrebu da se stvaraju odstupnice) da sâm niveli{e sve ono {to

je u jo{ jedinoj svetloj ta~ki Va{ih novina, dvonedeljnom dodatku

Beton, bilo re~eno o pojavi koju, jednako kao reditelj i tvorac JUL-

ovskog politi~kog programa, predstavlja taj umetnik i "politi~ki

mislilac" u istom liku. Mislite da treba da sau~estvujemo u njegovoj

patnji zbog kraha njegovih "levi~arskih ideala", kad znamo da bi nas

oni, ekstremni kakvi su, unesre}ili jo{ vi{e od relativno kratkotrajne

JUL-ovske prakse, budu}i da je za ru{enje tih istih ideala bilo potrebno

~itavih sedamdeset godina? Smatrate li mo`da da njegove elukubracije

o "bezo~nom i nepravednom kapitalizmu" treba da nam poslu`e kao

osnova za neki kolektivisti~ki ideolo{ki preobra`aj? Mislite li da treba

da aboliramo jednu primitivnu verziju ledi Magbet, da zaboravimo na

njeno agresivno prisustvo, na njene ideolo{ke bljutavosti kojima nas je

godinama zasipala, na njene zakulisne radnje koje su ko{tale `ivota

mnoge ljude, jedino zato {to "reditelj i levi~ar" ka`e da je ona (samo)

"`ena koja je obo`avala svog mu`a i svoju decu" i to u vreme kada je

hiljade i hiljade `ena gubilo "svoje mu`eve i svoju decu", zahvaljuju}i

politici njenog "obo`avanog mu`a". Mislite li da je takvom  ~oveku

dopustivo da izgovori, a Va{ list prenese, da su se zahvaljuju}i JUL-u

"prvi put ~ule re~i: Jugoslavija, levica, ne - ratu, ne - ratnim hu{ka~kim

motivacijama vlasti (a ko je, zaboga, u to vreme bio vlast, ako ne taj isti

JUL?) i opozicije", odbaciv{i pri tom sav institucionalizovani i

neinstitucionalni otpor ratu za koji je i te kako znala ova sredina. I na

kraju, mislite li da treba da `alimo tog umetnika, koji je koliko stvarao

toliko i razarao pozori{ta, koji je sebe smatrao institucijom i kome je,

uprkos njegovom "disidentskom" sta`u, bilo dozvoljeno da se pona{a

kao putuju}i pozori{ni prorok (a ne kao ~ergar, kako bi to on danas

`eleo da predstavi) i ~ijem se povratku, ta~nije, ve~nom vra}anju, treba

da radujemo? 

Ovim sam, u okvirima svojih mo}i, nastojala samo da predo~im dubinu

svog razo~aranja u list, koji je godinama slu`io na ~ast novinarskoj

profesiji.

Danas, 3. februar 2009.

Svetlana Luki}: 

Vladaju}a DS ove nedelje je obele`ila 19 godina od obnavljanja svoga

rada. Boris Tadi} je iskoristio tu priliku da nam ka`e kako je nemogu}e

zamisliti budu}nost Srbije bez DS, tj. bez njega. To je u velikoj meri

ta~no i jo{ u ve}oj meri tu`no. Neko je rekao da samo Amerikanci ka`u

kako `ive u slobodnoj zemlji, a da pri tome nisu ironi~ni. Sada im se

pridru`io Tadi}, rekao je kako su gra|ani u Srbiji slobodni, jo{ im samo

preostaje da postanu bogati. Jeste, ovde postoji sloboda {irenja verske i

rasne netrpeljivosti, i na ulici i u parlamentu, postoji sloboda da zgazi{

~oveka, pa da se sakrije{ iza poslani~kog imuniteta, postoji sloboda da

putuje{, ali si ipak zato~en jer slobodna Srbija nije u stanju da obezbedi

nove paso{e, slobodan si da kupuje{ u Maxiju na levom }o{ku ili u

Maxiju na desnom }o{ku ulice, slobodan si da po~ne{ mali biznis ako

obezbedi{ 137 dozvola, slobodan si da glasa{, ali ne i da o~ekuje{ da se

tvoj glas po{tuje. Predsednik stranke bez koje nema budu}nosti

pome{ao je slobodu sa haosom. 

Preimenovanje stvari postalo je specijalitet sto`erne evropske stranke.

Kada Peconijev ~ovek u{eta u Skup{tinu da kupi sebi amandman,
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Svetlana Luki}: 

Dakle, re~eno je da RTB Bor ne ide u privatizaciju, da ga uzima dr`ava,

~ula sam anketu odu{evljenih radnika, a istovremeno i izjavu

predsednika dr`ave da je protiv privatizacije Telekoma i EPS-a.

Dimitrije Boarov: 

Naravno, ~uo sam tu izjavu predsednika Tadi}a, mislim da je u koliziji

sa programom proevropskog bloka. Ne}u da ulazim u legislativu

Evropske unije gde se uvek potencira ili pravna ili gra|anska

personifikacija vlasni{tva, gde postoji energetska konvencija koja

apsolutno insistira na ravnopravnosti privatnog i dr`avnog vlasni{tva,

podsti~e se privatizacija, zabranjuju se monopoli. Mislim da je ta

izjava predsednika dr`ave data olako, {to ne sme da bude, i mislim da

je data sa ose}anjem njene te`ine. Tadi} ne mo`e da ka`e "izneo sam

svoje mi{ljenje kao gra|anin Boris Tadi}". Ne, on je to rekao iza{av{i sa

jednog strana~kog skupa. Ne znam koji je dr`avni organ zauzeo stav da

RTB Bor ne treba da se privatizuje, izuzev organa koji se zove

predsednik dr`ave. Po njegovoj izjavi o~igledno se o tome radi. Ta

izjava verovatno ima odgovaraju}i politi~ki kontekst. Ne}u da

{pekuli{em - mo`da je izjava data kao poruka Moskvi da posle nafte ne

treba da ra~una na Elektroprivredu, jer mi ne znamo da li je na

Tadi}evom stolu ruski zahtev da preuzmu i Elektroprivredu. 

Mo`da je to poruka vladaju}oj strana~koj koaliciji - ne brinite, mi smo

na vlasti, mi }emo vas, va{e tetke, strine, bake zaposliti u

Elektroprivredi, tu je novac. Mo`da je to poruka gra|anstvu u

o~ekivanju dokaza iz Elektroprivrede a nakon izjava ministra

energetike da je cena struje ekonomski apsolutno potcenjena i da }e se

taj sistem sutra uru{iti, jer nema akumulaciju. Mi to trenutno ne

znamo. Ali je simptomati~no da izjava da ne}e biti privatizacije ima i

jedan produ`etak: da je mogu}a regionalna integracija. Ako ne{to

znate o Balkanu, vi shvatate da postoji mogu}nost da se

Elektroprivreda Republike Srpske na neki na~in tu pove`e sa EPS-om,

ali se predsednik ne usu|uje da to doslovce i izgovori, jer bi to imalo

regionalne spoljnopoliti~ke konotacije. Me|utim, ako tu izjavu

pove`ete sa Borom i sa Dinki}evom najavom da }e dr`ava biti

investitor u revitalizaciju metanolsko-sir}etnog kompleksa u Kikindi,

i Azotare ili Petrohemije u Pan~evu i tako dalje, to mo`e da zna~i da je

kriza odli~an izgovor da dr`ava usko~i u bitna preduze}a. Dinki} je ~ak

doslovno rekao da su to izvoznici, tim pre mogu da nas zabrinu te

izjave. 

{efica poslani~kog kluba DS pri~a o lobiranju koje treba urediti

zakonom. Na Top~iderskoj zvezdi, preko koje predsednik prolazi

svakoga dana, pre par godina pobodene su tri d`inovske metalne `irafe

koje je konstruisao neki umetnik. Ideja je bila da puzavica prekrije

metalne `irafe, da puzavicu {i{aju radnici Gradskog zelenila, pa da

imamo lepe, zelene `irafe. Ne znam za{to `irafe, mo`da ih je predsednik

kao mali hranio u zoolo{kom vrtu. Tek, neko je uleteo kolima i polomio

jednu `irafu. Ona ve} mesecima le`i u travi slomljenih nogu i to je

u`asan prizor. Nadle`ni organi su rekli da je skupo da umetnik pravi

novu `irafu - ostavi}emo ovu da le`i tako slomljena. To je, u stvari,

`irafa koja se od sre}e valja po travi. Va`no je samo stvari preimenovati

i sve je u redu. To je politika proevropskih snaga Srbije. Tako su radila

i neka plemena u Amazoniji, pred smrt su menjali svoja imena misle}i

da smrt tako ne}e mo}i da ih na|e.

Predsednik vlade je nalo`io da se pod hitno popi{e imovina kojom vlada

raspola`e. Niko ne zna koliko miliona kvadrata imaju. Mene zanima koji

vladin slu`benik je brojao koliko je ljudi ove nedelje ubijeno, zaklano,

zadavljeno i pretu~eno bejzbol-palicom. U`asavaju}a nedelja je za nama.

Samo u Beogradu su za dva dana prona|ena ~etiri le{a u stanju

raspadanja, jedno telo u Ni{u, dvoje staraca, od 90 i 80 godina, ubijeno

je u svojim ku}ama, jedan ~ovek je ubio dvoje ljudi koje nije nameravao

da ubije, jer nije na{ao one koje je hteo da ubije. Taj dvostruki ubica

po~inio je zlo~in ~ekaju}i da zbog ranijih zlo~ina, silovanja, te{kih kra|a

i nasilja u porodici, ode u zatvor. On je na ~ekanju, jer su zatvori prepuni.

5000 ljudi ~eka red da ode u zatvor na izdr`avanje kazne, jer dr`ava

nema para za nove zatvore. Vladi je malo 150.000 m2 za kancelarije,

treba joj jo{ najmanje 50.000. Prvo treba obezbediti mesto za dr`avne

~inovnike, pa onda za robija{e, tako je to u slobodnim zemljama.

I najzad, u okolini Po`arevca, posle 30 dana na|en je smrznuti le{

starice, ~ija sestra je sve vreme `ivela i spavala kraj nje. Niko, ni

predsednik MZ ni socijalni radnici nisu znali ni{ta o tome. Zbraja li

neko ove ljude ili }emo nastaviti da ih pojedina~no bacamo u novinske

crne hronike, kao da pripadaju paralelnom svetu, kao da nemaju

nikakve veze sa nama? 

Na po~etku emisije slu{ate gospodina Dimitrija Boarova. Njega ~esto

predstavljamo kao ekonomskog novinara, me|utim, on je napisao

nekoliko knjiga o politi~koj istoriji Vojvodine, i danas }e govoriti o

nekim stvarima iz ekonomije, ali i o Statutu Vojvodine koji nikako da

bude usvojen u Skup{tini Srbije.
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volumen 7% republi~kog bud`eta, ili je to novac potro{en na Vojvodinu.

Tu cifru, kojoj nije mesto u Ustavu jer se po pravilu donosi nekim

drugim zakonom, uvela je u poslednji ~as Demokratska stranka, jer se

ispostavilo da bez nje ne bi imali apsolutno nikakav ose}aj da su ikako

napredovali u pogledu tog autonomnog projekta u odnosu na

Milo{evi}ev Ustav. Tih 7% je Demokratska stranka proglasila svojim

zna~ajnim ustupkom autonomisti~kom raspolo`enju u Vojvodini, da bi

se nekako pokrila razo~arenja u vezi sa drugim odredbama. 

Jer, Vojvodina zapravo ni kod sudske vlasti nema gotovo nikakvu

autonomiju, i to je u Ustavu nejasno odre|eno, pravo na imovinu

pokrajine je dosta apstraktno - u Ustavu se ka`e da autonomne

pokrajine, zna~i i neke budu}e pokrajine, mogu imati imovinu, a

zakonom }e se urediti {ta je imovina... A vi znate da je imovinsko pravo

koje nije definisano - prazno. I zanimljivo je da su i sami funkcioneri

Demokratske stranke u Vojvodini, koji su bili presudni u pisanju

Statuta Vojvodine, ~ak izbegli i neke poznate pravnike - specijalisti za

ustavno pravo, na primer, profesorka Pajvan~i} nije bila uklju~ena. Pa

je u Statut u{lo da }e Vojvodina gazdovati vodoprivredom, regionalnim

putevima, {umama, a upadljivo je izostavljena oblast

telekomunikacija. To se naravno tuma~i time {to je posle Ustava i posle

majskih izbora koalicionim sporazumom oblast telekomunikacije i

po{te dodeljena Demokratskoj stranci. A tu je autonomija naj{krtija, tu

navodno nije ni potrebna autonomija, jer je Demokratska stranka

daleko najja~a stranka u Vojvodini, mnogo ja~a nego u drugim

delovima Srbije. Prema poslednjim informacijama izgleda da je

Demokratska stranka ipak prelomila da podr`i taj Statut koji su

zapravo njeni ljudi u Vojvodini koncipirali. U su{tini, grubo re~eno,

sam tekst Statuta ne donosi bog zna kakva autonomna prava

Vojvodini, osim nekoliko takozvanih odgovornosti za razvoj

infrastrukture u Pokrajini, {to podrazumeva odre|eno raspolaganje

javnim sredstvima. To ne treba potceniti, ali sam Statut }e biti povod

da se ponovo razgovara o ustavno-pravnoj koncepciji same Srbije. I

mislim da snage koje zagovaraju nekakav, po mom mi{ljenju anahroni

centralizam, o~ekuju da }e se kroz tu temu vratiti na politi~ku scenu.

To je prosto komi~no, Demokratska stranka Srbije ne samo da je

sa~inila svoj tekst Statuta, oni su imali vi{e od 100 amandmana,

gotovo na svaki ~lan Statuta. Demokratska stranka Srbije ve}

najavljuje da je to glavna tema Srbije, {to je ve} na prvi pogled komi~no,

a zapravo ta~no odra`ava njihov ose}aj da je na dnevnom redu

koncepcija organizacije Srbije.

Da napravim jednu malu digresiju - rekao sam da }e mo`da u modu

do}i jedan postmoderni kapitalizam u kome ima i slobodnog tr`i{ta i

socijalizacije bankarskih gubitaka, ~ak i u Americi se na scenu vra}aju

neki infrastrukturni sistemi, mo`da }e se i u Britaniji ili u Nema~koj

dosetiti da to vrate u kolektivnu svojinu i o tro{ku celog gra|anstva to

revitalizuju i o~uvaju za neka bolja vremena. Zna~i, kad ka`em

postmoderni komunizam onda su to citati iz svih ranijih sistema koje

smo videli, pa i komunizma ili socijalizma. Mislim da taj smer

spasavanja privrede Srbije nije produktivan, a pogotovo {to te

najavljene investicije, naro~ito u novu topionicu u Boru, ne mogu do

juna ili septembra dati nikakve rezultate, {to znaju i ovi koji daju

izjave. Tako da mi se ~ini da polako po~inje da se {iri zaraza povratka

u nekakav dr`avni kapitalizam, hajde da ne ka`em u socijalizam.

Mislim da taj put nije dobar ni za Zapad. Ako pogledate, taj famozni

ameri~ki paket od 700 i ne{to milijardi dolara pomo}i - da bi on mogao

pro}i kroz Kongres, uvaljena je pomo} producentima filmova u

Holivudu, pomo} proizvo|a~ima ruma u Ju`nom Teksasu i na Karibima

i Dominikanskoj Republici i tako dalje. 

Zna~i, i tamo su od tih 700 milijardi razni lobiji uvalili 100 milijardi

dotacija, subvencija, koje nemaju nikakve veze sa tom glavnom linijom

krize. To nije dobro ni u Americi i ja, kao mo`da "ekstremni" liberal,

smatram da ti lekovi ne le~e glavnu boljku i da je zapravo i tamo

ekonomska kriza iskori{}ena za razne redistribucije po politi~koj

osnovi. To }e samo pove}ati tro{kove krize, a ne izle~iti krizu, mada ne

potcenjujem potrebu da se negde grune novac, da se lanac

bankrotstava prekine na odre|enom mestu. Ali sama ~injenica da je

~ak i ameri~ka dr`ava ulazila u vlasni{tvo, a ne davala neke kredite za

premo{}avanje krize, govori da i tamo ima mnogo zagovornika

dr`avnog kapitalizma. Dr`ava je uvek medij za redistribuciju, a u tom

mediju postoje parazitske strukture koje u tome vide svoje ogromne

koristi. Takve parazitske strukture u Srbiji nikad nisu ni uzdrmane,

one su inteligentne, dobro raspore|ene oko svih dr`avnih institucija,

one se tu ose}aju kao riba u vodi.

Autonomija Vojvodine je tretirana u Ustavu Srbije onako kako se

tretira ne{to {to se nevoljno odobrava. Ustav to defini{e tako da 7%

republi~kog bud`eta treba odmah da bude definisano kao vojvo|ansko.

To je prili~no maglovito, vi mo`ete da ka`ete - Republika gradi drugi

most kod Be{ke i ono {to je potro{ila na taj most, to je za Vojvodinu.

Ostaje nejasno da li je to novac o kojem se odlu~uje u Vojvodini, a da je
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koncesionarom {urovao, oni su ne{to projektovali. O~igledno su se

delile velike pare i rupu sad ne mo`e da zatvori neka logi~na naknada

za ura|ene poslove. 

Da ne du`im, decentralizacija zna~i odlu~ivanje bli`e mestu doga|aja,

bli`e potrebama gra|ana, potrebama regija. Zna~i, kad se sve to sabere,

bli`e potrebama Srbije. Me|utim, za ideju decentralizacije veoma je

te{ko pridobiti {ire mnjenje, kod kojeg se na jedan dosta prizeman i

podmukao na~in raspiruje ose}aj da smo taman stekli pravo da

tro{imo novac koji se skupio u Vojvodini i da }emo ga sad izgubiti. Ali

Vojvo|ani }e se ve} sna}i, je l' da, to je bogat kraj, a mi nemamo za 'leba

i vode, i oni bogati ho}e sami o svom novcu da odlu~uju, a siroma{ni

regioni da propadaju... To je, po mom mi{ljenju, ono {to se raspiruje

ju`no od Save i Dunava. A ginuli smo i za Vojvodinu, to smo mi

oslobodili, to je srpsko sada i odsad zaveka, a sad neko to ho}e da

otkine... Ne radi se o tome, nego je autonomija interes Srbije. Ali

nagla{avam, to je jako te{ko, gotovo nemogu}e objasniti ljudima u

celoj Srbiji.

Vi{e puta sam napisao da su Vojvo|ani ljudi koji vole Vojvodinu,

svejedno da li su do{li ju~e ili pre 300 godina. U krajnjoj liniji, u

Vojvodini su starosedeoci manjina, mislim da ih je danas manje od

40%. Dakle, u vojvo|anskim autonomnim organima ve}inu imaju ljudi

koji nisu ro|eni u Vojvodini. Kad se neko poziva na to da je stari

Vojvo|anin, da je do{ao s ^arnojevi}em itd, to je folklor. I u Beogradu

imate ljude koji ka`u - ja sam stari Beogra|anin, ovi {to su do{li su

zabrljali i upropastili grad. I u Kragujevcu i u Blacu ima onih koji to

ka`u. To nema veze, to nije za politi~ku raspravu, tu temu guraju oni

koji su protiv autonomije, oni stalno pla{e one koji nisu ro|eni u

Vojvodini ili se jo{ ne ose}aju dovoljno Vojvo|anima nego vi{e

Crnogorcima, Li~anima, Banijcima, Bosancima... - u Vojvodini se mo`e

nabrajati do uve~e. Oni koji su protiv autonomije zbijaju te ljude oko

Beograda kao nekakvog garanta njihovih prava. To je, po mom

mi{ljenju, jedna prosta zloupotreba. Uostalom, to je notorno, u

Vojvodini su svi do|o{i, ~ak i Ma|ari, oni su se tu naseljavali ~ak posle

Srba. Poznata je istorijska ~injenica da je posle Moha~ke bitke 1526.

godine Vojvodina bila pustinja, zvali su je deserta. To je bila jedna

ogromna mo~vara u kojoj je `ivelo svega desetak hiljada ljudi. Ma|ari

su se povukli posle te Moha~ke katastrofe, kada su Turci stigli do pod

Be~, i po~eli su da dolaze posle naseljavanja Srba. U Sentu, Kanji`u itd.

Ma|ari su se doseljavali posle Srba koji su naselili, recimo, Sremske

Kada imate jedan politi~ki projekat da se odvojite i formirate suverenu

vlast na odre|enoj teritoriji, "drobljenje dr`ave" je samo floskula, jer

oni koji upotrebljavaju taj izraz zapravo misle na krnjenje njihove

vlasti. Kad neki premijer ~uje da }e o delu javnog novca odlu~ivati neko

drugi na nekom ni`em nivou, on ka`e da je to drobljenje dr`ave. Pa, nije

valjda drobljenje dr`ave ako Vojvodina ima interes da pruga Beograd-

Subotica bude opravljena tako da taj put mo`e da se pre|e br`e nego

pre 100 godina?! Prema redu vo`nje iz 1914. godine od Subotice do

Zemuna se putovalo samo 10 minuta sporije nego danas. To je jako

malo za Vojvodinu, u poslednjih 90 godina `eleznica je toliko

napredovala da se putuje tri puta br`e. Ili, Koridor 10 je veoma bitan za

Srbiju, ali sama Vojvodina ima ogroman interes da se otvori pravac

prema Bosni i zapadnoj Srbiji, jer se 70-80% poslova iz Vojvodine

odvija sa zapadnom Srbijom, Ma~vom, Posavinom u Bosni, a vi skoro

da nemate drum od Vojvodine ka Bosni na kojem mo`ete da vozite br`e

od 35 km na sat. Vojvodina participira u 40-50% sredstava za izgradnju

puteva i ne vidim za{to je lo{e za Srbiju da Vojvodina uti~e na

odlu~ivanje o tim sredstvima i da zadovolji svoj interes. 

Uvek volim da ka`em da demokratija nije ni{ta drugo nego pravo da se

borite za svoj interes, od gra|ana do privrednog subjekta. Tamo gde

morate da se borite za nacionalni ili neki kolektivni interes, tamo

nema demokratije. Zato je deplasirano da govorim o tome {ta bi

decentralizacija donela na polju racionalnije upotrebe oskudnih javnih

sredstava. Ljudi koji smatraju da dr`ava treba da bude jedinstvena,

unitarna, sa jasnom hijerarhijom, ni ne znaju {ta je recimo danas

Ministarstvo energetike Srbije, pa smatraju da sve treba da se re{i u

Ministarstvu energetike Srbije. Ministarstvo energetike Srbije ~ini

dvadesetak ljudi od kojih najdu`i sta` ima jedan moj poznanik koji se

tamo zaposlio pre 6 godina. U tom Ministarstvu, na primer, dve tre}ine

ljudi koji bi teorijski trebalo da odlu~uju o celoj energetici Srbije

nemaju veze sa energetikom Srbije, ju~e su do{li iz nekih drugih

sektora. Hajde, recimo da ministar ne mora biti stru~njak, ali ovi ispod

njega nemaju veze ni s naftom, ni sa strujom, ni sa gasom, ni sa ~im.

Zna~i, oni uop{te ne bi smeli imati prava da pripreme projekat o tome

kakve elektrane Srbija treba da ima, jer oni to jednostavno ne znaju. A

imate i te komi~ne slu~ajeve - evo, ministar Dinki} je pre neki dan

rekao da su pregledaju}i papire utvrdili da posle ministrovanja Velje

Ili}a nemamo za Koridor 10 jo{ ni detaljne planove, a nekmoli

otkupljeno zemlji{te itd, jer je on novac za eksproprijacije

preraspore|ivao na onaj projekat za ^a~ak i tamo ne{to s tim
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- odgovaraju, verovali ili ne "mi znamo da to treba vratiti u naturi, ali

nema vi{e nacionalnog parka Fru{ke Gore, bi}e svojina crkve". Druga

mogu}nost koju je crkva ponudila je da se to isplati u novcu, ali dr`ava

otvoreno odgovara da tolikog novca nema. Pregovori su mu~ni,

nastavi}e se za nekih desetak dana i mi se nalazimo u situaciji da

imamo latifundije, ogromna imanja, ili, prostije re~eno, crkva postaje

veleposednik bez pla}anja poreza, jer je ve} oslobo|ena pla}anja na

uvoz i izvoz. Najstra{nije pitanje koje se postavlja je {ta }e crkvi tolika

zemlja, da li su i crkva i dru{tvo svesni da }e se na tim latifundijama,

na desetinama hiljada hektara {uma i voda koje su nacionalno dobro,

otvoriti prostor enormnog boga}enja, rasipanja novca, {pekulacija.

Pominjali smo ve} jedan sli~an slu~aj u Gr~koj, kalu|eri su odlu~ili da

neke placeve na Svetoj Gori prodaju i da ostvare nekih bednih 250

miliona evra, dr`ava se tresla i uspela je to da spre~i. Kod nas se

spremaju da to urade, {to je po mom mi{ljenju tipi~an primer politi~ke

klerikalizacije zarad sticanja poena, a celokupno dru{tvo to pla}a na

najstravi~niji na~in. Niko ne}e da se osvrne i vidi da je to u okolnim

dr`avama davno i razumno re{eno.

Niko da zaviri u zakone koji su izdr`ali probu vremena u poslednjih

200 godina u Evropi, od Rusije do Francuske itd, u kojima stoji: sve u

dr`avi je imovina dr`ave, uklju~uju}i manastire, hramove, svaku

seosku crkvu ili biskupski dvorac, koje dr`ava izdaje na besplatno

kori{}enje u znak pa`nje gra|anima vernicima kojima jem~i slobodu

veroispovesti. Sve{teno lice u Francuskoj zara|uje, ne}ete verovati,

minimalac, ni{ta vi{e. Palate, dvorci, to je sve svojina Republike. A kod

nas je situacija katastrofalna. Napla}ivanje tih usluga nije uspelo da se

podvede ni pod kakva, pa ~ak ni pod crkvena pravila. Poku{avalo se

ne{to da se uradi kako sve{tenik ne bi imao ne desetostruko, nego

pedesetostruko ve}u zaradu od, recimo, profesora univerziteta. [to se

ti~e objekata, crkava, manastira, dr`ava o njima brine i po{te|uje

zavode na bud`etu, zavode za ~uvanje kulturnih, verskih, istorijskih

spomenika u kojima rade stotine i stotine stru~njaka i ljudi. Crkva te

zavode ne}e, ona ho}e da gazduje. U Mile{evi su restauracije ra|ene

mimo Zavoda koji ima stru~njake, Zavod je marginalizovan.

Katastrofalne {tete se prave, uni{tava se ogromna imovina, nasle|e,

ba{tine i to niko ne kontroli{e. Tamo odlu~uje mo}nik, vladika koji ima

ogromna sredstva i mo`e ne samo da restaurira kako njemu i njegovom

neznanju padne na pamet, nego mo`e i da gradi hotele. To su famozne

tapije, iako su one, dopustite, davno stavljene ad acta zakonskim

odredbama i u prvoj i u drugoj Jugoslaviji. Po tapijama ova takozvana

Karlovce, \ur|evo, Kovilj ili Be~ej. Danas u Be~eju ima najvi{e Ma|ara,

ali su prvi do{li Srbi - {to je ~injenica, ali je taj razgovor potpuno

besmislen, deplasiran i koristiti se samo za zloupotrebu ~injenica.

Svetlana Luki}: 

^uli ste Dimitrija Boarova koji je izme|u ostalog govorio o Statutu

Vojvodine koji bi trebalo da bude usvojen u Skup{tini. Me|utim, ju~e je

stigla vest da je Sveti arhijerejski Sinod Srpske pravoslavne crkve

poslao pismo dr`avnom vrhu Srbije i poru~io da nikako ne usvajaju taj

Statut, da oni imaju neke va`ne primedbe. Sinod tako|e tra`i da

sadr`aj pisma bude pro~itan svim poslanicima kada na dnevnom redu

bude rasprava o Statutu Vojvodine. Ne bi me ~udilo da na dan

dono{enja Statuta kao Peconi po{alju nekog svog lobistu da ubedi

poslanike kako to nije dobro za Srbiju, a lobista ima napretek, tu je

Filaret, Irinej, jedan pukovnik, drugi pukovnik. Crkva se, naravno, uvek

izja{njava kad je u pitanju nacija, dr`ava, kada je u pitanju njena

imovina. Negde od 2006. godine po~eo je da se primenjuje Zakon o

vra}anju imovine crkvama i verskim zajednicama i od tada je crkva

tra`ila da joj se vrate desetine hiljada hektara. Me|utim, zanimljivo je

da su se mnogi politi~ari utrkivali ko }e vi{e da pokloni crkvi. Da vas

podsetim samo da je pre lokalnih izbora pre dve-tri godine Skup{tina

op{tine Trstenik odlu~ila da Televiziju Trstenik sa celokupnom

opremom i svih 30 komada zaposlenih prenese u vlasni{tvo @i~ke

eparhije. I tada je biv{i direktor Televizije Trstenik, koji je tada bio i

zamenik ministra kulture, rekao da su oni, eto, do{li na genijalnu ideju

da osnuju prvu pravoslavnu televiziju. Sada, u poslednjih godinu dana,

crkva tra`i da joj se vrate desetine hiljada hektara uglavnom na

Fru{koj Gori, a o tome smo, izme|u ostalog, razgovarali sa Mirkom

\or|evi}em.

Mirko \or|evi}: 

Striktno govore}i, to uop{te nisu samo crkvena pitanja nego su

isprepletena sa dru{tvenim zbivanjima. Eparhija sremska je nedavno

potra`ila zvani~no povratak imovine i taj se zahtev svodi, delova}e vam

neverovatno, na 40 odsto Fru{ke Gore, koja je 1960. godine progla{ena

za nacionalni park. Pogledajmo malo konkretnije oko ~ega je ve}

nastupila bura - samo manastir Grgete potra`uje 366 hektara zemlje i

{ume, Kru{edol 369, a malo kalu|ersko bratstvo Jazak ~itavih 756

hektara. Dr`avni organi u duhu obe}anja da crkvi treba vratiti imovinu

- imaju oni i nekakvu vrbovnu dr`avnu komisiju za restituciju imovine
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fenomena je jednostavno - puca prsluk, izvinite za izraz, biv{em

ministru i za kralja Milutina i za Simonidu i za nasilje nad onom

kalu|ericom koja je zavet polo`ila, on se bori za poene za svoju

partijicu koju su izbori oduvali na marginu. To licemerje je danas

najve}i dru{tveni problem, dabome.

U selu Malajnici Rumuni, na{i Rumuni, ho}e da podignu crkvu. Ru{e

im, ne daju im, ne sla`e se s tim dr`ava i ne sla`e se pre svega Srpska

pravoslavna crkva. A ista Srpska pravoslavna ima za Srbe u Rumuniji

eparhiju Ara Temi{var, bez ikakvih problema. Stvar je dobila takve

razmere da su zbog ovog kvazicrkvenog problema koji bi i dete umelo

da re{i, a ne mudri ministar Jeremi}, odnosi zategnuti, do{lo je do

demonstracija u Bukure{tu ispred na{e ambasade. I rumunski

ministar spoljnih poslova je o{trim tonom pripretio - mi ni{ta drugo ne

tra`imo nego da ti Vlasi, Rumuni, imaju crkvu i da slu{aju liturgiju na

svom jeziku, kad ve} Srbi u Rumuniji imaju desetine i desetine crkava

i slobodno deluju. Pre deset dana u zvani~nu posetu Sinodu SPC,

mitropolitu Amfilohiju, sti`e ni manje ni vi{e nego okrunjena glava

na{e slavne diplomatije, Vuk Jeremi}. Po{tedeo nas je tamo svojih

mantri o tome kako }e on da re{i Kosovo, kako je u stanju da re{i i ovo

u Gazi, sve je on u stanju da re{i, dabome, mo`e da re{i problem i

otopljavanja Severnog pola, sve mo`e. Ali, u Sinodu je on konstatovao,

ni manje ni vi{e, da odnosi izme|u dr`ave i crkve treba da budu

zasnovani na principu sinergije. Opet su na~uli za nekakav gr~ki izraz,

nije on naro~ito komplikovan, imate ga u svakom re~niku, re~ je o dva

organizma koja se moraju stopiti. Pa, izgleda da smo mi to stapanje

postigli, i tako stopljeni vi{e ne prepoznajemo prave repere svog

identiteta, niti imamo predstavu gde se nalazimo u geopoliti~kom

prostoru i vremenu. Posle pisma-bombe episkopa Grigorija nastalo je

zati{je, ali to je zati{je pred buru, do majskog Sabora. Htelo se to ili ne,

mora}e se odgovoriti na pitanje koja je on postavio: na koju }e se

stranu okretati crkva. To u velikoj meri zavisi i od dr`ave. A, kao {to

vidimo, stapanje je obostrano `eljeno.

Izabran je {esnaesti po redu patrijarh Ruske pravoslavne crkve.

Pita}ete otkud {esnaesti, a na{ je patrijarh 54. po redu. U Rusiji od cara

Petra I naovamo nije uop{te bilo patrijarha, Petar Veliki ih je ukinuo.

Paradoksalno je da je institucija patrijarha obnovljena 1918. godine

kad su bolj{evici preuzeli vlast. Ovde ljudi to ne znaju, a pogotovo ne

znaju da u Rusiji postoji vi{e pravoslavnih crkava, jedna se zove Ruska

pravoslavna crkva Moskovskoga patrijarhata. Ta~ka, to joj je ime. Na

Savezna narodna skup{tina pripada d`ematu, to je bila d`amija. Oni

danas love u mutnom, postoji ~ak i borba za unosnije parohije, pa i

trgovanje parohijama. Postoji i simonija, to je trgovanje sve{tenim

predmetima. To je neodr`ivo, ali za{to niko od ministara u Vladi

Cvetkovi}a ne}e makar da zaviri preko ruba stola u neka od tih re{enja

koja su iskoristili Slovenci, koja postoje u Austriji, koja postoje u

Italiji? Niko ne ka`e da crkvu treba ostaviti bez imovine, ~ak je i pod

komunistima, setite se, bio propisan takozvani maksimum od 18

hektara zemlje, a crkva je imala dupli maksimum sa beneficijama i

Zavod za sve}e itd. ^ak se i onda vodilo ra~una, ali se znalo {ta je {ta i

{ta je mogu}e. [ta }e crkva da radi sa tim parama? Oni na Vra~aru di`u

hram sa rasvetama, a ne poseduju nijedan dokaz, ni istorijski, ni neko

predanje da je Sveti Sava bio egipatski faraon. Tu je problem.

Svetlana Luki}: 

Ve}ina nas ne zna {ta sve postoji u Mile{evu. Koliko sam ja razumela,

Filaret je dosta podmladio Svetog Savu.

Mirko \or|evi}: 

Ne samo da je on podmladio Svetog Savu, nego se freske uni{tavaju i na

freske se unose likovi savremenih ljudi, njegovih bliskih. O ~emu se

ovde radi? Videli ste da je u raspravi oko toga treba li prenositi sesije

parlamenta na TV-u, ~uveni biv{i ministar Velimir Ili} rekao da vlada,

pa ~ak i Tijani}, brukaju Srbiju i srpski narod, jer u vreme ~iste nedelje,

Bo`i}nog posta, niko ne sme da pravi svadbe. To je isti ministar koji se

proslavio kao psova~ i koji se svojim sodomisti~kim asocijacijama na

ra~un novinara predstavio javnosti u najbrutalnijem obliku. On sada

nastupa kao zagovornik posta, ~istote, i ne zna da nikad nije bilo tako

kako on tvrdi. Evo, preda mnom je knjiga najve}eg na{eg istori~ara u

19. veku, arhimandrita Ruvarca, stare{ine manastira Grgete. Ruvarac

dokazuje na temelju dokumenata da kralj Milutin jednoga dana, evo,

citiram: "uze za `enu sestru `ene brata svojega kralja Dragutina,

skinuv{i sa nje rasu mona{ko-kalu|ersku". Nasilje. Ali, evo tog istog

kralja i danas u ikonostasu Srba svetitelja, celiva se desnica njegova na

mo{tima i stalno se u parlamentu pote`e da je u doba Nemanji}a sve

sveto i ~estito bilo. Pitka guslarska besmislica. To je lukava, licemerna

igra, ona je do te mere pokvarena da vi nikome danas ne mo`ete

dokazati da se kralj Petar o`enio u vreme posta, da to nikakve veze

nema. Ko se sve nije `enio, razvodio i nasilje ~inio u vreme posta, i on

sada u Skup{tini u 21. veku barata takvim pri~ama! Obja{njenje ovog
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biti patrijarh reformator, jer se on uklapa u brazdu Putinove politike.

On sam priznaje nevolju koja ga najvi{e mu~i - nema u crkvi

intelektualce. Ima on one crkvene, nije da nema, i sam je ~ovek sjajnog

obrazovanja. Ali, pre kratkog vremena je ogromna grupa pisaca,

sineasta, akademika, me|u njima desetak Nobelovaca, uputila jedan

apel ni manje ni vi{e nego Putinu u kojem mu se poru~uje da niko nema

ni{ta protiv crkve, ali da povede ra~una da klerikalizacija ne dobije

takve razmere da crkva diktira rusku politiku, jer ako je bude diktirala

i na unutra{njem i na spoljnom planu bi}e lo{e, istorija Rusije o tome

govori. Akademici, Nobelovci, su ukazali na to, a podr`ala ih je u

javnosti elita istaknutih pisaca, pesnika, glumaca itd. Zanimljivo je da

Putin na to pismo nije stigao da odgovori, pa }e valjda sad njegov

naslednik, ako bude smeo, to uraditi. 

A kakvi }e odnosi biti izme|u Ruske i Srpske pravoslavne crkve? Ne}e

tu biti velikih promena, bi}e bliski oko glavnih ta~aka dokle god se

na{a crkva bude klela u Rusku pravoslavnu crkvu i zastupala tu

konzervativnu struju. Ali u ruskoj crkvi postoje ~itave {kole mi{ljenja

koje uvi|aju da pravoslavlje za 21. vek nema dovoljno jasnih odgovora

i da je vreme da ih na|e, da odgovori na otvorena pitanja i izazove

civilizacije u kojoj `ivimo. Tu }e biti zanimljivih novina. Jeste

prethodnik patrijarha Kirila davao izjave o Kosovu, ali ne treba gubiti

iz vida da se to se doga|alo u vreme kada je njegova velika zemlja u

tren oka prisajedinila deo tako|e pravoslavne Gruzije.

Mi se punih 30 godina kre}emo unazad. Bilo je u istoriji restauracija,

ali su sve restauracije po istorijsko-sociolo{kom pravilu bile kratkoga

daha i su{tinu promenile nisu. Srbija je jedinstven slu~aj kretanja

unazad. Nisu ovo neka razglabanja akademskog tipa - pogledajte, ko je

mogao pre tridesetak godina verovati da }e se Srbija na}i u granicama

pretkumanovske ili kumanovske Srbije? A mi se, molim vas, de facto

nalazimo u njenim granicama. Se}am se jedne polemike sa

dobronamernim ljudima o pitanju kolika je bila Srbija u doba despota

\ur|a Brankovi}a; jo{ malo, i tu }emo sti}i. ^ovek je imao dr`avu od tri

sreza, ni Stala} nije bio njegov, ni Golubac, naravno ni Beograd. 

Evo, istori~ar Zundhausen je napisao jednu istoriju Srbije na temelju

izu~avanja. Drvlje i kamenje pada na njegovu knjigu zato {to je on

pore|ao ~injenice i po{ao od teze, koju vrlo dokumentovano dokazuje,

da je sukob u srpskoj intelektualnoj eliti isti onaj sukob kakav je

postojao izme|u Ilariona Ruvarca i njegovog oponenta Pante

Sre}kovi}a, sukob nau~ne istoriografije i legende i mita. Isti taj sukob

njeno ~elo do{ao je ovaj mitropolit Kiril. Postoji Ruska pravoslavna

zagrani~na crkva, na Zapadu i u Rusiji, postoji i Ruska pravoslavna

crkva koja nije pod jurisdikcijom ni Moskve, ni one zagrani~ne, nego

direktno pod jurisdikcijim Vaseljenskog patrijarha. Kiril je izabran -

ne}u se upu{tati u naga|anja da li je on, kao njegov prethodnik, imao

momente saradnje sa organima bezbednosti. Izabran je o~ekivano, na

na~in koji je kod nas nezamisliv - biralo ga je telo koje broji 711 ~lanova.

Re}i }ete, pa zar imaju toliko vladika? Ne, nego imaju takav sistem

izbora da njega bira i episkopat, i delegacije iz dru{tvene sredine,

zajednice akademske javnosti, ~lanovi upravnih odbora, manastirskih

bratstava itd. Dakle, on je izabran na jedan parlamentarniji na~in nego

{to se to kod nas radi, a bio je pre toga vladika smolensko-

kalinjingradski. 

Belodana je istina, i to se nije krilo, da je on Putinov patrijarh, da je to

izbor dr`ave i da }e on pored crkvene imati nagla{enu politi~ku ulogu

u sistemu koji ozbiljni Rusi nazivaju  Putinovim savremenim

samodr`avljem za 21. vek. Sada{nji patrijarh Kiril ve} je izvoleo tu`iti

katolike za prozelitizam, da se {ire na njegovoj teritoriji, ali on je i u

o{trom sukobu sa Carigradom, i to sa Vaseljenskim patrijarhom, i

uop{te ga ne pominju u molebstvijima. Uzgred, i na{a crkva je u veoma

lo{im odnosima sa Bartolomijem I. 

Tre}i momenat koji je va`an za Kirila - ka`u da je on pre godinu i po

dana uspeo da se posle 90 godina izmiri sa Ruskom zagrani~nom

crkvom. Ta crkva je vrlo zanimljiva. Nastala je ovde kod nas u

Sremskim Karlovcima, bila je miljenica Hitlerova - da, dobro ste ~uli!

Da nevolja bude ve}a, a to se ve} u Beogradu ne zna, u Ruskoj

zagrani~noj crkvi do{lo je do pobune i raskola i odvojilo se jedno krilo

koje ne priznaje nikakve razgovore, tako da imate sad i ~etvrtu crkvu. 

Ima patrijarh Kiril jednu vrlinu: za razliku od svojih prethodnika, on ne

odustaje od dijaloga s javno{}u, on jednom nedeljno preko ekrana op{ti

sa ljudima najrazli~itijih ube|enja i nije netrpeljiv. Tako da tu ima

neke nade, {to se kod nas ne mo`e uop{te zamisliti. S druge strane, on

je 28. decembra 2008. godine izjavio, cititam: "Ne o~ekujte nikakve

reforme u crkvi, u crkvi su nemogu}e reforme, jer je crkva po prirodi

svojoj konzervativna." Dakle, zatvorio je mogu}nost bilo kakvog

otvaranja. Najva`niji momenat je taj {to on izri~ito zahteva, kao

patrijarh Ruske crkve, svoj primat uop{te u pravoslavlju. Ve} po onoj

tradiciji - dva su Rima pala, tre}a Moskva stoji, ~etvrtoga ne}e ni biti,

dabome. Tako da, iako ne treba isklju~iti izvesna otvaranja, on ne}e
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Vladimir Gligorov: 

Oni sami sa tom situacijom ne mogu da se nose, ne samo finansijski

nego ni intelektualno, a pre svega politi~ki, jer je konstrukcija

politi~kog koncepta posle bila takva da ne odgovara nastaloj situaciji.

Situacija je potpuno izmenjena i u spoljnoj politici i u ekonomiji, i oni

sa svojim politi~kim instrumentima ne mogu sa njome da se nose.

Predsednik Vlade nema nikakav politi~ki autoritet - ne govorim o

li~nim sposobnostima. Ministarka finansija  nema nikakav autoritet,

tako je i sa potpredsednikom Vlade, jedino mo`emo izuzeti ministra

policije. Ni ovaj iz penzionerske stranke, ni Bo`a \eli} nemaju u

politi~kom smislu prakti~no nikakvu te`inu, jer nemaju te`inu u

Demokratskoj stranci, odnosno kod predsednika dr`ave. Tako da, bez

obzira na li~ne sposobnosti ovih ljudi, nemamo politi~ku strukturu

koja odgovara ovoj situaciji. 

Zato oni moraju tri stvari da promene. Prvo da na|u politi~ki odgovor

na ovu situaciju, {to zna~i rekonfiguraciju ~itave te vladaju}e

garniture. Drugo, ko mo`e da pomogne u finansijskom smislu i u

smislu stabilizacije ekonomije - to mogu da budu samo MMF, druge

me|unarodne finansijske institucije i Evropska unija, nema ko drugi.

Tre}a stvar je spoljna politika - mora da se vidi {ta }e obezbediti

politi~ku stabilnost zemlje u ovakvoj situaciji. To opet ne mo`e da bude

niko drugi nego Evropska unija. To je taj kontekst. E sad, problem je u

tome {to se krenulo u suprotnom pravcu i ja vidim da su oni sad

nervozni, a neki su i u panici. Ako ste, na primer, imali tu propagandu

protiv Evropske unije, pa ste imali propagandu protiv Ha{kog

tribunala, nije neo~ekivano da onda javno mnjenje ka`e da nije za

Evropsku uniju i da je protiv izru~enja optu`enih Ha{kom tribunalu.

Ono {to, ako ja to dobro vidim, ne razume ministar spoljnih poslova je

da nije plus nego je minus kad odete u Brisel i ka`ete "na{a javnost

gubi poverenje u vas". Najja~i argument u Briselu je da ka`ete da srpski

gra|ani ogromnom ve}inom, 75%, 80%, `ele da budu u Evropskoj uniji.

To je argument zato {to to onda Evropsku uniju obavezuje prema

gra|anima, a ne prema vama. A kad ka`ete "mi bismo hteli, ali gra|ani

ne}e, pa nam pomozite", to je vrlo slab argument. 

Letos je Jela{i} u Centralnoj banci govorio kako dinar mo`e da bude ne

samo 75, nego i 60, ~ak i 50. Onda smo slu{ali i velike ekonomske

stru~njake, kojih ovde ima neobi~no mnogo, koji su govorili da }e dinar

da ja~a, jer su takvi konteksti. Sada je potpuno druga~ije. Jak dinar je

bio zgodan za izbore, narod se ose}a bogatijim, pa glasa za ove koji }e

imamo i danas u Srbiji. Na{i se intelektualci danas pona{aju kao

ucveljena siro~ad velike Srbije. Jedan projekat koji je Milo{evi} hteo da

re{i blic-krigom propao je, i sada intelektualna elita nari~e nad njim. A

treba se sna}i u vremenu i prostoru. Ta ispolitizovana elita govori o

kulturnom i jezi~kom jedinstvu spskog naroda od Toronta i Tokija do

Sent Andreje, Beograda i Rumunije i pretvara to u dr`avni problem i u

imperijalne ambicije, koje po pravilu zavr{avaju katastrofom. Mi smo,

vapiju na{e Kasandre, izgubili tre}inu nacionalne teritorije. Pa, molim

vas, 1912. godine Turska je izgubila celokupnu dr`avnu teritoriju, svela

se na grad i malu okolinu. Nakon Drugog svetskog rata Ma|arska je

izgubila ~etiri petine dr`avne teritorije, pa su Ma|ari opstali, jer su se

okrenuli napred i tra`ili re{enje za ~injenicu da ima dva miliona

Ma|ara u Rumuniji i 500.000 u Srbiji. [ta, ratove zbog toga voditi? Kod

srpske intelektualne elite nije prevladan taj imperijalni instinkt i

la`na uverenost da oni kao takvi mogu imati neku civilizacijsku misiju

na bliske, druge i druga~ije narode oko nas. Pokazalo se u istoriji da mi

tu civilizacijsku misiju jednostavno nemamo. Svakodnevno gledamo

kako se sa Albancima, nama najbli`im, starim balkanskim narodom,

poslednjih stotinak godina tragi~no ne razumemo. I sad je nastalo

vreme da se krene u istorijsko pomirenje. Oni ka`u da je to izdaja.

Za{to bi bilo izdaja? Ne mogu Albanci te Srbe s Kosova di}i pa ih odneti

u Zambiju, a mi te Albance proterati na Mesec. Bez prave elite nemate

ni{ta, a mi je na`alost nemamo.

(Johnny Cash - Hurt)

Svetlana Luki}: 

U jesen 1989. godine u stanu Vojislava Ko{tunice bio je sastanak

budu}ih osniva~a Demokratske stranke, a onda su u decembru iste

godine trinaestorica osniva~a Demokratske stranke, Zoran \in|i},

Dragoljub Mi}unovi}, Vladimir Gligorov, Milovan Danojli}, Vojislav

Ko{tunica, Radoslav Stojanovi}, Gojko \ogo, Borislav Peki}, Kosta

^avo{ki, Marko Jankovi}, Miodrag Peri{i}, Slobodan Ini} i Du{an

Vukajlovi} potpisali pismo o namerama u Udru`enju knji`evnika u

Beogradu. Mi smo izabrali da devetnaestogodi{njicu osnivanja

Demokratske stranke obele`imo razgovorom sa Vladimirom Gligo-

rovim. On je jedan od retkih koji je jo{ u `ivotu, a i dalje li~i na sebe iz

tog vremena. Vladimir Gligorov.



212

0
6

.0
2.

0
9

.

Vladimir

Gligorov

Ju~e je izgledalo da ste na belom konju, a danas je sve ve} malo

druga~ije. Tako da i ovde treba razmisliti o tome {ta to zna~i kada

morate sa ispru`enom rukom da krenete od jedne do druge finansijske

ustanove u svetu, od Va{ingtona do Brisela. Znate, oni su napravili

ogromnu gre{ku sa tim Va{ingtonom, ne mo`ete vi na Balkanu bez

Sjedinjenih dr`ava ni{ta, besmisleno je o tome raspravljati. Ni{ta vam

tu ne mo`e Iran pomo}i, a sad }ete zbog Irana morati da obnavljate te

odnose sa Va{ingtonom. State Departement je veoma komplikovana

ma{inerija, on bele`i sve kao knjigovo|a, kad do|ete morate da vodite

ra~una i o tome {ta ste radili ranije, kako da objasnite ~ak i ono {to vas

ne pitaju. Zna~i, vi morate odgovoriti na pitanje kako sami mislite da

se nosite sa problemima, a nemate ni politi~ku snagu, ni politi~ku

stabilnost, ni ekonomskih sposobnosti, a ni ekonomsku konstrukciju.

Ne mo`ete re}i "pa, mi smo jedina alternativa, ovi drugi su gori od nas".

Dobro, to je mo`da ta~no, ali vi kao alternativa ne radite svoj posao,

onda zna~i da cela zemlja nema nikog ko mo`e ga da uradi. Gori

zaklju~ak od toga nije mogu}. Zna~i, vi morate imati neku politi~ku

ponudu da biste mogli da dobijete podr{ku. 

Gledajte samo ovo sa Me|unarodnim monetarnim fondom - evo, sad je

valjda ve} i \eli} rekao da "mo`emo i da poja~amo taj program". U

stvari, bi}e potreban potpuno novi program, koji ima da donese sasvim

novi skup uslova ako ho}ete da obezbedite stabilnost valute i privrede,

kao i politi~ku i pre svega socijalnu stabilnost. Zna~i, to je neminovno

nezavisno od toga da li smatrate da ste najja~i i najpametniji na svetu.

Onaj napolju }e vas pitati kako mislite da izvedete sanaciju

bankarskog sistema, svih ovih finansijera koji u stvari dr`e privredu -

te velike kompanije, monopoli, zovite ih kako ho}ete - i koji sigurno

nisu u dobrom stanju. Kako mislite da to sanirate? Kako }ete s njima

razgovarati, kako }e oni da vas prihvate? I tako redom, vi morate imati

i liberalizaciju i ukidanje monopola, otvaranje tr`i{ta itd. Kako, ako vi

kao politi~ka partija prakti~no zavisite od tih finansijera. Ako ga

nemate politi~kog autoriteta, a nemaju ga ni drugi, to je naravno vrlo

r|ava stvar za jednu zemlju. Onda klizite polako u anarhiju. Tako je

bilo osamdesetih godina, tako je, na kraju krajeva, bilo u velikoj meri i

pri kraju Milo{evi}eve ere, kada je on posegao za koalicijom sa

radikalima kao poslednjim sredstvom. Mogu}e je i sad da se ka`e:

vanredne su okolnosti, treba svi da se saberemo pod {ljivu, da se

napravi koalicija sa radikalima ili sa naprednjacima. Ali to bi bio

poslednji ~in jedne vrlo r|ave drame sa neprijatnim zavr{etkom, jer to

ih u~initi jo{ bogatijim. A sad guverner vapije na televiziji, radiju,

novinama "dovla~ite pare iz inostranstva kako znate i umete!". Na

kraju }e se, po{to je bankrotirala politika, postaviti pitanje

menad`menta, zna~i i samog polo`aja guvernera. 

Ista stvar je i sa vladom. Ako u septembru ka`ete da imamo para kao

nikad, rebalans kojim se pove}avaju javni rashodi, pa svima ne{to

obe}ate - to su dugoro~na obe}anja, ne mo`ete svako malo ne{to da

menjate, nije to trinaesta plata koju mo`ete i da ukinete. Onda, imate

nekakav bud`et koji nema veze sa realno{}u i sad morate da pravite

rebalans bud`eta pre nego {to ste uop{te po~eli da ga sprovodite. To

zna~i da je bar taj deo vlade bankrotirao. Kad se bude pravio slede}i

bud`et, da li su ti isti ljudi u stanju da ga rade, u politi~kom, a u krajnjoj

instanci i u menad`erskom smislu? 

Zna~i, imamo problem rekonstrukcije vlade, problem povratka

poverenja u centralnu banku, problem poverenja u spoljnu politiku.

Ako ste i{li u jednom pravcu, a sada }ete u drugom, ako je do ju~e bilo

re~i da Evropska unija nije na{ prioritet a sada ka`ete da jeste,

postavlja se pitanje kredibiliteta ministra spoljnih poslova. Mislim, u

ovoj zemlji se mo`da ne postavlja, ali u normalnim okolnostima da.

Neophodan je prili~no ozbiljan zaokret u svim bitnim strate{kim

elementima i onda }e se postaviti to pitanje: da li se to mo`e sa

ovakvom politi~kom konstrukcijom? Krajnji elemenat te konstrukcije

je predsednik dr`ave, koji je u stvari i tvorac ove politi~ke konstelacije,

strategije i svega ostalog. U kojoj meri je njegov autoritet u politi~kom

smislu okrnjen ~itavom ovom stvari? Ako bi se to pitanje postavilo, a

mislim da je to neminovno, onda }e biti nu`na preraspodela odnosa

mo}i izme|u predsednika dr`ave i predsednika vlade, {to je potpuno

druga situacija. Su{tinsko pitanje je da li to mo`e da se uradi na

jednostavan na~in. Ako ne, onda se nastavlja erozija i politi~ke

stabilnosti i ekonomske stabilnosti i me|unarodnog kredibiliteta i

onda je re{enje u vanrednim merama. Najbolji bi, naravno, bili izbori,

ali ima i drugih metoda.

Sve podse}a na po~etak osamdesetih godina - sva|a, nemo},

arogancija, potpuno nipoda{tavanje javnog mnjenja i ljudi, uporna

pri~a kako oni sve znaju i kako je sve u redu, i potpuna neosetljivost na

skandale kojih ima u neverovatnim koli~inama. Nerad, java{luk,

kra|e... Polazi se od pretpostavke da svi drugi nisu ni za {ta, nisu

nikakva alternativa, nema opozicije, ne mo`e im niko ni{ta i tako

redom. Nije to tako. Pa, ~itajte {ta govore sada ~ak i Putin i Medvedev.
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traju relativno dugo, jer ne mogu da se zavr{e dok vi ne date valjane

odgovore na ta pitanja. 

Koja je korist od toga? Uzmimo, recimo, Ma|arsku. Zemlja u vrlo

te{kom ekonomskom stanju, problemi sa javnim finansijama, sa

gladnima i nezaposlenima, sa strukturom proizvodnje, ne proizvodi se

ni{ta, tro{i se sve. To mora da se promeni i tu zaista Evropska unija

mo`e da pomogne. Evropska komisija onda daje pare za bud`et, za

strukturne fondove, Evropska Centralna banka preuzima odre|ene

odgovornosti. Dobijate mnogo jednostavniji pristup evropskom tr`i{tu

i tako redom. 

Mi moramo da vidimo jesmo li zaista zainteresovani da tu Republiku

Srpsku pripojimo Srbiji. Ako nismo za to, za {ta smo, jer, tamo neku

ulogu igramo. Isto tako prema Kosovu - je l' vi zaista mislite da to

integri{ete, preuzmete odgovornost za Kosovo, kakvu odgovornost i za

{ta, za bezbednost, ekonomiju, javne finansije, unutra{nju bezbednost,

{kolstvo? Ako nemate odgovor na to, onda ne mo`ete jednostavno u}i u

Evropsku uniju, i to nije pitanje uslovljavanja, nego nemate definisan

dr`avni prostor, ne znate {ta ste i ko ste i kako mislite da se odnosite

prema susedima. Navodi se primer Kipra, ali mo`emo da to prekratimo

i ka`emo da Evropska unija apsolutno nije zainteresovana da joj se jo{

jedanput dogodi to {to se dogodilo sa Kiprom. Drugo, treba voditi

ra~una da }e Hrvatska pre vas postati ~lan Evropske unije i da }e imati

odre|enih zahteva sutra kad budete hteli i vi da budete ~lanica. I vas

mogu da pitaju kako mislite da re{avate probleme sa Hrvatskom,

takvih otvorenih pitanja ima, a vi postajete deo ne~ega tako {to

re{avate neki problem. Postoji problem izme|u Slovenije i Hrvatske,

on nije izmi{ljen, takav }e biti problem izme|u Hrvatske i Srbije i on }e

isto morati da se re{ava. Ako ne}ete, dobro, ne morate biti ~lan, ako

ho}ete, onda to je to. Nema tu apsolutno ni~eg ni misterioznog, ni

zakulisnog. Uvek se zapanjim kada slu{am ljude za koje znam da to

znaju, recimo, {efove tih kancelarija za Evropsku uniju, kako daju

izjave koje su, blago re~eno, dvosmislene. A taj postupak je u smislu

uslova isti za sve, ne i u smislu okolnosti, jer nema svako Ratka

Mladi}a i nema svako Srebrenicu.

U Srbiji imate nesklad izme|u li~nih ambicija i javnih obaveza. Ljudi

koji do|u na vlast apsolutno ne shvataju da imaju javne obaveze i upiru

pogled samo na svoje li~ne koristi, i to je tako ne samo od Slobodana

Milo{evi}a, ali svakako od Slobodana Milo{evi}a, kojem je {teta koju

nanosi drugima i{la u korist. Takva politika je mogu}a, imate Mobutu

ne mo`e da funkcioni{e. [to bi rekao Lenjin - ako vi ne mo`ete da se

nosite sa situacijom, situacija }e se nositi sa vama. To je to.

Mora da se ispuni taj uslov vezan za Hag, ja ovo stoti put ponavljam, mi

u me|uvremenu imamo presudu Me|unarodnog suda o Srebrenici,

rezoluciju u Evropskom parlamentu o Srebrenici, to je prosto ~injenica

i mi imamo obavezu pravne prirode prema toj stvari. Mi mo`emo

zajedno da razmi{ljamo kako to da izvedemo, kao {to je, recimo, bilo sa

Gotovinom, da li da se uradi na jednom ostrvu, drugom ostrvu, tre}em

ostrvu, splavu, svejedno, o tome mo`e da se raspravlja, ali hap{enje

optu`enika ne mo`e da se skine s dnevnog reda. A taj na{ ministar

spoljnih poslova sad napada i ogovara Holandiju - to ne li~i ni na {ta, to

nema smisla i ne ostavlja dobar utisak, nezavisno od toga ko {ta misli

o Holandiji ili bilo kome. Drugo, ako ho}ete da podnesete kandidaturu

za EU, vi imate potpuno jasan put, svi ga znaju - podnesete zahtev, oni

oforme komisiju, komisija vama po{alje nekih 4.000 pitanja da snimi

celu situaciju. Morate da odgovorite detaljno i potpuno istinito, onda

oni postave i neka potpitanja ako im ne{to nije jasno ili druk~ije vide

istinu nego vi. Odgovorite i na to, onda oni oforme drugu komisiju koja

sastavi izve{taj za Savet Evropske unije i onda donesu odluku koja,

zavisno od toga kakav je taj izve{taj, mo`e da bude da se sa pregovoima

po~inje sutra, ili da se po~inje prekosutra, ili da treba jo{ razmisliti.

Sve zavisi od toga kakvo je va{e stanje. Ono na {ta morate da

odgovorite jeste koliko ste po ekonomskom i politi~kom karakteru

bliski ili udaljeni od Evropske unije, od ispunjavanja takozvanih

kopenha{kih kriterijuma. 

A kod zemalja kao {to je Srbija, a to se odnosi na ceo zapadni Balkan,

gleda se i kako regionalno sara|ujete, jer imate Ceftu, imate i

regionalne probleme, bili ste u ratu i tako redom. Zna~i, koji je stepen

regionalne saradnje i koliko ste posve}eni tome. Posle toga ide sasvim

druga procedura, a to je, kako se ka`e, pregovaranje glavu po glavu,

segment po segment - finansijski sistem, poljoprivreda itd - da biste se

institucionalno u potpunosti uskladili sa Evropskom unijom i da po

institucijama li~ite, recimo, na Sloveniju, ~lanicu Evropske unije. To je

otprilike to, nema tu nikakve misterije. Kad do|e na red va{ odnos

prema Crnoj Gori, Kosovu, Republici Srpskoj, odnosno Bosni i

Hercegovini, vi morate biti spremni da date odgovore na pitanje kakve

}ete odnose s njima imati, i ti odgovori su neminovni. Ne name}e njih

Evropska unija, nego vi, vi ih postavljate jer imate problem sa

Kosovom, sa Bosnom i Hercegovinom i tako redom. Zna~i, pregovori
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. u Zimbabveu, imali ste je i u Sovjetskom Savezu, a imate i sada u

velikoj meri u Rusiji. Ko god se dohvati mo}i, on odjedanput re{i da

bude najja~i, najpametniji i najbogatiji, a nije va`no koliko to koga

ko{ta. Taj nesklad mo`e da se razre{i samo pritiskom okolnosti,

negativnim posledicama tog delanja. Moje je da razumem da su to ti

uzroci i moje je da ka`em da to mo`e i druk~ije, da postoje demokratski

mehanizmi, da postoje izbori. 

Zapanjen sam, recimo, a tako je bilo i osamdesetih godina, da neko

do|e i pita vas da li ho}ete da budete predsednik Vlade, i vi ka`ete

"ho}u". O Cvetkovi}u ja imam najbolje mi{ljenje, ali na osnovu ~ega je

on rekao "ho}u"? Ho}ete da budete ministar finansija? Ho}u. Ho}ete da

budete guverner Centralne banke? Ho}u. Zna~i, vi imate neke li~ne

ambicije, a ne razumete da dobijate neki javni posao, i u tom kontekstu

morate da imate i pare i mo} i ugled i popularnost, a ne da prosto

budete tu. 

Nije u tom smislu Srbija ni{ta specijalno, da se razumemo, ima raznih

zemalja gde je vidna neposobnost da se na|e nekakva demokratska

konstrukcija i unutra{nji mir i red. Ali u Srbiji postoji ne{to ~ega nema

u drugim, ~ak i vrlo komplikovanim zajednicama u okru`enju, a to je

nerazre{en unutra{nji sukob. Imate neku vrstu nedovr{enog sukoba

izme|u ljudi. Zato slu{amo tu patriotsku pri~u u Zenici - nigde se u

normalnim okolnostima, kad niste u ratu, ne pri~a o patriotizmu od

jutra do mraka. Kakva je to uop{te tema? Me|utim, jedan broj ljudi u

Srbiji jeste u ratu sa drugim delom Srbije i neprestano name}e tu temu.

Ako mislite, na primer, da Vojvodina treba da bude autonomna

pokrajina, onda ste vi izdajnik, a ne patriota. Taj nezavr{eni unutra{nji

sukob delimi~no je posledica nezavr{enih spolja{njih sukoba, koji se

onda re{avaju kroz sukobe i krize na ulicama, na drugi na~in. 

To je u`asno skup posao, ali eto, tim poslom se Srbija bavi ve}

prakti~no 30 godina. A u tom poslu neki ljudi imaju kratkotrajnu

politi~ku slavu i verovatno zbog te kratkotrajne slave sve to i rade. Taj

deo ja nikad nisam uspeo da razumem. Vi dobijete neku {ansu, recimo

da zaista ne{to uradite, ne{to {to stvarno menja ~itavu stvar, gde je

op{ti dobitak o~igledan. Prvi koji je dobio zaista tako veliku {ansu je

bio Voja Ko{tunica. Dobio je ogromnu popularnost, ljudi glasali za

njega, potpuno je jasno {ta je trebalo da uradi. Stvar se sama pi{e, a vi

odjedanput re{ite da je neki va{ unutra{nji minimalni cilj, nekakav

provincijski, besmisleni cilj mnogo va`niji od velike {anse koja se vrlo

retko dobija. Tako je i sa Borisom Tadi}em - on dobije jednu veliku

{ansu posle ovih majskih izbora, potpuno je jasno {ta treba da radi, ali

odabere da radi upravo ne{to suprotno zato {to ho}e da se doka`e. Ako

poredite sa Obamom vi vidite nekoga ko razume da je dobio ogromnu

{ansu da ne{to uradi u toj zemlji, ne pre svega za sebe, nego pre svega

da napravi ne{to {to }e ostati krajnji doprinos pobolj{anju i re{avanju

niza problema sa kojima se ta zemlja suo~ava. To je {ansa koja se ne

ukazuje svaki dan, i on je toga svestan. Da li }e uspeti, to }emo videti,

ali je jasno da on to `eli da radi. To je ono {to ste imali ovde - jedan,

drugi, tre}i su dobili tu {ansu i prosto to nisu videli. U Hrvatskoj je

Sanader to video, njegove sposobnosti su vrlo ograni~ene, ali je video. 

Zna~i, to ja ne razumem, {ta je to {to ljudima ovde smeta da iskoriste

priliku koja se prakti~no sama pi{e, sama se strukturi{e, vi prosto

treba samo da budete, da ka`em kao Marks, agent istorije. I vi umesto

toga izaberete da imate celu no} da ne{to pri~ate, ili da sedite, ili da se

bogatite, ili da dajete intervjue i pravite se va`ni, tra`ite neke lake

izlaze u nacionalizmu, patriotizmu, u nekom folkloru... Ne razumem tu

sklonost da se propusti prilika koja vam se uka`e i koja i ne zahteva

nikakav veliki intelektualni, politi~ki ili moralni napor, nego prosto

zahteva odlu~nost i `elju da to uradite. Za{to svaki put krenete

stranputicom? Kog smisla ima da budete na aerodromu, jedan avion

leti u Brisel, drugi u Teheran, i vi u|ete u avion za Teheran? 

(The Doors - Crystal Ship)

Svetlana Luki}: 

Hvala vam {to ste izdr`ali jo{ jedan Pe{~anik. Pozdravljaju vas

Svetlana Luki} i Svetlana Vukovi}.

Vladimir

Gligorov
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Miroslav Prokopijevi}, ekonomista,

Velimir ]urguz Kazimir, iz medijske dokumentacije

Ebart,

Ljubi{a Raji}, profesor Filolo{kog fakulteta u Beogradu,

Aleksandar Baucal, profesor Filozofskog fakuteta u

Beogradu

Végel László, pisac
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Dobar dan. Kada ovih dana gledate {efove dr`ava i vlada Ma|arske,

Francuske, Amerike - vidite im gr~ na licu, kao da se stalno veru uz neku

liticu, na ~ijem vrhu }e ih ne{to opet gurnuti u podno`je. To ne{to je svetska

ekonomska kriza. Panika je velika, 16 ameri~kih obave{tajnih slu`bi je u

svom izve{taju potvrdilo da je kriza trenutno najve}a opasnost po

bezbednost u svetu. Jedna francuska ministarka je na svetskom

ekonomskom forumu u Davosu rekla da Evropa mo`e da o~ekuje velike

uli~ne nemire. I u ovoj na{oj zavejanoj jazbini ose}a se da se ~itav svet

uskome{ao, jer niko ne zna koliko }e ova kriza trajati i {ta }e iza sebe

ostaviti. Svet kome `elimo da pripadamo gr~i se u otvorenoj panici. Kod

nas je sve suprotno, sve je  uobi~ajeno ustajalo: [utanovac nas uverava da

reforma vojske te~e super, predsednik da je bezbednost zemlje vrh brate,

Dinki} i \eli} da }e, samo kada stignu pare od MMF-a i Svetske banke,

dinar biti jak kao Ba{ ^elik; a do`ivotni ministar zdravlja Milosavljevi}

tvrdi da mu je Barak Obama ukrao recept za reformu zdravstvenog

sistema.

Ameri~ki predsednik je ostao bez jo{ jednog kandidata za ministra

trgovine: senator Greg je povukao svoju kandidaturu, jer se ne sla`e sa

predsednikom u nekim va`nim stvarima. Zamislite ministra-pesnika

Slobodana Milosavljevi}a kako podnosi ostavku zbog neslaganja sa

Borisom Tadi}em. 

I prvi Obamin kandidat za ministra trgovine odustao je od kandidature

zbog istrage o ilegalnim poslovima u svojoj dr`avi Nju Meksiko, iako nije

bio li~no ume{an. Za to vreme kod nas, one koje su bez stida i srama

uzimale milionske plate u RIK-u, iako ve} pla}ene za solidne poslove sudije

u Vrhovnom sudu i ministarke pravde, ne misle da su u~inile ne{ta lo{e. A

to ne misli ni DS, koja je ih je i kandidovala u RIK.

Postoji zakon o sukobu interesa, postoji Odbor za re{avanje sukoba

interesa i oni su zaklju~ili da ministar ne mo`e istovremeno biti i ~lan RIK-

a. Ministarka pravde na to }uti, ali zato i nju i svih 10 ~lanova RIK-a iz DS

na neverovatno glup i bezobrazan na~in njena partija brani kroz usta

svoje portparolke, izvesne Jelene Trivan, koja nam je nedavno ispovedila

da joj je politika strast, a ljubav {nenokle. I {ta nam je kroz usta{ca svoje

portparolke rekla DS: predstavnici DS nisu zloupotrebili svoj polo`aj, a

ostavke su podneli zato {to `ele da iska`u druga~iji stav prema

institucijama. Sada, kada su uhva}eni sa rukom u tegli meda, oni ho}e da

nam poka`u da su odgovorni i plemeniti. I, dodaje portparolka, budu}i da

DS ima ve}inu u RIK-u, on }e sada sistemski preurediti fukcionisanje te

Svetlana

Luki}
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Svetlana Luki}: 

Koliko sam videla, ^e{ka je zakazala i sastanak zbog toga {to je Sarkozi

izme|u ostalog rekao da francuska automobilska industrija treba da

prebaci proizvodnju iz ^e{ke u Francusku.

Miroslav Prokopijevi}: 

Da, ako bi to same firme uradile to je jo{ i |ene-|ene, ali kad vlada

nare|uje firmama da tako postupe one ne}e da izazivaju problem i mo`da

}e da poslu{aju. Naravno, takvih glasova ima i u nekim drugim zemljama,

u Gr~koj, [paniji, Italiji itd. Dakle, to je jedan veliki skup problema. Drugi

veliki skup privrednih problema koji mu~i Uniju je to {to se neke zemlje

jedva dr`e u evrozoni. Italija bukvalno visi pred ispadanjem iz evrozone.

Ispadanje Italije bi verovatno povuklo i neke druge zemlje, i to bi bio veliki

udarac za evrozonu. Evrostat }e koliko sutra, kad se Pe{~anik bude

emitovao, izbaciti podatke o privrednoj situaciji evrozone. MMF je bio

prognozirao pad od 2% za zadnji kvartal 2008, ali glasovi koji dolaze iz

Brisela ka`u da }e pad u zadnjem kvartalu biti 5%, {to je puno, a prvi

kvartal ove godine }e verovatno biti jo{ gori. Dalje, u Evropskoj uniji su

parlamentarni izbori u maju, i posle toga formiranje naredne komisije u

novembru. Drugim re~ima, ove godine, sve da i nema privredne krize, da

nema ovih unutra{njih problema oko protekcionizma, u Uniji se ni{ta

ozbiljno ne bi radilo. Dakle, otprilike, vidimo se u januaru 2010 - tad }emo

imati celu ekipu, zna}e se ko {ta radi, i pravi}e se neki minimalni dogovor

o tome kuda dalje. Prema tome, u takvoj situaciji kada vam ka`u

"nemojte", naravno da ne treba to raditi. Postoje, ka`em, unutra{nji i

spolja{nji razlozi. U me|uvremenu, umesto da kukamo i da se javljamo,

treba da vidimo {ta }emo da radimo s tim evropskim zakonima, da li }emo

u Rusiju, u tre}i svet ili }emo u Evropu, ili }emo da ostanemo sami. Dakle,

neka ideja mora da postoji, ali ovde niko ne mo`e da re{i kako valja ne ta

principijelna pitanja, nego mnogo manja pitanja, jer su svi paralisani

korupcijom, aferama, raznim privrednim te{ko}ama. Ta paraliza li~i

pomalo na anomiju, na stanje u kome ustanove ne funkcioni{u i nema

normalnog dono{enja odluka. 

Svetlana Luki}: 

Da se vratim na savet Oli Rena, ~ula sam one koji tvrde da ipak to treba

u~initi. Njihov argument je da je to nekorektna poruka zbog toga {to nas je

podsticao da jednostrano primenimo trgovinski sporazum, a sada, kao,

nemojte da se kandidujete za Evropsku uniju. Drugi argument je u stvari

institucije. I ranije su imali ve}inu. [ta ih je do sada spre~avalo da urede

instituciju RIK-a - po`ar u Australiji ili oluja u Oklahomi?

Zanimljivo je kako svaki partijski {ef ovde brani svoje delegate u

parlamentu, u RIK-u, u JAT-u, u NIS-u. Na{e politi~ke partije sve vi{e li~e,

odnosno organizovane su kao mafije, a ministar policije Da~i} bio je pre

nekoliko dana u Briselu i tamo se hvalio kako je uspeo da nam udeli

290.000 biometrijskih paso{a i kako smo na aerodromu postavili aparat

za njihovo o~itavanje. Izjavio je i da nameravamo da podnesemo zahtev za

kandidaturu za Evropsku uniju. Oli Ren je tada u Briselu rekao da ne

savetuje Srbiji da podnosi taj zahtev pre nego {to bude odmrznut prelazni

trgovinski sporazum, jer je to faza koju je neophodno pro}i na putu za

~lanstvo u Uniji. Me|utim, mi smo zapeli pa zapeli, i onda je Oli Ren re{io

da do|e u Beograd da poku{a da objasni zbog ~ega to nije ba{ pametno.

Ovih dana je u javnosti bilo dosta izjava, po~ev od gospo|e Sonje Liht do

nekih analiti~ara i politi~ara, koji su tvrdili da ne treba da slu{amo

komesara Olija Rena, ali Miroslav Prokopijevi}, na{ prvi sagovornik, ima

ne{to druga~ije mi{ljenje.

Miroslav Prokopijevi}: 

Ako vam Oli Ren, koji je najve}i entuzijasta pro{irenja, izri~ito i javno

ka`e "nemojte sada podnositi kandidaturu", onda je jasno da to ne treba

raditi. Ima nekoliko razloga za{to je on to tako otvoreno rekao. Koji je to

proevropski zakon progla{en kod nas u poslednjih godinu dana, {ta je

Srbija uradila na ispunjavanju preduslova, na zakonodavstvu, {ta je

uradila da ubrza skidanje sa crne {engenske liste i do|e na belu?

Prakti~no ni{ta, ili jako malo kad je u pitanju {engenska lista. U zemlji

vlada totalno antireformsko raspolo`enje, uklju~uju}i i to da nema

odgovaraju}ih zakona, vlada sprdnja oko parlamenta koji ve}ina nije

htela. Ni{ta se ne radi. A spolja imamo nekoliko o~iglednih stvari - prvo,

kriza okupira sve, sad je u Uniji najve}a furtutma da se nekako zaustavi

protekcionizam. Videli ste da je Brisel o{tro protestovao kada su u

ameri~kom Kongresu neki demokratski poslanici predlagali neke

protekcionisti~ke mere - da se pri upotrebi vladinih sredstava sme

koristiti samo ~elik doma}e proizvodnje ili da neko telo mora da nosi

uniforme napravljene u Americi - i da je Obama odmah sutradan skinuo ta

pitanja s dnevnog reda. Me|utim, u Evropskoj uniji se sad nezavisno od

Brisela, koji ne pose`e za protekcionizmom, mno`e glasovi protiv

protekcionizma, i neki su, kako klinci ka`u, potpuno flipnuli, kao Sarkozi.



224

13
.0

2.
0

9
.

Miroslav

Prokopijevi}

isti onaj koji si ti malo~as koristio - eto, bi}e izbori, pa }e Irci ponovo na

referendum, ko zna kad }emo onda da se kandidujemo.

Miroslav Prokopijevi}: 

Ne, ove prve dve stvari nisu nekonzistentne. Dobro je da primenjujemo

sporazum zbog nas samih, zbog potro{a~a u ovoj zemlji. Naravno, to ne

valja zbog par tajkuna i par interesnih grupa, ne{to se smanjuju i prihodi

bud`eta, ali ponavljam valjda po hiljaditi put ovako javno da se kvalitet

javnih politika meri na potro{a~ima, a ne na interesnim grupama, ne na

par tajkuna, ne na tome {to }e u bud`etu biti ne{to manje para.

Svetlana Luki}: 

Da pre|emo na pri~u sa RIK-om - malo iritira {to zakon nije prekr{en, ali

ipak smo re{ili da ti ljudi odu s tog mesta. 

Miroslav Prokopijevi}: 

Sve je kristalno jasno. U zakonu pi{e da niko ne sme da obavlja dve javne

funkcije. E, sad, vi ka`ete - aha, sad tamo neki Pera obavlja dve javne

funkcije, Pero, Pero, to je krivi~no ili bar prekr{ajno delo. Ali kako to da

ka`ete Peri kad predsednik dr`ave kr{i to pravilo? Predsednik stranke, je

l' to jedna javna funkcija, predsednik dr`ave, je l' to druga javna funkcija?

Korupcija je ovde jedna stalna pojava, svako malo izbije neka afera. Onda

nam dojadi da razmi{ljamo o korupciji, pa ~injenicu da je to ovde ogroman

problem potisnemo do neke naredne afere. A veliki je problem, jer to kvari

moralne osnove dru{tva. ^emu profesije, ~emu karijere, sticanje znanja,

zvanja, ve{tina, normalan i po{ten rad, ako se sve mo`e ste}i kriminalom

i korupcijom? To je moralni i ekonomski problem, korupcijom se ni{ta ne

stvara, samo se praraspodeljuju sredstva. 

Svetlana Luki}: 

Demokratska stranka je, {to je pohvalno, smenila sve svoje ~lanove RIK-a,

oni su, kako to ka`e ova njihova portparolka, ose}ali odgovornost prema

finansijskoj krizi u zemlji, pa su zbog toga podneli ostavke, a ne zato {to

su uradili ne{to {to nije trebalo da urade.

Miroslav Prokopijevi}: 

Prvo, da su ose}ali odgovornost ne bi to prihvatili. Drugo, ako bi i prihvatili

slu~ajno, jer ne znaju - mada je ~udno da ne znaju ako se bave javnim

poslovima - odmah bi dali ostavku. A ovako, da posle smene ka`u da oni

ose}aju odgovornost, pa to je ironija. Ka`em, gde je odgovornost onog na

vrhu koji je tako|e u tom sukobu? On smenjuje ove ni`e, a sam je o~ito

opet izvan zakona. Tu je stvar zakovana, politi~ka konkurencija ne mo`e

ni{ta da uradi. Zna~i, odabrana su pravila koja snagu politi~ke

konkurencije stavljaju potpuno ad akta, izabran je proporcionalni sistem

sa, u stvari, oktroisanom mo}i partijskih lidera. Govorio sam da to ne valja

kad se donosio taj zakon, ove organizacije koje se, kao, bave izbornim

sistemom su bile u`asnute {to ja predla`em ve}inski ili, ako je

proporcionalni, onda bar da bude lista, pa ako je pro{lo 30 poslanika, onda

mora biti prvih 30 koji su na toj listi. Ako neko ho}e da stavi 30 poslu{nika

i debila onda }e ga bira~ko telo kazniti. Ne, ni{ta od tih sugestija niko od

ljudi koji su u~estvovali u pravljenju izbornog zakona nije hteo da usvoji.

A sad ti isti kukaju {to zakon ne valja. Pa, naravno da ne valja, jer su ga

krivo napravili, kao i zakon o finansiranju stranaka, jer su ga isti ti ljudi

napravili. 

Sad mora da do|e neki veliki cunami, da kriza poraste do jo{ mnogo ve}ih

razmera i odnese ~itav ovaj politi~ki establi{ment. Ali {ta }e onda da se

desi? Onda }emo opet imati nove izbore, ali opet sa istim zakonima, jer

ne}emo sti}i da ih promenimo. Prema tome, tu ne{to mora da se uradi, a

interes politi~kih elita, vrhova stranaka, uop{te nije da se to menja. Vi se

bijete da dobijete mesto, plata vam nije bitna, jer imate gomilu privilegija,

prilika za korupciju koliko ho}ete. Prakti~no cela dr`ava je korumpirana,

retki su ljudi koji rade u administraciji, mada naravno ima takvih, a da to

ni primirisali nisu. Name{tate ove svoje poslu{nike na neka unosna

mesta, i oni, iako su kompanije u gubitku, primaju astronomske plate.

Onda tu dolaze kojekakvi nonejmovi, koje ni u struci ni u politi~koj

javnosti niko ne zna. To je cirkus. O "proevropskom" se pri~a samo pred

izbore, kao, glasajte za nas da ne bi do{li ovi drugi, oni su antievropski, {to

je ta~no. Ali kada se zavr{e izbori, onda nema nijednog proevropskog

poteza. Nijedan zakon do sada, nijedna inicijativa - hej, ljudi, hajde dobro,

pusti Evropsku uniju, hajde da ure|ujemo malo ovaj svinjac u kome

`ivimo, hajde da po~nemo, ne treba ne{to spektakularno za po~etak, hajde

da sredimo jednu stvar, pa drugu itd. 

Ne, izbori slu`e samo da se u retori~kom smislu dobije legitimnost za

evropski put, a sledi zloupotreba mo}i, korupcija, li~no boga}enje. I to }e

kad-tad do}i glave Demokratskoj stranci. To je velika {teta za zemlju, jer

ne vidim gde je politi~ki koncentrisano vi{e nekih "normalnih" glasova,

nezavisno od ~injenice da politika koja zastupa te glasove postupa skroz

iracionalno. Posledica je da }e idu}i put biti jako te{ko dobiti izbore uz

slogane "ovi su mnogo ru`ni, a mi smo proevropski". Bira~i }e da ka`u - ej,
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sad se tu, naravno, la`e i ma`e javnost - samo {to nije, do}i }e krajem

godine, prva tran{a ovde, druga onde itd. Sve u svemu, od tog posla zasad

nema ni{ta, to je na potpunom ledu.

Svetlana Luki}: 

Ali }e da prave punto.

Miroslav Prokopijevi}: 

To je nova glupost, kao kad ka`ete da }e se ven~ati lepotica i lepotan, bi}e

velika svadba itd, onda ne mo`ete to da otka`ete ili da jednostavno }utite

a da ne izgubite kredibilitet, nego morate da napravite bar neku

simulaciju. I ovo je vrsta simulacije, ekonomski gledano jako glupe

simulacije. [to ne daju subvencije da se zamene bicikli, fri`ideri,

kompjuteri, nego ho}e ba{ punto? Pa, zato {to se neko toliko ufurao da ne

mo`e iz toga da iza|e, nego sad mora na{e pare da upotrebi da bi malo

zamazao stvar. Pitanje je da li }e se punto kupovati pod tim uslovima, a

naravno, nad vladom visi pitanje za{to potpoma`e otvaranje odre|ene

kafane, odre|ene firme, odre|enog modela automobila. To je potpuno

besmisleno.

Svetlana Luki}: 

Da, u stvari je toga bilo i ranije, se}am se kad su {trajkovali radnici

Zastave, dr`ava je pomogla da oni proizvedu neki jugo, ali onda se ponovo

od dr`ave tra`ilo da subvencionira kupovinu, je li tako?

Miroslav Prokopijevi}: 

Pa, naravno, ne{to ne ide na tr`i{tu i ako poma`ete proizvodnju vi

poma`ete da se radi za skladi{te, za zalihe. To je ekonomski potpuno

besmisleno, jer tro{ite resurs u ne{to {to se ne prodaje, a kad ga napravite

morate da ga ~uvate, {to tako|e ko{ta.

Sad ho}e da grade Koridor. Gde su bili ovih osam godina kad je novac bio

jevtiniji, kad je bilo prilike da Grci pomognu zbog Olimpijade, naravno

nekim jevtinijim kreditom itd. Posle svih tih propu{tenih prilika, sve

deluje totalno sme{no i nekredibilno, tragikomi~no. [to se ti~e Svetske

banke, MMF-a, re`im je prosto u ekonomskoj panici. Ako nema priliva

deviza po bilo kom osnovu, i to nekog zna~ajnijeg - recimo, ove godine

jedno 2-3 milijarde evra - onda jednostavno ovi parametri ni izbliza ne

mogu da se odr`e. Sa ovim sredstvima od NIS-a i onim {to }e se povu}i od

MMF-a {to je ve} dogovoreno, ~ak i ako bude i tih dodatnih milijardu i po,

time mo`e da se premosti vreme negde tamo do avgusta-septembra. Ali

bre, pa {ta ste radili, koga ste od ovih va{ih klju~nih sklonili, koja pravila

igre ste promenili da ne bude korupcije? Dakle, to }e im se obiti o glavu.

Mislim da je ovo bilo poslednji put da su izbori mogli biti dobijeni na taj

{tos, vi{e ne}e mo}i, ne verujem. Dovoljno je samo malo da se pove}a

apstinencija, i samo malo vi{e glasova da dobije recimo LDP, i gotovo je,

Demokratska stranka i okupljeni oko nje vi{e ne mogu da dobiju ve}inu.

Karakteristi~no za pona{anje vlasti prema krizi je, prvo, da su je negirali,

pa da su govorili da je to na{a {ansa, pa je neko - mislim, ministar

ekonomije - govorio da nam kriza ne mo`e ni{ta jer imamo slabu privatnu

privredu.To su sve besmislice i me|usobno nekonzistentne dijagnoze. Na

bazi takvih nekvalifikovanih, r|avih dijagnoza oni su krenuli da donose

neke mere, jer su, otprilike, bez obzira {to nemaju dijagnozu, ose}ali

pritisak da ne{to urade. A za{to su ose}ali pritisak? Jedan od mojih

najboljih mla|ih kolega na{ao je studiju o tome kako se u fudbalu pona{a

golman pri pucanju penala. Autori studije su gledali dve hiljade penala i

konstatovali da je za golmana najbolje da ostane na sredini. Me|utim, kao

{to znate, golman se obi~no baca levo ili desno, dakle, pona{a se

iracionalno u odnosu na ono {to bi trebalo da radi. Za{to? Pa, ako bi ostao

na sredini i ovaj mu dao gol sa strane, svi gledaoci bi rekli - vidi kakav

idiot, ni{ta nije u~inio. E, isto se tako pona{a vlast; ovakvim spiskavanjem

para i me|usobno nekonzistentnim i ad hoc politikama ni{ta ne mo`e da

se postigne. Ni{ta ne vredi sipati pare u nereformisan sistem. Japan je od

1991. do kraja 2007. spiskao 6,5 hiljada milijardi i to mu nije pomoglo da

iza|e iz recesije. Asfaltirali su ponovo, ofarbali po stoti put {kole, barake,

doterali sve {to se moglo iz javnih sredstava, i rezultat - ni{ta. Japan je i

dalje u recesiji, odnosno stagnaciji koja traje prakti~no 20 godina. 

Imate potpuno kontradiktorne mere - Narodna banka, s jedne strane,

spu{ta referentnu kamatnu stopu i time obara dinar, a s druge strane ga

svaki dan kupuje na tr`i{tu da bi mu digla cenu. Pa, to ne radi ni mali

Mikica! Dve potpuno suprotne politike a ista ustanova. Zastava - tu je

stvar krajnje jasna, Fiat nije r|avo stajao u vreme kad je dogovarao posao

aprila pro{le godine. Tad je imao pad prodaje negde 7-8%, dok su ostali

imali 15-20%. Me|utim, u me|uvremenu je i Fiat do{ao na oko 20%. Dobio

je pomo} italijanske dr`ave i obavezao se da tu pomo} ne koristi za

investicije u drugim dr`avama, ve} samo u Italiji. Drugo, za Fiat nije

racionalno da vu~e bilo kakve investicione poteze pre nego {to vidi koliko

}e kriza da traje i {ta }e se de{avati. Problem je {to ovi ovde to ne smeju da

izmucaju, jer, ispalo je prakti~no da je to bio jedini posao koji je izgurao

one izbore u maju da proevropske snage, a videli smo kakve su, pobede. I
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ve}ina ovde nije za ozbiljne reforme, nego ho}e da `ivi od renti. Takvo

dru{tvo je nemogu}e organizovati. Mogu}e je kada ve}ina obezbe|uje

rente nekoj manjini, ali to niko ne}e, svako tra`i rentu i svako tra`i da se

njegova pove}ava, te penzioneri, te trudnice, te fotografi. Dakle, ovde

mnogo toga `ivi na tu|im le|ima. Politika je ina~e, a mi smo ~isto

politi~ko dru{tvo, ve{tina da se `ivi na tu| ra~un. U normalnim zemljama

to je podvrgnuto nekim pravilima, nekim okvirima. Naravno, ima i tamo

zloupotreba ali mnogo manje, nije zloupotreban sistem, a ovde je to

upravo sistem. To naravno ovakve krize isteraju jo{ vi{e na ~istac i onda

nastupaju drame. 

Zna~i, mi jednog dana, kad-tad, u 25. ili 65. veku moramo prelomiti ili

}emo jednostavno nestati. Ne bismo bili prvi u istoriji koji su nestali.

Moramo usvojiti bazi~no pozitivna pravila, gde se zna {ta je tr`i{na

privreda, {ta je vladavina prava, gde se zna {ta rade ovi u sferi politi~kog

re`ima i demokratije itd. Odr`avanje ovakvog sistema upravo {iri

besperspektivnost. Ljudi po~nu jedno, pa vide ne ide, po~nu drugo, ali u

su{tini nema izgleda ni za jedan, ni za drugi, ni za peti biznis. Kad do|ete

u neka mesta u Srbiji, Kraljevo, Prokuplje - tu se od sedamdesetih godina

ni{ta ozbiljnije nije promenilo. Glavna ekonomska aktivnost je to {to

penzioneri i dr`avni slu`benici kad prime platu idu u radnje da kupuju,

onda ovi po radnjama malo do|u do para, zamene to u evre i ~ekaju

narednu tran{u. Poneki mali preduzetnik ne mo`e da iznese celu zemlju.

U par gradova ima ne{to vi{e privredne aktivnosti, u Subotici, Beogradu

naravno, zato {to je veliko tr`i{te, Novom Sadu, donekle ^a~ku, ali to nije

re{enje za ve}inu populacije ovde, a slabo je re{enje i za ljude u tim

gradovima. Zna~i, mora da se napravi sistem koji nagra|uje pozitivan

napor, obrazovanje, po{tenje, a ne da ih ka`njava.

Dakle, ako je ovo proevropska vlada, gde su dela? ^ujete li da vladaju}i

politi~ari pominju neke reforme, da li da uzmemo recimo irski, estonski ili

nema~ki model kod ovog ili onog problema? Ne, o tome nema govora i

nema dela. Ako je ve}ina protiv reformi, mada se verbalno deklari{e za

evropski put, {to podrazumeva i da neko ovde stalno ubacuje pare iz

Evrope, a da mi ostanemo svinjac i ne menjamo se - kako onda politi~ka

elita da reaguje, da li da prihvati tu inerciju? Moj odgovor je da je

odgovornost politi~ke elite tu malo ve}a nego obi~nog gra|anina. Ona bi

morala da na|e na~in da sugeri{e: ljudi, okay je, vi ste ve}inom ozbiljno

protiv reformi, ali to ne valja ni za vas ni za nas, zna~i, ne{to }emo morati

da uradimo. E, toga uop{te nema. Poku{ava se samo da se potro{e neke

onda nema vi{e re{enja, ako se do tada ne{to veliko ne proda, poput dela

Telekoma ili dela EPS-a. Oni, kao o~ajnici, mogu da do|u i na tu ideju, ali

onda se suo~avamo i sredinom idu}e godine sa istim problemom. Dakle,

ono {to }e se ovde desiti, posle svih tro{kova da se nekako odr`i ovaj nivo

standarda, bi}e nagli pad, kad ostanu bez sredstava da brane ovaj kurs

preko kojeg }e se i materijalizovati taj pad. To je ve} bilo po~elo, ali smo

dobili, evo, 400 miliona od NIS-a, to mo`e da nas zadr`i jo{ jedno mesec

dana, onda jo{ nekih 400 miliona od MMF-a zna~i jo{ mesec dana itd. Ali

re{enje ne postoji. I oni su u potpunom rasulu i u potpunoj panici. Po

ispaljivanju njihovih ideja o tome {ta treba raditi vidi se koliko nema

nikakve politike, a da ne govorim o konzistentnoj politica, nego se sve

svodi na neke ad hoc projekte, koji su toliko blesavi da od njih pamet staje. 

Svetlana Luki}: 

Kada govori{ "do avgusta-septembra", to zvu~i kao odbrojavanje.

Miroslav Prokopijevi}: 

Po~etkom januara je kurs po~eo dramati~no da pada i to je sad

zaustavljeno. Ali, taj problem }e biti trajan, ovo samo privremeno pru`a

{ansu akterima na tr`i{tu i nama gra|anima da se sna|emo, da se

pripremimo za situaciju koja }e do}i, pre ili kasnije, to je neizbe`no. Jedino

da Sveti Petar iznad Srbije ispusti torbu sa parama, ali ta pojava je malo

verovatna. I tada }emo da platimo pogre{nu koncepciju od 2000, dakle,

prvo to {to nismo hteli reforme. Po{to nismo hteli reforme napravili smo

fake, ve{ta~ku, varljivu stabilizaciju. Ve{ta~ki smo dr`ali valutu, ~ak je

pove}ali, izgledalo je da standard raste, omogu}ili ste ljudima da kupuju

inostranu robu - po{to doma}e ionako nemate - a s druge strane, na

doma}em tr`i{tu sve cene rastu. [to je sad nastala ova nelikvidnost? Pa,

ne samo zbog oslabljenog izvoza napolju, nego dobrim delom i zbog toga

{to je gomila firmi ovde umesto da ne{to proizvodi samo gledala da do|e

do poslovnog prostora, gra|evinskog zemlji{ta, jer tu su cene rasle, pa

uzimate kredite, zidate ne{to, {irite itd. E, sad je to stalo, i automatski je

gomila firmi zbog toga nelikvidna. U ekonomiji postoji pravilo: sve ko{ta.

Mo`ete da uradite {ta ho}ete, ali ne mo`ete da izbegnete pla}anje, sve ima

cenu. E, tako }e biti i ovde.

Mi i svoj biolo{ki opstanak dovodimo u pitanje, sve vi{e ljudi se iseljava,

sve manje ra|a, sve vi{e umire. Sve manje stanovnika ostaje u zemlji, pa

ve{ta~ki podi`emo dohodak. Ali to je jako opasna stvar, to je cena toga {to

smo kao dru{tvo neodgovorni. Dakle, ima ovde dobar deo, mo`da i 30%

bira~a koji su svesni {ta bi trebalo raditi i spremni su da glasaju za to, ali
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Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste pesmu The War Is Over {vedske grupe Anekdoten. Pesma je bila

muzi~ki izbor istori~ara Nikole Samard`i}a uz njegov poslednji tekst na

na{em sajtu www.pescanik.net. U nastavku emisije slu{ate Velimira

]urguza Kazimira iz Medijske dokumentacije Ebart.

Velimir ]urguz Kazimir: 

Obi~an ~ovek koji prati ono {to se de{ava na politi~koj javnoj sceni u Srbiji

sti~e utisak da se tu zaista ne zna ni ko pije, ni ko pla}a i da je feudalizacija

na{eg politi~kog `ivota dostigla takve razmere da }e, bojim se, dovesti do

potpune paralize svega. A ne vidim izlaz iz te paralize u obliku novih

izbora, jer }e se karte malo druk~ije podeliti, pa }emo opet imati

feudalizaciju. Zna~i, nama su potrebne dramati~ne, revolucionarne

promene. To su promene koje bi razvlastile politi~ke feudalce od kontrole

onog segmenta dru{tvenog i privrednog `ivota koji se ti~e isklju~ivo

struke. Mi smo u krugu istih ljudi koji su godinama postali jo{ gramziviji,

jo{ pokvareniji, jo{ la`ljiviji. Pa, ljudi moji, dobro da smo uop{te ̀ ivi, dobro

da ovde bilo {ta funkcioni{e, dobro je da se deca vakcini{u, a da vakcine

nisu otrovne, dobro je da uop{te postojimo! 

Ali, izgleda da obi~nom ~oveku nije problem {to je 'dobro da postojimo',

nego mu je glavno pitanje, koje naturaju mediji, {ta }e biti sa Euleksom i

Kosovom. To me u`asno nervira, jer to je svet koji ne}e da se okrene oko

sebe, koji dozvoli da one dve nesretne sestre umru od gladi i da se onda

pojave njihovi susedi kao svedoci da ka`u "da, one su umrle od gladi, nisu

imale {ta da jedu". Pa, ljudi, ima li stra{nijeg podatka? Slede}e je

kanibalizam, pa da ka`emo, ajmo sad tako da se hranimo? Gde je

sve{tenik iz tog zaseoka? Ne mo`e a da te ne uhvati o~aj od svega toga. 

Stalno poku{avamo na{ `ivot da osmislimo, razvedrimo time {to }emo

ne{to kreativno uraditi. Pa, ~ak i se}anje je, znate, kreativnost. Ovih dana

spore se oko toga da li je [tefan Cvajg pre 67 godina, zna~i 1942. godine,

izvr{io samoubistvo u Rio de @aneiru 22. ili 23. februara. Daleko od rata,

~ovek za koga se apsolutno mo`e re}i da je bio prvi gra|anin sveta u

modernom smislu te re~i. Samoubistvo [tefana Cvajga je, iako su bile

ratne godine, veoma sna`no odjeknulo i ~ak bih rekao da je posle

zavr{etka rata jo{ ja~e odjekivalo, jer se postavlja pitanje za{to je to

uradio. Siguran sam da je kao pametan, racionalan ~ovek znao da Hitler

ne}e pobediti i zato ne verujem da je pad Singapura proizveo toliko

o~ajanje. U knjizi koja je iza{la posthumno 1943. godine, Svet ju~era{njice,

Cvajg pi{e o tom svetu ju~era{njice, kome pripadamo, koji volimo, koji

pare, a da se ni{ta ne reformi{e, a dok se ne reformi{e ne mo`e da se

promeni sistem podsticaja. 

Dovedite ovamo an|ele, oni }e kroz godinu dana biti korumpirani,

pokvareni, kriminal }e cvetati kao {to cveta, le{evi na svakom koraku...

Za{to? Zato {to ovakav sistem podsticaja stvara takve ljude i takva

re{enja. Svejedno; sve nevolje, svi na{i lo{i izbori koji su nas ogromno

mnogo ko{tali uop{te jo{ nisu uspeli da nas istrezne. Mi jo{ mislimo da

smo na nivou, neki misle i iznad, pape, ameri~kog predsednika, {ef u

Briselu. Mi jo{ pretendujemo da ure|ujemo ̀ ivot ruskom i kineskom caru,

a uop{te ne poku{avamo da vidimo gde smo u stvari. Istovremeno, kad

pogledamo sebe mi vidimo kako smo jadni i ka`emo - ako prihvatimo da

smo ovako jadni to }e nas ubiti, nego daj mi da verujemo da mi

odre|ujemo {ta treba da radi kineski ili ruski car, ba{ super zvu~i. I

naravno, to ko{ta, jer umesto da se koncentri{emo na to kako da

napravimo neko relativno pristojno dru{tvo i kao {a~ica jada da nekako

pre`ivimo u svetu u kome treba zaraditi to {to ho}e{ da potro{i{ i {to ti

treba za `ivot, mi se bavimo babskim pri~ama. Naravno, po{to su na{e

pretenzije nerealne, mi moramo da odemo negde u nebesa, je l', u neki

prostor koji nikako ne mo`e da se sredi u neki normalan prostor mi{ljenja,

rasu|ivanja. I zato imate potpunu {izofreniju u intelektualnoj produkciji,

posebno kad su u pitanju neke struje koje su oti{le toliko daleko u

vasionu, da mislim da ne mogu nikako vi{e da ateriraju nazad. 

Izumira}e, naravno, oni koji produkuju tako nerealne stvari, sve vi{e }e

biti ovih koji ka`u da treba videti {ta }emo da radimo, od ~ega }emo da

pre`ivimo, kako u ovom svetu da se nekako sna|emo i mi kao {to se

snalaze Norve`ani ili Japanci ili, ne znam, Kinezi, daj da vidimo realne

neke parametre. Mislim da }e protok vremena smanjivati broj jednih, a

pove}avati broj  drugih, pa }e se onda verovatno i politi~ka elita tako

transformisati. Ali to }e trajati. Biv{a Jugoslavija se davno raspala, 1991,

sad je 2009. Jeste videli kod istori~ara, dru{tveno-politi~kih teoreti~ara,

ikakve poku{aje da se konceptualizuje {ta se desilo? Ne. Za{to ne? Pa, zato

{to smo mi igrali potpuno idiotski i {to bismo morali to da priznamo, a to

je malo nezgodno, naro~ito jer se odnosi na neke kapitalne stvari u ̀ ivotu,

a ne na gajenje cve}a. Ako mi kao dru{tvo ne mo`emo da na|emo re{enja,

moramo da platimo ceh za to, i to nam se upravo de{ava, mi pla}amo taj

ceh. I to je tragi~no. Ima jedan broj ljudi koji vidi kako bi to trebalo da

bude, ali, ka`em, bojim se da su oni jo{ poprili~na manjina u ovoj zemlji,

dok ve}ina, jednostavno, ima filozofiju svinjca - i ko te pita, teraj dalje.

(Anekdoten - The war is over)
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prepu{teni na milost i nemilost dogovorima dr`avnih birokrata i

politi~kih stranaka i tajkuna. Pa, gde je ta finansijska kontrola, gde je ta

analiza uzroka? To je priprema za ulazak u Evropsku uniju? I Hrvati

prijavili da imaju 200.000 maslina vi{e, pa se proverilo na Googleu i videlo

da to nije ta~no. ^ekajte, mi uvodimo u 21. veku neki oblik feudalizma?

Voleo bih da mi predsednik Boris Tadi} odgovori za{to se u Srbiji ovako

radi. Je li to odraz podele radikala? Pa, zbog toga bi politi~ki `ivot u Srbiji

valjda trebalo da o`ivi. Ne}e me niko ubediti da dvotre}inska ve}ina ne

mo`e da ka`e da ho}e da radi. Ako su to uslovi u kojima treba da `ivimo

naredne tri godine, pa onda je bolje da se raspusti ta vlada. Dajte da se bar

taj PDV pla}a po realizaciji, u~inite ne{to. 

Moram ne{to lepo da ispri~am. Pre tridesetak godina sam pisao poeziju, i

pre 15-20 dana zove me moj dobar prijatelj Dragan Proti} [kart da

u~estvujem u njihovom takmi~enju, Pesni~enju, u Rexu. Prihvatio sam i

po~eo ne{to da pi{em, a onda mi je palo na pamet da ja to ne mogu sam da

izvedem. I setio sam se na{ih recitala iz Sveta ju~era{njice. Zamislio sam

da u pesmi koju budem govorio imam podr{ku hora koji }e proizvoditi

zvuk vetra. I onda smo to probali u jednom stanu, to me je nekako

razvedrilo i taj vetar koji su oni pravili mi se u~inio kao ne{to {to mo`e da

oduva sve ovo u ~emu ̀ ivimo i ~ime smo okru`eni. I stvarno mislim da ovo

ne mo`e beskrajno trajati, da ova vrsta dru{tvene i moralne paralize ne

mo`e biti beskona~na, jer je na kraju dobila i svoju ekonomsku cenu, koja

nam ka`e da su glavni tajkuni u velikim problemima i da o~ekuju da im to

re{e njihovi kmetovi. Kmetovi to ovaj put ne}e re{iti za njih.

To je kao kad bi vas uveli u lopovsko dru{tvo i vi rekli "ja ne kradem", a oni

vama "pa, ne mo`e{ ti da ne krade{, a mi svi da krademo, onda moramo da

te elimini{emo". Morate biti u~esnik da ne biste bili opasan svedok. Vi{e

uop{te nije bitno ko je iz koje stranke, tu su oni svi vrlo solidarni. To je

jedan nakaradan sistem, ko od njih skapava od posla? Vidim da su svi lepo

pocrneli, da su lepo kvarcovani, da se lepo nose... Vidi se da je to svet koji

vi{e nema pravog dodira sa ve}inom gra|ana ove zemlje. Mnogo je

izolovanih ljudi, grupica koji su nezadovoljni i to bi trebalo artikulisati.

Kad smo ve} paralelni u kulturnom, politi~kom, dru{tvenom smislu,hajde

da poku{amo da napravimo ne{to paralelno i u ekonomskom smislu, bilo

da je to izdava{tvo, bilo da su to mediji, {ta god. Zna~i, da se prave

kooperacije, da se, na primer, okupimo kod Borke. I da ne budemo zavisni

ni od Peconija, ni od Mi{kovi}a, iako }emo `iveti u njihovom svetu, ja ne

be`im od toga. Odem I ja u Deltu, nije to nikakav problem. Ali, ta vrsta

ekonomske nezavisnosti je uslov da probudimo nadu. Izbori }e biti ove ili

`elimo da odr`imo u se}anju i u odnosu na koji ovo {to se danas de{ava

izgleda kao pakao. To je ose}anje koje je, po mom dubokom ube|enju,

odvelo [tefana Cvajga u samoubistvo, svest da je svet kome je pripadao, u

kome je `iveo nestao i da se vi{e nikada ne}e vratiti, da je nestalo vreme

sigurnosti i lojalnosti. Taj cvajgovski problem prepoznajem danas kao

balkanski, problem da se suo~imo sa na{im svetom ju~era{njice i da

ka`emo sebi: ovo je bilo dobro ne samo zato {to smo bili mladi, nego zato

{to je to vreme nudilo odre|enu nadu, a ovo dana{nje uni{tava nadu. 

Da pre|emo preko Atlantika da vidimo {ta se tamo de{ava - vidimo novog

predsednika Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava, koji je to postao zato {to

donosi nadu. I republikanci koji su glasali za njega su rekli - glasa}emo za

Baraka Obamu jer budi nadu. Da li znamo neku li~nost ovde u Srbiji ili na

prostoru cele biv{e Jugoslavije koja budi nadu? Mi `ivimo u takvoj vrsti

osrednjosti u kojoj su partijske vrhu{ke od srednjeg do najvi{eg nivoa do

te mere samozadovoljne i samodovoljne da imam utisak da bi njima bilo

apsolutno svejedno da sutra svi zajedno pocrkamo, da bi rekli "ohoho, al'

ima praznih stanova i koliko ima zemlje". I najzad, vidim mlade ljude koji

}e pre ili kasnije morati da se pobune, mislim i na studente i na

srednjo{kolce, jer ova vrsta bezna|a ne mo`e da traje beskrajno. Bekstvo

u probleme Kosova, suvereniteta itd. nam tro{i energiju, vreme i ljudske

resurse do te mere da se bojim da }e Kosovo pre u}i u Evropsku uniju nego

Srbija.

Bogatstvo je postalo javna stvar, sada imate bogata{e i politi~are, evo, tog

Peconija koji se pojavi niotkuda pa {eta po Skup{tini, pa su ga neki videli,

neki nisu, svi demantuju da je on na bilo {ta uticao. Najstra{nije je kad

vidi{ kako se on pona{a prema tom narodu - mislim da je kupio neke

uljare, pa ljude {to stanuju u jednom gradu tera da dvokratno rade u 50-60

kilometara udaljenom drugom gradu. Pa oni sadisti~ki izumi, teranje

ljudi da potpi{u da vi{e ne}e da rade, i onda nisu vi{e socijalni slu~aj. Kako

je mogu}a privatizacija gde zaposleni negde dobijaju ne samo kompletan

socijalni program, nego i vrlo visoku otpremninu i pre|u na biro, a drugi

ne dobiju ni{ta, a na birou dobiju neku malu crkavicu i skidaju ih sa biroa?

Ta~no vidite da Agencija za privatizaciju, odnosno dr`ava, ima razli~ite

ar{ine prema razli~itim firmama, {to }e re}i, prema razli~itim ljudima.

Ako je ovde vlasnik postao Cepter, onda }e ljudi koji su u toj privatizovanoj

organizaciji pro}i na jedan na~in, a ako je Peconi onda na drugi. Pa, zar to

nije tema za medije, zar to nije tema za politi~are, zar to nije tema za

stranke? Kako je mogu}e da ljudi nemaju iste uslove i da nisu jednaki pred

zakonom? Po{to nemate sindikate u pravom smislu te re~i, stvarno ste
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odliv jednog dela kadra ka privatnim univerzitetima. Svi oni koji rade po

ugovoru o delu, koji dr`e dobar deo nastave na pojedinim fakultetima,

izgubi}e posao i mi }emo opet da oborimo kvalitet obrazovanja. To je taj

klju~ni problem u ovom trenutku, ne vodi se ra~una o posledicama. Ako se

na mom fakultetu zatvore svi slovenski jezici sem ruskog, ako se zatvore

portugalski, gr~ki i ma|arski, skandinavski jezici, rumunski, albanski, jer

nemamo dovoljno nastavnog kadra, {ta }emo sutra da radimo? Bi}emo

deo Evropske unije a u ovoj dr`avi ne}e biti ljudi koji znaju jezike koji se

tu govore. Ako neko misli da se onda mo`e poslovati isklju~ivo uz

upotrebu engleskog grdno se vara.

U prosveti ni{ta ne funkcioni{e po principu "do prvih izbora" ili "do jeseni",

u prosveti sve ide na 8, 12, 14, 18 ili 20 godina - osam godina je apsolutno

najkra}i rok u kojem uop{te vredi razmi{ljati o prosveti. Drugo, moraju

me|usobno da se usklade programi i da se modernizuju i programi i na~in

rada. I mora da se shvati da su prosto do{la sasvim druga vremena - dok ja

jo{ razmi{ljam isklju~ivo kroz ispisani tekst i knjigu, ova deca razmi{ljaju

kroz kompjuter, monitor, elektronsku formu. ^ak jedna takva sitnica

zahteva druga~iji pristup. Treba videti {ta je dobro a {ta lo{e

funkcionisalo u svetu i onda krenuti, ubediti roditelje da nisu ocene ono

{to je bitno, nego je bitno znanje, jer roditelji ra~unaju - provu}i }e se,

imam kuma onde, ili kom{ija }e da sredi da negde dobije posao. Toga }e

biti sve manje. Toga ima u dr`avnoj upravi, ali ve} po privatnim firmama

sve manje i manje, a kroz 5 ili 10 godina, posebno ako u|emo u Evropsku

uniju, mo}i }emo da konkuri{emo isklju~ivo znanjem. 2005. sam bio na

jednom velikom skupu posve}enom obrazovanju u Evropskoj uniji i tada

je jedna `ena, neka njihova visoka savetnica, rekla da }e po svemu sude}i

jugoistok Evrope imati srednje obrazovanje, srednji deo Evrope ba~elor, a

najrazvijeniji severozapadni deo Evrope master i pre svega doktorske

studije. Mi kao da se trudimo to da ispunimo. Dakle, ne}e nam oni biti

krivi ako obrazovanje skrojimo tako da se zavr{i samo na

srednjo{kolskom nekvalitetnom obrazovanju.

Ima jedan odli~an tekst koji je Srbijanka Turajli} napisala kada je prestala

da bude pomo}nik ministra za visoko obrazovanje, kako se ~ovek od

profesora pretvara u politi~ara. Kod nas postoji strahovita jagma za

titulama, {to vi{e titula, to neko samom sebi izgleda va`niji. Ne stoji iza

svih titula ista koli~ina znanja, nisu svi doktorati koji su u ovoj dr`avi

odbranjeni podjednako dobri, ovde ima mnogo bofla, mnogo doktorata i

magistratura koji ne bi pro{le ni kao seminarski rad na nekom ozbiljnom

univerzitetu. Ali je problem u tome {to njih to su{tinski ne zanima, to su

za tri godine - pa {ta, ho}emo li da ~ekamo te izbore?Jer, ovo

pokvarenja{tvo nije uobi~ajeno, prevare se stalno proizvode i ovo je

dr`ava u kojoj u prevarama u~estvuju i dr`avne strukture, tajkuni i

politi~ari - i tu ostanete bez re~i.

Svetlana Luki}: 

Govori profesor Filolo{kog fakulteta u Beogradu Ljubi{a Raji}.

Ljubi{a Raji}: 

Trenutno ~itam nacrt Strategije nau~nog razvoja Srbije i jedina klju~na

ideja je da to bude {to kra}e i jednostavnije kako bi moglo da se podnese

nekom skup{tinskom odboru ili kome ve} ide, umesto da to bude knjiga

od 250-300 strana temeljne analize, na osnovu koje bi se znalo kako dalje.

Nacionalni prosvetni savet jednostavno ni{ta nije radio, on je zako~io

skoro sve reforme. Ono malo {to je radio nanelo je vi{e {tete nego koristi,

a sada je preglasavanjem doneo odluku da samog sebe kritikuje. Dakle,

onaj razumniji deo Nacionalnog prosvetnog saveta je najzad smogao

snage da porekne ono {to je Nacionalni prosvetni savet uradio pod lo{im

rukovodstvom. Ali sad treba imenovati nov Nacionalni prosvetni savet

koji }e raditi na novim osnovama, a za to treba vremena, jer to sada nije

prioritet. Sada }e ministri da jure Kosovo ili ne znam {ta i zaboravi}e opet

da za prosvetu treba krenuti danas da bi ne{to kroz nekoliko godina bilo

gotovo. DSS je imao Ministarstvo prosvete i svoje ljude na svim klju~nim

pozicijama u vezi prosvete, a ti su ljudi pre svega drasti~no okrenuti protiv

prosve}ivanja. Oni nisu protiv prosvete nego protiv prosve}enog naroda. I

nema rasprave o tome - vlada koja ih je imenovala nema {ta da raspravlja,

jer vi{e nije vlada, ova nova ne}e da se bavi onim {to je bilo, nego hajde da

vidimo koji od na{ih ljudi }e tu da u|u. Problem je u tome {to mi ~esto

imamo gomile briljantnih ideja. Sedim na sastancima i ~ujem da ljudi

predla`u stvarno divne stvari, ali onda ide onaj slede}i mukotrpniji korak,

kada sve treba organizovati i neko to treba da radi. E, tu se kod nas sve

raspline i na kraju ne bude ni{ta.

Iznena|uje me da najve}e probleme sa akreditacijom imaju veliki

univerziteti, Beogradski i Novosadski, a onaj malecki dr`avni u Novom

Pazaru dobije akreditaciju, dobije Megatrend I razni privatni univerziteti

za koje znamo koji im je kvalitet. Na to se nadovezuje ne{to o ~emu se u

ovom trenutku ne pri~a, a to je jak pritisak Ministarstva da se dr`avni

univerziteti sve vi{e prebace na samofinansiranje. Ve} je najavljeno da

prakti~no ne}e biti nikakvih sredstava za materijalne tro{kove, a da }e se

novac za plate umanjiti verovatno za 20-25%, {to zna~i da }emo dobiti
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vide za{to. Mislim da je najdrasti~niji primer bio onaj kada su profesori sa

kragujeva{kog Pravnog fakulteta optu`eni za prodaju ispita, pu{teni iz

zatvora, vra}eni na Fakultet i onda dr`ali na kopaoni~koj letnjoj

pravni~koj {koli predavanja o pravu i etici prava istim onim sudijama i

tu`iocima pred kojima }e odgovarati ili se bar nadam da }e pred njima

odgovarati. Pre jedno godinu dana sam pred nekima iz stranaka koje su

tada bile opozicija pomenuo slu~aj jednog visokog funkcionera, ~ak je bio

i ministar u Ko{tuni~inoj vladi, koji je govorio da je neki ~ovek preko vlade

sebi obezbedio neki ogroman stan, {to to bar ne iskoristite, ka`e, pa ovde

u krugu od 100 metara imamo bar pet na{ih koji su to uradili. Previ{e je to

ra{ireno, previ{e ljudi upetljano, kao i kod ratnih zlo~ina. Nije broj ratnih

zlo~inaca na teritoriji biv{e Jugoslavije ogroman, ali svi oni imaju bra}u,

sestre, kumove, stri~eve, zemljake, one s kojima su slu`ili vojsku, s kojima

su trgovali, nekima su prodavali to {to su oplja~kali, neko ih je gledao pa

nije prijavio, i onda broj sau~esnika naglo poraste. Na fakultetima manje-

vi{e svi znaju ko uzima pare - pa kad studenti pri~aju kakav je cenovnik za

kupovinu ispita na pojedinim fakultetima, onda to sigurno nije tajna ni za

njihove roditelje, a posebno za kolege. Ne}u da ka`em da oni ba{ uvek {tite

jedni druge, ali gledaju da se niko nikome ne zameri. To je taj tip

dru{tvene organizacije sa ugra|enom funkcionalnom gre{kom, ali to je

gre{ka s ta~ke gledi{ta obi~nih gra|ana, ali ne i s ta~ke gledi{ta onih koji

treba da sprovode zakon, i pre svega ne s ta~ke gledi{ta onih koji imaju

nameru da zarade na takvom zakonu. 

^esto ~ujem prigovor - ne sme{ tako da govori{, ti stalno ru`i{ svoj narod.

Ne, nije ru`enje, ve}ina ljudi u ovoj dr`avi jeste po{tena, ali joj se ne

dozvoljava da bude po{tena. Devedesetih smo uterani u to da menjamo

novac na ulici, da mu}kamo, prevla~imo preko granice, da se snalazimo,

sad nas uteruju u to da }utimo, da se ne bunimo, jer ako u preduze}u,

institutu, fakultetu, dr`avnoj upravi uka`e{ na ne{to lo{e, onda te lupe po

prstima, dobije{ otkaz, zamrznu te, niko s tobom ne razgovara, prelaze na

drugu stranu ulice, u hodniku se prave da te ne vide, prebace te u drugu

kancelariju. Dakle, bude{ ka`njen {to se bori{ za ne{to {to je istinito i

dobro. Onda ~ak ne mo`e{ da skloni{ ni lo{e parkirane automobile sa

ulice, jer, {to re~e jedan policajac, gde, gospodine, to da sklanjam, to su sve

direktorska kola. Stvoren je jedan sloj nedodirljivih, povremeno nekog od

tih nedodirljivih izvuku, lupe po prstima, ali ni{ta dalje, jer je ono {to su

uradili nemoralno, ali nije nezakonito. Zakon je napravljen tako da mogu

da se provuku s tim da je to nemoralno i neeti~ki, ali ko se ovde pa me|u

mo}nicima uop{te uzbu|uje da li je ne{to eti~ki? Da su se uzbu|ivali oko

etike pre svega ne bi rat vodili.

ljudi kojima su titule potrebne za ne{to van obrazovanja, za neke druge.

To se vidi na Univerzijadi - da }e biti Univerzijada zna se nekoliko godina,

da izgradnja Univerzitetskog sela ne funkcioni{e, da je tamo bilo mu}ki

zna se jo{ od pre godinu dana. 

Pre neki dan Senat Univerziteta u Beogradu usvaja odluku da sva nastava

i svi ispiti moraju biti okon~ani do 20. juna da bi se ispraznio Studentski

grad da imaju gde da do|u ti studenti koji }e u~estvovati na Univerzijadi.

Ve}ina nas je ve} odavno zakazala ispite, izradili smo planove nastave.

Prema tome, to je moglo da se ka`e pre dve ili tri godine - kroz tri godine

je Univerzijada, po~inje tada, zavr{ava se tada, potrebno je to i to. A pri

tome si ~ak nepristojan ako postavi{ pitanje - odli~no, Univerzijada }e da

pro|e, studenti }e da odu i {ta onda? Studentski sportski `ivot }e da se

vrati na onu ta~ku na kojoj je bio pre toga, nije izgra|en nijedan sportski

teren za studente, nijedna sportska sala za studente. Dakle, zbog nekoliko

dana trajanja Univerzijade, koja je dobra, lepa, pone}e mlade,

zaboravljeno je sve ono drugo i va`nije, da Univerzijada treba da bude

samo podstrek mladima da po~nu da se bave sportom. Ali gde }e se baviti?

Ne, sve }e se zavr{iti na tome da }e neko da zaradi pare na prodaji stanova

u univerzitetskom naselju, a onda se jo{ pri~a kako je to jako va`no za

imid` Srbije. Usput su zbog lo{e ura|enih poslova i lo{e pripreme po~eli da

odsecaju jedno po jedno sportsko takmi~enje i da smanjuju broj u~esnika,

a ni sada nije sve gotovo, nije sve pripremljeno, a to po~inje za koji mesec.

Kao uvek, mi gledamo da se provu~emo kroz prvu raskrsnicu bez sudara,

a {ta }e dalje biti nije bitno. ^ak nije vi{e bitno ni da li smo na istom putu

na kome smo bili, samo da smo se mi provukli kroz tu raskrsnicu.

Verovatno bi u ovom trenutku mogli da uhapse 100.000 ljudi zbog

korupcije, od sitnih op{tinskih slu`benika, pa do samog vrha. Pitanje je da

li se sada hapsi da bi se pokazalo da, eto, oni ne{to rade i efikasni su, nema

nedodirljivih, ili je to po~etak nekog ozbiljnijeg suzbijanja korupcije. Ako

je ozbiljnije, onda moraju da postoje sistemski uslovi za to. Treba u velikoj

meri uraditi ono {to je Savet za borbu protiv korupcije godinama

predlagao, ali je tek sad izbilo na povr{inu i sada se svi pravimo kako

nismo znali da je ovde tako ve} bar ~etvrt veka. To razara dru{tvo iznutra,

ljudi vi{e nikome ne veruju, i to, mislim, jedno {est godina uzastopce,

stalno se ponavlja isti rezultat istra`ivanja javnog mnjenja. 

Kao centri korupcije se vide parlament, politi~ke stranke, sudstvo,

tu`ila{tvo, policija, carina, zdravstvo, obrazovni sistem, zna~i, stubovi

dru{tva. Ako se zakonodavna, izvr{na i sudska vlast do`ivljavaju kao

korumpirane, onda ljudi ne}e ~ak ni prijavljivati slu~aj korupcije, jer ne
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zaradili opet nije glavni problem, glavna je {teta {to ~etiri godine ni{ta nisu

uradili. Problem je tako|e {to se niko u parlamentu do pre neki dan nije

setio da ih pita {ta bi s na{im obrazovanjem. Ako nam je ve}ina poslanika

neobrazovana, {to oni svoju decu ne vaspitavaju tako da je znanje va`na

stvar, nego im ostavljaju ku}e i imanja, kafi}e, fabrike? Kako to da ~lanovi

Nacionalnog prosvetnog saveta koje su delegirali, da vas podsetim,

Akademija Srbije, univerziteti, sindikati, Srpska pravoslavna crkva, kako

to da ni oni ne misle da je bilo va`no da Nacionalni prosvetni savet ne{to

radi? Kako to da se ministri koji ispred svog imena i prezimena imaju dr,

mr, profesor, doktor, svih ovih godina nisu pitali kako se to na{a deca

{koluju i za koji svet ih mi to pripremamo? Jedan od mogu}ih odgovora

jeste taj da svi ti akademici i profesori, sindikalci, ministri znaju da svi

zajedno stvaramo dru{tvo u kome znanje nije va`no, va`no je samo da te

{ef voli, da si mu makar kum ili stari svat, a najbolje poslovni partner. Mi

smo tako|e napravili propust u emisiji svih ovih godina, obrazovanje nije

bila ne samo glavna tema, nego ~ak ni sporedna. I to }emo da ispravimo - u

dana{njoj emisiji tako {to smo razgovarali sa Aleksandrom Baucalom,

docentom na katedri za psihologiju Filozofskog fakulteta u Beogradu.

Aleksandar je u vreme vlade Zorana \in|i}a u~estvovao u reformi

obrazovanja.

Aleksandar Baucal: 

Mene nekada to pitanje obrazovanja podse}a na problem ostavljanja

pu{enja. Svako od nas zna da je jako va`no da se ne pu{i, da to ugro`ava

zdravlje, ali ne tako da je to vidljivo odmah. Posle onog perioda 2001. kada

je onako brzo grunula reforma, da se sve menja, nastao je zastoj i

obrazovanje li~i na voz koji vi{e ne treba nikome, pa je skrajnut na

sporedni kolosek i u njega se usele neki ljudi. Oni `ive neki svoj `ivot, oko

to~kova ve} po~inje i trava da raste. Tu se stvara jedan poseban svet koji

po~inje da funkcioni{e na neobi~an na~in. I nije mo`da ni ~udno {to su svi

u obrazovanju frustrirani. Kad razgovarate sa u~enicima ~esto se ~uju

pri~e o negativnim primerima, nastavnicima koji ih maltretiraju. Kad

razgovarate sa nastavnicima oni su isto frustrirani, s jedne strane imaju

ose}aj da to {to oni rade niko ne ceni, a pogotovo oni koji rade dobro svoj

posao uprkos celom tom okru`enju, oni ispadaju ~udaci. Dakle, mi smo

napravili sistem u kome onaj ko dobro radi svoj posao, po{tuje decu, trudi

se da im pomogne da ne{to nau~e, da razumeju, da izgrade neke ve{tine,

znanja, ti ljudi nekako {tr~e. 

Verujem da su i oni koji upravljaju obrazovanjem nezadovoljni. Mo`da

nekad iz politi~kih razloga o tome ne pri~aju, ali neki od njih su bili

Ovo traje 20 i ne{to godina, to je tre}ina mog `ivota i ceo `ivot mojih

studenata. Oni ni{ta drugo nisu ni videli sem krize, rata, vidi se koliko se

boje za budu}nost I po tome {to ne}e decu. Pa, gde da stanujem, od ~ega da

izdr`avam porodicu? Pogledajte, profesore, kakvo je ovo dru{tvo, u

takvom dru{tvu da ra|am decu? To su vrlo ozbiljni argumenti o kojima

treba razmisliti, jer ta budu}nost, mislim da sam ve} dosadan i samom

sebi koliko to ponavljam, sedi u {kolskoj klupi. Ako ti mali ljudi ne vide

perspektivu, onda je bitka izgubljena.

(Leonard Cohen - Tower of song)

Svetlana Luki}: 

Da se vratim nakratko na ministarke pravde, sudije Vrhovnog suda,

~lanove i antievropskih i evropskih stranaka koji su sebi ispla}ivali

milione, ta~nije da se vratim na uvredljiv na~in na koji ih partije brane.

Nenad Konstantinovi} je opravdavao 1,775.000 honorara sekretarice

Demokratske stranke re~ima "Marija je tokom izbora radila dan i no}, ~ak

je i spavala u Skup{tini". Naravno, nije problem Marija, nije problem ni

Bojan Kri{to - uzgred, {ta bi s tim ~ovekom? - problem su stranke koje su ih

poslale u razne institucije, tra`e bespogovornu poslu{nost, a zauzvrat

}ute o pohlepi svojih partijskih vojnika. Posebna je pri~a to {to smo zbog

enormnih honorara ~lanova RIK-a zaboravili su{tinske stvari na koje nas

je ovih dana podsetila organizacija Transparentnost Srbija. Klju~na

odgovornost Republi~ke izborne komisije, ka`u oni, je to {to nije obavila

kontrolu ta~nosti i potpunosti izve{taja o finansiranju izborne kampanje.

[teta koja je time naneta je daleko ve}a od novca koji su sami sebi

ispla}ivali. Naravno, pitanje je da li su ih njihovi {efovi i pustili da sebi

daju para koliko god mogu da ponesu ku}i ba{ zato {to su }utali o tome

kako su se stranke finansirale za vreme predizborne kampanje. Kako god

okrenete, politi~ke partije su postale neki ugru{ak koji ko~i protok krvi

kroz organizam. Postale su glavna smetnja demokratizaciji Srbije. I

najzad, kukamo na parlament - pa tamo sede ljudi koji nemaju slobodan

mandat, nego su vojnici svojih partijskih {efova. Ovih dana je, posle posete

Beogradu, izvestilac Parlamentarne skup{tine Saveta Evrope rekao

"demokratija u Srbiji jeste u rukama partijskih {efova". Na pitanje

novinara da li mu se ~ini da se srpski politi~ari ose}aju neprijatno zbog

njegovog stava, odgovorio je - ma ne, kakvi, ~ak su se i predsednica

parlamenta i jedan ministar slo`ili sa mnom.

Ovih dana su nas podsetili da imamo i Nacionalni prosvetni savet koji su

Ko{tunica i njegova Hristova nevesta Ljiljana ^oli} osnovali jo{ pre skoro

~etiri godine. To {to su preosve}eni ~lanovi Saveta uzimali pare koje nisu
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neke {kole, neki u~enici i dalje, uprkos ovakvom okru`enju, uprkos

sistemu neverovatno dobro rade svoj posao. Oni su pravi heroji. Kad vidite

nastavnika koji je pun entuzijazma, vidite i da su u~enici sa njima puna

ljudska bi}a, nisu neki mali zombiji koji kada iza|u na veliki odmor imaju

du{u i smeju se, a kad u|u u {kolu samo se ugase i dosa|uju. 

Se}am se jednog direktora u Kragujevcu, bio je potpuno posve}en {koli.

On je sa prijateljima napravio mali bazen, laboratoriju za u~enje stranog

jezika. ^ovek koji sam ka~i klime po {koli, a deca ga jure - Mile, Mile, kad

}e u na{u u~ionicu klima? I tako, vidite tu neku oazu i upitate se kako je

mogu}e da mi kao dru{tvo tim ljudima ne damo neki kredit. Daj te ljude

na televiziju, daj nekada da se pri~a o tim stvarima, da iskoristimo te

pozitivne oaze kao seme iz koga }e to da se {iri, a ne da on ispada budala i

bude tretiran identi~no kao neki drugi direktor koji se ni oko ~ega ne

trudi. Onda se pita{ ko je tu u stvari lud, ovaj direktor entuzijasta je lud,

neko od njega tra`i da ska~e samo pola metra uvis, a on ska~e dva metra.

Dakle, ispadne onaj direktor koji se ne trudi u skladu sa sistemom, on je

profesionalac, a ovog koji radi ono {to jeste u skladu sa profesijom

direktora mi tretiramo kao entuzijastu. 

U stvari se bavimo posledicama nekih pogre{nih odluka i zanosa s

po~etka devedesetih. Mi smo kao dru{tvo krenuli stranputicom, svi smo

na razne na~ine u~estvovali u tom ̀ ivotu, ali sad dolaze generacije koje su

tada {kolovane, sad po~inju da ulaze u svet odraslih. Ljudi koji su 10

godina `iveli u atmosferi rata, straha, ose}anja da ima{ jako mnogo

neprijatelja, da svi oni vrebaju i samo ~ekaju da ti zabiju no` u le|a, da te

pokore, da te izbri{u sa mape naroda. Ti uvek ima{ taj problem poverenja,

to je jedna tanka nit koju mi nemamo u dru{tvu, svi `ive u svojim

svetovima, svi se pla{e jedni drugih i niko nema poverenja ni u druge ljude

ni u institucije, a to je upravo ta nit koja je jako bitan resurs u mnogim

dru{tvima. Trebalo bi da ti ljudi koji vode dr`avu kada ne{to ne mogu da

urade ka`u da ne mogu zbog nekog objektivnog, velikog razloga, kao {to

je ekonomska kriza, trebalo bi da ima{ to bazi~no poverenje i ka`e{ "pa, da,

to jeste glavni razlog". A mi uvek mislimo "ma, mora da se on izvla~i". I taj

resurs, poverenje, }emo dugi niz godina morati nanovo da izgra|ujemo. 

Da}u vam jedan primer iz svog `ivota u vezi novih paso{a. Normalno kad

sam do{ao tamo, stao sam u red i odjedanput shvatim da tu u stvari

postoje dva reda, tu su ljudi koji su zakazali i ljudi koji nisu zakazali.

Odem kod {efice te slu`be, proaktivni gra|anin, i pitam kako mogu da

zaka`em neki termin da predam dokumenta. Ona ka`e "pa, znate, vi{e

nema zakazivanja". Pitam onda da li mo`e da mi ka`e do kog dana imaju

~lanovi Prosvetnog odbora u Skup{tini i u prethodnom mandatu I, recimo,

nikada nisu tra`ili od Prosvetnog saveta da dâ izve{taj o stanju u

obrazovanju, {to je zakonska obaveza Prosvetnog saveta. Mislim da je ovo

prvi put da je Prosvetni savet dao taj izve{taj. Opet, paradoksalno je da ne

postoje nikakvi parametri koje Prosvetni savet mora da po{tuje kad pi{e

izve{taj o obrazovanju. I sad, svako ko bi hteo da pokrene temu

obrazovanja nekako se suo~i sa problemom da obrazovanje nije dovoljno

seksi. Jedina stvar koja nekad osvesti ljude je podsetiti ih na ~injenicu da

}e dete koje je u septembru 2008. upisalo prvi razred zavr{iti srednju

{kolu 2020. godine, a oti}i }e u penziju 2060. Zna~i, kada razmi{ljamo o

tome kako da reformi{emo obrazovanje treba da razmi{ljamo o periodu

izme|u 2020. i 2060. 

Ljudi obi~no misle da je obrazovanje kao borba za de~ije du{e - to je rekao

\uro [u{nji}, "ribari ljudskih du{a", ko }e vi{e dece da na'vata i da im

oblikuje sistem vrednosti i neka uverenja. I odjedanput ispadne da je to

neka arena u kojoj se samo borimo za te male du{e i lupamo recke i

razmi{ljamo o tome koliko smo ih priveli na svoju stranu, a uop{te ne

razmi{ljamo o tome da propu{tamo priliku da tu decu opremimo nekim

realnim, konkretnim ve{tinama da se, kada iza|u iz {kole, ne bi prvo

{okirali kad vide kakav je svet. Ako mi njih u~imo da igraju fudbal, a oni

iza|u u dru{tvo u kome se igra ko{arka, to je ogromna razlika. Ali mi smo

sre}ni zato {to smo ih navukli na svoju pri~u, pa }e posle {kole glasati za

na{u stvar. Ali, odjedanput se nama uru{ava ona osnovna struktura

dru{tva. Tu se onda vrtimo u krug, ta deca su prosto frustrirana u `ivotu,

ni ekonomija ne mo`e da se razvije onako kako bi trebalo, ljudi koji

investiraju kod nas }e investirati samo u one sektore koji zahtevaju ni`e

obrazovanu radnu snagu. A ti sektori obi~no i nemaju neke velike profite,

dr`ava nema dovoljno para, i tako se zapetljamo u krug. Nije problem da li

imamo brze ili spore reforme, nego je problem {to mi uop{te nismo

krenuli. 

A najve}i problem u obrazovanju je op{ta demotivisanost. Deca su

nezainteresovana za obrazovanje, ne vide smisao toga zato {to

jednostavno vide da u na{em dru{tvu nema neke jake korelacije izme|u

obrazovanja i uspeha. Nastavnici isto ne vide smisao i onda ~esto

verovatno i ne urade onoliko koliko bi mogli. Gra|ani su fokusirani na

neke druge teme, i eto, to tako se kotrlja. Prvi neki inicijalni pokret mo`e

biti upravo da se ti ljudi pokrenu, da shvate da rade ne{to jako va`no, da

deca shvate da je {kola ne{to jako va`no za njihov ̀ ivot, ali ona to sama ne

mogu da vide. Za nas je mo`da pravo pitanje da otkrijemo kako neki ljudi,
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pretpostavkama. Zna~i, sa pretpostavkom da je dr`ava servis. Kad bih

rekao recimo, eto, mi ho}emo pristojno demokratsko dru{tvo, verujem da

bi se opet pojavio neki zna~ajan dru{tveni glas koji bi se upitao da li je ba{

demokratija najbolja. Kod nas se stalno otvaraju ta bazi~na pitanja,

otprilike, da citiram Grumfa iz Alana Forda, da li je ba{ bolje biti zdrav

nego bolestan. Sad }emo mi da vidimo rupu u demokratskom sistemu

umesto da uradimo svoj doma}i zadatak, da napravimo prvo lepo

demokratsko dru{tvo koje funkcioni{e, koje je pristojno, koje zaista slu`i

gra|anima. E, pa kada mi to prvo napravimo, e, hajde onda da podvu~emo

crtu i onda da se pitamo gde je to unapredilo na{ `ivot, a gde su mo`da

mane demokratskog dru{tva. A ne ovako, mi stalno stojimo izvan bazena

i pitamo se da li je ba{ najbolja ta voda, a da li mo`da na svetu ima neki

drugi bazen u kome bi bilo bolje da se okupamo, ili ako ba{ nema nigde na

svetu, da li }e mo`da negde u budu}nosti, za hiljadu godina ipak biti jedan

bolji bazen, pa da ja ne sko~im u ovaj, nego da sa~ekam taj za hiljadu

godina. 

Mi smo kao ku}a bez temelja, ho}emo da gradimo ku}u, a ne}emo da se

odlu~imo o tome kakav je temelj. Tu moramo da donesemo neke odluke,

na ta pitanja postoje odgovori koji nisu proizvoljni odgovori nekih ljudi,

pa da ka`e{ da li veruje{ ili ne veruje{. Ne, nego su empirijski provereni. A

mi stalno kre}emo mo`da na Maldive, pa malo spakujemo ode}u za

Maldive, a onda ka`emo "a, ne, mo`da je suvi{e toplo na Maldivima,

mo`da bismo mogli u Finsku", pa uzmemo da se pakujemo za Finsku. Ali

u Finskoj mo`e da bude hladno, {ta ako bude ki{a? I onda izmislimo neku

tre}u destinaciju, i onda ti se opet zavrti u glavi.

Svetlana Luki}: 

A nigde nisi mrdnuo.

Aleksandar Baucal: A nigde nisi mrdnuo.

Da li ovaj sistem obrazovanja dovoljno oprema na{u decu? Da li mi na{oj

deci ovakvim obrazovanjem dajemo dobru odsko~nu dasku da budu

uspe{na u Evropskoj uniji? U ovom trenutku, mo`da na sre}u, na{i mladi

jo{ `ive u nekom za{ti}enom dru{tvu, nismo deo tih ve}ih integracija, pa

tu ima i nekih prednosti. Mo`emo da za{titimo sve mlade, da

organizujemo svoju privredu tako da ona zapo{ljava pre svega ljude koji

imaju ve{tine koje daje na{e obrazovanje. Me|utim, to je igra koju ne

mo`emo da dobijemo na duge staze, jer ve} sad znamo da to dete ne}emo

dovoljno dobro opremiti kad iza|e iz obrazovanja. Evropska unija nema

neke prevelike standarde u domenu obrazovanja, jer se polazi od

zakazane gra|ane, da bih ja onda do{ao slede}eg dana ili nekog dana

posle tog datuma, i ona mi da neki datum. Do|em posle tog datuma i

ispostavi se da tu ima nekih ljudi koji su i dalje zakazani. Okay, nije meni

bilo te{ko, sve sam ja to sa~ekao, recimo, pet sati prvog dana, onda jo{

neka dva sata drugog dana kad do|e{ da podigne{ dokumenta. ^uo sam

vest da je podeljeno oko 250.000 paso{a. Hajde sad to da pomo`imo sa pet

sati plus jo{ dva sata, to je bezmalo jedan radni dan. Zna~i, mi smo kao

dru{tvo potro{ili 250.000 radnih dana na izdavanje paso{a zato {to neko

nije seo i obavio svoj posao.

Mi kao dru{tvo nikad nismo imali demokratiju u istoriji, prema tome, sad

opet moramo da napravimo ogroman skok. Proces koji su druge dr`ave

pro{le pre 100 ili 200 godina mi smo tek zapo~eli. Mo`da ne treba ni

o~ekivati da }e za osam godina odjedanput da nastane pristojna moderna

dr`ava, jer i kad sve dobro uradite treba vam jo{ 200 godina da se sve to

zapati. E, mi izgleda krckamo tih 200 godina, ali naravno, mene to nekako

ne te{i, jer ja ne razmi{ljam o 200 godina, nego razmi{ljam o tome da sa

svojom porodicom `ivim ovde i da bih voleo vi{e od onoga {to nam dr`ava

daje. I mislim da to {to bismo mi `eleli spada samo u domen pristojne

dr`ave. Oko ideologije ne moramo da se slo`imo, zato postoje izbori, zato

postoje procedure i pravila, ali makar na onom elementarnom

operativnom nivou da ti vidi{ da je ta dr`ava zaista dr`ava gra|ana i da je

ona ono {to svi vole da ka`u - servis. 

Svetlana Luki}: 

Vra}am se na jednu tvoju konstataciju, da treba vremena i vremena. To je

u redu, mislim da ve}ina ljudi to ipak shvata, ali je problem, kao {to si

rekao, {to ni u obrazovanju ni u nekim drugim segmentima `ivota nije

posa|eno dobro seme.

Aleksandar Baucal: 

Kao razvojni psiholog ja u~im studente da se sve prati kroz vreme, kako se

de~ije du{e transformi{u sa vremenom. Ali uz to uvek ide jedna opomena

- vreme samo po sebi ni{ta ne menja, vreme je samo objektivizovani

parametar da opi{emo neke transformacije, koje se nisu desile zato {to je

proteklo vreme. Zna~i, nije re~ o 200 godina, da iskoristim tu metaforu

koju su nam dali Englezi, koje prosto teku, nego je to 200 godina od

trenutka kada ozbiljno zavr{imo rekonstrukciju dru{tva, koju smo tek

mo`da zapo~eli u nekim sektorima. Oni ka`u: kad sve uradite kako treba,

treba vam jo{ par generacija da se to nekako usadi u ljudske du{e, u

ljudski um, da ljudi po~nu u svom psiholo{kom svetu da `ive sa tim
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svaka dr`ava treba da organizuje obrazovanje spram nekih svojih potreba

i interesa, perspektiva. Tu nema nekih velikih standarda, a mi se, opet,

onim {to od nas Evropa ne tra`i ni ne bavimo. To je kao fudbalski klub koji

ne brine o svom podmlatku, mo`da ima sada fenomenalan tim, ali ve} za

pet godina - gotovo je, nema vi{e ko da zameni te igra~e. I eto, mo`da se u

domenu obrazovanja najbolje vidi {ta je to {to mi radimo kada ne moramo,

kad nas niko ne tera. Zna~i, sad je pitanje da li }e na{a deca u Evropsku

uniju da u|u jugom ili, na primer, golfom. Eto, to mo`ete tako da gledate -

ako u|e jugom, on }e mo}i mnogo manje kilometara da prelazi, bi}e

nekonkurentan, drugi }e ga pre{i{ati, uze}e mu posao. Da ima golfa bio bi

u mnogo boljoj poziciji. dakle, to se de{ava u ovom trenutku - bukvalno

svakog dana kada roditelj po{alje svoje dete u {kolu, obrazovni sistem je

donekle umanjio detetove {anse u budu}nosti. I to je jako tu`no.

U porodici ljudi zaista brinu o svojoj deci i verujem da veliki broj

nastavnika u su{tini voli svoje u~enike, ali ~im se odvojimo i po~nemo da

kao gra|ani razmi{ljamo o tome {ta mi kao dru{tvo mo`emo da uradimo

za svu ovu decu, nastane  prelom. Imam nekad utisak da mi kao pojedinci

sebe uop{te ne tretiramo kao pripadnike jedne zajednice dru{tva, nego

zajednica dopire do tog porodi~nog i prijateljskog kruga, a izvan toga je

neprijateljska teritorija. To su druge male porodi~ne zajednice sa kojima

smo mi u konkurenciji. Otprilike kao neka, psiholo{ki gledano, mala

ra{trkana feudalna zajednica gde svako gleda kako da }api {to vi{e od

zajedni~kog, dr`avnog, pa ako moji do|u na ~elo dr`ave onda mi treba da

iskoristimo to vreme da {to vi{e namaknemo za ovu na{u zajednicu, jer

verujemo da }e oni drugi ako do|u na ~elo isto tako da namaknu svojima.

I mi kao da smo potpuno nesvesni te ~injenice da smo mi zbog toga {to

`ivimo u istoj dr`avi i pla}amo porez, na istom brodu, i da se sve {to se desi

na tom brodu, na tom Titaniku, de{ava nama, ne mo`e da potone jedna

polovina, a da se druga spasi. Iz tog razloga postoji neki interes koji je

zajedni~ki. A mi to kao da propu{tamo da vidimo, iako volimo da mislimo

o sebi kao o jednom kolektivisti~kom dru{tvu. Kad slu{amo ovu na{u

nacionalisti~ku ideologiju ispadne da je svakom gra|aninu Srbije

najva`nija Srbija kao apstraktni pojam. Ali ti vidi{ da to u realnosti uop{te

nije tako, da nama - to je opet paradoksalno - treba vi{i ose}aj za

pripadanje toj zajednici. [to neko re~e, mi smo kao pijani od

nacionalizma, mi ne smemo vi{e da probamo ni kap alkohola, a s druge

strane, ka`e{ - stani, ali mi smo u stvari nedovoljno gra|ani Srbije, u

nekom normalnom smislu u kome je, na primer, svaki gra|anin

Francuske svestan da je ipak na brodu koji se zove Francuska. Mo`e on da

se razlikuje od svih drugih ne znam koliko, ali ne sme da bu{i taj brod. I

ako ga bu{i, on se~e granu na kojoj sedi.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Aleksandar Baucal, a za nekoliko minuta trebalo bi da bude

nastavljena sednica parlamenta. Kao {to znate, prekinuta je zbog

ju~era{njeg incidenta, dvojica radikala su se potukla, razbila su jedan

drugome nos, ali je naravno tema dana onaj opskurni lik, biv{i ministar

Velimir Ili} koji je rekao, ako niste ~uli, da je sramota {to ministar Rasim

Ljaji} poziva na proslavu dr`avnosti Srbije. Poslanica Demokratske

stranke Nada Kolund`ija ozna~ila je te re~i kao govor mr`nje. Danas je

Velimir Ili} poku{ao da se izvu~e i rekao je da nije mislio da Ljaji} to ne

treba da radi jer je musliman, ve} da umesto ministra pozivnice treba da

upute predsednik dr`ave ili premijer. Naravno da ima budala, da ima

rasista i {ovinista svuda na svetu, me|utim, pitanje je kako se na to

reaguje. A kako se na to reaguje, samo da vas podsetim: kada je jedan

pripadnik Demokratske stranke Srbije vre|ao Rusinke u parlamentu

Vojvodine, ni{ta se nije dogodilo. Ni{ta se nije dogodilo kada su radikali na

nacionalnoj osnovi vre|ali Ivanu Duli}-Markovi}, kada su vre|ali Rome.

Naravno da to jeste govor mr`nje, me|utim, od vlasti, demokratskih vlasti

se ne o~ekuje samo da imenuju stvari, da ka`u za Peconijevog izaslanika

u parlamentu da se bavi lobiranjem, nego da ne{to preduzmu, jer izgleda

da }e sve te spodobe nastaviti da {titi ili poslani~ki imunitet ili kastinska

solidarnost. Naravno da Srpskoj pravoslavnoj crkvi ne pada na pamet da

ovom ~oveku, ovoj osobi, Velimiru Ili}u, oduzme makar jedno od onih

ordenja koje su mu dali, recimo orden Svetog Save. Ne, Srpska pravoslavna

crkva ima druga posla, da spre~i po svaku cenu dono{enje Statuta

Vojvodine. U ponedeljak smo bili u Novom Sadu, tamo smo promovisali

na{ godi{nji almanah Pe{~anik.net, odnosno izbor tekstova sa na{eg

sajta. Na{ gost bio je i Laslo Vegel, a jedna od tema bio je i Statut Vojvodine.

Végel László: 

Ja bih po kazni ili po nagradi ovu politi~ku elitu iz Beograda poslao u

[vajcarsku, da tamo `ive {est meseci i da ne{to nau~e. Ali samo u dru{tvu

kardiologa. Za{to? Zamislite oni odu tamo pa ~itaju kako jedan kanton

donese zakon da se takmi~i sa drugim kantonom. U jednom kantonu

praznici su ovi dani, u drugom kantonu oni dani. I jo{ imaju i posebne

poreske zakone. Niko ne zna ko je savezni predsednik, ali svi znaju ko je

predsednik kantona. Zamislite tu elitu koja sad govori protiv autonomije

Vojvodine, oni bi do uve~e bili na granici infarkta. Za{to? Upla{ili bi se da

Végel 

László
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. }e se [vajcarska raspasti, da }e biti secesije, to kao kuga ide. Tamo su

kardiolozi, humanisti, pa bi ih spasili. Ali onda ujutru dolazi druga velika

opasnost. Oni ~itaju novine - gle, gle, zakoni su razli~iti, kantoni se

me|usobno takmi~e i [vajcarska se nije raspala. To je ta druga opasnost

da dobiju infarkt. Dobro je da su kardiolozi tamo, pomogli bi im, spasili ih,

i to nekoliko puta. 

Pa da se vrate ovamo. Onda bi nagovarali Vojvo|ane da stvore autonomiju.

A da bude jo{ lak{e i za ministra inostranih poslova, [vajcarska nije u EU,

pa ne zna~i za nas neku opasnost. Ovih dana sam isto u vezi autonomije

razgovarao sa jednim ~ovekom koji se bavi ekologijom i promenom

klimatskih uslova. I po nekoj teoriji, kad dolazi toplota, onda u Vojvodini

ne}e biti velika vru}ina nego u Beogradu, jer je ovde Fru{ka Gora. I u

Novom Sadu }e pre procvetati drve}e narand`i i limuna. E, ali to }e biti

problem, mora}e da se zaseda mudri DSS, mudri DS, pa i ostali, i Sveti

sinod i svi - {ta je to u Vojvodini, kakva opasnost? Tamo ve} cvetaju

limunovi i narand`e, a kod nas ne, {ta je to ako nije secesija? 

A sad ne{to drugo, u vezi Da~i}a. Da~i} je, {to je logi~no, odmah posle

Svetog sinoda rekao da je protiv autonomije i ovog Statuta, on je za

autonomiju ali protiv Statuta, dosta je mutno. Mislim da to nije rekao

zbog toga {to se pla{i pakla, nego je hteo da po{alje poruku Borisu Tadi}u.

Jer, {ta je rekao Da~i}? Da su oni kao socijalisti, i on li~no, protiv dr`ave u

dr`avi - to je citat Slobodana Milo{evi}a. Poslao je poruku predsedniku

Republike - nismo mi ba{ isti, vi govorite da smo se mi promenili, ali ne, mi

citiramo Slobodana Milo{evi}a u najva`nijim stvarima. Vidite, prvo

akcize, sad Statut Vojvodine i bi}e jo{ toga, kako vreme prolazi socijalisti

}e se sve vi{e distancirati od Demokratske stranke i malo ih poni`avati. Ja

sam glasao za Borisa Tadi}a i meni je `ao da jednog ~oveka ministar

unutra{njih poslova tako javno poni`ava, to nije ipak u redu, jer

predsednik Republike treba da bude jedan moralni autoritet dru{tvu. Ne

da ima vlast i ove savetnike, nego da bude moralni autoritet. Mi kad ga

~ujemo da ka`emo - evo, taj ~ovek govori ozbiljno, iako se ne sla`em uvek

s njim, ali ima jedan veliki moralni autoritet. I sada, Ivica Da~i} ru{i taj

moralni autoritet predsednika. Kako }e se to zavr{iti to }emo videti, ali se

bojim da je taj duh milo{evi}izma veoma jak i da mo`e da pobedi i

Demokratsku stranku.

Mi nismo imali pravu tranzicionu elitu od 1990. godine i to se ose}a, evo,

posle skoro 20 godina. U drugim isto~noevropskim zemljama toga je bilo.

Za{to? Naravno, mo`da je ta soft-diktatura, ili titoizam, bila takva da je

umela apsorbirati opoziciju. I zaista, nije osamdesetih godina bilo

prostora da se razvije jedna evropska opozicija, zato {to imali smo

politi~ki sistem koji je znao apsorbovati svaku kritiku. I kad je pao

Berlinski zid ovde jedva da je bilo nekih segmenata opozicionog

delovanja, ili nekog koncept liberalne demokratije. I onda su do{le partije

koje su lutale... Milo{evi} se branio u Hagu i to superiorno, "nisam ja bio

nacionalista nego moja opozicija", i to niko nije mogao da demantuje. 

Posle 2000. se naveliko pri~alo, i sad vredi ponovo pri~ati, o preleta~ima.

Nekada su, znate, cele porodice birale jednu partiju, to je bio deo porodi~ne

tradicije. Kod nas glava porodice za svog `ivota menja ~etiri-pet partija i

to se smatra dosta normalnim ovde. Kod nas mo`e partijski lider danas da

ka`e ovo, a sutra mo`e da ka`e suprotno, i to niko ni ne prime}uje, jer ako

smo svi preleta~i za{to da ne bude i lider preleta~? 

A povodom Evropske unije - Beketovu dramu ^ekaju}i Godoa znaju i

politi~ari jer je obavezna lektira. E, sada, oni su napravili jedan ogroman

teatar u ovoj zemlji, da mi svi ovde ~ekamo Godoa, samo {to smo ga

nazvali EU. I sve je u redu dok Godo ne dolazi, nema problema, mi ~ekamo

i pri~amo. Ali {ta ako jednom stigne, {ta ako jednom ka`e "tu sam, evo,

do|ite, ali morate se pona{ati isto kao ovi drugi"? Tu je Godo, u|ite u tu

kapiju. Mislim da bi onda pala vlada. To bi bio najve}i {ok koji na{a

politi~ka elita mo`e da do`ivi, da Brisel ka`e: izvolite. Ne bi u{li. I Franc

Kafka ima jednu sjajnu pri~u - jedan ~ovek ho}e da pro|e kroz jedna vrata

da u|e u drugu prostoriju. Tamo stoji ~uvar i ~ovek ne sme da u|e. Pro|u

godine, osedi se, i onaj ~ovek koji ne sme da u|e drhte}im glasom pita "kad

ja mogu da pre|em prag?". A ~uvar ka`e "pa, gospodine, ta kapija je za vas

bila stvorena, za{to niste u{li?" E, i nas }e jednom pitati - imali smo kapiju,

bila je stvorena samo za nas, za{to nismo u{li?

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik.
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Sva{ta se dogodilo u ovih nekoliko dana u ovom na{em ve~itom,

umiruju}em i zavejanom }orsokaku. Bila je godi{njica progla{enja Kosova

nezavisnom dr`avom. To je bila prilika da na{i politi~ari prigodno ponove

mantru da nikada, ni u ludilu, ni u snu ni na javi, ne}emo priznati Kosovo

kao samostalnu dr`avu. Ovi dani su bili posebno veseli za Vuka Jeremi}a

koji je u tzv. borbi za Kosovo stekao identitet, karijeru, apartmane, tompuse,

besplatne posete Njujorku i njegovim skupim restoranima. U isto vreme

njegova izraelska koleginica Cipi Livni, ~ija je stranka osvojila ve}inu na

poslednjim izborima, rekla je svojim sunarodnicima - ako `elimo mir sa

Palestincima, moramo di}i ruke od polovine biblijske Svete zemlje. Smogla

je hrabrosti da to ka`e u momentu kada treba da pregovara sa

desni~arskim Likudom, tj. Benjaminom Netanjahuom o formiranju nove

vlade. Ali lako je Jevrejima da se odreknu Svete zemlje, misli Jeremi} Vuk,

koga ne zanimaju te biblijske ru{evine. Te{ko je njemu i njegovom

nastavniku Tadi}u da se odreknu - svako svoje - vrtoglave, ni~im izazvane

politi~ke karijere.

Svemo}na, ali bezna~ajna vlast Borisa Tadi}a svela se na izbega-vanje

sukoba sa svakim potencijalnim koalicionim partnerom i na besciljno tu-

maranje. 

Nastavnik Tadi} je ove nedelje rekao Oliju Renu da ga ne zanimaju brzi i

prolazni ciljevi, tj. proces pridru`ivanja, nego ga zanima kona~an cilj,

~lanstvo u EU. Bilo je i do sada mnogo indicija da na{ predsednik nije

politi~ar velike pameti. Nau~io je da pobe|uje na izborima, da prisvoji vlast,

ali upravljanje ne zna~i samo pobedu na izborima, nego i sprovo|enje vlasti.

Ne znam kako se be{e zove onaj Napoleonov diplomata, koji mu je rekao -

sve se mo`e u~initi bajonetima sem jednog: ne mo`e se sedeti na njima. Ne

mo`e se sedeti na izbornoj pobedi, mora se ne{to i raditi.

Neko je predsednika ubedio da Evropa i nije ne{to, da je odslu`ila svoje, a

po{to nismo u stanju ni da je uzmemo ni da je ostavimo, najbolje je da se sa

njom izmotavamo. [u{ka se po srpskom dvoru da evropske vrednosti vi{e

ne vrede, da ih je pregazilo vreme, pa hajde da iskoristimo priliku i pro`ivimo

razulareno.

Izjavom da nas ne zanimaju prolazni ciljevi, tj. pridru`ivanje, ve} zastava u

Briselu, predsednik Srbije je pokazao nevi|eno, sramotno nerazumevanje

tog procesa. Mo`da od sedenja po kafi}ima nema vremena da ~ita, da svrati

do Milice Delevi} i pita je da mu objasni - {ta mu to zna~i proces

pridru`ivanja. Poslu`i}emo se sportskim metaforama koje na{ predsednik

voli i razume. On je Oliju Renu rekao da mu je cilj da na{ tim zaigra u Ligi

Svetlana

Luki}
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Ali pri~a nije ispri~ana dosledno od po~etka do kraja i zato se ne vidi dobro

da se tu radi ne o nekoj senzaciji `ute {tampe, tabloida ili kako god da

zovemo te letke podzemlja, mafije i tajnih slu`bi, nego je u pitanju jedan

dobro organizovan posao same dr`ave. Mi stalno govorimo o nekom

konzulu koji je maltene radio na svoju ruku, a zaboravlja se da se takve

stvari nikada ne rade na svoju ruku - a taman i da jeste na svoju ruku,

nemogu}e je da dr`ava to ne otkrije. Zna~i, to je bio dr`avni posao, dr`ava

je kidnapovala i protivzakonito izvela iz zemlje Miladina Kova~evi}a. Ja to

odgovorno tvrdim, to je uradila dr`ava, jer konzul je dr`ava Srbija. Umesto

da se stvar re{i, da dr`ava prihvati odgovornost i da jednostavno postupi po

onome {to je prvobitno njena obaveza - garancija da on ne}e iza}i iz zemlje

potpisivanjem te kaucije, i da se njemu lepo sudi u Americi za ono {to je

uradio - po~inje neka igra, muljanje o politi~kim lobi-grupama, te Hilari

Klinton, te ko je pla}ao njenu kampanju... Ba{ }e ona preko Miladina

Kova~evi}a da gradi svoj politi~ki rejting u Americi! I sad imamo farsu u

kojoj Miladin Kova~evi} ve} vi{e meseci slobodno boravi u zemlji i

uklju~uje se u ko{arka{ke klubove, jer ~ovek je nevin dok se ne doka`e

njegova krivica. Ponovo se aktiviraju ve} zloupotrebljavane institucije

krivi~nog prava i sve vreme se izbegava odgovornost dr`ave. I na kraju,

po~inje su|enje, i ~ak Slobodan Homen kao dr`avni sekretar izri~ito

izjavljuje na Poligrafu kod Jugoslava ]osi}a da se njemu sudi po zamolnici

ameri~kog pravosu|a, odnosno da je ameri~ko pravosu|e poslalo

dokumentaciju da se Miladinu Kova~evi}u sudi u Srbiji. Naravno da to

su|enje nije bilo po zamolnici ameri~kog pravosu|a, ~ak je reagovao,

mislim, neko iz ameri~ke ambasade i rekao da ne znaju da postoji

zamolnica. Da li je ameri~ko pravosu|e za`murilo, ne znam, mediji se vi{e

nisu bavili time - i sada dobijamo ovu apsurdnu informaciju o 900.000

dolara, i to se pogla{ava dr`avnom tajnom. 

Tu informaciju treba detaljno ispitati zato {to ona ne sme da bude dr`avna

tajna. Zna~i, radi se o novcu poreskih obveznika, ona ne mo`e da bude

pokrivena ni po jednom kriterijumu, bez obzira na Zakon o klasifikaciji

podataka. Ali, s obzirom na na~in na koji je ovaj ceo postupak oko Miladina

Kova~evi}a vo|en u Srbiji, kako je spinovana pri~a u javnosti i kako je

dr`ava Srbija izbegavala odgovornost, mene ne bi ~udilo da je doneta neka

takva odluka vlade i da se poku{ava da se slu~aj Miladina Kova~evi}a, koji

je izazvao mnogo ve}u reakciju nego {to je ova neodgovorna dr`ava

o~ekivala, nekako zata{ka. Meni je jedino gorko i tu`no da se cela dr`ava

upregne u za{titu ~oveka koji je svojim udarcem doveo nekoga da bude u

komi nekoliko meseci, zato {to je krivi~no delo izvr{io u Americi. Dr`ava

brani ~ast Srbije preko jednog najobi~nijeg kriminalnog akta. Pa, dokle

{ampiona sa Man~esterom, Realom, Milanom i Ajaksom, i da ga ne zanima

da igra bilo kakve kvalifikacije. A Oli Ren mu je na to kazao - evo ti

gramofonske plo~e Abbe sa numerom Gde je Boris, a u me|uvremenu te

molim da napravi{ teren, zakrpi{ mre`e, krpenja~u zameni{ ko`nom

loptom, cokule i opanke kopa~kama i nau~i{ svoje igra~e da se fudbal igra

nogom, a ne pesnicama; pa }emo videti. I, {ta je odlu~io na{ predsednik? Da

se okrene Moskvi i da nas svakim svojim gestom u~i kako je najbolje da se

vratimo u svoj zavejani }orsokak, da se izolujemo, izdvojimo iz sveta.

Ukratko, on nam daje uputstva za varvarsko pona{anje. Minimalna

definicija civilizacije je da je ona svakako volja da se `ivi u zajednici sa

drugima, u na{em slu~aju sa Evropom, koja je stvorila sistem normi, ~iju su

delotvornost potvrdili vekovi.

Mo`da ste ~uli vest koja je osvanula ju~e u Borbi, o na{em Miladinu

Kova~evi}u, koji je prebio jednog ameri~kog studenta i pobegao ovamo

zahvaljuju}i na{oj dr`avi. Ovu vest }e na samom po~etku razgovora

komentarisati Biljana Kova~evi}.

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Ne znam da li je ta~na ova informacija koja se pojavila u Borbi, a koja glasi

"tajnom odlukom Vlade poreski obveznici pla}aju milion dolara za slobodu

Miladina Kova~evi}a". Ne znam, u stvari, na koji na~in mo`e{ sa ameri~kim

pravosu|em da se dogovori{ o slobodi Miladina Kova~evi}a. U Borbi ka`u

da je na sednici vlade doneta odluka da se plati 900.000 dolara od{tete

Stajnhaueru, to je onaj student koji je bio u komi, i 100.000 dolara kaucije,

i da je ta odluka istog trenutka progla{ena dr`avnom tajnom. Verovatno tu

ne{to postoji, me|utim, ne znam kakve veze ima pla}anje 900.000 dolara

od{tete sa celim sudskim postupkom koji se vodi u Americi. Jer, zapravo se

stalno pogre{no prenosi informacija kako je korumpirani konzul platio

kauciju za Miladina Kova~evi}a, a zatim mu izdao i putni list da bi pobegao

iz zemlje. I stalno se implicira kako su, eto, konzul i Miladin i njegova

majka bili u nekom dilu, da je on tako pobegao, a sad, kad se ve} do~epao

na{e zemlje, Ustav i Zakonik o krivi~nom postupku nas spre~avaju da ga

izru~imo Sjedinjenim ameri~kim dr`avama, gde je su|enje po~elo. Pri~a je

eskalirala preko svake mere - otkud mo`e da mu se sudi u Americi, to je

nepravedno sudstvo; Indijanci, crnci, bombardovanje Srbije, a i muslimani

su pomogli u ovome, bila je provokacija. I cela pri~a je dobila neku odvratnu

politi~ku kono-taciju i zavr{ila se, naravno, sa radikalima u Skup{tini

Srbije. 
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smo mi to do{li? U ~emu je politi~ki interes Srbije da brani tog ~oveka? Ne,

nikad mi to ne}e biti jasno. Zna~i, pomognu mu da pobegne i onda ka`u - e,

mi moramo da {titimo na{e dr`avljane. I na kraju, naravno, de~ko odlazi

legitimno kod onih koji ga najvi{e {tite, kod radikala. Ali nisu radikali

problem, oni su opozicija i koristi}e sve `ivo, problem je dr`ava Srbija,

problem je Ministarstvo spoljnih poslova, problem je spremnost Srbije da

ni za jednu stvar ne odgovara, od Srebrenice do Miladina Kova~evi}a.

Fila je bio branilac Radeta Markovi}a, njegova odbrana je u medijima i{la

na varijantu kako sud zapravo vodi jedan politi~ki proces i da je Rade

Markovi} nevino osu|en. Jeste njegovo pravo kao advokata da govori da je

njegov klijent nevino osu|en, to svi rade i to je logi~no. Me|utim, postavlja

se pitanje kako i za{to je ba{ Fila istovremeno savetnik ministra policije.

Mislim, postavlja se ono staro pitanje: za{to je Ivica Da~i} - afera "kofer" i

ostalo - ministar unutra{njih poslova, ministar policije? Ali, to je pitanje

upu}eno Tadi}u, a po{to smo re{ili da ovog puta ne}emo dirati Tadi}a. Ili

mo`da ipak ho}emo? Za{to je Da~i} ba{ ministar policije i, jo{ mnogo

va`nije, za{to je Toma Fila savetnik ministru policije? Ne mislim ja da on

treba da bude ka`njen zato {to je bio branilac Radeta Markovi}a, nego su

svi njegovi nastupi i sve izjave u medijima bili protiv reformskog kursa bilo

koje vlade. Zna~i, sve vreme je zastupao optu`enike u Hagu, veoma

dosledno se borio protiv Ha{kog tribunala, govorio je o ha{koj nepravdi,

ha{kom kazamatu. Bio je na listi Arkanove stranke, bio je povezan sa

Arkanom. Zna~i, ako njima odgovara ~ovek koji je do kraja branio Radeta

Markovi}a, {to je mo`da njegov profesionalni uspeh - nije ga odbranio do

kraja, ali Markovi} nije dobio maksi-malnu kaznu zatvora - ali ga je branio

kao li~nost, branio je i njegovu poziciju i politiku koju je vodio sa

Milo{evi}em. I on je sada savetnik ministra unutra{njih poslova. Pa

naravno da se radi o konfliktu interesa, evo, ja prva ne bih Tomi Fili

prijavila ne{to {to zbog toga {to je direktno zainteresovan da u slu~aju

Radeta Markovi}a, kao advokat koji ga brani, neke stvari prika`e druk~ijim

nego {to su bile. Dakle, ne da je konflikt interesa, nego je to Srbija, eto, to je

Srbija.

Otkad se o Legiji pri~a, pri~a se i da }e on jednostavno jednog dana i{etati

iz Centralnog zatvora. I sad se pojavila ta pri~a o plasti~nom pi{tolju. To

mo`e svakako da se protuma~i; ljudi mogu da se smeju - ej, prona|en

plasti~ni pi{tolj, pa nemojte da pravite sprdnju oko toga! Ali mogu da

pomisle i da taj pi{tolj i nije bio plasti~an, nego pravi. ^ak i da jeste

plasti~an, {ta }e Legiji plasti~ni pi{tolj u zatvoru? Da tamo stra{i stra`are i

zatvorenike ili da se prska vodom, ako je pi{tolj na vodu? To je u`asno

sme{no. Ali, o~igledno se tu radilo o ozbiljnoj stvari, o nekom ozbiljnom

spremanju bekstva; pojavljuje se u pri~i neki kombi i VMA, on je i{ao da se

le~i... Ali, svejedno, vratimo se na sam po~etak. 

Onaj ko unese plasti~ni pi{tolj u zatvor, mo`e da unese i pravi. Pogledaj

mere bezbednosti na svakom aerodromu, ~ak i na na{em - pa, ne sme{

karmin da nosi{, a da nije spakovan u nekoj posebnoj vre}ici, 100 ml

te~nosti... A u Centralni zatvor neko unese plasti~ni pi{tolj. Kroz od`ak,

kako, ko mu to daje, za{to? Ta je pri~a nezavr{ena, cela pri~a oko Legije je

nezavr{ena. I ta pri~a mora da se o`ivi - {ta je Legija radio u no}i kad se

predao, {ta su radili Rade Bulatovi}, Tijani} i ekipa RTS-a, {ta je radio Jo~i}

tamo? [ta se zaista de{avalo, koliku podr{ku Legija jo{ uvek ima i kome je

u interesu da Legija pobegne iz zatvora? Svi mi o~ekujemo da }e on da

pobegne iz zatvora, nas to uop{te ne iznena|uje, mi samo gledamo kako }e

to da se izvede. Ako jednog dana on pobegne iz zatvora i to se opet pokrije,

kao {to se pokrila i njegova predaja, kao {to se pokrilo i pismo - zna majka,

zna porodica ko je ubio... Pri~om o plasti~nom pi{tolju nama se servira

kako je to sve neozbiljno, da zapravo ne treba uop{te da nas uzbu|uje. Kako

da nas ne uzbu|uje? Jedno kolektivno zaboravljanje je zaista uspe{no

izvedeno, re~ je o doga|aju koji se zove ubistvo Zorana \in|i}a. Ono je

zaboravljeno po sli~nom mehanizmu kao {to postaje dosadno da se pri~a o

ratnim zlo~inima, o Vukovaru, Dubrovniku, Srebrenici, Sarajevu. U`asno je

to {to se dogodilo, to se sve izan|alo. Znam veliki broj ljudi koji su bili

veoma aktivni u antiratnom i antinacionalisti~kom pokretu, i dezertere, i

ljude koji stvarno nisu hteli da uzmu u~e{}e u tom ratu - i oni su siti, ne}e

vi{e da se bave time.

O takozvanom ekscesu Velje Ili}a ja sam saznala iz novina, nisam bila ovde

u tom trenutku. I bilo mi je vrlo zanimljivo da je dnevni list Danas na

najpravilniji na~in prezentovao su{tinu govora mr`nje, to dosad nisam

videla u na{im medijima. U komentaru Danasa, mislim da je to bilo 16.

februara, jasno se ka`e kako to nije nikakva privatna stvar ni Velje Ili}a ni

Rasima Ljaji}a. Odlazak Rasima Ljaji}a kod Velje Ili}a u bolnicu - kojem je,

pretpostavljam, pozlilo i zato {to se spominjalo da }e i tu`ilac da reaguje -

mo`e da bude nekakav Ljaji}ev ljudski gest, "evo, Veljo, ja ti pra{tam", ali on

nikakve veze nema sa govorom mr`nje koji je poslat gra|anima ove dr`ave.

Rasim Ljaji} ima pravo da poseti Velju Ili}a i da mu po`eli brzo

ozdravljenje, ali nema pravo da ga amnestira za govor mr`nje koji nije

upu}en Ljaji}u, nego celom bo{nja~kom narodu, "Turcima", protiv kojih se

Kara|or|e borio i sad se prevr}e u grobu, jer mu "Tur~in" {alje pozivnicu za

Dan dr`avnosti. To me je podsetilo na onu babu iz gr~kog filma Moja mrsna
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protiv EU, a EU joj stalno ~ini ustupke. Nedostaje zaista da EU padne na

kolena mole}i Srbiju da prihvati ~lanstvo u EU. 

Sonja Biserko je pokrenula jednu inicijativu, zaklju~ila je da Srbija ne `eli

u EU i da je glupo uslovljavati je kad ona to ne `eli, nego da treba da se

prona|e novi modalitet saradnje sa Srbijom, da se ne kontaktira samo sa

politi~kom elitom, nego i sa drugima, sa malim i srednjim privrednicima,

na primer. Onog trenutka kad je Srbija primljena - dok nije odustala od toga

- u Partnerstvo za mir, po~ela je da se reformi{e vojska. Jedini okvir u kojem

Srbija mo`e da se reformi{e jeste taj okvir EU, tako da bi Evropska unija

zapravo bila kazna za na{u politi~ku elitu. I zato treba da se prona|u nove

mogu}nosti da Srbija ne odustane od EU, jer to ne samo {to blokira

modernizaciju i demokratizaciju Srbije, nego blokira i ulazak Bosne i

ostalih dr`ava u regionu. Zna~i, ona blokira ceo taj proces. 

Ovo {to se sa Vojskom de{avalo, sa Pono{em, i {to nije razja{njeno do kraja,

pokazuje da Srbija odustaje ~ak i od Partnerstva za mir. Tako da sam ja

pristalica varijante da Srbija bude ka`njena tako {to }e biti primljena u

Evropsku uniju - to }e nas upristojiti. Jer ono {to je kod nas evropska opcija

Borisa Tadi}a, to je, u stvari, Dobrica ]osi}. Politika Demokratske stranke

je politika Dobrice ]osi}a. Seti se kakav je bio rat u Jugoslaviji, ko je

pokrenuo pitanje ugro`enih nacionalnih srpskih interesa, koju ulogu je

odigrao upravo krug oko Dobrice ]osi}a. Na`alost, spadam u one koji su se

ipak nadali da }e Boris Tadi} uspeti da iskora~i iz svega toga, zato {to on,

hajde da ka`em, ume pristojno da komunicira s ljudima, bez brutalnosti, ali

kad vidi{ sadr`inu njegovih poruka, onda sagleda{ i svu njihovu

grotesknost. On, na primer, ~estita Draganu Nikoli}u i Mileni Dravi} {to su

uzeli i crnogorsko dr`avljanstvo, i ka`e - poznat je moj stav da ja ne

priznajem crnogorsku naciju, mi smo isti narod... Zna~i, on ne priznaje

Crnu Goru i zato ~estita Mileni i Draganu, oni su po njemu ukinuli barijeru

izme|u Crnogoraca i Srba, jer on ne priznaje Crnogorce. Kad pro~ita{ tu

poruku, vidi{ da se ona ne razlikuje od one radikalske, samo {to je

radikalska poruka brutalna. I meni se ~ini da se pitanje nacionalnih

interesa u Srbiji deli tako {to jedni zami{ljaju da su partizani dok drugi

zami{ljaju da su ~etnici, ali se njihove poruke u su{tini razlikuju samo po

koli~ini brutalnosti i nivou primitivizma.

(Diana Krall, Willie Nelson & Elvis Costello - Crazy)

Svetlana Luki}: 

Na{ slede}i sagovornik je Mi{a Brki}, ekonomski novinar Politike. Njegov

list je pre tri dana na naslovnoj strani objavio jednu zanimljivu vest, da je

Gaspromnjeft, kada je postao vlasnik 51% na{e Naftne industrije, rekao da

pravoslavna svadba, koja samo pita gde su Turci i vitla no`em po ku}i.

Zna~i, Velju Ili}a je o~igledno iskreno pogodilo to {to ~ovek koji se zove

Rasim potpisuje pozivnicu za taj nacionalni praznik, jer on jo{ ratuje protiv

Turaka. Znam da je Ljaji}u verovatno re~eno - idi sad ti, Rasime, nemoj ba{

tu`ilac da se me{a, ipak je to Velja Ili}, pa Demokratska stranka Srbije,

biv{i partner u vladi, nemoj, dosta nam je tih problema. Me|utim, ja mislim

da mi i dalje treba da insistiramo da se pokrene krivi~ni postupak protiv

Ili}a, pa makar Rasim posvedo~io i da ceo bo{nja~ki narod nije uvre|en. To

mora da do|e na sud.

Smejali smo se Borisu Tadi}u, te Forest Gamp, te Ken, te maneken. Ali on

je prigrabio svu vlast i koncentrisao je, a niko se jo{ nije pozabavio tim

pitanjem. Jasno mi je da su oni zaista odustali od Evropske unije. Ju~e sam

~ula, mislim da je bilo kod Sarape, da je Sr|a Popovi} rekao Vukadinovi}u

da je u pravu, da Tadi} zapravo nije izneverio svoje obe}anje. Mo`da je to

tako, mada se meni ~ini da je u poslednjoj nedelji kampanje, bez obzira da

li je on to rekao ili ne, Tadi} prepoznat kao ~ovek koji }e se zalagati za

ulazak u Evropsku uniju. Me|utim, onog trenutka kad je dobio vlast, kad je

poku{ao da postavi Vuka Jeremi}a za predsednika Vlade i kad je ovaj posle

krenuo u osvajanje me|unarodnog prostora svojom borbom za spasavanje

Srbije, Kosova i Metohije, tad se odjednom stvarno odustalo od toga.

Evropska unija je prestala da nas zanima, usledilo je tr~anje u Rusiju,

potpisivanje ugovora oko NIS-a... Ide predsednik dr`ave da zaklju~i ugovor,

da nas stavi u kolonijalni polo`aj prema Rusiji, a posle bukvalno nekoliko

dana - ironija na koju ama ba{ niko ne reaguje - mi ne dobijamo gas od

Rusije, i mi odmah odgovornost prebacujemo na Ukrajinu, naravno,

Ukrajina je kriva. I onda Boris Tadi}, kao neki miljenik Evrope, dobije gas

od Nema~ke, od Ma|arske, i jo{ poka`e svoju velikodu{nost prema

susedima, pa prosledi gas i u Bosnu. 

Mislim da oni imaju konsenzus da mi izigravamo neku neutralnu,

nesvrstanu zemlju, malo bli`u Rusiji, ipak su to na{a pravoslavna bra}a.

Vlast zezucka Evropsku uniju. Kad pogleda{ ~lanke u novinama ne}e{ na}i

ni jedan-jedini pravi analiti~ki ~lanak o Evropskoj uniji, uvek joj se

ispostavljaju nekakvi ra~uni, te se ogre{ila o nas ovde, te se ogre{ila o nas

tamo, te uslovi kakvi su postavljeni nama nisu postavljeni nikom drugom.

Srbija, dakle, uop{te ne pokazuje `elju niti `eli da u|e u Evropsku uniju, a

to naro~ito ne ̀ ele pravi vlasnici Srbije, Mi{kovi} i ostali. Oni zaista ne ̀ ele

u Evropsku uniju. I Srbija ima jedan veoma ozbiljan problem - deklari{e se

kao zemlja koja se zala`e za EU, ni{ta ne ~ini da u|e u EU, skuplja dokaze
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proizvodi ve{ta~ko |ubrivo. Ma, mislim, {ta zna~i strate{ko preduze}e?

Ako je strate{ko, {to smo ga uop{te prodavali? Sve je sad strate{ko, i JAT i

EPS... 

Zna~i, pod firmom brige dr`ave za gra|ane i dr`avu ponovo eskalira

paternalizam dr`ave, odnosno etatizam u ekonomiji. Vra}a se na velika

vrata, uz uvek iste argumente - da je Nema~ka prvi put posle Drugog

svetskog rata donela odluku da dr`ava mo`e da nacionalizuje propale

banke, ili da, eto, Barak Obama ulazi u automobilsku industriju Amerike,

General Motors i Crysler. Da, ali to su bile tr`i{ne ekonomije, dok Srbija

nikad nije do kraja Zastavu izvela na tr`i{te da bi sad rekla "propala je, sad

je u krizi, pa hajde da vidimo kako da je spasemo." Imamo zahtev sindikata

iz Kragujevca da dr`ava ispla}uje plate onako kako se obavezala, bez obzira

da li ima ko da kupi na{ auto, bez obzira da li }e da do|e Fiat i da  ulo`i pare.

To postaje trend, svi ka`u - ma, lepo je to da se mi privatizujemo, ali tek {to

je lepo da budemo dr`avno preduze}e! Mene pla{i mogu}nost da iza|emo

iz krize kao dr`avna ekonomija.

U Austriji se otvaraju prodavnice za siroma{ne. Za mene je to socijalno

odgovorna dr`ava. Socijalno odgovorna dr`ava je ona koja ima socijalnu

kartu. Hrvatska je napravila pro{log leta socijalne karte, ima tamo dosta

sirotinje, dr`ava im subvencioni{e cenu struje. Ne bih imao ni{ta protiv da

Srbija ima sli~an sistem i da ima i prodavnice za siroma{ne. Oni u|u sa

socijalnom kartom i dobiju jevtiniji hleb, mleko i ostalo, a dr`ava prodavcu

iz bud`eta refundira ostatak novca. Ovako, bogatiji gra|ani Srbije, recimo

Zoran Drakuli}, pla}aju istu cenu struje kao i onaj {to `ivi u kontejneru ili

u nekoj stra}ari. Pa, to nije socijalno odgovorna dr`ava. Mislim da punu

cenu struje, hleba, mleka, mesa, treba da pla}aju ljudi koji mogu da plate, a

oni koji ne mogu, da imaju socijalnu kartu i budu na bud`etu. Ovako smo

svi na bud`etu, i bogati i siroma{ni. 

[ta je bud`et? Bud`et su na{e pare, mi odatle dajemo dr`avi, odnosno

ministrima, odnosno vladi da oni svima dele na ka{i~icu. Nisam uop{te

do`iveo kao pametno re{enje ono {to je vlada spremna da uradi sa

proizvo|a~ima raznih roba kojima trgovci duguju velike pare. Model o

kome je jedan od ministara govorio je, po{to trgovci duguju proizvo|a~ima

te novce, hajde da im mi damo pare preko trgovaca. Mislim, ako je ba{

toliko zapelo, pa daj onda odmah proizvo|a~ima, jer ovako postoji opasnost

korupcije i volontarizma, vlada mo`e da ka`e "ovome }u da dam, a onome

ne}u". Pomo} dr`ave ovde, pomo} dr`ave onde, kredit ovde, kredit onde - to

su ozbiljna upozorenja da je bud`et napravljen na pogre{nim

pretpostavkama i da mora da se radi rebalans. Sem toga, bud`et se ne puni

ne}e vi{e tolerisati stare navike doma}ih kupaca da od Naftne industrije

Srbije robu preuzimaju na veresiju, bez garancije da }e na vreme platiti a uz

nadu da }e im dr`ava pre ili kasnije otpisati potra`ivanja. Rusi ne}e da

otpi{u dugove, a izgleda da im razne firme kao {to su Vojska, Policija, JAT,

Petrohemija i ostali duguju 25 milijardi dinara. Svako }e morati da se sna|e

da plati dug Gaspromnjeftu, a izgleda da oni imaju ideju da }e dugove, ako

recimo Vojska nema para, mo}i da kompenzuje nekretninama. Slu{ate

Mi{u Brki}a.

Mi{a Brki}: 

Na{i politi~ari i dalje nesmanjenom `estinom {ire optimizam, ne}e taj

krizni cunami sti}i kod nas u tako jakom talasu kao {to se o~ekuje,

izduva}e se negde u Zapadnoj Evropi, u Evropskoj uniji. Najozbiljnije

upozorenje sti`e iz Narodne banke - na jednom okruglom stolu

posve}enom februarskim podacima o inflaciji u ovoj godini govorilo se o

razgorevanju inflacije. Upozorenje je da }e rast cene struje u aprilu jo{ vi{e

podi}i inflaciju. Opasan je, recimo, podatak da rastu cene pod kontrolom

dr`ave, cene infrastrukturnih usluga. Ako se to nastavi, onda nam se ne

pi{e dobro. Mene pla{i ova i dalje prili~no vesela atmosfera u politi~kim

krugovima - o Skup{tini i da ne govorim, tek oni nemaju pojma o ~emu se

radi. Na{a Skup{tina je kao Vesele `ene vindzorske, prave bal vampira, a

ku}a gori. Ho}u da ka`em, i izvr{na vlast, i predsednik dr`ave nas s previ{e

takta brani od istine. Predsednik op{tine Vladi~in Han je rekao da nama

kriza vi{e ni{ta ne mo`e, jer smo mi i pre nje skroz propali. 

Tu negde je vododelnica onoga {to mi treba da priznamo - da je model

tranzicije koji je Srbija imala ili nije imala do po~etka krize bio lo{. Mi

bismo u svakom slu~aju upali u krizu zato {to smo stali sa reformama i

tranzicijom. Svetska kriza je to samo podstakla i dovela do ozbiljnih

razmera. E, sad, odgovor na krizu bi bio ne da Srbija nastavi tranziciju i

ekonomske reforme, nego da ih ubrza. Reforma javne uprave, privatizacija

javnih preduze}a - a mi danas imamo proces reetatizacije, dakle, vra}anja

dr`ave na ekonomski teren pod izgovorom spasavanja zemlje i privrede od

krize. Imamo jedan model, Zastavu, u kojoj je dr`ava napravila posao sa

Fiatom. Drugi model je Bor, gde }e dr`ava da ulo`i 130 miliona evra, para

poreskih obveznika, da bi napravila topionicu. Pri tom nemamo odgovor na

pitanje za{to to nije dala onom Austrijancu Mirku Kova~u, kompaniji Atec,

da on to radi privatnim kapitalom, pa ako propadne, propao je njegov

kapital. Dalje, izbacili smo neki srpsko-litvanski konzorcijum iz Azotare u

Pan~evu, bila lo{a privatizacija. Okej, izbacili smo ih, ali sad dr`ava ulazi u

tu pri~u, ona mo`e da spase Azotaru zato {to je to strate{ko preduze}e,
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koga u vlasti? Ne volim da dr`ava bude veliki igra~ na tr`i{tu, pa ni na

tr`i{tu mleka, ali ako se ve} dogodilo to {to se dogodilo, onda je dr`ava

morala mnogo br`e da reaguje, a ne da pusti da ljudi jutros u Zrenjaninu

prosipaju mleko u kanalizaciju, jer nisu vi{e imali gde da ga dr`e. Problem

Srbije je zatvoreno tr`i{te. Pa {to srpski proizvo|a~i mleka ne bi mogli da

izvoze mleko? Dr`ava je izazvala problem time {to je uvezla mleko u prahu

i onda izjavila da je nije briga {to privatne mlekare ne otkupljuju mleko. Pa,

treba da te bude briga, ti si izazvao poreme}aj na tr`i{tu! To je opasno; prvo

ne zna{ da je dr`ava napravila problem, onda je zove{ da te spasi, i ona ka`e

- uuu, super, jedva sam ~ekala da me pozove{ da ja arbitriram. Tako na

mleku, i tako na p{enici, i tako na kukuruzu, i tako na svinjama, i tako na

suncokretu. U Srbiji ne postoji tr`i{te.

Svetlana Luki}: 

Je li Salford monopolista ili nije?

Mi{a Brki}: 

Nemam ja problem s tim {to je Salford monopolista, nego imam problem

ako je zloupotrebio monopol. Hajde da napravim malu digresiju - u Srbiji

ima puno monopola, zar NIS nije monopol, zar EPS nije monopol? Najve}i

monopolista su Telekom, EPS, NIS i JAT, sve dr`avna preduze}a, a slede

monopoli u trgovini i u nekim proizvodnjama. Ako ima{ problem sa

monopolima onda mora{ da napravi{ i nezavisnu instituciju koja se zove

Antimonopolska komisija. Mi je imamo. Ona postoji i u EU, tri godine su

bili za petama monopolistima u pojedinim industrijskim granama i

uhvatili ih u zloupotrebi monopola. Kazne su izme|u 300 miliona i jedne

do dve milijarde evra. Voleo bih da na{a Antimonopolska komisija bude

tako osposobljena, dakle, da dve godine }uti i istra`uje - dobro, re}i }e{ da

je za Srbiju dve godine mnogo, jeste, ali neka istra`uje godinu dana - i onda

ka`e: evo, imamo podatke, kazna je tolika i ta~ka. Ne, ovde Antimonopolska

komisija ne uradi ni{ta, nego iza|e u javnost i po~ne da se sva|a.

Svetlana Luki}: 

A {ta je re{enje? Na{a Antimonopolska komisija nema resurse, nema

mogu}nosti. Da li ona treba da ka`e, eto, mi imamo indicija da je ne{to

monopol, ali dr`ava nam nije dala resurse, ljude, sredstva, nemamo

politi~ku podr{ku i tako dalje, da bismo dokazali da je to monopol.

onako kako bi trebalo da se puni. I tu sad vi{e nema {irenja optimizma,

stisnut si u kle{ta ekonomske krize i mora{ da po~ne{ ozbiljno da se

pona{a{. Jedini ~ovek koji ozbiljno ukazuje na taj problem je zasad

guverner. On je udario u jednu od klju~nih stavki srpske tranzicije i

ekonomskih reformi, u dr`avnu administraciju i javnu upravu. I dalje u

bolnicama i klini~kim centrima radi vi{e vodoinstalatera, elektri~ara,

kuvarica, ~ista~ica nego zdravstvenih radnika. Treba, dakle, sve te

pomo}ne slu`be odvojiti i privatizovati. Za{to se ne bi sve bolnice u Srbiji

snabdevale iz privatnih kuhinja? Raspi{e{ tender, jave se ~etiri ponu|a~a,

pa ko dâ najjevtiniju ponudu, taj snabdeva bolnice hranom ili pere

posteljinu. Ako se vi u ku}i ste`ete, i dr`ava mora da se ste`e. Pouzdano

znam, {etao sam po Srbiji, posle ovih izbora nema op{tine u kojoj nije

primljeno sto novih slu`benika. Znam op{tinu u kojoj ima 80 pravnika. Ej,

ja ne znam ameri~ku, englesku kompaniju koja ima 80 pravnika, osim

specijalizovanih pravni~kih ku}a. U Srbiji ima 187 op{tina, u svim je tako.

Do}i }emo u situaciju da dr`ava ne}e mo}i da servisira svoje obaveze, ili }e

nameti biti sve ve}i, ili }e dr`ava na kraju re}i "hajde malo da od{tampamo

para". I onda, ne daj bo`e, vrzino kolo.

U Srbiji postoji mlekara od koje jedna firma iz Evropske unije ho}e da kupi

mleko. Kad su ovi hteli da izvezu to mleko ispostavilo se da Srbija nije

tra`ila od Evropske unije da na spisak proizvoda koji mogu da se izvoze

stavi sirovo mleko. I vlasnik te mlekare pita: a {to ja pla}am ovu dr`avu?

Svetlana Luki}: 

Pa, je l' se se}a{ nedavno onih kamiond`ija? Zaboravili su od Gr~ke da tra`e

dozvolu.

Mi{a Brki}: 

Da, ispostavlja se sve ~e{}e da dr`ava zaboravlja da radi ono za {ta postoji,

a sve ~e{}e radi ono {to ne treba da radi.

Svetlana Luki}: 

Danas je ministar poljoprivrede Sa{a Dragin rekao da }e od dr`ave tra`iti

da otkupi 300 tona mleka u prahu, da bi se ponovo pokrenuo otkup od ljudi

koji proizvode mleko.

Mi{a Brki}: 

Malopre si rekla, ovde je kriza nastala kad je dr`ava dozvolila uvoz mleka

u prahu. Moje pitanje je: ko je lobirao da se uveze mleko u prahu? Neko tvrdi

da je to radila konditorska industrija. Koja konditorska industrija, preko
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pro|e{ ispred na{e Skup{tine kad zaseda, ne mo`e{ da pro|e{ trotoarom od

blindiranih audija sa specijalnim nalepnicama. Video sam jednog ~lana

vlade koji stanuje na Terazijama, kojeg kad ide u parlament vozi crni

slu`beni audi. Srbija nastavlja proces pridru`ivanja Evropskoj uniji, dakle,

evropeizacije, ali s vremena na vreme iz nas grune najgori talog

devedesetih godina. Upla{i{ se, pita{ se da l' smo mi samo zale~eni, a da

smo u stvari duboko bolesni, da li aspirini nisu bili dovoljni, da li nama

treba skalpel? Slu{a{ poslanika koji ka`e "e, idemo Kara|or|u na noge" i

onda doda da tamo ne mo`e da ga vodi neko ko ne ume da se krsti s tri prsta.

Postoji ne{to {to moramo da uradimo bez obzira koliko brzo napredujemo

prema Evropskoj uniji, ne{to {to Srbiji nedostaje, a zove se modernizacija

dru{tva. Nisu to samo svi ekonomski zakoni, nisu samo sve institucije koje

postoje u zemljama EU, nego ne sme da pro|e neka`njeno ne~iji poziv da se

ubije Nenad ^anak zato {to je Kosovo nezavisno. Mislim da je po Srbiju

najgore da se ispad Velje Ili}a u parlamentu zavr{i tako {to }e se rukovati

Ili} i Ljaji}. Nisu se oni potukli u kafani i jedan drugom razbili nos, pa kad

su se otreznili d`entlmenski pru`ili jedan drugom ruku i re{ili li~ni

problem. Ovo nije li~ni problem. Tako s vremena na vreme vidimo da Srbija

jo{ gaca u pro{losti. To nijedna Evropska komisija koja do|e u Srbiju ne

mo`e da zabele`i, osim {to televizije poka`u kao headline kako gori

ambasada, ili taj ispad Velje Ili}a u parlamentu.

Uvek glasam za one politi~are koji izjavljuju da Srbija radi na evropskim

integracijama ne zbog Evropske unije i ~lanstva u njoj, nego zbog sebe.

Zato i traje taj proces. Sad je sva pomo} EU, recimo, Bugarskoj zaustavljena

zato {to dru{tvo nije uspelo da re{i problem korupcije u procesu

pridru`ivanja EU. To je odli~an primer za nas. Mi ~ak i ne treba da govorimo

o godinama i o datumima, nego ajmo da lomimo sve nasle|ene lo{e osobine

dru{tva, dr`ave, institucija, pojedinaca, i da ih prilago|avamo evropskim

standardima. To bi bio prirodan proces odrastanja. Dakle, kad sve to

prilagodi{, postaje{ ~lan Evropske unije, a da li ima{ formalni mur ili

nema{ ~ak vi{e nije va`no. Ti onda ima{ evropsko dru{tvo u kome nije

problem gej-parada u Beogradu, ima{ ministra koji nije pravoslavac i koji

poziva na proslavu Dana dr`avnosti u Ora{ac, ima{ proizvo|a~a mleka koji

mo`e da prodaje sirovo mleko Italijanima, a ne Salfordu. 

Dakle, to je modernizacija dru{tva i jedina prilika da se Srbija izvu~e. Ne

mora da postane ~lanica Evropske unije - odrastanje Srbije je u procesu, a

ne u datumu. Pa, Bugarska je u Evropskoj uniji i ima problem s kriminalom

i s korupcijom, ne dobija pare iz evropskih fondova jer je u Briselu

prepoznato da se taj novac filtrira kroz bugarsku dr`avnu administraciju i

Mi{a Brki}: 

Ja samo ukazujem na to kako radi Antimonopolska komisija u Evropskoj

Vladi.

Svetlana Luki}: 

Ona tamo ima podr{ku...

Mi{a Brki}: 

A {ta ako ne mo`e da radi? Super, neka iza|u i ka`u da se sklanjaju,

podnose ostavku, poku{ali su, udarili u zid koji se zove politi~ka volja,

odnosno zlovolja, ne mogu vi{e da rade, dovi|enja. I onda znamo na ~emu

smo, znamo da veliki monopoli u`ivaju politi~ku podr{ku, znamo gde treba

da istra`ujemo. Dakle, sad vi{e ne treba da juri{ onog koji je zloupotrebio

monopol, nego onog koji je dozvolio da zloupotrebi monopol. Onda ima{

sasvim druga~iji softver, druga~ije alatke kojim se protiv toga bori{, a

ovako ne zna{. Antimonopolska komisija ka`e, recimo, Salford je

monopolista, ili Delta, a onda sko~i 50 ekonomista i pet institucija, koji

ka`u - nije.

Svetlana Luki}: 

Ova dr`ava je stvarala ta kontrolna regulatorna tela, pri ~emu je sasvim

evidentno da je istovremeno na posredan ili neposredan na~in opstruirala

njihov rad.

Mi{a Brki}: 

Pazi, tu ima ozbiljnih novinarskih istra`ivanja. Ovih dana dr`avni revizor

nije smeo da u|e u dr`avno preduze}e, Naftnu industriju Srbije,

zabranjeno mu je. O ~emu mi onda pri~amo? Ta nezavisna regulatorna i

kontrolna tela, osnovana da nas brane od politike i dr`ave, su taj slu`beni

optimizam. Dakle, ona postoje da se njima kitimo, nisu dorasla da rade

posao zbog kojeg su osnovana. Mo`emo da diskutujemo o razlozima, ali

mislim da se u najve}em broju slu~ajeva radi o nedostatku politi~ke volje.

Tu ima{ potpuno otvorene opstrukcije, kao sa tim dr`avnim revizorom, i

time stavi{ do znanja da nisi zainteresovan da ne bude{ vi{e jedina zemlja

u Evropi koja nema revizora za bud`et.

Hajde da grabimo kao da nam je pred glavu. To je poruka koju {alju s vrha

i to je primer za obi~an svet. Video sam negde da je slovena~ki predsednik

ukinuo sebi automobil i sve one dr`avne privilegije na koje ima pravo

predsednik dr`ave. I to je u Sloveniji primljeno kao normalno, kriza je i tako

i treba, niko nije rekao "pu, demagog!". To je primereno trenutku. Kad
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Ove nedelje smo bili na promociji Pe{~anika u Sremskoj Mitrovici. Bilo je

lepo, bilo je oko 120-130 ljudi u publici, a govorili su Ivan Kuzminovi} iz

Helsin{kog odbora i @arko Kora} iz SDU. Evo {ta je @arko Kora} poru~io

gra|anima Sremske Mitrovice.

@arko Kora}: 

Da bi se jedan poslovnik u onom delu koji sankcioni{e neko pona{anje

koristio, treba da postoji politi~ka volja. To zna~i, vi treba da donesete

odluku da ho}ete da sankcioni{ete neko pona{anje, i centralno pitanje je

za{to vladaju}a koalicija to ne radi sve ove mesece. Sukob unutar Srpske

radikalne stranke je dramati~an, to vidite i sami, i 90% incidenata se odvija

izme|u te dve grupacije. Ono {to je zapanjuju}e je da vladaju}a koalicija

nije donela odluku da reaguje. To je katastrofalna politi~ka odluka za koju

punu odgovornost mora da preuzme Demokratska stranka. U Srbiji se vodi

politika koja se zove politika ispitivanja javnog mnjenja - {to je popularno

to radimo, {to nije, ne radimo. A u politici se moraju raditi stvari koje nisu

popularne. Ju~e smo proslavili Dan dr`ave Srbije u Ora{cu, uz zvi`duke

monarhista - ne znam za{to su bili nezadovoljni, bio im je princ koji tamo

posti. A najve}a sramota je {to, bar koliko sam ja primetio, tamo nije bio

~ovek koji je pozvao na tu proslavu, gospodin Rasim Ljaji}, verovatno

smatraju}i da }e ga izvi`dati ili izvre|ati. Uzgred, on je i pro{le godine

poslao istu pozivnicu, samo je tad Velja Ili} bio s njim u vladi. Tada to nije

smetalo Ili}u. Toliko o doslednosti, principijelnosti, ako ni o ~emu drugom. 

Dakle, vi degradirate, ruinirate parlament u zemlji koja tek gradi svoje

demokratske institucije. Zamislite stranku koja je zato {to ne `eli da se

zamera nikome dozvolila da najva`nija institucija demokratskog dru{tva,

Skup{tina, postane institucija od apsolutno najmanjeg ugleda u Srbiji.

Ne}u sad da otvaram neka mu~nija pitanja - da li je to pravo ogledalo Srbije,

vidim da je gospo|a Sonja Liht rekla da su gra|ani mnogo bolji od

Skup{tine, pa eto, da joj poverujem. Ali, da bi to bilo ta~no samo biste morali

da mi ka`ete da li ste sigurni da nijedan od ovih poslanika koji prave

najve}e ispade ne}e biti izabran slede}i put? Ve}ina njih je ~etvrti ili peti

put izabrana za poslanika i ja vam garantujem da }e svi ponovo biti

izabrani. Ali, to je tema za sebe. Su{tina je u tome da politika mora da se

vodi tako da se donose odluke koje su u interesu gra|ana Srbije. Da su

Kara|or|e i njegovi zemljaci anketirali srpski narod kada su, na po~etku

19. veka, donosili odluku o Prvom srpskom ustanku, mo`da bi ve}ina bila

protiv. Vi znate da su hteli da dignu ustanak godinu dana ranije, pa su Turci

to doznali i posekli sve vi|enije Srbe da do ustanka ne bi do{lo. Ljudi su

glavom platili to {to su hteli da dignu ustanak, neko je izdao. Ali da vam

zavr{ava u d`epovima bugarskih mafija{a i tajkuna. Zna{, evropska

vrednost je i to kolika sme da bude inflacija u dr`avi ~lanici, evropska

vrednost je i to koliki sme da bude bud`etski deficit u odnosu na bruto

doma}i proizvod, ali ona se meri i po tome {to ne mo`e{ na ulici da {utira{

nekog ko se druga~ije obla~i ili druga~ije krsti. Sve su to evropske vrednosti

koje Srbija u ovom trenutku, i da u|e u EU, nema. Dakle, {ta mi zna~i da se

zastava Srbije vijori u Briselu, ako je inflacija pet puta ve}a nego u

Holandiji? Ili bud`etski deficit tri puta ve}i nego u Belgiji?

Svetlana Luki}: 

I Biljana Kova~evi} i Mi{a Brki} u ovoj emisiji komentari{u velikodu{ni gest

Rasima Ljaji}a, njegovu posetu bolesniku Velimiru Ili}u, koji ga je

prethodno uvredio kao Bo{njaka. Imam nekoliko dilema kada je u pitanju

jedan od najpristojnijih, najumerenijih, ali i najdugove~nijih ministara,

Rasim Ljaji}.

Prvo, posle posete bolesniku Ili}u, rekao je da je i{ao da ga priupita za

zdravlje, {to je u redu, lepo, ali je problemati~an drugi deo re~enice u kojoj

ka`e - i da stavim politi~ku ta~ku na celu pri~u. Kako on zami{lja da je u

njegovoj nadle`nosti da stavlja ta~ku na {ovinisti~ku izjavu srpskog

doma}ina Ili}a? Ljaji} Ili}u ne mo`e da oprosti u ime bo{nja~kog naroda. On

nije muftija, a nije ni papa Jovan Pavle II, koji je tek sedam godina posle

poku{aja atentata na njega oti{ao u zatvor kod svog atentatora Ali Agd`e i

dao mu oprost, {to je ovaj prethodno tra`io. Velimir Ili} nije tra`io nikakav

oprost, ali mo`da je Alah milostiviji od Hrista. 

Drugo, ovih dana Ser  ̀ Bramerc je rekao da jo{ nema potpune saradnje

Srbije sa Hagom. Rasim Ljaji} je na to pristojno, lepo vaspitano i bez

podizanja glasa ustanovio da bi nam sada bilo bolje da je na Bramercovom

mestu jo{ uvek Karla Del Ponte, jer bi na{a Karla umela da ceni na{e napore

da ulovimo Mladi}a. 

Jo{ pristojnije i ne`nije re~i Ljaji} je imao za samog Mladi}a, za koga je pred

glavnim tu`iocem Ha{kog suda i ambasadorima zemalja ~lanica EU rekao,

citiram: "O~ekujem da }e Mladi} biti lociran, uprkos njegovom odli~nom

skrivanju i visokoj bezbednosnoj kulturi." Izvinite, ali meni ovo zvu~i kao

divljenje prema ~oveku koji je optu`en za genocid.

Jedan vladar Sirakuze kaznio je svoga sina, jer je previ{e dobro svirao

flautu. Naslednik prestola valjda treba da u~i neke druge ve{tine. Isto va`i

i za na{eg flautistu Ljaji}a. Lepi maniri su jadna garancija za dobro

obavljeni politi~ki posao.
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je drugi ustavni polo`aj u dr`avi, posle {efa dr`ave, ona je du`na da

primenjuje Poslovnik i ona je du`na da ka`e poslanicima, da ih opomene,

da ne mogu govoriti {ta im pada na pamet, da moraju govoriti o onome {to

je na dnevnom redu. Molim vas da shvatite da je uni{tavanje ugleda

Skup{tine Srbije ipak pre svega posledica odluke da se Skup{tina Srbije

pretvori u Hajd park u kojem je dozvoljeno da se pri~a o bilo ~emu.

Kad je Evropska unija pro{irena sa 12 na 15 zemalja, tada su Austrija,

[vedska i Finska u{le u Evropu, Austrija je morala da promeni svoj zakon o

radio-difuziji, jer je u toj zemlji dr`avna televizija imala monopol. Grci su,

kao {to znate, narod ponosan na svoju pro{lost, ipak imaju 2.500 godina

nekog kontinuiteta - oni su se odrekli drahme. Koliko znam, drahma je prva

istorijska re~ za monetu, prvi novac na svetu za koji se zna napravljen je u

Staroj Gr~koj i zvao se drahma. Grci su se odrekli drahme i uzeli evro. Svi

se ne~ega odri~u da bi ne{to dobili, da bi napravili zajedni~ko tr`i{te

znanja, ekonomije itd. To se nedovoljno obja{njava u Srbiji, ne}e neko do}i

i samo dati pare, nego mi mo`emo da iza|emo u taj svet, mi }emo

zadovoljiti neke odre|ene standarde. Ko{tuni~ina vlada je po~ela kao

proevropska vlada, ali je zavr{ila kao antievropska vlada. To je

naravou~enije za Srbiju, ta je vlada zavr{ila svoj mandat, izvinite,

paljenjem ambasada. Sada imamo vladu koja je na~elno proevropska, ali

nije spremna da preuzme rizike evropskih integracija. 

Ne negiram evropsku nastrojenost sada{nje vlade, nisam nikad rekao da je

ona antievropska, ali ipak moram da ka`em da je to u jednoj, samo jednoj

oblasti o~igledno - u spoljnoj politici. Paradoksalno, trenutno drugi

najpopularniji politi~ar u Srbiji, Vuk Jeremi}, inovirao je Milo{evi}evu

spoljnu politiku. Evropskim integracijama i o~uvanju Kosova on je sada - u

pismu premijeru, {to je samo po sebi zanimljivo, jer pi{ete mami i tati sa

zimovanja, a premijer valjda sedi pored vas na sednicama vlade, valjda ima

neki uvid u rad ministarstva - dakle, sada je dodao tre}i cilj, pobolj{anje

odnosa u regionu. Videli ste da se ovde poku{ava napraviti politika

nesvrstavanja. Smatram da je to licemerno, ako ho}ete da u|ete u neko

dru{tvo gde }e politi~ari koji vode ta dru{tva za vas biti i ostati

najrelevantniji, vi }ete morati s njima sedeti, sa njima razgovarati. Tako da

sam prili~no zabrinut, mislim da ova vlada nema dovoljno kapaciteta da

uradi posao koji radi, da ona nije spremna da ̀ rtvuje deo svoje popularnosti

i investira u nepopularne odluke, da ona luta u svojoj spoljnopoliti~koj

orijentaciji. 

I kona~no, ova vlada tro{i i jede na{e vreme, a nikakve stvarne alternative

na politi~koj sceni Srbije nema, mi smo sada osu|eni na ovakvu vlast. Da li

ka`em, nekada se odluke donose tako {to jednostavno morate preuzeti

odgovornost, a to nedostaje danas u politici u Srbiji i to je skandalozno. 

Nave{}u vam jednu analogiju - nijednu odluku vlade ne potpisuju svi u

vladi, nego ih potpisuje potpredsednik. Jednu jedinu odluku je potpisala

kompletna \in|i}eva vlada, svi, a to je bilo izru~enje Milo{evi}a. Nekada

morate preuzeti svoju istorijsku odgovornost. Zna~i, potpisali su svi

ministri i svi potpredsednici, sa izuzetkom tri ministra Demokratske

stranke Srbije, da istorija i za 10 i za 50 i za hiljadu godina zna ko je to

uradio. A u ovoj vladi ne postoji nikakva odgovornost ni za {ta. Govori se o

belom {engenu, a ja se pitam - najbanalnije od svih pitanja - koje zakone

Srbija mora da donese u kom periodu vremena, ko je zadu`en za te zakone

i ko radi na njima? Pojma niko nema, ja vam tvrdim da ni u vladi to ne

znaju. Kako ih nije sramota? Nije ta~no da Skup{tina samo opstruira

dono{enje zakona, ni vlada ne radi svoj posao i veliki broj zakona nije

ura|en. Duboko sam zabrinut zato {to ta proevropska vlada sada jako

te{ko i sporo radi. Cena nepreuzimanja odgovornosti je velika, ali ona ima

jednu prednost - ova vlada Borisa Tadi}a je popularna, ona ne donosi

nepopularne odluke. Imamo jednu {okantnu vladu kojoj je va`no da bude

popularna, a ne vidi da Srbiji isti~e vreme. Stalno se pri~a o 40% podr{ke -

pa naravno da ima 40% podr{ke kada stalno ponavlja ta op{ta mesta, i

Kosovo i Evropa, i Rusija i Amerika, i Zvezda i Partizan, i Srbi i Bo{njaci, i

ovi i oni. Znate {ta, ja sam od toga umoran, to lepo zvu~i, to je divno, ali kad

dobro razmislite o onome {to su vam rekli, vide}ete da od toga nema

nikakve koristi. 

Ova vlada ima jo{ jedan veliki problem: politi~ke odluke se donose izvan

nje. Sve odluke donosi Boris Tadi} i predsedni{tvo Demokratske stranke.

Takva vlada ne mo`e da bude funkcionalna. Ako Boris Tadi} ima `elju da

donosi politi~ke odluke, ako je on, {to je nesporno, u ovom trenutku li~nost

sa najve}om popularno{}u i najve}om podr{kom u Srbiji, trebalo je da bude

premijer i onda neka stvarno donosi odluke. Mi koji sedimo u Skup{tini, i

to ne prvi puta, mi smo u`asnuti. Nikada do sada niko od nas nije video

Skup{tinu u kojoj svako mo`e da iza|e za govornicu i pri~a najbesmislenije

stvari koje pamtim. Da li sam digla noge, nisam digla noge. Za

skup{tinskom govornicom se pla~e, za skup{tinskom govornicom se preti,

to je postao Hajd park, ali - neko je odlu~io da bude tako. Vi znate da u Hajd

parku imate "speakers corner", samo tamo sve smete, sem da vre|ate

kraljicu. E, u Skup{tini Srbije nema ni tog ograni~enja, mo`ete da pri~ate

{ta vam padne na pamet, a gospo|a Slavica \uki}-Dejanovi} se uvek

iznenadi - ju, ju, ju, {ta nam se opet desilo. Kao predsednica Skup{tine, a to
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Nikolu Tuci}a. Profesor Tuci} je bio svojevremeno jedan od osniva~a Refo-

rmske stranke Ante Markovi}a, a u vreme kada je ministarka prosvete

Ljiljana ^oli} izjavila da ima probleme sa nekim teorijama ^arlsa Darvina,

on je glasno protestovao. Dakle, Nikola Tuci}.

Nikola Tuci}: 

Darvin je svojom knjigom koja se pojavila 1859. uticao na pogled na svet

obi~nih ljudi. Uobi~ajeno je da se ka`e za Darvina da je pokazao ljudima da

nisu svrha stvaranja ovog sveta. Zapravo, on je smatrao da je individualna

razli~itost ono {to generi{e sve procese u evoluciji. Dakle, te interakcije

jedinki koje nisu istovetne je centralni elemenat u njegovoj teoriji o

evoluciji. Upoznaj samog sebe i preuzmi odgovornost za svoje pona{anje i

svoje bitisanje u datom dru{tvu, datom vremenu. Pre par godina je jedan od

na{ih politi~ara, koji je slu~ajno sad u bolnici, rekao, otprilike, "posle

patrijarha se ne govori". Dakle, taj ~ovek je u diskusiji o ministarki ^oli}

pitao zar treba deca da u~e u {koli da su ljudi postali od majmuna. Ako

pa`ljivo pratite razne emisije o `ivotu `ivotinja i ako pa`ljivo pratite

pona{anje majmuna u ~oporu, vide}ete da se ~ovek pona{a sli~no, da ne

ka`em identi~no kao neki alfa majmun u grupi majmuna. On tra`i

koalicione partnere koji }e ga podr`avati, on im nudi i dozvoljava da

pomalo kraduckaju. Ovo je vrlo interesantno zato {to kod primata alfa

jedinke ne postaju one jedinke koje su najja~e, nego one koje imaju

makijavelisti~ku inteligenciju - bi}e{ na ~elu grupe ukoliko si na{ao

adekvatne partnere koji }e te podr`avati. 

Svaka ideologija koja grupu ne prepoznaje kao grupu razli~itih, nego je

posmatra ili tretira kao homogenu celinu, zapravo je manipulacija. Svi

politi~ki demagozi su tako radili, dakle, svi rade u ime naroda, neki su radili

u ime Boga, {ta god to zna~ilo, ali kad ka`e{ "u ime naroda", "u ime Boga",

zapravo potcenjuje{ ono {to je elementarna istina prirode. Prihvatanje

drugog, druga~ijeg tra`i neko vreme i tra`i razumevanje i, s druge strane,

tra`i odgovornost za sopstveno pona{anje. Mi vrlo lako delegiramo

odgovornost na politi~are, na sve{tenike, profesore, kao da oni poseduju

kona~ne istine. Politi~arima, kao i sve{tenicima, odgovaraju podanici,

lenjim profesorima odgovaraju studenti koji }e ponavljati fraze. To je

intelektualna lenjost, odnosno uop{te ljudska lenjost. Priznajem da sam u

mnogim situacijama sli~no reagovao, i mislim da profesori univerziteta

snose najve}u krivicu. Mi {kolujemo nastavnike koji }e predavati u

{kolama, mi tako uti~emo na formiranje javnog mnjenja. Da li smo mi

kvalitetni, da li se trudimo, da li smo posve}eni? Nauka ne funkcioni{e na

oni ho}e u Evropu? Evo odgovora: zima je, ide sova i vidi jednog vrap~i}a

kako se smrzava, i vrap~i} joj ka`e "Stra{no, potpuno sam se smrzao, a ti si

pametna ptica, daj mi neki savet kako da se spasim." A sova ga gleda, gleda,

pa ka`e: "Zna{ {ta, najbolje je da ti odleti{ u toplije krajeve." Vrap~i} se

zahvali, sova krene, ali vrap~i} ka`e odjednom: "^ekaj, nisi mi rekla kako

da odletim, ja ne mogu da letim tako daleko!", a sova mu odgovori: "Molim

te, ja sam ti dala principijelno re{enje, ti se sna|i oko tehni~kih detalja."

Zna~i, oni bi u Evropu, ali ne bi da se bave tehni~kim detaljima, oni su kao

mudra sova. 

Na pitanje za{to mi ho}emo da damo kandidaturu, a Oli Ren nam savetuje

da to ne radimo, odgovor je, na`alost, u`asan i ru`an - kad mi podnesemo

zahtev, oni ne}e re}i ne, nego }e se praviti ludi, a onda }e Vuk Jeremi} da se

pojavi na konferenciji za {tampu, onako energi~no, da ka`e "evo ga, na, oni

nas ne}e, nismo mi krivi, krivi su oni!". Vuk Jeremi} igra tu groznu igru, on

to podnosi da bi, najbolje na prvom programu RTS-a, mogao gra|anima

Srbije po hiljaditi put da ka`e da, eto, mrze srpski narod, ne cene na{e

ogromne napore, koji se svode na to da svake godine ka`emo da ne znamo

gde je Mladi}, a svake slede}e da znamo gde je bio, ali nismo uspeli da ga

na|emo. Kako ih nije sramota da toliko la`u!

Ja sam ve}i pesimista nego Ceca kad su ove stvari u pitanju. Evo, sad }e

Slavica \uki}-Dejanovi} da nam primenjuje svoj Poslovnik, ~eka da proradi

savest. I da ka`em za kraj jo{ jednu ru`nu stvar: da sam ja ~ekao da njoj

proradi savest - ona je bila istaknuti ~lan SPS, izvinite, sedeo sam u

Skup{tini kad je ona bila poslanik, i bila je, koliko znam, mo`da gre{im,

prijatelj porodice Milo{evi}, sedela je u vili Mir kad je Milo{evi} hap{en - da

sam ja ~ekao njoj da proradi savest, Milo{evi} bi bio na vlasti slede}ih 70

godina.

(Darko Rundek & Cargo orkestar - Put u sumrak)

Svetlana Luki}: 

12. februara su nau~nici, filozofi, univerziteti i {kole u svetu obele`ili 200

godina od ro|enja ^arlsa Darvina, jednog od najve}ih umova modernog

doba. Na`alost, ^arlsa Darvina je u poslednje vreme u Srbiji proslavila

biv{a ministarka prosvete Ljiljana ^oli}, ali da je zaboravimo na trenutak -

u Srpskoj akademiji nauka je ba{ ovog 12. februara odr`an sve~ani skup

povodom Darvinovog ro|endana. Najve}i doprinos obele`evanju 200

godina od ro|enja ^arlsa Darvina i 150 godina od objavljivanja njegove

knjige Postanak vrsta dao je Biolo{ki fakultet, ta~nije profesor evolucije na

Beogradskom univerzitetu Nikola Tuci} i na{a saradnica i autorka na sajtu

pescanik.net, Biljana Stojkovi}. U dana{njoj emisiji slu{a}ete profesora
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jedna od vrlo va`nih posledica lo{e edukacije. Nije to samo problem ovog

na{eg dru{tva, da ne preterujemo. Evo, ju~e sam imao prilike da vidim

zanimljiv ~lanak kolega psihologa koji su poku{ali da na|u vezu izme|u

nekih psiholo{kih parametara i religioznosti. Nema Srbije na tom spisku,

ali recimo, da li znate koliko u ^e{koj, najuspe{nijoj od svih biv{ih

isto~noevropskih zemalja, ima ateista? 60 odsto. U Sloveniji 37%, u

Hrvatskoj 7%. Kakvi su uspesi na IQ testu? Najbolje prolaze ateisti,

najkriti~niji su, zatim, liberalno orijentisani pripadnici neke konfesije, a

najlo{ije prolaze pripadnici religijskih skupina kod kojih je najizra`eniji

dogmatski pristup, to su biblijski kreacionisti. A to, naravno, jeste u vezi sa

uspehom dru{tva. I opet da se vratim na Darvina - pa da, to smo mogli i da

o~ekujemo, jer je na{a prirodna datost da budemo razli~iti, da budemo

kriti~ni jedni prema drugima i prema dru{tvu u kojem `ivimo. U tom

smislu sam mislio na pogled na svet, dakle, to je izuzetno va`na kategorija,

kako razumem sebe i svet oko sebe. Ili ga prihvatam dogmatski ili ga

prihvatam kriti~ki.

Imali smo testiranje, pa se pokazalo da su u prirodnim naukama na{i |aci

jako lo{e kotirani. Mene to uop{te ne ~udi, to je na{a `alosna istina. Ali

onda izlazi na{ ministar i ka`e - a je l' vi znate da na{a deca osvajaju

nagrade iz matematike itd. Pa, naravno, uprkos lo{oj {koli ima sjajne dece,

ali {to ne ka`emo ministru - bre, ~ove~e, ni{ta nisi uradio, nisi sposoban!

Kada je ^oli}ka kritikovala darvinizam, nije pro{lo 24 sata, a ja sam dobio

od kolega iz Amerike mejl u kome su me pitali da li su ona i tada{nji

predsednik vlade finansirani od ameri~kih kreacionista. Odgovorio sam

da, koliko oboje znam, oni na `alost ne znaju ni da ti ameri~ki kreacionisti

postoje.

Ali nemojte mi posle pri~ati kako je Nikoletina Bursa} rekao svojoj mami

"mama, od danas nema Boga", "a za{to nema?", "rekao komesar, nema

Boga". Do{ao neki novi komesar i sad ima Boga. Imam kolege na fakultetu

koji su bili ~lanovi partije, i to malo radikalniji, koji su sad radikalni vernici

i pitaju me "ima{ li ti argumenata da uop{te mo`e{ da se spori{ sa

kreacionistima?" Da se sporim? Kao da je to nekakva nau~na teorija. Jesi ti,

ka`e, ~itao Bibliju? ̂ itam Bibliju, mnogo pametnih stvari tamo ima. Mo`da

se taj kolega, mada mu apsolutno ne verujem, isto tako duboko "razumeo"

u ono {to pi{e u programu Saveza komunista, kao {to razume {ta pi{e u

programu koji se zove Biblija. Mislim, ve`i konja gde ti aga ka`e - pa, na {ta

to li~i? Jedan kolega mi je, kad je bila diskusija oko Darvina i raznih stvari,

rekao da ne treba previ{e napadati crkvu, jer ona je jedan od stubova

srpstva. A koji su drugi? Pa, ka`e, drugi je list Politika, tre}i je Akademija, a

principima demokratije, to znaju svi znaju koji se njome bave. Tu ima

pametnih, sposobnih, vrednih ljudi i onih koji to nisu. 

Darvinovo vreme, kada su naukom mogli da se bave bogati i dokoni, isteklo

je najkasnije 1945. sa atomskom bombom. Danas je nauka ogroman sistem

koji ima svoju psihologiju, sociologiju, pravila igre. Ne mo`e svako biti

istra`iva~, a kada bi nekolicina na{ih imala mogu}nost da sara|uje sa

vode}im istra`iva~ima u svetu na{a bi nauka i bez mnogo para izgledala

druga~ije. Dobra nauka povla~i za sobom kvalitetniji profesorski kadar na

univerzitetu, a onda je, naravno, kvalitetniji i |ak. Dakle, opet dolazimo na

to da moramo prepoznati individualnost i odgovoriti na pitanje da li smo

sposobni kao nau~nici, kao profesori da iznesemo zadatke koji se pred nas

postavljaju. Pomalo sam razo~aran i na{im ministrom nauke. Sasvim sam

siguran da on zna {ta zna~i znanje, ali ne vidim da je na{ao dovoljno

vremena da se ozbiljnije pozabavi time. Po{to nema previ{e ljudi koji se

bave naukom ne bi bio veliki problem da bar taj sistem ozbiljnije otvorimo

prema Evropi. 

Vrlo se ~esto ka`e da je Darvin bio pravi ~ovek u pravo vreme. Darvinov

deda je bio Ved`vud, tvorac Ved`vudovog porcelana, jedan od prvih ljudi

koji je upotrebio tehnolo{ku beskona~nu traku i na velikoj skali po~eo da

proizvodi posu|e. Zna~i, deda sa maj~ine strane D`o{ua Ved`vud, a drugi

deda Erazmo Darvin, lekar koji je tako|e bio vrlo zna~ajna li~nost i osniva~

takozvanog Lunarnog dru{tva u Engleskoj. Tu je bio, recimo, D`ems Vat, ili

D`on Pristli. Dakle, englesko dru{tvo je bilo takvo da je iznedrilo i ono {to

mi danas prepoznajemo kao ^arlsa Darvina. Ove jubilarne godine - 2.

februara je 200-godi{njica ro|enja Darvina, a 24. novembar je dan kada se

pojavila knjiga Postanak vrsta, koja je promenila svet - imamo ideju da se

studentima u celoj Srbiji Darvin poka`e u druga~ijem svetlu. Zanima me da

vidimo na kraju godine da li smo bar malo u tome uspeli.

Mi ne treba da govorimo o kona~nim istinama, nego na~inima, sredstvima

kojima nauka i druge oblasti ljudskog delovanja dolaze do onoga {to u

okviru svojih sfera interesovanja smatraju istinama. Dakle, deci treba

pokazati na koji na~in je Darvin do{ao do svoje teorije. Ako ne radim tako,

ja se ne razlikujem od sve{tenika - on propoveda istine, ja propovedam

istine, i onda da vidimo ~ija je istina, ili ko to bolje elaborira. 

Na{a specifi~nost kao `ivih bi}a jeste da se ne ra|amo instinktivno sa

muralom, istinktivno sa znanjima, nego se formiramo u datom dru{tvu.

Dakle, vrlo je va`no kojim se metodama slu`imo u radu sa decom, da li smo

razvili kriti~an pogled na svet, ili }e autoritet Boga, autoritet oca, mu`jaka

ili ministra biti taj koji se bespogovorno po{tuje. Taj obrazac pona{anja je
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Mo`da je to bio privid, vera da }emo re{iti probleme uklonimo li jednog

~oveka, ali za{to je uklonjen ovaj drugi? E, treba da se radi, ljudi moraju da

se promene. [to deca ka`u, d`aba smo kre~ili. Pojavili su se neki ljudi za

koje sam mislio da se nikad vi{e ne}e pojaviti - evo, recimo, pojavio se

[kundri}, sad je ministar energetike. Dakle, on je profesor Tehnolo{kog

fakulteta, koliko ja znam, za tekstile. [ta ga kvalifikuje da bude ministar

osim {to socijalisti verovatno nisu imali drugog pa su njega stavili? Njega

mnoge stvari diskvalifikuju. Mo`da je ministar zdravlja najbolji mogu}i

ministar na svetu, ali, bre, mnogo je, devet godina je on ministar. Pa se ljute

posle kad ih pita{ kako su tu do{li. Aman, ljudi, gde to vodi? Ne mora tako

da bude. 

Ima jedna, mislim da je kineska izreka: imamo ideale velike kao planine, ali

ne zapinje se o planine nego o kami~ak.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo jo{ jedan Pe{~anik. Danas }e Sergej Lavrov i Vuk Jeremi} potpisati

u Moskvi sporazum kojim se ukidaju vize za dr`avljane Srbije i Rusije.

Ministri odbrane ~lanica zemalja NATO pozvali su kosovske Srbe da se u

ve}em broju uklju~e u nove kosovske snage bezbednosti. Dramati~no je

porasla prodaja lopata za sneg. Protiv premijera Republike Srpske Dodika i

jo{ deset osoba podnesena je krivi~na prijava zbog sumnje da su o{tetili

bud`et Republike Srpske i Bosne i Hercegovine za 145 miliona maraka.

Gr~ka blokirala ulazak Makedonije u NATO. A oglasio se i na{ tu`ilac za

ratne zlo~ine Vuk~evi}, izjavio je da smo sve bli`i i bli`i i bli`i hap{enju

Ratka Mladi}a. I ako ga ne uhapse do idu}eg petka, spremite se na malu

analizu paradoksa o Ahilu i kornja~i. Bio je ovo Pe{~anik.

~etvrti je Crvena zvezda. I {ta sad ja da ka`em? Tako nijedno majmunsko

dru{tvo ne bi opstalo, kad se majmuni tako pona{aju, propadaju. Nadam se

da ne}emo propasti.

Mo`da }e zvu~ati kao anegdota, ali re~ je o eksperimentima koje su radili

Japanci dosta davno, pre ~etrdesetak godina, sa makaki majmunima, na

nekim njihovim ostrvima. Dakle, jedan od eksperimenata je bio da su im

bacili karamele. Majmun~i}i su ih se do~epali, slu~ajno ih, igraju}i se, ih

otvorili i ba{ kao mala deca odmah probali, i videli da je slatko. Ali, to se ne

jede, pa im mame i odrasli ~lanovi grupe ne dozvoljavaju da jedu, ispuckaju

ih po guzi ili prosto spre~avaju, a oni uporno jedu, jer je slatko. Mame vide

da to mali majmuni rade, pa mora biti, kad ta deca toliko insistiraju, da je

ne{to dobro. To je trajalo pet godina, onda probaju mame i ustanove da je

dobro, ali tate ne daju. Tate nikad nisu prihvatile karamele, alfa jedinke u

tom dru{tvu nisu nikad prihvatile, ali je 85% mla|ih prihvatilo. Neke

dugotrajne promene su se desile u tom majmunskom dru{tvu, i kad su ti

mali majmuni postali veliki - jele su se karamele. Dakle, ako imamo taj

nauk, ako nam je biologija pru`ila primer - pa, iskoristimo ga. Ne moramo

se majmunski pona{ati, ~ekati i odobravati na{im alfa jedinkama. Ako se ti

ne menja{, ako se dru{tvo ne menja, osu|eno je na propast. Jedan broj na{e

pametne dece }e oti}i, i to je re{enje. Kad ih se pita za{to ne ostaju ovde,

za{to ne ra|aju vi{e - pa {ta si uradio da im to omogu}i{? A mla|i su skloni

promenama, moramo to omogu}iti. Ne oni mla|i koji se prika~e kao

savetnici ovog ili onog, nekog politi~ara, nego ima puno mlade, sposobne

dece koja bi i prihvatila odgovornost, samo im treba dati {ansu. Ako ne

shvatimo da je promena nu`na, ne pi{e nam se dobro.

Mi nemamo naftu, nemamo sve ono ~ime smo, kako su nas u~ili, bili bogati,

na{a osnovna supstanca su ljudi, mi to jedemo. Jedemo ih tako {to ih

dekura`iramo, {to ih guramo u depresije, ili nam odlaze oni kojima je

situacija neizdr`iva. Li~no znam generacije studenata - ne jedan ili dva,

generacije su oti{le iz ove zemlje. To je supstanca koju smo pojeli. Ne znam

{ta mi imamo drugo osim toga. A nismo ni specijalno pametan narod, zar

nismo ~uli valjda od Slobodana Milo{evi}a da ako ne znamo da radimo, mi

znamo da ratujemo? Rado ide Srbin u vojnike? Ma nemoj mi kazati! Mi ne

mo`emo bez ne znam ni ja kojih teritorija? Pa, koja je to pri~a, jesmo svi mi

zemljoradnici? Bore se za teritorije ljudi koji ne znaju {ta je plug. Za{to je

toliko na{e dece oti{lo, to je ozbiljno pitanje. Pita}e te nekad neko -

gospodine ministre, predsedni~e, {ta si ti uradio da to ne bude tako? [ta }e{

mu re}i? Pa, ne{to }e{ mu morati re}i, ho}e{ na}i opravdanje "kriv mi je

Slobodan Milo{evi}"? 
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2277..0022..22000099..

Vojin Dimitrijevi}, iz Beogradskog centra za ljudska

prava,

Borka Pavi}evi}, iz CZKD,

Biljana Srbljanovi}, dramski pisac
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Iza nas je jo{ jedan istorijski dan posle kojeg mnogo toga ne}e biti isto.

Ha{ki sud je presudio da je na{a zemlja, Srbija, preko svoje vojske i

policije, namerno po~inila stravi~ne zlo~ine na Kosovu. Spisak grehova

na{e zemlje kre}e se od namerne i planske deportacije do masovnih

ubistava tokom marta 1999. Zapanjuju}e je koliko se ovaj deo presude

prenebregava u medijima, u kojima je glavna vest da je Milutinovi}

olobo|en i da se vra}a redovnom linijom JAT-a. 

Do ju~e zagubljeni predsednik Vlade ocenio je da su kazne za [ainovi}a,

Pavkovi}a i ostale drakonske. Rasim Ljaji} je rekao da }e ovako visoke

zatvorske kazne jo{ vi{e naru{iti ugled Ha{kog suda me|u Srbima.

Da~i} i radikali brane sabra}u u zlo~inu pokazav{i jo{ jednom da je u

pravu nepoznati pisac Mahabharate, koji je pre nekoliko hiljada godina

napisao da je pre`iveli neprijatelj kao neuga{eni po`ar ili neotpla}eni

dug - vremenom samo raste. 

Neko je postavio prili~no stupidno pitanje da li }e osloba|aju}a presuda

Milanu Milutinovi}u uticati na odluku Me|unarodnog suda pravde u

slu~aju progla{enja nezavisnosti Kosova. Nagradno pitanje glasi - a {ta

vi mislite, kako na odluku Me|unarodnog suda pravde mo`e da uti~e

presuda Ha{kog suda da je dr`ava Srbija namerno i planski proterivala

albansko stanovni{tvo nare|uju}i mu da ode ili stvaraju}i atmosferu

terora kako bi ga naterala da ode? Narednih godina }emo `iveti sve

posledice ove re~enice i ne}e nam pomo}i da se pravimo da ona nije

izgovorena ili da je manje va`na od toga kojom markom aviona se

Milutinovi} vra}a u zemlju.

Deo presude koja ka`e da je na{a zemlja Srbija preko svojih najvi{ih

dr`avnih, vojnih i policijskih predstavnika organizovala i sprovela jedan

zlo~ina~ki poduhvat u`asavaju}i je za sve nas. I oni koji toga nisu svesni

su jo{ jednom osramo}eni, a svet se jo{ jednom podsetio kakva smo mi

stra{ila. Ovaj deo presude otvorio je i realan prostor kosovskim

Albancima za nove tu`be, a umanjio {anse Srbije pred Me|unarodnim

sudom pravde. To je jasno svima, sem onom stalno nasmejanom

brbljivcu od ministra spoljnih poslova i njegovom samozaljubljenom

nastavniku. 

Jeremi} je pre neki dan rekao da je odluka Me|unarodnog suda pravde o

legalnosti progla{enja nezavisnosti Kosova centar gravitacije njegove i

Tadi}eve diplomatske aktivnosti i kako }e, kada taj sud donese odluku u

na{u korist, Kosovo biti paralisano i ne}e mo}i da mrdne ni levo ni

desno. Sve }e zavisiti od Srbije, to jest od njega i njegovog nastavnika. Ne

Svetlana

Luki}
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nije zagubio, kao i onih 72.000 potpisa gra|ana Srbije koji su jo{ 2007.

podr`ali dono{enje zakona o klasifikaciji podataka, koji bi onemogu}io

politi~are da nas ovako vuku za nos sa dr`avnim, poslovnim i partijskim

tajnama kada god `ele da pokriju neku svoju svinjariju?

Nadrealno zvu~i vest u kojoj MUP obave{tava Za{titnika gra|ana kako

je prona{ao zagubljeni spisak sa 72.000 potpisa. Dr`ava ~ija je vlast

toliko bahata, la`ljiva, prevarantska, pohlepna i glupa ne mo`e imati

dovoljno snage i elasti~nosti za te`ak posao ~asnog opstanka u istoriji.

Dr`ava je grupa ljudi koja se bavi zajedni~kim poslovima; ne{to prave,

grade, a kada toga nema, kada se svi pretvorimo u senke koje izgubljeno

tumaraju nekim lavirintom, dr`ava ne slu`i ni~emu i po~inje ubrzano da

se raspada. Svidela mi se definicija dr`ave koja ka`e da je dr`ava

program saradnje, da je ona ~ista dinamika, volja da se ne{to zajedno

uredi. U 19. veku u [paniji je napravljen prvi politi~ki bed`, amblem na

kome je nacrtana strela i ispod nje natpis - ili se penje ili pada. To je

dr`ava, ne predmet, nego pokret.

Prepri~avaju se reakcije ljudi koji su bili zaglavljeni na Gazeli, jer je

policija sat vremena ube|ivala mladi}a sa revolverom u ruci da ne izvr{i

samoubistvo skokom sa mosta. Ljudi su bili ljuti {to moraju da ~ekaju i

pokazali su {okantnu ravnodu{nost i be{}utnost prema ~itavom

doga|aju. Komentari su se kretali od "daj mi pi{tolj, ja }u da ga ubijem",

do "idem s posla i umorna sam, nemam vremena da gledam {ta ko radi".

Pitanje je kako smo do{li do toga da zbog saobra}ajne gu`ve otvoreno

pri`eljkujemo smrt jednog ~oveka? Lako, u nekoliko koraka. Zbog svog

kukavi~luka se nismo suprotstavili zlu, prilagodili smo se ne~emu {to je

nenormalno i zlo~ina~ko i postali sau~esnici. Samoprezir smo

preobratili u malodu{nost, bahatost, pokvarenost, a onda i u mr`nju

prema svemu {to di{e, jer di{e ba{ na{ vazduh. I ljudi u karton-naselju

ispod Gazele i oni u autobusima i d`ipovima na Gazeli, misle da je njihov

`ivot u opasnosti, kao da je ovo rat, a u ratu svako mora da brine o golom

`ivotu, nema ~ime da saose}a sa drugim ~ovekom.

Mediji su objavili kako je toga dana na Gazeli, dok je mladi}

izbezumljeno {etao po ivici mosta, jedna `ena izvela svoje dvoje dece iz

automobila i slikala ih sa samoubicom u pozadini. Tog trenutka ona je

bila ona starica koja je vukla sve`anj granja da ga doda na loma~u Jana

Husa. Na{a mlada majka je umesto granja, na loma~u polo`ila svoje

dvoje dece. 

verujem da }e ju~era{nja presuda pokolebati samopouzdanje ministra

Jeremi}a. Glupake nikada ni{ta ne mo`e da pokoleba, u njihovoj gluposti

nema pukotine kroz koju bi se provukla neka logi~na misao. Ministar leti

s kraja na kraj sveta, sa televizije na televiziju, ve`ba pred ogledalom

borbu za teritorijalni integritet i suverenitet. Neumoran je to ~ovek,

pionir i diplomata, i to me jako brine. Neko je rekao da glupaci mogu biti

mnogo pogubniji od zlikovaca, jer zlikovci se ponekad umore od zla, pa

moraju da predahnu, ali glupaka glupost odmara, on se u njoj ose}a

udobno i u{u{kano, kao u nekom gnezda{cetu.

Jednom }e jedan ministar ili jedan predsednik Srbije morati da prihvati

odgovornost za ono {to su radili njegovi ili njeni prethodnici na Kosovu.

Pre nekoliko dana je vrhovno pravosudno telo Francuske, Dr`avni savet,

priznao odgovornost francuske vlade za deportaciju Jevreja tokom

Drugog svetskog rata. Od 1942. do 1944. kolaboracionista Peten uhapsio

je i transportovao u nacisti~ke logore 76.000 Jevreja od kojih je pre`ivelo

samo njih 3000. Ovoj odluci prethodilo je priznanje @aka [iraka iz 1995.

da je francuska dr`ava u~estvovala u deportaciji Jevreja. Tim

priznanjem [irak je prekinuo sa tradicijom koja je poku{avala da odvoji

Francusku od kolaboracionisti~kog re`ima u Vi{iju. To je, naravno,

otvorilo put zahtevima porodica `rtava koje su tra`ile i dobile stotine

miliona evra od{tete od francuske dr`ave. I od{tetu su pla}ali svi

Francuzi, i oni ~iji su o~evi i majke umrli bore}i se protiv Petena i

njegovih fa{isti~kih saveznika.

To i nas ~eka, pre ili kasnije, verovatno kasnije. Mi }emo mo`da i izbe}i

pla}anje, ali ova deca koja od poslednjih krpa snega prave Sne{ka Beli}a,

ne}e.

Slu~aj delije Miladina pretvorio se u potragu za {pijunom u vladi, koji je

srpskoj javnosti {apnuo dr`avnu tajnu. Poslu{ni tu`ilac ispituje

ministre i kafe-kuvarice, Da~i} optu`uje sve koji su pitali vladu {ta to

radi za reme}enje normalizacije odnosa sa SAD. Predsednik vlade nas

umiruje re~ima da sve radi u na{em interesu, novinari pitaju zabrinutu

Miladinovu majku da li je istina da je njen sin dobar i miran de~ko.

Potisnuto je pitanje ko je naredio konzulu i vicekonzulu da omogu}e

Kova~evi}u da pobegne iz Amerike. Za{to tu`ilac Radovanovi} ne pozove

na informativni razgovor Vuka Jermi}a i ne pita ga: da niste slu~ajno vi

naredili da se Kova~evi}u izda privremeni paso{? Da li }e tu`ilac

proveriti zbog ~ega biv{i generalni konzul u SAD Slobodan Nenadovi}

tra`i od Jeremi}a da objavi listing telefonskih razgovora koji pokazuje

ko je naredio da se izda paso{ Miladinu Kova~evi}u. Da se mo`da listing
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Na po~etku emisije jedno kratko podse}anje na ono {to nam je u

Gra~anici rekao monah Sava Janji}, tada najbli`i saradnik vladike

Artemija, a ~u}ete i re~i jednog od ~lanova porodica ubijenih u Suvoj Reci

izgovorene u vreme su|enja za ove zlo~ine u Beogradu.

Monah Sava Janji}: 

Nikada ne}u zaboraviti sliku Pe}i tih prvih dana, kada sam prosto `eleo

zauvek da odem sa Kosova i iz celog ovog podru~ja. Prolaze}i kroz grad

video sam kolone ljudi, `ene, decu sa nekim kesama, paketi}ima u koje

su stavili ono {to su uspeli da pokupe. Paravojne snage u nekim ~udnim

uniformama, {leperi puni `ena i dece, starci, starice, ljudi u kolicima,

paralizovani, guraju ih, odlaze. ^itav grad se seli. To je bilo stra{no.

Moram da priznam, ja sam u tom trenutku plakao, ne samo zbog njih,

nego sam shvatio i rekao sam to zaista vladici koji je bio u kolima:

"Vladiko, uskoro }e i na{ narod ovako da krene".

Eronov deda: 

Me|u tim masakriranim ljudima bila je i moja }erka sa svojom

porodicom. Dvoje sinova, mu`, jetrva... [estoro njih do dan-danas nema

nigde, jer su i le{evi ukradeni i preba~eni negde, ne znam gde, nema ih

nigde. Ozle|ene su nam du{e, samo u toj tragediji nastradalo je

osamnaestoro dece, a najmla|i je bio moj unuk Eron od devet meseci.

Stariji sin moje }erke imao je tri godine, }erka 25 i tako.

Svetlana Luki}: 

Kako vam se zvala }erka?

Eronov deda: 

]erka mi se zvala Sabata, a unuk Ismet od tri godine i Eron od devet

meseci. Ho}u da potenciram da sam kao u~enik petog razreda bio

nau~io od pesnikinje Desanke Maksimovi} pesmu Krvava bajka. Pitam

da li su ljudi u Srbiji zaboravili taj slu~aj? Ja nisam, i ho}u da im ka`em

neka prelistavaju, jer samo u Suvoj Reci ubijeno je jedno odeljenje |aka.

Ne `elim nikome da se to desi. Pozdravljam sve slu{aoce Radio

Pe{~anika i `elim vam sve dobro.

Svetlana Luki}: 

Slu{ate profesora Vojina Dimitrijevi}a.

Vojin Dimitrijevi}: 

U vezi s tom presudom ima ne{to {to na`alost malo ko ovde zna, ne

samo laici, nego i pravnici. Na{a predstava o me|unarodnom pravu je

vrlo ~udna, ali ljudi koji nisu pravnici nisu odgovorni za to, nego im se

iz takozvanih stru~nih ili politi~kih krugova servira uverenje da dr`ava

nije ista, da Titova Jugoslavija, Milo{evi}eva Jugoslavija, i

postpetooktobarska Jugoslavija i Srbija nisu ista stvar. Na`alost, u

me|unarodnom pravu je dr`ava dr`ava i {ta god se uradi u ime dr`ave

to neko kasnije mora da pla}a. Me|unarodno pravo poru~uje gra|anima

jedne dr`ave - niko nije kriv {to ste vi nekoga birali, kao u slu~aju

Milo{evi}a, koliko puta je moglo glasali ste za njega. Ne, ono je jo{

surovije, ono Nemcima za Hitlera ka`e - nismo mi odgovorni {to ste vi

njega trpeli, on je zastupao va{u dr`avu, u njeno ime je radio, jer dr`ava

je kolektivni entitet koji zastupa ljude. Kad dr`ava navu~e sebi

odgovornost na vrat, to neko mora da pla}a. [to je najgore, pla}aju

budu}e generacije. 

Kod nas je, recimo, postojalo uverenje da su se oni koji su `arko ljubili

druga Tita tek posle njegove smrti setili da mogu od Nema~ke da

naplate neka potra`ivanja na osnovu reparacije. Ali drug Tito je lepo

potpisao sporazum sa Vilijem Brantom po kojem su reparacije

regulisane tako da se to plati dr`avi, a dr`ava ne daje nikome. Ne znaju}i

za to, ljudi su davali fi{kalima ogromne pare da im pi{u neke `albe

nema~kim sudovima, koji su ih odbijali. Tako je i sada, sad bismo hteli

da se ono {to se de{avalo pod Milo{evi}em nekako zaboravi i skloni. To

je sad slu~aj sa ovom presudom. Mnogi su imali utisak da je to {to se

radi na Kosovu sprovo|enje jednog sumanutog plana, koji je postojao od

samog po~etka Milo{evi}eve vlasti - da Albanci treba da budu ba~eni

preko Prokletija, uz sve one prate}e pri~e da ih je ne znam koliko

doseljeno posle rata itd. Kada smo govorili tada da nijedna dr`ava ne

mo`e da protera svoje dr`avljane u neku drugu dr`avu ako ona ne}e da

ih primi, odgovarali su, i to iz stru~nih krugova, da Albanija mora da ih

primi. 

Vrlo dobro se se}am da je u Centru za kulturnu dekontaminaciju bio

jedan sastanak nevladinih organizacija onog istog dana kad je onako

sumanuto napadnuta ku}a Ja{ari i pobijeni deca i `ene. Mnogo toga je

ra|eno u uverenju da u 20. veku mo`e da se radi ne{to {to se radilo u 15.

veku, to je uop{te problem bio Milo{evi}eve Srbije. Ko god je gledao te

doga|aje bez patriotske emocije ili patriotskog gnu{anja mogao je da

razazna da se sprovodi taj sumanuti plan osloba|anja Srbije od
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je bio na ~elu jedne prili~no usamljene grupe, postao je na kraju

predsednik. I Francuska mora da pla}a i ono {to je radio De Gol i ono {to

je radio Peten, kao {to Nemci moraju da pla}aju ono {to je radio Hitler.

Ako nasledim nekog ro|aka, ja moram da pla}am njegove dugove, nije

dovoljno da mi se svi|a samo imovina. Tako je i ovo, ne menja se ni{ta

promenom prirodne vlasti, nego dr`ava u interesu stabilnosti neke

me|unarodne zajednice mora da pla}a.

Svetlana Luki}: 

Kakve su konkretno posledice po na{u dr`avu?

Vojin Dimitrijevi}: 

Svako ko za sebe vidi znak da mo`e dobiti nekakve nadoknade potr~a}e

sada da ih tra`i. Gledaju}i spor sa Bosnom govorili smo o velikoj

nepravdi jer }e, ako izgubimo spor, i ljudi koji su bili protivnici

Milo{evi}evih poduhvata pla}ati naknade svim dr`avljanima Bosne,

uklju~uju}i ro|ake Radovana Karad`i}a. I sada se mogu pojaviti takvi

zahtevi, to je materijalna {teta. A drugo je politi~ka {teta, jer }e celo

kosovsko pitanje, ~ak i ovo {to se razmatra pred Me|unarodnim sudom

pravde, sada biti sagledano u drugom svetlu. Po Deklaraciji Ujedinjenih

nacija samoopredeljenje ne zna~i samo po sebi pravo na otcepljenje, ali

ako se ispostavi da se jednoj grupi ne daje mogu}nost da u~estvuju u

vlasti onda ona ima prava da zahtevaju otcepljenje. Ceo na{ problem sa

Kosovom je sukob izme|u prava na samoopredeljenje i prava na

teritorijalni integritet. Naravno, pravo na teritorijalni integritet je vrlo

jako pravo i taj argument bi bio jak da se nije ispostavilo da je ova

dr`ava, koja tvrdi da su Albanci njeni gra|ani, jedno vreme smatrala da

te gra|ane, koji su druk~ije nacionalnosti i vere, treba proterati iz

zemlje. To je ne{to manje surovo nego uni{titi ih, ali to jako slabi srpsku

poziciju i toga svi moraju da budu svesni. Kao {to ste videli u bosanskom

slu~aju - ~injenica da je Ha{ki tribunal, zna~i Me|unarodni krivi~ni sud,

osudio generala Krsti}a za genocid je navela Me|unarodni sud pravde

da po|e od te pretpostavke. U tom pogledu situacija nije nimalo dobra,

ali su se na{a javnost, politika i diplomatija i toga setile tek jutros.

Svetlana Luki}: 

^esto se pona{amo kao da se ni{ta nije desilo; i diplomatija i gra|ani, a

~esto i mediji - sve je vest za dan-dva, i gotovo.

Albanaca, ako ne svih, ono bar nekog vi{ka. Se}amo se oduzimanja

li~nih karata na granici itd. Kad god se ne{to de{ava sistematski, a ne

kao eksces pojedinog vo|e u ratu, kad imate nevi|eni sadizam, onda

mo`ete sumnjati da je tu postojao neki plan. Naravno, kod nas to nikad

do kraja nije sprovedeno, ali se vidi da je postojao plan preno{enja

le{eva itd. Kobno po ovu dr`avu je to {to je jedan me|unarodni sud, ovaj

put na ~elu sa sudijom koji nije {eprtlja, nije Antoneti u slu~aju [e{elja,

nego sudija od velikog ugleda, utvrdio da je taj plan postojao. 

Svi pitaju koje su posledice po ovu dr`avu - pa, posledice su te da je

dr`ava odgovorna za sve akte svojih zvani~nih organa. Srbija nije

osu|ena u bosanskoj tu`bi zato {to je sud imao stanovi{te da su oficiri

Vojske Republike Srpske pla}ani odavde, ali u konkretnoj operaciji,

misli se na Srebrenicu, srpski organi nisu u~estvovali. Prema tome,

Srbija je tu kriva za propu{tanje da ne{to spre~i ili da nekoga kazni, i svi

se pona{amo kao da ni{ta nismo krivi. Kod me|unarodne odgovornosti

je bitan delikt i, ono {to se zaboravlja, pripisivost delikta dr`avi. Prema

tome, ako je neki dr`avni organ, bez obzira kog nivoa, vojni komandant

ili ~lan vlade, u~estvovao u deliktu, onda dr`ava mora da odgovara. Zato

je opravdano uporediti to sa slu~ajem Miladina Kova~evi}a, bez obzira

na dimenzije. Miladin Kova~evi} je izbegao svoje obaveze na osnovu

kaucije, ali se pokazalo da je dr`ava preko svog vicekonzula garantovala

da on }e biti na raspolaganju ameri~kim vlastima. Taj isti vicekonzul, ili

ve} ne znam ko drugi u konzulatu, dao mu je isprave da pobegne, i sada

je dr`ava odgovorna za to. Naravno, Kova~evi} je bagatela u odnosu na

Kosovo, ali u tom se polo`aju nalazimo. @elim da se shvati da je dr`ava

kao dr`ava ista ako ju je zastupao onaj koji je imao pravo da je zastupa,

bilo zato {to je bio izabran ili zato {to je fakti~ki vr{io vlast.

Me|unarodno pravo nije zasnovano samo na nekim demokratskim

principima, nego na fakticitetu, i bez obzira da li ste vi neku vlast trpeli

ili je smatrali svojom, vi morate da snosite posledice.

Svetlana Luki}: 

Vrhovni sud u Francuskoj je doneo presudu da je francuska dr`ava

odgovorna za deportaciju Jevreja.

Vojin Dimitrijevi}: 

To ilustruje ovo {to sam rekao - dr`ava je uvek ista. Mar{al Peten je

dobio sva ovla{}enja od francuskog parlamenta da kapitulira i Francuzi

moraju da pla}aju ono {to je radio Peten, iako su imali aktivan otpor

protiv njega. Ali De Gol koji u po~etku nije bio nikakav zvani~nik, nego
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Nije mi jasno {ta se ho}e sa slu~ajem Kova~evi}. Kova~evi} je na{

dr`avljanin osumnji~en za prili~no te{ko krivi~no delo i goni ga

ameri~ki sud zbog toga. U okviru svega toga imamo i zahtev porodice

Stajnhauer, koji se obi~no kod nas {alje na gra|ansku parnicu, da se

porodica obe{teti zbog toga {to je le~ila tog ~oveka. Ovo nije srednji vek,

u srednjem veku se krivi~ni postupak vodio na zahtev porodice, pa

porodica oprosti - znate ono, umir krvi Paje Jovanovi}a u Crnoj Gori,

"ubili su mi sina, ali ja pra{tam", i dr`ava prestane da goni. Ako me neko

povredi ja mogu da mu oprostim, ali dr`ava mora da ga goni jer je izvr{io

krivi~no delo. To nije stvar para, nego odgovornosti. [ta sad na{a dr`ava

pritajeno ho}e? Da plati porodici Stajnhauer? To je lep gest, ali porodica

Stajnhauer ne mo`e da obustavi postupak. Da li se tu neko nada da }e

tim novcem da podmiti tu porodicu? ̂ ak i ako je privoli, ne}e od toga biti

ni{ta. Drugo, da li se neko nada da }e jedna velika i bogata dr`ava da

odustane od krivi~nog gonjenja za milion dolara? To je jo{

paradoksalnije. Ako bi se to izvelo diplomatski, Sjedinjene ameri~ke

dr`ave bi mogle da nam oproste ovo {to su uradili na{i konzuli, da pre|u

preko toga. Na{a odgovornost, i bez ikakvih para, je da damo jedno

obi~no izvinjenje - `alimo {to je na{ vicekonzul, ili ve} ko, to i to uradio,

i obe}avamo da }emo u~initi sve u tom pogledu. Tre}e, ako tvrdimo da

ne mo`emo da ga isporu~imo, mi moramo da mu sudimo po svim

mogu}im standardima, jer u pitanju nije neko bizarno krivi~no delo

koje ne postoji u na{em zakonodavstvu, i da poku{amo da tu na|emo

re{enje. 

Me|utim, sad se sve ~e{}e saznaje da je tom mladi}u re~eno da }e mu

ovde biti su|eno forme radi, da }e ostati sa uslovnom kaznom. Ne mogu

da shvatim put kojim se ide, nade koje se raspiruju da }e nekim parama

ta odgovornost da se izbegne, a da se pri tom verovatno ne sudi njemu i,

{to je jo{ gore, ni konzulu ili konzulima koji su to uradili. I, kona~no,

za{to je to dr`avna, odnosno slu`bena tajna? Za{to je do{lo i do povrede

na{ih prava kao gra|ana da znamo ko raspola`e na{om imovinom?

Razumem da se, ako su neki va`ni me|udr`avni pregovori, to jedno

vreme ne saop{tava, ali to po~iva na nekoj disciplini ~lanova vlade i

jednostavno se ne pri~a. A kod nas sad postoji neki elemenat

nesolidnosti koji prosto iziskuje da se ne{to propi{e zakonom. Uzmite

ovaj primer: mi stalno objavljujemo imena budu}ih ambasadora koji

onda ne dobiju agreman - to je poni`enje za zemlju i veliko poni`enje za

kandidata, jer dr`ava koja odbije ne~iji agreman ne mora da ka`e za{to

ga je odbila. Mi izla`emo ljude i javnost riziku, zato {to neko u vladi ili

ministarstvu, ali i neko iz novinarske profesije, ne ume da dr`i jezik za

Vojin Dimitrijevi}: 

Pre neki dan, kad je bilo re~i o slu~aju Kri{to, neko je rekao da je Kri{to

jako pametan {to nije mnogo pri~ao, jer je znao da }e da ga prevazi|e

neka druga afera. Ali, to su na{e afere, dok je te{ko pretpostaviti da }e u

me|unarodnoj zajednici lako da se desi ne{to {to }e zaseniti sve ovo.

Svetlana Luki}: 

Predsednik Tadi} ka`e povodom godi{njice progla{enja nezavisnosti

Kosova da }e normalizacija izme|u Srbije i Kosova nastupiti onog ~asa

kad se izjasni Me|unarodni sud pravde. Kao, o~ekujemo taj pozitivan

ishod. Mnogo toga se vezuje za tu odluku i bojim se da ova presuda o

kojoj ste govorili na po~etku prakti~no uop{te ne}e biti uzeta u obzir.

Vojin Dimitrijevi}: 

Znate {ta, ali Me|unarodni sud pravde }e je uzeti u obzir. Drugo, ne

mo`ete o~ekivati od Me|unarodnog suda pravde ono {to on ne mo`e da

uradi. U me|unarodnom pravu je puno akata koje dr`ave mogu da

urade, a da nikome ne obja{njavaju za{to. Mi smo oterali neke

ambasadore i ~injenica je da nijedna dr`ava ne mora da pravda {to

nekome ne daje agreman. I priznanje dr`ava spada u to, prema tome,

o~ekivanja da }e tu neko da ka`e "niste smeli da priznate" su iluzorna.

Pola`u se sve nade u ne{to {to je neostvarivo. Ali, ja smatram da to nije

samo znak lo{e volje nego i beskrajne inkompetencije, prosto ljudi

umisle da, ako su na nekoj funkciji, onda znaju sve ono {to treba za tu

funkciju. Kod nas ja~a uverenje da su public relations najva`niji, da si

na pravom putu ako dobije{ dobar rejting ili dovede{ dovoljno novinara

da te hvale i slikaju. Ta predstava o dobroj vlasti treba da prestane, vlast

delima treba da poka`e da je dobra. 

Dr`ava je jedna celina, ona utisak o sebi daje ne samo na osnovu toga {ta

radi vlada ili ministar spoljnih poslova, nego i sudstvo, i naro~ito

parlament. Ako Miladina Kova~evi}a do~ekamo u parlamentu kao

heroja - {to on za neke sumanute ljude i jeste zato {to je prebio

Amerikanca, pa se jo{ hvali da je prebio Jevrejina - to se sve nama

ra~una. Prema tome, utisak o Srbiji formiraju i tabloidi, legalne

organizacije i one ilegalne, neregistrovane organizacije koje sud

po{te|uje zato {to nisu registrovane. Ne mo`ete vi popraviti utisak, ne

mo`ete, kako se naivno misli, brendirati Srbiju ako nemate brend, ako

nemate proizvod. U tom pogledu svi snose neku odgovornost, a naro~ito

parlament, jer je on po definiciji najvi{i organ. Ako se parlament tako

pona{a onda ne mo`ete o~ekivati da }e neko mo}i da vam pomogne.
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ide ta velika nacionalna parada, i ne znam kad }e ovo dru{tvo da shvati

da se iza svake takve narodne i patriotske brige krije cini~an privatni

interes. Treba da shvatimo da neke stvari koje se de{avaju kod nas nisu

specifi~no srpske, nego se svuda pokazuju te lo{e strane. Ali moderna

dru{tva vi{e ne vr{e javnu egzekuciju, moderna dru{tva suzbijaju te

ru`ne sklonosti. E, nama, na`alost, traju posledice. Poslednji primer je

ovaj samoubica na mostu. Tu su se na{li ljudi koji su smatrali da ih

napori policije da ga spasu ometaju, oni }e negde da zakasne, majka

slika decu kao da je re~ o javnom pogubljenju u 18. veku. Ali, morate da

razmislite za{to je to tako. Ne mo`e da pro|e brzo, nije ni po~elo da

prolazi, kad vi ~oveka koji je odgovoran za smrt 7.000 ljudi smatrate

herojem - pa {ta je u odnosu na to jedan ~ovek? Imamo decu koja su rasla

uz kult `estokih momaka sa asfalta, gde je svaki kriminalac, koji ~ak

nije ni ratni heroj, bio nevi|eno ugledna li~nost i to se prenelo na

sada{nju politi~ku scenu. Ne mo`ete o~ekivati da to ne ostavi traga kod

ve}eg broja ljudi - svedoci smo jedne u`asne ravnodu{nosti, u`asnog

cinizma, neosetljivosti iz koje }e ovo dru{tvo morati da se izvla~i. Takve

stvari ne prolaze brzo. Ali ako u tom pogledu ne postoji nikakva

podr{ka, po~ev od {kole pa nadalje, onda se lo{e pi{e svakom gra|aninu

koji }e jednog dana da naleti na tu vrstu stava.

Svetlana Luki}: 

Slu{ate Borku Pavi}evi}.

Borka Pavi}evi}: 

Na koji na~in se ispostavio takav junak na{eg doba, i kako se on menjao

od vremena pre rata, pa u toku rata, kako se od Vu~eli}a do{lo do

Kova~evi}a, kakav je taj na{ Rastinjak? Upravo sam pro~itala intervju sa

njegovom mamom na e-Novinama, u kojem se vidi na koji na~in jedan

takav lik postaje prototip. Za mene je zanimljivo koliko mi tih

Kova~evi}a sre}emo, kako se on transformisao od ratnika do

takozvanog mirnodopskog junaka, a to je jedna duga pri~a i o svim

`enama koje su u me|uvremenu postale dame i gospo|e koje se smeju,

i o mu{karcima koji su jaki, koji su ostvarenje sile i snage. To pokazuje

koliko su demokratske institucije i kriti~ko mi{ljenje obesna`eni, jer,

na koji na~in su sila i mo} u mirno vreme ovaplo}eni u jednome

mladome ~oveku? Kakav je to model, kad neko u|e u Skup{tinu na takav

na~in i ko se uop{te kre}e po javnosti kao {to to ~ini on, posle jednog

takvog ~ina? Ali, najvi{e zapanjuje intenzitet javne promocije koju taj

~ovek dobija, umesto da ga se skloni - pa kona~no, ~ovek je prebio

zubima. Ako pogledate film Frost/Nikson vidite da u mnogim dr`avama

postoji grupa novinara koji su povla{}eni u smislu da se smatra da su

ozbiljni, s kojima se mo`e razgovarati off the record, da orijenti{ete

novinara {ta se de{ava, ali da vam on obe}a da to ne}e re}i. Me|utim,

kod nas {ta god se desi neko to prolupa, {to je dobro da se zna, jer mo`e

da se desi i ne{to gore, ali to prosto ometa neki normalni rad. 

Kad bismo razgovarali s nekom zemljom o nekom velikom poslu, pa

rekli "hajde, nemojte sada da pri~ate, pregovaramo, plati}emo 40

miliona dolara ili }emo platiti 30", to bih razumeo, ali ovde se govori o

jednoj stvari koja je nerazumna. E sad, po{to je tu o~igledno neko

ume{an, sad se saznaje da se dozvola za putni list ili rezervni paso{

mora tra`iti od Beograda, da to ne mo`e ba{ da izda konzul, a kamoli

vicekonzul po~etnik, i onda se to zata{kava na jedan starinski na~in.

Prosto je sme{no koliko ~esto ovo dru{tvo i ova vlast, ove politi~ke

stranke koje se toliko busaju u antikomunisti~ka prsa, primenjuju

komunisti~ke metode. Ali ono je bio sistem gde je postojala jedna, kako

to Orvel ka`e, unutra{nja partija, gde neki ljudi sve znaju, to je bilo deo

sistema. Ne mo`ete se pretvarati da ste demokratska otvorena dr`ava

ako neko ima pravo da tajno radi {ta mu padne na pamet. Ponavljam da

je u me|unarodnom pravu izvinjenje, koje ne ko{ta ni{ta, mnogo ve}i

argument i lak{i izlaz iz me|unarodnog delikta nego bilo kakve pare.

Koliko para ko{ta to {to su na{i konzularni organi povukli za nos

ameri~ko sudstvo? Koliko to ko{ta? To je te{ko proceniti, a stvari koje je

te{ko proceniti re{avaju se tim moralnim nadoknadama. Uklju~uju}i i

Hilari Klinton, koja je senator dr`ave Njujork gde se ovo desilo. Kad god

mu se ne{to ne svi|a, Amerikanac pi{e svom senatoru. To {to mi `ivimo

u dr`avi u kojoj niko ne zna ko mu je poslanik, to je druga stvar, ali tamo

se pi{e, ona je pod pritiskom. Tamo se ljudi obra}aju svom predstavniku

u parlamentu da ih za{titi.

Najbolja definicija nacionalisti~kog licemerja je ono {to je u 18. veku

napisao Semjuel D`onson rekav{i da je patriotizam poslednje uto~i{te

nitkova. Neki ka`u da je to prvo uto~i{te nitkova - pogledajte ovu Novu

Srbiju, koja obiluje ljudima optu`ivanim ili sumnji~enim za te{ke

pronevere, te{ke {tete. Me|utim, ta stranka je istovremeno nosilac svih

patriotskih poduhvata, recimo napada na Pe{~anik u Aran|elovcu. Nisu

radikali iz Aran|elovca do{li na tu promociju nego su do{li ljudi iz

Topole. ^ak ni Rasima Ljaji}a nisu napali radikali {to je "Tur~in",

musliman, nego je to uradio Velja Ili}. Zna~i, istovremeno sa

najprimitivnijom, najprizemnijom `eljom da se ne{to zaradi i profitira
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Dakle, koja je svrha javnoga pona{anja ili politi~kog delovanja koje do

te mere mo`e da ne uskladi javni sa li~nim interesom? Odnosno, za{to

ho}ete da imate ne{to ~ime ne mo`ete da vladate, pa u ~emu je problem

da pozovete ~oveka, nekoga ko to zna da radi, pa }e i vama biti lak{e. I

na kraju krajeva, svi znamo da ako napravite veli~anstvenu predstavu

niko vas ne}e ni pitati koliko ste platili glumca. Ali ne mo`e ne{to da

ko{ta a da rezultat ne bude ni{ta, to bi neko ipak morao da razume. Tako

se stvara taj tu`ni politi~ki ki~, tu`na politi~ka pornografija koja u

stvari iz te bede vu~e aroganciju i vi onda ne znate za{to je to tako i

do|ete do toga da pomislite da mi, evo, nas tri treba odmah ne{to da

uradimo da to {to je preostalo nekako spasemo.

Bio je u Sava Centru pre vi{e godina film Hitlerovi poslednji dani. Na

kraju filma, u bunkeru u Berlinu, dolaze komanduju}i i ka`u "ali

nema~ki narod trpi u`asno", a Hitler odgovara "glasali su za ovo, pa sada

neka trpe". Se}am se da se cela sala nasmejala prepoznaju}i te re~enice.

Sava centar je mesto osnivanja KEBS-a, on je podignut zbog tre}e korpe

ljudskih prava. Sava centar je bio kongresni centar, mesto otvaranja

BITEF-a, Sava centar svojom arhitekturom ovaplo}uje ideju o progresu,

on je podignut sa tom idejom. Uvek sam mislila da je u njega ugra|ena

takva koli~ina modernizma da ljudi koji budu njime upravljali prosto

ne}e mo}i da sede u tim foteljama, jednostavno ne{to treba znati o tome,

to je tehnologija koja }e menjati ~oveka. I sada u tom Sava centru imate

jedan takav cenzorski potez. Pa, {ta se s nama de{ava? Da li je mogu}e

da se tako ugasi svetlost koju gledamo s onog autoputa, svetlost u

ne~emu {to je pravljeno da bi se ova zemlja otvorila prema svetu? E, pa

tako je to. Hajde da uzmemo muzej 25. maj, hajde da uzmemo pozori{ta,

trgove, {ta se to de{ava? A o~igledno je u igri ova partijska podela,

naga|anje ko }e biti vlasnik ~ega.

Kad su po~ele te podele, ~uli smo da svaka vlada deli svoj plen. Kad sam

to prvi put pro~itala, mislila sam da je neko pogre{io. Ima jedan slogan

sada koji glasi "Mi }emo sve u~initi", stalno se ponavlja "Mi }emo sve

u~initi, ja }u sve u~initi". [ta }ete vi to, ljudi, u~initi? Pa, u~inite ne{to na

osnovu ~ega mogu da verujem u va{e sve. Svaka vlada deli svoj plen -

evo, sad vidim da i gospodin mla|i Krkobabi} podi`e pantalone na

jednom spisku, da i on ima neki plen. Da li je to zato {to se u stvari ne

zna {ta bi trebalo u~initi? Da li je ta koli~ina devastacije - da ne ka`em

lopovluka, grozno mi je da se uop{te bavimo time, ali tako je - da li je to

posledica ~injenice da u stvari nemate ne{to dragocenije od toga, ili

znate {ta treba da uradite a hoh{tapleri{ete? Ovo {to se doga|a sa Sava

nekoga! A drugo, dokle se prote`e beslovesnost ili nesvest o tome da ne

mo`ete javno da {titite ili afirmi{ete ljude od jednog Kri{ta do

Kova~evi}a, do koje mere ne postoji svest o tome da nemate prava to da

radite. Kako mo`e ministar poljoprivrede da pi{e poeziju, a ima takve

kanale po Vojvodini? Mislim, tu ne{to stvarno temeljno nije normalno!

Da vi nemate svest o tome koji su va{i doprinosi dru{tvu ili dr`avi, da

dozvoljavate sebi da se pona{ate kao Luj XIV - ali nemojte zaboraviti da

je posle toga do{la Francuska revolucija. 

Hajde da uzmemo, recimo, Samard`i}a. Posle onakvog neuspeha, posle

formiranja Ministarstva za Kosovo, posle odluke na Vladi da mora da se

ispita na koji na~in je ta komisija radila, kako se tro{io novac na

Kosovu... vi ste opet tu. Znate, to je kao da nije bio rat i sada se iste osobe

iz tog rata nalaze na naslovnoj strani Politike - kao da ne postoji ne{to

{to je biografija, nego smo sad vi i ja  gole od jutros, pa sve ispo~etka.

Odnosno, meni nije jasno kako ljudima koji su na vlasti nije jasno da se

to ne radi ako nisi zaslu`io da ima{ toliki ugled. Dakle, nije re~ o

legalizmu, nego o legitimitetu. I sada ti ~oveka koji je upropastio jednu

stvar ponovo zove{ za budu}u stvar koja je na ivici da se upropasti - pa

za{to, ljudi? Za{to to radite, kako ne shvatate da treba da se sklonite,

kao i Miladin Kova~evi} sa tog predmeta, zato {to }ete dovesti u pitanje

i upropastiti to {to sad zagovarate, jer niko vam vi{e ne veruje. A za{to

ne veruje? Zato {to ste do sada u stvarnosti pokazali da ne mo`e da vam

se veruje. Eto, to je tako jednostavno, a ta jednostavnost je ne{to {to

izgleda te{ko dolazi do mozga onome {to se zove politi~kom elitom.

Kova~evi} je poslednja, ali o~igledno ima jo{ stanica te nesvesti o tome

kako mo`e{ da se pona{a{ prema javnosti, prema gra|anima, {ta oni

zapravo misle. I to {to te nije strah da se tako pona{a{ zna~i da nema{

svest o tome {ta ljudi zapravo misle o tvojoj politici, a onda se to zove

"dru{tveno otu|ene grupe", posle toga se mo`e desiti sva{ta.

Ali u ~emu je svrha, {ta je cilj? U redu, ho}ete li sve to da uzmete? Nosite

to u [vajcarsku i, tako vam boga, sve {to ima da}emo vam odmah,

uzmite i idite, ali nemojte vi{e se}i parkove, nemojte vi{e ru{iti ku}e i

nadgra|ivati druge, nemojte vi{e zaga|ivati okolinu, nemojte vi{e

bacati to |ubre, nemojte kr~miti [umadiju, nemojte se}i skija{ke terene

gde god vam padne na pamet. Ne uni{tavajte dalje, ostavite nam to, a sve

{to imamo u vidu materijalnog bogatstva, u vidu nekog predmeta, sve

automobile, sve odnesite, samo nemojte vi{e da nas taj novac i taj

interes dovodi do ove koli~ine ru`no}e. Dajte nam {mrkove da o~istimo

to, ljudi, da se, ako mo`emo, operemo. Kad ide{ ulicom, to je bolno.
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aktivizma, vi nudite luzerska obja{njenja, ta obja{njenja za poraze.

Kakve poraze? E, to je razlog zbog kojeg smo u ratu sa svetom. Za sve su

krivi Nikola Pa{i} i Jovan Cviji}, jer, bo`e, Cviji} je tvrdio da

ju`noslovenski narodi imaju neke veze i da imaju zajedni~ke kulture. E,

on je bio budala, kao {to je bio budala i Nikola Pa{i}, a trebalo je samo

kroz Bugarsku da pro|emo i onda bi bilo sve u redu, ne bi nikad bilo

Jugoslavije, a ni tog Sava Centra, Gazele i Novog Beograda i autoputa

Beograd-Zagreb koji se zvao "bratstvo-jedinstvo", ne bi nikada bilo one

pruge Beograd-Bar - sve nam to ni{ta nije trebalo, trebalo je da mi

`ivimo kao svoji na svome. I sad smo u finalu bitke oko Kova~evi}a - {ta

je Sava Kova~evi} prema ovome Kova~evi}u? Ni{ta! Taj je tamo pevao

"{to to hu~i Sutjeska", a sad imamo ovoga koji }e da razvali nekoga i da

zbog toga postane na{ heroj. Dakle, to je deo tog katastrofi~nog mita

koji u stvari narodu krade volju iz ruku, i to je centralno pitanje za

svakoga ovde: da li ima snage i volje da ne{to u~ini sam sa sobom?

Kada pogledamo {ta je sve bilo devedesetih godina i koji su sve ljudi

pro{li kroz na{e razne partije, name}e se zaklju~ak da je deo ovog

koalicionog sporazuma zapravo koalicioni sporazum oduvek. Veoma

~esto mislimo da svi ti ljudi ne idu zajedno, ali ako po~nete malo da

obr}ete vide}ete da to nije sasvim ta~no, da mo`da idu zajedno i vi{e

nego {to mislimo. Stalno vi~u da je dosta pro{losti i da treba govoriti o

budu}nosti - a istovremeno ne mo`ete da govorite o budu}nosti dok je

Ratko Mladi} u zemlji, to su dva paralelna mentalna procesa. Naravno

da je cela stvar u tome {to jedno ne isklju~uje drugo. Ne mo`e Kova~evi}

bez Ratka Mladi}a, te pojave kontekstualno i tekstualno uslovljavaju

jedna drugu. I to {to gra|ani misle da to nema nikakve veze s onim kako

`ive - naravno da ima veze, i ko god misli da }e da pre`ivi, ne mo`e da

pre`ivi dok ne vidi za{to je Kova~evi} tu, dok jedna zajednica taj proces

ne izrazgovara, odnosno dok se Ratko Mladi} ne krsti imenom ratnog

zlo~inca, ne vredi nalog policiji da se on uhapsi. Samo pogledajte izraz

oni }e odraditi svoj posao i ispo{tovati \in|i}a. To su dva izraza od kojih

mo`ete da umrete na licu mesta. Dakle, imate re~ odraditi, umesto raditi

ili uraditi, a osim toga, ~ovek se po{tuje jedanput zanavek, ne mo`e niko

da se ispo{tuje, pa da zavr{imo s po{tovanjem. Hajde da ka`emo da je

ovo genocid i da je ~ovek ubio 8.000 ljudi, da je odgovoran za to, pa }emo

onda lak{e do}i i do odgovora ko je odgovoran za takvu situaciju na

univerzitetima, za{to ima korupcije. Zaustavi}e se taj koloplet

obrazlaganja jedne stvari drugom, jer kad to po~ne istog trenutka

nestaje obja{njenje - e, a koliko ste vi nama ubili, mi smo vama toliko

centrom je posledica tih partijskih podela, to se nekad u socijalizmu

zvalo kadrovanje.

Bila sam sada u Berlinu 4-5 dana, Slavenka Drakuli} i ja smo sedele na

skupu izme|u isto~noevropskih, zapadnoevropskih i centralno-

evropskih spisateljica. Onda smo se nas dve setile koja je privilegija

na{ega iskustva - mi smo znali i ovo i ono, i tamo i ovamo, i mogli smo

da prosu|ujemo. Imali smo mentalnu kontrolu nad tim procesima, i

sada ti do|e{ u situaciju da si izba~en iz ravnote`e, a to te dovodi u

inferioran polo`aj u odnosu na najavljivanu krizu. Evo, svi }e da ka`u,

ni{ta nama ne}e biti, mi smo na to potpuno navikli, malo gore, malo

bolje - ve} je to ne{to potpuno nepojavno, da ima{ veliki broj prijatelja

koji govore "dobro, daj bre, zna{ ti {ta je bilo 2000, pa bombardovanje,

pa smo imali sankcije, pa je bilo hladno, pa nema, bre, veze {ta }e da

bude! S jedne strane imamo vlast koja }e da ka`e da je sve {to se dogodi

samo zbog svetske krize, a gra|ani }e to da prihvataju kao da je u

pitanju neki fatum koji se mora dogoditi, jer nama se uvek de{avaju

takve stvari. I to vodi ka umrtvljenosti, vidi{ da su reakcije anomi~ne.

Pogledaj Baraka Obamu, dru{tvo koje se bazira na pojedincu, a ne da

stalno misli{ - to }e da uradi neko drugi, pa neka mi ovo da dr`ava, neka

onaj to obezbedi, da mi se dâ, da mi se u~ini, pa da mi se otvore radna

mesta. Mo`da bi trebalo ve} jedanput re}i da se ona moraju stvoriti,

odnosno, da mora neko da ih napravi.

Nedostaje volja, ambicija, put ka ne~emu, zato neki ljudi govore o

dru{tvenoj anomiji i zato valjda toliko mladih ljudi spava - otkud taj

fenomen da ljudi legnu u pet sati ujutru i da se ne bude do tri po podne?

Otkud to bekstvo od stvarnosti? U Politici ponovo ~itamo eksplikacije

Dobrice ]osi}a o tome kako je srpska vojska trebalo da pre|e preko

Bugarske pa ne bi bilo Prvog svetskog rata. Zna~i nije trebalo da bude ni

27. marta - je l' vidite vi koje razmere to poprima? Nije trebalo nikad niko

ni za {ta da se buni, nego je samo trebalo da preventivno ratujemo sa

Bugarima i da ih sredimo, i da tamo prolaze vozovi. Nije bio potreban taj

prelaz preko Albanije i nije trebalo da vi~emo "bolje rat nego pakt". Ni

tad nije trebalo da se pobunimo, trebalo je da sara|ujemo... E, to je

izdaja, ta neprekidna kvislin{ka teorija, to je taj fatum, izvor grobne

poezije i te na{e kosovske mitologije koja nikako da se vi{e zavr{i, pa da

se manastiri urade kako treba, a ne da osvanu crveni. A taj ko je taj

crveni manastir napravio, da odgovara. Da taj mit bude sre|en, lep, da

bude mit bez |ubreta naokolo, bez pikavaca ba~enih po Gra~anici. Da

oni ljudi tamo ne sede za onom sofrom, nego da to neguju. Umesto
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Vidim da su u 29. novembra stavili bilbord tamo gde je bio jedini parki}

u toj ulci. E, pa slikajte se na tim bilbordima, u tim odelima i sa roza

kravatama, svi kao ^eda Jovanovi}, to ne}e spasiti zemlju. A ti ima{

potrebu, eto, da to ne{to preostalih {uma i jezera ipak postoji jednog

dana za neku decu, kao i se}anje na sve {to je bilo.

Svetlana Luki}: 

Govorila je Borka Pavi}evi}, a u njenom Centru za kulturnu dekonta-

minaciju sutra u podne bi}e predstavljena knjiga u kojoj je Latinka

Perovi} sakupila tekstove istori~arke Olge Popovi}-Obradovi}. O njoj }e

govoriti Dubravka Stojanovi}, Ivan Vejvoda, Mirko \or|evi} i Sonja

Biserko. Ovih dana navr{ava se dve godine od Olgine smrti. Podseti}emo

vas sada malo na njen glas. Snimak je iz 2005. godine, stanje je redovno,

Nomokanon odr`ava tribinu 10 godina od oslobo|enja Srebrenice na

Pravnom fakultetu, na kojem je Olga Popovi}-Obradovi} predavala. Tih

dana je skup{tina Srbije izglasala rehabilitaciju ~etni~kog pokreta.

Olga Popovi}-Obradovi}: 

S jedne strane imamo sve otvorenije i sve agresivnije ispoljavanje

savremenih fa{izoidnih tendencija, a s druge rehabilitaciju sli~nih

tendencija i pojava iz pro{losti i to na najvi{em dr`avnom nivou. I

imamo, naravno, reakciju susednih zemalja, recimo, reakciju

predsednika Hrvatske, Mesi}a, koji je do daljnjeg otkazao svoju posetu

Srbiji upravo zato {to je Srbija kao dr`ava rehabilitovala ~etni~ki

pokret. U takvoj situaciji vi ne mo`ete re}i "koga danas interesuju

usta{e, ~etnici i partizani?" To prosto nije ta~no, svet itekako interesuju

fa{izam i antifa{izam. Ako vi ka`ete da nikoga ne interesuju usta{e,

~etnici i partizani, to zna~i da vi izme|u njih ne pravite nikakvu razliku.

Jo{ je neverovatnije tako ne{to re}i ako se ima u vidu da su poslednji

ratovi na tlu biv{e jugoslovenske dr`ave vo|eni pod usta{kim i

~etni~kim simbolima. Dr`ava Srbija danas rehabilituje ~etni~ki pokret

{to je zapravo samo kolokvijalni izraz za jugoslovensku vojsku u

otad`bini i zato je sasvim nerazumljivo odricati pravo onima koji su

nekada bili u toj jugoslovenskoj dr`avi da se bave ~etni~kim pokretom u

aktuelnom politi~kom smislu, jer su pod tim istim ~etnicima, na

etni~kom principu, oni stradali u Drugom svetskom ratu. Pod tim istim

simbolima jugoslovenska vojska i srpske dobrovolja~ke i druge oru`ane

snage su ubijale sada u Bosni i Hrvatskoj. Ne mo`ete odricati ni Bosni

ni Hrvatskoj da kao dr`ave reaguju na ~in rehabilitacije ~etni~kog

pokreta, to je elementarna politika. To nije bavljenje pro{lo{}u, nego su

ubili, a koliko ste vi nama ubili, e, onda zna~i da mi mo`emo da uzmemo

to zato {to je i on uzeo to. Tako se stalno obrazla`e. 

Ima veze divlja gradnja sa Ratkom Mladi}em. Prostorno re{enje ima

veze sa shvatanjem teritorije, smanjenje prostora oko nas ima veze sa

smanjenjem dr`ave. Ko je za to odgovoran? Pa, ovaj ~ovek je tako|e

odgovoran za to. Mi{kovi}, vlasni{tvo, Beko, Luka Beograd, plja~ka,

op{tine, parkovi, prostorni plan - sve to ima veze sa 8.000 ubijenih

muslimana u Srebrenici. I ko tvrdi da nema veze, taj nije u stanju da

misli o kauzalitetu stvari i zato je mogu} Miladin Kova~evi}, upravo

zbog toga, jer to ima veze sa ratnim parama, sa onim {to gledamo i {to

znamo. Da li je Statut ovakav ili onakav - sve te rasprave se izmrve zato

{to nema ove generalne rute, nema radne akcije, a da biste to izveli

morate da ose}ate neku ambiciju i neki ponos, neko jastvo. Tu dolazimo

do paradoksa - tolika pri~a o ponosu, o identitetu, a njega zapravo nema,

ljudi se zapravo skrivaju, zato je to bitno. A najstra{nije je ponavljanje

"mi }emo da ih isporu~imo". ^ove~e, nemojte vi{e to govoriti, pa to se

govori toliko dugo, to je bruka, to je stra{no! Nema {ta bilo kome da

isporu~imo, imamo sebi da isporu~imo. Kako da ka`em, od po~etka se o

tome govori kao da je re~ o nekakvom zajamsko-kreditno-

isporu~ila~kom odnosu. Nije re~eno: imenujmo zlo~in, zavr{imo sa

ovom stvari: Mi smo taj proces zaklju~ili, TO smo napisali u preambuli

ustava, da }emo voditi mirnu politiku, da smo zemlja mira, TO treba da

napi{emo u preambuli. Onda vi ne isporu~ujete, ne importujete, ne

eksportujete, ne postajete po defaultu, ne pona{ate se po projektu, ne

izvr{avate, nego ste stvaralac. Ko }e da uhapsi Ratka Mladi}a, ako vi sve

vreme govorite da on treba da bude isporu~en? Ne, on ne treba da bude

isporu~en, mi treba da znamo {ta je taj ~ovek uradio, treba da to

imenujemo, on }e biti isporu~en onoga trenutka kada predsednik ove

dr`ave i svi redom ka`u: da, on je ratni zlo~inac. Tog trenutka po~inje taj

proces. 

E, onda ste doveli Da~i}a, pa onda ni Da~i} ne mo`e da odradi posao, ni

policija ne mo`e odradi svoj posao. Treba da napravimo prajd-paradu na

~ijem ~elu }e da ide ekipa od [utanovca do Tadi}a, onda ne}e biti

zabrane. Sve takve akcije bi morale da poteknu od institucija ovog

dru{tva, a ne da mi ovde pri~amo, pa oni misle da smo mi opasni. Kako

mo`e da se pominje koaksialni kabl ponovo? Bio je zabranjen B92, "u{la

je voda u koaksijalni kabl", pa ne mo`e ponovo da u|e voda u va{ kabl,

ne mo`e takva repriza! Morate da napravite premijeru, majku mu, ne

mo`ete stalno vrteti reprize.
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tu|oj dr`avi. Naravno da smo primorani da tu gre{ku ispravimo, ali kad

razgovaramo logikom i zdravim razumom Demokratske stranke - koja

meni ide stravi~no na nerve, jer mi nemamo istu vrstu ni razuma, ni

zdravlja - onda ~ujemo da je, naravno, bolje dati milion dolara. Oni na

neki na~in impliciraju da }emo mi dati milion dolara od 60 miliona

dolara pomo}i, kao da }e to biti njihove pare. Mi }emo njih da zeznemo,

opet }emo mi {ibicari njih da prevarimo, mi }emo njima njihovu lovu da

vratimo. To nisu njihove pare, to su pare gra|ana ove dr`ave. I to je

dr`avna tajna? Pa, nije dr`avna tajna. Koliko sam shvatila, ju~e je

urednica Borbe bila na saslu{anju, odnosno na informativnom

razgovoru, i njoj su rekli da je to slu`bena tajna. Pa, koje ta~no slu`be i

za{to, ko je obavezan da {titi slu`benu tajnu? Jutros sam slu{ala Vuka

Dra{kovi}a, ovog puta u funkciji biv{eg ministra spoljnih poslova, koji

tvrdi da na{ Ustav zapravo ne zabranjuje isporu~ivanje gra|ana za

obavljeno krivi~no delo u drugoj dr`avi, tj. da tu postoji neka pravna

komplikacija oko toga. Nisam pravni ekspert, ali ionako se niko

su{tinski ne bavi pravnim aspektom ovog problema nego tim

medijskim, pojavnim, svi di`u halabuku i deru se. I onda }e da do|e neki

Homen, koji je jedan razuman, fin, pristojan ~ovek, i razumnim glasom

}e re}i "pa, valjda svi shvatate da mi u stvari poku{avamo ne{to dobro".

I onda }e{ ti da ispadne{ budala {to insistira{ na tome, i na kraju }e i tebi

vi{e da se smu~i, jer je sve toliko o~igledno.

Pitanje glasi: za{to taj ~ovek nije u zatvoru? Za{to je on na slobodi, zbog

~ega je pu{ten da se brani sa slobode, to mora neko da mi objasni. Zna~i,

to je jedna stvar, da pratimo {ta se de{ava sa konzulom, da jednostavno

pratimo dokle ide komandna odgovornost, kojim putem se to dogodilo.

I ako su oni ve} pu{teni da se brane sa slobode, zna~i da je istraga ve}

gotova i da treba da do|e do su|enja.  U javnost mora da iza|e ko

odgovara za {ta i na koji na~in se to dogodilo i {ta su oni u~inili da se

takva vrsta doga|aja vi{e ne ponovi. Zatim, za{to je on na slobodi.

Zatim, kako je mogu}e da on u|e u Skup{tinu i da koaliciona partnerka

i moje i Demokratske stranke, predsednica Skup{tine, iza|e i ka`e "pa,

svaki je gra|anin slobodan". Stalno slu{amo pozivanje na ono jedino {to

smo nau~ili o ameri~kom pravu iz glupavih ameri~kih filmova - da je

svako nevin dok se ne doka`e suprotno. Pa, kako nismo nau~ili da

postoji privatna nagodba u kojoj ti privatno rokne{ milion dolara toj

porodici da taj povu~e tu`bu? Dakle, nervira me taj medijski pristup,

dizanje ogromne pra{ine oko ne~ega {to je jedan brutalni krivi~ni akt,

najobi~nije krivi~no delo. I zbog ~ega mi treba sad da govorimo sve dok

ne poplavimo i ne dosadimo svima, a pre svega sebi samima?

to dr`avni poslovi. Njima prosto treba uzeti nadu da je mogu}e

maskirati se pred o~ima me|unarodne zajednice u demokratu, a

istovremeno ne samo podr`avati, nego i podsticati ne samo

nedemokratske, nego zaista fa{istoidne tendencije koje ovo dru{tvo sve

jasnije pokazuje. Ne mislim da su one ja~e nego {to su bile, ali ono ih

jasno pokazuje. A mo`da je, da se vratim na po~etak razgovora, mo`da

je i bolje {to ih toliko sada jasno vidimo, jer mo`emo nekako br`e i da

reagujemo. Meni se zaista ~ini da javnost sve br`e reaguje, da sve lak{e

prepoznaje, kao da nekako maske ubrzano padaju.

Svetlana Luki}: 

U {ta se vi uzdate? ^ini mi se ponekad da se uzdate u ovu javnost, ma

kako da je difuzna...

Olga Popovi}-Obradovi}: 

Jeste, uzdam se u gra|ane. To jako te{ko ide pre svega zbog toga {to se

izlazi iz zla nesagledivih razmera za koje je odgovornost dru{tva

ogromna, odgovornost svakog pojedinca, uklju~uju}i i nas dve koje

razgovaramo danas. Ja tako to vidim, a jednostavno kao i svaki drugi

normalan ~ovek moram da `ivim i moram da verujem da je mogu}e da

se te stvari promene, druge nade nemam.

(Nina Simone - Here comes the sun)

Svetlana Luki}: 

Na kraju dana{nje emisije govori Biljana Srbljanovi}.

Biljana Srbljanovi}: 

Posle bahatog pona{anja, tu~e, izazivanja nereda Kova~evi} je pobegao,

a to je kriminalni a ne pojedina~ni akt, jer je u njemu u~estvovala

dr`ava. Taj konzul o~igledno nije mogao da izda putne isprave na svoju

ruku, evo, da vam ka`e ambasadorka, to niko ne mo`e da uradi na svoju

ruku, pa ~ak ni u dr`avi kao {to je Srbija, a pogotovo ne mo`e nekome da

izda la`ne putne isprave. Mediji se sad utrkuju ko }e vi{e tih afera da

otkrije, ko }e ve}u pra{inu da digne oko stvari koje su sve skandaloznije

i skandaloznije, oko kojih se svi sla`emo, ali koje se iscrpljuju u tome da

su obra|ene u medijima. I do|emo onda dotle da vi{e ni ja ni ti ne}emo

da pri~amo o slu~aju Kova~evi}. E, ho}emo da pri~amo o slu~aju

Kova~evi}! 

Vlasti to predstavljaju kao ispravljanje gre{ke koju je napravio jedan

pojedinac brane}i drugog pojedinca, koji je napravio krivi~no delo u
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dripac, drugo, zato {to mi sa ove strane mislimo da je on dripac, tre}e

zato {to }e to da zao{ija diskusiju na tu stranu. On je u~inio veliku

uslugu pre svega Demokratskoj stranci koja je to o}utala. Gledala sam,

na primer, njegovu mini-konferenciju za {tampu u Skup{tini dan ili dva

nakon tog incidenta, kada je pri~ao kako je i{ao da dâ krv, da poka`e da

li je uzimao narkotike ili ne. Bio je okru`en novinarima, a kamere kad

snimaju novinarke za radio obi~no okru`e te poslanike s le|a. To su

neke mu~ene devojke koje su deo tog skup{tinskog dekora, koje

o~igledno ni nemaju neku novinarsku misiju, nego su tu da izve{tavaju

o tome koliko ko{ta }evap u kafani. I one jedu isti taj }evap po toj istoj

ceni dole u kafani, i onda tako stoje iza njega, nagurale su mu one

diktafone, a on gleda kamere, i pri~a u onom svom paradnom stilu o

tome da je dokazao - jer je valjda po zakonu tako da se to proverava - da

u njegovoj krvi nema narkotika, opijata, ni pesticida. I vidi{ tamo te tri-

~etiri mu~ene novinarke, popada{e tamo od smeha, mnogo im je

sme{no. Od jednog jako va`nog incidenta u kojem je biv{i ministar i

biv{i koalicioni partner sada{nje vlasti, sada{nji narodni poslanik

izgovorio to {to je izgovorio - {to vi{e nije ni jezik mr`nje, to je kr{enje

zakona, to je diskriminacija i tako dalje - napravio se klovnovski

incident. Pristojni ljudi time ne}e da se bave i gotovo, }ao. 

[ta je bilo s tim? Nedelju dana kasnije Rasim Ljaji} - i vi ste to dobro

primetili, on ima to li~no pravo - ne}e da skre}e pa`nju na to, ali on nema

nikakvo pravo u moje ime. Ja nisam ni Bo{njakinja, ni muslimanka, ali

se time ose}am povre|enom i on nema nikakvo pravo u moje ime da ide

da amnestira Velimira Ili}a. Ovo dru{tvo nema pravo da mu oprosti. Ne

`ivimo mi u plemenskoj zajednici da ja tebi oprostim krvnu osvetu, ne}u

ti ubiti sina {to si ti ubio mog, nego, bre, valjda postoji neki zakon. 

Ju~e je bio incident na FEST-u, odnosno u Sava Centru. Podse}am da je

Sava Centar pod gradskom vla{}u, da LDP tako|e u~estvuje u gradskoj

vlasti, da je zamenik direktora Sava Centra kadar LDP-a i da mi na neki

na~in u~estvujemo i u upravljanju tom kulturnom javnom ustanovom.

Zna~i, direktor je zabranio da Gej strejt alijansa odr`i konferenciju za

{tampu. To ~ak nije bila konferencija za {tampu, to je bila nekakva

panel-diskusija na kojoj je trebalo da u~estvuju ljudi iz Ministarstva,

nevladine organizacije itd. Mene zanima da li }e javni tu`ilac da

reaguje, to je kr{enje zakona, to je bila ~ista diskriminacija. Ali ne{to

drugo me je posebno iznerviralo, moram da ka`em. Ti ljudi iz Gej strejt

alijanse su doleteli da gledaju film Milk koji se bavi gej-pravima u

Americi, film o diskriminaciji gej-ljudi pre nekoliko decenija u Americi,

Potpuno ista stvar je sa slu~ajem poku{aja bekstva Ulemeka iz zatvora.

Ne znam da li si obratila pa`nju da to izlazi na stranicama crne hronike.

To nije nikakva crna hronika, to je politi~ki doga|aj par excellence!

Posebno mi je zanimljivo {to sam zahvaljuju}i Ulemekovom poku{aju

bekstva shvatila da je Milan Obradovi} vra}en u slu`bu, ali ne u

Ministarstvo unutra{njih poslova. On je radio u MUP-u i kada je bio prvi

~ovek akcije Sablja, i kada je smenjen, i kada je uhap{en, i kada je dr`an

u zatvoru, i kada je dr`an u samici, i kada mu je ̀ ena otpu{tena sa posla,

i kada je povu~ena tu`ba protiv njega bez ikakvog obja{njenja, on je sve

vreme bio suspendovani radnik Ministarstva unutra{njih poslova. I mi

nikada nismo saznali {ta se tu dogodilo. Odjednom se taj ~ovek

pojavljuje, on je sad radnik Ministarstva pravde i de facto je Milan

Obradovi} zaustavio Ulemekovo bekstvo. Ulemek se uporno u svim

medijima, pa ~ak i na B92, pa ~ak i na vestima, pa ~ak i me|u

politi~arima, ozbiljnim predstavnicima vlasti, i dalje naziva Legijom. I

taj njegov nadimak je znak da oko njega postoji neka aura herojstva, to

ima mitski karakter, ~ove~e, on je Konan postao. Sam protiv svih, on je

~ovek heroj. I mi pratimo celu pri~u i saznajemo sa deset dana

zaka{njenja da je na|en pi{tolj - pa da li pi{tolj mo`e da se kupi u

radnjama?, pa ne mo`e da se kupi u radnjama, pa da li su na{li onoga

koji je pustio da on unese pi{tolj, da ga nije pretresao? Pratimo to, u

stvari, kao neku dosadnu seriju, usitnjavanje pri~e. Ono {to je stra{no

bitno i {to se previ|a je da je on progutao tablete - ko mu je dostavio

tablete? [to to ne pratimo? On je progutao tablete da sebi podigne

pritisak, u 2 ujutru je neki lekar iz zatvora napisao uput da ide na VMA.

Da li je taj lekar ume{an u to? Zna~i, to mene zanima, zanima me ko je

iz zatvora ume{an, a oni ka`u - sprovodimo istragu, suzili smo na

sedmoricu, ali na video-snimku ne mo`e da se vidi koji od sedmorice. Pa,

~ekaj, koga oni zafrkavaju? I {ta sad mi vi{e ima da ka`emo o Legiji, {ta

vi{e ima o tome da se pri~a? Imam utisak da cela politi~ka elita

poku{ava da po{alje poruku u javnost da gra|ani ne treba da se bave

politikom. Gledaj ti svoja posla, vidi{ kakvi su oni, i nemoj ti u to da se

me{a{, dosta ti je vi{e i izbora... Kao da jednostavno ho}e na neki na~in

da gra|anima otmu politi~ko razmi{ljanje.

Oni te protresu s vremena na vreme - kao, skandal je jer je Velimir Ili}

rekao ne{to, onda je iza{ao onaj ^anak, koji je jedan oportunista par

excellence, koji je sramota za gra|anski pokret i koji }e svaku vrstu

svog gra|anskog ube|enja da pogazi ako je to politi~ki oportuno tog

trenutka, a politi~ki oportuno je i u`asno jednostavno bilo iza}i za

skup{tinsku govornicu i re}i ovome da je dripac. Prvo, zato {to on jeste
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Saveta Evrope, a s druge strane su azijski kontinent, oni su postko-

munisti~ke zemlje bez demokratije - to je onda taj tre}i put za nas, da

budemo neka pseudoruska gubernija.

Tr`i{te je s jedne strane diktirano vrlo jasnim zakonima, a s druge

strane i ne~im potpuno iracionalnim, otud uostalom i svaka kriza.

Pratila sam malo, i preko va{eg sajta, diskusiju oko svetske ekonomske

krize, i opsednutost pitanjem dokle je uop{te liberalno u

liberalkapitalisti~kom dru{tvu ljudsko, a odakle vi{e nije ljudsko.

Nikako ne sla`em sa mnogim va{im sagovornicima koji govore na neki

paralevi~arski na~in, kao, ajmo sada da otmemo od bogatih i da

podelimo siroma{nima, i {ta se sada poma`u banke itd. Svetska

ekonomska kriza }e se prevazi}i tako {to }e, naime, dr`ava da plati

najbogatijima. Ali to ne zna~i da  Super hik ide i krade od siroma{nih i

daje bogatima, nego zna~i da }e dr`ava morati da poma`e najbogatije

investitore da investiraju, jer samo tako mo`e da se iza|e iz krize, i da

gura ljude da konzumiraju. A ne, ajmo sada da otmemo od banaka i da

se banke zatvore i da podelimo pare siroma{nima - i {ta }emo onda kada

razdelimo jednom te pare? 

To je zna~i logika srpske ekonomije, mi prodajemo ovo malo {to imamo,

a kad to rasprodamo i kad razdelimo, {ta }emo dalje da prodajemo, {ta

}e biti posle? Zna~i, nije ni to put, ali nije ni taj surovi

liberalnokapitalisti~ki put na kojem ne treba da bude zakona, ne treba

da bude dr`avnog me{anja ni u {ta. Meni se dopada, na primer, to {to su

u Francuskoj odlu~ili da prvi put zabrane da brokeri na berzi dobijaju

bonuse bez obzira da li akcije dobijaju ili gube, jer na taj na~in oni ne

odgovaraju ni za {ta, i prave sumanute poteze na berzi koji tresu ~itave

dr`ave, ~itave kontinente. I sad je to, kao, me{anje dr`ave u tr`i{te.

Jeste, dr`ava mora u nekom smislu da se ume{a, ne mo`e da se ne ume{a

u tr`i{te. I ljudi ovde uop{te nisu svesni da to nama tek treba da se

dogodi, oni to ne znaju. Razgovarala sam sa svojim studentima - je l' vi

znate uop{te kako je krenula kriza, je l' znate {ta je to subprimes? Njih

to nije ni zanimalo. A meni je to zanimljiva tema za pisanje, jer je to

psihologija. Fondacija Eli Vizela izgubila je 15 miliona dolara u aferi

Medof - to je fondacija koja skuplja novac od donacija i od ljudi koji `ele

da daju novac za jednu humanitarnu, jako lepu, veliku ideju, borbu

protiv antisemitizma. Zapravo je ta fondacija `elela da obrne te pare, ali

ne da ih obrne na neki normalan na~in, nego u tom elitnom klubu

Medof, u koji si mogao da do|e{ samo po pozivu i u kojem si imao

zaradu kao kod Dafine. Pa, bato, ako si odlu~io da pare koje ti ljudi daju

koju je jedan hrabar ~ovek prevazi{ao i promenio tok istorije ~itave

dr`ave. Do{li su to da gledaju, a onda su se bunili {to su na{i ljudi iza{li

i poku{ali da ka`u - ljudi, nama se isto to de{ava u ovom istom gradu,

nemoj da gleda{ Ameriku, gledaj {ta se de{ava tebi. I onda se direkcija

FEST-a se izvinila publici. Za {ta, molim vas? Ja ne razumem. Vi, fini

gra|ani, Beogra|ani, FEST-ova premijerna publiko, izvinite {to ste

platili skupe karte, lepo se obukli u svoje bunde, izbauljali iz svojih

hladnih stanova i seli u Sava centar da gledate film, FEST vam se

izvinjava {to ste bili uznemireni. A treba da znate da to {to gledate da se

desilo pre dve decenije u Americi se danas, ljudi, de{ava u ovoj istoj

zgradi gde ste vi. Mene je sramota da se direkcija FEST-a izvinjava na taj

na~in. Naime, direkcija FEST-a je trebalo da iza|e i da ka`e: FEST

podr`ava Gej strejt alijansu, ̀ ao nam je da se ovo de{ava u na{em gradu,

sramota nas je, u na{e ime. Tako da, sve je ne{to naopako.

Drugarica mi je pri~ala kako su joj na nekom skupu obja{njavali kako

Srbija mo`e da postane interesantna za strane investitore. Ka`e ~ovek -

prvo, kad sleti{ na aerodrom, prvo gledaj koje kompanije lete za Beograd

i koliko ko{taju. Za Zagreb ima{ low cost, za Beograd nema{. U startu

zna~i, ti gleda{ kako }e radnici da idu ku}i, za po~etak to. Kad sleti{

tamo na taj beogradski aerodrom, naleti{ na taksi-mafiju, pravi taksisti

ne smeju da si|u dole i da te sa~ekaju, nego ti mora{ da se {unja{ gore,

a ja sada znam za foru, pa se {unjam na gornji sprat gde su u stvari

odlasci, da uzmem normalan taksi koji }e po taksimetru da me vozi, a ne

mafija{a koga na aerodromu {titi policija Ivice Da~i}a. Zna~i, taj strani

investitor }e prvo sa tim da se suo~i. Onda }e da krene putem sa rupama,

prljavim bankinama, ljudima koji pretr~avaju autoput, ljudima koji

potpuno sumanuto voze raspadnute automobile, gde ne postoje

saobra}ajni propisi. Ulazi{ u jedan prljav grad. Eto, kreni samo od te

srpske opsesije da }emo da prevarimo svet i da samo treba da se

izbrendiramo. Mi imamo sve isto {to i oni, samo ovaj na{ kajmak da im

uvalimo i sve }e da bude super. Nikako da se krene od onog osnovnog -

zna~i, metla, ~etka, voda, zakon, red, policija da radi svoj posao, mafija

da bude uhap{ena, rupa da se zapu{i, put da se asfaltira, zakon da se

donese, zakon tr`i{ta da vlada. Evo, ja `ivim u dr`avi koja isto kao i mi

pla}a reklame na CNN-u, ima{ za Azerbejd`an na CNN-u divne reklame.

Moram da vam ka`em, ljudi, to je sve la` i prevara, Azerbejd`an uop{te

nije stvarno takav kao na CNN-reklami. U njoj igra predsednikova }erka,

to je na~in na koji se predstavljaju zemlje kao {to smo mi i Zakavkazje.

Ako mi ho}emo kao te zemlje da ne pripadamo ni~emu - oni nisu ni

Azija, ni Evropa, ni tamo, ni amo, oni ne znaju {ta su, oni su ~lanovi
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. da bi se borio protiv antisemitizma obrne{ i zaradi{ 15% godi{nje, kad je

~itav svet u recesiji, ja moram da se zapitam da li je tvoja humanitarna

ideja uop{te  humanitarna i da li je i trebalo da izgubi{ tih 15 miliona ili

milijardi, mamu ti tvoju. Ta pohlepa je dovela do toga da se sve

raspadne.

Bojim se da u ovoj dr`avi nikada nije bilo organizovanog pokreta, ljudi

su ovde u stanju da umru }ute}i. Mi se nevi|eno busamo u grudi da smo

hrabri, ne damo na sebe, a mi smo hrabri kad pobegnemo na drugu

stranu bare, pa odatle ne damo na sebe, a ovde nisam hrabar. Ovde ljudi

daju na sebe, daju da im se vlada doveka. Sutra }e se di}i, pobuniti ovaj

ili onaj, ali taj {to sad ima 40% }e najnormalnije da se sakrije negde i

posle dve godine }e se ponovo pojaviti, ponovo }e neko da glasa za njega.

Kao neke patke koje gutaju neke klizave ribice - patka je proguta, a

ribica odmah iza|e na drugu stranu, patka je iskaki, pa je odmah opet

proguta, ona opet iza|e, a ona opet proguta. I sad da vidimo ko }e da

pobedi, da li klizavost patkinih creva i ribice, ili patka. Imam utisak da

smo mi takvi. Uostalom, na koji na~in je predsednica parlamenta dobila

svoje mesto, kao i ministar policije? Zna~i, eto, 2000. smo iza{li na ulicu

sa tim motkama, nismo umlatili tog Ivicu Da~i}a i on je sad do{ao da

povu~e tu policiju iz Borbe. A za finansijsku policiju koja se danas

pojavila finansijska uprava je rekla da to uop{te nije finansijska

policija. Opet }e, zna~i, da bude neko zamajavanje. Zato mi se ~ini da

ovde ima ne{to u mentalitetu, ljudi daju na sebe, mi smo ona patka {to

ho}e uporno da proguta klizavu ribu, a klizava riba izlazi na drugu

stranu, i ne mo`e{ ti sad taj proces da zaustavi{. 

Bez obzira koliko neka velika pobuna, ~ak i socijalna, mo`e da bude

opasna po jedno dru{tvo, mislim da bi to bilo dobro, to bi bila neka vrsta

katarze, ali na`alost, mislim da se to ne}e dogoditi. Mi }emo tako da

`ivotarimo - tone{, potone{, pa ti onda neko upumpa neku la`nu lovu,

proda}e se Telekom, pa }e{ malo da se digne{, pa ne}e{ da razmi{lja{, pa

}e da ti daju neki novi {ou-program koji }e{ da gleda{, pa }e{ da otprati{

neku drugu aferu, pa }e da odleti neki slu`benik, pa }e da ka`u "ja sam

se mnogo naljutio na ovog mog slu`benika i on je vratio te pare". Slu{ala

sam ministarku ekonomije u Utisku nedelje, nastupila je kao jedna

stroga u~iteljica i govorila nam o tome kako je ona vaspitavana - ona je

konzervativna, ona ne veruje u berzu, i to je susret na{e ministarke

finansija sa svetskom ekonomskom krizom. [ta mene, bre, briga kakva

si ti - ja ne znam ni kako se ona zove, mene zanima {ta je strategija ove

dr`ave za tr`i{te novca. Zanima me da li da pretvaram pare u devize ili

da ne pretvaram pare u devize, to mene zanima, ne zanima me da li si ti

konzervativna i {ta si kome obe}ala. A ovde ljudi nju tako gledaju, pa

ka`u - vidi{, ova `ena je nekako ozbiljna, stroga ali pravedna, u~iteljica

u {koli. Ovde ljudima treba tutor, tako glasaju. Jeste tako glasali?

Izvol'te, ljudi, pa da vidimo kako }e na{ voljeni predsednik nositi tu

istorijsku ulogu koju je dobio u jednom istorijskom trenutku. Nije

istorijski trenutak gubitak Kosova, istorijski trenutak je svetska

ekonomska kriza.

Imam jednog studenta u Italiji koji je odlu~io da napravi dramu o

izmetu, o govnima, njega je zanimao fenomen, kada je fiziolo{ka

funkcija postala sramota i tabu, to je de facto devetnaestovekovna tabu-

tema. Ima jedan zanimljiv komad koji smo zajedno radili. U nekom

malom italijanskom selu na jednoj pjaceti nalazi se sladak restoran~i},

tamo jede jedan stari bra~ni par koji proslavlja pedesetogodi{njicu

braka, i ~ikica voli svoju babu, ali ga malo mu~i stomak. Jeo je svoju

pastu i stomak je po~eo malo da mu kr~i, i on sad mora da ide u toalet.

Njemu je, iako su 50 godina u braku, neprijatno da pita nju, nego ho}e

da pita kelnera "izvinite, gde vam je...", i ne mo`e da se objasni sa

kelnerom, kelner ga ne razume, ~ak i na kraju, kada ~ikica pita "gde je

toalet?", ovaj ka`e "ja vas uop{te ne razumem". I, mic po mic, taj deka

shvata da su svi ludi i da se svi prave da nikad ne idu u toalet, i on iza|e

na taj trg i kre}e da zaustavlja ljude i pita "izvinite, gde se ovde kaki?".

Ljudi ka`u "{ta je tebi, ko je ovaj ludak?", a neka druga baka ka`e "a, to

se nekad radilo, negde". I on poludi i odlu~i da se pokaki posred fontane

na tom divnom italijanskom trgu. Skine ga}e, natr}i se, "sad }ete vi da

vidite!" i krene... I ne ide, ne ide, nastupila je temeljna opstipacija, on

vi{e nikada ne}e kakiti. Vrati se, zakop~a se, posti|en sedne za svoj sto

i nastavi da jede pastu. 

I ja se uporno ose}am tako; osramo}en si kada iza|e{ i ka`e{ da ne

mogu zabraniti Gej strejt alijansi da se oglasi, i ti momci {to su

prekinuli film se ose}aju kao ovaj {to je hteo da kaki u fontani. A gledaju

te svi ti fini i pristojni ljudi, i ti na kraju zakop~a{ pantalone i ka`e{ "u

stvari, idem ja da jedem pastu". U jednom trenutku nastupi temeljna

opstipacija i bude ti dosta da ose}a{ sramotu i da svi vri{te i da svi

ukazuju na tebe - ti zna{ da si u pravu, i oni znaju da si u pravu, i ti si

uporno onaj jedini koji govori, a oni su, kao, svi mnogo neki fini ljudi, i

ti mnogo vi~e{, i mnogo si ~upav, i mnogo ne ume{ da bira{ re~i, i mnogo

sere{, brate. Teraju te u taj tor, da bude{ jedan od finih, pristojnih,

dobrih, koji u svemu vidi neku dobru stranu. Imali smo na fakultetu

Biljana

Srbljanovi}
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. jednu osobu kojoj kad ka`e{ "ja }u dati otkaz", ona ka`e "pa to je divno,

to je divno!", jer sve je toliko divno da je divan i tvoj otkaz. Pa, mo`da su

oni i u pravu, mo`da je to zapravo divno, mo`da }e nastati neka velika

revolucija - to je divno, to je divno, i iz mnogo mrtvih i puno razo~aranih

}e ne{to drugo da se napravi. Ali ja mislim da ovo nije takva zemlja.

Mislim da }e uvek kad se pojavi neko ko ho}e da povede i da vikne "ajde,

ljudi, idemo da pravimo ne{to", mislim da }e prvi da se povuku ba{ oni

iz prvih redova i da ka`u "ne mogu, bre, da se brukam vi{e, sramota me,

mator sam, za{to uvek ja, nemoj, nepristojno je". Oni nas sada udaraju

tako {to nam ka`u da smo nepristojni - ja sam uvek bila nepristojna,

iako smatram da su me roditelji lepo vaspitali, ali mislim da je

nepristojno biti pristojan, da je jednostavno nepristojno pre}utkivati i

razgovarati kao da ne idemo u WC. Idemo, i neophodno je da svi znamo

da to radimo, i neophodno je da to organizujemo tako da bude dobro. I

bojim se da }e to mrtvilo sve da nas odnese u neko afri~ko pleme, koje

vi{e nikada ne}e mo}i da iza|e iz sebe. Ne}e imati potrebu, ne}e znati ni

{ta da tra`i, eto.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Biljana Srbljanovi}. Biljana }e zajedno sa Vesnom Raki}-

Vodineli} i Sr|om Popovi}em govoriti na promociji Pe{~anika sutra u

Lazarevcu u Modernoj galeriji u 19 sati. A u ponedeljak imamo promociju

u [apcu, na{i gosti }e biti Vesna Pe{i} i Sr|a Popovi}. A vas Beogra|ane

pozivamo da sutra u podne do|ete u Centar za kulturnu dekonta-

minaciju na promociju knjige Kakva i kolika dr`ava, koju je izdao

Helsin{ki odbor. To je knjiga tekstova Olge Popovi}-Obradovi} koju je

priredila gospo|a Latinka Perovi}. Govori}e Dubravka Stojanovi},

Mirko \or|evi}, Ivan Vejvoda. Ona krhka srpska vertikala o kojoj je

govorila Latinka Perovi} jo{ je krhkija bez Olge Popovi}-Obradovi}, ali

eto sutra prilike da odamo po~ast i njoj, a i Latinki Perovi} koja se

potrudila da napravi ovu knjigu. Vidimo se sutra, nadam se, u podne u

Paviljonu Veljkovi}.
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Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava,

Ivan Medenica, dramaturg,

Dubravka Stojanovi}, istori~arka
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Dobar dan. Na po~etku }u odmah da vam saop{tim lepu vest, pa da

zavr{imo sa optimizmom: napolju je lep dan i ima indicija da }e prole}e

sti}i i u Srbiju.

Ve} ste ~uli za najnoviju sramotu proevropske vlasti, koja je posle jednog

telefonskog poziva vladike Irineja povukla iz procedure sopstveni

predlog zakona protiv diskriminacije. Time je Tadi} ili neko s njegovog

dvora ponizio sve one koji su u~estvovali u pisanju zakona, ljude koji su

u~estvovali u javnoj raspravi, ministre koji su predlo`ili zakon,

skup{tinski odbor koji je zakon odobrio, vladu koja ga je predlo`ila.

Naravno da je problem osiono pona{anje crkava predvo|enih SPC-om,

koje misle da smo svi mi njihovo stado ovaca, koje ~e{u}i se jedne uz

druge, runo uz runo, ponizno kora~aju za njima, svojim pastirima. SPC,

na primer, ima mnogo |ubreta u svojoj porti, koje bi morala da o~isti pre

nego {to se usudi da ~isti Srbiju od ateista, homoseksualaca i drugih

slugu ne~astivoga. Neka SPC ispita koji je bo`iji izaslanik seksualno

zlostavljao decu, koji je bo`iji izaslanik stekao titulu {vercuju}i robu

preko Drine za vreme Milo{evi}eve blokade RS, koji je vladika zavr{io

teologiju za dva meseca, koji je vladika blagosiljao ubice, a koje su

vladike be`ale za vreme rata iz Hrvatske i Bosne i koji vladika sada

obr}e pare sa gra|evinskim firmama. 

Vladika Irinej je telefonirao, a pomagali su mu katoli~ki sve{tenici,

imami i sve{tenici evangelisti~ke crkve. Ne znam da li su me|u njima i

oni koji malo-malo pa od OEBS-a i SE tra`e za{titu kada im pravoslavna

mlade` ru{i bogomolje. Da li }e te verske zajednice, koje su se na pitanju

zakona protiv diskriminacije svrstale uz svoju pravoslavnu bra}u i

ekumenski podviknule Tadi}u, imati obraza da se OEBS-u i SE i ubudu}e

obrate za pomo}, iako su ovim gestom pokazale da ih evropski standardi

u za{titi ljudskih prava nimalo ne zanimaju.

I katoli~ka crkva u Hrvatskoj je poku{ala da spre~i dono{enje zakona o

borbi protiv diskriminacije, ali je nai{la na otpor koji joj je pru`ila

hrvatska dr`ava. I katoli~ka crkva u [paniji je poku{ala da spre~i

odr`avanje ~asova o seksualnom vaspitanju i gej-pravima, ali im je

{panska dr`ava rekla - non pasaran. Dakle, manji problem je pona{anje

crkava; problem je pona{anje dr`ave. I posle ove sramote, ko je iza{ao da

brani neodbranjivo, da kao krpa o~isti svinjariju? Pa, potpredsednik

vlade, zadu`en za evropske integracije, i ministar nauke, Bo`idar \eli}.

Stvar je veoma jednostavna, ka`e on, va`ne institucije u na{oj zemlji su

zatra`ile da se dodatno raspravlja o nekoliko aspekata ovog zakona. Te

Svetlana

Luki}



326

0
6

.0
3

.0
9

.

Vesna Raki}-

Vodineli}

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Povla~enje Zakona protiv diskriminacije odlikuje se dosad

neuobi~ajeno osionim pona{anjem vlasti. O zakonu je odr`ano nekoliko

serija javnih rasprava, potom je on pro{ao uobi~ajenu proceduru koja

prethodi skup{tinskoj. Ju~e popodne ~ula sam od jednog kolege u

Ministarstvu za ljudska i manjinska prava da je zakon povu~en pola

sata po{to je vladika Irinej Bulovi} pozvao predsedni{tvo. To ne sme da

se dogodi ni u jednoj dr`avi koja ozbiljno dr`i do sebe. Ako je ta~no da je

zakon povu~en na predlog crkve, onda se zaista mora postaviti pitanje

ne toliko uloge crkve, ve} pre svega uloge dr`avnih organa Srbije u toj

stvari. Kad je re~ o ulozi crkve, poznato je da hri{}anska crkva veliki deo

svoga u~enja zasniva na deset bo`jih zapovesti, i ja }u vas podsetiti da

deseta bo`ja zapovest glasi "ne po`eli tu|e". Vladika Irinej je po`eleo

tu|e, nije njegovo da se me{a u legislativni proces jedne dr`ave, nisu

njegovi zemaljski zakoni. On nema pravo time da se bavi. A onaj ko je

naredio da se zakon povu~e iz procedure je prekr{io drugu bo`ju

zapovest. Ako je to bio {ef dr`ave koji se na svom zvani~nom sajtu

deklari{e kao pravoslavni hri{}anin, onda bi morao znati kako ona

glasi: "ne pravi sebi idola, ne klanjaj mu se i ne slu`i mo}nima". 

Verske zajednice tvrde da nisu u~estvovale u javnoj raspravi. Kada

sekularna dr`ava donosi zakon, ona nikada ne organizuje javnu

raspravu kojom bi se obratila samo verskim zajednicama. Meni je

poznato da je odr`ano {est ili sedam debata o tome zakonu, svi koji su

zainteresovani mogli su da do|u. Verske zajednice, zna~i, tra`e neke

privilegije za sebe i na taj na~in diskrimini{u sve nas ostale. One

nemaju nikakva posebna prava u vo|enju debate o ovom zakonu,

njihova prava su ista kao va{a i moja, dakle, imale su pravo da u~estvuju

u dosada{njim debatama. Ponavljam, Ministarstvo vera je prihvatilo

tekst koji je prihvatila i Vlada. I najzad dolazimo do vlade - ko mo`e da

naredi vladi da povu~e predlog koji je utvrdila? Po na{em ustavu to ne

mo`e niko. Obrazlo`enje koje su oni naknadno dali, da treba doraditi

zakon, za mene je potpuno neverodostojno. Ne verujem da je vlada to

u~inila na sopstvenu inicijativu, nego po ne~ijem nalogu. Ne mogu u

ovom trenutku da tvrdim ko je li~no izdao taj nalog, ali je jasno da je

potekao iz Predsedni{tva. Ne tvrdim da je to u~inio predsednik, jer to

zaista ne znam, ali te{ko je verovati da je neko mogao to da u~ini bez

njegovog saznanja. I to je ne{to {to se ne mo`e dopustiti, tim pre {to

predsednik Republike potpisuje ukaz za progla{enje zakona - ako

smatra da ne{to u tom zakonu nije u redu, onda ima da se dr`i

procedure, ima pravo da odbije da potpi{e ukaz, pa se zakon vra}a u

va`ne institucije su imale pola godine da se izjasne o zakonu, ali nisu. A

za{to nisu? Zato {to ne `ele da sa ostalom marvom diskutuju o bilo

~emu, pa ni o ovom zakonu. Oni za sebe ho}e posebno pravo da

telefoniraju}i no} uo~i po~etka rasprave u parlamentu i da poka`u svoju

mo} nad {efom dr`ave i vladom. Hteli su da demonstriraju silu i uspelo

im je.

I za{to nam se obra}a ministar nauke, za{to }uti i krije se kao bedna

kukavica ministar za ljudska i manjinska prava, izvesni Svetozar

^ipli}? Ako \eli} ima potrebu da brblja kao i obi~no, za{to nam nije rekao

ne{to iz svoga resora? Da ga podsetimo, on je ministar nauke i njegovo

ministarstvo je nedavno odbilo da sa 2.500 evra godi{nje stipendira

de~aka koji je na evropskim takmi~enjima iz matematike dobio nekoliko

prvih nagrada. Odbijen je, jer se ne uklapa u ~uveno sveto pismo,

pravilnik mini-starstva po kojem stipendiju mogu da dobiju samo

srednjo{kolci, a ovaj de~ko je jo{ u osnovnoj {koli. I ima nema~ko

prezime. Sa prefiksom fon. 

\eli}u bi bilo bolje da pogleda najnovije rezultate me|unarodnog

istra`ivanja znanja u~enika iz prirodnih nauka, po kojima su na{a deca

ispod proseka u odnosu na svoje vr{anjake iz 59 zemalja. Jedna petina

na{ih |aka nije pokazala ni minimum znanja iz prirodnih nauka.

Najgore rezultate na{i u~enici su pokazali iz geografije. Tu su sli~ni

ministru Jeremi}u. On zna da su samo 54 zemlje priznale Kosovo, ali ne

zna kako su raspore|ene, ne zna da nas neke od njih okru`uju i da se

ve}ina njih nalazi u Evropi. 

Najbolje rezultate |aci su postigli iz biologije, jer svako na{e dete zna {ta

je VITA MINIMA. To je trik kome pribegavaju neke ̀ ivotinjske vrste kada

je napolju u`asno: one padaju u zimski san i tako sebi produ`avaju

`ivot. Svesti `ivot na najmanju mogu}u meru da bi ti {to du`e trajao, to

je lekcija koju su na{a deca odli~no nau~ila.

Tadi} je bio na biznis-forumu na Kopaoniku i izrekao nepojamne

gluposti, kao {to su - mi tro{imo vi{e nego {to zara|ujemo; siroma{ni }e

osetiti veliki nalet krize; ja kao predsednik Srbije sam do{ao ovde da kao

predsednik DS ~ujem {ta misle ekonomisti i ugradim to u politiku svoje

stranke. A ja }u, kao Svetlana Luki}, posmatrati Tadi}a i ~ekati nadu, u

strahu da }u umreti od smeha, jer je to najgora smrt.

Ovo je Pe{~anik, na po~etku dana{nje emisije govori profesorka prava

Vesna Raki}-Vodineli}.
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parlamentarnu proceduru. Dakle, ovakvo pona{anje se jednostavno ne

mo`e tolerisati. 

Svetlana Vukovi}: 

Radoje Domanovi}, Stradija, 13. mart 1905: Popovi piju, popovi se biju,

popovi ucenjuju. Pop jedan udari sve~ara u crkvi slavskim kola~em po

glavi. Pop jedan ustavi brzi voz za opkladu od deset litara vina. Pop

jedan od prilo`enog ~ar{afa za ~asnu trpezu na kome pi{e "Za pokoj du{e

mojoj dobroj materi" napravio {valerki ko{ulju. Pop opet jedan sveti

vodicu kroz prozor iz {prica. Pop jedan opsovao crkvenjaku boga u

oltaru i udario ga nogom u trbuh. Pop opet neki tu`en za pederastiju. O,

Gospode Bo`e, {ta se jo{ nije ~ulo i {ta se ne}e ~uti o ovom ili onom popu?

Mirko \or|evi}: 

A {ta je \ura Jak{i} zgre{io crkvi? On je negde potkraj 19. veka napisao

pesmu koja krasi sve antologije novije srpske lirike, koja se zove

Kalu|eri:

Gled'o sam vam metanije,

Kad varate Boga `iva;

Gled'o sam vas, gde se pije,

Gde se jede i u`iva.

Slu{'o sam vas, kad kunete

Svoje stado, svoje verne,

I kad Tajni prizovete,

Licemerni, licemerne!

Gled'o sam vas - ne da nisam,

Kad razbludom usplamtite;

Gled'o sam vas, ne da nisam,

Licemerni, upamtite!

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Ovaj ~in je, dakle, osion, licemeran, zato {to se glavni akteri pozivaju na

svoju pripadnost hri{}anskim crkvama, a kr{e osnovna pravila tih

crkava. I najzad, taj potez je strahovito glup. Za{to? Zato {to su takve

iste formulacije o zabrani diskriminacije s obzirom na versko

opredeljenje i s obzirom na izra`avanje polne pripadnosti sadr`ane u

evropskoj Konvenciji o za{titi ljudskih prava i osnovnih sloboda, koja je

ratifikovana 2004. Nas ta ratifikacija obavezuje zato {to se Konvencija

smatra sastavnim delom na{eg unutra{njeg pravnog poretka. Tu istu,

malo izmenjenu formulaciju sadr`i, recimo, i Zakon o javnom

informisanju koji zabranjuje takozvani govor mr`nje u javnom

informisanju, zabranjuje u sredstvima informisanja diskriminaciju na

osnovu verskog opredeljenja i iskazanog polnog opredeljenja. Dakle, mi

te zakone imamo - za{to je onda bilo va`no doneti antidiskriminacioni

zakon? Pa, ako nemamo taj zakon svaka diskriminacija na osnovu

ne~ijih li~nih svojstava mo`e se {tititi u krivi~nom, parni~nom

postupku, a eventualno i nekom upravnom postupku. Ovaj zakon

omogu}ava lak{u i jednostavniju za{titu. Ako je nemate, ljudi koji su

diskriminisani }e na kraju morati da potra`e za{titu svojih prava pred

Evropskim sudom za ljudska prava, koji dosu|uje 10 do 20 puta ve}e

naknade {tete nego bilo koji sud u Srbiji, pa }e onda dr`ava Srbija da

pla}a te ogromne naknade - a mogla je da ima ovakav zakon, da sanira i

sankcioni{e diskriminaciju bez pla}anja, merama koje taj zakon sadr`i.

Ako dr`ava Srbija, zbog toga {to nema ovakav zakon, bude osu|ena da

plati {tetu, ho}e li se predsednik vlade ili neko drugi ma{iti za bu|elar i

izvu}i novac koji treba da regresira dr`avi? 

Dakle, to je u`asno glup potez, licemeran, osion i totalno neozbiljan, on

sve aktere na na{oj politi~koj sceni ~ini sme{nim i dotrajalim. Svi oni

moraju da shvate da, bez obzira na taj visok stepen homofobije, bez

obzira na to {to se neke verske zajednice smatraju va`nijim od drugih,

zabrana diskriminacije takve vrste ve} va`i u Srbiji. Ako ho}emo da

diskrimini{emo ljude zbog verske pripadnosti, ako `elimo i smatramo

da je u redu da ih diskrimini{emo zbog njihove polne pripadnosti, onda

treba lepo da ka`emo - ne treba nam Evropska konvencija, idemo u svoj

rezervat i ne}emo vi{e da se pretvaramo da idemo u Evropu.

Jednostavno, to mora da se shvati, te odredbe va`e i obavezuju nas. A

stvar je samo u tome da se obezbedi lak{i put za{tite i manja

optere}enost dr`ave putem izricanja raznih vrsta sankcija. A ovako, oni

sve nas zajedno izla`u ne samo podsmehu, dovode u pitanje ozbiljnost

na{e dr`ave, nego nas ba{ u ovoj ekonomski lepoj i izglednoj godini

izla`u mogu}nosti da sopstvenu glupost jako skupo platimo.
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vladanja u zatvoru. Istoga dana ministarka pravde razre{ava upravnika

zatvora u Po`arevcu, koji je dao izjavu o Bracanovi}evom dobrom

vladanju. Odmah da ka`em, Vrhovni sud nije vezan mi{ljenjem

upravnika zatvora i on mo`e i nezavisno od tog mi{ljenja doneti odluku.

Dakle, emituje se toliko upitnih politi~kih i pravnih poruka da to ni

mnogo ja~a dr`ava od ove ne bi mogla da izdr`i, a da neko ne da ostavku.

A ako ne da ostavku, onda bi neko u vladi morao hitno da bude smenjen,

ina~e }e poslednji tragovi njene verodostojnosti potpuno i{~ileti.

Svetlana Luki}: 

Podsetila si me na izjavu Mrkonji}a koji je rekao da je Milo{evi} heroj

nad herojima. Naravno, povod je bila ha{ka presuda srpskom dr`avnom

vrhu zbog onoga {to se de{avalo na Kosovu. Kada su neke ~lanove

prodemokratskih snaga upitali {ta misle o toj izjavi, oni su odgovorili da

je to kako }e se ko o tome izjasniti privatna stvar. Onda je Duli} rekao da

su mu ve} degutantne te pri~e o pro{losti. Ispada da je stav prema

Milo{evi}evom re`imu i nasle|u postao privatna stvar opsesivnih

pojedinaca.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Savladavanje pro{losti u Srbiji zaista je prestalo da bude javna stvar.

Ljudi koji poku{avaju da javnost podsete na preovla|uju}e mra~ne

elemente pro{losti smatraju se }udljivim zlopamtilima koja ne}e da

gledaju napred. To je poku{aj odbrane sada{nje vlasti od priznanja

sopstvenog politi~kog poraza, jer su, da bi ostali na vlasti, morali da

prihvate one koji oli~avaju mra~nu pro{lost. Zatrpavanje pro{losti je

dobilo formalni oblik u onoj nepismeno napisanoj Deklaraciji o

pomirenju. Izjava Mrkonji}a da je Milo{evi} heroj bila bi njegova

privatna stvar da on nije ministar u Vladi Republike Srbije. A {to se ti~e

odsustva reakcije ostalih ministara u vladi, a naro~ito premijera, to je,

naravno, pitanje shvatanja njihove uloge u celoj toj pri~i. Ako oni

smatraju da ih mnogo vi{e obavezuje taj sporazum o pomirenju DS i

SPS nego {to ih, na primer, obavezuje Zakon o saradnji sa Ha{kim

tribunalom, onda im valja re}i da je zakon vi{i akt od autonomnih akata

politi~kih stranaka. Ja se teorijski i prakti~no bavim pitanjem

prevladavanja pro{losti u Srbiji i spadam u one koji smatraju da se

pro{lost mora prvo sagledati, da se s njom ~ovek mora suo~iti da bi je

prevladao, jer neprevladana pro{lost upravlja budu}no{}u jednog

dru{tva. To {to je \in|i} ubijen nije bila stvar njegovog temperamenta

Svetlana Luki}: 

Taman smo nekako priveli kraju analizu slu~aja Milandin Kova~evi}, a

ministar spoljnih poslova je izrekao kona~nu presudu rekav{i da je

odgovornost isklju~ivo na konzulu i vicekonzulu koji su bili u Njujorku.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Zaista moram da se zapitam odakle on to zna i odakle mu pravo da to

ka`e - da li je jo{ neko odgovoran za izdavanje putne isprave koja je

zapravo falsifikat, pa je u tom smislu posledica izvr{enja krivi~nog dela,

to mo`e da ka`e samo sud. ^ula sam za njegovu izjavu da je izvr{ena

interna istraga, to zna~i da u tome nije u~estvovala ni policija, ni javno

tu`ila{tvo, a bez policije i javnog tu`ila{tva ~ak ni u Srbiji nema

krivi~no-pravne istrage. Prema tome, samo sud posle sprovedenog

postupka mo`e da ka`e ko je odgovoran, kada krivi~na presuda postane

pravosna`na, ako do nje uop{te do|e. Ministar, ma kako dobro on o sebi

mislio, uop{te nema dr`avna ovla{}enja da tako ne{to ka`e. Pa se onda

pojavio predsednik Republike koji je tako|e ustvrdio da su odgovorni

vicekonzul i konzul kao kadrovi koje je postavila ranija vlast i za koje

oni ne odgovaraju. 

Onda smo mogli da pro~itamo izjavu ranijeg vicekonzula Stevanovi}a,

koji tvrdi da je smenjen krajem jula 2007. kada su i {ef dr`ave, a i

ministar inostranih poslova bili isti ljudi koji su to i danas. [tavi{e, on

je u toj izjavi ustvrdio da je ukaz ili odluku o imenovanju vicekonzula

Milo{evi}a, za koga sada Vuk Jeremi} tvrdi da je kriv za izdavanje

la`nog paso{a, postavio sam Vuk Jeremi}. I to je sada kao nekakva

televizijska serija, ili kao [eherezadine pri~e koje }e se pri~ati 1001 no}.

Ono {to najodgovorniji akteri, bez obzira da li su subjektivno ili

objektivno odgovorni zbog mesta na kome se nalaze, moraju da shvate

je da zaga|enje politi~ke scene ne poti~e od medija, koji samo ovako ili

onako obra|uju informacije, nego od njih. 

U veoma kratkom roku smo imali Miladina Kova~evi}a, sada imamo

povla~enje zakona iz procedure, pa je policija iznenada na{la 72.000

zaturenih potpisa podr{ke gra|ana jednom drugom va`nom zakonu. Pa

imamo pronala`enje navodnih ostavki ranijih ~lanova SRS na stolu

jednog od ~lanova SRS. Ljudi na vlasti veoma ~esto govore da ih previ{e

napadaju. Pa, ko emituje te turbulencije ako ne vlast? U jednoj ovako

slaba{noj dr`avi koja je ugro`ena mnogo ~ime i sa mnogo strana takvo

proizvo|enje skandala je apsolutno nepodno{ljivo. Vrhovni sud donosi

odluku o prevremenom pu{tanju Bracanovi}a na slobodu zbog dobrog
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izbora, makar izme|u goreg i lo{ijeg, kao {to uglavnom imamo, onda se

postavlja pitanje {ta mo`emo da o~ekujemo. Slede}i stadijum je da }e

nam biti svejedno `ivimo li u autokratiji ili demokratiji. I to je povoljniji

razvoj doga|aja, a nepovoljniji bi bila potpuna dru{tvena anomija

izazvana ekonomskim razlozima. Na{a vlada kao da se uop{te nije

osvestila u pogledu te`ine ekonomske situacije u kojoj se nalazimo. Da

se osvestila ne bi sedela na Kopaoniku, nego u Beogradu, u Kragujevcu

i u Novom Sadu, negde gde treba da sedi, i tra`ila na~ina da neminovne

udare krize nekako amortizuje, da {to manje ljudi bude pogo|eno. Kada

neko dru{tvo zapadne u anomiju u vreme te{kih ekonomskih potresa,

potrebne su decenije za oporavak u najelementarnijem smislu re~i. I u

politi~kom i u ekonomskom, egzistencijalnom smislu, ovo dru{tvo tone

samo u sebe, bez snage da pru`i otpor. Ve}ina na{ih gra|ana nema

snage da prona|e racionalan na~in otpora, a iracionalan na~in vodi u

dru{tveni haos. Treba se uozbiljiti. A kako uozbiljiti ljude koji su do te

mere spremni da se igraju dr`avom? Neki ministri u vladi moraju da

budu smenjeni, moraju! I zaista, i predsednik vlade, i parlament i vlada

moraju pod hitno da se uzmu u pamet.

(The Communards - Lover Man)

Svetlana Luki}: 

Govori dramaturg Ivan Medenica.

Ivan Medenica: 

Ustane{ ujutru, opere{ zube, sedne{ da popije{ kafu i `ivot ti ode

dovraga. Vlada republike Srbije povla~i zakon kome je prethodno sama

dala zeleno svetlo, zato {to je intervenisala Srpska pravoslavna crkva.

Stra{no je da je u ovoj zemlji problem zakon o borbi protiv

diskriminacije. Ova dr`ava je odbila da raspravlja o zakonu koji reguli{e

ljudska prava. Znaju li gra|ani uop{te {ta taj zakon podrazumeva? To je

jedan krovni zakon, on ne zadire u delikatna pitanja koja bi mogla da,

eto, uznemire verske zajednice ili gra|ane, tipa legalizacije gej-brakova

i njihovog usvajanja dece. Ne, u pitanju su elementarni standardi

ljudskih prava koji se ti~u zabrane bilo kakve diskriminacije po

nacionalnoj, verskoj, rasnoj, polnoj, seksualnoj i drugim osnovama.

Radi se o ne~emu najelementarnijem. Mi dovodimo u pitanje ne{to {to

je bazi~ni civilizacijski standard u celokupnom na{em okru`enju, osim

u Bosni i kod jo{ par suseda koji nisu u EU. Mi kao da ba{ volimo da

svakim danom idemo po jedan korak unazad.

ili karaktera. Njega je ubila mra~na pro{lost Srbije, bez obzira ko je

potegao oroz.

U poslednjih nekoliko dana Vrhovni sud Srbije doneo je dve odluke o

kojima pravno ne mogu ni{ta da ka`em, jer ih nisam pro~itala, pa }u

zato govoriti samo o njihovim politi~kim posledicama. Prvo, ukinuta je

prvostepena presuda Uro{u Mi{i}u, koji je bio okrivljen da je poku{ao da

ubije jednog policajca na utakmici. Po onome {to sam mogla da ~ujem

od portparolke Vrhovnog suda, presuda je ukinuta zbog bitne povrede

odredaba krivi~nog postupka. U zakonu o parni~nom postupku postoji

formalno pokri}e za to, ali u pitanju je {iroka formulacija u koju mo`e

da se uklopi bilo {ta. Ukidanje te presude izazvalo je dosta `estokih i

nepovoljnih reakcija. Ubrzo posle toga, Vrhovni sud donosi odluku o

prevremenom pu{tanju Bracanovi}a iz zatvora, a posle toga ministarka

pravde smenjuje predsednika zatvora, prosto zato {to nije u situaciji da

smeni Vrhovni sud. Mi se sada nalazimo pred op{tim izborom sudija,

mislim da bi javnost morala jako da pazi ko }e u}i u novi saziv visokog

saveta sudstva, jer visoki savet ima zadatak da kao jedini ovla{}eni

predlaga~ narodnoj skup{tini republike Srbije predlo`i kandidate za

nove sudije. Bi}e zaista pravi test videti imena i prezimena ljudi koji }e

~initi budu}i pravosudni savet, a neka od njih su ve} poznata. Od {est

sudija ~ija sam imena videla, ~ula sam samo za jednog, a verujte mi da

poznajem veliki broj sudija. Va`no je videti i ko }e do}i iz redova

profesora prava i advokature. Kada se utvrdi ko su ti ljudi, mo}i }emo

ta~no da znamo {ta nas ~eka, da li ovo {to imamo i sada, a to je veoma

lo{e, ili nas mo`da ~eka i ne{to jo{ mnogo gore. 

Vlast je emitovala mnogo negativnih poruka, koje su bile nepotrebne.

Nikakva korist ni za koga nije postignuta ni u slu~aju Miladina

Kova~evi}a, pa ~ak ni za njega samog, jer njega su|enje ~eka i u Srbiji,

jer on negde mora biti procesuiran. Nije postignuta korist ni ovim

sramotnim povla~enjem zakona o zabrani diskriminacije, jer }e ~ak i

oni homofobi~ni morati da pla}aju iz svog d`epa za neodgovorno

pona{anje na{ih vlasti. Niko ne mo`e da ima koristi od ponovnog

su|enja Uro{u, niko ne mo`e da ima koristi od toga {to je Bracanovi}

pu{ten iz zatvora tri meseca pre nego {to mu je istekla kazna. Vlasti u

okolnim dr`avama se uzdr`avaju od nepotrebnih poteza. Zastra{uju}e

je {to se kod nas gubi ~ak i mogu}nost izbora manjeg zla. Za razliku od

nekih va{ih sagovornika, do sada nisam imala problem sa izlaskom na

glasanje. Ali sada se javlja nere{ivo pitanje: koje je zlo ve}e? Ako vi{e ni

u tim formalno demokratskim okvirima ne budemo imali mogu}nost
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Opet nam se obznanilo da ne postoji jedinstvo u ovoj vladi, ~ak ni oko

bazi~nih stvari, u koje spadaju pitanja ljudskih prava. Ona su za na{u

javnost potpuno irelevantna. Koncept ljudskih prava ovde se shvata kao

neko stra{ilo EU koje nam se name}e i sad to nekako moramo da

preguramo da bismo u{li tamo. Potpuno su zamenjene teze, jer se ne

shvata da su ljudska prava ne{to {to je potrebno ovom dru{tvu. Ako

nama kao dru{tvu nisu bitna ljudska prava, za{to nam je onda bitna EU,

za{to da budemo deo porodice evropskih naroda? Zbog finansijskih

beneficija, samo zato da bismo bez problema mogli da putujemo do

Trsta ili Soluna, da kupujemo ga}e i patike, je li to dru{tvena potreba

Srbije? Ili je u pitanju potreba da u~estvuje{ u `ivotu jedne demokratski

ure|ene zajednice kakva je EU. Ako je nama problem ne{to {to defini{e

EU, {ta }emo tamo, za{to se zavaravamo? Hajde svi da ka`emo - Toma

Nikoli} je u pravu. Ovde elita nema potrebu za ulaskom u EU. ^uo sam

da je demokratama slu~aj Sava centra do{ao kao kec na jedanaest, jer

ve} du`e vreme ne mogu da podnesu tog direktora. Ali on je o~igledno

nekome bitna figura, tako da demokrate nisu uspele da iskoriste ovu

{ansu. Dakle, on je opstao samo zbog o~uvanja koalicionog sporazuma.

Uzmimo malo {iri kontekst za ovu aferu sa SPC. Zanimljivo je {to se u

svetu desilo ono {to se ovde ne de{ava, a to je da kada crkva napravi neki

potpuno neprihvatljiv gest, gaf, skandal, aferu, mora da se povu~e i

mora u najmanju ruku da se izvini, ako ne i da podnese odre|ene

konsekvence. U Nema~koj je {tampa napravila revoluciju od te teme,

do{lo je do sukoba na najvi{em nivou izme|u kancelarke Angele Merkel

i pape Benedikta XVI, {to ima posebnu, specifi~nu te`inu zato {to su

oboje Nemci. Dakle, nije se Angela Merkel sukobila sa bilo kojim papom

nego sa nema~kim papom. Skandal se ukratko sastoji u tome da je papa

rehabilitovao biskupa Ri~arda Vilijamsona koji je ~lan

ultrakonzervativne katoli~ke organizacije Svetog Pia X, i koji je ponovo

dao jednu izjavu kojom se relativizuje holokaust, rekav{i na {vedskoj

televiziji da nije bilo gasnih komora i da je u holokaustu stradalo

300.000 do 400.000, a ne {est miliona Jevreja. Na to je nema~ka dr`ava

reagovala, jer u Nema~koj mo`e o svemu da se vodi polemika osim o

holokaustu i njihovom nasle|u iz perioda nacizma; to ne mo`e ni u {ali,

a kamoli ozbiljno da se dovodi u pitanje. Ozbiljan sukob na liniji

nema~ke vlasti i katoli~ke crkve zavr{io se tako {to se prvo doti~ni

nadbiskup izvinio, preformulisao, dodu{e vrlo traljavo, svoju izjavu, a

onda je papa eksplicitno rekao da neko ko podr`ava ili abolira,

relativizuje holokaust ne mo`e da obavlja funkciju biskupa katoli~ke

crkve, na {ta je Angela Merkel vrlo pomirljivo reagovala. Dakle, crkva se

Mislim da }e sve to da legne na rudu, taj zakon }e biti izglasan, ali je

politi~ka {teta ve} napravljena. Ivan Andri} je to besprekorno

formulisao u Skup{tini - derogirane su dve najzna~ajnije dr`avne

instance, vlada i parlament, jer su i parlamentarni odbori dali zeleno

svetlo zakonu i on je na predlog vlade danas trebalo da u|e u raspravu.

On je pitao koja je to sila iznad vlade i zakona u ovoj zemlji, da li je crkva

ta koja ima pravo da vru}om telefonskom linijom urgira kod

predsednika dr`ave da se povu~e predlog zakona. To se nadovezuje na

ne{to {to traje od septembra: mi imamo parlament koji ne funkcioni{e,

za {ta su nam kao krivi jedni i drugi radikali. Nisu oni problem, problem

je DS kao vode}a partija u vladi, koja do pre par dana nije uspela da se

izbori ni za promenu skup{tinskog poslovnika. Mi ovde imamo, kako je

opet Ivan Andri} rekao, d`amahiriju - crkva se najdirektnije me{a u

poslove dr`ave. I to im nije prvi put, jer su i statutu Vojvodine imali {ta

da prigovore. Crkva se upli}e u dr`avne stvari bez ikakvih konsekvenci,

u vlastitom interesu koji nije i religijski interes. Seti}emo se

gra|evinskih firmi na Kosovu i ostalih afera u kojima je crkva pokazala

da nije gadljiva na pare i mo}. 

Slede}i problem je nejedinstvo vlade. Ve} nekoliko meseci unazad

pratimo kako se ministri me|usobno dezavui{u, i to na veoma ozbiljnim

pitanjima. Rasim Ljaji} je danas pitao da li }emo ubudu}e svaki predlog

zakona morati da dajemo na verifikaciju crkvenim zajednicama, pa da

tek ono {to dobije zeleno svetlo od SPC i ostalih mo`e da u|e u

skup{tinsku proceduru? On ka`e da ga niko ni{ta nije pitao o tome. To

je vi{estruki skandal. U pet do dvanaest se uklanja zakon od zna~aja za

ulazak ove zemlje u EU, za dobijanje bele {engenske vize i za

upristojavanje srpskog dru{tva, divljeg, raspusnog, ogrezlog u

netoleranciju, diskriminaciju i amoral. To je su{tinska stvar. Od

parlamenta se po hiljaditi put pravi farsa, a u vladi se ispoljava

o~igledna nesloga. Onda je predsednik dr`ave zagrlio svoja dva drugara

sa ko{arke i rekao - buddies, hajde pomirite se. To je koncentracija tako

stra{nih problema da je i samo ova poslednja afera dovoljan razlog da

ova vlada padne. Ova vlada mora da podnese najrigoroznije

konsekvence za sve {to je radila u poslednjih {est meseci, a to zna~i da

padne.

Afera u Sava centru od pre nedelju dana se opet ti~e ljudskih prava, u

konkretnom slu~aju prava seksualnih manjina. Tu smo videli i jedan jo{

ve}i problem - Kova~evi} iz ministarstva za ljudska i manjinska prava

tra`io je sankcije za direktora Sava centra, ali od toga nije bilo ni{ta.
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zakona o odre|ivanju dr`avne tajne. To je to prokletstvo - svaka

demokratska vlast posle Milo{evi}a je shvatala da odre|eni instrumenti

Milo{evi}evog re`ima mogu da im odgovaraju. I kao, dok smo opozicija,

principijelno se borimo protiv toga, ali kada do|emo na vlast, e, onda se

vizura malo menja, postajemo good guys, {to zna~i - mi ovo ne}emo

zloupotrebiti, ali ne}emo ni menjati da ne bismo izbili sebi adut iz ruke.

Kada ~itate komentare tekstova na internetu, vidite da konsenzus

gra|ana, ~ak razli~itih ideolo{kih opcija, nikad nije bio ovoliki - jer ste

im udarili po d`epu, a to svi razumeju - kao kod ovog slu~aja progla{enja

finansijskog podmirivanja Kova~evi}a dr`avnom tajnom. Svi su se

slo`ili da to ne treba raditi. Pogotovo od raspada SRS mnoge su se stvari

na na{oj politi~koj sceni izmenile i relativizovale. Nimalo nas ne bi

~udilo da sutra vidimo Tadi}a i Tomu Nikoli}a u istoj vlasti. 

Kada govorimo o izborima i mom gra|anskom zahtevu da oni budu

raspisani, mislim da bi DS i{lo u korist da izbori budu raspisani {to pre,

jer ipak jo{ nisu ispucali sve kredite. Svako odlaganje odluke o

raspisivanju novih izbora nas dovodi u situaciju pogor{anih

ekonomskih prilika, tokom godine mo`emo da o~ekujemo ozbiljan

finansijski udar, {to zna~i pad standarda i socijalno nezadovoljstvo, a

na talasu socijalnog nezadovoljstva dobijaju samo demago{ke opcije.

Ako izbori budu tek za godinu dana, mislim da su mnogo ve}e {anse da

nam se Ko{tunica u kombinaciji sa Tomom Nikoli}em vrati na vlast, u

kojoj bi DS mo`da bila ono {to je sada SPS, mali jezi~ak koji im je

potreban da imaju ve}inu. Nesposobnost predvi|anja situacije ve} nas

je dosta ko{tala. Mo`da nam je onaj koji je 5. oktobra rekao "ovo je

Vajmarska republika, pazite se" delovao kao ptica zloslutnica, paranoik.

Danas nisam u stanju da se ozbiljno suprotstavim takvom pore|enju.

A oni se, {to bi Nenad Proki} rekao, blesavo cerekaju, ne uvi|aju}i da

{uma gori, tu, njima ispred nosa. Kao da imamo posla sa - namerno

upotrebljavam taj prezreni komunisti~ki izraz - odnaro|enim,

otu|enim politi~kim sistemom. Nije ih sramota da {est meseci sav

narod prati njihove finansijske zloupotrebe u parlamentu, slu{a koliko

napla}uju svoje dnevnice, putne tro{kove. [to re~e Ivan Tasovac pre

neki dan - kada bi se samo sredstva za nadoknadu ~lanovima RIK-a

iskoristila za pove}anje plata u filharmoniji, to bi nam bilo vi{e nego

dovoljno. Predstavnici dr`ave kradu sopstveni narod, i ja sam siguran

da bismo se po tom pitanju i vi i ja na{li na istom terenu sa nekim

glasa~em radikalne partije. Njihova odnaro|enost prevazilazi sve

ideolo{ke podele, jer se vidi da su manje-vi{e toliko interesno povezani,

povukla, povukao se sam akter te afere, ~ovek je proteran iz Argentine i

u roku od 10 dana je morao da napusti zemlju. 

To je primer kako se takve stvari re{avaju u svetu. Postavlja se pitanje

jesmo li mi jedina d`amahirija u Evropi u kojoj crkvene institucije

re{avaju politi~ka pitanja. ^ak mi je i ru`no da podse}am da je sama

crkva veoma suspektna u smislu brojnih afera koje ima, od onih koje se

ti~u privrednog kriminala do afera koje se ti~u - a to je najve}a mogu}a

ironija - upravo onoga na {ta sada pucaju, a koje visoke sve{tenike SPC

otkrivaju kao pedofile, i to upravo sa de~acima, a ne devoj~icama. Dakle,

imamo dvostruki standard, {to je licemerje. Sukob izme|u gej aktivista

i gay in the closet, ~itaj odre|enih velikodostojnika SPC.

Nije nikakav problem {to je Mrkonji} izjavio da je Slobodan Milo{evi}

"heroj nad herojima", on u to veruje, a verovatno veruju i mnogi drugi

socijalisti. Ali s obzirom da si ih ti primio u koaliciju i da su na taj na~in

postali deo tvog organizma, onda i ti prihvata{ njihovo nasle|e. Duli} je

pre neki dan u Ka`iprstu rekao otprilike - ja sam bio mlad kada je

Milo{evi} bio na vlasti, {ta nas se to ti~e, ne{to u tom smislu. Pa to je

skandalozna izjava, naravno da nas se ti~e! ̂ ove~e, uzmi ~itaj malo neke

knjige, gr~ke tragedije, ~itaj o prokletstvu predaka, nasle|ivanju greha

iz generacije u generaciju, ili ~itaj, ako ti je to bli`e, pravnu literaturu -

ti preuzima{ prava i obaveze tvoga prethodnika. Do{ao si na odre|enu

funkciju, preuzima{ prava i obaveze, a samim tim i odgovornost. Zna~i,

postoji neki kontinuitet. Neki mladi nema~ki politi~ar bi po toj logici

mogao da ka`e - ne interesuje nas pitanje nacisti~ke Nema~ke i

holokaust, ja tada nisam bio ni ro|en. Taj stepen banalnosti i amorala

ne mo`e sebi da dozvoli ni "obi~an" gra|anin ili intelektualac, a kamoli

neko na visokoj funkciji. Nasle|e nas odre|uje u velikoj meri, ali ne

samo u prakti~nom smislu, zato {to moramo da zavr{imo saradnju sa

Ha{kim tribunalom - nego nas odre|uje kao dru{tvo. Mi se nismo

odredili po pitanju toga da li kod nas vi{i stepen ljudskih prava imaju

manjine ili optu`eni za ratne zlo~ine. Nekada imate utisak da ve}a

ljudska prava imaju optu`eni za ratne zlo~ine.

Zato mi je taj stepen politi~ke, intelektualne, moralne neodgo-vornosti

zaista nepojmljiv, kao da trenutnu vlast sa~injava neka pijana,

razbaru{ena grupa drugara na nekom provincijskom fudbalskom

terenu. Malo se tuku, pa se malo zagrle, pa kao, "mir, mir, mir, niko nije

kriv" - i nema konsekvenci. Imamo slu~aj Kova~evi}, koji je progla{en

dr`avnom tajnom i javnost apsolutno ima pravo da pita za{to. Slu{ali

smo [abi}a pre neki dan, koji osnovni problem vidi u nepostojanju



338

0
6

.0
3

.0
9

.

Teofil

Pan~i}

Koalicija, i to nebeska, Sveta Natkoalicija, koju ~ine Srpska pravoslavna

crkva, Rimokatoli~ka crkva u Srbiji, Slova~ka evangeli~ka crkva i

nekoliko njihovih manjih partnera. E, kada Nebeska Koalicija (izabrana

ne od naroda nego od Boga li~no - za {ta je nepristojno tra`iti

materijalne dokaze) slo`no izrazi nezadovoljstvo nekim predlo`enim

zakonskim re{enjem Zemaljske Koalicije, onda ovoj potonjoj, kako stoje

stvari, ne preostaje drugo nego da skru{eno povu~e svoj predlog iz

opticaja, pa da vidi {ta }e posle s njim, sinjim kukavcem. Upravo se to

nare~enog dana dogodilo sa predlogom Zakona o zabrani

diskriminacije, jednog od onih koji spadaju u obaveznu korpu

"evrointegracijskih zakona".

Prime}eno je ve} da su Crkve uputile svoj prigovor doslovno u

poslednjem trenutku, iako javna rasprava o ovom zakonu odavno traje.

Da je i to neka vrsta opstrukcije evrointegracijskog posla - u osnovi

srodne onoj radikalskoj - tako|e je sasvim jasno. Najpogre{nije od

svega, ipak, bilo bi ljutiti se sada na vrh SPC i ostalih "tradicionalnih"

verskih zajednica zato {to im smeta dosledna sekularizacija dru{tva,

liberalan odnos prema seksualnim i rodnim manjinama, te pravo

"vernih ov~ica" na koje Pastiri pola`u ekskluzivno pravo da slobodno

menjaju "stado" ili pak da ne budu ni u jednom, i zaludno je besneti zato

{to vrhovi Klera ne}e mnogo birati sredstva da Srbiju zadr`e u okvirima

onog i onakvog sveta u kojem se njih za sve pita. A ako sve to jo{ malko

udalji Srbiju od "bezbo`ni~ke Evrope" (o kojoj jedan Racinger ne misli

ni{ta lep{e i bolje od najzatucanijeg ovda{njeg vladike), pa i to je lepa

vajdica...

Dakle, ono {to se dogodilo petog marta - i sa ~ime se jo{ sva{ta mo`e

dogoditi slede}ih dana - jeste prvorazredni skandal i svinjarija, ali bilo

bi nepodno{ljivo lako razvla~iti sada zbog toga nekog Amfilohija,

Irineja ili nekog iz beogradske ispostave Svete Stolice. Ovo je zakuvala

sekularna, civilna vlast, jedino nadle`na za dono{enje i sprovo|enje

zakona. Problem koji imamo je problem s njom, a ne sa `ivopisnom

Slo`nom Bra}om pod kamilavkama. 

Dobro, ali za{to je vlast tako pani~no i kr{e}i sopstvena pravila i

procedure povukla iz opticaja ("ne doradu", mo`e{ misliti) predlog

Zakona o zabrani diskriminacije? Kao i gotovo uvek kada sada{nja vlast

napravi kakvu simboli~ki krupnu brljotinu, radi se o kombinaciji

nekoliko faktora, sve jedan drugom do uva, sve bolji od boljeg. Ti razlozi

su: strah, nesigurnost, predrasude, neznanje.

da je jedino problem u tome {to Toma Nikoli} ne mo`e da jede deo tog

kola~a. 

To je jedan nivo problema, drugi nivo je {to nema kriti~ne mase, ne ba{

da pokrene revoluciju, jer o~igledno istorijski uslovi nisu pogodni za to,

iako ja mislim da su svi elementi tu, ali mi nije jasno kako nema bar

nekog gra|anskog protesta. U roku od nedelju dana gledao sam jedan

jako lo{ srpski film i jednu jako lo{u predstavu po doma}em tekstu. Oba

su pisali vrlo mladi autori, u oba osnovu si`ea predstavlja potreba

mladog ~oveka da dobije vizu, i ja to shvatam, to jeste problem. Ali,

imam utisak da oni ne mogu da shvate za{to ne mogu da do|u do vize i

ko je za to odgovoran. Ne shvataju da treba da iza|u na ulice, jer je vlada

onemogu}ila da skup{tina raspravlja o zakonu koji bi im omogu}io

lak{i odlazak u inostranstvo. Ne, oni to ne shvataju. Na kraju do|emo do

demagogije gradona~elnika, koji otprilike ka`e, za{to bismo se bavili

Sava centrom, kada treba da gradimo mostove. Na vlasti ste u gradu ve}

skoro deset godina, za{to niste napravili bar jedan pontonski most? I

tako zatvorimo krug, i stignemo do pitanja: da li je dru{tvo koje ne

shvata zna~aj ljudskih prava en général, koje je do te mere

neemancipovano, sve gleda crno ili belo, za ili protiv, il' si sa mnom ili

protiv mene - da li je takvo dru{tvo zaslu`ilo da u|e u porodicu

evropskih naroda? [ta }emo mi Evropi, u krajnjoj liniji? Stalno mislimo

da smo geostrate{ki toliko zna~ajni da oni ne mogu bez nas. Mo`da }e

nas primiti u nekom od poslednjih turnusa, sa nezavisnim Kosovom.

Hajde da glasno postavimo pitanje kome je ovde Evropa potrebna. Pre

deset godina sam anticipirao da }e najve}e isku{enje za nas biti

trenutak kada na{i po~nu da nas izneveravaju; to se de{ava sada - nas

na{i ostavljaju na cedilu. I zato je beznade`no.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Ivan Medenica. Kao {to ste ~uli, svi smo se jako uzbudili zbog

zakona o zabrani diskriminacije. O tome su za na{ sajt pisali i sociolog

religije Milan Vukomanovi}, biolog Biljana Stojkovi} i Teofil Pan~i}.

Svetlana Vukovi} }e vam sada pro~itati delove Teofilovog teksta.

Teofil Pan~i}: Strah, nesigurnost, predrasude i neznanje

Do ~etvrtka, petog marta 2009, mogli smo verovati da Srbijom vlada

koalicija Demokratske stranke, G17, Socijalisti~ke partije Srbije, i

nekoliko njihovih manjih partnera. Koalicija je mo`da ~udna (a mo`da i

nije), ali je, takva kakva je, ishod demokratskih izbora. Sada je,

me|utim, jasno da i nad ovom profanom, zemaljskom koalicijom ima
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demokratije, one su nastale isklju~ivo kao rezultat {irenja prava glasa.

Vrlo je va`no da se razume da politi~ke stranke ne nastaju iz ne~ije ideje

ili zbog neke ideologije, one nastaju kao organizacije koje mogu da

organizuju probleme parlamentarne demokratije. Pravo glasa se {iri od

~etrdesetih godina 19. veka u Britaniji i Francuskoj i sa svakim novim

zakonom dobijate desetine ili stotine hiljada novih glasa~a. Nove

glasa~e treba nekako organizovati, pridobiti njihove glasove, objasniti

im da treba da koriste taj glas, jer jo{ uvek nemaju svest da su u poziciji

da zaista uti~u na bilo {ta. Treba ih pridobiti za sebe, i, ono {to je

najva`nije i {to je mo`da i bio okida~ za stvaranje modernih politi~kih

stranaka, treba kontrolisati izbore. Svi su oduvek hteli da kradu na

izborima, to nije nikakva na{a inovacija, ali upravo zato nastaju

institucije, na prvom mestu politi~ke stranke - da kontroli{u ispravnost

izbornog postupka. 

Prva registrovana politi~ka stranka bila je Liberalna stranka u Velikoj

Britaniji, osnovana 1877. godine. Na{e stranke su se registrovale 1881.

godine, ~im je prvi zakon to omogu}io. U roku od dva dana prijavljene su

Narodna radikalna stranka Nikole Pa{i}a, Naprednjaci i ne{to kasnije

iste godine Liberalna stranka. Na{i istori~ari vole tim povodom da ka`u,

eto, {ta su ~etiri godine, mo`da bi partija kod nas bilo i pre da je bilo

zakona koji to omogu}ava. Onda ka`u - uzeli su imena sa Zapada. Ta~no.

Radikalna stranka je preuzela ime od francuskih radikala, Liberalna od

Britanaca i od Francuza, a ova koja se zvala Napredna je zapravo bila

konzervativna, tako|e preuzeta sa Zapada. Te stranke su bukvalno

prepisale programe svojih zapadnih uzora, prevele ih od re~i do re~i na

srpski. Tu na{a istoriografija zastaje i vrlo samozadovoljno ka`e - mi i

Englezi smo isto. 

Me|utim, kada se pogleda sve ostalo, vidi se da tu prestaju sve sli~nosti

sa Velikom Britanijom. Na~in nastanka stranaka kod nas je bio potpuno

obrnut. Na{e stranke su nastale u centru Beograda, u krugu dvojke, ili

da budem jo{ preciznija, u kafanama na Terazijama. Nikakve veze

izme|u unutra{njosti Srbije i tog centra nije bilo, nikakav zahtev

unutra{njosti Srbije nije postojao, niti bi ga iko ikada saslu{ao i da je

postojao. Razlog nije bila organizacija novog glasa~kog tela nego su -

sada dolazim do klju~nog mesta, koje je vrlo va`no i za tada{nje i za

dana{nje stranke - stranke nastale me|u prijateljima, drugarima,

porodicom i naj~e{}e kumovima. Dakle, oni sede u kafani i misle da se

sla`u, jer se vole. Njihova klju~na odrednica je to {to se vole, {to su

porodica ili {to su povezani nekom vrstom veza koje ni najmanje nisu

Izvor straha je krhkost njihove pozicije, tog straha bilo bi zasigurno

manje da nema tolike nesigurnosti, a nesigurni su jer su u pitanju

mahom ljudi bez ~vr{}ih ube|enja, prelivode i oportunisti; zato ih se

tako lako da upla{iti i pokolebati, naro~ito kad im se podvikne sa nekog

tradicionalnog mesta mo}i, sa izvora nekog neupitnog, patrijarhalnog

Autoriteta. To je prirodna veza do tre}eg probema, do predrasuda:

protagonisti na{e mejnstrim politike mahom su ljudi koji imaju

ogromnih problema sa recidivima autoritarnog svetonazora, {to ne bi

bilo problem da taj svetonazor ne dolazi od njih samih! I da ga oni

zapravo retko kad prepoznaju. Druga~ije re~eno, da bi se bilo

emancipatorom jednog dru{tva, za po~etak bi morao i sam da bude{

barem solidno emancipovan od njegovih najnotornijih i naj{tetnijih

nedostataka. Ako nisi, onda... te svaka mu{ka haljina upla{i. Ne, ne

mislim toliko na dre~ave queer haljine koliko na one (naj~e{}e crne,

darkerske) koje nose strogi, mrki, bradati (ili pak }osavi) mu{karci koji

bi da Zapovedaju i Zabranjuju. Dakako, te optere}uju}e predrasude

posledica su zavidnog neznanja, nerada na sebi, povr{nosti, negovane

besprincipijelnosti, verovanja da je isprazno blebetavi, slatkore~ivi japi

zavr{ni, savr{eni evolutivni stadijum ljudskog bi}a. 

Treba pa`ljivo pratiti sudbinu Zakona o zabrani diskriminacije;

naravno, i uticati na njegovu sudbinu, onoliko koliko je to mogu}e.

Njegova sudbina, naime, re}i }e nam dobar deo onoga {to bismo morali

da znamo o sopstvenoj. A ona zapravo nije u rukama onih u haljetcima

bilo koje sorte, nego tipova u fensi pantalonama.

(K.D. Lang - Hallelujah)

Svetlana Luki}: 

^esto imam utisak da sve dobro {to se dogodi u svetu u Srbiji ima bled

odraz ili se pretvori u sopstvenu karikaturu, suprotnost. To se mo`e re}i

i za politi~ke stranke. Vrlo ~esto imamo primedbe na rad vlade i

efikasnost parlamenta, me|utim, postavlja se pitanje u odnosu na koji

cilj parlament ili vlada nisu efikasni. Efikasnosti naravno nema ako

nema jasnog cilja, a ciljeve u ogromnoj meri odre|uju politi~ke stranke.

Me|utim, ovaj problem nije nov i na to nas podse}a istori~arka

Dubravka Stojanovi}.

Dubravka Stojanovi}: 

Prve politi~ke stranke u Srbiji nastale su samo ~etiri godine nakon

pojavljivanja prve politi~ke stranke u Velikoj Britaniji. Moderne

politi~ke stranke su u punoj meri, kako je to govorio Maks Veber, deca
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Uhapsite Slobu!

Slobo, slobodo!

Slobo, odlazi!

Slobodan Milo{evi}: Najve}a nepravda je nasilje i rat!

Slobo, mi te volimo!

Slobodan Milo{evi}: Volim i ja vas!

Dubravka Stojanovi}: 

Narod koji u scenografiji zbora stoji ispod vo|e daje mu se kao u

erotskom ~inu, a on se daje svom narodu. Ta erotika ima vrlo malo veze

sa modernom politikom, u kojoj se smatra da politi~ar treba da obavi

neki posao i da ste mu svojim glasom dali ~etiri godine da proba da taj

posao uradi, a ako ga ne uradi, on }e posle te ~etiri godine oti}i. Dakle,

on je dobio mandat, on nije dobio ljubav. Setimo se prvog Ko{tuni~inog

intervjua na televiziji, kada mu je novinar rekao "predsedni~e, ja vas

volim". To je nai{lo na ogromno odobravanje u narodu, koji je opet bio u

transu. Dakle, oni su ve} u startu u emotivnom odnosu, koji nije nikakav

temelj moderne politike.

Iz te ~injenice da stranke prave prijatelji, kumovi, drugari i ~lanovi

porodice proisti~e niz su{tinskih problema i za funkcionisanje stranaka

i za samu dr`avu. Jedan od tih problema jeste ~injenica da je u oba

slu~aja, i u 19. i u 20. veku, druga generacija stranaka nastala cepanjem

onih prvih. Obi~no se ka`e - to {to se kod nas udrobljavaju stranke je

neka sudbina, sad }e opet neko od nekoga da se otcepi. To nije nimalo

slu~ajno i jedan od va`nih razloga za to je ~injenica da osnova na kojoj

su se oni na{li nije bila politi~ka, nije bila principijelna i nije bila

programska. U osnovi je bila neka li~na, privatna, emotivna veza. Kada

se pojavi ozbiljna problem me|u drugarima koji sede u kafani, oni

odjednom shvate da uop{te ne misle isto, nisu o tome razmislili

prethodno. Kada shvate da se ne sla`u, onda dolazi do novog problema,

a to je ~injenica da je stranka porodica, ona nije institucija i nema

institucionalni na~in da re{i razli~ita mi{ljenja u svom krilu. Za stranku

je potpuno normalno, ~ak i po`eljno da u sebi ima vi{e razli~itih

mi{ljenja, koja se vremenom mogu formirati u frakcije. 

Jedan od temelja ameri~ke demokratije jeste izbor za predsedni~kog

kandidata u okviru svake stranke. Taj izbor je bio `u~niji izme|u Hilari

Klinton i Baraka Obame nego izbor na samim predsedni~kim izborima.

politi~ke. Kada ~itam memoare i pisma iz tog vremena, zami{ljam ih

kako sede po tim kafanama, neprestano govore o politici i u jednom

trenutku ka`u "jao, pa hajde da se mi registrujemo!" Onda pogledaju {ta

ima, recimo, u Francuskoj - ima radikala, hajde da se i mi tako zovemo.

Evo, zna Baja francuski, daj da prevede taj program, pa }emo tako da

krenemo. Ne}u da karikiram, ali mislim da stepen ozbiljnosti nije bio

ve}i. Me|u njima nije bilo programske i principijelne sli~nosti, njihove

veze su potpuno druge prirode, njihova veza je li~na. To je odredilo

njihovo ustrojstvo, to su piramidalne stranke, u kojima je na ~elu

nesporni vo|a i oko njega krug njegovih, podvla~im, prijatelja.

Moje analize 19. i 20. veka su pokazale da vo|a nikada nije promenjen.

Zapravo, jedini slu~aj promene je bio u slu~aju Mi}unovi}-\in|i}, a i tu

je pitanje koliko je to bilo regularno. Vo|a stranke nikada nije

promenjen i ko je ro|enjem stranke postao njen tata, on je to ostao do

smrti. Taj model je zapravo precrtani model patrijarhalne porodice -

model koji va`i u porodici va`i u politi~koj stranci, ba{ kao i u dr`avi.

Dakle, neprestano `ivimo na raznim nivoima jednog patrijarhalnog

modela koji se reprodukuje. Na tom modelu gradi se ~itava ideja o

politici, pa i o dr`avi, stranci, vo|i. Bila sam potresena kada sam u

biblioteci na{la predizborni letak Radikalne stranke, kojim se pozivao

narod na neki zbor. Na letku pi{e kad }e i gde biti zbor, ali pi{e i {ta vo|a

voli da ~uje, tako da narod odmah zna {ta treba da vi~e na tom zboru i

tako obraduje vo|u. Omiljena Pa{i}eva parola, koju je taj letak

preporu~ivao je: "Pa{i} pripada nama, mi pripadamo Pa{i}u". Ona je u

meni prouzrokovala veliku napetost, jer sam se setila onoga {to se

vikalo u mom detinjstvu: "Mi smo Titovi, Tito je na{". Onda je narod

vikao "Slobo, mi te volimo", a on je uzvra}ao "Volim i ja vas", a i da ne

govorim o ljubavnom odnosu izme|u naroda i Vuka Dra{kovi}a. Dakle,

vo|a i narod su u nekom odnosu pripadanja, kao {to je u slu~aju sa

Pa{i}em, ili su u nekom odnosu ljubavi, kao {to je to bio slu~aj sa

Slobodanom Milo{evi}em. Oni se vole.

Svetlana Luki}: 

Inserti sa demonstracija: 

Oj, Srbijo, ~uvaj Slobodana!

Vu~e, Vu~e!

Slobo, Sadame!

Ne damo Slobu!
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svedoci mnogo puta, kada se postavljalo pitanje male izlaznosti i

uspeha izbora. To je jedan od elemenata koji pasivizira bira~ko telo, jer

kada ih vidite tako pore|ane sa istim imenima i dodacima, izgubi se

svest o razlikama koje ipak postoje, pa makar bile i minimalne. Vra}am

se na po~etak: stranka nastaje cepanjem od stare stranke, ali njihovi

~lanovi nisu u poslovnom odnosu, nego u emotivnom, porodi~nom

odnosu. Dakle, njihovo cepanje se pretvara u propast sveta tako {to iz

faze ljubavi prelaze u fazu mr`nje, a mr`nja nije ideja koja bi dr`avi

mogla da pomogne da krene napred. Emocija iz tog naju`eg kruga se

preliva na celu dr`avu i vremenom blokira apsolutno sve, zato {to se

njihovim odnosima sada boje svi dr`avni odnosi. Gubi se svako dr`avno

pitanje, oni vi{e ne vide javni interes, ve} samo sebe same, jedne protiv

drugih. ^esto koriste ratne termine, oni se vide "na dve strane fronta",

"svaki u svom rovu" - ovo su citati iz skup{tinskog re~nika. Zna~i, jedini

cilj postaje uni{titi onog drugog.

Neke va`ne kafane su se nalazile oko skup{tine, recimo na mestu

dana{njeg bioskopa Odeon. Va`no je razumeti duh toga mesta u ono

vreme; dve glavne kafane gde su sedele glave{ine stranaka bile su hotel

Moskva, sazidan 1906. godine, tu su sedeli radikali, i prekoputa hotel

Casina, gde su sedeli njihovi najve}i protivnici, od njih otcepljeni

samostalni radikali. Ve} u toj geografskoj podeli vidi se da njihov cilj

nije da smire politi~ku arenu, ve} naprotiv, da je neprestano razjaruju,

jer su se namestili na dve strane korzoa i to im slu`i za podgrevanje

strasti i ni za {ta drugo. Oni tu sede i pi{u novine koje se vremenom

pretvaraju samo u napade na onoga drugog. Vi{e se ne vidi ~ak ni

nacionalno pitanje, a pogotovo neko dru{tveno pitanje, vidi se samo

onaj drugi. U tim novinama mo`e da se prati kako narasta strast i, kako

to danas obi~no zovemo, govor mr`nje. Zato sam i govorila o ovoj

geografiji, zato {to mora da se razume da oni sede jedni prekoputa

drugih i gledaju se, i u istom trenutku pi{u uvodnike koji }e tokom no}i

biti od{tampani. 

Pro~ita}u dva citata, da vidite kako je taj razgovor izgledao i kako je

mogu}e da danas do|e do kletvi u skup{tini, to je su{tina te politi~ke

kulture - oni ne moraju da se bave nijednim ozbiljnim pitanjem, nego se

isklju~ivo bave jedni drugima. Vrlo brzo po{to su se samostalci otcepili,

sukob se odvija pre svega u uvodnicima novina, a pi{u ih prva pera i prvi

ljudi tih stranaka. To zaista pi{e Stojan Proti} za radikale, Jovan Skerli},

Milan Grol ili Ljuba Davidovi} za samostalce. Treba imati u vidu i to da

me|u njima postoji generacijska razlika, samostalci su jedno 30 godina

To je su{tina tog sistema - kroz nadmetanje kandidata kanali{u se

razli~ita vi|enja u stranci, za koja se smatra da su normalna, prirodna i

po`eljna. Kod nas od svega toga nema ni~ega, nijedna na{a stranka

nikada, ni u 19. veku ni danas, nije imala frakciju. Od trenutka kada se

pojavi neko drugo mi{ljenje, nosioci tog mi{ljenja bivaju progonjeni u

okviru stranke i posle izvesnog vremena nemaju drugog izbora nego da

se otcepe. Tako po~inje udrobljavanje stranke. Naravno, u

patrijarhalnoj porodici ne mo`e biti nesloge, prema tome, ko se ne sla`e

taj je izrod i mora da ode ispod ku}nog krova. Tako je i u na{im

strankama - lider je nesporan i njemu se ne suprotstavlja, jer se u okviru

stranke ne sme imati razli~ito mi{ljenje. 

Mi danas naslu}ujemo da u DS ima nekih razlika, ali to ~itamo iz nekih

neverovatno suptilnih znakova. Recimo, na dnevniku ka`u "Boris Tadi}

je u{ao na glavni odbor, ali nije bilo uobi~ajenog aplauza". To vam

naglase u Dnevniku, samo {to jo{ i ne namignu, jer to ne{to zna~i, i onda

se svi bave time {ta li to zna~i. Svi {alju neke dimne signale, a onda se

pomire na nekoj ko{arka{koj utakmici - po{to su i oni drugari,

nastavnik i u~enici, drugovi s basketa, s }o{ka, iz kom{iluka. Dakle,

ponovo se reprodukuje ta ista pri~a. Onda se oni pomire i saop{te nam

da u DS nema razlike u mi{ljenju. Pa ~ekajte, to je temelj svakog

dru{tva, nema napretka bez razlika u mi{ljenju. Ali oni nas smire, po{to

smo mi debili, upla{i}emo se da }e tata i mama da se razvedu, kao da

imamo ~etiri godine. Kada se deo stranke otcepi, uvek, i u generaciji 19.

veka i sada, ona zadr`i jednu klju~nu re~ u imenu. Prvi put se sada sa

radikalima i naprednjacima dogodilo da je ime u potpunosti

promenjeno, ali ina~e se uvek zadr`ava ta klju~na re~ na koju se dodaju

prefiksi ili sufiksi, pa nastaju ili samostalni demokrati, ili su

Demokratska stranka Srbije. Koliko god se puta cepali, zadr`a}e to

klju~no, prepoznatljivo ime. Time glasa~ima poru~uju "mi smo isto {to i

oni", jer ho}e da se nadove`u na tobo`nju slavu koju ima velika stranka

od koje su se otcepili. Oni namiguju, "mi smo isto {to i oni", ali po{to

naj~e{}e dodaju "srpska" ili "samostalna", oni ho}e da ka`u "ali mi smo

pravi", pogotovo kad dodaju "srpska" ili "Srbije", ~ime nagla{avaju da su

oni prvi malo sumnjivi u nacionalnom pogledu.

[ta se posti`e tom konfuzijom imena? Mo`da su prevarili glasa~e

igraju}i balet sa imenom, ali zapravo time zbunjuju glasa~e. Da li

svesno ili nesvesno, ne znam, ali posledica jeste da glasa~ima svi

izgledaju isto, pa ka`u - ma svi su oni isti, nemam ja tu za {ta da glasam.

Tako upadaju u apatiju i ne koriste svoje pravo glasa, kao {to smo bili
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. mla|i. Dakle, u Samoupravi, koja pripada radikalima, ~itamo: "Mnogi

me|u samostalcima ne znaju {ta je porodica, jer nemaju ni ̀ ene, ni dece,

ni ku~eta, mi ma~eta, pa ne znaju ni {ta je ~ast, ni {ta je obraz." O ~emu

se radi? U prvom delu se ka`e da su oni suvi{e mladi, jer se oduvek

podrazumevalo da ako nemate 230 godina, ne mo`ete ni~im ozbiljno da

se bavite. Ta vrsta odlo`enog sazrevanja je tako|e jedan od problema

patrijarhalnog dru{tva. Drugi problem je da se ka`e "nemaju ni `ene ni

dece", {to nas opet vra}a patrijarhalnoj porodici. 

Se}ate se izbora 1990. godine, kada je u pet do dvanaest  iza{la Mila

[tula, tada{nja glavna novinarka Prvog programa, i diskretno mahala

crvenom ru`om i rekla da nikako ne treba glasati za Vuka Dra{kovi}a

zato {to nema decu. I to je do te mere samo po sebi razumljivo, da ona ne

mora ni da obja{njava {ta to zna~i - a to zna~i da se on nije uve`bao u

porodici kao pater familias, on nije tukao decu, pa po{to nije tukao decu

ne mo`e da bude ni predsednik, jer predsednik je tata, i ako to nije

ve`bao, on nema kvalifikacije. Tu je su{tina tog argumenta, nije

problem u tome {to je on neplodan, primedba nije biolo{ke prirode, nego

socijalne, pa i politi~ke. Dakle, to je ta dr`ava kao pro{irena porodica, a

ne mesna zajednica. Stvar se ve`ba tako {to }e{ urlati na decu, tako se

postaje pravi vladar. Ovo se, naravno, ponavljalo i u slu~aju Vojislava

Ko{tunice.

U drugom delu re~enice iz radikalskih novina se ka`e "nema ni ku~eta

ni ma~eta". Tu se setim kampanje za izbore 2000. godine - kako je

opozicija ja~ala, tako je u novinama rastao broj ma~aka Vojislava

Ko{tunice. Po~elo se nekim relativno pristojnim brojem, da bi on pred

same izbore narastao na 13. Naravno, nije slu~ajno 13, ali je potpuno

jasno da je ~ovek koji ima 13 ma~aka vi{e nego sumnjiv kao mu{karac,

a samim tim je potpuno nepodoban da bude predsednik. Mogli bismo da

ka`emo da je to bila kampanja Slobodana Milo{evi}a, da on pripada toj

politi~koj kulturi. Me|utim, vrlo brzo posle 5. oktobra, fantomsko telo

predsedni{tva DOS-a, iza{lo je sa saop{tenjem, koje je u novinama bilo

u antrfileu izdvojeno kao naro~ito va`no. U saop{tenju je re~eno da

Vojislav Ko{tunica nema 13 ma~aka, Vojislav Ko{tunica ima dve ma~ke,

{to je normalno, i, dodaje se, jednog psa. Ne znam da li Vojislav

Ko{tunica ima psa ili nema, ali je na osnovu ovakvog odgovora sasvim

jasno da su oni u istoj simboli~koj ravni, da imaju isti diskurs u kojem

pas dokazuje da je Ko{tunica i mu{karac, ali i vladar, jer naravno, pas uz

sve krune i prestole ~ini deo vladarskih insignija. 

Dakle, to dru{tvo 1905. sedi u Casini i napi{e takvu re~enicu, a onda

samostalci to ~itaju, nerviraju se, kose ~upaju. Po{to oni tu sede manje-

vi{e po ceo dan, ne{to se i popije, strast narasta do ve~ernjih sati kada se

pi{u novine za sutradan. Sutradan u samostalskom listu Odjek

nalazimo uvodnik koji odgovara: "U}i u dru{tvo radikala zna~i

prekora~iti prag jedne vla`ne, mra~ne i zagu{ljive pe}ine u kojoj

gospodare otrovni gasovi i po kojoj gami`e bezbroj odvratnih i ljigavih

`ivotinjica." Dakle, to je 1905, godina njihovog razlaza, i ve} tada je ovaj

re~nik u igri, on obele`ava tu politiku, ali ne kao njen nusprodukt; on je

njena su{tina. 

[ta je zajedni~ko tada{njem i sada{njem trenutku? Imamo ne{to {to

zaista mo`emo nazvati slobodom {tampe, odnosno relativno liberalan

zakon, i tada i sada, imamo veliki broj novina, sada i veliki broj

televizija, ali - da li ijedna re~ ima te`inu, ako se naj~e{}e pominju

ljigave, gmizave `ivotinjice u pe}ini? Vi proizvodite ono {to su jo{

po~etkom 20. veka opozicionari nazivali penom re~i. Proizvodite

neverovatnu koli~inu re~i koje na kraju obesmisle sve. ^im napravite tu

vrstu pomaka vi ste zapravo ukinuli slobodu {tampe, ugu{ili ste je

re~ima. I ako ka`ete ne{to ozbiljno, to vi{e niko ne ~uje, mo`ete da

ka`ete {ta god ho}ete. U slu~aju ministarke pravde i ~lanice vrhovnog

suda imali smo i sukob interesa i neverovatnu koli~inu dnevnica i

neverovatnu koli~inu nemorala, i {ta? Ni{ta. Da li je iko snosio

odgovornost? Nije. Mo`ete sve da ka`ete, ali to nema nikakvo dejstvo i

vi zapravo jednom podzemnom igrom poni{tavate institucije. Imate

parlament - on ne funkcioni{e, imate slobodu re~i - ali ona ne zna~i

ni{ta. Dakle, sve je to iznutra obesmi{ljeno.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Dubravka Stojanovi}, koja }e svoje predavanje o srpskim

strankama nastaviti slede}eg petka. Taman je stigla do poglavlja o

politi~kim ubistvima. A u ~etvrtak, 12. marta, jo{ jednom }emo se okupiti

ispred vlade i na Novom groblju. Bio je ovo jo{ jedan Pe{~anik.
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. Zoran \in|i}: 

To govori o potpuno zamra~enoj svesti ljudi koji te metode koriste

misle}i da se u ovoj zemlji ni{ta nije promenilo. I ako neko misli da }e

zaustaviti sprovo|enje zakona time {to }e mene ukloniti, onda se grdno

vara, jer nisam ja bitan, sistem }e funkcionisati i dalje, i niko ne}e dobiti

amnestiju za svoje zlo~ine tako {to }e da ukloni jednog ili dva

funkcionera dr`ave. Mislim da je to vrlo naivno uverenje. Ako neki ljudi

imaju to uverenje, ja sam zaista iznena|en koliko mogu da budu naivni. 

Gra|anin: 

Sve dok Vojin Dimitrijevi}, ~ini mi se, nije rekao: "Srpski Kenedi je

oti{ao", ja sam mislio da je to jo{ jedan Zoranov trik da zavara

protivnike. Ne znam, nekoliko dana mi je bilo potrebno da se pomirim

sa tim. Pucali su i u mene tada, pucali su u sve nas koji smo {etali 1996.

Ja sam malo znao Zorana \in|i}a i nemam li~ni odnos prema njemu, ali

smatrao sam da je dragocen ~ovek za Srbiju i ose}ao sam se o{amu}eno

i upla{eno. On je predstavljao za mene nadu za Srbiju i za moju decu i za

sve one mlade ljude koji ga mo`da nisu ni voleli, ali on je radio za njih.

Kad su tog ~oveka sklonili, jedan deo mene nestao je s njim. Ne}ete

verovati, ja sam ga no}as sanjao, sanjao sam ga ispred bolnice, te{io me

je {to je jedan ~lan moje porodice umro.

Gra|anka: 

On je ubijen i to je gotovo, nema povratka. A za nas - bi}e nekih promena,

ali ne verujem na bolje. Verujem da je on bio jedan od boljih ljudi u na{oj

vladi i da je to izgubljeno sada. Bila sam ogor~ena, nekako besna na sve

njih zato {to su dozvolili da se to desi. Ja sam student, prili~no te{ko

`ivim ovde, snalazim se nekako i mislim da }u, ako uspem da zavr{im

studije, sigurno oti}i. Mi smo sad turisti~ka meta, imamo sve,

bombardovanje, ubistvo premijera, sve, mo`ete da `ivite ovde i vidite

znamenitosti - gde je ubijen premijer, gde je Cecina ku}a i ostalo. To je

stra{no. Moram re}i da sam ose}ala veliku sramotu {to sam deo naroda

koji posle svega {to nam se dogodilo, ratova i bombardovanja, izborne

prevare i svega ostalog dopu{ta da najja~u politi~ku li~nost ubiju s

balkona. Prosto, nerealno deluje.

Zoran \in|i}: 

Re}i da opozicija u Srbiji nije u stanju da smeni Milo{evi}a - `ao mi je,

to je ta~no, ali je sterilno, jer to je dokazano ve} deset godina. I biti

Zoran

\in|i}
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Teofil Pan~i}: 

To je ono ose}anje neopozivosti. Desilo se ne{to {to se ni~im ne mo`e

popraviti. Kada bi Srbijom sutra potekli med i mleko i kada bi ovo

postala apsolutno najbolja zemlja za ̀ ivot na svetu i dalje se ne bi mogla

popraviti ~injenica da je `ivot tog ~oveka izgubljen na tako stra{an i

idiotski na~in. To je prvi razlog za{to mi pla~emo, a drugi je, naravno, i

to {to ~ovek pla~u}i za drugim uvek malo pla~e i nad samim sobom.

Onih prvih dva-tri dana ljudi su mislili, bo`e, da li se to stvarno vratio

Sloba iz Haga i ubio Zorana \in|i}a? Da li }emo mi da se vratimo u onaj

ko{mar, da li }e da se vrati sve ono {to smo nekako mogli da trpimo

godinama, ali kad se jednom to zavr{i mi to vi{e ne bismo mogli da

trpimo ni pet sekundi.

Zoran \in|i}: 

Zna~i, kad ja ka`em 10. jula, do kraja godine Milo{evi} }e pasti, ja sebe

uverim da je to ta~no, jer ne mogu da pre|em 50.000 kilometara i

iza|em pred kordon ako sumnjam. Ja apsolutno svakoga dana verujem

da slede}eg dana Milo{evi} mo`e i treba da padne, ina~e ne mogu da

radim ovaj posao koji radim. Ako me pitate kao analiti~ara {ta }e se

desiti,  ja }u vam pogoditi u detalj {ta }e se desiti, ali ja ne}u da budem

analiti~ar. Ja sam politi~ar, projektujem svoje `elje i moje je da verujem

u to i da uradim maksimum da se to desi. I ja to radim od 1993. godine,

od kako sam prelomio da }u biti profesionalni politi~ar. Pogledajte moje

tekstove od 1987-1988. godine objavljene u knjizi Jugoslavija kao

nedovr{ena dr`ava - tada sam rekao: Jugoslavija }e se raspasti, ona je

nedovr{ena, ona je sve}a koja gori sa dva kraja, jedan kraj je Slovenija,

drugi kraj je Kosovo. Posle pet godina se to po~elo de{avati, ali ja sam od

1993. godine prestao da pi{em analiti~ke tekstove, jer vi{e nisam nau~ni

radnik. U politici ima previ{e nau~nih radnika koji svojom

principijelno{}u smatraju to {to pogode da }e u Srbiji stvari da idu lo{e.

Voleo bih da ubede sebe da }e stvari da idu bolje, pa }e stvari i}i bolje, jer

ako ve}ina stvari u politici zavisi od volje, kada bi ve}ina ljudi u Srbiji

po`elela da stvari idu na bolje, stvari bi i i{le na bolje. 

Stojan Cerovi}: 

On je imao tu dragocenu osobinu, pogotovo za zemlju kao {to je na{a,

gde smo svi u nekoj poludepresiji, o~ajanju i imamo do`ivljaj da smo

epohalno propali - on je zra~io energijom i verom da se sve mo`e,

njegova poruka svima je bila: hajde, pokrenimo se, mo`e tu jo{ mnogo

toga da se uradi. Imali ste utisak da sve oko njega raste, da se svi

pametan posle deset godina nije neka velika mudrost. Postavlja se

pitanje da li je uop{te u jednoj nedemokratskoj, diktatorskoj zemlji

mogu}e da opozicione partije promene vlast. Nije mogu}e, ina~e to ne bi

bila diktatura.

Svetlana Luki}: 

Dobro, gospodine \in|i}u, ja razumem o ~emu Vi govorite, ali ne mo`ete

Vi u ~asu kada pozivate ljude da iza|u na ulicu, kada govorite o

diktatorskom re`imu koji je, podrazumeva se, u stanju da nekoga zgazi

tenkovima, mo`da nekoga i da ubije da zahtevate od ljudi i pozivate ljude

da iza|u i da ulo`e svoj `ivot, a onda ka`ete - pa, nemojte nas mnogo da

gledate. Kao {to bi rekla gospoda iz SPO, iza|ite sami na ulice.

Zoran \in|i}: 

Ne, ne, ja bih vratio temu na po~etak, ne treba podgrevati sujetu

opozicionih lidera time {to bi im se pridavala takva va`nost. 

Svetlana Luki}: 

Pa, nismo mi sre}ni zbog toga {to ste vi va`ni, to je prosto ~injenica i to

je ta~no, imate ogromnu odgovornost, Vi znate da ulog nikada nije bio

ve}i.

Zoran \in|i}: 

Pa, ja mogu da Vam ka`em da je moj `ivot u tom ulogu lo{ije procenjen,

rizi~niji nego ve}ine ljudi u Srbiji.

Svetlana Luki}: 

Vi imate i privilegije zbog toga, je li tako?

Zoran \in|i}: 

Pa, dobro, imam i privilegije u smislu da sam poznat, da me ljudi mnogo

{ta pitaju, ali s druge strane...

Svetlana Luki}: 

Mo`ete biti dr`avnik, mo`ete biti predsednik...

Zoran \in|i}: 

I mogu biti pokojnik.
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pomeraju, ne onom brzinom kojom se on kre}e, ali ne{to se stvarno

doga|alo. On je prosto umeo da inspiri{e ljude oko sebe i to je bilo

apsolutno dragoceno. Izgledalo je kao da to ne ko{ta ni{ta, kao da mi

mo`emo onako jevtino da budemo kriti~ni, da tako sedimo i da pu{tamo

da nas \in|i} vu~e nekud kud mi ustvari i ne `elimo da idemo. Mislim

da je njegova niska popularnost u velikoj meri poticala od toga {to su

ljudi verovali da je on toliko nadmo}an i da }e ionako da vlada ovom

zemljom jo{ jako dugo jer nema ko bolje to da radi, i onda, da nam ne bi

to mo`da udarilo u glavu, hajde mi da budemo malo kriti~ni. I onda,

naknadno, rejting mrtvog \in|i}a je naglo sko~io i ljudi su shvatili da

je, u stvari, \in|i} bio ono {to su zapravo i ose}ali, ali su tek sad

razumeli i da nema nikakvog smisla da imamo primedbe na ~oveka, jer

jo{ jednog takvog stvarno nema. Mislim da je taj nedostatak

nenadoknadiv.

Zoran \in|i}: 

Imamo jedan paradoks u Srbiji - imamo kriti~nu masu za promene, a

nemamo kriti~nu atmosferu. Ne postoji povod, ne postoji ne{to {to bi tu

kriti~nu masu nezadovoljnih povezalo tako da oni osete solidarnost

izme|u sebe, da osete da im je jedinstvena sudbina. Mi ne treba da

pridobijemo nijednog koji je za Milo{evi}a, taj ko je za Milo{evi}a neka

bude za Milo{evi}a, ali oni koji su protiv Milo{evi}a moraju da

prepoznaju sebe i da shvate koliko ih ima. Mislim da bi bio stra{an

efekat ako bismo rekli - toga i toga dana cela Srbija }e ostati kod ku}e

kao dokaz da ne `elimo Milo{evi}a. To bi zna~ilo da smo kao narod

postali organizovani, da nas vodi jedna zajedni~ka volja i vizija, da

nismo fragmenti tragedije u kojoj jedan neodgovoran ~ovek, mo`da

poreme}enih merila, zapravo kao ne`ivom prirodom rukovodi narodom

od 10 miliona, {alje ih levo-desno na tenkovima, na traktorima, kao

pe{ake na {ahovskoj plo~i. Ako bi odjednom te figure o`ivele i po~ele da

se pona{aju kao subjekti svoje sudbine to bi ohrabrilo sve ljude u Srbiji.

Nije to lako zato {to smo ve} deset godina predmet manipulacije. Ve}

deset godina ljudi se odri~u svoje slobode pod raznim izgovorima -

svetske zavere, vlast kao elementarna nepogoda, strah od toga da ne

bude jo{ gore. Razloga ima dosta, ali posledica je ta da mi ve} deset

godina kao narod ne upravljamo svojom sudbinom nego upravlja neko

drugi. Jedna {a~ica ljudi upravlja na{om sudbinom.

Stojan Cerovi}: 

Mislim da \in|i} posthumno stoji najbolje, on je prosto poginuo za

svoje uverenje. On je svojom smr}u vi{e nego ikad otvorio vrata toj

politi~koj opciji. Naravno, gubitak je ogroman, ta~no je da bi on li~no bio

najbolji realizator te politike, ali on nije imao taj legitimitet dok je bio

`iv. Nije on odlu~io da to uradi, ali je tako ispalo, ljudi su reagovali tako

kao da je Zoran \in|i} stvarno stavio svoju glavu u torbu i rekao - evo,

ja dajem glavu za ovu stvar. Ima li neko ko je spreman na istu `rtvu? Ta

je reakcija malo mitska i iracionalna iz nekog starijeg nivoa kolektivne

svesti, ljudi prepoznaju da je to stvarno velika `rtva. Morate da ka`ete -

pa, ~ekajte, ako je ovaj poginuo za tu stvar, to mora da ima neku mnogo

ve}u te`inu nego kod ovih koji samo pri~aju u prazno.

Zoran \in|i}: 

Zna~i, moj cilj nije da me vole, voli me moja porodica, moja deca i ja njih

i to mi je dovoljno, malobrojni prijatelji, sve malobrojniji. Moj cilj je da

ljudi uva`avaju moj rad, ako ga ne uva`avaju onda on nema smisla.

Rezultati zavise od mnogih okolnosti, izme|u ostalog i od mene. Mogu

da ka`em da radim kao nikad u `ivotu, dve godine nisam imao nijednu

subotu, nijednu nedelju, sa decom nisam oti{ao na godi{nji odmor,

jedva me vidi moja porodica. Mo`da bih mogao jo{ i malo vi{e da radim,

sigurno bih mogao, ali mislim da moji saradnici imaju problem sa tim.

To je moja du`nost, ali od miliona drugih ljudi koji treba za sebe ne{to

da urade zavisi da li }emo svi zajedno uspeti. Ja sam rekao: narode,

spreman da sa vama, za vas radim, ali ne mogu da radim umesto vas, ja

bih, ali ne mogu, jer jedan sistem mo`e da se menja samo ako milioni

ljudi u tome u~estvuju, da najpre svoje dvori{te pospreme, pa malo u

svojoj porodici stvari oplemene, da malo na svom radnom mestu

provetre, da malo svoja znanja pro~iste, i kad se sve to skupi na milion

mesta, onda je to jedna malo bolja zemlja, pa sve bolja i bolja.

Branka Prpa: 

Prvi put je u istoriji ~ove~anstva mafija imala svoju dr`avu, celu-

celcijatu. Ona je bila deo strukture koju je stvorio Milo{evi}, jednog

pervertiranog organizma koji je metastazirao i koji je posle 5. oktobra

trebalo sloj po sloj eliminisati. Zoran \in|i} stoga nije sara|ivao s

mafija{kim krugovima, on je sara|ivao sa dr`avnim institucijama, i to

je bitna razlika - jer JSO je dr`avna institucija, a ne mafija{ki klan. Ako

ho}ete ne{to da demontirate, to je unutar, a ne van dr`ave i vrlo je

zanimljivo da se u slu~aju Zorana \in|i}a ~esto govori "sam je kriv {to
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velika nebriga za sopstveno dru{tvo, za sopstvenu decu, za sopstvenu

budu}nost, to je tako odvratno. I onda ti raspredaju neke protokolarne

stvari, pa {ta oni misle? Ne mo`e{ da mi pri~a{ o protokolu dok krv lipti

na sve strane. Sram ih bilo.

Raskomadano srce

Dugo sam se pitao {ta je jo{ potrebno da bi Srbija kona~no zavolela

Zorana \in|i}a. Sada znam, bilo je potrebno da joj ponudi na dlanu i

svoje raskomadano srce. Nisu uspeli da ga podr`avaju u procentu ve}em

od 4 ili 7,5% kada je promovisao mi{ljenje u krupnijim dimenzijama,

kada se hrabrije i pametnije od svih borio protiv poslednje diktature

usred Evrope, kada ih je spasao od gladi, inflacije i terora, epidemije i

emigracije. Kada je zatvorio katalog svih katastrofa koje se mogu

zamisliti, kada ih je mirio sa susedima i vra}ao civilizovanom svetu,

nisu ga podr`ali ~ak ni kada je na svoja ple}a preuzimao teret

izru~ivanja krvolo~nih i umno poreme}enih srpskih lidera. 

Nisu ga voleli kada im je vra}ao banke, valute i podzemne gara`e, pa ni

onda kada je o~igledno postao svetski omiljen premijer koji je

imponovao obrazovanjem, znanjem, izgledom i pona{anjem. Svaki

Srbin je bio svedok. Bilo je potrebno jo{ ne{to, sasvim u duhu srpskog

mraka, taj jezivi gest mu~eni{tva i `rtve. Srbi se nikada nisu ustezali da

ga tra`e od svojih najplemenitijih glava. I to vam je dao, dragi Srbi, iako

se takav gest toliko protivio njegovom bi}u. Njegova plemenita glava je

i to morala da ukalkuli{e zbog va{e sre}nije budu}nosti, znaju}i da je to

ne{to {to ne}ete mo}i da prenebregnete. Pa sada vi prenebregnite ako

ho}ete, smete i mo`ete. 

Hajde opet u korist svoje ogromne {tete proglasite krezube koko{are i

paliku}e patriotama, neka vam opet budu pre~i banditi i ubice od suseda

Hrvata i Ma|ara, glasajte za te kilave, korumpirane i retardirane, ili

proglasite patriotom i njegovog ubicu koji se verovatno godinama

ve`bao na sarajevskoj deci. Kada ispe~e{ zanat na tako si}u{noj meti,

{ta je pogoditi srce odraslog ~oveka sa stotinak metara? 

Ni{ta, naime, nije opasnije nego kada mali pate od ludila veli~ine, to va`i

kako za pojedince, tako i za ~itave narode. Ba{ je u ovom dru{tvu iz

ta~no tog razloga stvoren najugojeniji kriminalno-klerikalno-

postkomunisti~ko-nacionalisti~ki monstrum, jer takve stvari se ne

de{avaju slu~ajno. Taj monstrum ima vi{e glava, neke su ve}e, neke

manje, ali nijedna ne}e sama otpasti. Zato su ovda{nji po{teni, istinski

patriotski opredeljeni intelektualci morali oduvek da prevazilaze sami

nije ni{ta poduzeo?" A {ta da poduzme? [ta je to trebalo da poduzme i ko

je trebalo da poduzme, policija? Pa, cela policija je kancerozno tkivo.

Naravno da je Zoran bio svestan opasnosti, naravno da je Slavko

]uruvija bio svestan opasnosti, naravno da su znali da mogu da budu

ubijeni. Ali, Slavko mi je jednom rekao ne{to {to mo`e i na Zorana da se

primeni: Ako ho}e dr`ava da te ubije, nema{ gde da se sakrije{. Zorana

\in|i}a i Slavka ]uruviju i Ivana Stamboli}a je ubila dr`ava. Ne mafija,

nego dr`ava.

Nenad Proki}: 

Mogu da zamislim kako sada u nekom podrumu neki pesnici, popovi,

pisci ube|uju Mladi}a da se ubije i postane novi Sin|eli}. Preko

plasti~ne fla{e sa rakijom, sa klipom kukuruza zabijenom u nju. Stalno

govorim o pogre{nom vektoru u kome se kre}e ~itavo jedno dru{tvo; nas

niko ne razume, {ta mi to ho}emo, gde se mi to kre}emo? Ali, to ~ak nije

ni iskren vektor, jer svi ho}e da voze mercedes, da stave dobre kravate,

da nose Armanijeva odela, a u principu smo u polo`aju taoca. To se

prenosi s kolena na koleno, to je tradicija, predanje: si|i i otmi. Si|i

svakih 50 godina s planine i otimaj {ta god mo`e{. To je jedina prava

tradicija ovog dru{tva i to mora da se promeni. To je Zoran \in|i} uo~io

i hteo da uradi i zato su ga ubili. Oni koji ga ne vole su ga prvi razumeli,

mnogo pre nego ovi koji ga vole, i oni su ta~no znali u {ta pucaju. On je

Srbima otvorio mogu}nost da iza|u iz tog polo`aja slatke `rtve, non-

stop si neka `rtva, ne~ija poslovica, naravno ne srpska, ka`e kad ti se

neko predstavi kao `rtva be`i od njega jer vadi no` da te kolje. [ta je

drugo bila Srebrenica nego taj rebus.

On se pojavio kao hladan tu{ i rekao Srbima da bi bilo bolje da se umiju

hladnom vodom, da jednostavno moraju da znaju u kakvom stanju se

nalazi zemlja i da tu nikakve bajke ne poma`u. Ve}ina nije htela da se

umije, ve} i dalje da krmelja i drema. Nacionalni program promena koje

je on postavio ne}e biti mogu}no zaboraviti. Postavio nam je neke

oznake novog na~ina razmi{ljanja o sebi samima. Trenutno izgleda

kako Srbi nisu imali razumevanja za Zorana \in|i}a, ali vide}emo da }e

se na kraju neizbe`no pokazati da su Srbi primili njegovu jasnu poruku.

I bilo bi zaista sjajno da je Srbija odmah sa njim zavolela reforme. U

\in|i}evo vreme politi~ka scena Srbije se delila na dva bloka, za

reforme i protiv njih, sada blok za reforme vi{e ne postoji, osim LDP.

Svaki narod dobija onoliko koliko se i kako anga`uje. Niko vam ne

poklanja slobodu i dobrobit, a srpsko dru{tvo je ve} nekako vekovima u

nemogu}nosti da iza|e iz tog luftbalona zvanog nebeska Srbija. To je
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odstrel. To je crvena nit koja povezuje ubistvo Zorana \in|i}a sa

pro{lo{}u Srbije i koju je Amfilohije Radovi} u najve}em srpskom

pravoslavnom hramu predo~io srpskoj javnosti, na jedan vrlo

dijaboli~ki na~in. Postoji, me|utim,  bli`i i, rekla bih, zna~ajniji

istorijski kontekst na koji je ukazao Amfilohije Radovi}. Sto godina

kasnije, u vreme kada je ideja moderne Srbije, koju je simbolisao \in|i},

postala problemati~na ne samo iz nekih na~elnih ideolo{kih,

kulturolo{kih razloga koji su prerastali u mr`nju prema Zapadu,

pojavio se jedan mnogo prozai~niji razlog otpora takvoj viziji Srbije,

koji je bio vezan za ~injenicu da je Srbija u to vreme, nakon svr{enih

ratova i zlo~ina nevi|enih razmera, neumitno u{la u doba odgovornosti.

Pokazalo se da Srbija nije spremna za takvo suo~avanje i da je u njoj

previ{e onih koji zaziru od njega, bilo zato {to se boje moralne

odgovornosti, odgovornosti pred istorijom, politi~ke ili mo`da i krivi~ne

odgovornosti. Temeljne dr`avne institucije koje su prethodno bile

sistematski i do kraja razorene i kriminalizovane, upregnute su tada u

funkciju odbrane ratno-zlo~ina~ke mafije. Do{lo je do isprepletanosti

njihovih interesa i oni su se povezali u jedno jedinstveno zlo. Situacija

je bila, takore}i, bezizlazna, saradnja sa Hagom je bila pod

sistematskom blokadom, lustracija se odbacivala, a sudovi su bili ili

nesposobni ili korumpirani ili upleteni u organizovani kriminal. 

Tada se Srbija davila u zlo~inu. Sa svim tim nosio se Zoran \in|i}, sâm

sa grupom svojih saradnika. To su rezultati legalizma kojima se posle 5.

oktobra pravdala svaka blokada reformi koju je vlada premijera \in|i}a

poku{avala da ostvari. Od po~etka je bilo jasno da je politika legalizma

ruganje zdravoj pameti, ali 12. marta je postalo jasno da to ima jedan

ozbiljniji cilj: i posle Milo{evi}a Milo{evi}, a to je podrazumevalo i put

ka novom zlo~inu. Ubistvom od 12. marta sru{en je mit o 5. oktobru, tada

je, zna~i posle 5. oktobra, a ne pre 5. oktobra, viziji moderne Srbije zadat

najte`i, ako ne i odlu~uju}i udarac, jer tada je Srbija suo~ena sa

~injenicom da se borba za modernu Srbiju zapravo mo`e izjedna~iti sa

Sizifovim poslom, i to poslom za koji se pla}a najve}a cena.

Gra|anka: 

Verujte mi, toliko mi ga je `ao da, evo, i posle toliko godina mi krenu

suze za njim. Bio je {ok, znala sam da on ne}e pre`iveti, a ovo posle - `al

za njim, ali i `al za `ivotom koji smo mogli da pro`ivimo zajedno s njim.

Tuga je {to mi sada `ivimo ovako i {to smo stalno na nekom dnu, u

ponoru iz kojeg ne znam kako }emo se izvu}i. Imam poster sa njegovom

slikom u stanu, gde je napisana ona njegova re~enica "oni koji misle da

sebe i sebi sli~ne u celom svetu, i da na kraju u tome izgore, jer ho}e da

nadomeste ne{to za sve nas. To nije mogu}no u potpunosti, ali svaki

takav poku{aj vu~e napred vi{e od bilo ~ega drugog u nesre}nim

dru{tvima. U na{oj civilizaciji ionako opstaje samo jedan tanak sloj koji

svakog trenutka mogu da probiju destruktivne snage podzemlja.

Njegovo ve} raskomadano srce moralo je da podnese jo{ ne{to,

ceremoniju koja ne ide uz njega, kao {to ni smrt ne ide uz njegov osmeh. 

Ali, ako je pop koji je govorio postao makar donekle svestan su{tinskih

stvari potrebnih za sre}u ovog naroda, u {ta duboko sumnjam, onda je i

to sve trebalo da bude ba{ tako. Od mnogih pitanja koja sada iskrsavaju

klju~no je mo`da ba{ ovo: da li }e Zoran \in|i} biti ja~i od sopstvenog

mita koji }e Srbi o njemu stvoriti i ne}e li taj mit postati nu`no

nekrofilski, jer nije on nikakav mu~enik i `rtva kakvim bi ga Srbi

najradije videli, on je space shuttle za Srbiju, koji ponekad eksplodira u

svojoj ludoj hrabrosti i brzini, ali ostaje blistava i munjevita misao

budu}nosti.

Olga Popovi}-Obradovi}: 

Odmah nakon ubistva premijera mnogi tuma~i tog doga|aja okrenuli

su se ne{to daljoj pro{losti i poku{ali da u njoj potra`e neke primere za

koje bi se mogla utvrditi sli~nost sa slu~ajem ubistva \in|i}a. Obi~no se

pominjao knez Mihailo Obrenovi}, kralj Aleksandar Obrenovi}, kralj

Aleksandar Kara|or|evi}. Po mom dubokom uverenju, taj ne{to dublji

istorijski kontekst daleko je preciznije od svih analiti~ara razumeo niko

drugi nego Amfilohije Radovi}. To se ~ulo u govoru koji je odr`ao pored

odra pokojnog premijera,  govoru koji je nazvan opelom premijeru

Zoranu \in|i}u. Amfilohije Radovi} je Zorana \in|i}a povezao sa

dinastijom Obrenovi}, koja je pod kraljem Milanom Obrenovi}em

postala simbol vezivanja Srbije za Zapad, a samim tim i za politiku

modernizacije Srbije. Za ogromnu ve}inu onovremene Srbije politika

okretanja ka Zapadu bila je zapravo ravna izdajstvu. Zato je ubistvo

poslednjeg Obrenovi}a, nakon kojeg je do{lo do duge vladavine Narodne

radikalne stranke, za onovremenu Srbiju interpretirano ne kao

zlo~ina~ki ~in, nego kao legitiman, herojski ~in, ~ije izvr{ioce ne treba

ka`njavati, nego ih treba slaviti kao heroje i spasioce naroda. 

Upravo tu istoriju Srbije vrlo je dobro nau~io i razumeo Amfilohije

Radovi}. Svojim govorom on je onima koji su u Srbiji to umeli da ~uju i

razumeju poru~io - tako u Srbiji prolaze oni koji je vode na Zapad, oni su

uvek bili i osta}e izdajnici i zato oni predstavljaju legitimnu metu za
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potpuno svejedno. Njihove li~nosti nisu va`ne ni za na{ pravni sistem,

niti za politi~ki kontekst. Dobro je da su zatvoreni, jer su pretnja za

op{tu javnu bezbednost. Nakon {est godina, mi se opet nalazimo u tom

vakuumu izme|u doga|aja koji bele`e na{e politi~ke proma{aje. Kad

pogledate politiku poslednjih deset godina, prime}uje se jedan neobi~an

proces gde sve postepeno propada i odlazi na neku marginu, vremenom

se prlja i nestaje. Mo`da je s vremena na vreme potrebno da resetujemo

ne samo na{e politi~ko mi{ljenje, nego i na{e politi~ko organizovanje.

[ta se dogodilo u ovih deset godina? DSS su postali radikali, DS je

postao DSS, G17 je postao JUL, LDP G17. Jedino su radikali ostali

radikali, pa su se jo{ umno`ili, sad imamo dve radikalne stranke umesto

samo jedne. U kontekstu poraza demokratije i sloboda, i svih tih datuma

koji nam mnogo zna~e, potrebno je razmi{ljati {ta }emo dalje da radimo.

Danas je Pe{~anik jedina opozicija u Srbiji, ali Pe{~anik je nastao u

vreme vlade Zorana \in|i}a, kad je tako|e bio jedina opozicija u Srbiji.

Ja govorim i o Pe{~aniku, ne kao nekom bloku, nego kao skupu

neistomi{ljenika. Stalno se govori o tih 80 do 100 ljudi koji se tu vrte, ali

mi nismo istomi{ljenici. Kada bismo slobodno radili test na{ih

politi~kih opredeljenja prona{li biste ogromne razlike. I meni te razlike

zna~e vi{e od ~injenice da smo mi tu neki parapoliti~ki blok koji ne

postoji zvani~no, nije registrovan, ali nekome stalno smeta, i dobro je

dok smeta. Danas su vlast i opozicija podeljeni na politi~ke grupacije

koje simboli{u s jedne strane korupciju i plja~ku, a s druge strane

agresiju, nasilje, ratne zlo~ine. Onda ljudi biraju manje zlo, biraju ono

{to ih manje boli i stalno odla`emo agoniju koju `ivimo svakodnevno.

Tako da je i Zoranovo ubistvo ~esto postajalo izgovor za na{u

nemogu}nost da jasnije, u ime svih onih ljudi u ~ije ime nastupamo,

defini{emo {ta su to na{i politi~ki prioriteti koje bi trebalo da

zastupamo.

@arko Kora}: 

Pitanje koje mene daleko najvi{e boli je - za{to se niste obra~unali sa

Milo{evi}evim nasle|em. Ostavi}u po strani jednu jako te{ku temu -

koliko je ljudi u stvari podr`avalo Milo{evi}a? Ni~ice su pred njim padali

akademici, bilo je tu ljudi, nemojte da se zavaravamo, koji zna~e ne{to u

srpskoj kulturi, koji jesu zna~ajni u nauci, umetnosti. Posle 2000.

godine ta politika je do`ivela fakti~ki poraz, narod je na kraju iza{ao na

ulice, odbacio tu politiku na izborima. A Ko{tunica je - i to je stra{an

istorijski teret koji on nosi na ramenima - fakti~ki amnestirao

celokupan taj re`im i inaugurisao politiku koju sada nastavlja

}e mojim ubistvom ubiti i Srbiju, varaju se", tako nekako. Kad }e se

njegove re~i obistiniti, kad }e Srbija o`iveti, ja ne znam ta~no, ali mislim

da je bio u pravu.

Gra|anka: 

Dolazim svake godine i mislim da }u dolaziti sve dok budem mogla da

hodam. To je ve} neki inat. Do pro{le godine sam dolazila iz potrebe da

budem tu na ovaj dan. Te{ko je o tome govoriti, a da bude i odmereno i

da ne bude patetike, mislim da je to dug, koji je pome{an s ose}ajem

inata zbog svega {to se trenutno de{ava. Do{la sam sa tim ose}anjem,

ali evo, sad sam videla neke prijatelje koje nisam srela jo{ od studija i

malo sam se i poradovala. Kao da je pravi svet na pravom mestu. 

Gra|anka: 

Moje duboko i prvo ose}anje je ose}anje `alosti {to njega vi{e nema, pa

onda sve drugo. Ali, zbog onoga {to je on bio i {to je radio mi nemamo

pravo samo na ose}anje `alosti, nego to mora biti i protest. Ni danas ne

mogu da oprostim sebi {to mu nisam pomogla, moralo je da postoji

ne{to {to smo mogli da uradimo da ne zavr{i tako. Ona medijska

haranga je predugo i{la, a mi smo }utali. I neka mi oprosti {to danas

tako ka`em, ali i njega krivim {to nas nije na neki na~in upozorio, {to

nas nije pozvao da pomognemo. Nije to neko ose}anje bezgrani~nog

poverenja u vo|u, nego je on radio ono {to ja duboko ̀ elim i Srbiji i svom

unu~etu i svojoj deci. Zato mislim da nije smelo tako da se zavr{i. Meni

je sve bilo jasno, ali jednostavno, nisam mogla ni{ta da uradim. Pre

svega, on je to preuzeo samo na svoja ple}a i nije nas pozvao - da nas je

pozvao mo`da smo mogli bar poku{ati ne{to da uradimo. Iz pijeteta

prema svemu {to je on radio ne}u i ne dozvoljavam sebi da gubim nadu

dok sam `iva. Iako imam 62 godine i ne znam da li }u do`iveti da se sudi

njegovim ubicama, a ne samo izvr{iocima. Nadam se da }e u Srbiji

jednog dana biti dovoljno ljudi koji }e tra`iti da se sudi ubicama Zorana

\in|i}a.

(EKV - Zemlja)

Nikola Samard`i}: 

U kontekstu srpske politike iz poslednjih deset godina mislim da je sve

manje va`no ko je taj atentat izvr{io, a da je sve jasnije ko je politi~ki i

komandno stajao iza njega. Predsednik Tadi} nije slu~ajno rekao da je

proces okon~an kad je do{ao da prisustvuje izricanju presude

izvr{iteljima, koji su mogli da budu i isto~ni Nemci i Libijci ili roboti,
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nije jednostavno pitanje. Evo, danas je, ako sam ta~no pro~itao vest,

ministar spoljnih poslova bio u Sinodu da razgovara sa vladikama. Prvo,

nije Sinod u inostranstvu pa da ide ministar spoljnih poslova. A drugo,

kopka me {ta su to ta~no pregovarali. Ti ljudi su ustvari celokupnu

njegovu politi~ku ideju uni{tili. Ono {to je zapo~eo Ko{tunica danas se

smatra vrhunskom politi~kom mudro{}u u Srbiji.

Nikola Samard`i}: 

I @arko i ja smo bili na listi na prethodnim izborima i tako|e smo du`ni

da ponesemo neku politi~ku odgovornost. Za na{u listu nisu glasali ni

svi oni koji su bili na sahrani Zorana \in|i}a. Meni je veoma neprijatno

da govorim pred vama, neprijatno mi je da vas gledam u o~i. Velika je

odgovornost kad ljude aktivirate, kad ih uterate u jedan novi tok

politike, a da pri tom niste svesni {ta svi ti ljudi svakog dana

do`ivljavaju zato {to se za to opredeljuju. Kad krenete sami protiv svih

to je mo`da lako iz Beograda, sa akademskih pozicija, sa pozicija biv{eg

potpredsednika vlade, ministara i narodnih poslanika. [ta je sa svim

onim ljudima koji su opredeljuju}i se za nas izgubili posao, koji su

poni`avani, vre|ani i koji se i danas ose}aju izgubljeno, prepu{teni sami

sebi. Tada smo poku{ali da se odvojimo od Demokratske stranke jer je

bilo jasno da su nad tom strankom preuzeli komandu akademik Tadi},

akademik ]osi}, vojna, dr`avna i crkvena bezbednost. Danas je to

potpuno jasno, nas svetu predstavlja tip koji ne samo da ima razdeljak

na zubima, nego ima razdeljak u mozgu i to je na{a kolektivna sramota,

ako u politici uop{te postoji kolektivno ose}anje. To nije samo poraz

Demokratske stranke. Sla`em se da bez Demokratske stranke nema

demokratije u Srbiji, ali isto tako, bez opozicije Demokratskoj stranci

nema demokratije u Srbiji. Danas su Demokratskoj stranci opozicija svi

kojima se ona udvara opona{aju}i njihove najgore osobine. Kad gledate

njihov Glavni odbor, da ne pi{e ko su i {ta su mislili biste da je to

koalicija svega i sva~ega. Ima tamo i radikala, JUL-ovaca ponajvi{e, a

SPS ih postepeno presti`e - ukoliko bi se sad izlazilo na izbore, ja ne

znam za koga bih se opredeljivao, da li za Da~i}a, ili za Jovanovi}a, ili za

Tadi}a, sve vi{e li~e jedan na drugoga. To je dobro za Da~i}a, i to je

u`asna istina o kojoj je potrebno da razgovaramo. 

Za{to mi je neprijatno? Neprijatno je kad ljude la`ete, kad im dajete

nadu, unosite optimizam, a sve zavr{i u Luci Beograd i Apotekarskoj

ustanovi. Danas je najgore kad u Srbiji govorite o zakonodavstvu koje bi

trebalo da ima neku svrhu. ^emu bela {engenska lista kad 90% ljudi ne

putuje nigde, niti }e putovati? Pa, toplije je ovde. Ne morate da znate ni

Demokratska stranka. ^ovek koji je bio najpopularniji politi~ar u

Jugoslaviji - Vojislav Ko{tunica je januara 2001. godine imao 80%

podr{ke u Srbiji, vi{e nego Milo{evi} - prakti~no je amnestirao

Milo{evi}ev re`im. Zoran \in|i} je duboko pora`en ~ovek, on je tragi~an

lik srpske istorije, ne zato {to je ubijen, {to je najstra{nije, nego zato {to

je politika kojoj se on suprotstavio ta politika kohabitacije. Ta politika

danas se smatra mudrom, pametnom, ona ima podr{ku. Zoran \in|i} ne

bi ni danas imao podr{ku, kao {to nije imao ni 2001. godine. To je

tragi~na istorija Srbije. On je prakti~no jedini politi~ar u modernoj

istoriji Srbije koji se protivi na{em ~uvenom istorijski nasle|enom

kolektivizmu, uvezenom iz Rusije preko Pa{i}a i nekih drugih. 

On stalno govori - ti mora{ ne{to da uradi{. Se}ate se, ~ak u jednom

govoru, ka`e onom ~oveku "nemoj da spava{", svako pojedina~no ne{to

treba da uradi, a on ka`e - napravili smo istorijsku gre{ku, skuvali smo

ribe, napravili smo ka{u, pojeli smo, gotovo je, ali idemo dalje, da vidimo

{ta mo`emo. Istovremeno, imate politiku koja ka`e - dobro, to je bila

zabuna, mi sad idemo u Evropu, zlo~inci su ve} odgovarali, neki }e jo{

odgovarati, ali u principu, svi smo mi demokrati, manje ili vi{e. I danas

svako ovde u sali zna da je politi~ki pobedila ideja da u Srbiji ne treba

polarizovati dve politike, a vi svakoga dana vidite da to jesu dve politike.

Jedna je duboko antievropska, ona ima svoje teoreti~are i ljude koji i

danas govore onako kako je - neka mi se oprosti, ne govorim o njegovom

ukupnom delu - govorio vladika Nikolaj Velimirovi}, o kurvi Evropi koja

je prodala svoju du{u. To je ta mr`nja prema Zapadu, Zapad se ne vidi po

svom kulturnom, ekonomskom, nau~nom, tehnolo{kom razvoju. Nama

treba duhovnost, ono {to Velmar-Jankovi} zove "kalemegdanski ~ovek",

koji je zagledan i na Istok i na Zapad, on }e sve da pomiri. U tome je

poraz Zorana \in|i}a, jer je prvi u vrlo dugoj modernoj istoriji koji je

govorio da moramo da se oslonimo na sebe. Ali, sad - sve je to pokrio {a{.

Sve je dobro, mi smo sada okrenuli list, mi smo sada nasmejano, vedro i

veselo lice Srbije. To je porazno, i zato oni koji danas treba ne{to da ka`u

o Zoranu \in|i}u ne znaju {ta da ka`u jer su pljunuli na sve {to je on

predstavljao u srpskoj istoriji. Oni mogu sada da otvaraju muzeje, oni

mogu da mu pale sve}u, mo`da oni i ose}aju neku tugu, mo`da su tog

~oveka voleli - mada za neke od njih iskreno sumnjam - ali, objektivno,

oni su njegovu politiku uni{tili. Ta politika, koja je jasno definisala

svoje ciljeve i preuzimala odgovornost, danas ima vrlo malo

predstavnika u Srbiji. Ako tako vodite politiku, onda se zaista postavlja

pitanje kako telefonski poziv jednog vladike mo`e da povu~e zakon iz

procedure. Zna~i, vi otvarate pitanje odnosa crkve i dr`ave, a to uop{te
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iza{li iz du{e naroda, ili, recimo: "mi smo pozvali narodni zbor, a

odazvao nam se ceo narod". Klju~na ideja je da njihova stranka

odslikava ceo narod. Su{tina takve izjave je antidemokratska, zbog toga

{to oni narod vide kao jednu organsku celinu u kojoj nema razlike, u

kojoj ne sme biti razli~itih mi{ljenja. I tu smo onda ve} vrlo blizu veoma

problemati~nih ideja, kao {to je u Nema~koj bila ideja Volksgeista,

narodnog duha. To su ve} sasvim sigurni temelji svake totalitarne

ideologije. 

Onda je jasno da svaka nova stranka cepa narod, pa je u tom klju~u

"izdajnik" prirodna osuda. Sada postoji mnogo ve}i broj onih koji bi vas

mogli platiti, od Vatikana do CIA, ali i tada se govorilo da je neko

austrijski sme}ar ili da dobija tu|inski novac. Dakle, postojala je ista ta

ideja o izdajnicima i stranim pla}enicima. Ne radi se samo o uvredi i

diskvalifikikaciji, to proizlazi iz su{tine, oni vas zaista vide kao

izdajnika i stvarno misle da predstavljaju narod, a ako vi mislite

druk~ije, tu mora da je ne{to sumnjivo. Ako ste deo tog naroda - a to prvo

istra`e, da li imate kap neke druge krvi - a mislite druk~ije, pa to mora

biti da je za pare. Dalje, ako ste vi ta druga stranka i mislite druk~ije,

onda je iz ovog razumevanja potpuno jasno da ste vi nelegitimni, a

samim tim vrlo lako postajete i nelegalni. Od trenutka kad postanete

nelegitimni, odnosno nelegalni, prema vama je dozvoljeno upotrebiti

sva sredstva. To je jedan od izvora politi~kih zlo~ina u na{oj istoriji, jer

zaista, ovde su na vlasti prirodnom smr}u umrli samo knez Milo{ i Josip

Broz Tito, svi drugi vladari bili su, do Vojislava Ko{tunice dodu{e, ili

nasilno oterani ili ubijeni na vlasti. Prema tome, to tako|e nije stvar

nekog ekscesa, nego dubinskog razumevanja - od trenutka kada

po~injete da delujete i govorite druk~ije, vi postajete nelegalni i samim

tim va{e ubistvo postaje opravdano. To je bukvalno ura|eno i sa

Zoranom \in|i}em, prvo je postao nelegitiman, kasnije i nelegalan i

onda je njegovo ubistvo do{lo kao sasvim prirodna posledica.

Uzmimo konkretan primer, knjigu nema~kog istori~ara Zundhau-zena,

Istorija Srbije od 19. do 21. veka. Ona je izuzetno zanimljiva, a objavljena

je nedavno sa veoma negativnim pogovorom Du{ana Batakovi}a.

Batakovi} u tom pogovoru ima jednu re~enicu za koju mislim da

zaslu`uje da se ovde analizira, jer potpuno transponuje taj na~in

mi{ljenja o jednoj misli koju ima ceo narod. On ka`e: "Odre|eni

segmenti postjugoslovenskih elita Srbije" - verujem da je tu mislio na

takozvane jugonostalgi~ne elite, ili na takozvanu Latinkinu Srbiju.

Dakle: "Odre|eni segmenti postjugoslovenskih elita u Srbiji, premda

italijanski, ni ma|arski, ni engleski, imate kod Mi{kovi}a da kupite {ta

god ho}ete, svako vas razume i mo`ete da pri~ate gluposti koje niko u

normalnom svetu ne govori. Ima ludnica iz kojih se ne be`i, mo`ete da

otvorite sva vrata, njima je tu super, {ta }e napolju kad ih niko ne

razume. A mi smo zatvoreni 20 godina. U filmu Bekstvo iz [o{enka se

onaj stari bibliotekar obesi kad ga puste na slobodu. 90 odsto ljudi u

Srbiji bi se obesilo pred papom, ispred Bazilike Svetog Petra u Rimu, jer

bi se ose}ali lo{e, jer bi razumeli da su pora`eni, da su izgubili `ivot u 20

godina mraka i besmisla. O ~emu mi pri~amo? O Zakonu protiv

diskriminacije? Ovde je diskriminacija kultura svakodnevnog `ivota,

ovde je diskriminacija normalno stanje svesti kad imate ovakvog

ministra spoljnih poslova. Pa, ose}ate se kao on kad ga gledate; ja stalno

mislim da stra{no li~im na njega. Voleo bih da izgledam kao E.T., da

budem zelen i krastav, samo da ne li~im na Vuka Jeremi}a. Da li se ti

zakoni donose zbog bele {engenske liste koja ve}inu u ovoj zemlji

uop{te ni ne interesuje niti im je potrebna? Ili se ti zakoni donose, jer u

svakom od nas ima i gej, i ateista, i pravoslavac. Nedostaje nam da u

svakom od nas bude i Zoran \in|i}, to je uzrok na{eg neuspeha. I ne ide

se kod Zorana na grob da bi se dizao cenzus, palile sve}e ili polagalo

cve}e. Tamo se ide po opro{taj, po razumevanje, a dovoljno je da je

razumete da je svaki dan i 12. mart i 5. ili 6. oktobar, jer ti dani i dalje ̀ ive

u nama. To je na{a velika obaveza. Zbog neispunjenja te obaveze meni je

danas veoma neprijatno, ne zato {to u ovima koji su dobacivali ~u~i i gej

i lezbian i Albanac i Srbin i pravoslavac i katolik i ateista i patriota i

izdajnik, jer su sve to gluposti, svi udi{ete isti ovaj vazduh, svi pijete istu

ovu vodu.

Dubravka Stojanovi}: 

Va`no je da se razume da se ovde uglavnom stranka izjedna~ava sa

~itavim narodom. To je ponovo jedan su{tinski antipluralni stav. ^esto

i danas mo`emo da ~ujemo, a pogovo smo to mogli da ~ujemo dok su

nastajale stranke tokom devedesetih, da su stranke ne{to {to cepa

narod, ne{to vrlo bolesno. Uzroke tome treba videti u tome kako oni

sami sebe razumeju. Kada se analizira to kako stranke same o sebi

govore, i onda i sada, onda se vidi da one sebe ne sagledavaju kao obi~nu

politi~ku pojavu, nisu oni samo jedna od politi~kih institucija koja treba

da dovede do nesre}nog javnog dobra, nego uvek koriste vrlo velike re~i.

Ja }u sada citirati re~i iz 19. veka, ali mo`emo ih na}i i danas. Stranke za

sebe govore da su izraz du{e naroda, da su oli~enje narodnog bi}a, da su

oni narodno vjeruju. Kada opisuju kako su nastali ka`u da su eruptivno
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Sabornost je ne{to {to je potpuno neprirodno, jer ljudi, ~ak i u najgorim

totalitarnim re`imima, nikako ne misle na isti na~in. Zato je sabornost

potrebno neprestano odr`avati. Ovde se neprestano odr`ava tenzija

spoljne opasnosti, nacionalne ugro`enosti, da bi se obezbe|ivala ta

sabornost i da bi se su{tinski spre~ila svaka sloboda koja je mo`da i

dozvoljena nekim zakonom. Sloboda {tampe ili sloboda misli mo`e biti

dozvoljena, ali se ona posredno gu{i zato {to nam se neprestano govori

da je domovina u opasnosti. U na{oj pro{losti postoji mnogo slu~ajeva

kad zemlja jeste bila u opasnosti, ali ja imam mnogo primera koji

pokazuju kako se to radilo i u trenucima kada nije bilo nikakve

opasnosti. Evo, recimo, imam jo{ jedan citat ba{ iz 1905. godine, kad se

ba{ ni{ta nije de{avalo. Srbija je imala zakon o slobodi {tampe, ali evo

{ta ka`e Samouprava, novine koje su pripadale vladaju}oj Radikalnoj

stranci: "Srbiji vi{e nego ikada treba jednodu{nost" - eto, to je ta

sabornost - "da bi se mogla na}i na visini ozbiljnih doga|aja koji su na

pomolu". A onda ka`e: "A 'nezavisni' srpski listovi trude se da je ometu

na njenom putu". U Radni~kim novinama koje su pripadale Srpskoj

socijaldemokratskoj partiji, citirali su Jovana Jovanovi}a Zmaja,

njegovu pesmu Na prole}e, gde se ka`e da je glavna dr`avna politika u

pretnjama {ta }e se desiti na prole}e. Na prole}e }e ne{to stra{no da se

desi i nemojte sada da ~a~kate, sa~ekajte prole}e. To je to ve~ito

odlaganje demokratije. 

Postavlja se pitanje koja je uop{te vrsta sistema u kojem `ivimo, a

potrebno nam je da to defini{emo da bismo znali kako da se borimo.

Pe{~anik je ove nedelje bio u Lazarevcu gde su gra|ani svojim

jedinstvenim nastupom odbranili Pe{~anik i izbacili nasilnike. Onda je

Pe{~anik do{ao u [abac gde su bili kordoni policije. Vi ste fizi~ki

za{ti}ene, ali da li je ta re~ su{tinski slobodna, da li sad ima smisla i}i po

svim mestima u Srbiji u kojima vas ~ekaju gra|ani kojima ne{to

zna~ite, ili vi procenjujete da pratnja kordona vi{e nije sloboda re~i i da

treba da ka`ete slu{aocima - izvinite, gra|ani, ali re~ koja je za{ti}ena

kordonom vi{e nije slobodna. Ja bih tu uputila na jednu dijagnozu koju

su navele opozicione novine 1907. godine u tekstu Stambulov{tina, koji

je iza{ao u naprednja~kom listu Pravda. Stambulov je bio tada{nji

bugarski premijer, tako da su oni tobo`e pisali o Bugarskoj, i ovako

postavili dijagnozu: "Stambulov{tina je sistem u kome gra|ani

formalno imaju sva prava, ali ne smeju nijedno upotrebljavati. To je

jedan naro~iti hibridan re`im kakav je mogu} samo u balkanskim

zemljama. Formalno je taj re`im vrlo slobodouman, stvarno, on je

negacija svake slobode." Vrlo je va`no da stalno tragamo za ovakvim

veoma prisutni na medijskoj sceni, ne odra`avaju realno raspolo`enje

srpskog naroda." On ovde govori o intelektualcima i o tome da postoji

realno raspolo`enje srpskog naroda. Ponovo nailazimo na tu jednu

misao srpskog naroda i, pod dva, ova re~enica govori o tome kako on vidi

ulogu elite i kako vidi ulogu intelektualaca. Intelektualci su za njega

portparoli naroda, oni su samo svirale iz pri~e U cara Trojana kozje u{i,

kroz koje narod progovara. Oni su samo neka vrsta proto~nih bojlera

kroz koji prolaze ta, kako ka`e, realna raspolo`enja na{eg naroda. On ne

zna i ne `eli da zna da su intelektualci nastali u 19. veku na modelu

kritike sopstvene sredine i politike, da je to njihov posao, obaveza i

uloga u dru{tvu. 

^im sam to videla setila sam se re~i jednog ruskog putopisca koji je,

prolaze}i kroz Srbiju u 19. veku, napisao da nikada nije video da je

inteligencija toliko blizu narodu i da se gotovo od njega ne razlikuje. To

je model koji nam Batakovi} preporu~uje, da inteligencija ne mo`e biti

protiv raspolo`enja naroda, ve} je ona samo njegov glasnogovornik.

Tre}a ideja se mo`e videti u re~ima "veoma prisutni na medijskoj sceni",

pa po{to ne izra`avaju mi{ljenje naroda, ne treba ni da budu toliko

prisutni, {to je ve} su`avanje slobode. Zato je vrlo va`no da se razume

{ta zna~i svaka vrsta ovog govora, bez obzira da li se radi o politici ili o

intelektualcima, jer to je koren odnosa ve}ine i manjine. Ve}ina

odra`ava raspolo`enje naroda ili, jo{ preciznije, ve}ina se izjedna~ava

sa narodom. Manjina je ono {to je van sistema tog mi{ljenja i tako

dobijamo jednu ve~ito revolucionarnu manjinu, jer ona ne mo`e da

promeni dr`avu na drugi na~in nego revolucijom. ^esto navodim re~i

Stojana Proti}a, ideologa Narodne radikalne stranke - ve}ina ima pravo

i da kr{i zakon zato {to je ve}ina. 

To je ono {to je opozicija tada u Srbiji zvala tiranijom ve}ine, pato-lo{ko

razumevanje principa ve}ine koji manjinu ostavlja bez ikakvih prava.

Mislim da je to na~in na koji danas treba razgovarati o ovom zakonu

protiv diskriminacije, jer ovo nije samo eksces crkve koja radi ono {to ne

bi trebalo da radi u modernom dru{tvu, i nije samo drasti~no kr{enje

Ustava od strane vlade i od strane dr`ave, to je upravo ono {to proizlazi

iz su{tine. Zato nema mesta za verske manjine, za seksualne manjine,

za bilo koga ko je na bilo koji na~in slabiji, upravo zato {to se on ne

smatra delom sistema, jer kao {to ka`e Batakovi}, on ne odra`ava

realno raspolo`enje naroda. I to je granica na kojoj staje pitanje svake

slobode.
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simboli~no zna~enje, nisu posledica li~nih razloga, to su dve razli~ite

politi~ke filozofije. Za prvu politi~ki protivnik nije neprijatelj, za drugu

on je upravo to. U svakom slu~aju, razlika u pristupu politi~kom

umorstvu Ivana Stamboli}a, biv{eg predsednika Republike Srbije, bila

je za mene indikativna i upozoravaju}a - u kom pravcu }e srpsko dru{tvo

krenuti sa raskr{}a na kome se na{lo na po~etku 21. veka?

Tradicionalnim putem, da politi~ke, socijalne, verske, etni~ke,

ideolo{ke konflikte re{ava i dalje nasiljem, revan{om i tako nastavi da

hrani mogu}nost permanentnog gra|anskog rata, ili primenom zakona

i institucijama dr`ave, u dru{tvu koje razlikuje istorijsku i sudsku

istinu. 

Pisala sam o Zoranu \in|i}u prvi put u ~lanku Srpsko dru{tvo i Zoran

\in|i}, osvetoljubivost duha palanke. Taj ~lanak je objavljen na dan

po~etka su|enja Miloradu Lukovi}u Legiji od koga se o~ekivalo da ka`e

istinu o Zoranu \in|i}u i za to pripremljenoj srpskoj javnosti potvrdi

njegove veze sa organizovanim kriminalom. A zatim, u zborniku Zoran

\in|i}, etika odgovornosti, koji je 14 autora objavilo u jeku posthumne

kriminalizacije Zorana \in|i}a, hteli smo da poka`emo ko je za nas koji

smo ga ~itali bio Zoran \in|i}. Bilo je to nepristajanje da jedna od

vode}ih li~nosti intelektualnog `ivota, ne samo u svojoj generaciji,

ostane samo tema `ute {tampe i kriminalnih rubrika, jer re~ je tu o

nama, a ne o Zoranu \in|i}u. 

Govorila sam o Zoranu \in|i}u naj~e{}e povodom godi{njica njegovog

ubistva, uvek u prepunim dvoranama i gotovo pobo`no tihoj publici. Bio

je to na~in na koji su ljudi u Srbiji pokazivali da se ne mire sa la`ima o

Zoranu \in|i}u i to nakon njegovog ubistva. Zoran \in|i} se na

intelektualnoj i na politi~koj sceni Srbije nije pojavio sa gotovim

idejama i politi~kim programom, spreman da ga odmah primeni.

Njegova ambicija nije bila vlast, ve}, kako je ta~no uo~io Vladimir

Gligorov, istorijska misija, ali ne li~na, ve} misija naroda i dru{tva. [to

smo dalje od njegovog ubistva, a bli`e te{kim posledicama tog ubistva,

sve je jasnije da je Zoran \in|i} sublimisao jednu istorijsku mogu}nost

razvoja Srbije. Za{to Zoran \in|i} nije uspeo, za{to je Srbija propustila

jedinstvenu {ansu i nastavila regresiju? U tra`enju odgovora na ova

pitanja treba biti realan. 

Promena 5. oktobra 2000. godine bila je koliko va`na, toliko i neizvesna

mogu}nost, Zoran \in|i} je bio apsolutno svestan toga. Nije trebalo

mnogo da se kristali{u snage u sukobu, vojni i politi~ki poraz Srbije

navukao je demokratsku masku. Prva reformska vlada imala je na

dijagnozama, jer na kraju ne znate kako da se protiv toga borite. Da li je

mogu} institucionalni put ili ponovo mora da bude vaninstitucionalan i

na koji na~in se to mo`e dovesti u neki red.

Stalno razmi{ljam da napi{em jedan tekst, ali nikako se jo{ ne

usu|ujem, na temu jednog od mojih omiljenih filmova Frenka Kapre,

koji se valjda zove Bilo jednom na Bo`i}, gde D`imi Stjuart ho}e da

izvr{i samoubistvo u vreme ekonomske krize 1929. godine. Bankrotirao

je, ho}e da izvr{i samoubistvo, i spasava ga an|eo koji nema krila koja

`eli da zaslu`i. On ga ne spasava tako {to mu pri~a neke banalnosti o

tome kako je `ivot va`an, nego tako {to ga provodi kroz ~itav njegov

`ivot, od detinjstva pa do zrelog doba, ali kroz jedan drugi, potencijalni

`ivot. Pokazuje mu kako bi izgledala njegova majka da njega nije bilo,

{ta bi bilo sa njegovim starijim bratom, {ta bi bilo sa njegovim mla|im

bratom. Pokazuje mu zapravo sve dobre stvari koje je on svim tim

ljudima uradio, a kojih nije bio svestan, i na taj na~in D`imi shvata koji

je bio smisao njegovog `ivota. Mene taj film stalno opseda kad mislim o

Zoranu \in|i}u i stalno se pitam kakav bi na{ `ivot bio da njega nije

bilo. 

To se u meni ponovi svakog 12. marta, jer {to smo dalje od tog trenutka,

a sad smo ve} {est godina daleko, to je jasnije da je to jedina

demarkaciona linija, jer ina~e bi zaista sve bilo isto. Ostaje to kratko

vreme, te dve godine njegove vlasti, kao vreme u kojem je bilo nade da

mo`e da bude druk~ije. Zato se stalno vra}am na taj film, zbog tog

stalnog podse}anja na pitanje koji je bio smisao njegovog `ivota i te dve

godine. Ali mislim da za sve nas to podse}anje zna~i da jo{ ima nade, da

ne{to mo`e da se promeni. To je ono {to mene mu~i 12. marta - da njega

nije bilo ne bih znala da mo`e da bude druk~ije.

(Madredeus - Vem)

Latinka Perovi}: 

Prvi i jedini put sam srela Zorana \in|i}a dva dana po{to je preuzeo

te{ko breme premijera. Bila sam u delegaciji Odbora za osloba|anje

Ivana Stamboli}a, u haosu koga je kao retko ko bio svestan, a u op{toj

euforiji prili~no usamljeni skeptik, novi premijer je prijem ove

delegacije svrstao u svoje politi~ke prioritete. U isto vreme, posle vi{e

intervencija i nakon dve nedelje ~ekanja, predsednik tada{nje Savezne

Republike Jugoslavije odgovorio je na pismo pomenutog Odbora: iako je

Ivan Stamboli} biv{i komunista, dr`avni organi treba da vr{e svoj

posao. Ta dva pristupa premijera i predsednika jednom eminentnom

politi~kom zlo~inu koji je na razme|i dve istorijske epohe imao
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Milo{ ]iri}: 

[ta je vam je on predstavljao?

Gra|anka: 

Prozor u svet, otvorio nam je vrata u budu}nost... Jedno dete mi je oti{lo

u [paniju, s drugim ne znam {ta }u sad kad zavr{i fakultet. Deca nemaju

budu}nost, a kad ona nemaju budu}nost, nemam je ni ja. Ja mislim da

Srbija ima mesta za sve, samo nema mesta za pametne ljude.

Gra|anka: 

Kad god ovuda prolazim ja vidim to mesto i uvek zami{ljam kako je ovde

pao. ^itala sam danas jedan divan komentar, u kojem je re~eno da smo

suvi{e tu`ni i da previ{e o~ajavamo, a da bi \in|i}, da je na na{em

mestu, rekao - ma, hajdete, molim vas, dobro, ubili su vam premijera, pa

{ta, idemo, moramo i}i dalje, moramo pronalaziti nove puteve. To je

ta~no, on se ne bi pona{ao kao ja, on bi ne{to preduzeo. On nas ne bi

lagao, ovde je vrlo veliki problem to {to se narod obmanjuje. U`asno sam

razo~arana Demokratskom strankom. To nije ni{ta novo, uljuljkali su

nas u nekakve magle, dimne zavese, a mi nemamo vremena, mi moramo

da delamo, mi moramo da ka`emo istinu - istinu o zlo~inima, istinu o

onome {ta je ura|eno u na{e ime, {ta smo na kraju krajeva sami uradili,

nemojmo se kriti iza toga. Mora da se ka`e, sada podvla~imo crtu, ovo je

ura|eno, od ove crte nadalje idemo dalje. Ne znam da li }u to do`iveti, ja

sam mo`da najnestrpljivija osoba ovde zbog toga {to nemam mnogo

vremena, ali bih volela da vidim da se ovaj narod, i ja s njim, kona~no

okrenuo nekakvoj svojoj budu}nosti. Moja }erka je, na`alost, u Londonu

ve} deset godina. U`asno je, evo, vidite, ja ne mogu da se smirim uop{te,

ja svaki put kad se on pomene mogu da se raspla~em. S obzirom da sam

ja u godinama kada ve} odbrojavam dane, znala sam da vi{e u slobodnoj,

normalnoj zemlji ne}u `iveti.

Milo{ ]iri}: 

Dokle mislite da dolazite ovde?

Gra|anka: 

Dok hodam.

svojoj strani, kako je govorio \in|i} samo istoriju. Evropske integracije

bile su duh vremena i za njih se trebalo brzo i ~vrsto hvatati, a zemlja je

bila razorena, potresale su je nove afere i nova ubistva. Besprimerna

medijska difamacija vlade i premijera  li~no, sudbonosna podela u

demokratskoj opoziciji, blokada parlamenta, optu`ba premijera koji

priprema zakone protiv organizovanog kriminala, za vo|u mafije.

Najzad, mu~ko ubistvo premijera. Po{tovani prijatelji, ja sam ve~eras

`elela da vas zamolim da razmi{ljamo o Zoranu \in|i}u kao o pojavi u

jo{ jednom za Srbiju prelomnom trenutku, jer u toj pojavi je, uverena

sam, sadr`ano ono ~emu Srbija jo{ uvek mo`e da se vrati, zrelija za nauk

koji joj je on ostavio. Ali ne zaboravimo, istorija je mnogo manje na

strani Srbije bez Zorana \in|i}a, nego {to je bila sa njim. 

Gra|anin: 

Nismo znali kako da nastavimo dalje sami i mislim da je to najve}i

problem, {to je sistem definitivno stao. Do`ivljavao sam ga kao neku

osobu koja je kona~no do{la i koja zna {ta `eli, koja ima snage da natera

narod da se promeni. On je bio lik u kome smo svi videli podstrek,

podsticaj da se promenimo na bolje i da prihvatimo neke nove vrednosti

i na~in razmi{ljanja.

Milo{ ]iri}: 

Vi ste iz Bora?

Gra|anka: 

Da, iz Bora.

Milo{ ]iri}: 

Dolazite u Beograd, zna~i, ve} drugu godinu?

Gra|anka: 

Da.

Milo{ ]iri}: 

O ~emu najvi{e razmi{ljate dok stojite tu ispred vlade?

Gra|anka: 

O tome kako je to stra{no {to nema Zorana, {to ne znamo gde }emo.

Sru{io mi se svet, sru{ila mi se nada, ja sam videla neko svetlo na kraju

tunela, sada nema ni~ega. Danas nema nade, nema ni~ega.
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mogu da uzimaju na{e pare i da rade s njima {ta ho}e. Mislim, kad

gledam televiziju ose}am se kao u vreme Slobodana Milo{evi}a, ~ak se

ni ne trude da budu suptilni, otvoreno nas vre|aju, kao da sve vreme na

vlasti sedi Slobodan Milo{evi}, samo se presvla~i. Meni sad do|e da se

spakujem i da odem, ovde nema boljitka, mislim, ovo su mravlji koraci,

ovo je stvarno besmisleno.

Gra|anka: 

Bila sam iza njega kad je trebalo iza}i na Trg, iza}i na ulice, ali on je

radio posao za mene, za moju porodicu, za moje |ake s kojima sam se na

kraju totalno razi{la, nismo imali vi{e o ~emu da pri~amo. On je radio

posao. Za razliku od ovih danas koji se istaknu kao lideri i najednom se

odlepe, vi{e nemaju veze sa nama. Jesmo rekli da ho}emo u Evropu?

Tadi} je na tome dobio izbore i {ta sad radi? Kako smo uop{te do{li u

situaciju da treba popovi da odlu~e da li }emo mi da usvojimo taj zakon?

Njegova stranka - to mi je najbolnije i najtu`nije i najgore, ja ne mogu da

verujem, ja ne znam {ta je sa tim ljudima, ne znam {ta je u njihovim

glavama, a stra{no bih volela da znam.

Milo{ ]iri}: 

Znamo {ta se njemu desilo pre {est godina, {ta se vama desilo tada?

Gra|anka: 

Desilo mi se da sam se povukla u svoj mali balon, radim ono {to je

ispravno, {to mislim da treba da se radi u `ivotu. Izgubili smo vezu sa

svetom, sa realnim `ivotom. Pri~amo o tim vrednostima, a da nismo

svesni o ~emu u stvari pri~amo, {ta to zna~i za svakog pojedinca, {ta

treba da uradi u `ivotu. Ose}am jedno op{te rasulo, nerazumevanje

me|u ljudima, svako ide nekim svojim putem. Da su to bar neki slobodni

strelci koji znaju {ta rade, ali ne, nego je to sve bez vizije, bez jasne slike

gde `eli da `ivi, kako da `ivi i {ta da uradi u svom `ivotu. I ta mr`nja

prema svemu {to je sa strane, {to je tu|e, {to je sa Zapada pogotovo, to

ne razumem.

Gra|anka: 

Nekako me ovaj dan, ne mogu da ka`em raduje, ali idem sa nekim

ose}ajem zadovoljstva {to }u biti okru`ena ljudima koji otprilike isto

misle, isto ose}aju. Te{ko smo se rastali od Zorana, ali ovde kad smo

zajedno ne{to nam zna~i zauvek. Ne znam kako bih vam rekla, `ivi se

tu`no i jadno, ali stvarno, dok je Zoran bio tu  postojala je velika nada. I

Gra|anin: 

To je za mene bio potpuni {ok, bio sam i tu`an i besan i razo~aran i

ose}ao sam se pora`enim, imao sam ose}aj ogromnog gubitka i poraza.

Danas vidim da sam tad bio u pravu, da to jeste bio poraz koji }e jako

te{ko pokrenuti nekakvu energiju. Mnogo enerije je izgubljeno za to

vreme, izgubili smo {est generacija. Moja generacija je nalazila izlaz u

odlasku iz ove zemlje, ali mislim da je mnogo opasnije {to je {est

generacija koje su stasavale, odnosno koje je trebalo da u|u u taj javni

prostor, postalo apati~no. Prestali su da se zanimaju za javni prostor, a

to je jako opasno, i to se zapravo i ho}e, mlade ljude ho}e da bukvalno

izguraju iz javnog prostora koji, naravno, zatvaraju za sebe. Na kraju

krajeva, to su oni koji su proizvod i koji su nosioci te totalitarne ideje.

Citirao bih Sr|u Popovi}a: "^itavog `ivota ga je Udba proganjala, na

kraju ga je Udba i ubila." Ne vidim nikakvu razliku izme|u vlade koje ja

izvukla politi~ke poene na njegovom ubistvu i ove vlade. U su{tini, to je

potpuni kontinuitet.

Gra|anin: 

Li~no nisam ni bio svestan koliko smo izgubili \in|i}evom smr}u, dok

nije ~ovek nestao, to priznajem. Nisam ja bio neki njegov obo`avalac,

fan, ali tek kad je oti{ao onda sam video {ta smo izgubili.

Gra|anka: 

U tom trenutku za nas je sve stalo. ^ula sam od mnogo ljudi - evo, ja se

sad pakujem i odlazim. Bili smo u pravu, njegovim ubistvom

zaustavljena je Srbija. Ja sam to do`ivela kao li~ni gubitak. Nekad

pomislim: `ao mi je, da li je trebalo da toliku `rtvu polo`i za Srbiju, da li

je Srbija vredna takve `rtve, da li mi to zavre|ujemo? Treba ljudi da odu

da `ive negde u inostranstvu i da `ive normalnim `ivotom, kakvim bi u

stvari `eleli da `ivimo svi mi u Srbiji. Prosto ne bih pomislila da je to

sebi~no da je Zoran \in|i} oti{ao u inostranstvo i `iveo sre}no i

normalno sa svojom porodicomi, ali eto, on je voleo Srbiju i `eleo je da

`ivi u Srbiji. Ponekad pomislim da smo mi mo`da mogli vi{e da

uradimo, da smo i mi pomalo krivi, da je trebalo da vi~emo na sva usta.

Ose}ala sam gri`u savesti. Mo`da smo mogli da ga spasimo. Znali smo

da mu je pretila opasnost, to su svi znali, ali ta mafija{ka dru`ina na

vlasti i oko nje... 

Danas, politi~ka situacija u zemlji je u`asna, svakog dana poneki

skandal. Ovde vlada bezakonje. Ako neko ne}e da menja Srbiju onda mu

odgovara Srbija ovakva kakva jeste, mogu da kradu, mogu da la`u,
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i da }e ne{to uraditi, da ga pratimo i da bude bolje.

Gra|anin: 

\in|i}a vidim kao ~oveka koji sebe nije {tedeo, jer je stvarno ovoj zemlji

`eleo dobro. Mo`da ga neki put nisam razumeo, ali sam mu duboko

verovao. Mislim da je pre svega bio jako hrabar ~ovek, ni mi sami mo`da

nismo bili spremni da budemo toliko hrabri koliko je on, ali on nam je

jednostavno govorio - ho}ete li ili ne}ete. Na kraju se ispostavilo da ipak

treba hteti, a da  je on ipak najvi{e hteo, i to pre nas. Sve o ~emu je pri~ao,

sve to o Evropskoj uniji, o tome da Srbija mentalno treba da se

modernizuje, da treba da se upristojimo. Da je dosta infantilnosti, da

promenimo sliku o sebi, da unesemo vi{e po{tovanja, vi{e reda, vi{e

ljudskosti u sve {to radimo, vi{e smisla. Verovao je u nas pre svega,

stalno je pri~ao - budimo druga~iji, sposobni smo za to, mo`emo to. Ali

ona druga strana Srbije je uvek gledala u neko kandilo, u neko bledilo.

Navodno je sramota biti uz Evropu, biti moderan, pozitivan, iskren,

priznati da ne zna{, priznati da ne ume{. Treba da se menja{, nije to

ni{ta stra{no. Pri~ao je neke sasvim jasne, toliko o~igledne stvari.

Ose}ao bih se bezveze i grozno da nisam do{ao, i do{ao sam svim srcem

i radostan sam i zadovoljan {to sam do{ao. Jeste da je 12. mart tu`an

datum, ali za mene je tako.

(Leonard Cohen - The Letters)

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Zorana \in|i}a, Beogra|ane i gra|ane Srbije, Teofila

Pan~i}a, Stojana Cerovi}a, Branku Prpu, Nenada Proki}a, Olgu Popovi}-

Obradovi}, Nikolu Samard`i}a, @arka Kora}a, Dubravku Stojanovi} i

Latinku Perovi}. Ovu emisiju su pripremili Milo{ ]iri}, Dragan To{i},

Darko Borovi}, Petar Savi}, Marko Perunovi}, Svetlana Vukovi} i

Svetlana Luki}. Bio je ovo Pe{~anik.
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